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Αμεση απειλή για τις κυπριακές βιομη-
χανίες αποτελούν οι συνεχείς αυξήσεις
στην τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος. Κι
αυτό γιατί σημαντικό μέρος του τζίρου
τους χρησιμοποιείται για εξόφληση των
λογαριασμών της ΑΗΚ, γεγονός που πε-
ριορίζει τις προοπτικές για ενδεχόμενες
επενδύσεις. Σε ορισμένες περιπτώσεις

απειλείται άμεσα και η βιωσιμότητά τους.
Σύμφωνα με μετρήσεις σε ευρωπαϊκό
επίπεδο μεταξύ του β΄ εξαμήνου του 2016
και του β εξαμήνου του 2017, η Κύπρος
καταγράφει τις μεγαλύτερες αυξήσεις τι-
μών. Το ποσοστό αύξησης ανέρχεται στο
7,5%. Την ίδια ώρα οι τιμές μειώνονται
σε 16 χώρες της Ε.Ε. Οικονομική, σελ. 4

Στον «αέρα» βρίσκεται η συμφωνία του
Ελληνα πρωθυπουργού και του Αρχιεπι-
σκόπου Αθηνών, καθώς αυτή πρέπει να
ξεπεράσει τις συμπληγάδες τόσο εντός
της Εκκλησίας όσο και εντός του ΣΥΡΙΖΑ.
Οι γκρίζες ζώνες και οι ασάφειές της προ-
καλούν οξύτατες αντιδράσεις που θα
έχουν επίδραση και στο πολιτικό τοπίο.

Εντός Ιεραρχίας, δεν αποκλείεται η συμ-
φωνία να «στιγματίσει» πολιτικά μητρο-
πολίτες που φέρονται ως δελφίνοι για
τον αρχιεπισκοπικό θρόνο και είχαν συμ-
πράξει στη διαμόρφωσή της. Οι κλυδω-
νισμοί φθάνουν έως και την Κωνσταν-
τινούπολη, καθώς το Οικουμενικό Πα-
τριαρχείο δεν ενημερώθηκε. Σελ. 18

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Παρεμβάσεις» στα Μουσεία του Παγκυπρίου
Οι εικαστικοί Λία Λαπίθη και Νίκος Κουρούσιης παρεμβαίνουν καλλιτεχνι-
κά στα Μουσεία του Παγκύπριου Γυμνασίου. Η έκθεση «Παρεμβάσεις»
περιλαμβάνει έργα που αφουγκράζονται την ατμόσφαιρα και την ενερ-
γεία του ιστορικού χώρου. Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Τα «Τετράδια της Ανζέλ Κουρτιάν»
Η ηθοποιός Χριστίνα Αλεξανιάν παρουσιάζει τον θεατρικό μονόλογο «Τα
Τετράδια της Ανζέλ Κουρτιάν» και μιλάει στην «Κ». Η πρόσκληση ήλθε από
τον εκπρόσωπο της Θρησκευτικής Ομάδας των Αρμενίων στη Βουλή,
Βαρτκές Μαχτεσιάν. Ζωή, σελ. 5 και 8

ΛΕΥΚΩΜΑ

Η ιεροτελεστία της αγιορείτικης αμπέλου
Με το βιβλίο «Αθως και Οίνος», που εξέδωσε το Κάθισμα του Αγίου Ευ-
σταθίου του Μυλοποτάμου, η Ελένη Κεφαλοπούλου σπάει το άβατον,
εστιάζοντας στο αγιορείτικο κρασί. Το βιβλίο είναι γεμάτο πληροφορίες
για την οινική παράδοση του Αγίου Όρους. Ζωή, σελ. 11

ΠΕΤΡΟΣ ΑΓΑΘΑΓΓΕΛΟΥ

O ΠΙΣ είναι φωνή 
όλων των γιατρών
Ο ρυθμός με τον οποίο κινείται σήμε-
ρα η υπόθεση της αυτονόμησης των
δημοσίων νοσηλευτηρίων είναι απο-
γοητευτικός, λέει στην «Κ», ο πρό-
εδρος του ΠΙΣ, δρ Πέτρος Αγαθαγγέ-
λου. Προσθέτει πως οι πέντε προϋπο-
θέσεις του ΠΙΣ για να ενταχθεί στο Γε-
ΣΥ είναι ήδη πολλά βήματα πίσω σε
σχέση με τις πραγματικές τους. Σελ. 10

Αναψαν φωτιές Τσίπρας-Ιερώνυμος
Φανάρι,  κληρικοί και γκρίζες ζώνες «αφορίζουν» τη συμφωνία

Το ρεύμα «καίει» επιχειρήσεις
Πληρώνουν μεγάλα ποσά και απειλείται η βιωσιμότητά τους

Το «μπλε κύμα» δεν
έφτασε στην κάλπη
Eνδιάμεσες εκλογές στις ΗΠΑ

Αν οι εκλογές στις ΗΠΑ, την περασμένη
Τρίτη, θεωρήθηκαν ένα δημοψήφισμα
για τη μέχρι τώρα θητεία του Ντόναλντ
Τραμπ, τα δύο επόμενα χρόνια, έως τις
επόμενες προεδρικές εκλογές, αναμένεται
να είναι μια παρατεταμένη προεκλογική
θητεία για την επανεκλογή του. Σελ. 20

Εκδρομές τρόμου
στην Κακοπετριά
Σπεύδει η ΜΜΑΔ

Τις ανησυχίες των κατοίκων της Κακο-
πετριάς για τα όσα λαμβάνουν χώρα κατά
τις εκδρομές των μαθητών στην Κοινό-
τητα εξέφρασε στην «Κ», ο κοινοτάρχης.
Η ΠΣΕΜ κατάθεσε στον υπουργό Παιδείας
πρόταση για να καθοριστούν και να θε-
σμοθετηθούν οι διαδικασίες. Σελ. 11

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ενεργειακό πλαίσιο
Η εβδομάδα αυτή είναι σημαντική σε ό,τι
αφορά τους ενεργειακούς σχεδιασμούς
της Κ.Δ. καθότι αύριο φτάνει το τρυπάνι
της Exxonκαι πιάνει δουλειά την Τετάρτη.
Αναμένεται να παραμείνει στην περιοχή
μέχρι και τον Φεβρουάριο για την πραγ-
ματοποίηση δύο ερευνητικών γεωτρήσεων
στους στόχους «Δελφίνος» και «Γλαύκος»
του τεμαχίου 10. Όλος αυτός ο ενεργειακός
σχεδιασμός για να πετύχει χρειάζεται σο-
φία, σύνεση και συνδιαλλαγή και όχι αν-
τεγκλήσεις και κλίμα πολεμικό. Αν ορθώς
εκφράζονται οι αξιωματούχοι των εται-
ρειών, αλλά και οι διπλωμάτες μεγάλων
δυνάμεων που εμμέσως  εμπλέκονται,
αυτές οι γεωτρήσεις εντάσσονται σε ένα
γενικότερο ενεργειακό σχέδιο, που θα
αποδώσει στα κράτη της περιοχής χρήμα,
επενδύσεις και ευημερία και στις ενερ-
γειακές εταιρείες ανάλογα κέρδη. Αυτά,
όμως, δεν μπορούν παρά να εντάσσονται
σε ένα συμφωνημένο και άρα ειρηνικό
πλαίσιο συνεργασίας.   

ΧAΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙAΔΗΣ

Oλοι κρινόμαστε εκ
του αποτελέσματος 
στον Συνεργατισμό 

Οι κακές τραπεζικές
πρακτικές, οι οποίες
τόσο πολύ μας κόστι-
σαν, ανήκουν στο πα-
ρελθόν. Το ίδιο και η

όποια αμφιταλάντευση σε σχέση με
τον προσανατολισμό της χώρας μας,
λέει ο Χάρης Γεωργιάδης στην «Κ»,
τονίζοντας πως τόσο οικονομικά όσο
και πολιτικά αυτός είναι δυτικός. Το-
νίζει πως η δουλειά που γίνεται στην
οικονομία θα δώσει απαντήσεις σε
ορισμένα φαιδρά δημοσιεύματα για
την Κύπρο και το ξέπλυμα χρήματος,
ενώ θέση του είναι να μην εμπλέκε-
ται σε καμία αντιπαράθεση με κανέ-
να, αναφορικά με τα όσα του καταλο-
γίζονται για τη ΣΚΤ. Σελ. 7

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ 

Ερχεται και ξεκινάει 
την Τετάρτη η Exxon
Εβδομάδα σημαντικών διεργασιών στα ενερ-
γειακά είναι το επταήμερο που ξεκινά αύριο
με την άφιξη του πλωτού γεωτρύπανου
Stena IceMax της κοινοπραξίας ExxonMobil
- Qatar Petroleum. Η παρουσία του στο τε-
μάχιο 10 της κυπριακής ΑΟΖ θεωρείται απ’
όλες τις απόψεις κομβικής σημασίας. Σελ. 9 

ΓΕΩΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗ 

Η νέα δομή 
ασφαλείας ΗΠΑ 
στην αν. Μεσόγειο 
Eνας οργανισμός συνεργασίας για την ασφά-
λεια στην ανατολική Μεσόγειο και τη Μέση
Ανατολή με τη συμμετοχή των ΗΠΑ βρί-
σκεται πλέον σε τροχιά συγκρότησης. Μια
πιθανή τέτοια δομή θα βασιστεί στα τριμερή
σχήματα συνεργασίας που έχουν συγκρο-
τήσει τα προηγούμενα χρόνια στην περιοχή
Ελλάδα και Κύπρος με το Ισραήλ, την Ιορ-
δανία και την Αίγυπτο. Σελ. 4 

Ρήγμα στη Δεξιά λόγω Κυπριακού 
Νίκος Αναστασιάδης και Αβέρωφ Νεοφύτου σε αντιπαράθεση με άγνωστες τις προεκτάσεις

Λένε πως όταν τσακώνονται οι ελέφαντες
την πληρώνουν τα ποντίκια. Το ποια είναι
τα ποντίκια που θα ποδοπατηθούν και οι
παράπλευρες απώλειες στην αντιπαράθεση
Νίκου Αναστασιάδη και Αβέρωφ Νεοφύτου
είναι ένα ζήτημα που ήδη συζητείται. Το

σίγουρο είναι πως υπάρχει θέμα μεταξύ
Προεδρικού και Πινδάρου με τις δύο πλευρές
να μην είναι διατεθειμένες να το κρύψουν.
Η ημερίδα για τη Διζωνική, Δικοινοτική
Ομοσπονδία με τον Αλέκο Μαρκίδη, η προ-
σπάθεια του Αβέρωφ Νεοφύτου να χριστεί

ως ο πραγματικός συνεχιστής των θέσεων
Γλαύκου Κληρίδη, ενόχλησαν τον Πρόεδρο
και έστειλε το μήνυμά του. Το ζήτημα, όμως,
είναι πως ο Νίκος Αναστασιάδης εμφανίζεται
πλέον μόνος, με τα στελέχη του κόμματος
να αποφεύγουν να στηρίξουν και τους χει-

ρισμούς και τις επιλογές του. Το σκοινί
πλέον τεντώνει και ξεπερνά τις διαφορο-
ποιήσεις στο Κυπριακό. Για πολλούς έχει
να κάνει και με ζητήματα ατζέντας όπως
και με το ποιος θα λάβει το δακτυλίδι από
τον Νίκο Αναστασιάδη για το 2023. Σελ. 5 

ΤΑΚΗΣ ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ

Η Αριστερά πρέπει 
να βρει την πνοή της 
«Μπορώ να στηρίξω επαρκώς τις
απόψεις της Αριστεράς, συγκρατών-
τας την εικόνα μιας ανεξαρτησίας»,
αναφέρει ο Τάκης Χατζηγεωργίου,
κληθείς να σχολιάσει πού θα βρίσκε-
ται με την ολοκλήρωση της θητείας
του στην ευρωβουλή και ξεκαθαρίζει
πως δεν ενδιαφέρεται για τη γραμ-
ματεία του κόμματος. Σελ. 8 

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΟΛΑΝΤ ΣΤΗΝ «Κ»

Το Grexit δεν ήταν μπλόφα

Η Ελλάδα έφτασε πολύ κοντά στην έξοδο από τη Ζώνη του Ευ-
ρώ το καλοκαίρι του 2015 παραδέχεται στην «Κ» ο πρώην πρό-
εδρος της Γαλλίας Φρανσουά Ολάντ. Το Grexit δεν ήταν μπλόφα.
Ηταν, σημειώνει χαρακτηριστικά, ένα Plan B το οποίο είχε προ-
ετοιμαστεί για παν ενδεχόμενο με παρότρυνση της Μέρκελ με-
τά την απόφαση Τσίπρα να κάνει δημοψήφισμα. Ο κ. Ολάντ υπο-
γραμμίζει την προσπάθεια που κατέβαλε η γαλλική πλευρά για
να μη φτάσει ποτέ στο τραπέζι το Plan B για την Ελλάδα. Σελ. 19

O διεθνούς φήμης visual artist Χάρης Τσέβης εδώ και τρία χρόνια έχει επιλέξει να μένει στην Πάφο χωρίς να νιώθει καθόλου αποκομμένος από
το διεθνές γίγνεσθαι. Ο καλλιτέχνης έγινε διάσημος σε όλο τον κόσμο για τα πορτραίτα – ψηφιδωτά του και ιδιαίτερα μετά από αυτά του Στιβ
Τζομπς, τα οποία έχουν ξεχωριστή σημασία για τον ίδιο, μιας και τον μελετούσε από το 1985-86. Ο σχεδιαστής μιλάει στην «Κ» με αφορμή την έκ-
θεσή του «Ατελείωτο Καλοκαίρι». Έχει συνεργαστεί με τα μεγαλύτερα περιοδικά του κόσμου και με μεγάλες εταιρείες παγκοσμίως. Ζωή, σελ. 4

Αγγίζοντας τον πλανήτη της Τέχνης από την Πάφο
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Αν ένας των προηγούμε-
νων προέδρων της Κ.Δ.
επέστρεφε από συνομιλίες,
έχοντας στα χέρια συμ-
φωνία στη βάση περιγράμ-
ματος του γ.γ. του ΟΗΕ

που να αναγνώριζε αυτά που σημει-
ώνονται στο πλαίσιο Γκουτιέρες, εκτιμώ
ότι θα αναγνωριζόταν ως ο μέγιστος των
πολιτικών, αφού θα κατόρθωνε να ενώσει
αναίμακτα μια χώρα που παρέμεινε μισό
αιώνα διαιρεμένη, δημιουργώντας ένα
ευρωπαϊκό κράτος υπόδειγμα στο μαλακό
υπογάστριο της Μέσης Ανατολής. Υπεν-
θυμίζω διά του πλαισίου Γκουτιέρες,
συμφωνούνται: 1) τερματισμός Εγγυή-
σεων και Επεμβατικών δικαιωμάτων
από την πρώτη μέρα, 2) κάθετη μείωση
από την πρώτη μέρα των κατοχικών
στρατευμάτων και πρόνοιες που θα μπο-
ρούσαν να οδηγήσουν σε οριστικό τερ-
ματισμό της παρουσίας τους, 3) εδαφικές
αναπροσαρμογές που να ικανοποιούν
τις εύλογες προσδοκίες της ε/κ πλευράς.4)
η αποτελεσματική συμμετοχή της τ/κ
πλευράς στην εξουσία θα πρέπει να συ-
ζητηθεί περαιτέρω σε σχέση με το ζήτημα
της μιας θετικής ψήφου και συγκεκριμένα
πότε και κάτω από ποιες συνθήκες και
σε ποια Σώματα θα μπορούσε να ασκηθεί,
με ταυτόχρονες πρόνοιες για μηχανι-
σμούς επίλυσης αδιεξόδων. Αντί αυτού
του μέγιστου επιτεύγματος, το οποίο θα
πιστωνόταν στον Νίκο Αναστασιάδη, ο
ίδιος επέλεξε την προηγούμενη μέρα
του καίριου δείπνου στο Κραν Μοντάνα,
δηλαδή στις 5 Ιουνίου 2017, να βολιδο-
σκοπήσεις τον Τούρκο ΥΠΕΞ Μεβλούτ
Τσαβούσογλου για λύση δύο κρατών.
Στη συνέχεια αποκαλύφθηκε στα ΜΜΕ
πλειάδα πληροφοριών για αλλαγή της
στάσης Αναστασιάδη στη διαχείριση
του Κυπριακού. Μεταξύ πρώτης και δεύ-
τερης Κυριακής των προεδρικών εκλο-
γών, είχε χωριστές συναντήσεις με ηγέτες
κομμάτων του ενδιάμεσου χώρου και
τους είχε μιλήσει για λύση δύο κρατών.
Σύμφωνα με ανάλυση του Αποστόλη
Ζουπανιώτη, «στον ένα ακριβώς χρόνο
(από το Κραν Μοντάνα) ο Ν. Αναστα-
σιάδης έχει αναπτύξει ‘εμπιστευτικά’
σε τουλάχιστον χίλιους ανθρώπους, την
άποψή του ότι ίσως είναι προτιμότερο
για τα συμφέροντα του κυπριακού Ελ-
ληνισμού ένα βελούδινο διαζύγιο είτε
ως διχοτόμηση είτε ως χαλαρή συνομο-
σπονδία. Την Τετάρτη 24/10/2018 όπως

έγραψε η «Κ», ο Πρόεδρος ανέπτυξε
στον πρόεδρο του ΔΗΚΟ Νικόλα Παπα-
δόπουλο τις θέσεις του για λύση συνο-
μοσπονδίας, πράγμα που έκανε και με
τις κυρίες Μογκερίνι και Μέρκελ. Με
τον κ. Τσαβούσογλου οι κατ’ ιδίαν συ-
ζητήσεις συνεχίστηκαν μέχρι τον Σε-
πτέμβριο. Οι πληροφορίες αυτές ουδέποτε
διαψεύσθηκαν από πλευράς Προεδρικού.
Το ερώτημα που προβλημάτιζε όσους
ασχολούνται σοβαρά με το Κυπριακό
ήταν αν η ε/κ πλευρά επεδίωκε να το
βγάλει από τις ράγες του ΟΗΕ. Τότε,
όταν δηλαδή ο κόμπος πλησίαζε στο
χτένι, ο Πρόεδρος μίλησε για αποκεν-
τρωμένη Ομοσπονδία την οποία, όπως
ανακοίνωσε στη συνέχεια, θα ερμήνευε
στις 6 Νοεμβρίου 2018, σε συνέντευξη
Τύπου. Την περασμένη Τρίτη, ο Πρό-
εδρος όχι μόνο δεν αναφέρθηκε σε όλα
όσα είπε σε ξένους και Κύπριους πολι-
τικούς και διπλωμάτες αλλά εξήγησε
ότι το πρόβλημα στην προκειμένη πε-
ρίπτωση είναι η θετική ψήφος των Τ/κ,
η οποία, ενώ στο πλαίσιο Γκουτιέρες
υπογραμμίζεται ότι «θα πρέπει να συ-
ζητηθεί περαιτέρω», ο Νίκος Αναστα-
σιάδης ανήγαγε σε τσιμεντωμένο βέτο,
την ώρα δε που η αποτελεσματική συμ-
μετοχή των Τ/κ είναι συμφωνημένη
στην έκθεση του γ.γ. του ΟΗΕ από τις
8/3/1990. Μάλιστα, για να πείσει την
ε/κ κοινότητα ότι με το βέτο των Τ/κ
κινδυνεύουμε να χάσουμε το χρήμα
των υδρογονανθράκων,  ανέδειξε σε δί-
λημμα το ερώτημα, «Τι θα ψήφιζαν οι
Τουρκοκύπριοι εάν η πρόταση για δη-
μιουργία του αγωγού EastMed ερχόταν
για έγκριση στο ομοσπονδιακό Υπουρ-
γικό Συμβούλιο;». Είμαι σίγουρος ότι
εκείνοι που γνωρίζουν ότι ουδείς νοήμων
θα πετάξει δισεκατομμύρια σε βάθη χι-
λιομέτρων για να κάνει EastMed χαμο-
γέλασαν με το επιχείρημα. Οι άλλοι πε-
ριμένουν τον Πρόεδρο να πείσει, όπως
είπε την Τρίτη, «τους ηγέτες των πολι-
τικών δυνάμεων, μέσα από ένα αδογ-
μάτιστο και δημιουργικό διάλογο, να
συνδιαμορφώσουμε κοινές θέσεις που
θα μας επιτρέψουν να εμπλακούμε σε
έναν νέο κύκλο συνομιλιών που θα μας
οδηγήσει σε μια αποδεκτή και από τις
δύο κοινότητες λύση». Δηλαδή, κορόιδα,
άλλες 70-80 συναντήσεις με τα Η.Ε.,
μέχρι να τελειώσει η ριμάδα η θητεία… 

Το καίριο προεδρικό ερώτημα 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στα νεύρα. Το ότι πια, μια ερώτηση εί-
ναι αρκετή για να βγάλει τον Healthy

εκτός εαυτού, θα πρέπει να το κοιτάξει.
Δεν είναι πράγμα αυτό να φεύγουν τασά-
κια επειδή ρώτησε κάτι κάποιος και δεν
μας άρεσε. Σαν πολύ μυγιάγγιχτοι δεν γί-
ναμε ξαφνικά; 

2 Στον ατμό. Παίζει και το άλλο σενάριο
βέβαια. Ο Healthy πολεμάει τα Roth-

mans με ατμό, αλλά όσο υγιές και να είναι
το ατμισμένο τσιγάρο το άτιμο το κανονικό
δεν το πιάνει. Ίσως και για αυτό τα νεύρα;
Δεν ξέρω, υποθέσεις κάνω. 

3 Στην ποσότητα. Πάντως από έγκυρες
πηγές μαθαίνω πως έχει κατεβεί στα

10 κανονικά τη μέρα, και τα άλλα αν απαι-
τούνται άλλα, είναι ατμός. Κάνει λέει την
προσπάθειά του να το κόψει, αλλά βλέ-
πεις είναι κι αυτοί οι αριστεροί που όλο
ρωτάνε άσχετα.  

4 Στο ουροδοχείο. Το αγλάισμα που λέ-
τε των γλυπτών, το περιβόητο ουροδο-

χείο, πέρασε από δεκάδες μάτια. Κανείς
δεν το είδε; Την ερώτηση την έκανε η κ.
Κυριακίδου όχι εγώ. Αλήθεια όμως. Κα-
νείς δεν αναρωτήθηκε στη χώρα της φαι-
δράς πορτοκαλέας αν είναι σεξιστικό το
startup;

5 Στο πρόγραμμα. Και δεν φτάνει που
δεν μπορούμε να δημιουργήσουμε

ένα ουροδοχείο χωρίς να γίνει πανικός,
δεν παράγουμε ούτε τηλεόραση. 10% των
τηλεοπτικών προγραμμάτων είναι κυπρια-
κό. Το άλλο καλαμαρίστικο. Να μας ζήσει
το ενιαίο αμυντικό δόγμα. 

6 Στην παιδεία. Η οποία παιδεία κατά τα
άλλα πάει καλά. Τύφλα να έχει η Μύ-

κονος, η Κακοπετριά και οι εκδρομές της
με την παρουσία των μαθητών μας εκεί,
δίνει το παράδειγμα. Πόσοι εκπαιδευτικοί
θα βγουν στον δρόμο επειδή πρέπει να
βγει η ΜΜΑΔ στην Κακοπετριά για να κά-

νει καλά τα παλικάρια μας; 

7 Στο ου. Φίλιο που είσαι αδελφέ και σε
έχω χάσει. Μα τι έγινε εκείνο το ου πε-

ρί των χρημάτων τον αγώνα, και ψάχνετε
να πάτε την κυβέρνηση δικαστήριο που
σας έκοψε δύο μέρες; Παραφιλολογία,
Φίλιο; 

8 Στον καπνό. Πάντως, σκιάχτηκα ημέρα
Πέμπτη. Πέρασα έξω από την Πινδά-

ρου και με κατέκλυσε άσπρος καπνός.
Έχουμε πάπα πήγα να ανακράξω αλλά τε-
λικά κάνουν ανακαίνιση. Με άλλο εργολά-
βο, όχι τον Healthy. Που έτσι που πάει ο
Αβέρωφ, τον βλέπω να κατεβαίνει τον λό-
φο και να κάνει το οίκημα καλοκαιρινό.  

9 Στον Γλαύκο. Όχι τον Χατζηπέτρου. Η
επίκληση του Κληρίδη και της κληρι-

δικής σκέψης οπότε μας βολεύει πρέπει
να γίνεται με φειδώ αγαπητοί μου μα-
θουσάλες στον ΔΗΣΥ. Γιατί αν είχε ένα
χάρισμα ο Γλαύκος ήταν η προσαρμοστι-
κότητά του. Από τους S300 στο σχέδιο
Ανάν ΙΙΙ. Just saying… 

10 Στο λεωφορείο. Αυτό που τους
έβαλε όλους στο λεωφορείο ο Rain-

man και τους πήγε στο Ελσίνκι να βγάλουν
σέλφι σαν σχολική εκδρομή μου βγαίνει.
Τρέξε, τρέξε οδηγέ να τους ξεπεράσουμε
και να σε κεράσουμε, μια πίτα μιξ και ένα
Βεμπερίξ…  
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Ένα ολόκληρο διήμερο δικό της θα έχει η
Χρυσταλλού, άλλως διοικήτρια Χρυστάλλα,
ενώπιον της Επιτροπής που διερευνά την κα-
τάρρευση του Συνεργατισμού. Η ανακοίνωση
της πρόσκλησης προς τη Χρυσταλλού συζη-
τήθηκε εκτεταμένα και ποικιλοτρόπως σε
πολιτικά, οικονομικά και δημοσιογραφικά
πηγαδάκια. Από τα πολλά που άκουσα αυτές
τις μέρες ξεχώρισα την απορία γνωστού πο-
λιτικού: «μα γιατί ενοχλούν την κυρία; Δεν
λυπούνται να την βάζουν να ασχολείται με
θέματα με τα οποία δεν ασχολήθηκε ποτέ και
να την κουράζουν με άσχετες γι’ αυτήν λε-
πτομέρειες;». Όπως και να ’χουν τα πράγμα-
τα η ερχόμενη Τετάρτη και Πέμπτη θα είναι
το δικό της, ολόδικό της διήμερο. Κάποιοι το
περιμένουν με τεράστια αγωνία. Σε αντίθεση
με την ίδια, απ’ όσα ακούω. Υπάρχει, όπως
μου είπαν και μία ερώτηση που την τρέμει
και με τίποτε δεν θέλει να της κάνουν...

Το Εθνικό Συμβούλιο της Δευτέρας δεν θα
είναι από τα εύκολα. Ούτε και το προηγούμε-
νο ήταν. Από πηγή μου στον Λόφο ακούω
πως ο Healthy ανησυχεί ότι ενδέχεται κατά
τη συνεδρία να έχει απώλειες. Και μάλιστα
ουσιαστικές, αφού ο Φούλης το έχει ξεκαθα-
ρίσει πως οι θέσεις τους δεν είναι πια ταυτό-
σημες. Η ανησυχία του Healthy, ακούω, εν-
τείνεται και από το γεγονός ότι η συνέντευξη
Τύπου που έκανε για να εξηγήσει την πρότα-
σή του για αποκέντρωση εξουσιών αύξησε
τις αντιδράσεις αντί να τις μειώσει. Οι του Εν-
διάμεσου τον κατηγορούν πως ομολόγησε
την αποτυχία της πολιτικής που ακολουθήθη-
κε τα τελευταία δέκα χρόνια. Το ΑΚΕΛ, με λό-
για του Άντρου, τον κατηγορεί για τακτικι-
σμούς και ότι «λέει κουβέντες του καφενέ»,
ενώ ο Αβέρωφ και άλλοι Συναγερμικοί γνω-
ρίζει καλά πως όχι μόνο κρατούν αποστάσεις
αλλά τον επικρίνουν πια φανερά. 

Μέσα σε όλα αυτά θεωρείται σχεδόν αδύνα-
το να κατατεθούν προτάσεις από τα κόμματα
και η έκκληση του Healthy θα παραμείνει
αναπάντητη. Η ΔΗΚΟαναθρεμμένη Φωτούλα
μου έλεγε προχθές πως ο πρίγκιπας Νικόλα-
ος προτίθεται να καταθέσει ένα χαρτί στο
Εθνικό. Όπως μου είπε: «Θα πρόκειται να
υποβάλει ξανά τις εννέα ερωτήσεις του και
θα ρωτήσει εάν ο Πρόεδρος έχει κάποιες
απαντήσεις»...

Πλήρως ευχαριστημένος έφυγε από τις ΗΠΑ
ο Νίκος Χριστοδουλίδης. Επενδύει πολλά στη

δραστηριοποίηση των ΗΠΑ με πρωτοβουλίες
που θα αναληφθούν τον επόμενο μήνα. Σύν-
τομα ανακοινώνεται και η νέα περιοδεία του
Γκουτιέρες girl στην Κύπρο και «υπάρχουν
ελπίδες να γυρίσει το κλίμα». Βεβαίως η ελ-
πίδα πεθαίνει πάντα τελευταία αλλά εκκρε-
μεί και μία σημαντική συνάντηση που όντως
μπορεί να γείρει την πλάστιγγα...

Μπορεί ο Αναστασιάδης και ο Ακιντζί να μην
πάνε στο άνοιγμα των οδοφραγμάτων Απλι-
κίου και Δερύνειας που προγραμματίστηκαν
για τη Δευτέρα. Κάποιοι άλλοι πολιτικοί όμως
ετοιμάζονται πυρετωδώς για να παρευρε-
θούν μαζί με κουστωδία, όπως ακούω. Και
δεν πρόκειται μόνο για πολιτικούς που συμ-
φωνούν με το άνοιγμα αλλά και άλλους που
διαφωνούν... Viral έγινε η δήλωση της Βαρ-
βάρας Πετροπούλου Λιλλήκα «Ναι, με τον
Γιώργο έχουμε χωρίσει!». Μετά τη δήλωση
τα σενάρια δίνουν και παίρνουν μαζί με τα
κουτσομπολιά. Ένα από τα πιο πικρόχολα
που άκουσα ήταν το «έφυγε ακόμα και η
Βαρβάρα». Βάρβαρη η πολιτική...

Σημαντικές συναντήσεις είχαν ο Αβέρωφ και
οι συνεργάτες του στο Ελσίνκι και ανταγωνί-
στηκε στα ίσα τον Healthy! Μεταξύ άλλων συ-
νομίλησε με τον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής Ζαν Κλοντ Γιούνκερ, τον Πρόεδρο
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Ντόναλντ
Τουσκ, τη Γερμανίδα Καγκελάριο Άγκελα
Μέρκελ και τον Αυστριακό Καγκελάριο Σεμ-
πάστιαν Κουρτς. Και έβγαλε και φωτογραφίες
και τις έβαλε και στο αγαπημένο του Twitter
δείχνοντας ποιος είναι ο μεγάλος αρχηγός.

Στο αγαπημένο του Twitter ανακοίνωσε και
δεύτερο διαγωνισμό με ακριβό κινητό τηλέ-
φωνο αποκλείοντας τον Μαλά που κέρδισε
το πρώτο στη συνάντηση των Twitterάδων.
Είναι πραγματικότητα πως σε πανευρωπαϊκό
επίπεδο δεν υπάρχει δεύτερος αρχηγός με-
γάλου κόμματος με τέτοιο λογαριασμό και
τέτοιες προσφορές. 

ΚΟΥΪΖ: Σε ποιο κόμμα μόνο γροθιές δεν έπε-
σαν για τις ευρωεκλογές; Κι ακόμα δεν έχει
καν αρχίσει επίσημα η συζήτηση για το θέμα; 

«Ω! Άγκελά μου κι εσύ εδώ;»

Το διήμερο της Χρυσταλλούς, η περιοδεία
Αβέρωφ και η ανησυχία του Healthy

Το λεωφορείο της συναγερμικής χαράς.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Ένας οργανισμός συνεργασίας για
την ασφάλεια στην ανατολική Με-
σόγειο και τη Μέση Ανατολή με
τη συμμετοχή των ΗΠΑ βρίσκεται
πλέον σε τροχιά συγκρότησης. Μια
πιθανή τέτοια δομή θα βασιστεί
στα τριμερή σχήματα συνεργασίας
που έχουν συγκροτήσει τα προ-
ηγούμενα χρόνια στην περιοχή η
Ελλάδα και η Κυπριακή Δημοκρατία
με το Ισραήλ, την Ιορδανία και την
Αίγυπτο. Ο τομέας της ενέργειας,
αποτελεί εξ ορισμού πτυχή της
ασφαλείας, καθώς συνδέεται με τις
γενικότερες προσπάθειες των Αμε-
ρικανών να προωθήσουν την ενερ-
γειακή διαφοροποίηση για την Ευ-
ρώπη. Οι πρώτες δοκιμές για το αν
το συγκεκριμένο, αμερικανικής έμ-
πνευσης, σχέδιο μπορεί να προ-
χωρήσει άμεσα θα φανεί τον επό-
μενο μήνα, όταν είναι προγραμμα-
τισμένες να πραγματοποιηθούν οι
τριμερείς σύνοδοι ανάμεσα σε Ελ-
λάδα, Κυπριακή Δημοκρατία και
Ιορδανία (στη Λευκωσία στις 19
Δεκεμβρίου) και το Ισραήλ (στην
Ιερουσαλήμ στις 20 Δεκεμβρίου).
Οι προσπάθειες που γίνονται αυτή
τη στιγμή στοχεύουν στην υιοθέ-
τηση μιας ατζέντας των συγκεκρι-
μένων τριμερών συναντήσεων, με
επίκεντρο την ασφάλεια, η οποία
αφορά κατά προτεραιότητα την
Ουάσιγκτον. Εφόσον οι διεργασίες
τελεσφορήσουν, τις ΗΠΑ θα εκ-
προσωπήσει ο υφυπουργός Εξω-
τερικών για την Ευρώπη και την
Ευρασία Γουες Μίτσελ, ο οποίος,
άλλωστε αποτελεί και τον θεωρη-
τικό των «frontier states» (συνο-
ριακών κρατών γύρω από την Ευ-
ρασία) του Στέιτ Ντιπάρτμεντ. Εφό-
σον προχωρήσει ένα τέτοιο σενάριο
είναι σαφές ότι θα μπορούσε να
αναβαθμιστεί άμεσα σε επίπεδο
ηγετών, καθώς σε Ελλάδα και Ισ-
ραήλ τα πρόσωπα του πρωθυπουρ-
γού και του υπουργού Εξωτερικών
ταυτίζονται.

Τι έρχεται 
Αποτελούσε κοινό μυστικό στον

περιορισμένο κύκλο όλων όσοι
ασχολούνται με την ολοένα και

στενότερη ελληνοαμερικανική σύν-
δεση η ιδιαίτερη προτίμηση και η
έντονη στήριξη της Ουάσιγκτον
για τα τριμερή και τετραμερή σχή-
ματα συνεργασίας της Ελλάδας
στην ανατολική Μεσόγειο και τα
Βαλκάνια. Για την Ουάσιγκτον,
αυτά τα ανοίγματα συμβάλλουν
στη σταθερότητα της περιοχής,
δημιουργώντας ένα πλέγμα άμεσων
και έμμεσων σχέσεων ακόμα και
ανάμεσα σε κράτη που δεν έχουν
άμεσες σχέσεις, όπως το Ισραήλ
και η Αίγυπτος. Η βούληση των
ΗΠΑ να δημιουργήσουν μια νέα
δομή ασφαλείας στην περιοχή είναι
συνδεδεμένη με μια σειρά από πα-
ραδοχές, οι οποίες μέχρι πριν από
λίγα χρόνια δεν ήταν δεδομένες.
Σε αυτό το πλαίσιο δεν μπορεί παρά
να υπογραμμιστεί το εξαιρετικά
θετικό κλίμα το οποίο συνάντησε
στις ΗΠΑ ο υπουργός Εξωτερικών
της Κυπριακής Δημοκρατίας Νίκος

Χριστοδουλίδης. Είχε διαδοχικές
επαφές με τον ομόλογό του Μάικ
Πομπέο, τον Γουες Μίτσελ, και τον
Σύμβουλο Εθνικής Ασφαλείας Τζον
Μπόλτον. Οι Αμερικανοί αποσα-
φήνισαν ότι δεν αντιλαμβάνονται
πλέον την Κυπριακή Δημοκρατία
υπό το πρίσμα των σχέσεών τους
με την Τουρκία, ούτε όμως και ως
μέρος του κυπριακού προβλήματος.
Αντιλαμβάνονται την Κύπρο ως
μια χώρα με κομβική σημασία στην
ανατολική Μεσόγειο. Κάτι που, βε-
βαίως, συνδέεται και με τους σχε-
διασμούς ασφαλείας των ΗΠΑ.
Αδιαμφισβήτητα, η δήλωση προ-
θέσεων (statement of intent) που

υπέγραψε ο κ. Χριστοδουλίδης με
τον κ. Μίτσελ, παραπέμπει σε αυτό
τον συνειρμό. Οι δύο πλευρές δεν
θα μπορούσαν να υπογράψουν μια
συμφωνία, καθώς η Κυπριακή Δη-
μοκρατία δεν είναι μέλος του ΝΑΤΟ.
Ο κ. Χριστοδουλίδης έγινε, σύμ-
φωνα με πληροφορίες, δέκτης της

αμερικανικής πεποίθησης ότι η
Κύπρος μπορεί να αποτελέσει έναν
πολύ σημαντικό κόμβο για τη δια-
φοροποίηση των πηγών ενέργειας
της Ευρώπης. Δεδομένου ότι η Ex-
xon/Mobil ξεκινάει πριν από το τέ-
λος της εβδομάδας τη γεώτρησή
της στο οικόπεδο 10 της Αποκλει-

στικής Οικονομικής Ζώνης (ΑΟΖ)
της Κυπριακής Δημοκρατίας, η στή-
ριξη της Ουάσιγκτον στα συμφέ-
ροντα των αμερικανικών εταιρειών
θα πρέπει να θεωρείται κάτι φυ-
σιολογικό. Εκείνο που μένει να
αποσαφηνιστεί είναι αν θα εξελιχθεί
προς θετική κατεύθυνση η άρση
του εμπάργκο πώλησης όπλων που
υπάρχει από τις ΗΠΑ προς την Κυ-
πριακή Δημοκρατία.

Κυπριακό-ΑΟΖ
Όλη αυτή η κινητικότητα εξε-

λίσσεται γύρω από δύο πολύ συγ-
κεκριμένα, σε σημαντικό βαθμό
αλληλένδετα ζητήματα: Το Κυπρια-
κό και την εκμετάλλευση των ενερ-
γειακών πόρων της ανατολικής
Μεσογείου. Είναι απολύτως σαφές
ότι υπάρχουν έντονες πιέσεις προ-
κειμένου να ανοίξει μια νέα δια-
δικασία διαπραγματεύσεων, με
σκοπό, βεβαίως, μια λύση η οποία
θα επιτρέψει και την απρόσκοπτη
εκμετάλλευση των υδρογονανθρά-
κων. Οι ρητορικές επιλογές του
Προέδρου της Τουρκίας Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν περί απόρριψης κάθε
σεναρίου, που αφήνει την Άγκυρα
έξω από το ενεργειακό παιχνίδι
στην ανατολική Μεσόγειο, είναι
ενδεικτικές μιας διπλωματικής

πραγματικότητας σε εξέλιξη. Οι
συμβολισμοί της «δέσμευσης» των
οικοπέδων 4 και 5 της Κυπριακής
ΑΟΖ για έρευνες από το «Μπαρμ-
παρός» και η ταυτόχρονη παρουσία
του πλωτού γεωτρύπανου «Φατίχ»
στον κόλπο της Αττάλειας είναι
πιο ουσιαστικοί απ’ ό,τι φαίνεται.
Καταρχάς το «Μπαρμπαρός» πραγ-
ματοποιεί ανεμπόδιστα σεισμικές
έρευνες στην περιοχή που έχει δε-
σμευθεί έως και την 1η Φεβρουα-
ρίου γι’ αυτό τον σκοπό. Ως προς
το «Φατίχ», μπορεί αυτή τη στιγμή
να μην είναι σαφές αν πράγματι
μπορεί να προχωρήσει σε γεωτρή-
σεις μεγάλου βάθους, ωστόσο, είναι
βέβαιο ότι οι Τούρκοι είναι απο-
φασισμένοι να επενδύσουν προ-
κειμένου να τα καταφέρουν. Έμ-
πειροι παρατηρητές εκτιμούν ότι
με βάση τον τρέχοντα βηματισμό
των Τούρκων, η συγκεκριμένη τε-
χνική δυνατότητα θα μπορούσε
να αποκτηθεί το αργότερο έως το
2021. Υπό την προϋπόθεση, βε-
βαίως, ότι η οικονομική κρίση στην
οποία η Τουρκία οδεύει ταχέως
δεν θα επηρεάσει τη δυνατότητά
της να επενδύει στους στρατηγι-
κούς τομείς που θεωρεί σημαντι-
κούς, δηλαδή τους εξοπλισμούς
και την ενέργεια.

Το σχέδιο
των ΗΠΑ 
σε ανατολική
Μεσόγειο
Με νέα δομή ασφάλειας η Ουάσινγκτον

Του ΧΡΗΣΤΟΥ ΡΟΖΑΚΗ

Σε άρθρο του στην «Καθημερινή»
της Κυριακής 4 Νοεμβρίου 1918,
ο φίλος και συνάδελφος καθηγητής
κ. Ευάγγελος Βενιζέλος σχολιάζει
τη θέση μου –και την αντίστοιχη
του πρέσβη ε.τ. κ. Παύλου Απο-
στολίδη– σχετικά με την επιλεκτική
οριοθέτηση της αιγιαλίτιδας ζώνης
των νησιών του Αιγαίου, προκει-
μένου, με αυτόν τον τρόπο να εξυ-
πηρετηθεί η διεθνής ναυσιπλoΐα
στη θάλασσα αυτήν.

Η δική μας πρόταση έχει ως στό-
χο να υπάρξει ένας διακανονισμός
10 ν.μ. αιγιαλίτιδας, πράγμα που
εξυπηρετεί και το συμφέρον του
εθνικού εναέριου χώρου (ο οποίος
πλέον εναρμονίζεται με το εύρος
της αιγιαλίτιδας), που ώς τα τώρα
αποτελεί διεθνή ανωμαλία, και το
συμφέρον τρίτων χωρών που δια-
πλέουν το Αιγαίο, και που σε πε-
ρίπτωση επέκτασης της αιγιαλίτιδας
στα 12 ν.μ. θα είχαν την υποχρέωση
να εφαρμόσουν την αβλαβή διέ-
λευση, με ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Ο κ. Βενιζέλος αντιτίθεται σε μια
τέτοια ρύθμιση, θεωρώντας ότι μια
παρόμοια λύση θα μπορούσε να
χρησιμοποιηθεί από την Τουρκία

ως επιχείρημα για μειωμένη επήρεια
των νησιών σε άλλες θαλάσσιες
ζώνες, όπως η υφαλοκρηπίδα και
η ΑΟΖ.

Το επιχείρημα αυτό δεν με βρί-
σκει σύμφωνο για τους εξής λό-
γους: Πρώτον, η Σύμβαση για το
Δίκαιο της Θάλασσας, και το εθι-
μικό δίκαιο που έχει προέλθει από
αυτήν, δεν αναφέρεται σε υπο-
χρέωση του παράκτιου κράτους
να εφαρμόσει 12 ν.μ. στα παρα-
κείμενα νερά του. Η διατύπωση
του σχετικού άρθρου έχει ως εξής:
«Κάθε κράτος έχει το δικαίωμα να
ορίσει το εύρος της αιγιαλίτιδας
ζώνης του. Αυτό το εύρος δεν μπο-
ρεί να ξεπερνάει τα 12 ναυτικά μί-

λια, αρχής γενομένης από τις γραμ-
μές βάσης καθορισμένες σύμφωνα
με τη Σύμβαση». Κατά συνέπεια,
ένα κράτος έχει το δικαίωμα να
ορίζει μονομερώς την αιγιαλίτιδα,
αρκεί το εύρος της να μη ξεπερνάει
τα 12 ν.μ. Εννοείται ότι το παρά-
κτιο κράτος αποφασίζει κατά πό-
σον θα έχει εύρος 12, 10 ή 8 ν.μ.
Η Ελλάδα για χάρη της ελεύθερης
ναυσιπλοΐας μπορεί να επιλέξει
τα 10 ν.μ., για να επιτρέπει την
ύπαρξη ανοιχτής διόδου που θα
τη διευκολύνει

Σε αντίθεση με την αιγιαλίτιδα,
οι λειτουργικές ζώνες (υφαλοκρη-
πίδα, ΑΟΖ) οριοθετούνται με συμ-
φωνία των παρακείμενων ή αντι-
κείμενων κρατών. Αυτό ορίζει η
Σύμβαση για το Δίκαιο της Θάλασ-
σας, στα άρθρα 74 (ΑΟΖ) και 83
(υφαλοκρηπίδα), και οποιαδήποτε
απόπειρα μονομερούς οριοθέτησης
παραβιάζει το γράμμα και το πνεύ-
μα της Σύμβασης. Η συμφωνία
ανάμεσα σε δύο κράτη εφαρμόζει
τις επιταγές των σχετικών άρθρων,
πρέπει δηλαδή να στηρίζεται στο
Διεθνές Δίκαιο, και να ικανοποιεί
ένα δίκαιο αποτέλεσμα. Η έννοια
του Διεθνούς Δικαίου στο οποίο
τα σχετικά άρθρα αναφέρονται εί-

ναι αυτό που ορίζει το Διεθνές Δι-
καστήριο με τη νομολογία του και
το οποίο ακολουθεί τρία στάδια
οριοθέτησης (προσωρινή μέση
γραμμή, σχετικές περιστάσεις στην
περιοχή της οριοθέτησης, έλεγχος
του κατά πόσον η επιλεχθείσα
γραμμή ανταποκρίνεται σε ένα δί-
καιο αποτέλεσμα).

Η οριοθέτηση της ΑΟΖ/υφαλο-
κρηπίδας είναι παντελώς ανεξάρ-
τητη από την οριοθέτηση της αι-
γιαλίτιδας, και κατά συνέπεια η
μία δεν επηρεάζει την άλλη. Ιδι-
αίτερα αν η επιλογή των 10 ν.μ.
έγινε για συγκεκριμένους λόγους,
οι οποίοι πρέπει να εμφανίζονται
στην εισηγητική έκθεση του νόμου
που θα ορίζει την αιγιαλίτιδα. Θα
πρέπει να επισημανθεί ότι ούτε η
ΑΟΖ, ούτε, κατά μείζονα λόγο, η
υφαλοκρηπίδα επηρεάζουν την
ελεύθερη ναυσιπλοΐα, αφού πρό-
κειται για λειτουργικές ζώνες κυ-
ριαρχικών δικαιωμάτων –όχι κυ-
ριαρχίας– που έχουν σαφή προ-
σανατολισμό να εξυπηρετήσουν
τα συμφέροντα του παράκτιου
κράτους στην εκμετάλλευση των
πλουτοπαραγωγικών πηγών της
παρακείμενης θάλασσας.

Θα πρέπει στο σημείο αυτό να

τονιστεί ένα άλλο σημείο του άρθρου
του κ. Βενιζέλου, που χρήζει διευ-
κρίνισης. Ο κ. Βενιζέλος αναφέρεται
στον νόμο 4001/2011, ο οποίος ορίζει
ότι για την Ελλάδα ισχύει, ως οριο-
θετική γραμμή, η μέση γραμμή, ελ-
λείψει συμφωνίας ως προς την οριο-
θέτηση της υφαλοκρηπίδας ή της
ΑΟΖ. Πώς ερμηνεύουμε το «ελλείψει
συμφωνίας»; Μια ερμηνεία μπορεί
να είναι ότι η φράση αυτή δίνει το
δικαίωμα στο παράκτιο κράτος (Ελ-
λάδα) να εφαρμόσει τη μέση γραμμή,
ανά πάσα στιγμή, χωρίς προηγού-
μενη προσπάθεια εξεύρεσης κοινής
συνισταμένης με το αντικείμενο
κράτος.

Η ορθή ερμηνεία, όμως, η σύμ-
φωνη με τα άρθρα 74 και 83 της
Σύμβασης για το Δίκαιο της Θάλασ-
σας, είναι πως η Ελλάδα θα επιχει-
ρήσει πρώτα με το αντικείμενο κρά-
τος να διαπραγματευθεί μια συμ-
φωνία οριοθέτησης, και μόνον αφού
αποτύχει θα οριοθετήσει μονομερώς
μια μέση γραμμή. Η Σύμβαση προ-
βλέπει ότι, σε περίπτωση που τα
μέρη δεν επιτυγχάνουν συμφωνία
οριοθέτησης, αυτά θα προσφύγουν
στους δικαιοδοτικούς μηχανισμούς
που αυτή προβλέπει. Αλλά επειδή
διαδικαστικές διατάξεις δεν μετά-

γονται στο εθιμικό δίκαιο, και η
Τουρκία δεν είναι μέρος της Σύμ-
βασης, για τον λόγο αυτόν η χάραξη
μιας προσωρινής γραμμής, βάσει
του εν λόγω νόμου, είναι μονομερώς
εφικτή. Οποιαδήποτε άλλη ερμηνεία
είναι contra legem, και δεν είναι
δυνατόν να γίνει δεκτή. Ούτε είναι
νοητό να μην μπορεί ένα κράτος
να χαράξει μια οριοθετική γραμμή,
σχετικά με τις λειτουργικές ζώνες,
που να οφείλεται στην ολιγωρία
του παρακείμενου/αντικείμενου
κράτους.

Συνοψίζοντας, το βασικό επιχεί-
ρημα αυτού του άρθρου είναι ότι
η μονομερής οριοθέτηση της αι-
γιαλίτιδας διαφέρει ριζικά από την
οριοθέτηση της ΑΟΖ/υφαλοκρηπί-
δας, η οποία απαιτεί συμφωνία ανά-
μεσα στα μέρη, και δεν γίνεται
εξαρχής μονομερώς, και πως τα
κριτήρια οριοθέτησης είναι τελείως
διαφορετικά και δεν πρέπει να συγ-
χέονται. Η Ελλάδα, χώρα που επι-
καλείται διαρκώς το Διεθνές Δίκαιο
δεν πρέπει να το ξεχνά με επιλε-
κτικές μεθόδους που ουσιαστικά
το ανατρέπουν.

* Ο κ. Χρήστος Ροζάκης είναι ομότιμος
καθηγητής Διεθνούς Δικαίου του ΕΚΠΑ.

Μία απάντηση στο «Κύματι Θαλάσσης»
<<<<<<

Η μονομερής
οριοθέτηση της αιγιαλί-
τιδας διαφέρει ριζικά
από την οριοθέτηση
της ΑΟΖ υφαλοκρη-
πίδας, η οποία απαιτεί
συμφωνία ανάμεσα
στα μέρη.

A Π Ο Ψ Η

<<<<<<

Είναι σαφές ότι υπάρ-
χουν έντονες πιέσεις
προκειμένου να ανοίξει
μια νέα διαδικασία δια-
πραγματεύσεων, με σκο-
πό μια λύση η οποία θα
επιτρέψει και την απρό-
σκοπτη εκμετάλλευση
των υδρογονανθράκων.

Οι συνεκπαιδεύσεις ελληνικών και αμερικανικών Ενόπλων Δυνάμεων αυξάνονται ραγδαία. Τον Δεκέμβριο αναμένεται να ολοκληρωθεί η άσκηση ειδικών
δυνάμεων «Jackal Stone». Στη φωτογραφία, Αμερικανοί κομάντος.
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Στην Αθήνα θα υπάρχει πολύ καθαρή άποψη για τις προθέσεις των
Αμερικανών, καθώς στις 13 Δεκεμβρίου θα πραγματοποιηθεί στην
Ουάσιγκτον ο πρώτος Στρατηγικός Διάλογος Ελλάδας-ΗΠΑ. Πρόκειται
για μια ιδιαίτερα κρίσιμη εξέλιξη, καθώς για πρώτη φορά η Ουάσιγ-
κτον και η Αθήνα ανοίγουν μια θεσμική «ομπρέλα» πάνω από τα ζητή-
ματα που τις συνδέουν. Κατά μείζονα λόγο, πρόκειται για τα ζητήματα
ασφαλείας και, ακολούθως για τα ενεργειακά. Η πλέον σημαντική
διάσταση για την Αθήνα είναι η στρατηγική. Και τούτο διότι στην Ελλά-
δα επιθυμούν μια στενότερη σχέση, η οποία θα μπορεί να παρέχει
στην Αθήνα διασφαλίσεις για μια σειρά από πιθανές εξελίξεις στο
μέλλον. Ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα είναι η άσκηση κυριαρχίας
στις θαλάσσιες ζώνες της με σκοπό την εκμετάλλευση υδρογοναν-
θράκων και όχι μόνο. Από την πλευρά της Ουάσιγκτον είναι σαφές ότι
επιθυμεί την ευρύτερη και στενότερη στρατιωτική συνεργασία, κάτι
που ήδη εξελίσσεται απρόσκοπτα. Την Ελλάδα θα εκπροσωπεί ο
υπουργός αναπληρωτής Εξωτερικών Γιώργος Κατρούγκαλος, ενώ θα
συνοδεύεται από τον αρχηγό ΓΕΕΘΑ Ευάγγελο Αποστολάκη. Εκείνη
την ημέρα, ο καθ’ ύλη αρμόδιος πρωθυπουργός και υπουργός Εξωτε-
ρικών Αλέξης Τσίπρας, θα βρίσκεται στη Σύνοδο Κορυφής της Ε.Ε.
στις Βρυξέλλες.

Στρατηγικός Διάλογος 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Λένε πως όταν τσακώνονται οι
ελέφαντες την πληρώνουν τα
ποντίκια. Το ποια είναι τα πον-
τίκια που θα ποδοπατηθούν και
κατ’ επέκταση οι παράπλευρες
απώλειες στην αντιπαράθεση
Νίκου Αναστασιάδη και Αβέρωφ
Νεοφύτου είναι ένα ζήτημα που
ήδη συζητείται. Το σίγουρο είναι
πως μέρος της Δεξιάς παίρνει ξε-
κάθαρα θέση στη διελκυστίνδα
και ένα άλλο μέρος παρακολουθεί
με σχετική αμηχανία, ένα ακόμα
επεισόδιο των δύο πολιτικών αν-
δρών. «Πλέον υπάρχει θέμα με-
ταξύ Προεδρικού-Πινδάρου και
δεν πρόκειται για τακτικισμούς»
παραδέχονται οι παροικούντες

τον Προεδρικό Λόφο και συνα-
γερμικά στελέχη και είναι ίσως
το μόνο πράγμα στο οποίο συ-
ναινούν και συμφωνούν το τε-
λευταίο διάστημα τα δύο μέρη.
Οι σχέσεις των δύο ανδρών εδώ
και καιρό κλονίζονται, με θερμά
επεισόδια και εντάσεις να βγαί-
νουν στο προσκήνιο. Το ζήτημα
είναι πως πλέον παίρνει διαστά-
σεις που ξεπερνά τους στενούς
διαδρόμους της Πινδάρου και
την αυλή του Λόφου και κάνει
κοινωνούς όλους όσοι παρακο-
λουθούν τις εξελίξεις. 

Όταν για παράδειγμα την πε-
ρασμένη Τρίτη ο Νίκος Αναστα-
σιάδης έκανε την περιβόητη συ-
νέντευξη τύπου στο Προεδρικό
για να εξηγήσει την πρότασή
του περί αποκεντρωμένης ομο-
σπονδίας, αλλά και για να απαν-
τήσει στις επικρίσεις που δέχεται
περί συζήτησης δύο κρατών και
συνομοσπονδίας, η ηγεσία του
Δημοκρατικού Συναγερμού έφευ-
γε σύσσωμη για Ελσίνκι, όπου
και θα παρακολουθούσε τις ερ-
γασίες του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόμματος και θα εξέλεγε τον
υποψήφιο της ομάδας για την
προεδρία της Κομισιόν. Ενδει-
κτικές οι πολυπληθείς αναρτή-
σεις και φωτογραφίες των στε-
λεχών του κόμματος στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης για την
παραμονή τους στο Ελσίνκι, τη
σημαντικότητα του ψηφίσματος
που πέρασε ομόφωνα από το Ευ-
ρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα, ψήφισμα
που εγκρίνεται κάθε χρόνο με
τη διαφορά πως φέτος καταδι-
κάζεται η προσπάθεια της Τουρ-
κίας για λύση δύο κρατών στην
Κύπρο – αλλά και η νίκη του
εκλεκτού του ΔΗΣΥ Μάνφρεντ
Βέμπερ ως υποψήφιου του ΕΛΚ
για την προεδρία της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής ανάχθηκαν από τα
συναγερμικά στελέχη ως το θέμα
των ημερών και η μεγάλη κατά-
κτηση της Δεξιάς. Και ενώ οι
αναρτήσεις για τα όσα διαμεί-
βονταν στο Ελσίνκι, έδιναν και
έπαιρναν, αίσθηση προκάλεσε
το γεγονός ότι τα πολυγραφότατα
– στα κοινωνικά μέσα δικτύωσης

– στελέχη του Δημοκρατικού Συ-
ναγερμού αρχής γενομένης του
Αβέρωφ Νεοφύτου δεν είχαν να
κάνουν το παραμικρό σχόλιο γύ-
ρω από τη συνέντευξη τύπου
του Προέδρου, αφήνοντας τον
διευθυντή του Κυπριακού Χα-
ράλαμπο Σταυρίδη να βγάζει το
φίδι από την τρύπα περιοριζό-
μενος σε μία χλιαρή ανακοίνωση
δέκα γραμμών. Στο ίδιο πλαίσιο
και η μεγάλη δυσκολία των ΜΜΕ,
να εντοπίσουν στελέχη που να
βρίσκονται στη Λευκωσία αλλά
και που να είναι διατεθειμένα
να παρευρεθούν στα πάνελ και
να απαντήσουν στις επικρίσεις
της Αντιπολίτευσης γύρω από
το περιβόητο διάγγελμα, υπο-
στηρίζοντας τον Πρόεδρο. Ήταν,
λοιπόν, ενδεικτικά αυτά τα γε-
γονότα, μαζί με μία σειρά άλλων
που ξεκινούν από το ταξίδι στις
ΗΠΑ και μετά που καταδεικνύουν
πως Νίκος Αναστασιάδης και
Αβέρωφ Νεοφύτου δεν διάγουν
την καλύτερη περίοδο στις σχέ-
σεις τους και κυρίως δεν είναι
διατεθειμένοι να το κρύψουν.
Το ερώτημα είναι μέχρι πού θα
πάει η βαλίτσα μεταξύ Προεδρι-
κού - Πινδάρου, αλλά κυρίως
κατά πόσο η όλη διάσταση είναι
προϊόν ξεκάθαρης διαφοροποί-
ησης στο Κυπριακό ή αν αυτή
εντάσσεται και μεγεθύνεται στο
πλαίσιο της πολιτικής ατζέντας
των κύριων παικτών της Κεν-
τροδεξιάς.

Η αφορμή
Αναμφίβολα οι εντάσεις στις

σχέσεις Νίκου Αναστασιάδη και
Αβέρωφ Νεοφύτου χρονολογούν-
ται από το Κραν Μοντάνα και
εντεύθεν αλλά η πρωτοβουλία
του συναγερμικού προέδρου να
αναλάβει τον προεκλογικό ως
επικεφαλής και τα συγχαρητήρια
που έδωσε ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης από τον εξώστη του επι-
τελείου κατά την πανηγυρική
του νίκη στον πρόεδρο του ΔΗΣΥ
έκαναν πολλούς να πιστέψουν
πως η όποια διαφορά εξαϋλώθη-
κε. Οι διαφορές είχαν μπει μάλλον
στον πάγο ενόψει εκλογών και
αυτό φάνηκε ξεκάθαρα μετά το
ταξίδι στις ΗΠΑ. Γνωστές οι δη-
λώσεις Αβέρωφ Νεοφύτου για
εθνικό τσουνάμι και η υπογράμ-
μιση διαφορετικών πολιτικών
εκτιμήσεων του ιδίου με τον Νίκο
Αναστασιάδη και τον τελευταίο
να του απαντά πως έχει βαρεθεί
να ακούει κινδυνολογίες.

Ο Μαρκίδης
Η πρόσφατη κίνηση του ΔΗΣΥ

όμως να οργανώσει την ημερίδα
για τη διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία, με ομιλητή τον Αλέκο
Μαρκίδη, στην απουσία του προ-
εδρικού, οι αιχμηρές τοποθετή-
σεις των παρευρισκόμενων, αλλά
και ο κληριδικός χαρακτήρας
που πήρε, κτύπησε φλέβα και
ανέβασε την πίεση διαφόρων
στο Προεδρικό. Κύριος λόγος
ήταν αναμφίβολα η παρουσία
Μαρκίδη. Όχι μόνο γιατί επικρί-
νει εδώ και καιρό τον Πρόεδρο
για τους χειρισμούς του αλλά και
γιατί συνδέθηκε με την κληρι-
δική σχολή, τη στιγμή που όπως
θυμίζουν οι παροικούντες το
Προεδρικό ήταν το πρόσωπο το
οποίο ευθύνεται για την ήττα
Κληρίδη το 2003. Αυτό το μήνυμα
σε συνδυασμό με το ότι ο Νίκος
Αναστασιάδης κάλεσε τον Αλέκο
Μαρκίδη να συμμετέχει στο Κραν
Μοντάνα με τον τελευταίο να
αρνείται, φρόντισε να στείλει
μέσω προσώπων στην Πινδάρου
ο Πρόεδρος. 

Ξεκίνησε 
η αιμορραγία
στη δεξιά
παράταξη
Η Πινδάρου διαχωρίζει ξεκάθαρα τη 
θέση της από τις κινήσεις Αναστασιάδη

Είναι πράγματι όμως το Κυπριακό
ο κύριος λόγος διάστασης Αναστα-
σιάδη - Αβέρωφ ή και κάτι άλλο;
Είναι σίγουρα και θέμα χαρακτήρα,
απαντούν όσοι γνωρίζουν και τους
δύο καλά, αλλά και διαφοροποίηση
στο Κυπριακό. 

Όπως λένε κύκλοι της Δεξιάς ο
Νίκος Αναστασιάδης έχει από το
Κραν Μοντάνα και μετά απογοη-
τευτεί και μελετά και άλλες ιδέες
με τον Αβέρωφ Νεοφύτου να αν-
τιδρά. Καθόλου τυχαία και η επι-
στράτευση μιας σειράς στελεχών
της Δεξιάς που υπογραμμίζουν την
ανάγκη προσήλωσης σε λύση δι-
ζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας.
Ο Αβέρωφ Νεοφύτου, όπως λέγεται
από κύκλους του περιβάλλοντός

του, δεν θέλει με τίποτα να χρεωθεί
είτε ο ίδιος είτε η παράταξη μία
λύση δύο κρατών και γι’ αυτό ακρι-
βώς τον λόγο εντείνει τις επαφές
του στο εξωτερικό και τις δηλώσεις
του στο εσωτερικό, διαχωρίζοντας
τη θέση του από τα όσα διαμείβον-
ται. Από το κάδρο βεβαίως δεν πρέ-
πει να παραλείπονται και οι βλέψεις

του για το 2023. Μία αντιπαράθεση
με τον αρχηγό της δεξιάς παράτα-
ξης μπορεί να προσδώσει στον ίδιο
ηγετικούς πόντους και αυτό φαί-
νεται να βλέπουν στο Προεδρικό.
Πόσο όμως μπορεί να τον βοηθήσει
στην εκλογή του; Δεν είναι καθόλου
τυχαίο ότι ο Νίκος Αναστασιάδης
αποτελεί τον κύριο εκπρόσωπο της
λαϊκής Δεξιάς. Το πλειοψηφικό δη-
λαδή ρεύμα του ΔΗΣΥ με το οποίο
ο Αβέρωφ Νεοφύτου δεν κατάφερε
ακόμα να έχει ανάλογο δέσιμο και
έρεισμα. Αυτός θα δώσει φυσιολο-
γικά και το δακτυλίδι διαδοχής
στον υποψήφιο της Δεξιάς για το
2023. Πολιτικοί κύκλοι σημειώνουν
πως στην κόντρα Αναστασιάδη-
Αβέρωφ, ο τελευταίος δεν θα μπο-

ρέσει να βγει νικητής, καθώς εκτός
του εκτοπίσματος που έχει ο Πρό-
εδρος στο ακροατήριο της Δεξιάς,
οι θέσεις που προβάλλει στο Κυ-
πριακό ο Αβέρωφ Νεοφύτου υπο-
στηρίζονται από ένα μικρό ακρο-
ατήριο, όπου μερίδιο της πίτας
διεκδικεί και το ΑΚΕΛ. 

Όπως εξηγούν ο Αβέρωφ Νεο-
φύτου ξέρει μέχρι πού μπορεί να
τραβήξει το σκοινί. Και ο στόχος,
όπως λένε κύκλοι της Δεξιάς, δεν
είναι η φθορά του Νίκου Αναστα-
σιάδη, αλλά του υπουργού Εξωτε-
ρικών Νίκου Χριστοδουλίδη, που
εκτός από το ότι είναι το μόνο
άτομο που επηρεάζει όπως λένε
τον Πρόεδρο, κτίζει ήδη το προ-
εδρικό του προφίλ.

Πάλη των θρόνων και οι πρωταγωνιστές
<<<<<<<

Ο Πρόεδρος έκανε το
διάγγελμα χωρίς να έχει
κανέναν από τον ΔΗΣΥ
είτε να τον υπερασπιστεί
είτε να τον στηρίξει.

Ήταν όμως και μία σειρά άλλων κι-
νήσεων με σημειολογία. Η παρου-
σία για παράδειγμα του άλλοτε στε-
νού συνεργάτη του Νίκου Αναστα-
σιάδη και πρώην υπουργού εσω-
τερικών, Σωκράτη Χάσικου ο οποίος
υπογράμμισε πως πρέπει να ξέρου-
με τι θέλουμε –στο Κυπριακό –
τόσο ως κόμμα όσο και ως προεδρία.
Τοποθέτηση που όχι μόνο κατα-
χειροκροτήθηκε από τους παρευ-
ρισκομένους, αλλά αναπαράχθηκε
από τα κοινωνικά μέσα δικτύωσης,
τόσο από τον τρίτο τη τάξει Νίκο
Τορναρίτη αλλά και από τον ίδιο
τον πρόεδρο του ΔΗΣΥ, Αβέρωφ
Νεοφύτου. 

Αυτή ακριβώς η ημερίδα, ήταν
αρκετή για να περάσει το μήνυμα
σε κάποιους πως στη διελκυστίνδα,
ο Αβέρωφ Νεοφύτου είχε στο πλευ-
ρό του όχι μόνο την παλιά στρατιά
στελεχών του ΔΗΣΥ (Παντελή Κού-
ρο, Καίτη Κληρίδου, Παναγιώτη
Δημητρίου, Ιωάννη Κασουλίδη)
αλλά και νέα πρόσωπα, πρόσωπα
με τα οποία στο παρελθόν είχε
έρθει σε σύγκρουση, όπως ο Σω-
κράτης Χάσικος και ο Νίκος Τορ-
ναρίτης.

Αν και στελέχη του κόμματος
ξεκαθαρίζουν πως ο ΔΗΣΥ και ο
Αβέρωφ Νεοφύτου δεν έχουν δια-
φοροποιηθεί, καθώς μένουν στη
γραμμή του Δημοκρατικού Συνα-
γερμού αφήνοντας να εννοηθεί ότι
άλλοι λοξοκοιτάζουν, οι όλες κινή-
σεις κινητοποίησαν το στενό πε-
ριβάλλον του Προέδρου, λίγο πριν
από το διάγγελμα για διαχείριση
της κρίσης. Ενδεικτικό ότι πριν

από το διάγγελμα οι συνεργάτες
του τον είχαν προετοιμάσει καταλ-
λήλως για το πώς θα κινηθεί στα
περί διάστασης Προεδρικού – Πιν-
δάρου στο ενδεχόμενο που τον ρω-
τούσαν γι’ αυτό οι δημοσιογράφοι.
Ενδεικτική και η διπλωματική απάν-
τηση πως όπως εκείνος ηγήθηκε
του «ναι» στο Σχέδιο Ανάν και η
πλειοψηφία του ΔΗΣΥ διαφώνησε,

σέβεται το ότι ο καθένας μπορεί
να εκφράζει διαφορετική άποψη. 

Όσο όμως ο Νίκος Αναστασιά-
δης παρουσίαζε τη σύγκρουση εν
πολλοίς ως πολυφωνία της Δεξιάς,
κανένα στέλεχος δεν ήταν διατε-
θειμένο να τον στηρίξει στα όσα
είπε την επομένη, σε μία κρίσιμη
περίοδο για τον ίδιο. Όπως λένε
πολιτικοί κύκλοι, ενώ θα έπρεπε
να γίνει συγκεκριμένη προετοιμα-
σία για το πώς θα τύχει επικοινω-
νιακής διαχείρισης το διάγγελμα
περνώντας προς τα έξω ένα θετικό
μήνυμα, ο ΔΗΣΥ ήταν εντελώς
απών από τη διαδικασία. Και η όλη
ιστορία βεβαίως δεν φαίνεται να
ξεφουντώνει σύντομα. Ενδεικτικό
ότι σήμερα, πραγματοποιείται το
ετήσιο μνημόσυνο του ιδρυτικού
ηγέτη του ΔΗΣΥ Γλαύκου Κληρίδη
με τον πρώην κυβερνητικό εκπρό-
σωπο Μιχάλη Παπαπέτρου να
πραγματοποιεί την ομιλία. Κίνηση
που προκάλεσε αμηχανία στο Προ-
εδρικό για το τι μήνυμα θέλει να
μεταφέρει στον Πρόεδρο με αυτό
η πρώην βουλευτής και κόρη του
Γλαύκου Κληρίδη, Καίτη Κληρίδου.
Στο μνημόσυνο βεβαίως δεν θα πα-
ρευρίσκεται ο Νίκος Αναστασιάδης
λόγω του ταξιδιού του στο Παρίσι,
αλλά το παρών του θα δώσει εκ μέ-
ρους της κυβέρνησης ο υπουργός
Εξωτερικών Νίκος Χριστοδουλίδης.
Στη συνέχεια, στην απουσία πάν-
τοτε του Προέδρου Αναστασιάδη,
τα στελέχη θα μεταφερθούν στην
Πινδάρου όπου και θα παρακολου-
θήσουν τα αποκαλυπτήρια της προ-
τομής του Γλαύκου Κληρίδη.

Το μνημόσυνο, η σημειολογία και οι δελφίνοι

Στη διαφοροποίησή του από τον Πρόεδρο, ο Αβέρωφ Νεοφύτου επιστράτευ-
σε παλιά στελέχη και φέρεται να εξομάλυνε τη σχέση του με τον Χάσικο.

<<<<<<<

Η σημειολογία γύρω
από την ημερίδα της
ΔΔΟ και το ετήσιο 
μνημόσυνο  του Γλαύ-
κου Κληρίδη με ομιλη-
τή τον Μιχάλη Παπα-
πέτρου καταδεικνύουν
πως η κόντρα στη Δεξιά
εντείνεται σε μία κρίσι-
μη για τον Πρόεδρο 
περίοδο. 

Ο Νίκος Αναστασιάδης είχε προετοιμαστεί επαρκώς πριν από το διάγγελμα
για το τι θα απαντήσει γύρω από τη διαφοροποίηση του ΔΗΣΥ.

Oταν οι ελέφαντες τσακώνονται υπάρχουν παράπλευρες απώλειες, με τον Νί-
κο Χριστοδουλίδη να θεωρείται ως ο κύριος στόχος από την όλη κόντρα. 

<<<<<<<

Ο ΔΗΣΥ επέλεξε τη
φυγή στο Ελσίνκι 
αποφεύγοντας να 
διαχειριστεί επικοινω-
νιακά το διάγγελμα. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Τέλος Νοεμβρίου αναμένεται να
πέσει η αυλαία του πρώτου σκέλους
της Ερευνητικής Επιτροπής για
τον Συνεργατισμό, ωστόσο, το τε-
λικό πόρισμα των Γιώργου Αρέστη,
προέδρου, Γιώργου Χαραλάμπους
και Γιώργου Γεωργίου μελών δεν
αναμένεται, σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες της «Κ», πριν από το τέλος
Φεβρουαρίου. Η ολοκλήρωση του
βασικού κορμού των δημόσιων
ακροάσεων, για όσους παρακολου-
θούν το έργο που διεξάγει η Επι-
τροπή, μπορεί να οδηγήσει σε εκτι-
μήσεις αναφορικά με τον προσα-
νατολισμό της Επιτροπής ως προς
το τελικό ζητούμενο που είναι πρό-
σωπα και ευθύνες για την κατάρ-
ρευση του Συνεργατισμού. Τα τρία

μέλη της Επιτροπής φαίνεται, από
τη διαδικασία στο «Φιλοξενία», πως
έχουν σχηματοποιημένη εικόνα
για πρόσωπα και καταστάσεις και
αυτό που απομένει είναι η αξιολό-
γηση και τεκμηριώσει των κατα-
θέσεων που έχουν ληφθεί και όσων
αναμένεται να ληφθούν. Ένα χα-
ρακτηριστικό παράδειγμα που απο-
καλύπτει διαθέσεις της Επιτροπής
ήταν η περίπτωση του Νικόλα Χα-
τζηγιάννη, τόσο κατά τη διάρκεια
της τριήμερης παρουσίασής του,
στην Επιτροπή όσο και στο φινάλε.
Στην προκειμένη περίπτωση, αν
κάποιος δει προσεκτικά το περιε-
χόμενο της υποβολής θέσεων του
προέδρου της Επιτροπής και κάνει
συγκρίσεις με άλλα πρόσωπα που
πέρασαν από το «Φιλοξενία», όχι
αυθαίρετα, μπορεί ισχυριστεί πως
ο πρόεδρος της Επιτροπής φαίνεται
να έχει πειστεί αρνητικά για τον
ρόλο που είχε ο κ. Χατζηγιάννης
στις προσπάθειες διάσωσης του
Συνεργατισμού που τελικά δεν απέ-
τρεψαν την κατάρρευση. Ωστόσο,
η περίπτωση του πρώην προέδρου
της ΣΚΤ και πρώην γενικού διευ-

θυντή της, δεν είναι η μοναδική.
Σε παρόμοια θέση με τον κ. Χατζη-
γιάννη βρέθηκαν τουλάχιστον άλλα
επτά πρόσωπα που κλήθηκαν και
κατέθεσαν.

Οι υποβολές
Από ενάρξεως των δημοσίων

ακροάσεων, στις 3 Αυγούστου 2018,
από το ακροατήριο δεν πέρασε απα-
ρατήρητο πως η Επιτροπή προέβαι-
νε σε σχόλια και χαρακτηρισμούς
άλλοτε «φιλικούς» και άλλοτε «επι-
θετικούς» αναλόγως του μάρτυρα
που είχε ενώπιόν της. Εκείνο που
αρχικά λεγόταν ψιθυριστά και μετά
με μεγαλύτερη ένταση ήταν πως η
στάση κάποιων μελών προκαλεί
ερωτηματικά ως προς την διαχεί-
ριση των μαρτύρων με τις συνεχείς
υποβολές, μια διαδικασία που ακο-
λουθείται στις δικαστικές αίθουσες
όταν διεξάγεται αντεξέταση μάρ-
τυρα με σκοπό αυτός να περιέλθει
σε δύσκολη θέση και να προβλη-
θούν οι θέσεις της άλλης πλευράς.
Χαρακτηριστική περίπτωση ήταν
αυτή της κατάθεσης Νικόλα Χα-
τζηγιάννη. Τόσο κατά τη διάρκεια

όσο και κατά την ολοκλήρωση της
τριήμερης κατάθεσης με τις απόψεις
που διατύπωνε δεν έκρυψε την ει-
κόνα που έχει σχηματίσει για τον
μάρτυρα. «Αποκομίσαμε την εντύ-
πωση ότι ο τρόπος που λαμβάνατε
αποφάσεις, τις λαμβάνατε σε λάθος
χρόνο. Σας έλειπε η ικανότητα να
λειτουργήσετε σωστά». Χαρακτη-
ριστικός δε ήταν ένας μέρος του
διαλόγου που ακολούθησε.

- Πρ. Επιτροπής: Σε τι πιστεύετε
ότι αποτύχατε κ. Χατζηγιάννη; Γιατί
αποτύχατε και η τράπεζα κατέρ-
ρευσε επί ημερών σας;

- Ν. Χατζηγιάννης: Η αλλαγή
των παραμέτρων και η προσπάθεια
να λειτουργήσει ως τράπεζα από
τα μπακάλικα πριν από το 2014. 

- Πρ. Επιτροπής: Ποσοστό ευ-
θύνης δίνεται στον εαυτό σας,
υπάρχει ένα Mea Culpa;

- Ν. Χατζηγιάννης: Μπορεί κά-
ποιες από τις αποφάσεις να ήταν
λανθασμένες, απαντά ο μάρτυρας.

Η άλλη όψη 
Παρόμοιου χειρισμού έτυχαν

και άλλοι μάρτυρες με σημαντικό

ρόλο και θέσεις στα του Συνεργα-
τισμού πριν και μετά το 2013. Με
βάση τα όσα διαδραματίσθηκαν
στις 33 δημόσιες ακροάσεις, πρό-
κειται για τέσσερα στελέχη του
Συνεργατισμού, πριν από την κρα-
τική ανακεφαλαιοποίηση του 2014
και άλλα τρία μετά τις αλλαγές του
2013.

Μια περίπτωση τέτοια είναι και
του Διονύση Διονυσίου, εκπροσώ-
που του ΥΠΟΙΚ στην ΣΚΤ, που ο
πρόεδρος της Επιτροπής πέρα από
τις διαφωνίες που εξέφραζε κατά
τη διάρκεια της κατάθεσης, στο
τέλος ζήτησε από τον μάρτυρα αν
έχει ένα Mea Culpa. Την ίδια ώρα
η τακτική και οι διαθέσεις της Επι-
τροπής ήταν εκ διαμέτρου αντίθετες
σε σχέση με άλλους μάρτυρες που
επίσης είχαν κομβικό ρόλο και θέ-
σεις στη ΣΚΤ, μετά το 2013. Η Επι-
τροπή και εδώ δεν έκρυψε τις δια-
θέσεις της, με θετικό τρόπο, σε ση-
μείο μάλιστα που ο τρόπος αντί-
δρασης σε κάποιες περιπτώσεις να
εκλαμβάνεται και ως προσπάθεια
προστασίας του μάρτυρα και μη
αμφισβήτησης του έργου του.

Οκτώ πρόσωπα δείχνει η Ερευνητική για ΣΚΤ
Τέλος Φεβρουαρίου αρχές Μαρτίου το πόρισμα της Επιτροπής Αρέστη μετά από τρίμηνη μελέτη και αξιολόγηση των καταθέσεων

Τ ο να χαρακτηρίζεται ως κομ-
βικό το σημείο στο οποίο βρί-
σκεται το Κυπριακό δεν είναι

κάτι καινούργιο. Το να βρίσκεται
όντως σε κομβικό σημείο το Κυ-
πριακό και ο ηγέτης της ελληνο-
κυπριακής κοινότητας να μην ξέρει
προς ποια κατεύθυνση θα κινηθεί
ή να τυρβάζει περί άλλα, είναι επι-
κίνδυνο.

Λέχθηκαν και γράφτηκαν πολλά
για το ναυάγιο στο Κραν Μοντάνα.
Ανεξαρτήτως αφηγήματος η ουσία
είναι μία. Από τον Ιούλιο 2017 ο
ΟΗΕ, ο γενικός του γραμματέας
και η διεθνής κοινότητα ανέμεναν
επανεκκίνηση της διαδικασίας από
εκεί που διακόπηκε, με αξιοποίηση
των σημαντικών συγκλίσεων που
έχουν επιτευχθεί, των έξι σημείων
του πλαισίου Γκουτιέρες και του
άτυπου εγγράφου για την εφαρμογή
της λύσης.

Δεν θα σταθώ στην απαράδεκτη
στάση της τουρκικής πλευράς ούτε
στην κορύφωση της προκλητικό-
τητας της με αφορμή το γεωτρητικό
πρόγραμμα της Κυπριακής Δημο-
κρατίας και τις τουρκικές παράλ-
ληλες έρευνες. Είναι εύκολο να ανα-
λύουμε την τουρκική στάση. Το ζη-
τούμενο είναι εμείς τι κάνουμε;

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας,
από τον οποίο ο γ.γ. του ΟΗΕ ανέ-
μενε (και αναμένει) έκφραση ετοι-
μότητας για επανέναρξη συνομι-

λιών, χωρίς αστερίσκους και προ-
ϋποθέσεις, την παραμονή της ανα-
χώρησής του για να προσφωνήσει
τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ, ζή-
τησε χρόνο για «καλή προετοιμα-
σία». Αλήθεια, τι έκανε από τον Ιού-
λιο 2017 μέχρι το Σεπτέμβριο 2018;

Επιστρέφοντας ο κ. Αναστασιά-
δης, επανέφερε την ιδέα του για
χαλαρή/αποκεντρωμένη ομοσπον-
δία. Μια ιδέα, επί της οποίας σε
πρακτικό του Εθνικού Συμβουλίου
του Φεβρουαρίου 2012, καταγρά-

φεται η υπόδειξη/έκκληση του τότε
Προέδρου Χριστόφια προς τον κ.
Αναστασιάδη όπως δώσει περιε-
χόμενο στην «ιδέα» αλλά, αν και
πέρασαν άλλα έξι χρόνια, ακόμα
αναμένουμε. Ασφαλώς, στο χρόνο
που διέρρευσε, ο κ. Αναστασιάδης
– ως Πρόεδρος πλέον – αύξησε

κατά ένα τρίτο τις ομοσπονδιακές
αρμοδιότητες και τριπλασίασε τα
ομοσπονδιακά όργανα και θεσμούς.
Οποία αντίφαση.

Επομένως, το διττό ερώτημα
που πλανάται είναι ποιες αρμοδιό-
τητες και θεσμούς θέλει τώρα ο
Πρόεδρος να αφαιρέσει από το κεν-

τρικό κράτος και να αποδώσει στις
περιφέρειες, στις ομόσπονδες μο-
νάδες; Και αφού η «ιδέα» της απο-
κέντρωσης κρατάει χρόνια, γιατί
ως Πρόεδρος επιδίωξε και πέτυχε
– στις διαπραγματεύσεις – ουσια-
στική αύξηση στις ομοσπονδιακές
αρμοδιότητες και τα κεντρικά ομο-

σπονδιακά όργανα και θεσμούς;
Δυστυχώς, μετά τη συνέντευξη

τύπου, ο κ. Αναστασιάδης όχι μόνο
δεν έδωσε απαντήσεις αλλά – αν-
τιθέτως – επέτεινε τη σύγχυση.
Τόσο μεταξύ των πολιτικών δυνά-
μεων όσο και των πολιτών. Και αν
έχει κατορθώσει να συγχύσει πο-
λιτικές ηγεσίες και λαό, είναι για
να διερωτάται κανείς πόση σύγχυση
έχει προκαλέσει στον ΟΗΕ και σε
όλους όσοι ανέμεναν καθαρό πο-
λιτικό λόγο και ξεκάθαρη στόχευση
για επανέναρξη συνομιλιών με στό-
χο τη λύση.

Ασφαλώς, εδώ όπου φτάσαμε,
κρατούμε στα θετικά την επανα-
βεβαίωση της θέσης για λύση δι-
κοινοτικής, διζωνικής ομοσπονδίας
και θεωρούμε βασικά σωστή την
ανάλυση του Προέδρου για το πε-
ριεχόμενο του Πλαισίου Γκουτιέρες.
Απ’ εκεί και πέρα ο κ. Αναστασιάδης
εμφανίστηκε αντιφατικός και πρό-
χειρος. Το δε παράδειγμα που έδωσε
για τον East Med και για τη μία θε-
τική τουρκοκυπριακή ψήφο, είναι
κακό. Αντιλαμβάνεται ο Πρόεδρος
τον κίνδυνο επανανοίγματος του
κεφαλαίου «πολιτική ισότητα»; Και
αν τον ενοχλεί η μία τουρκοκυ-
πριακή θετική ψήφος για τα θέματα
ΑΟΖ, τι υπονοεί; Ότι δεν πρέπει η
διαχείριση των φυσικών πόρων και
η ΑΟΖ να αποτελούν ομοσπονδιακή
αρμοδιότητα; Θέση που διατύπωσε

και προεκλογικά και μετά ανα-
σκεύασε; Ακόμα χειρότερα, τον
απασχολεί η μία θετική ψήφος πλην
όμως παραδέχτηκε εν τέλει ότι απο-
δέχτηκε τα βέτο Προέδρου και αν-
τιπροέδρου.

Εμείς ανησυχούμε. Ο κ. Ανα-
στασιάδης ισχυρίζεται ότι η ιδέα
για αποκεντρωμένη ομοσπονδία
έχει ως στόχο την αντιμετώπιση
της τουρκικής θέσης για μια θετική
ψήφο σε όλα τα ζητήματα. Πλην
όμως ξεχνά ότι ο γ.γ. του ΟΗΕ ούτως
ή άλλως απορρίπτει την τουρκική
θέση. Λέει ο Πρόεδρος ότι θέλει
αποκέντρωση, αλλά στο ερώτημα
«αποκέντρωση ποιων οργάνων και
αρμοδιοτήτων» απαντά ότι θα ρω-
τήσει διεθνολόγους. Δηλαδή άνοιξε
ένα τεράστιο ζήτημα χωρίς καν να
έχει πολιτική και επιστημονική
τεκμηρίωση, χωρίς καν να έχει ολο-
κληρωμένη θέση. Πέραν του πρό-
δηλου, πώς αφ’ εαυτής η ομοσπον-
δία ως πολιτειακή δομή είναι απο-
κεντρωμένη σε σύγκριση με το ενι-
αίο κράτος.

Το πράγμα μιλά από μόνο του.
Στην καλύτερη περίπτωση ο κ. Ανα-
στασιάδης λειτουργεί με προχει-
ρότητα. Στη χειρότερη δρα με σκο-
πιμότητα. Και αυτό είναι απαρά-
δεκτο.

Ο κ. Άριστος Δαμιανού είναι μέλος του
Π.Γ. του ΑΚΕΛ και βουλευτής.

Το μετέωρο βήμα ενός Προέδρου
ΑΡΘΡΟ / Του ΑΡΙΣΤΟΥ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

<<<<<<<

Την ερχόμενη 
εβδομάδα ενώπιον 
της Επιτροπής έχει
κληθεί να παρουσιαστεί
η Χρυστάλλα Γιωρκά-
τζη διοικήτρια της 
Κεντρικής Τράπεζας,
ενώ ο κύκλος των 
δημόσιων ακροάσεων
θα ολοκληρωθεί με τον
υπουργό Οικονομικών. Τρεις μήνες είναι ο χρόνος που υπολογίζεται ότι θα απαιτηθεί για τη μελέτη, αξιολόγηση για ετοιμασία του τελικού πορίσματος μετά το πέρας των ακροάσεων.

Ωστόσο, η Επιτροπή, εάν παραστεί ανάγκη, ενδεχομένως να προχωρήσει σε συμπληρωματικές κλήσεις προσώπων μετά τον Νοέμβριο.

Ενώπιον της Ερευνητικής Επιτροπής που διερευνά τα αίτια κατάρρευσης του
Συνεργατισμού θα βρεθεί την επόμενη εβδομάδα η Διοικήτρια της Κεντρικής
Τράπεζας της Κύπρου Χρυστάλλα Γιωρκάτζη.

Το δεύτερο 
σκέλος
Ενώπιον της Ερευνητικής
Επιτροπής που διερευνά τα
αίτια κατάρρευσης του Συνερ-
γατισμού θα βρεθεί την επό-
μενη εβδομάδα η Διοικήτρια
της Κεντρικής Τράπεζας της
Κύπρου Χρυστάλλα Γιωρκά-
τζη. Η τελευταία θα καταθέ-
σει ενώπιον της Επιτροπής
στις 14 και 15 Νοεμβρίου. Η
κατάθεση και τις δύο μέρες
αρχίζει στις 9.00 το πρωί. Η
αυλαία των δημοσίων ακροά-
σεων θα πέσει τέλος του μή-
να με τον υπουργό Οικονομι-
κών Χάρη Γεωργιάδη. Η
Ερευνητική Επιτροπή στη συ-
νέχεια θα επικεντρωθεί στη
μελέτη και αξιολόγηση του
μαρτυρικού και άλλου υλικού
που έχει ενώπιόν της. Παράλ-
ληλα με τη μελέτη των θα
πραγματοποιείται και η συγ-
γραφή του πορίσματος το
οποίο υπολογίζεται να είναι
έτοιμο περί τα τέλη Φεβρουα-
ρίου αρχές Μαρτίου. Από τη
μελέτη των στοιχείων, εάν και
εφόσον χρειαστεί, η Επιτρο-
πή θα είναι σε θέση να προ-
χωρήσει με συμπληρωματι-
κές καταθέσεις υφιστάμενων
ή άλλων μαρτύρων.

<<<<<<<

Το διττό ερώτημα που
πλανάται είναι ποιες αρ-
μοδιότητες και θεσμούς
θέλει τώρα ο Πρόεδρος να
αφαιρέσει από το κεντρι-
κό κράτος και να αποδώ-
σει στις περιφέρειες, στις
ομόσπονδες μονάδες; Δυστυχώς, μετά τη συνέντευξη τύπου, ο κ. Αναστασιάδης όχι μόνο δεν έδω-

σε απαντήσεις αλλά – αντιθέτως – επέτεινε τη σύγχυση.
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Συνέντευξη στον ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Οι κακές τραπεζικές πρακτικές, οι
οποίες τόσο πολύ μας κόστισαν,
ανήκουν στο παρελθόν. Το ίδιο και
η όποια αμφιταλάντευση σε σχέση
με τον προσανατολισμό της χώρας
μας, λέει ο Χάρης Γεωργιάδης στην
«Κ». Τονίζει πως η δουλειά που γί-
νεται στην οικονομία θα δώσει απαν-
τήσεις σε ορισμένα φαιδρά δημο-
σιεύματα για την Κύπρο και το ξέ-
πλυμα χρήματος, ενώ θέση του είναι
να μην εμπλέκεται σε καμία αντι-
παράθεση με κανένα, αναφορικά
με τα όσα του καταλογίζονται για
τη ΣΚΤ. 

–Παρά το ότι έχει βγει η χώρα
από το μνημόνιο και έχει επιδείξει
συμμόρφωση με διεθνώς αποδε-
κτές τραπεζικές πρακτικές, εν-
τούτοις δημοσιεύματα από το
εξωτερικό συνεχίζουν να βάλλουν
επί του θέματος του ξεπλύματος
βρόμικου χρήματος. Γιατί συμ-
βαίνει αυτό; Είναι λόγω της αμ-
φιταλάντευσης μας μεταξύ δύσης
και ανατολής;

–Καταρχάς να ξεκαθαρίσω πως
δεν υπάρχει καμία αμφιταλάντευση.
Ο προσανατολισμός μας είναι δυ-
τικός, είναι ευρωπαϊκός. Και στην
οικονομία και στην πολιτική. Η Κύ-
προς έχει κάνει την επιλογή της,
δεν τίθεται πλέον κανένα δίλημμα.
Συμμετέχουμε ισότιμα και με αξιο-
πιστία στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
στηδιαδικασία της ευρωπαϊκήςολο-
κλήρωσης. Και η μεγάλη συλλογική
προσπάθεια για την ανάκαμψη της
οικονομίας μας που αναλάβαμε μετά
το 2013 σχετιζόταν, εκτός των άλλων,
με την ανάγκη να κρατήσουμε τη
χώρα μας στην Ευρώπη. Επειδή ο
κίνδυνος να βρεθούμε εκτός ήταν
υπαρκτός. Τα καταφέραμε και μπο-
ρούμε σήμερα να εργαστούμε για
μια νέα προοπτική.
–Ωστόσο, τα δημοσιεύματα εκτός
Κύπρου δεν σταματούν για το ξέ-
πλυμα χρήματος και την Κύπρο… 

–Πρόκειται για υπερβολικά και
σε κάποιες περιπτώσεις φαιδρά δη-
μοσιεύματα. Αλλά σίγουρα μας προ-
βληματίζουν. Και η απάντηση δεν
πρέπει να είναι η περιχαράκωση,
ούτε η υιοθέτηση αμυντικής στά-
σης. Η απάντηση πρέπει να δοθεί
μέσα από ακόμη μεγαλύτερη προ-
σπάθεια, με απόλυτη συνέπεια στις
υποχρεώσεις μας, αλλά και με προ-
σπάθεια να μεταδώσουμε το μήνυμα
πως τα πράγματα στην Κύπρο άλ-
λαξαν. Οι κακές τραπεζικές πρα-
κτικές, οι όποιες τόσο πολύ μας κό-
στισαν, ανήκουν στο παρελθόν. Το
ίδιο και η όποια αμφιταλάντευση
σε σχέση με τον προσανατολισμό
της χώρας μας. 
–Μήπως πρέπει να κινηθούμε
πιο έντονα και επικοινωνιακά; 

–Ναι, αλλά η καλύτερη επικοι-
νωνία είναι αυτή που βασίζεται στα
πραγματικά δεδομένα, στις ενέργειες
μαςκαι στη δουλειά επί του εδάφους,

η οποία τελικά θα φανεί. Η δουλειά
θα μιλήσει τελικά. 
–Ταξιδέψατε και εσείς με τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη στις ΗΠΑ.
Τα μηνύματα αυτά, τα έχουν λάβει
οι ομόλογοι σας εκεί; 

–Εκεί που μας δίνεται η ευκαιρία
να ενημερώσουμε, πρέπει να σας
πω ότι η εικόνα είναι εξαιρετικά θε-
τική. Δεν είναι εξάλλου τυχαίο το
γεγονός ότι έχουμε εξασφαλίσει δια-
δοχικές αναβαθμίσεις από τους οί-
κους αξιολόγησης, αλλά και θετικές
αναφορές από τα διεθνή ΜΜΕ για
το κυπριακό success story. Εκεί που
υπάρχει γνώση, η αξιολόγηση για
την Κύπρο είναι ιδιαίτερα θετική.
Υπάρχουν όμως και κάποιες αρνη-
τικές προκαταλήψεις τις οποίες πρέ-
πει να αντιμετωπίσουμε.
–Είναι υπερφίαλος ο όρος success
story θέλοντας να περιγράψει
την είσοδο της Κύπρου στην επεν-
δυτική βαθμίδα, προερχόμενος
από έναν άνθρωπο όπως εσείς; 

–Δεν επιλέγω εγώ αυτό τον όρο.
Αυτή είναι η κυρίαρχη εικόνα που
αποτυπώνεται για τη χώρα μας διε-
θνώς. Ξέρω ότι κάποιοι στο εσωτε-
ρικό μαραζώνουν όταν εκφράζονται
διεθνώς τέτοιες θετικές αναφορές
για τη χώρα μας. Ίσως επειδή εν-
θυμούνται ότι επί ημερών τους η
διεθνής αντίληψη για την Κύπρο
ήταν το ίδιο ζοφερή όσο ήταν και
η πραγματικότητα που άφησαν πίσω
τους. Για εμάς οι θετικές αναφορές
είναι καλοδεχούμενες, επειδή βοη-

θούν στην προσπάθειά μας να προ-
βάλουμε την Κύπρο ως χώρα στα-
θερότητας και θετικής προοπτικής,
μας βοηθούν στην προσπάθεια να
προσελκύσουμε επενδύσεις. 
–Υπάρχουν ενδείξεις για επεν-
δύσεις στο επόμενο διάστημα; 

–Μα συνεχώς γίνονται επενδύ-

σεις. Η επιχειρηματικότητα σταδιακά
παίρνει θετικές στροφές και αυτό
φαίνεται στην αγορά εργασίας. Και
δεν είναι μόνο οι μεγάλες επενδύσεις
που μας ενδιαφέρουν είναι και οι
μικρές, όπως και δεν είναι μόνο οι
ξένες επενδύσεις που μας ενδιαφέ-
ρουν αλλά και οι εγχώριες. Θέλουμε

να χτίσουμε ένα οικονομικό περι-
βάλλον σταθερό, ασφαλές, και ελ-
κυστικόγια την επιχειρηματικότητα
και τις επενδύσεις. 

Η ευθύνη των αποφάσεων
–Γιατί δεν πείσατε την επιτροπή
Ελέγχου της Βουλής, στην πα-
ρουσία του γενικού ελεγκτή, για
τον Συνεργατισμό και την πρόσ-
ληψη του συγκεκριμένου Οίκου
για την περάτωση των εργασιών;

–Στο πλαίσιο εκείνης της συζή-
τησης επιβεβαιώθηκε ότι υπήρχε
ανάγκη εξειδικευμένων νομικών
συμβουλών, που δεν θα μπορούσε
να τις προσφέρει η Νομική Υπηρεσία
του κράτους. Επιβεβαιώθηκε από
όλους ότι ο συγκεκριμένος Οίκος εί-
ναι από του καλύτερους διεθνώς.
Ήρθε στη συνέχεια το Υπουργικό
Συμβούλιο και επιβεβαίωσε ότι με
δική του απόφαση και στη βάση
συγκεκριμένων προνοιών της νο-
μοθεσίας, έγινε η απευθείας ανά-
θεση. Και τέλος, εκ του αποτελέ-
σματος, η συνεργασία μας με τον
συγκεκριμένο Οίκο κρίνεται επιτυ-
χής. Εάν, παρ’ όλα αυτά, εξακολου-
θούν να υπάρχουν διαφορετικές
απόψεις είναι απόλυτα σεβαστό.
–Τόσο στο προσκήνιο όσο και
στο παρασκήνιο η αντιπαράθεση
αυτή, που έχει και πολιτικά χα-
ρακτηριστικά, αλλά και με συμ-
μετοχή αξιωματούχων, όπως ο
γενικός ελεγκτής και ο γενικός
εισαγγελέας, δείχνει ότι υπάρχουν

και αντιστάσεις.
–Να ξεκαθαρίσω ότι δεν εμπλέ-

κομαι σε καμία αντιπαράθεση με
κανένα. Στο βαθμό μάλιστα που
αποφεύγω να απαντώ δημοσίως σε
αναφορές που πιθανώς να έχρηζαν
απάντησης. Δεν με ενοχλεί η έκ-
φραση διαφορετικής άποψης. Η ευ-
θύνη των αποφάσεων όμως ανήκει
στη κυβέρνηση. Ανήκω εξάλλου σε
μια κυβέρνηση που έχει πλήρη αί-
σθηση της ευθύνης που έχει ανα-
λάβει και που είναι αποφασισμένη
να κυβερνήσει.
–Άρα δεν παραιτηθήκατε… 

–Ανά πάσα στιγμή είμαι έτοιμος
να αποχωρήσω. Όχι όμως επειδή
θα το ζητήσουν κάποιοι που απλώς
φωνασκούν. 
–Η επικαιρότητα όμως απασχο-
λείται κάθε μέρα με τον Χάρη Γε-
ωργιάδη, ο οποίος είναι και έτοι-
μος τέλος του μήνα να δώσει το
«παρών» του στην επιτροπή για
τον Συνεργατισμό. 

–Είμαι στην πολιτική και ξέρω
πολύ καλά ποιοι είναι οι κανόνες
του παιχνιδιού. Κάνω τη δουλειά
μου και είμαι έτοιμος να κριθώ από
τα αποτελέσματα. Στο κάτω-κάτω
οι πολίτες θα κρίνουν τον καθένα
μας.

O σχεδιασμός βγαίνει
–Έχει ανοίξει ο κύκλος συζήτησης
αναφορικά με τον προϋπολογι-
σμού του ΓΕΣΥ, την αύξησή του,
τη μελέτη και την επικαιροποίηση
των προβλέψεων. Χρειάζεται τώ-
ρα νέα μελέτη; Και για να το πω
ανοιχτά, τα οικονομικά του ΓΕΣΥ
βγαίνουν;

–Καταγράφω την ξεκάθαρη το-
ποθέτηση του ΟΑΥ. Ότι ο προϋπο-
λογισμός επαρκεί και ότι τα οικο-
νομικά βγαίνουν. Από τη στιγμή
που έχουμε μια τόσο καθαρή θέση
από τον αρμόδιο οργανισμό θεωρώ
πως δεν υπάρχει καν θέμα προς συ-
ζήτηση. 
–Μιλάμε όμως για μεταρρύθμιση
της κυβέρνησης, ένας σχεδιασμός
που φαίνεται να έχει πολλά εμ-
πόδια. 

–Δεν είναι εύκολο εγχείρημα. Θε-
ωρώ όμως πως κάθε σύγχρονη κοι-
νωνία χρειάζεται ένα ασφαλιστικό
σχέδιο υγείας. Σε αυτό δεν νομίζω
να διαφωνεί κανείς. Προσωπικά είχα
τις απόψεις μου για τη μορφή που
θα μπορούσε να πάρει αυτό το σχέδιο
στη χώρα μας και τις κατέθεσα επί-
σημα εκεί που έπρεπε και όταν έπρε-
πε. Από τότε έχουν όμως ληφθεί οι
τελικές αποφάσεις, ψηφίστηκαν από
τη Βουλή, έχουμε τις διαβεβαιώσεις
του ΟΑΥ ότι ο σχεδιασμός βγαίνει,
άρα πάμε για εφαρμογή. Ο διάλογος
με τους γιατρούς αποτελεί και αυτός
ευθύνη του ΟΑΥ. Θα τόνιζα μόνο
τη σημασία της οικονομικής και δι-
οικητικής αυτονόμησης των νοσο-
κομείων του δημοσίου, που είναι
ένας εξίσου κορυφαίος στόχος αλλά
και προϋπόθεση για ένα ΓΕΣΥ που
θα είναι οικονομικά βιώσιμο.

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Όλοι κρινόμαστε εκ του αποτελέσματος
όσο αφορά τον Συνεργατισμό

Υπερβολικά και σε κάποιες περιπτώσεις φαιδρά τα δημοσιεύματα για ξέπλυμα χρήματος στην Κύπρο, λέει ο Χάρης Γεωργιάδης 

–Στην επενδυτική βαθμίδα η
Κύπρος μετά από εξίμισι χρόνια.
Τι σημαίνει αυτό για την πραγ-
ματική οικονομία; 

–Σημαίνει θωράκιση. Προστασία.
Αυτό είναι το σημαντικό, αλλά και
ένα θετικό μήνυμα διεθνώς ότι η
οικονομία μας έχει σταθεροποιηθεί
και κινείται προς θετική κατεύθυν-
ση. Είναι όμως και μια επιβεβαίωση
πως όταν τολμούμε και παίρνουμε
τις σωστές αποφάσεις, έστω και
εάν είναι πολιτικά δύσκολες, όπως
ήταν πράγματι οι αποφάσεις για
τον Συνεργατισμό και τα τραπεζικά,
διανοίγονται πάντοτε θετικές προ-
οπτικές για τον τόπο μας.
–Είχαν προηγηθεί, ωστόσο, πολ-
λά στο κυπριακό χρηματοπιστω-
τικό σύστημα, αλλά έπρεπε να
γίνει αυτό για να πάρουμε την

αναβάθμιση. 
–Ναι, έπρεπε να αντιμετωπί-

σουμε τον τελευταίο αδύναμο κρίκο
στο τραπεζικό σύστημα. 
–Ήταν γνωστό το πρόβλημα. 

–Βεβαίως και ήταν. 
–Άρα γιατί δεν έγιναν νωρίτερα
αυτές οι κινήσεις; 

–Επειδή έως πρόσφατα, τα οι-
κονομικά δεδομένα ήταν διαφο-
ρετικά. Ούτε το κράτος είχε τις οι-
κονομικές δυνατότητες και τις αν-
τοχές που διαθέτει σήμερα, ούτε
όμως υπήρχε η ετοιμότητα ξένων
επενδυτών να επενδύσουν στο κυ-
πριακό τραπεζικό σύστημα, πριν
καταστεί εφικτή η αποκατάσταση
της εμπιστοσύνης. Άρα έπρεπε
πρώτα να δημιουργηθούν οι προ-
ϋποθέσεις.
–Αναμένονται και άλλες ιδίου

τύπου κινήσεις ή έχει ολοκλη-
ρωθεί η κινητικότητα στο κυ-
πριακό τραπεζικό σύστημα; 

–Πρέπει να καταλάβουμε ότι η
αλλαγή δεν ολοκληρώνεται ποτέ,
είτε στον τραπεζικό τομέα είτε
στην οικονομία γενικότερα. Η προ-
σπάθεια για αλλαγές πρέπει να
είναι συνεχής, επειδή συνεχής
είναι και η μεταβολή στα δεδομένα.
Είτε της τεχνολογίας είτε του αν-
ταγωνισμού. Με κανένα τρόπο λοι-
πόν δεν μπορεί να δοθεί η εντύ-
πωση πως μπορούμε να εισέλθουμε
σε φάση στασιμότητας.
–Και τι σημαίνει αυτό για τον
τραπεζικό τομέα; 

–Το σημαντικότερο που πρέπει
να κατανοήσουμε είναι ότι το ρυθ-
μιστικό πλαίσιο, το πλαίσιο λει-
τουργίας των τραπεζών έχει αλλάξει

και γίνεται συνεχώς πιο αυστηρό
και πιο απαιτητικό. Καθορίζεται
όχι από το κάθε κράτος ξεχωριστά,
αλλά σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ενώ
και η εποπτεία ασκείται από την
ΕΚΤ. Πρέπει συνεπώς να υπάρξει
προσαρμογή σε αυτά τα δεδομένα.
Η αντίληψη ότι το τραπεζικό μας
σύστημα θα μπορούσε να συνεχίσει
να λειτουργεί με δομές, διαδικασίες
και νοοτροπίες του παρελθόντος
δεν έχει θέση. Μεταξύ άλλων αυτό
σημαίνει ότι οι παρεμβάσεις του
πολιτικού συστήματος, είτε οι φα-
νερές είτε οι σκιώδεις, οι παρεμ-
βάσεις τοπικών παραγόντων στα
τραπεζικά, αλλά και οι περίεργες
προσβάσεις συγκεκριμένων επι-
χειρηματικών κύκλων ανήκουν
στο παρελθόν. Μπορεί κάποιοι να
θέλουν να παραμένουν γαντζωμέ-

νοι στα παλιά αλλά για εμένα η αλ-
λαγή είναι θετική εξέλιξη, επειδή
έτσι θα οικοδομήσουμε πιο στέρεα
θεμέλια για την οικονομία και τε-
λικά το κράτος.
–Σε ποιους αναφέρεστε;

–Δεν το προσωποποιώ, αλλά δεί-
τε για παράδειγμα πώς λειτουρ-
γούσε ο Συνεργατισμός. Δείτε ακό-
μη πως συγκεκριμένοι μεγάλοι επι-
χειρηματικοί όμιλοι έπαιρναν τα
δάνειά τους στο παρελθόν. 
–Πάντως έχετε επικριθεί για τις
αναφορές σας ότι θα έπρεπε να
κλείσουν και άλλα υποκαταστή-
ματα τραπεζών.

–Επιμένω στην άποψή μου. Κατ’
ακρίβεια είναι χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα αυτής της διάστασης με
τα δεδομένα της εποχής. Το πού
θα λειτουργήσει υποκατάστημα

τράπεζας δεν είναι δουλειά των
πολιτικών. Αφήστε που εξακολου-
θούμε να έχουμε περισσότερα υπο-
καταστήματα από ό,τι ο πληθυσμός
μας δικαιολογεί. Εάν ήταν να δοθεί
κάποια ενθάρρυνση προς τις τρά-
πεζες θα έπρεπε να ήταν προς την
κατεύθυνση των επενδύσεων στην
τεχνολογία, ίσως ακόμη και της δι-
εύρυνσης του ωραρίου λειτουργίας.
Και όχι βέβαια να παρεμβαίνει το
πολιτικό σύστημα για να διατηρή-
σουμε υποκαταστήματα τραπεζών
σε κάθε γειτονιά και σε κάθε χωριό.
–Βλέπετε και άλλες αλλαγές να
έρχονται; 

–Πιθανώς. Χωρίς να έχω κάτι
συγκεκριμένο υπόψη, δεν θα απέ-
κλεια για παράδειγμα περαιτέρω
συγχωνεύσεις και πωλήσεις μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων.

Δεν θα απέκλεια περαιτέρω συγχωνεύσεις και πωλήσεις ΜΕΔ

Οποιοδήποτε άλλο σενάριο στερείται βάσης
–Συνήθως, όταν απαντάτε για τον
εαυτό σας ή την οικονομία, χρησι-
μοποιείτε συχνά τη λέξη δύσκολο.
Δεν έχει επέλθει μια κόπωση μετά
από όλα αυτά στο πόστο αυτό; 
–Κοιτάξτε, αν θες να είσαι στην
πολιτική για τα εύκολα, για τις
χειραψίες και τις φιλοφρονή-
σεις, είναι μια επιλογή όχι όμως
η δική μου. Δεν έχω κανένα κί-
νητρο να είμαι στην πολιτική για
έναν τέτοιο ρόλο. Από την άλλη
έχω και ενδιαφέρον και κίνητρο
και δυνάμεις να συνεχίσω σε μια
προσπάθεια που έχει ως στόχο
ακριβώς τον χειρισμό δύσκολων
καταστάσεων. Για να δημιουργή-
σουμε μια καλύτερη προοπτική
για την πατρίδα μας.
–Άρα ο ΔΗΣΥ είναι το επόμενο βήμα; 
–Μα γιατί λέτε πως είναι το επό-
μενο βήμα; Και σήμερα είμαι
στον ΔΗΣΥ. Δεν έπαψα ποτέ να
ανήκω στον ΔΗΣΥ και να είμαι
στέλεχος πρώτης γραμμής. Αλλά

μόλις πριν από μερικούς μήνες
κερδίσαμε τις προεδρικές εκλο-
γές, ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
μου εμπιστεύτηκε ξανά το
Υπουργείο Οικονομικών και σε
αυτή μου την αποστολή παραμέ-
νω απόλυτα προσηλωμένος.
Οποιοδήποτε άλλο σενάριο στε-
ρείται βάσης. 
–Εκδηλώσατε και έλλειψη ενδια-
φέροντος για τη θέση του κεντρικού
τραπεζίτη…
–Επαναλαμβάνω, οτιδήποτε άλ-
λο από πέραν του Υπουργείου
που μου ανέθεσε ο Πρόεδρος
στερείται βάσης. Αφήστε που
δεν μου προτάθηκε ποτέ η θέση
του διοικητή για να την απορρί-
ψω. Αλλά ξεκάθαρα απαντώ δεν
με ενδιαφέρει μια τέτοια θέση
που είναι εξόχως τεχνοκρατική.
Με ενδιαφέρει η πολιτική και θα
παραμείνω στην πρώτη γραμμή
της πολιτικής, για όσο υπάρχει
ευκαιρία και ανάγκη.

Οι παρεμβάσεις του πολιτικού συστήματος, είτε φανερές είτε σκιώδεις, στα τραπεζικά, αλλά και οι περίεργες προσβά-
σεις συγκεκριμένων επιχειρηματικών κύκλων ανήκουν στο παρελθόν.

Ανά πάσα στιγμή είμαι
έτοιμος να αποχωρήσω.
Όχι όμως επειδή θα το
ζητήσουν κάποιοι που
απλώς φωνασκούν.

Αν θες να είσαι στην πο-
λιτική για τα εύκολα, για
χειραψίες και φιλοφρο-
νήσεις είναι μια επιλογή,
όχι όμως η δική μου.
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ΔΔΟ, νεοφυείς επιχειρήσεις και ενωμένη Κύπρος 

Α ν υπάρχει ένα πράγμα που οι
startups αντιλαμβάνονται
από την πρώτη μέρα είναι η

έννοια του εφικτού και συνάμα τον
καλύτερο δρόμο για να καταστεί
αυτό πραγματικότητα. Η όλη προ-
σπάθειά τους επικεντρώνεται ακρι-
βώς σ’ αυτό. Στο να πετύχουν το
εφικτό. Δεν υπάρχουν περιθώρια
για το ευκταίο, εφόσον όταν το κυ-
νηγάνε τυφλά, χωρίς να λαμβάνουν
υπόψη τις πραγματικότητες, τους
τρώει η κοιλάδα του θανάτου. Η
Διζωνική, Δικοινοτική Ομοσπονδία
αποτελεί το εφικτό στο Κυπριακό.

Ο μονόδρομος της λύσης και η
μόνη επιλογή, με τη βούλα των ψη-
φισμάτων των Ηνωμένων Εθνών.
Πέρασα το περασμένο Σαββατο-
κύριακο μεταξύ Πολιτικού Γραφείου
του Δημοκρατικού Συναγερμού με

τον πρόεδρο Αβέρωφ Νεοφύτου
και τον Αλέκο Μαρκίδη σε συζή-
τηση περί Δικοινοτικής, Διζωνικής
Ομοσπονδίας και στις Πλάτρες στο
bootcamp του Startups4Peace με
ομάδες Ελληνοκυπρίων και Τουρ-
κοκυπρίων νέων σ’ ένα διήμερο
σκληρής δουλειάς. Το βασικότερο
χαρακτηριστικό των startups είναι
η απίστευτη θέληση να αποδείξουν
ότι το όραμά τους είναι εφικτό, με-
τατρέποντας το σε πραγματικότητα,
ό,τι κι αν χρειαστεί για να γίνει
αυτό. Η συνεχής, ανηλεής, πεισμα-
τάρικη, θα έλεγε κάποιος, επιμονή
και προσήλωση στον στόχο, με μια
ανοικτή και απίστευτα θετική διά-
θεση, γιατί στην τελική μόνο έτσι
μπορεί να δουλέψει ώστε να κα-
ταστεί εφικτός ο στόχος.

Στο Bootcamp του Startups4Pe-

ace οι startups παρουσίασαν την
ιδέα τους σε μια διαδικασία που
εμείς στο κόσμο τον startup λέμε
«Venture Academy». Βαθμολογή-
θηκαν και άκουσαν τα σχόλια των
κριτών. Αυτό το τελευταίο έχει επί-
σης ορολογία (σιγά που δεν θα
είχε). Το λέμε «tough love». Η άνευ
φίλτρου, ωμή αλήθεια. Χωρίς φρου-
φρου και αρώματα, χωρίς παρερ-
μηνείες αλλά και πρωτίστως, άνευ
φόβου. Κακός σύμβουλος ο φόβος.
Δικαιολογημένος ή μη, πολύ κακός.
Θολώνει το μυαλό και δεν μας αφή-
νει να πάμε μπροστά. Μόνο με την
αλήθεια, μπορεί κάποιος πραγμα-
τικά να μάθει και να προχωρήσει
πιο δυνατός και πιο έτοιμος. Την
αλήθεια που μας δίνει η αντικει-
μενική ενημέρωση, η γνώση, πέρα
από φοβίες και λοιπά περίεργα. Εύ-

κολο; Καθόλου. Τίποτα δεν είναι
εύκολο όμως ούτε στη ζωή ούτε
και στην επιχειρηματικότητα. Να
το πούμε πάλι: Ό,τι αξίζει θέλει
προσπάθεια, κι αφού προφανώς
αφορά στην επιχειρηματικότητα,
αλλά και στη ζωή, γιατί στο Κυ-
πριακό (λόγω φοβίας ίσως) αναμέ-
νουμε ότι αυτό θα λυθεί κυνηγών-
τας το ευκταίο; Παραγνωρίζουμε
ότι πάνω και πριν απ’ όλα η λύση
έχει να κάνει με ανθρώπους. Με
εμάς, όλους εμάς, για εμάς και τους
νέους αυτού του τόπου. Αυτό είναι
το κλειδί. Προκύπτει έτσι το ερώ-
τημα του πως γινόμαστε η αλλαγή
που θέλουμε να δούμε. Η απάντηση
ξεκινά με το ότι και οι ανθρώπινες
σχέσεις, θέλουν προσπάθεια, και
εδώ περί αυτού πρόκειται. Η ΔΔΟ
θα είναι αυτό που εμείς θα φτιά-

ξουμε να είναι, από την επόμενη
μέρα επί του εδάφους.

Οπότε πριν αρχίσουμε να πο-
λεμάμε ανεμόμυλους, πρώτον για
να γίνει, θα πρέπει να φτάσει σε
ένα σημείο που θα περάσει δημο-
ψήφισμα. Η κοινωνία είναι τόσο
πιο μπροστά. Τα παιδιά στο Star-
tups4Peace είναι νέοι που δεν είχαν
καν γεννηθεί το 1974 εφόσον οι
περισσότεροι γεννήθηκαν τουλά-
χιστον 20 χρόνια μετά. Χωρίς κοινές
μνήμες και εκεί που θα έλεγε κά-
ποιος ότι οι νέοι δεν έχουν μνήμες
και γι’ αυτό δεν θέλουν λύση, ισχύει
ακριβώς το αντίθετο. Έχουν κοινή
ελπίδα. Τους ενώνει η επιχειρημα-
τικότητα και η κοινή πατρίδα. Τους
φέρνει κοντά ένα όραμα: ν’ αλλά-
ξουν τον κόσμο όλο με την εταιρεία
τους και μια αγνή αγάπη γι’ αυτό

το νησί. Για ολόκληρο το νησί. Γι’
αυτή την πανέμορφη κουκίδα στον
χάρτη. Είναι παγκόσμιοι πολίτες,
millennials. Κοιτάνε πώς να βρούνε
λύσεις, όχι προβλήματα στις λύσεις.
Αναζητούν το πώς ν’ αναπτύξουν
τη startup τους, πώς ν’ αγκαλιάσουν
ολόκληρη την πατρίδα τους. Σκλη-
ρή δουλειά, συνεργασία και θετι-
κότητα. Ένα τραπέζι ελπίδα. Καμιά
φορά βοηθάει να βάζουμε τα πράγ-
ματα στην πλέον απλή προοπτική.
Με απλά και αληθινά λόγια, χωρίς
πολλά σημεία στίξης και υποση-
μειώσεις. 

Η κ. Σταυριάνα Κοφτερός διευθύντρια
Ψηφιακού Μετασχηματισμού & Καινοτο-
μίας, Δημοκρατικός Συναγερμός, Συνι-
δρυτής Startup Cyprus, διοργανωτή Star-
tups4Peace.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Υπάρχει η φράση που λέει ‘δεν
υπάρχει καπνός χωρίς φωτιά’. Μόνο
που εδώ δεν είναι καπνός. Πρόκειται
περί πραγματικής καπνογονίας»,
λέει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο ευρωβουλευτής του ΑΚΕΛ Τάκης
Χατζηγεωργίου, για τα όσα ακού-
γονται περί συνομοσπονδίας και
λύσης δύο κρατών. Ο ίδιος αναφέρει
πως πολλοί στις Βρυξέλλες τον ρω-
τούν αν ο Πρόεδρος επιθυμεί λύση
δύο κρατών. Εκτιμά πως ο Πρόεδρος
φοβήθηκε αυτό που επιδιώκουμε.
«Αυτό που δεν κατανοώ είναι γιατί
κάποιος να διεκδικεί την εξουσία
χωρίς εκ των προτέρων να μετρήσει
την πίστη του σ’ αυτό που επιδιώκει.
Δεν θα έπρεπε έγκαιρα να αναμε-
τρηθεί με αυτό τον φόβο;» διερω-
τάται. Μιλάει και για το μέλλον της
Αριστεράς, σημειώνοντας πως χρει-
άζεται να ξαναβρεί την πνοή της.
«Μπορώ να στηρίξω επαρκώς τις
απόψεις της Αριστεράς, συγκρα-
τώντας την εικόνα μιας ανεξαρτη-
σίας. Μια εικόνα που μάλλον πολύ
επίπονα κέρδισα», αναφέρει κληθείς
να σχολιάσει που θα βρίσκεται άμα
τη ολοκληρώσει της θητείας του
στην ευρωβουλή. 

–Αφού 40 και πλέον χρόνια συ-
ζητούμε για λύση στο πλαίσιο
της διζωνικής, δικοινοτικής ομο-
σπονδίας χωρίς να έχουμε καμία
κατάληξη, είναι κακό να θέσουμε
και νέες ιδέες στο τραπέζι;

–Όταν ήταν πιο εύκολο, πιο πι-
θανό να αγγίξουμε αυτή τη λύση
(με σωστό περιεχόμενο), σκεφτή-
καμε πως αύριο θα πετύχουμε κάτι
καλύτερο. Δεν μελετήσαμε καλά τι
θα έφερνε αυτό το αύριο. Ως συνή-
θως αποφύγαμε να αναλάβουμε το
βάρος μιας τέτοιας μεγάλης από-
φασης. Σήμερα τα πράγματα έχουν
χειροτερέψει. Ρωτάς για νέες ιδέες.
Ποιος απαγόρευσε και σε ποιον να
καταθέσει όποιες ιδέες θέλει. Και
νομίζω πως ακούσαμε διάφορες
νέες ιδέες τον τελευταίο καιρό. Το
θέμα όμως είναι η νέα ιδέα να συ-
νοδεύεται και με τον τρόπο, την μέ-
θοδο, αλλά πολύ περισσότερο αυτή
η νέα ιδέα θα πρέπει να κουβαλεί
μαζί της όλο της το περιεχόμενο.
Αλλιώτικα είναι ακόμα μια κουβέντα
του αέρα. Χορτάσαμε όμως, ή μήπως
όχι;
–Λέτε πως ο Νίκος Αναστασιάδης
φοβήθηκε να κάνει το επιπλέον
βήμα στις συνομιλίες. Ήταν δη-
λαδή αποκλειστικά δική μας ευ-
θύνη το ναυάγιο του Κραν Μον-
τάνα; 

–Αυτό που ακριβώς είπα είναι
πως φοβήθηκε αυτό που επιδιώ-
κουμε. Είναι αυτό δυστυχώς χειρό-
τερο απ’ αυτό που λες εσύ στην
ερώτησή σου. Μπορώ να κατανοή-
σω αυτό τον φόβο. Αυτό που δεν
κατανοώ είναι γιατί κάποιος να διεκ-
δικεί την εξουσία χωρίς εκ των προ-
τέρων να μετρήσει την πίστη του
σ’ αυτό που επιδιώκει. Δεν θα έπρεπε
έγκαιρα να αναμετρηθεί με αυτόν
τον φόβο; Αυτή την ανησυχία για
να το βάλω πιο ήπια; Εκτός και αν
επιδιώκουμε την εξουσία και μετά
βλέπουμε; Η ευθύνη της Τουρκίας

ουδέποτε μπορεί να απομειωθεί.
Πιστεύω, μάλιστα, πως αν έδωσε
(κατά τον ίδιο τον γενικό γραμματέα
κ. Γκουτιέρες) θετικά μηνύματα στο
Κραν Μοντάνα, το έκανε όταν ο
χρόνος – 44 χρόνια – της επέτρεψε
να κάνει ρίζες στον τόπο μας, να
στήσει θεμελιό τέτοιου βάθους, που
ίσως την κάνει να πιστεύει πως κα-
μία λύση δεν θα την απομακρύνει.
Προσωπικά, όμως, εξακολουθώ να
πιστεύω πως μόνο με τη λύση, μόνο
διά της λύσης, θα δημιουργήσουμε

συνθήκες σταδιακής, σταθερής απο-
μάκρυνσής της από τα δρώμενα
στον τόπο. Αυτό θα εξαρτηθεί αν
με τη λύση Ελληνοκύπριοι και Τουρ-
κοκύπριοι δουν μπροστά και κατα-
φέρουν να αναπτύξουν ειλικρινή
βαθμό συνεργασίας. Αυτό έχει το
ρίσκο του. Αλλά το ρίσκο αυτό πρέ-
πει να συζυγιστεί με τους κινδύνους
της μη λύσης. Το ότι όμως ο Πρό-
εδρος δεν δείχνει να έχει καθαρή
εικόνα για το πού πρέπει να πάμε,
είναι δυστυχώς πέρα από φανερό.

Αυτό είναι μεγάλη ευθύνη.
–Ο Άντρος Κυπριανού έχει πει
στην «Κ» πως ξένοι αξιωματούχοι
τού έχουν αποκαλύψει ότι ο Πρό-
εδρος συζητάει συνομοσπονδία
και λύση δύο κρατών…

–Υπάρχει η φράση που λέει «δεν
υπάρχει καπνός χωρίς φωτιά». Μόνο
που εδώ δεν είναι καπνός. Πρόκειται
περί πραγματικής καπνογονίας.
Παρ’ όλα αυτά περιέργως υπάρχει
ένας Κύπριος, που τυγχάνει να είναι
και υπουργός Εξωτερικών της χώρας

μας, ο οποίος ουδέποτε άκουσε κάτι
τέτοιο. Αυτό ας είναι ένα στοιχείο
ελπίδας.
–Έχετε τέτοια ενημέρωση από
ξένους αξιωματούχους στο ευ-
ρωκοινοβούλιο όπου βρίσκεστε;

–Όχι, εδώ στις Βρυξέλλες κανείς
δεν μου είπε ότι άκουσε κάτι τέτοιο
από τον Πρόεδρο. Συμβαίνει όμως
κάτι ίσως χειρότερο απ’ αυτό. Όλοι
ρωτούν αν ο Πρόεδρός μας ενδια-
φέρεται πια για δύο κράτη. Και εδώ
η ευθύνη κάθε εκπροσώπου της

Κύπρου είναι να απορρίψει την ει-
κόνα και να στηρίξει πως θέση μας
παραμένει η επιδίωξη λύσης διζω-
νικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας.
Και αυτό κάνω.
–Ήδη και ο Δημοκρατικός Συ-
ναγερμός φαίνεται να διαφωνεί
με τους χειρισμούς του Νίκου
Αναστασιάδη. Θα μπορούσε να
υπάρξει ένα κοινό μέτωπο με το
ΑΚΕΛ για πίεση προς τον Πρό-
εδρο να επανέλθει στη «σωστή»
κατεύθυνση; 

–Χρειάζεται κάτι ευρύτερο. Χρει-
άζεται κοινή δήλωση κυβέρνησης,
συμπολίτευσης, και αντιπολιτευό-
μενων κομμάτων, πιο σωστά κοινή
επιστολή προς τον γενικό γραμματέα
που να λέει σε δύο γραμμές τα εξής:
«Ξέρουμε πού βρισκόμαστε, ανα-
ζητούμε τη λύση διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας, μας ανησυχεί
αυτό και αυτό». Να βρούμε αυτό
που μας ανησυχεί, να το αποδεί-
ξουμε και να το τεκμηριώσουμε.
Καθαρά και ειλικρινά. Αν δεν γίνει
αυτό αύριο θα υπάρχουν μόνο ητ-
τημένοι. Είτε αυτοί είναι στην κυ-
βέρνηση είτε εμείς στην αντιπολί-
τευση. Τα μεγάλα κακά δεν έχουν
πατέρα. Έχουν μόνο ορφανά. Επι-
πρόσθετα ο πρόεδρος του Δημο-
κρατικού Συναγερμού του οποίου
αναγνωρίζω την προσπάθεια, θα
πρέπει να κατανοήσει, να θυμηθεί
ότι είναι κυβέρνηση. Αναμένω το
επόμενο βήμα του. Αν δεν το κάνει
τότε απλώς θα μας μείνουν τα λόγια
και το καταφανές πλέον για εμένα
ενδιαφέρον του για τις επόμενες
προεδρικές. Πού θα είναι όμως μέχρι
τότε ο τόπος; Αυτό είναι που πρέπει
να μας απασχολεί.
–Οι συνομιλίες έχουν πλέον τρω-
θεί ανεπανόρθωτα ή υπάρχει ελ-
πίδα επιτυχούς κατάληξης σε
μία βιώσιμη και λειτουργική λύ-
ση; Με ποιο τρόπο μπορεί να επι-
τευχθεί; 

–Πρώτα η Τουρκία να καταλάβει
πως πρέπει να πείσει ότι πράγματι
αποφάσισε να αφήσει την Κύπρο
και τους Κύπριους ελευθέρους να
αποφασίζουν για το μέλλον τους.
Και εμείς να ξέρουμε τονσυνδυασμό
ευκταίου και εφικτού, και να απο-
φασίσουμε αν αυτός ο συνδυασμός
μας διασφαλίζει τα βασικά στην
έναρξη, και τα περισσότερα στη
συνέχεια. Αν δεν γίνει αυτό, τότε
ίσως δούμε μια οξεία θέρμανση των
νερών που μας περιβρέχουν με αδύ-
νατον να προβλεφθούν αποτελέ-
σματα.Τέλος αλλά εξίσου σημαντικό
είναι ο κόσμος να είναι παρών στη
διαδικασία και στο αποτέλεσμα.
Αυτό λείπει. Δεν υπάρχει κοινό όρα-
μα. Και ανησυχώ.
–Το ΑΚΕΛ βγαίνει δικαιωμένο
από την στάση του στο Κυπριακό;
Επειδή υπάρχει μία μερίδα που
επιρρίπτει ευθύνες στην ηγεσία
για την εμπιστοσύνη που έδειξε
στον Νίκο Αναστασιάδη… 

–Δεν υπήρχε άλλη επιλογή για
το ΑΚΕΛ. Όταν ο εκάστοτε Πρό-
εδρος κινείται σωστά πρέπει να
στηρίζεται. Και όταν παύει, να κα-
ταγγέλλεται. Στα μεγάλα ζητήματα
δεν υπάρχουνμέσεςλύσεις. Οι μέσες
λύσεις μοιάζουν μεσοβέζικες, και
δεν μας πάει αυτό.

Πρέπει να ξαναβρεί την πνοή της η Αριστερά
Δεν ενδιαφέρομαι για τη γραμματεία του ΑΚΕΛ, ξεκαθαρίζει ο ευρωβουλευτής Τάκης Χατζηγεωργίου, απαντόντας τα περι διαδοχής 

–Η κυβέρνηση Αναστασιάδη
έχει ήδη προκαλέσει σωρεία
αντιδράσεων στην κοινή γνώμη
για χειρισμούς ζητημάτων. Εί-
ναι η κατάλληλη ευκαιρία για
την Αριστερά να παρουσιάσει
μία σοβαρή εναλλακτική πρό-
ταση εξουσίας;

–Σε μια εποχή κατά την οποία
η κυβέρνηση και η Δεξιά δεν κα-
ταφέρνουν να υπηρετήσουν τον
τόπο σωστά, για να μην πω ότι
σε καίριας σημασίας ζητήματα
υποσκάπτεται και κάθε μελλον-
τική προσπάθεια, σε μια τέτοια
εποχή η συζήτηση για την Αρι-
στερά αποκτά ιδιαίτερο βάρος. Η
Αριστερά χρειάζεται να ξαναβρεί
την πνοή της. Δεν είναι εύκολη
δουλειά, παρ’ ότι προς την κατεύ-
θυνση αυτή καταβάλλονται άο-
κνες προσπάθειες. Όλη η ηγεσία
του κόμματος βρίσκεται καθημε-
ρινά επί ποδός πολέμου. Και μαζί
με την ηγεσία εκατοντάδες στε-
λέχη. Παράγοντας πολιτική και
προτάσεις. Για το κυπριακό, τα
εργασιακά, την ξενοφοβία, την

παιδεία, το περιβάλλον. Παράλ-
ληλα όμως θα πρέπει να προσαρ-
μοστούμε στις απαιτήσεις την νέ-
ας (ψηφιακής) εποχής. Ο καιρός
που το εκλογικό σώμα ήταν συμ-
παγές και σε ένα μεγάλο βαθμό
προβλεπτό έχει παρέλθει. Πλέον
το εκλογικό σώμα μοιάζει με ένα
κατακερματισμένο μωσαϊκό. Οι
πολίτες οργανώνονται χρησιμο-
ποιώντας τις νέες τεχνολογίες και
αφυπνίζονται πολιτικά για πολλά
και διαφορετικά ζητήματα. Αν
δεν είναι συμμέτοχοι στην παρα-
γωγή πολιτικής αποστασιοποι-
ούνται. Σου γυρίζουν την πλάτη.
Πέρασε ανεπιστρεπτί η εποχή
που δέχονταν ή ανέχονταν απλώς
να τους εκπροσωπούσαμε. Για να
γίνουν όμως όλα αυτά πράξη, χρει-
αζόμαστε νέα δεδομένα, που να
ξυπνούν τη βάσιμη εντύπωση ότι
αλλάζουμε χωρίς να χάνουμε τον
στόχο. Αυτό που κυρίως έχουμε
ανάγκη είναι τα μέλη και οι φίλοι
του κόμματος ή και της Αριστεράς
ευρύτερα, να αποκτήσουν ουσια-
στική συμμετοχή στις μεγάλες

αποφάσεις. Και μια τουλάχιστον
απ’ αυτές τις μεγάλες αποφάσεις
είναι και το πως αποφασίζουμε
ποιοι αποτελούν την ηγεσία. Ποι-
ων δουλειά είναι αυτό, αν δεν
είναι δουλειά όλων μας; Αυτό θα
ενισχύσει το ενδιαφέρον των με-
λών και φίλων να συμμετέχουν,
να δραστηριοποιούνται, να συμ-
βάλλουν. Αλλαγές όμως αυτού του
τύπου επέρχονται μόνο όταν η
ηγεσία τις γεννήσει και τις εν-
στερνισθεί. Πρώτα ο νους να συλ-
λάβει και έπειτα η καρδιά να θερ-
μάνει αυτό που ο νους συνέλαβε.
–Ποιους βλέπετε να αναλαμ-
βάνουν τα ηνία στη νέα εποχή
του κόμματος; 

–Για εμένα δεν είναι μόνο το
ποιοι, είναι και το πώς. Έχει ση-
μασία αυτό. Η νέα ηγεσία θα χρει-
αστεί συλλογική και – αν είναι
δυνατόν – ομόθυμη στήριξη για
να καταφέρει να σηκώσει ψηλά
τις προσδοκίες και τις δυνατότη-
τές μας. Θα πρέπει να έχει τη δε-
δηλωμένη.
–Έχετε αναφέρει στο παρελθόν

πως θα εξακολουθήσετε να εί-
στε πολιτικά δραστήριος παρά
το ότι δεν διεκδικείτε εκ νέου
θέση στο ευρωκοινοβούλιο. Με
ποιο τρόπο θα το κάνετε το έχε-
τε σκεφτεί; Το έχετε συζητήσει
με την ηγεσία του κόμματος;

–Θα παραμείνω ενεργός. Και
θα αξιοποιήσω την εμπειρία και
τις όποιες γνώσεις έχω αποκομίσει.
Μπορώ να στηρίξω επαρκώς τις
απόψεις της Αριστεράς, συγκρα-
τώντας την εικόνα μιας ανεξαρ-
τησίας. Μια εικόνα που μάλλον
πολύ επίπονα κέρδισα. Μόνο ωφέ-
λιμο το βλέπω αυτό για την ίδια
την Αριστερά και το ΑΚΕΛ. Επί
του παρόντος όμως, θα ήθελα να
προσθέσω πως θα αφήσω χρόνο
στον εαυτό μου και θα αποφασίσω
αν και όταν δω ότι υπάρχει ενώπιόν
μου κρίσιμο ζήτημα. Μέχρι τότε
θα προσπαθήσω να πείσω όσους
ως τώρα δεν κατέστη δυνατό.
–Θα σας ενδιέφερε να διεκδι-
κήσετε τη Γενική Γραμματεία
του ΑΚΕΛ;

–Όχι.

Η νέα ηγεσία θα χρειαστεί συλλογική στήριξη

Η ευθύνη κάθε εκπροσώπου της Κύπρου είναι να απορρίψει την εικόνα και να στηρίξει πως θέση μας παραμένει η επι-
δίωξη λύσης διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας. Και αυτό κάνω, λέει στην «Κ» ο Τάκης Χατζηγεωργίου.

Ο Πρόεδρος δεν δείχνει
να έχει καθαρή εικόνα
για το πού πρέπει να πά-
με, είναι δυστυχώς πέρα
από φανερό. Αυτό είναι
μεγάλη ευθύνη.

Όλοι ρωτούν αν ο Πρό-
εδρός μας ενδιαφέρεται
πια για δύο κράτη.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Εβδομάδα σημαντικών διεργασιών
στα ενεργειακά της Δημοκρατίας
είναι το επταήμερο που ξεκινά αύ-
ριο με την αναμενόμενη άφιξη
στην περιοχή του πλωτού γεωτρύ-
πανου της κοινοπραξίας Exxon-
Mobil - Qatar Petroleum (QP), Stena
IceMax. Η παρουσία του γεωτρύ-
πανου εντός του τεμαχίου 10 της
κυπριακής ΑΟΖ θεωρείται απ’ όλες
τις απόψεις κομβικής σημασίας. Η
προγραμματισμένη άφιξη για τη
Δευτέρα 12 Νοεμβρίου και η έναρξη
εργασιών τρεις μέρες μετά θα προ-
καλέσει νέα κινητικότητα στο ενερ-
γειακό πλάνο της Δημοκρατίας με

γενικότερες επιδράσεις εντός και
εκτός ΑΟΖ. Το Stena IceMax με
βρετανική σημαία αναμένεται να
παραμείνει στην περιοχή μέχρι και
τον ερχόμενο Φεβρουάριο για την
πραγματοποίηση δύο ερευνητικών
γεωτρήσεων στους στόχους «Δελ-
φίνος» και «Γλαύκος» του τεμαχίου
10. Η πρώτη ερευνητική γεώτρηση
αναμένεται να έχει ολοκληρωθεί
στα μέσα Δεκεμβρίου και εν πολλοίς
θα αποκαλύψει εάν η δυναμικότητα
του τεμαχίου 10 είναι ισάξια με
αυτή του αιγυπτιακού «Ζορ». Η
δεύτερη ερευνητική γεώτρηση θα
ξεκινήσει τέλη Δεκεμβρίου αρχές
Ιανουαρίου και θα έχει ολοκληρωθεί
περί τα τέλη του πρώτου μήνα της
νέας χρονιάς.

Το γεωτρύπανο
Το Stena IceMax ξεκίνησε το

ταξίδι του για τα νερά της ανατο-
λικής Μεσογείου την προπερασμέ-
νη εβδομάδα από τον Βόρειο Ατ-
λαντικό Ωκεανό. Μέσω Γιβραλτάρ
εισήλθε στη Μεσόγειο πλέοντας

με ανατολική κατεύθυνση προς Ιό-
νιο Πέλαγος. Ωστόσο, το τελευταίο
δορυφορικό στίγμα για τη θέση
του πλοίου καταγράφηκε την πε-

ρασμένη Πέμπτη 8 Νοεμβρίου και
δείχνει το Stena IceMax να έχει
περάσει από τη θαλάσσια περιοχή
μεταξύ Μάλτας και Ιταλίας και να

παραμένει ακινητοποιημένο. Η κα-
τεύθυνση που έχει δηλωθεί δείχνει
διέλευση από τα νότια παράλια της
Κρήτης με ευθεία πορεία στη συ-
νέχεια προς την Κύπρο. Παρά τα
στοιχεία που υπάρχουν για τη θέση
του γεωτρύπανου θεωρείται βέβαιο
πως το Stena IceMax συνεχίζει την
πορεία του, όπως βέβαιο θεωρείται
πως θα αναθεωρηθεί η ρότα του
πλοίου για να μετριασθεί η δημο-
σιότητα που το συνοδεύει προς
τον τελικό προορισμό.

Οι 4 Ζώνες 
Στο τεμάχιο 10 πολύ πριν από

την αναμενόμενη άφιξη του βρε-
τανικού γεωτρύπανου έχουν ολο-
κληρωθεί οι προετοιμασίες για τις
ερευνητικές γεωτρήσεις. Όπως
συμβαίνει σε γεωτρήσεις η περιοχή

έχει δεσμευθεί με Navtex και No-
tam από το ΚΣΕΔ με την παράλ-
ληλη δημιουργία τεσσάρων ζωνών
ασφαλείας πέριξ του σημείου γε-
ώτρησης. Η πρώτη ζώνη, η Κόκ-
κινη, έχει στηθεί σε απόσταση 500
μέτρων από το σημείο γεώτρησης,
η Κίτρινη Ζώνη σε απόσταση 5
ναυτικών μιλίων, η Πορτοκαλί Ζώ-
νη σε απόσταση 10 ναυτικών μι-
λίων και η Κίτρινη Ζώνη σε από-
σταση 15 ναυτικών μιλίων. Στις
τέσσερις ζώνες μέχρι και το πέρας
των ερευνητικών εργασιών, απα-
γορεύεται κάθε δραστηριότητα
από θάλασσα και αέρα. Το πλωτό
γεωτρύπανο θα βρίσκεται σε διαρ-
κή επικοινωνία με το ΚΣΕΔ, ενώ
σε εικοσιτετράωρη βάση θα υπάρ-
χουν σε επιφυλακή ελικόπτερα και
πλοία της Δημοκρατίας, εάν και

εφόσον χρειασθεί να επέμβουν,
παρέχοντας με τον τρόπο αυτό
πλήρη υποστήριξη στις ερευνητι-
κές εργασίες.

Στον «Δελφίνο» 
Τόσο στον πρώτο όσο και δεύ-

τερο γεωτρητικό στόχο έχουν ολο-
κληρωθεί εδώ και μεγάλο χρονικό
διάστημα οι απαραίτητες προκα-
ταρκτικές έρευνες για την έκδοση
των απαιτούμενων αδειών της γε-
ώτρησης. Δύο σκάφη που ναυλώ-
θηκαν από την ExxonMobil το MED
Surveyor μαζί με το Ocean Inve-
stigator έχουν ολοκληρώσει τις αρ-
χαιολογικές και περιβαλλοντικές
έρευνες σε τρεις δυνητικούς στό-
χους γεώτρησης στο τεμάχιο 10.
Το Stena IceMax με την άφιξή του
στο σημείο γεώτρησης θα ξεκινήσει
της διαδικασίες σταθεροποίησης
του γεωτρύπανου. Θα ακολουθή-
σουν οι απαραίτητοι έλεγχοι και
δοκιμές του εξοπλισμού, καθώς και
ο εφοδιασμός με τα αναγκαία υλικά,
όργανα και μηχανήματα. Παράλ-
ληλα, όπως συνέβη και σε άλλες
γεωτρήσεις εντός της ΑΟΖ, θα ακο-
λουθήσουν οι πρώτες δοκιμαστικές
πτήσεις ελικοπτέρων προς και από
την πλατφόρμα και στη συνέχεια
για τη μεταφορά του προσωπικού.
Στις προκαταρκτικές διαδικασίες
εμπλοκή θα έχουν και μέσα του
Κέντρου Συντονισμού Έρευνας
και Διάσωσης (ΚΣΕΔ) για σκοπούς
επιτήρησης αλλά και εξοικείωσης.

Από κοντά οι ΗΠΑ 
Όπως είπε αρμόδια διπλωματική

πηγή στην «Κ», στην περιοχή εν
γένει της ανατολικής Μεσογείου
βρίσκεται ο 6ος στόλος των Αμε-
ρικανών που όμως έχει δύο σαφή
χαρακτηριστικά. Αφενός προσεγ-
γίζει με διακριτικότητα εργασίες
που λαμβάνουν χώρα, όπως της
Exxonmobil, αλλά την ίδια ώρα
δεν «προειδοποιεί», μη θέλοντας
να δώσει φως στις κινήσεις του.
Κάτι που σημαίνει όπως εξήγησε
η ίδια πηγή, αν συμβεί το οτιδήποτε
τότε η μετακίνηση του στόλου είναι
δεδομένη.

Ερχεται Δευτέρα, ξεκινάει Τετάρτη το τρυπάνι
Η αναμενόμενη άφιξη του Stena IceMax, οι κινήσεις της τελευταίας στιγμής και η διακριτική παρουσία των Αμερικανών 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η συνέντευξη Τύπου του Προέδρου
Αναστασιάδη, η οποία πραγματο-
ποιήθηκε για να ξεκαθαρίσει η ελ-
ληνοκυπριακή πλευρά τη θέση της
σε ό,τι αφορά την πρόταση περί
αποκεντρωμένης ομοσπονδίας,
έδωσε νέες διαστάσεις στους προ-
βληματισμούς της τουρκοκυπρια-
κής κοινότητας. «Προεδρικό», τ/κ
Αριστερά, κεντρώες και δεξιές δυ-
νάμεις έβαλαν κατά της ηγεσίας
του Νίκου Αναστασιάδη με το σκε-
πτικό ότι δεν αποδέχεται την πο-
λιτική ισότητα των Τ/κ. 

Ιδιαίτερο προβληματισμό εκ-
φράζει η τ/κ πλευρά και στο πεδίο
της ενέργειας, με δυνάμεις που
υποστηρίζουν την ομοσπονδιακή
λύση, να προβάλλουν απαισιοδοξία
και έντονη ανησυχία για την τροπή
των εξελίξεων στην κυπριακή ΑΟΖ. 

Οι τελευταίες πληροφορίες της
«Κ» δείχνουν ότι τη Δευτέρα ο Τ/κ
ηγέτης, στη συνέντευξη που θα
παραχωρήσει, θα υπογραμμίσει
για μια ακόμη φορά τις προτεραι-
ότητες και τις κόκκινες γραμμές
της τουρκικής πλευράς. Το ενδια-
φέρον της τ/κ πλευράς επικεντρώ-
νεται σε δύο πεδία: Πολιτική ισό-
τητα και συνεργασία στην ΑΟΖ.
Στη σκιά αυτών των δύο πεδίων,
η τ/κ πλευρά επιμένει στη γνωστή
θέση της για τη διευθέτηση του
ζητήματος της ασφάλειας και των
εγγυήσεων σε βάθος χρόνου. Την
ίδια στιγμή, η τ/κ πλευρά ζητάει
χρονοδιάγραμμα και νέα επισπευ-
σμένη διαδικασία επίλυσης του
Κυπριακού, επικεντρωμένη στο
τελικό αποτέλεσμα. Σε ό,τι αφορά
την πολιτική ισότητα, το μήνυμα
του κ. Ακιντζί είναι ότι η συντρι-
πτική πλειοψηφία της τ/κ κοινό-
τητας δεν πρόκειται να αποδεχθεί

ένα σχέδιο λύσης, το οποίο δεν θα
προβλέπει την αποτελεσματική εκ-
προσώπηση των Τ/κ σε όλες τις
δομές και υπηρεσίες της ομοσπον-
δίας. Η μία θετική ψήφος των Τ/κ
δεν πρέπει να εκλαμβάνεται από
την ε/κ πλευρά ως μια νέα εκδοχή
του περίφημου βέτο. Αντιθέτως,
αυτή η ψήφος εξασφαλίζει τη θε-
τική συμβολή και συμμετοχή των
Τ/κ στον νέο συνεταιρισμό. Η ηγε-
σία Ακιντζί υπενθυμίζει ότι σε κυ-
βερνητικό επίπεδο η ε/κ πλευρά
έχει ήδη αποδεχθεί παρόμοια πρό-
νοια. Τώρα αυτό που απομένει είναι
η τελική καταχώρηση της θετικής
ψήφου σε όλες τις δομές της νέας
ομοσπονδίας. Από τη σκοπιά της
τουρκικής πλευράς, ο νέος ε/κ και
τ/κ πολιτικός συνεταιρισμός στην
Κύπρο, υπό τις εξελίξεις πέριξ των
ενεργειακών πηγών που ανακαλύ-
πτονται στην ανατολική Μεσόγειο,
θα έχει και έναν άλλο, ξεχωριστό
χαρακτήρα. Μαζί με την ομοσπον-

δία, στην Κύπρο θα αναδυθεί ένας
ενεργειακός συνεταιρισμός, ο οποί-
ος θα εξυπηρετεί τα συμφέροντα
όλων των εμπλεκόμενων πλευρών.
Με μπούσουλα αυτό το σκεπτικό,
η ηγεσία Ακιντζί προτείνει την άμε-
ση συνεργασία των δύο πλευρών
στο ζήτημα της ΑΟΖ. Με τον όρο
«άμεση συνεργασία», η τ/κ πλευρά
αναφέρεται σε ένα μοντέλο σύμ-
πραξης, στο οποίο οι Τ/κ θα ανα-
λάβουν ενεργό ρόλο. Με αυτό το

μοντέλο συνεργασίας θα ανοίξει
ο δρόμος για τη μελλοντική μετα-
φορά του φυσικού αερίου της πε-
ριοχής διά μέσου της Κύπρου και
της Τουρκίας στη Δύση. 

Στο δε, πεδίο της ασφάλειας το
οποίο αποτελεί μια από τις βασικές
προτεραιότητες της ε/κ πλευράς,
η τ/κ πλευρά διατηρεί τις πάγιες
θέσεις της, αναβάλλοντας τη διευ-
θέτηση του όλου ζητήματος σε βά-
θος χρόνου, και μην κλείνοντας

την πόρτα στην ρήτρα του «sunset
clause». Σε περίπτωση που γίνει
κατανοητή η σημασία των προ-
αναφερόμενων σημείων από την
ε/κ πλευρά, ο ίδιος ο κ. Ακιντζί εμ-
φανίζεται έτοιμος και πρόθυμος
να συζητήσει με τον Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη την προοπτική της απο-
κεντρωμένης ομοσπονδίας. Ωστό-
σο, σε κάθε περίπτωση, η τ/κ επι-
μένει ότι, εκτός από τις εξουσίες
που θα παραχωρηθούν στις δύο

ιδρυτικές οντότητες, μεγάλη ση-
μασία φέρει η αποτελεσματική
συμμετοχή των Τ/κ σε όλες τις κεν-
τρικές δομές και εξουσίες της νέας
ομοσπονδίας. 

Οι όροι
Παρά το αρνητικό κλίμα στις

σχέσεις των δύο πλευρών, η τ/κ
πλευρά αποδίδει ιδιαίτερη σημασία
στην ενδεχόμενη συνάντηση του
Έλληνα Πρωθυπουργού Αλέξη Τσί-
πρα με τον Τούρκο Πρόεδρο Ταγίπ
Ερντογάν. Σύμφωνα με τις πηγές
της «Κ» στο σημείο που έχουν φτά-
σει σήμερα οι εξελίξεις στο Κυ-
πριακό, όλα τα σενάρια έχουν πλέον
τεθεί επί τάπητος. Νέος κύκλος
διαπραγματεύσεων αποτελεί μια
επιλογή για τις εμπλεκόμενες πλευ-
ρές παρά τα μαύρα σύννεφα. 

Σε περίπτωση που τελικά δρο-
μολογηθούν θετικού χαρακτήρα
εξελίξεις στο Κυπριακό, η τ/κ πλευ-
ρά ετοιμάζεται να επιστρέψει στο
τραπέζι των συνομιλιών σε συγ-
κεκριμένους όρους και προϋποθέ-
σεις. Πρώτα από όλα, η νέα διαδι-
κασία θα πρέπει να βασιστεί σε
ένα συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα
με μια καταληκτική ημερομηνία.
Κατά τη διάρκεια της σύντομης
διαπραγματευτικής περιόδου, ο
ΟΗΕ θα πρέπει να αναλάβει πιο
ενεργό ρόλο στις διαπραγματεύσεις.
Η ε/κ πλευρά σε αυτό το πεδίο δεν
πρέπει να προβάλλει ενστάσεις
εξαιτίας της φοβίας της για την
επιδιαιτησία. Την ίδια στιγμή, μια
ώρα αρχύτερα θα πρέπει να ξεκα-
θαρίσει το μέλλον της τ/κ πλευράς,
ανεξάρτητα από το αποτέλεσμα
των δημοψηφισμάτων. 

Γενικές αντιδράσεις 
Σύσσωμα αρνητική ήταν η αν-

τίδραση του τ/κ πολιτικού κόσμου

στις δηλώσεις του Προέδρου Ανα-
στασιάδη. Η τ/κ Δεξιά, όπως ήταν
αναμενόμενο, έσπευσε να απορρί-
ψει τις ιδέες που ακούστηκαν, κα-
τηγορώντας για μια ακόμη φορά
την ε/κ πλευρά ότι δεν επιδιώκει
συνεταιρισμό με την τ/κ κοινότητα.
Παρόμοια υπήρξε η θέση και του
αντιπροέδρου της «κυβέρνησης»
και «υπουργού Εξωτερικών», Κουν-
τρέτ Όζερσαϊ, ο οποίος κατέληξε
στο συμπέρασμα ότι υπάρχουν ου-
σιαστικές διαφορές ανάμεσα στις
δύο πλευρές που εμποδίζουν την
επανέναρξη των συνομιλιών, με
βάση όσα επεσήμανε πρόσφατα ο
γενικός γραμματέας του ΟΗΕ. Την
ίδια ώρα, κατά της ε/κ πλευράς
έβαλλαν κύκλοι της τ/κ Αριστεράς,
οι οποίοι υποστηρίζουν την ομο-
σπονδιακή λύση. Ο «πρωθυπουρ-
γός» Τουφάν Έρχιουρμαν επιτέθηκε
με σκληρά λόγια στον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας, τη στιγμή που ο «βου-
λευτής» του Ρεπουμπλικανικού
Τουρκικού Κόμματος (ΡΤΚ), Φικρί
Τορός δήλωσε ότι οι θέσεις του κ.
Αναστασιάδη για το ζήτημα της κι-
νητής τηλεφωνίας είναι λανθασμέ-
νες. Κλίμα έντονου προβληματισμού
επικρατεί και στο εσωτερικό του
Κόμματος Κοινοτικής Δημοκρατίας
(ΚΚΔ), το οποίο υποστηρίζει την
ηγεσία Ακιντζί. «Βλέπουμε καθη-
μερινά την προοπτική του βελού-
δινου διαζυγίου να αναπτύσσει νέα
δυναμική, δίχως να μπορούμε να
επέμβουμε και να τερματίσουμε
αυτήν την επικίνδυνη πορεία», ση-
μείωνε πηγή από τους κύκλους του
κόμματος στην εφημερίδα. Η ε/κ
πλευρά «κινδυνεύει» να χάσει τα
τελευταία προπύργια συνεργασίας
στο βόρειο τμήμα του νησιού, τη
στιγμή που τίθεται υπό αμφισβή-
τηση η μελλοντική παρουσία των
τ/κ, είπε η ίδια πηγή.

Επιμένουν στις γραμμές τους οι Τουρκοκύπριοι
Βασικός άξονας η πολιτική συμμετοχή και τα ενεργειακά, τι θα πει ο Μουσταφά Ακιντζί τη Δευτέρα στη συνέντευξη Τύπου

<<<<<<<

Θα αναθεωρηθεί η ρότα
του πλοίου για να μετρια-
σθεί η δημοσιότητα 
που το συνοδεύει προς 
τον τελικό προορισμό.

Η περιοχή των γεωτρήσεων έχει δεσμευθεί από το Κέντρο Συντονισμού Έρευ-
νας και Διάσωσης με την ταυτόχρονη δημιουργία τεσσάρων ζωνών ασφάλειας.

Το Stena IceMax με βρετανική σημαία αναμένεται να παραμείνει στην περιοχή μέχρι και τον ερχόμενο Φεβρουάριο για την πραγματοποίηση δύο ερευνητι-
κών γεωτρήσεων στους στόχους «Δελφίνος» και «Γλαύκος» του τεμαχίου 10.

<<<<<<<

Σύσσωμες οι αντιδράσεις
από την τ/κ πλευρά 
στα όσα είπε ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης στη 
συνέντευξη Τύπου. 

Δεν αναμένεται μετακίνηση από τις θέσεις του, από τον Ακιντζί, κατά τη διάρ-
κεια της συνέντευξης Τύπου της Δευτέρας. 
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Η αυτονόμηση των δημοσίων νοση-
λευτηρίων «είναι αναγκαία προ-
ϋπόθεση για τη βιωσιμότητα του
ΓεΣΥ. Είναι απογοητευτικός ο ρυθ-
μός με τον οποίο κινείται σήμερα
η υπόθεση της αυτονόμησης», λέει
στη συνέντευξη του στην «Κ», ο
πρόεδρος του Παγκύπριου Ιατρικού
Συλλόγου δρ Πέτρος Αγαθαγγέλου.
Προσθέτει δε, πως οι πέντε προ-
ϋποθέσεις του ΠΙΣ για να ενταχθεί
στο ΓεΣΥ είναι ήδη πολλά βήματα
πίσω σε σχέση με τις πραγματικές
τους ανησυχίες και πως είναι μια
ένδειξη καλής θέλησης προς την
πολιτεία ότι οι γιατροί, παρά τις
καθυστερήσεις, τις ασάφειες και
τους φόβους για την εργασιακή
τους επισφάλεια, δηλώνουν πα-
ρόντες. 

–Υπάρχουν εκείνοι που ισχυρί-
ζονται ότι οι ιδιώτες ιατροί το
μόνο για το οποίο ενδιαφέρονται
είναι η μισθοδοσία τους. Τι απαν-
τάτε; 

–Καταρχάς να διευκρινίσουμε
ότι ο ΠΙΣ είναι φωνή όλων των για-
τρών, ιδιωτών και κυβερνητικών,
χωρίς καμία διάκριση. Όλες οι απο-
φάσεις μας παίρνονται με κριτήριο
την ενότητα και τη συλλογικότητα
του ιατρικού κόσμου. Τόσο στο
Συμβούλιο του Ιατρικού Σώματος
όσο και στις Γενικές μας Συνελεύ-
σεις οι κυβερνητικοί γιατροί έχουν
καθοριστική συμμετοχή, με απο-
κορύφωμα τη μεγαλειώδη Γενική
Συνέλευση της 27ης Οκτωβρίου.
Δεν έχω συναντήσει γιατρό που
να μην ανησυχεί πρωτίστως για
τους ασθενείς του, για την ποιότητα
της περίθαλψης που παρέχεται στη
χώρα μας. Δεν έχω συναντήσει για-
τρό που να μη θέλει η Κύπρος να
αποκτήσει ποιοτικό και λειτουργικό
ΓΕΣΥ. Από τις πέντε προϋποθέσεις
που ομόφωνα οι γιατροί έθεσαν
για να έχει νόημα η συμμετοχή μας
στο ΓεΣΥ, μόνο η μία αναφέρεται
σε μισθοδοσία. Η πρώτη και ση-
μαντικότερη έχει να κάνει με την
υποχρηματοδότηση της υγείας,
ένα αίτημα γύρω από το οποίο θα
έπρεπε να είχαν συσπειρωθεί όλοι:
κόμματα, φορείς, οργανώσεις ασθε-
νών και σωματεία. Αυτό όμως που
συμβαίνει στον δημόσιο διάλογο
είναι εξωφρενικό. Καλείται από το
κράτος μια επαγγελματική ομάδα
να συμμετέχει σε μια συνεργασία
με ολοφάνερα δυσμενέστερους
όρους από τους σημερινούς και
όταν αυτή αντιδρά, καταγγέλλεται,

συκοφαντείται, λοιδορείται και εκ-
βιάζεται. Δηλαδή σας προτείνουν
να συνεργαστείτε με κάποιον και
όταν ζητάτε γραπτές διευκρινίσεις
και διαβεβαιώσεις θεωρείστε άπλη-
στος και συμφεροντολόγος. Πρό-
κειται για απαράδεκτη κατάσταση
που το μόνο που καταφέρνει είναι
να ενισχύει τους προβληματισμούς
του ιατρικού κόσμου σχετικά με
τα συμφέροντα και τις σκοπιμό-
τητες που κρύβονται πίσω από
αυτή την προσέγγιση.
–Μέσω της Έκτακτης Γενικής
Συνέλευσης του ΠΙΣ εγκρίθηκε
το ψήφισμα με τις πέντε προ-
ϋποθέσεις για να ενταχθούν τα
μέλη σας στο ΓεΣΥ. Αποτελούν
για εσάς και τα πέντε σημεία
κόκκινες γραμμές ή υπάρχουν
κάποια από αυτά που θα μπο-
ρούσαν να παρακαμφθούν προ-

κειμένου να ενταχθείτε στο Σχέ-
διο Υγείας;

–Τα πέντε σημεία είναι ήδη πολ-
λά βήματα πίσω σε σχέση με τις
πραγματικές μας ανησυχίες, μια
ένδειξη καλής θέλησης προς την
πολιτεία ότι οι γιατροί, παρά τις
καθυστερήσεις, τις ασάφειες και
τους φόβους για την εργασιακή
τους επισφάλεια, δηλώνουν πα-
ρόντες. Η ίδια η απόφαση αναφέρει
ότι μόνο η συνδυασμένη εφαρμογή
των πέντε σημείων μπορεί να εγ-
γυηθεί ότι θα έχουμε ένα λειτουρ-
γικό, βιώσιμο και ποιοτικό ΓεΣΥ.
–Δεδομένου ότι ο υπουργός Υγεί-
ας και ο ΥΠΟΙΚ δήλωσαν αρκετές
φορές ότι ο προϋπολογισμός
δεν πρόκειται να αυξηθεί, αυτό
σημαίνει παράλληλα ότι τα μέλη
του ΠΙΣ δεν θα ενταχθούν στο
ΓεΣΥ;

–Τα μέλη του ΠΙΣ είναι ελεύθερα
να πράξουν όπως αποφασίσουν.
Ο ΠΙΣ είναι στο πλευρό κάθε για-
τρού σεβόμενος τις όποιες αποφά-
σεις του. Αλλά είναι ξεκάθαρο ότι
χωρίς επένδυση στην υγεία και
χωρίς χρήματα, δημόσια υγεία δεν
υπάρχει. Ένας κουτσουρεμένος
προϋπολογισμός δεν μπορεί παρά
να οδηγήσει σε κουτσουρεμένη
ποιότητα των παροχών υπηρεσιών
υγείας. Πέρα από τη διαφύλαξη
της επαγγελματικής αξιοπρέπειας,
του επιστημονικού κύρους και της
κοινωνικής καταξίωσης του για-
τρού, ο ΠΙΣ έχει υποχρέωση να
ενημερώσει έγκαιρα για τον κίν-
δυνο φτωχοποίησης της επιστη-

μοσύνης του γιατρού και εν τέλει
υπαλληλοποίησής του. Ειδικά του
μικρού και μεσαίου γιατρού που
έχει υποστεί θυσίες, οικονομικές
και προσωπικές, έχει χάσει πολλά
χρόνια από τη ζωή του στα θρανία
και τα εργαστήρια για να μπορεί
σήμερα να συντηρεί το ιατρείο
του. Αυτοί πριν απ’ όλους κινδυ-
νεύουν να χάσουν την αυτοτέλειά

τους και να γίνουν υπάλληλοι. Χα-
μένοι στον κυκεώνα των χαμηλών
αμοιβών του ΓεΣΥ. Αυτών τη ζωή
και εργασία επιδιώκουμε να προ-
στατεύσουμε πάνω απ’ όλα.
–Ζητάτε να γίνει νέα μελέτη
εφαρμογής του ΓΕΣΥ και άρα
αύξηση του προϋπολογισμού; 

–Εμείς είμαστε γιατροί, όχι οι-
κονομολόγοι, ούτε στελέχη των

Υπουργείων. Ως ΠΙΣ εκφράζουμε
τις επιστημονικά τεκμηριωμένες
θέσεις μας μέσα από την εμπειρο-
γνωμοσύνη μας. Εξάλλου ως θε-
σμικό όργανο δημόσιας αποστολής
και όπως πηγάζει από την υφιστά-
μενη νομοθεσία, υποχρέωση του
Ιατρικού Συλλόγου είναι να επο-
πτεύει και να συμβουλεύει όλη την
νομοθετική και εκτελεστική εξου-
σία σε θέματα δημόσιας υγείας και
προαγωγή του αγαθού της υγείας.
Πεποίθησή μου, πάντως, είναι ότι
δεν χρειάζεται νέα μελέτη για αύ-
ξηση του προϋπολογισμού. Ούτε
καν χρειάζεται αύξηση των εισφο-
ρών ή νέα επιβάρυνση των φορο-
λογουμένων. Χρειάζεται διαφορε-
τική ιεράρχηση των κονδυλίων και
των δαπανών, ως επίσης και των
διαθέσιμων πόρων, ώστε να πάνε
περισσότερα χρήματα σε αυτούς
που τα έχουν περισσότερη ανάγκη,
στους ασθενείς και την ποιότητα
της ιατρικής τους περίθαλψης.
–Ο ΟΑΥ σας έδωσε τα δικά του
σχόλια σχετικά με τις προϋπο-
θέσεις που του αποστείλατε και
σας δίνει σκυτάλη διαλόγου. Την
αποδέχεστε, και αν όχι ποιες θα
είναι οι επόμενες σας ενέργει-
ες;

–Για κάθε περαιτέρω βήμα θα
αποφασίσει το Συμβούλιο Ιατρικού
Σώματος, όπως συμβαίνει σε κάθε
ανάλογη περίπτωση.

Δεν χρειάζεται νέα
μελέτη για αύξηση
του προϋπολογισμού
Τα πέντε σημεία είναι ήδη πολλά βήματα πίσω σε σχέση με
τις πραγματικές μας ανησυχίες, λέει ο δρ Πέτρος Αγαθαγγέλου 

Είναι απογοητευτικός ο ρυθμός με τον οποίο κινείται σήμερα η υπόθεση της αυτονόμησης, δηλώνει σε συνέντευξη
στην «Κ», ο πρόεδρος του ΠΙΣ, Πέτρος Αγαθαγγέλου.

<<<<<<

Δεν έχω συναντήσει για-
τρό που να μην ανησυχεί
πρωτίστως για τους ασθε-
νείς του, για την ποιότητα
της περίθαλψης που πα-
ρέχεται στη χώρα μας.

<<<<<<

Τα μέλη του ΠΙΣ είναι
ελεύθερα να πράξουν
όπως αποφασίσουν.

Νέες διαστάσεις πήρε το πεδίο της
υγείας τις τελευταίες βδομάδες με
αποκορύφωμα τα όσα έλαβαν χώρα
σε ιδιωτικό νοσηλευτήριο στη Λε-
μεσό. Την ώρα που ο Οργανισμός
Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) απαντά
στις προϋποθέσεις που έθεσε ο
Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος για
να ενταχθεί στο ΓεΣΥ και ο υπουρ-
γός Υγείας καλεί τις δύο πλευρές
να παρακαθίσουν στο τραπέζι του
διαλόγου, νέες συγκρούσεις μαί-
νονται στον ιατρικό κόσμο.

Το βράδυ της περασμένης Πέμ-
πτης διοργανώθηκε από την Ομο-
σπονδία Εργοδοτών και Βιομηχά-
νων (OEB) και τον Παγκύπριο Σύν-
δεσμο Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων
(ΠΑΣΙΝ), διοργάνωσαν εκδήλωση
σε ιδιωτικό νοσηλευτήριο στη Λε-
μεσό για να πραγματοποιηθεί μια
από τις καθιερωμένες συναντήσεις
που γίνονται τους τελευταίους μή-

νες για ενημέρωση των εμπλεκό-
μενων φορέων του τομέα της Υγείας
για τα όσα προνοεί το Γενικό Σύ-
στημα Υγείας και να επιλυθούν οι
όποιες απορίες προκύπτουν. Στην
εκδήλωση παρέστη ο πρόεδρος
του ΟΑΥ, Θωμάς Αντωνίου, αντι-
προσωπία του Οργανισμού, ο
υπουργός Υγείας, Κωνσταντίνου
Ιωάννου, μέλη του ΠΑΣΙΝ και με-
ρίδα ιατρών. 

Η εκδήλωση αρχικά ξεκίνησε
με τοποθέτηση του πρόεδρου του
ΠΑΣΙΝ, Μάρκου Αγαθαγγέλου, ο
οποίος εξέφρασε τις ανησυχίες και
τους προβληματισμούς του Συν-
δέσμου σχετικά με το ΓεΣΥ, ενώ,
στη συνέχεια έγινε ενημέρωση
από τον ΟΑΥ και έπειτα οι παρευ-
ρισκόμενοι γιατροί και εκπρόσωποι
των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων, εί-
χαν τη δυνατότητα να υποβάλουν
τα ερωτήματά τους. 

Τεταμένο κλίμα
Σύμφωνα με πληροφορίες της

«Κ», το κλίμα που επικρατούσε
στην αίθουσα ήταν από την αρχή
τεταμένο, αφού όσο ο υπουργός
απαντούσε στα ερωτήματα που
του υποβάλλονταν, ορισμένοι ιατροί
τον διέκοπταν επανειλημμένα.
Στην πορεία τα πνεύματα οξύνθη-
καν και ορισμένοι εκ των παρευ-
ρισκόμενων άρχισαν να προπηλα-
κίζουν τον υπουργό Υγείας και τον
πρόεδρο του ΟΑΥ.

Όπως αναφέρει πηγή στην «Κ»
που ήταν παρούσα στο συμβάν,
ορισμένοι γιατροί προσπάθησαν
να εκτονώσουν την κατάσταση,
ωστόσο, ο κ. Ιωάννου φανερά ενο-
χλημένος αποχώρησε από τη συ-
νάντηση. Η ίδια πηγή, αποκαλύπτει
πως στη συνέχεια ο πρόεδρος του
ΟΑΥ, Θωμάς Αντωνίου, ήθελε να
αποχωρήσει και αυτός με τη σειρά

του, όμως μετά από παροτρύνσεις
του κ. Αγαθαγγέλου και άλλων πα-
ρευρισκομένων τον μετέπεισαν να
παραμείνει για να συνεχιστεί η
διαδικασία.

Ακολούθησε παρέμβαση του
προέδρου του ΠΑΣΙΝ, ο οποίος
ηρέμισε τα πνεύματα, έγινε ένας
εποικοδομητικός διάλογος με τον
ο κ. Αντωνίου να απαντά στα ερω-
τήματα που του υπέβαλαν οι πα-
ρευρισκόμενοι, που όμως δεν κρά-
τησε πολύ εφόσον η ένταση επα-
νήλθε στην πορεία οπότε ακολού-
θησε και η οριστική αποχώρηση
του κ. Αντωνίου. Αξίζει να σημει-
ωθεί πως ο πρόεδρος του ΠΑΣΙΝ,
Μάκρος Αγαθαγγέλου, και μερίδα
ιατρών, απολογήθηκαν στον πρό-
εδρο του ΟΑΥ για το όλο συμβάν
με τον κ. Αντωνίου να αποδέχεται
την απολογία. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΕΤΡΟΥ

Στην κόψη του νυστεριού το ΓεΣΥ 
Προπηλακισμοί σε βάρος υπ. Υγείας και προέδρου ΟΑΥ σε ιδιωτικό νοσηλευτήριο στη Λεμεσό 

Αποχώρησε ενοχλημένος από την εκδήλωση ο Κωνσταντίνος Ιωάννου. 

–Μπορεί να καταστεί πραγμα-
τικότητα η αυτονόμηση των
δημοσίων νοσηλευτηρίων;

–Όχι μόνο μπορεί αλλά είναι
αναγκαία προϋπόθεση για την
βιωσιμότητα του ΓεΣΥ. Είναι απο-
γοητευτικός ο ρυθμός με τον
οποίο κινείται σήμερα η υπόθεση
της αυτονόμησης. Η καθυστέρη-
ση πλήττει βάναυσα ασθενείς
και εργαζόμενους, γιατρούς και
νοσηλευτές που βαρύνονται με
τις συνέπειες της όλης αποδιορ-
γάνωσης των κρατικών νοσηλευ-
τηρίων. Ρισκάρουν κάθε μέρα
την καριέρα τους, ξέρουν καλά
ότι ένα ανθρώπινο λάθος να γίνει
λόγω του όγκου των ασθενών και

της κούρασης και θα τους δούμε
να παρελαύνουν αλυσοδεμένοι
στις τηλεοράσεις. Παράλληλα,

μακροπρόθεσμα η κωλυσιεργία
θα αποδειχθεί ωρολογιακή βόμβα
που θα τινάξει στον αέρα και τα

ιδιωτικά νοσηλευτήρια λόγω αθέ-
μιτου ανταγωνισμού. Είμαστε
υπέρ της ολοκληρωμένης εφαρ-
μογής της αυτονόμησης με κα-
τοχυρωμένα τα πλήρη εργασιακά
δικαιώματα των γιατρών και του
νοσηλευτικού προσωπικού, πριν
από την έναρξη του ΓεΣΥ. Να ση-
μειωθεί ότι η αυτονόμηση είναι
επίσης άρρηκτα συνδεδεμένη με
τη βιωσιμότητα της ιδιωτικής
υγείας. Είναι, για μια ακόμη φορά,
θέμα πολιτικής βούλησης και
χρηματοδότησης της υγείας. Πε-
ριμένουμε από την πολιτεία να
κάνει αποφασιστικά βήματα
μπροστά για την άρση του αδιε-
ξόδου.

Απογοητευτικός ο ρυθμός με τον οποίο
κινείται σήμερα η υπόθεση της αυτονόμησης
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Στο επίκεντρο του προβληματισμού
βρίσκονται τις τελευταίες ημέρες
οι τριήμερες εκδρομές που διορ-
γανώνουν οι μαθητές στην Κα-
κοπετριά. Το όλο ζήτημα αναδείχ-
θηκε εκ νέου μετά από ανακοί-
νωση που εξέδωσαν οι οργανω-
μένοι γονείς Μέσης Εκπαίδευσης
για τα όσα λαμβάνουν χώρα σε
αυτές τις εκδρομές. Μέσω αυτής
της ανακοίνωσης ουσιαστικά οι
οργανωμένοι γονείς έφεραν στο
προσκήνιο τα διαχρονικά προ-

βλήματα που μαστίζουν τη νεο-
λαία γενικότερα και αναδύονται
σε μεγαλύτερο βαθμό σε αυτές
τις εκδρομές. Η χρήση ναρκωτι-
κών ουσιών, η κατανάλωση αλ-
κοόλ, η μεταφορά και χρήση επι-
κίνδυνων αντικειμένων από με-
ρίδα μαθητών, είναι μόνο μερικά
από αυτά που λαμβάνουν χώρα. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι οι δια-
νυκτερεύσεις διοργανώνονται με
πρωτοβουλία των μαθητών με τα
σχολεία να μην έχουν την όποια
εμπλοκή. Συγκεκριμένα, όπως
πληροφορείται η «Κ», οι μαθητές
εκδίδουν έντυπο το οποίο δίνεται
στους γονείς τους προκειμένου
να υπογράψουν και να δώσουν
τη συγκατάθεσή τους. Το πρόβλη-

μα που προκύπτει από αυτή τη
διαδικασία είναι ότι οι γονείς θε-
ωρούν ότι αυτές οι εκδρομές πραγ-
ματοποιούνται από τις διευθύνσεις
των σχολικών μονάδων έχοντας
άγνοια για τους κινδύνους που πι-
θανώς να εγκυμονούν. 

Η διοργάνωση των εκδρομών
αρχίζει από αρχές Νοεμβρίου και
φτάνει συνήθως μέχρι τέλη Μαρ-
τίου. Βάσει στατιστικής έρευνας
που έγινε συγκεκριμένα για την
Κακοπετριά, η κοινότητα φιλο-
ξενεί κάθε χρόνο γύρω στους 10-
15.000 μαθητές. Μιλώντας στην
«Κ», ο πρόεδρος των οργανωμέ-
νων γονέων Μέσης Εκπαίδευσης,
Κυριάκος Νικηφόρου, ανέφερε
πως σε συνάντηση που είχε με
την Αστυνομική Διεύθυνση Μόρ-
φου, ενημερώθηκε πως τα Σαβ-
βατοκύριακα θα είναι έντονη η
παρουσία της Μηχανοκίνητης
Μονάδας Άμεσης Δράσης (ΜΜΑΔ)
στην Κακοπετριά και πως θα γί-
νονται συνεχείς έλεγχοι από την
ώρα που οι μαθητές θα αποβιβά-
ζονται από τα λεωφορεία. 

Ανησυχεί η κοινότητα
Τους προβληματισμούς του για

τα όσα λαμβάνουν χώρα στην Κα-
κοπετριά εξέφρασε στην «Κ» ο
κοινοτάρχης της Κακοπετριάς,
Ιωάννης Ιακωβίδης. Ο κ. Ιακωβίδης
ανέφερε, μεταξύ άλλων, ότι από
τη μια πλευρά οι εκδρομές που
διοργανώνουν οι μαθητές είναι
ωφέλιμες για τις επιχειρήσεις της
κοινότητας, διότι ένα σεβαστό
χρηματικό ποσό παραμένει στην
περιοχή, ωστόσο, από την άλλη,
είναι καταδικαστέες για τις πράξεις
που λαμβάνουν χώρα από μερίδες
μαθητών και είναι λυπηρό γιατί
οι κάτοικοι υποφέρουν από όσα
συμβαίνουν στην κοινότητά τους.
Πρόσθεσε δε, ότι ο απλός κόσμος
εξαιτίας αυτών των περιστατικών

«ζει στην τρομοκρατία και στην
αβεβαιότητα, διότι δεν ξέρει τι θα
του ξημερώσει την επόμενη μέρα
και κατά πόσο θα πάθει ζημιές ή
όχι. «Μια εκδρομή γίνεται για εκ-
παιδευτικούς σκοπούς ή για ψυ-
χαγωγία στο πλαίσιο της νομιμό-
τητας. Δεν γίνεται στις εκδρομές
να κουβαλούν μαχαίρια, σιδερο-
γροθιές, ναρκωτικά, ποτά, χάπια
και να φτάνουν σε μια κατάσταση
η οποία να είναι ανεξέλεγκτη και
να μην μπορεί κανείς να του ελέγ-
ξει», σημείωσε. 

Κληθείς να σχολιάσει με ποιο
τρόπο μπορεί να αντιμετωπιστεί
αυτή η κατάσταση, απάντησε, πως
ο Αστυνομικός Σταθμός Μόρφου
σε συνεργασία με το Υπουργείο
Δικαιοσύνης αποφάσισαν ότι θα
υπάρχει αυξημένη αστυνομική δύ-
ναμη κατά τα Σαββατοκύριακα για
να νιώθουν οι κάτοικοι μεγαλύτερη
ασφάλεια, ωστόσο υπογράμμισε,
ότι αυτό δεν είναι λύση. «Η λύση
είναι οι εκδρομές να γίνονται με
τη συνοδεία των γονέων και να
έρχονται οι σωστοί μαθητές ή να
μη γίνονται καθόλου», εξήγησε. Ο
κ. Ιακωβίδης ισχυρίζεται ότι κατά
τη διάρκεια αυτών των ημερών
παρά την έντονη αστυνομική δύ-
ναμη που υπάρχει στην περιοχή
μεταβαίνουν στην κοινότητα εξω-
σχολικοί και προμηθεύουν τους
μαθητές με παράνομες ουσίες.

Προσπάθεια
διαχείρισης
της θύελλας
των εκδρομών 
Προβληματίζει η χρήση ναρκωτικών 
και αλκοόλ στα τριήμερα της Κακοπετριάς

Της ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑΣ 
ΧΑΤΖΗΑΝΔΡΕΑ

Καμία ποινή σε κανένα παραβάτη
δεν έχει επιβληθεί μέχρι στιγμής
από την 25η Ιανουαρίου όταν ξε-
κίνησε να εφαρμόζεται το νάρκο-
τεστ. Σύμφωνα με τον αναπληρωτή
διευθυντή της Τροχαίας Αρχηγείου,
Χάρη Ευριπίδου η καθυστέρηση
που υπάρχει στην επιβολή των ποι-
νών δεν οφείλεται στην Αστυνομία,
αλλά στη διαδικασία που έπεται
από πλευράς δικαστηρίων. Όπως
προβλέπεται, εάν το αποτέλεσμα
της προκαταρκτικής εξέτασης είναι
θετικό, τότε ο οδηγός οφείλει να
δώσει πρόσθετο δείγμα σάλιου το
οποίο θα εξεταστεί από το Γενικό
Χημείο του Κράτους. Σε μια τέτοια
περίπτωση, αλλά και σε περίπτωση
άρνησης ή αποφυγής παραχώρησης
σάλιου, τότε απαγορεύεται στον
οδηγό να συνεχίσει την οδήγηση
του οχήματός του και μεταφέρεται
στον πλησιέστερο Αστυνομικό Σταθ-
μό. Εάν το αποτέλεσμα της εξέτασης
του δείγματος από το Γενικό Χημείο
είναι θετικό, τότε ετοιμάζεται ποι-
νικός φάκελος και ο οδηγός κατη-
γορείται γραπτώς και παραπέμπεται
σε δίκη ενώπιον Δικαστηρίου. Πα-
ρόλα αυτά, η διαδικασία είναι χρο-
νοβόρα, αφού οι περισσότεροι πα-
ραβάτες δεν παραδέχονται το αδί-
κημα που διέπραξαν γι’ αυτό και
γίνεται εκδίκαση των υποθέσεων,

διαδικασία η οποία μπορεί να πραγ-
ματοποιηθεί μετά από αρκετούς
μήνες. «Μέχρι στιγμής δεν είχαμε
κάποια ποινή στους παραβάτες,
ούτε καταδικάστηκε κάποιος», δή-
λωσε στην «Κ» ο κ. Ευριπίδου. Υπεν-
θυμίζεται ότι οι ποινές που προβλέ-
πονται από τη νομοθεσία για το αδί-
κημα της οδήγησης ή απόπειρας
οδήγησης υπό την επήρεια ναρκω-

τικών είναι αυστηρές. Ωστόσο, κα-
ταγράφεται η καθυστέρηση στην
επιβολή των ποινών. Πέραν όμως
αυτών των αδικημάτων, τιμωρείται
και η άρνηση ή η αποφυγή παροχής
δείγματος σαλιού. Μεταξύ άλλων
προβλέπεται: α) ποινή φυλάκισης
όχι πέραν των τριών ετών ή β) χρη-
ματική ποινή που δεν υπερβαίνει
τις €3.500 ή γ) στέρηση άδεια οδή-
γησης όχι πέραν των τριών ετών ή
δ) όλες ή οποιαδήποτε ή οποιεσδή-
ποτε από τις ποινές αυτές. 

Εννιά μήνες, 480 έλεγχοι
Επιτυχής χαρακτηρίστηκε από

τον Αρχηγό της Αστυνομίας Ζαχα-

ρία Χρυσοστόμου η εφαρμογή του
νάρκοτεστ που ξεκίνησε πριν από
εννιά μήνες. Σύμφωνα δε με τον
κ. Ευριπίδου διεξήχθησαν συνολικά
480 έλεγχοι από τους οποίους, 327
οδηγοί βρέθηκαν θετικοί, έδωσαν
περαιτέρω δείγμα που στάλθηκε
για αναλύσεις στο Γενικό Χημείο

του Κράτους. Επιπλέον 14 οδηγοί
αρνήθηκαν να δώσουν δείγμα και
αφού ακολουθήθηκαν οι απαραί-
τητες διαδικασίες από πλευράς
Αστυνομίας, η υπόθεση οδηγήθηκε
στα δικαστήρια. Το στοιχείο όμως
που ανησυχεί τις αρμόδιες αρχές
είναι η ηλικία των παρανομούντων,

αφού αρκετοί εξ αυτών είναι νεαροί.
Όπως δήλωσε στην «Κ» ο κ. Ευρι-
πίδου, οι περισσότεροι νεαροί κά-
νουν χρήση κάνναβης, ενώ οι με-
γαλύτεροι σε ηλικία που θεωρούν-
ται και πιο εθισμένοι στα ναρκωτικά
κάνουν χρήση «κοκτέιλ» ουσιών
εφόσον υπήρξαν οδηγοί που στο

δείγμα τους εντοπίστηκε κάνναβη,
κοκαΐνη αλλά και μεθαμφεταμίνη,
γεγονός το οποίο προκαλεί ανη-
συχία στις αστυνομικές αρχές.

Σε έξαρση 
Συνολικά 950 υποθέσεις στις

οποίες εμπλέκονταν 1094 πρόσωπα
έχουν διερευνηθεί από την Αστυ-
νομία και την Υπηρεσία Καταπο-
λέμησης Ναρκωτικών κατά το
2017, ενώ για το αδίκημα της κα-
τοχής και χρήσης ναρκωτικών κα-
τηγορήθηκαν 912 πρόσωπα. Μέχρι
την 30ή Σεπτεμβρίου, διερευνή-
θηκαν 911 ποινικές υποθέσεις στις
οποίες ενέχονταν 1019 πρόσωπα,
από τα οποία τα 838 κατηγορήθη-
καν για το αδίκημα της κατοχής
και χρήσης ναρκωτικών. Σύμφωνα
με στοιχεία τα οποία παρουσίασε
ο υπουργός Δικαιοσύνης Ιωνάς Νι-
κολάου, την περασμένη χρονιά συ-
νελήφθησαν για εμπορία ναρκω-
τικών 163 πρόσωπα, από τα οποία
καταδικάστηκαν τα 57. Οι ποινές
που τους επιβλήθηκαν κυμαίνονται
από 1 μήνα μέχρι 10 χρόνια φυλά-
κιση ή φυλάκιση με αναστολή από
7 μήνες μέχρι 3 χρόνια. Όσο για
το 2018 (μέχρι 30/9/2018) ο κ. Νι-
κολάου ανέφερε πως συνελήφθη-
σαν 157 πρόσωπα εκ των οποίων
καταδικάστηκαν επτά.  Οι ποινές
που τους επιβλήθηκαν κυμαίνονται
από 6 μήνες μέχρι 5 χρόνια φυλά-
κιση, κατέληξε.

<<<<<<<

Θα είναι έντονη 
η παρουσία της ΜΜΑΔ
στην Κακοπετριά 
και θα γίνονται 
συνεχείς έλεγχοι από 
την ώρα που οι μαθητές
θα αποβιβάζονται 
από τα λεωφορεία.

Τη θεσμοθέτηση των εκδρομών
στην Κακοπετριά ζητούν οι μα-
θητές. Σε συνάντηση που πραγ-
ματοποιήθηκε στο Υπουργείο Παι-
δείας το απόγευμα της περασμέ-
νης Πέμπτη, μεταξύ της Παγκύ-
πριας Συντονιστικής Επιτροπής
Μαθητών (ΠΣΕΜ), υπουργού Παι-
δείας, και διευθυντή Μέσης Εκ-
παίδευσης, συζητήθηκαν διάφορα
θέματα που απασχολούν τους μα-
θητές και μεταξύ αυτών, ακού-
στηκαν απόψεις για τις τριήμερες
εκδρομές που διεξάγονται στην
κοινότητα της Κακοπετριάς. 

Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», η ΠΣΕΜ κατά την εν λόγω
συνάντηση κατέθεσε πρόταση
μέσω της οποίας προτείνει να κα-
θοριστούν και να θεσμοθετηθούν
οι διαδικασίες για αυτές τις εκ-
δρομές και κατ’ επέκταση, αν
υπάρχει δυνατότητα, να τροπο-
ποιηθεί η νομοθεσία. Επίσης, η
ΠΣΕΜ θεωρεί ότι έστω και αργο-
πορημένα, πρέπει όλοι οι εμπλε-
κόμενοι φορείς να καθίσουν στο
τραπέζι του διαλόγου (μαθητές,
γονείς, καθηγητές και Υπουργείο
Παιδείας), ούτως ώστε να θεσπί-
σουν όλοι μαζί συγκεκριμένες δια-
δικασίες. Στις διαδικασίες που κα-
ταγράφουν οι μαθητές προτείνουν,

μεταξύ άλλων, να δημιουργηθεί
και να λειτουργήσει τετραμελής
επιτροπή σε κάθε σχολείο, η οποία
να αποτελείται από δύο άτομα
του Κεντρικού Μαθητικού Συμ-
βουλίου, τον πρόεδρο του Συνδέ-
σμου γονέων και ένα άτομο από
τη Διεύθυνση του σχολείου. Εξη-
γούν, πως ευθύνη της επιτροπής
θα είναι η προετοιμασία της εκ-
δρομής, όπως, η επιλογή χώρου
διαμονής, ποιο θα είναι το μετα-
φορικό μέσο, ποια η τιμή αυτών
των υπηρεσιών, ποια θα είναι η
ημερομηνία και άλλες λεπτομέ-
ρειες γύρω από τη διεξαγωγή του
τριημέρου. 

Εισηγούνται επίσης τη συμμε-
τοχή αντιπροσώπων του Καθηγη-
τικού Συλλόγου και του Συνδέσμου
Γονέων, οι οποίοι θα έχουν και την
ευθύνη για τήρηση του προγράμ-
ματος αλλά και διεξαγωγή των εκ-
δρομών να γίνεται σε περίοδο γιορ-
τών (Χριστούγεννα ή Πάσχα), που
τα σχολεία είναι κλειστά και το
πρόγραμμα των μαθητών δεν είναι
τόσο φορτωμένο. Όπως είναι σε
θέση να γνωρίζει η «Κ», η πρόταση
της ΠΣΕΜ θα δοθεί και στην ΟΕΛ-
ΜΕΚ σε συνάντηση που θα έχουν
οι δύο πλευρές εντός της ερχόμενης
βδομάδας.

Εκλέγουν 
νέα ηγεσία 
οι γονείς Μέσης 

Η Παγκύπρια Συνομοσπονδία
Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέ-
ων και Κηδεμόνων Δημοσίων
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης
πραγματοποιεί την Ετήσια Γενική
της Συνέλευση σήμερα, Κυριακή
11 Νοεμβρίου, στα Κεντρικά Γρα-
φεία Διοίκησης της Τράπεζας
Κύπρου στη Λευκωσία. Κατά τη
διάρκεια των εργασιών της Γ.Σ.
θα γίνει απολογισμός της προ-
ηγούμενης χρονιάς από τον πρό-
εδρο, Κυριάκο Νικηφόρου, θα
καταρτιστεί εφορευτική επιτρο-
πή και στη συνέχεια θα επικυ-
ρωθεί νέο Διοικητικό Συμβούλιο
για τη επόμενη σχολική χρονιά.
Συγκεκριμένα, ένας εκπρόσω-
πος από κάθε ομοσπονδία δι-
καιούται να είναι μέλος της
γραμματείας από τη θέση του
προέδρου μέχρι τη θέση του
βοηθού ταμία και σε περίπτωση
που υπάρχουν ανθυποψήφιοι
γίνονται εκλογές. Στη Γενική Συ-
νέλευση έχουν προσκληθεί όλοι
οι φορείς που εμπλέκονται με
την παιδεία του τόπου.

Θεσμοθέτηση ζητούν οι μαθητές 

Θεσμοθέτηση των εκδρομών ζητά η ΠΣΕΜ μέσω πρότασης που κατέθεσε ενώπιον του Υπουργού Παιδείας. 

Καμία ποινή σε κανέναν μέσω νάρκοτεστ ώς τώρα
Από την 25η Ιανουαρίου όταν ξεκίνησε να εφαρμόζεται το μέτρο, έγιναν 480 έλεγχοι και 327 οδηγοί βρέθηκαν θετικοί

<<<<<<<

Τέσσερα θανατηφόρα 
δυστυχήματα σημειώθη-
καν φέτος, στο οποίο 
οι οδηγοί ήταν υπό την
επήρεια ναρκωτικών.

Yπήρξαν οδηγοί που στο δείγμα τους εντοπίστηκε κάνναβη, κοκαΐνη αλλά και μεθαμφεταμίνη.
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Oλιγοήμερη εκδρομή
Την ώρα που ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
προετοιμαζόταν για το διάγγελμά του, απαν-
τώντας στα περί συνομοσπονδίας και λύσης
δύο κρατών αλλά και εξηγώντας τα περί
αποκέντρωσης, ο Δημοκρατικός Συναγερ-
μός πήγαινε ολιγοήμερη εκδρομή! Όλη η
ηγεσία του κόμματος ανασυντάχθηκε και κί-
νησε προς το Ελσίνκι για το συνέδριο του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος. Έβγαζαν μά-
λιστα και φωτογραφίες από το λεωφορείο
που τους μετέφερε χαμογελαστοί και ευ-
διάθετοι αφήνοντας τις σκοτούρες στην Κύ-
προ. Θαυμάστε το τραγουδάκι; «Μια και εί-
μαι εγώ παιδί ξέρω πάντα να γελώ με χαρά
τα δύο χέρια τα χτυπώ»!

••••
Φωτογραφήσεις-αναμνηστικά
Ο καθένας αξιοποίησε το ταξίδι για τις δικές
του βλέψεις. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου έκανε
προεδρικές κινήσεις και επαφές με αρχη-
γούς κρατών αλλά και παράγοντες της Ε.Ε.
Το ίδιο και ο Νίκος Τορναρίτης, ο οποίος φι-
λοδοξεί από τον Μάη να μετακομίσει στις
Βρυξέλλες. Χαρακτηριστικά τα tweets του
και οι φωτογραφίες του, αλλά και ο διάλο-
γος που είχε με τον Χρήστο Στυλιανίδη.

••••
Χάθηκε η ταμπακιέρα
Ήταν συνεπώς μία ωραία και ευχάριστη
ατμόσφαιρα. Και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο
κανείς δεν μπήκε στη διαδικασία να αναφέ-
ρει τίποτα για την ταμπακιέρα και δη για τα
όσα είπε ή δεν είπε ο Πρόεδρος. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο άφησαν πίσω για να αντι-
μετωπίσουν τα πυρά, τους Χαράλαμπο Σταυ-
ρίδη και Αννίτα Δημητρίου, οι οποίοι γύριζαν
από κανάλι σε κανάλι και από ραδιόφωνο σε
ραδιόφωνο από πρωίας μέχρι νυκτός. Αν
κρίνουμε και από τη φειδωλή ανακοίνωση
που εξέδωσε ο Χαράλαμπος Σταυρίδης,
υποθέτουμε πως την προηγούμενη βδομά-
δα ζορίστηκε πολύ ψυχολογικά. 

••••
Η επιτυχία
Η στήλη πάντως μαθαίνει πως ο Δημοκρατι-
κός Συναγερμός διαδίδει παντού πως το τα-
ξίδι στο Ελσίνκι ήταν πολύ πιο σημαντικό
από το όποιο διάγγελμα του Προέδρου. Και
αυτό γιατί πέρασε ομόφωνα από το Ευρω-
παϊκό Λαϊκό Κόμμα το ψήφισμα που κατέθε-
σε ο Αβέρωφ Νεοφύτου για το Κυπριακό.
Ψηφίσματα βεβαίως που εγκρίνονται κάθε
χρόνο. Η διαφορά, όπως λένε, ήταν η επισή-
μανση ότι το ΕΛΚ δεν θα επιτρέψει στην
Τουρκία λύση δύο κρατών. Ποιος είπαμε

πως άνοιξε αυτή τη φημολογία; 

••••
Ο φίλος μας ο Βέμπερ
Πάντως, ο Ιανός έχει πολλά ερωτήματα και
για τον Μάνφρεντ Βέμπερ, προσωπικό φίλο
και επιλογή του Αβέρωφ Νεοφύτου. Δεν εί-
ναι ο ίδιος που θέλει η Τουρκία να μείνει
εκτός Ε.Ε.; Ο ΔΗΣΥ τι λέει γι’ αυτό ακριβώς;
Πάντως, ο τελευταίος που στήριξε σθεναρά
ο ΔΗΣΥ, ήταν ο Γιούνκερ και εξ όσων γνωρί-
ζουμε δεν μιλιέται πλέον μαζί του ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας. Γιατί άραγε; Και
γιατί τα έχει πλακάκια με τον Τουσκ ο Νίκα-
ρος; Ακόμα και στις Βρυξέλλες μαέστρος
στους τακτικισμούς ο Νικ.

••••
Η επιστροφή Χάσικου
Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ φαίνεται αποφασι-
σμένος να το πάρει μέχρι τέλους στην κόν-

τρα με τον Αναστασιάδη στο Κυπριακό.
Όπως φαίνεται να υποσχέθηκε σε κύκλους
του στενού του περίγυρου δεν πρόκειται να
δεχτεί να οδηγηθεί η Κύπρος σε λύση δύο
κρατών. Καθόλου τυχαίο ότι επιστράτευσε
παλιά στελέχη. Τα βρήκε ακόμα και με τον
άλλοτε εσωκομματικό του αντίπαλο Σωκρά-
τη Χάσικο για να εμποδίσει τις όποιες και-
νούργιες ιδέες του Προέδρου ενώ επανεμ-
φάνιση έκανε κι πάλαι ποτέ ισχυρός Λεόν-
τιος Ιεροδιακόνου. 

••••
Μαύρο σε Λιλλήκα
Το μετέωρο βήμα του πελαργού θυμίζουν οι
διαβουλεύσεις που γίνονται στον ενδιάμεσο
χώρο για το ψηφοδέλτιο των ευρωεκλογών.
Όπως μαθαίνει η στήλη, τόσο στην ΕΔΕΚ όσο
και στην Αλληλεγγύη θεωρούν τον Γιώργο
Λιλλήκα persona non grata. Για την ΕΔΕΚ εί-
ναι λίγο πολύ γνωστοί οι λόγοι. Από πλευράς
της Αλληλεγγύης δεν του συγχωρούν τη στά-

ση του για την 56η έδρα. Αυτός είναι και ο
λόγος που πιέζουν τον Γιώργο Περδίκη να
πορευθούν χωρίς τη Συμμαχία Πολιτών.

••••
Με 55 βουλευτές
Και εδώ που μιλούμε για την 56η έδρα, θυ-
μάται κανείς πως εδώ και έξι μήνες η βουλή
λειτουργεί με 55 βουλευτές; Θα είχε πλάκα
αν κάποιος έμπαινε στη διαδικασία να πάρει
τη βουλή στα δικαστήρια και να κριθούν αν-
τισυνταγματικές όσες αποφάσεις πάρθηκαν
το τελευταίο εξάμηνο. Εδώ κι αν μιλούμε για
πλήρη εξευτελισμό του ναού της Δημοκρα-
τίας. Αραμπάς περνά σκόνη γίνεται και καρ-
φάκι δεν καίγεται κανενός…

••••
Βρίσκουν τη φωνή τους
Μπορεί η εσωστρέφεια να κτύπησε την
πόρτα του ΔΗΣΥ αλλά αυτό δεν φαίνεται να

ισχύει και στο ΑΚΕΛ. Στην Εζεκία Παπαϊωάν-
νου άρχισαν να βρίσκουν τη φωνή τους ως
αντιπολίτευση. Ως κουβέντα του καφενέ χα-
ρακτήρισε την αποκεντρωμένη ομοσπονδία
του Αναστασιάδη ο Άντρος Κυπριανού, ενώ
ο Στέφανος Στεφάνου που θεωρείται από
πολλούς η φυσιολογική διαδοχή άρχισε να
γίνεται πιο ενεργός στα κοινωνικά μέσα δι-
κτύωσης. Λέτε τώρα που πήρε μπρος η Εζε-
κία Παπαϊωάννου, να ξυπνήσει και η Ομό-
νοια; 

••••
Μόνη η Κλέλια
Ένταση προκλήθηκε στο συγκρότημα ΔΙΑΣ,
την εβδομάδα που πέρασε, καθώς η ανα-
πληρώτρια κυβερνητική εκπρόσωπος, αρ-
νείται να βγει στο ίδιο πάνελ με εκπροσώ-
πους του ΑΚΕΛ και του ΔΗΚΟ. Όπως είπε
έχει ρητές εντολές ως μέλος της κυβέρνη-
σης να βγαίνει μόνη της και όχι με τη συνο-
δεία κομμάτων. Ασχέτως αν στις ριπές των
στελεχών του ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ δεν υπήρχε
άνθρωπος από τη Δεξιά να απαντήσει και να
υπερασπιστεί τον Πρόεδρο. Τώρα που θα
επιστρέψει, αγαπητή Κλέλια, ο Νίκαρος θα
σου τραγουδήσει, «μόνη ποτέ δεν θα σ’
αφήσω, να μη μ’ αφήσεις μόνο ποτέ»! 

Το magic bus έφυγε για το Ελσίνκι

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Συχνά χάνουμε την
ουσία. Ξεχνάμε ποιος
είναι ο στόχος. Ξεκι-
νάμε να στροβιλιζό-
μαστε μεταξύ μας, γι-
νόμαστε ένα κουβάρι

και όταν κατακαθίσει η σκόνη μέ-
νουμε να βλεπόμαστε αναμαλλια-
σμένοι και κατασκονισμένοι. Είτε
συζητάμε το μέγιστο ζήτημα, το Κυ-
πριακό, είτε για την παιδεία ή την
υγεία, τα μεγαλύτερα, κατά τη γνώ-
μη μου ζητήματα, κάνουμε ακριβώς
το ίδιο πράγμα. Χανόμαστε, μόνοι
μας, στη μετάφραση. 

Ζούμε σε περίεργες εποχές. Που
άλλαξαν και τα μέσα διάδοσης και
τα μέσα προώθησης των μηνυμά-
των. Πριν από τριάντα χρόνια είχα-
με ένα τηλεοπτικό κανάλι, ένα ρα-
διοφωνικό σταθμό και μερικές
εφημερίδες. Σήμερα η πληροφορία
διαδίδεται με πολλαπλά μέσα, σε
ελάχιστο χρόνο και ο συντάκτης
μπορεί να είναι ο καθένας από
εμάς. Τα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης δίνουν αυτή την ευχέρεια, αυτή
την ελευθερία. Το πρόβλημα βέ-
βαια είναι στο φιλτράρισμα. Μέσα
σε αυτόν τον κυκεώνα είναι δύσκο-
λο να περάσεις μηνύματα. Είτε στα
μεγάλα ζητήματα είτε και σε μικρό-
τερα. Δυστυχώς, επικρατεί το σύν-
θημα από το επιχείρημα. Η ατάκα
από την ανάλυση. Ο λαϊκισμός δεν
ανακαλύφθηκε τώρα. Είναι συνο-
μήλικος με τη δημοκρατία. Το πρό-
βλημα είναι πως σήμερα, στην επο-
χή των fake news, γιγαντώνεται.
Ταΐζει και ταΐζεται από αυτά. Το με-
γάλο ερώτημα είναι τι μπορούμε να
κάνουμε.

Σήμερα, περισσότερο από ποτέ,
χρειάζεται να είμαστε λάτρεις και
υπερασπιστές του δομημένου δια-

λόγου. Να βάλουμε πίσω στις ράγες
το τραίνο του ορθολογισμού. Να βά-
ζουμε κάτω επιχειρήματα, με ψυ-
χραιμία και ωριμότητα. Να πάψου-
με να κυνηγάμε την ατάκα που θα
μας αυξήσει τα likes και τα shares.
Γιατί απλούστατα δεν είναι εκεί η
ουσία. Σε αυτή τη μάχη χρειαζόμα-
στε συνοδοιπόρους.

Ο πιο αξιόπιστος είναι τα παραδο-
σιακά μέσα μαζικής ενημέρωσης. Η
μείωση της επίδρασης των ψευδών
ειδήσεων δεν είναι εύκολη υπόθε-
ση. Μπορεί, όμως, να γίνει αν τα

μέσα μαζικής ενημέρωσης κατα-
νοήσουν εγκαίρως πως η μάχη που
πρέπει θα δώσουν δεν είναι αυτή
της εφήμερης διαδικτυακής επι-
κράτησης αλλά αυτή της ποιοτικής
ενημέρωσης. Αυτό είναι το μεγάλο
στοίχημα. Να ξανά βάλουμε το
πλαίσιο μέσα στο οποίο θα λειτουρ-
γούμε και θα ενισχύσουμε τον διά-
λογο που ενδυναμώνει τη δημο-
κρατία.

Αν συνεχίσουμε να λειτουργούμε
χωρίς πλαίσιο, η άναρχη παράθεση
των συνθημάτων θα συνεχίσει να
μας κατακλύζει και θα μας απομα-
κρύνει από τις βασικές αρχές λει-
τουργίας της δημοκρατίας. Το μεγά-
λο στοίχημα είναι να βρούμε ξανά
την ουσία σε ό,τι συζητάμε. Να βά-
ζουμε κάτω το ζητούμενο και πώς
θα φτάσουμε σε αυτό. Και αυτό θα
πρέπει να γίνεται σε κάθε θέμα, μι-
κρό ή μεγαλύτερο. Ο ρόλος όλων
είναι σημαντικός. Ο καθένας από
μας έχει ρόλο να διαδραματίσει.
Και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης,
και οι πολιτικοί αλλά και ο καθένας
πολίτης ξεχωριστά. Ο καθένας κρα-
τά τα κλειδιά του δικού του λογα-
ριασμού. Εκεί μπορεί να θέσει τα
δικά του όρια. 

Τους επόμενους μήνες θα έχουμε
μπροστά μας μεγάλα ζητήματα. Τό-
σο στο Κυπριακό όσο και σε θέματα
εσωτερικής διακυβέρνησης. O ορ-
θολογισμός χρειάζεται να επικρα-
τήσει. Η διαμόρφωση της κοινής
γνώμης δεν μπορεί να γίνεται χω-
ρίς σοβαρή και σε βάθος ανάλυση.
Χωρίς νηφάλια και ψύχραιμη ενη-
μέρωση. Στο χέρι μας είναι. Όλων. 

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Το μεγάλο στοίχημα 

Εκπρόσωπος Τύπου ΔΗΣΥ,
Βουλευτής Λευκωσίας
twitter: @dmdemetriou 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Στάνισλαβ Οσάτσι

O Στάνισλαβ Οσάτσι, ο πρέσβης της
Ρωσίας στην Κύπρο, κάρφωσε τον Αρ-
χιεπίσκοπο Χρυσόστομο λέγοντας σε
συνέντευξή του στο Κανάλι 6 ότι υπο-
στηρίζει το ρωσικό πατριαρχείο και όχι
το Φανάρι στη διένεξη για την αυτοκε-
φαλία της Ουκρανίας. Μάλιστα είπε ότι
σε αντίθετη περίπτωση  θα επηρεα-
στούν και οι σχέσεις Ρωσίας-Κύπρου. 

“Μέσα σε αυτόν τον κυ-
κεώνα είναι δύσκολο να
περάσεις μηνύματα. Είτε
στα μεγάλα ζητήματα είτε
και σε μικρότερα. Δυστυ-
χώς, επικρατεί το σύνθη-
μα από το επιχείρημα. 

Κανόνες στους νέους
ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Σοβαρός διευθυντής
δημόσιου Σχολείου
έλαβε τα συγχαρη-
τήρια αξιωματικών
της Αστυνομίας, οι
οποίοι παρακολού-

θησαν τη γιορτή για την 28η Οκτω-
βρίου. Για πρώτη φορά, ανέφεραν
τα όργανα της τάξης, στον δυναμι-
κό διευθυντή, είδαν πειθαρχημέ-
νους μαθητές να παρακολουθούν
σχολική γιορτή, χωρίς να ψιθυρί-
ζουν και χωρίς να πειράζουν ο
ένας τον άλλο. Ο άξιος διευθυντής,
ο οποίος απολαμβάνει την εμπι-
στοσύνη και των καθηγητών, ανέ-
φερε ότι απλώς τηρεί κατά γράμμα
τους κανόνες του σχολείου. Αν ο
μαθητής έλθει στο σχολείο χωρίς
τη στολή του, αξύριστος ή ατημέ-
λητος, απλά θα πάρει αποβολή και
θα ειδοποιηθούν οι γονείς ή ο κη-
δεμόνας του.

Αν κάποιος μαθητής δεν μπορεί να
προσαρμοστεί στους κανόνες, απλά
θα φύγει από το σχολείο και θα
πρέπει να αναζητήσει άλλο σχο-
λείο. Ανάλογοι είναι οι κανόνες και
για τους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι
αν δεν μπορούν να ανταποκριθούν
στα καθήκοντά τους, παρά τις συ-
στάσεις, απλά θα πρέπει να φύγουν
από το σχολείο. Από την άλλη, ο δι-
ευθυντής ανέπτυξε ένα σπουδαίο
συστήματα στήριξης των φτωχών
και καταφρονημένων, χωρίς διαφή-
μιση και χωρίς στοχοποίηση. Αποτέ-
λεσμα είναι, παρά τα πολλά προ-
βλήματα των παιδιών, το σχολείο να
λειτουργεί χωρίς γκρίνιες και χωρίς
κουτσομπολιό και να φέρνει αξιο-
ζήλευτα αποτελέσματα. 

Όσοι πέρασαν από τα στρατόπεδα
και μάλιστα παλαιότερα, αυτό που
θυμούνται είναι τις πολλές ασκή-

σεις, το καψόνι, τις σκοπιές, αλλά
και τις φιλίες ζωής τις οποίες ανέ-
πτυξαν. Ειδικότερα όσοι είχαν την
τύχη ή τις ικανότητες, να εκπαιδευ-
τούν στην ΣΕΑΠ, στην Σχολή Εφέ-
δρων Αξιωματικών της Κρήτης, λέ-
νε ότι στα δύσκολα της σχολής πέ-
ρασαν την καλύτερη περίοδο της
στρατιωτικής τους υπηρεσίας. Εκεί
η πειθαρχία είχε νούμερα και
αριθμούς και ανάλογες συνέπειες. 

Απαγορευόταν το περπάτημα, μό-
νο τροχάδην, το φαγητό διαρκούσε
μόνο μερικά λεπτά, οι πορείες ατέ-
λειωτες, οι ασκήσεις ακριβείας σε
σημείο καταναγκασμού, τα μαθή-
ματα στην τάξη ήταν πάρα πολλά
και η ξεκούραση σπάνια. Και όμως
μέσα στα «κάτεργα» αναδεικνύον-
τας οι αξιωματικοί του στρατεύμα-
τος. Σήμερα αυτό το οποίο ακούς
από πολλούς φαντάρους είναι ότι
σπάζουν τα νεύρα τους από την
ακινησία και το ραχάτι, τις δημοσι-
οϋπαλληλικές νοοτροπίες και τις
ακατανόητες διαταγές. Φαντάρος ο
οποίος ετοιμάζεται για σπουδές σε
κορυφαίο πανεπιστήμιο μονολο-
γούσε, ότι τους έβαλαν σε φυλακή

και το μόνο που κάνουν είναι να
ασκούνται στην υπομονή, να βγά-
ζουν σκοπιές χωρίς να ξέρουν τι
φυλάνε και να γκρινιάζουν. Ο νεα-
ρός βλέπει τα πάντα στο κινητό
του, ξέρει πώς λειτουργούν οι δο-
ρυφόροι, γνωρίζει πολύ καλά τις
δυνατότητες των καμερών, μέρα
και νύκτα και διερωτάται πόσο
βλάκες είναι όλοι αυτοί που πλη-
ρώνουν εκατομμύρια, για να λει-
τουργεί ένα σώμα, με πρακτικές
προπολεμικές. 

Πρόσφατα ακούσαμε πολλά, για
τα όργια των μαθητών στα ορεινά
θέρετρα, στη διάρκεια μαθητικών
– όχι σχολικών – εκδρομών. Τώρα
με ποιο δικαίωμα ανήλικα παιδιά
ενοικιάζουν ξενοδοχεία και διορ-
γανώνουν εκδρομές, με μόνη έγ-
κριση μια υπογραφή από τους γο-
νιούς ή τους κηδεμόνες τους, είναι
μια άλλη δύσκολη υπόθεση. Μπο-
ρεί τα παιδιά να έχουν και δίκιο
γιατί ξεσαλώνουν, αφού εργάζον-
ται τόσο σκληρά, απάνθρωπα μερι-
κές φορές, με τα μαθήματα το
πρωί, τα ατέλειωτα ιδιαίτερα το
απόγευμα και το βράδυ και τη δύ-
σκολη σιωπή των γονιών, οι οποίοι
το μόνο που ξέρουν είναι να βγά-
ζουν χρήματα από την τσέπη και
σπάνια να απλώνουν το χέρι της
ψυχής τους, για να αγγίξουν τα
παιδιά τους. Είναι η ώρα να σταμα-
τήσει η υποκρισία, να μπει η σε-
ξουαλική διαπαιδαγώγηση στα
σχολεία, να μάθουν οι νέοι για τα
ναρκωτικά, για τους κινδύνους του
αλκοόλ και ένα σωρό άλλα θέματα
τα οποία δεν είναι μαθήματα. Και
το κυριότερο, πρέπει να κατανοή-
σουν ότι «όλα εδώ πληρώνονται»
είτε αυτό ονομάζεται βιασμός της
φύσης, είτε βιασμός των ανθρώ-
πων, είτε και βιασμός των ψυχών.

“Σήμερα αυτό το οποίο
ακούς από πολλούς φαν-
τάρους είναι ότι σπάζουν
τα νεύρα τους από την
ακινησία και το ραχάτι,
τις δημοσιοϋπαλληλικές
νοοτροπίες και τις ακατα-
νόητες διαταγές. 

Πριν ή μετά το τσουνάμι; 
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Ήταν το 2009, όταν ο τότε υπουργός Εμ-
πορίου Αντώνης Πασχαλίδης καμάρωνε
πως θα κατάφθαναν στην Κύπρο 1000
Ιρανοί και δεν απέκλειε μάλιστα να αγο-
ράσουν εξοχικές κατοικίες. Και πεντακόσιοι
Ιρανοί, έλεγε χαρακτηριστικά, να αγορά-

σουν από ένα εξοχικό αξίας ενός εκατομμυρίου ευρώ,
θα έχουμε αμέσως 500 εκατομμύρια ευρώ. Οι πεντακόσιοι
Ιρανοί ήρθαν, έφυγαν δεν αγόρασαν τα εξοχικά ενός
εκατομμυρίου που υπολόγιζε ο κ. Πασχαλίδης και όμως
αυτό δεν ήταν αρκετό για να μάθουμε από την ελαφρό-
τητα που μας διακατείχε. Αντίθετα, τέσσερα χρόνια
αργότερα, ακολούθησε η πλήρης οικονομική κατάρρευση
της Κύπρου. Μιας οικονομίας βασισμένης στη φούσκα
και στην αφέλειά μας να επενδύουμε πάντα στο ξένο
χρήμα και στις αρπαχτές. 

Μάθαμε από αυτό; Μία βόλτα στη Λεμεσό σήμερα
είναι αρκετή. Οι ρώσικες επιγραφές, τα καταστήματα, οι
κιτς ρωσικές εκκλησίες που ξεπηδούν η μία μετά την
άλλη, είναι αρκετά για να παραδεχτούν και οι πιο αισιόδοξοι
πως η πόλη δεν αποκαλείται αδίκως «Μικρή Μόσχα» από
ξένα ΜΜΕ. Την ίδια στιγμή η Λάρνακα αναμένεται να
έχει την ίδια τύχη της Λεμεσού, με την επέλαση Λιβανέζων
και Ιρανών επενδυτών που όπως λένε τοπικοί και άλλοι
παράγοντες θα αναβαθμίσουν την πόλη. 

Πώς τα θυμηθήκαμε όμως όλα αυτά; Ίσως γιατί την
περασμένη εβδομάδα, κάτοικοι του Ζυγίου, με τη βοήθεια
του ΕΛΑΜ δεν επέτρεψαν σε εργάτες των Δημοσίων
Έργων να ξεκινήσουν τις εργασίες αποτύπωσης του
χώρου που προορίζεται για Κέντρο Υποδοχής Ασυνόδευτων
Παιδιών. Όπως λένε ο χώρος θα πρέπει να αξιοποιηθεί
προς όφελος της κοινότητας με τη δημιουργία ενός κα-
τασκηνωτικού χώρου και όχι για να φιλοξενηθούν μερικά
ασυνόδευτα παιδιά. Η κοινοτάρχης Ζυγίου Γεωργία Μιχαήλ
ανέπτυξε ολόκληρη κοινωνιολογική ανάλυση, χαρακτη-
ρίζοντας λάθος να ενσωματωθούν σε μία μικρή, όπως
έλεγε, κοινωνία των 500 κατοίκων άλλα 100 ασυνόδευτα
παιδιά ηλικίας από 13 ως 18 ετών. Κάτι τέτοιο θα προκαλούσε
πρόβλημα και εξέφραζε την άποψη ότι τα ασυνόδευτα
παιδιά θα πρέπει να ενσωματώνονταν σε μία μεγαλύτερη
κοινωνία από αυτή του Ζυγίου. Την ίδια ώρα ένα στέλεχος
του ΕΛΑΜ μας έλεγε να «λουθούμε» την πολυπολιτισμι-
κότητά μας, καθώς για την τραγωδία μιας οικογένειας,
δεν έφταιγαν τα ψυχολογικά προβλήματα που φέρεται
να έχει ο ανήλικος δράστης αλλά η Ρομά καταγωγή του.
Για μία οικογένεια, που το κράτος αγνόησε πλήρως. 

Σε μία χώρα όμως που πανηγυρίζουμε για την κάθοδο
1000 Ιρανών, που μοιράζουμε με περισσή ευκολία χρυσά
διαβατήρια, βίζες, υπηκοότητες και εν τέλει διαμορφώνουμε
την κουλτούρα και την τάση μας με τόση ευκολία πώς
προέκυψε να μας ενοχλούν 100 παιδιά που θα μείνουν
στο Ζύγι;  Μας ενοχλούν όχι γιατί είναι ξένοι, αλλά γιατί
είναι φτωχοί. Μας καταστρέφουν τον κοινωνικό ιστό, αλ-
λοιώνουν τον δημογραφικό χαρακτήρα της χώρας, οι
Σύριοι μετανάστες που έρχονται σε βάρκες. Χαλούν την
αισθητική μας και μόνο αυτοί προφανώς ευθύνονται για
τη διάρρηξη του κοινωνικού μας ιστού.  

Σε μία κοινωνία, όπου η προσφυγιά είναι συνώνυμο
της ιστορίας μας, μόνο ντροπή προκαλούν τα όσα συμ-
βαίνουν και τα όσα λέγονται. Για την κατάντια και την
παρακμή μας ως κοινωνία. Και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο
σε αυτά τα 100 παιδιά δεν αξίζει να μείνουν σε κοινωνίες
όπως είναι αυτή του Ζυγίου και του κάθε άλλου τοξικού
χώρου της Κύπρου. Θα πρέπει όμως να παρθούν επιτέλους
κάποια μέτρα. Και εδώ τον δικό της σημαντικό ρόλο θα
παίξει η Παιδεία. 

Από ένα υπουργό Παιδείας που μοιράζεται κοινές αξίες
και αρχές με το ΕΛΑΜ δεν αναμένουμε πολλά. Αναμένουμε
πολλά όμως από τις εκπαιδευτικές οργανώσεις και τους
εκπαιδευτικούς. Εδώ μπορούν να αποδείξουν πως η μάχη
που έδωσαν το περασμένο καλοκαίρι, μία μάχη που η
πλειοψηφία της κοινωνίας στήριξε, δεν ήταν γιατί πείραζαν
τα συμφέροντα και τα κεκτημένα τους, αλλά μία μάχη για
μία ποιοτική παιδεία. Μία παιδεία ίση, ανεξαρτήτως φύλου,
θρησκείας, εθνικής καταγωγής και χρώματος. Που στόχο
έχει την αντικειμενική μελέτη της ιστορίας, για να αντι-
ληφθούν τα παιδιά πού οδήγησαν ακραίες πολιτικές τις
οποίες προωθεί το ΕΛΑΜ και τις οποίες σιγά-σιγά εναγ-
καλίζονται και άλλοι υπό τον μανδύα της διάρρηξης του
κοινωνικού ιστού και αλλοίωσης του δημογραφικού χα-
ρακτήρα της χώρας. Και τα οποία ισχύουν όμως μόνο
όταν οι ξένοι που έρχονται δεν αφήνουν ζεστό χρήμα. 

Είναι ταξικός
ο ρατσισμός
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Ξεπερνούν εαυτούς
και φαντασία

Τ ο υποπτευόμασταν από τη συμπεριφορά και τη
ρητορική τους, κατά τη διάρκεια της προεκλογικής
περιόδου του 2014, ότι είναι κυνικοί και αδίστακτοι.

Το διαπιστώσαμε πλήρως στην πράξη κατά τη θητεία
τους στην κυβέρνηση και γι’ αυτό επισημάνθηκε επα-
νειλημμένως ότι θα κάνουν πράματα και θάματα ώς
τις εκλογές, προκειμένου να αποφύγουν την ήττα. Τώρα
αποδεικνύουν ότι μπορούν να ξεπεράσουν τον εαυτό
τους, αλλά και την πιο πλούσια φαντασία, ότι δρουν
με την πλήρη ανοχή των Ευρωπαίων δανειστών για
ποικίλους λόγους και ότι τους είχαμε υποτιμήσει στην
πραγματικότητα. Ο λόγος για τους Αλ. Τσίπρα, Π.
Καμμένο και τους Συρανέλ, βέβαια. Οι θαυμαστές τους
και οι λάτρεις της πολιτικής ορθότητας στους οποίους
περισσεύει η επιείκεια χαρακτηρίζουν τον πρωθυπουργό
«άφθαστο τακτικιστή», αποφεύγοντας ταυτόχρονα και
επιμελώς να κάνουν σχόλια για τον υπουργό Αμυνας.
Η αλήθεια είναι ότι πρόκειται για δύο τύπους που δεν
τους περιορίζει ούτε το πάτωμα, ούτε το ταβάνι, προ-
κειμένου να παραμείνουν στην εξουσία. Και, φυσικά,
δεν ενδιαφέρονται ποσώς για το παρόν και το μέλλον
αυτής της χώρας. Γνωρίζαμε ότι θα εξαντλήσουν κάθε
δυνατότητα για παροχές και επιδόματα ενόψει εκλογών,
αυτοί όμως υπερβαίνουν τις προβλέψεις και μάλιστα ο
πρωθυπουργός επαίρεται ότι αυτή είναι η πολιτική βού-
λησή του και όχι η αναγκαιότητα της προσαρμογής σε
δικαστικές αποφάσεις. Παράλληλα, επικρατεί ένα «αλα-
λούμ» αντιφατικών
δηλώσεων από
υπουργούς –Πετρό-
πουλος και Αχτσιό-
γλου, για παράδειγ-
μα– με στόχο τη δη-
μιουργία προσδο-
κιών σε κατηγορίες
συνταξιούχων, πέρα
από τους προνομι-
ούχους που «δικαιώ-
θηκαν» με απόφαση
του Συμβουλίου της
Επικρατείας. Προς
το παρόν, γιατί έπε-
ται συνέχεια, η πολιτική της προσέγγισης πληθυσμιακών
ομάδων συμπληρώνεται με δράσεις όπως η παρουσία
του υπουργού Σπίρτζη ως μάρτυρα υπεράσπισης (έχει
τη σχετική εμπειρία, καθώς στο παρελθόν έκανε το
ίδιο με επιτυχία σε δίκη διαφόρων «Δεν πληρώνω»
διόδια) του συνδικαλισταρά των ταξιτζήδων Λυμπερό-
πουλου σε δικαστική διαμάχη με την «Τάξι Μπιτ», η
οποία έχει επενδύσει στην Ελλάδα.

Το μεγάλο κόλπο, ωστόσο, έγινε με την Εκκλησία και
τη συμφωνία που έκλεισε, ή πάει να κλείσει, με τον Αρ-
χιεπίσκοπο Αθηνών και Πάσης Ελλάδος Ιερώνυμο, που
διακρίνεται επίσης για τους τακτικισμούς του. Οι εκτιμήσεις
και οι κρίσεις ποικίλλουν για το όφελος αυτής της συμ-
φωνίας μεταξύ πρωθυπουργού και Αρχιεπισκόπου, αλλά
είναι φανερό ότι πρόκειται για οικονομικό-πολιτικό αλι-
σιβερίσι. Ενα αλισιβερίσι που από τη μία πλευρά εξα-
σφαλίζει την Εκκλησία στις εκκρεμότητες γύρω από την
περιουσία της και παράλληλα προσφέρει μεγαλύτερη
εξουσία στους ιεράρχες της απέναντι στον κλήρο, ενώ
από την άλλη πλευρά φορτώνει μεν με οικονομικές υπο-
χρεώσεις το κράτος, αλλά βοηθάει πολιτικά τον Αλ.
Τσίπρα και τους Συρανέλ. Τον διευκολύνει στη διατήρηση
των φιλοεκκλησιαστικών σχέσεών του, του δίνει τη δυ-
νατότητα να «πουλάει» δήθεν διαχωρισμό Εκκλησίας
και Κράτους στο αριστερό ακροατήριο, του προσφέρει
την ευκαιρία στη δημιουργία προσδοκιών για 10.000
προσλήψεις στο Δημόσιο, απαλλάσσεται από τις εκκλη-
σιαστικές αντιδράσεις στο Μακεδονικό, προκαλεί επίσης
σύγχυση στη Ν.Δ. και δίνει και ένα χέρι βοήθειας στο
συνεταίρο Π. Καμμένο. Δεν είναι τυχαίο ότι ο αρχηγός
των ΑΝΕΛ έσπευσε να εκμεταλλευθεί την εξαγγελία,
μόνο που υπάρχει αναβρασμός στον κατώτερο κλήρο
που φοβάται ότι θα πέσει στα νύχια και στις ορέξεις του
ανώτερου. Θα δούμε τι θα προκύψει στο τέλος...

Εκείνο που ήδη βλέπουμε χωρίς αμφιβολία είναι το
σχέδιο της λάσπωσης των κομμάτων της αντιπολίτευσης
και ιδίως της Ν.Δ. και του ΠΑΣΟΚ. Με επιλεκτικές φυ-
λακίσεις που δημιουργούν εντυπώσεις, με καθυστερη-
μένες δικαστικές έρευνες, με ενεργοποιήσεις εισαγγε-
λέων, με διασπορά φημών, με σύστημα εκφοβισμού,
ακόμη και με ωμές δηλώσεις και παρεμβάσεις. Οπως
ακριβώς θέλει ο Πολάκης...

Τελετή για τον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο στους Lloyds του Λονδίνου. 

Όπως κάθε φορά έτσι και τώρα.
Ερχόμαστε εκ των υστέρων,
αργοπορημένοι και καταϊδρω-
μένοι. Οι πάντες. Οι αρμόδιες
υπηρεσίες, οι σύνδεσμοι, οι
οργανώσεις, οι καθ’ ύλη υπεύ-

θυνοι και οι απανταχού ανεύθυνοι. Ερχόμαστε
να εκφράσουμε τον συγκλονισμό μας. Να
ποστάρουμε την αγανάκτησή μας και να
κάνουμε «σέαρ» την εναντίωσή μας απέναντι
στην αναποτελεσματικότητα ενός συστή-
ματος, το οποίο νοσεί εδώ και χρόνια. Μέχρι
την επόμενη μέρα που όλα αυτά θα ξεχα-
στούν, αφού είναι πλέον δεδομένο πως η
χωρητικότητα της μνήμης μας είναι ίση με
εκείνη του χρυσόψαρου. Και έτσι τα ερω-
τήματα θα παραμείνουν αναπάντητα και το
κράτος θα βρει και πάλι τον τρόπο να ξεγλι-
στρήσει ανώδυνα από το καθήκον και τις
ευθύνες του. Θα αρκεστεί δηλαδή στις ανα-
κοινώσεις, στις υποσχέσεις πως θα δρομο-

λογηθούν οι απαραίτητες αλλαγές, ίσως συγ-
κληθούν και μια-δύο συναντήσεις μεταξύ
ειδημόνων για να ανταλλαχθούν απόψεις
και κάπως έτσι θα δοθεί και πάλι η ψευδαί-
σθηση πως υπάρχει η πρόθεση, η θέληση
και κυρίως η αποφασιστικότητα να κυλήσουν
όλα ρολόι. Και με αυτή ακριβώς την ψευδαί-
σθηση θα πορευτούμε και μείς, ανίκανοι να
μετακινηθούμε από τη βολή μας και αδύναμοι
να εντρυφήσουμε στις βαθύτερες προεκτά-
σεις του γεγονότος που τάχα μου μας έχει
συγκλονίσει. Θα συνεχίσουμε να θαυμάζουμε
τους πύργους μας που ξεφυτρώνουν σαν
μανιτάρια, θα συνεχίσουμε να τσακωνόμαστε
για το αν η χαλαρή έχει την ίδια έννοια με
την αποκεντρωμένη ομοσπονδία, θα βρίζουμε
στους δρόμους, γιατί πήξαμε στο κυκλοφο-
ριακό και θα ποστάρουμε τις όποιες πεποι-
θήσεις μας σε χρωματιστά κουτάκια προ-
κειμένου να ξεχωρίσουν στο χάος του δια-
δικτυακού καφενέ. Στο μεταξύ η πραγματι-

κότητα εκεί έξω θα συνεχίσει πόρρω να
απέχει από αυτή την ψευδαίσθηση που επι-
μένουμε να συντηρούμε στο μυαλό μας ότι
τάχα μου ζούμε σε ένα κράτος δικαίου και
κοινωνικής πρόνοιας. Διότι η πραγματικότητα
έχει ως εξής: Ένα 13χρονο παιδί σκοτώνει
την 9χρονη αδελφή του. Ένα παιδί το οποίο
προέρχεται από μια οικογένεια που ήδη πα-
ρακολουθείτο από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής
Ευημερίας και τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας.
Προφανώς η παρακολούθηση αυτή δεν διέ-
θετε τον κατάλληλο μηχανισμό εντοπισμού
της σοβαρότητας της κατάστασης (γιατί
άραγε;). Το παιδί αυτό, λοιπόν, σκοτώνει
την 9χρονη αδελφή του και επειδή σ ’αυτό
εδώ το τάχα μου πολιτισμένο κράτος πρόνοιας
δεν υπάρχει καν ένα ειδικό κέντρο κράτησης
ανήλικων παραβατών όπου να ισχύουν
ειδικοί κανόνες, και ούτε καν ένα κέντρο
ψυχικής υγείας που να ανταποκρίνεται στις
ανάγκες αυτών των παιδιών, το εν λόγω

παιδί μεταφέρεται στο Ψυχιατρείο Αθαλάσ-
σας. «Σε ένα ειδικά διαμορφωμένο χώρο»,
όπως ανακοίνωσε το Υπουργείο Υγείας,
«όπου θα εφαρμόζεται εξατομικευμένο πρό-
γραμμα φροντίδας προσαρμοσμένο στις
προσωπικές του ανάγκες». Τόσο απλά και
τόσο αόριστα. Την ίδια ώρα η Επίτροπος
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού έρχεται
να θέσει τα καυτά ερωτήματα τα οποία εστιά-
ζουν στην ανεπάρκεια του Κράτους να αν-
ταποκριθεί στις υποχρεώσεις του απέναντι
σ’ αυτές τις περιπτώσεις παιδιών και εγείρουν
σοβαρούς προβληματισμούς που αφορούν
στο κατά πόσο διαθέτουμε τους μηχανισμούς
εντοπισμού τέτοιων περιπτώσεων. Όπως
και κατά πόσο συνεργάζονται τελικά οι συ-
ναρμόδιες υπηρεσίες μεταξύ τους ώστε να
παρακολουθούνται αποτελεσματικά αυτές
οι περιπτώσεις. Ακόμα κι αν απαντηθούν
τα εν λόγω ερωτήματα το γεγονός παραμένει
ένα και αμετάκλητο. Ένα 13χρονο παιδί, το

οποίο τύγχανε παρακολουθήσεως από τις
«αρμόδιες» Υπηρεσίες, σκότωσε την 9χρονη
αδελφή του. Και αυτό όσες απαντήσεις και
να δοθούν δεν είναι ικανές να το ανατρέψουν.
Διότι αυτό το παιδί, όπως σωστά λέει και η
κ. Κουρσουμπά, «είναι θύμα ενός αναποτε-
λεσματικού, αν όχι και αδιάφορου συστήματος
κοινωνικής προστασίας». Και αν πραγματικά
θέλουμε να κοιτάξουμε την πραγματικότητα
κατάματα και όχι να βαυκαλιζόμαστε μεταξύ
μας, τότε ένα είναι το ερώτημα που οφείλουμε
να εγείρουμε ως κατ’ επείγον: Μέχρι αυτό
το ανεπαρκές κράτος να αντιληφθεί την
αναποτελεσματικότητα του, πόσα ακόμα
παιδιά θα «καταστρέψει» στο διάβα της αναι-
σθησίας και της αδιαφορίας του; Και πόσο
ακόμα εμείς θα του το επιτρέπουμε, παρι-
στάνοντας τους εκ των υστέρων συγκλονι-
σμένους;

Εκ των υστέρων συγκλονισμός
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Η εμφάνιση του Προέδρου Ανα-
στασιάδη στη συνέντευξη Τύπου
δεν φαίνεται να έπεισε εν πρώτοις
τα κόμματα πως η στροφή προς
την αποκέντρωση της Ομοσπον-
δίας είναι εφικτή. Θα περιμένουμε,

ωστόσο, δημοσιογραφικά, να δούμε την κατά-
ληξη όταν θα βράσει και θα πρέπει να κολλήσει
το σίδερο, ως προς το ποια θα είναι τελικά η
θέση μας. Ειδικότερα, το σημαντικότερο όλων
για εμένα είναι να υπάρξει συμφωνία στους
όρους αναφοράς. Το πώς και το γιατί, παρακάτω.
Παραμένοντας, όμως, στη συνέντευξη Τύπου,
ο Πρόεδρος φάνηκε σε σημεία αδικαιολόγητα
εκνευρισμένος, κάτι που συμβαίνει όταν του
ασκείται κριτική από δημοσιογράφους ή όταν
του μεταφέρονται μηνύματα που δεν τον βρί-
σκουν σύμφωνο. Ίσως αντιδρά νευρικά, επειδή
αισθάνεται ότι κάνει πολλά
και του λένε ότι συμβαίνει το
αντίθετο. Αντιδρά λάθος σε
κάθε ανάλογη περίπτωση. Επί
του συγκεκριμένου, ο Πρό-
εδρος οφείλει ν’ απαντά σε
ερωτήσεις χωρίς να λαμβάνει
υπόψη το μέσο που εκπρο-
σωπεί ο δημοσιογράφος, χωρίς
να βασίζεται η απάντηση στο
τι μεταδίδει το συγκεκριμένο
μέσο ή όχι, και άρα πώς επη-
ρεάζεται ο Πρόεδρος. Επί της
ουσίας. Η ερώτηση για παρά-
δειγμα για το πόσες κινήσεις
έχουν γίνει ώστε να υπάρξει ανάπτυξη σχέσεων
μεταξύ των δύο κοινοτήτων, έχει περιεχόμενο
και αφορά και τις δύο κοινότητες. Το ότι έπινε
ο Νίκος Αναστασιάδης ζιβανίες με τον Μου-
σταφά Ακιντζί στους δρόμους, επικοινωνιακά
καλύφθηκε άψογα ως προς την ανθρώπινη
πλευρά των πραγμάτων.

Το ανθρώπινο στοιχείο, άλλωστε, έπαιξε και
εκείνο το ρόλο του ως περιφερειακός παράγοντας
που θα μπορούσε να ωθήσει τους Αναστασιά-
δη-Ακιντζί πιο κοντά στη λύση. Έτσι το μετέ-
φεραν και αρκετά ΜΜΕ μετά την εκλογή του
δεύτερου, ενώ τροφή έδωσαν πολλές κοινές
εμφανίσεις. Οι οποίες με τη σειρά τους εμπότιζαν
τα περί φιλίας και απευθείας επικοινωνίας
μεταξύ των δύο. Δεν ίσχυσε ή δεν βρήκε έδαφος

όλο αυτό στο ουσιαστικό του Κυπριακού, εφόσον
ο ρεαλισμός του θέματος, ούτε νερό πίνει ούτε
ζιβανία. Οπότε είναι αυτός ο ρεαλισμός που
θέλει απάντηση ως προς την επαναπροσέγγιση
με πολιτικές χαμηλότερης των συνομιλιών
στάθμης, που θα μπορούσαν να είχαν ή να μην
είχαν αποτέλεσμα. Εδώ θα ήμασταν να τις κρί-
ναμε. Όχι όμως στο πόδι. Συντεταγμένα. Να
μιλήσουμε για επιτροπές που έχουν ατονήσει
ή και χάσει εντελώς το περιεχόμενο, προερχό-
μενο από τον λόγο ύπαρξής τους στο πλαίσιο
του δικοινοτικού διαλόγου και γιατί.

Κάποιες υπάρχουν, μέσα πιθανώς και στα
πλαίσια άλλων δράσεων, οπότε και καταγράφεται
κινητικότητα. Κάποιες όχι και για να συμβαίνει
αυτό, κάποιος έχει την ευθύνη. Αν αυτή ανα-
ζητηθεί με μια ερώτηση, τότε με νευρικές, σπα-
σμωδικές αντιδράσεις και την ατάκα περί ζιβα-

νίας, μπορεί να κερδήθηκε μια
προς στιγμήν στιγμή χαλάρω-
σης, αλλά προσωπικά δεν το
βρήκα αστείο. Θα πρέπει πρώ-
τος ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας να βγει πάνω από τις κα-
ταστάσεις που μπορεί να τον
ενοχλούν και να δώσει με τρό-
πο πειστικό απαντήσεις για
τα λάθη που έχουν γίνει, για
τη δουλειά που δεν έγινε, από
τη δική του την πλευρά. Αυτή
η διαδικασία άμυνας στην
οποία μπαίνει τόσο ο ίδιος όσο
και άλλα μέλη της κυβέρνησης

να μη δέχονται ή μια άλλη άποψη ή κριτική
είναι στείρα, δεν έχει καμία ωφέλεια ως προς
την ενημέρωση και αποτελεί παράδειγμα προς
αποφυγή. Στο ουσιαστικό του πράγματος, μια
είναι η εξέλιξη που θα κρίνει τα πάντα. Θα μπο-
ρέσουν οι δύο πλευρές να βρουν κοινό τόπο
στους όρους συμφωνίας ή όχι; Κι αν όχι, τι
γίνεται μετά; Ούτε παράταση, που ξέραμε, ούτε
πέταγμα της μπάλας στο παρακάτω, που επίσης
ξέραμε. Δεν θα κάνει κίνηση ο γ.γ. των Η.Ε.; Το
οποίο σημαίνει τι επίσης; Με απλά λόγια, κάτι
που δεν λύνεται ούτε και περνάει με κανένα
ηδύποτο. Από εκεί και πέρα, θα φανεί το τι θα
γίνει και με ψυχραιμία όλα αντιμετωπίζονται. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Περί ηδύποτων

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Το ότι έπινε ο Νίκος
Αναστασιάδης ζιβανίες
με τον Μουσταφά
Ακιντζί στους δρόμους,
επικοινωνιακά καλύ-
φθηκε άψογα ως προς
την ανθρώπινη πλευρά
των πραγμάτων.

<<<<<<

Οι εκτιμήσεις για το
όφελος της συμφωνίας
μεταξύΑλέξη Τσίπρα
και Αρχιεπισκόπου
Αθηνών ποικίλλουν,
αλλά είναι φανερό ότι
πρόκειται για οικονομι-
κό-πολιτικό αλισιβερίσι.
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Τ ο θέμα για την περίφημη «αποκεν-
τρωμένη ομοσπονδία» ήταν κυρίαρ-
χο στη συνέντευξη Τύπου που έκανε

ο ΠτΔ στις 6 Νοεμβρίου. Θεωρώ ότι τίποτε
δεν έχει πραγματική αξία, αν δεν το εν-
τάξουμε σε μια αλληλουχία γεγονότων
τα οποία είναι σε θέση να εξηγήσουν την
ουσία: Πρώτο, ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
ενημέρωσε εσχάτως το Εθνικό Συμβούλιο
σχετικά με το θέμα. Έκανε μια εισαγωγή
στο ζήτημα, μίλησε για «τροφή για σκέψη».
Δεύτερο, στη συνέντευξη Τύπου έκανε
λόγο για νέα σύγκληση του Εθνικού Συμ-
βουλίου το οποίο θα «συνδιαμορφώσει»
μια πρόταση περί της αποκεντρωμένης
ομοσπονδίας.  Τρίτο, ο Πρόεδρος διευ-
κρίνισε ότι μετά τη «συνδιαμόρφωση»
από το Ε.Σ. η πρόταση θα πάει για μελέτη
σε νομικούς επί του ομοσπονδιακού θέ-
ματος. 

Εκ της αφήγησης αυτής εγείρονται
πολύ σοβαρά ερωτήματα:

1. Το σχέδιο λύσης του ΟΗΕ το 2004
προνοούσε συνολικά 10 αρμοδιότητες
για την ομοσπονδιακή κυβέρνηση. Στη
συνέχεια στις συνομιλίες κάτω από την
αιγίδα Χριστόφια-Ταλάτ οι αρμοδιότητες
πήγαν στις 20. Οι Αναστασιάδης-Ακιντζί
με την ολοκλήρωση του κύκλου των συ-
νομιλιών τους έως τα μέσα του 2017 πήραν
τον αριθμό των αρμοδιοτήτων στις 28. 

2. Διευκρινίστηκε στη συνέντευξη Τύ-
που ότι ο Πρόεδρος Αναστασιάδης κατέ-
θεσε πρόταση στο Εθνικό Συμβούλιο με
την οποία υποστήριζε την αποκεντρωμένη
ομοσπονδία ήδη από το 2010. Λοιπόν, αν
το 2010 θεωρείς ότι η «αποκεντρωμένη
ομοσπονδία» είναι κάτι καλό, πώς το 2017
ανεβάζεις τον αριθμό των αρμοδιοτήτων
στις 28; 

3. Ας υποθέσουμε ότι το θέμα τού «ξέ-
φυγε», κάτω από την πίεση της διαπραγ-
ματευτικής ροής. Τι ήταν εκείνο που εμ-
πόδιζε τον Πρόεδρο Αναστασιάδη (επί
16 μήνες) να θέσει το ζήτημα στον Μ.
Ακιντζί και έτσι να βρουν οι δύο τους μιαν
καλύτερη ισορροπία στην κατανομή των
αρμοδιοτήτων ανάμεσα στην κεντρική
κυβέρνηση και τις ομόσπονδες πολιτείες; 

4. Εκτιμώ ότι το ζήτημα, αν είχε μια
καλής πίστης βάση, θα μπορούσε να ξε-
περαστεί σε μια ημέρα, μέσα από μια ει-
λικρινή συζήτηση ανάμεσα στους δύο
ηγέτες, χωρίς αυτή η συζήτηση να είχε
την παραμικρή δημοσιότητα. Τι λόγο θα
είχε ο Τ/κ ηγέτης να επιμένει στις 28 αρ-
μοδιότητες και γιατί να μη συμφωνήσει
σε μια ρύθμιση γύρω στις 20; 

5. Η δημόσια ανακίνηση του θέματος
έχει διαφορετικά κίνητρα και κάθε προ-
σεκτικός παρατηρητής των εξελίξεων τις
κατανοεί. Οι αντιφάσεις που περιγράφω
πιο πάνω δείχνουν το είδος του παιχνιδιού

εις βάρος της όποιας προοπτικής επίλυσης.
Το παιχνίδι με τον χρόνο αποκτά κάθε
τόσο και μια άλλη μορφή. Το 2017 ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης ανέδειξε το θέμα
της ασφάλειας ως ύψιστο θέμα για τις ε/κ
θέσεις. Μόλις ο γ.γ. του ΟΗΕ παρουσίασε
πρόταση στο Κραν Μοντάνα που κάλυπτε
κατά πολύ ικανοποιητικό τρόπο τις ε/κ
ανησυχίες (αποχώρηση στρατού κατοχής,
τερματισμός εγγυήσεων και επεμβατικών
δικαιωμάτων), συνεπώς δεν μπορούσε
να συνεχίσει στον ίδιο τόνο, αίφνης αλλάζει
θέμα και ανακαλύπτει την «αποκεντρω-
μένη ομοσπονδία». Έτσι επιχειρεί να πα-
ραπλανήσει την κοινή γνώμη, ώστε να
έχει την ψευδή αίσθηση ότι έχει δήθεν
προτάσεις. Η κύρια επιδίωξη είναι να ρο-
κανίσει και το 2018 χωρίς καμιά εξέλιξη. 

6. Λέξεις που επιλεκτικά χρησιμοποίησε
ο Πρόεδρος δυναμιτίζουν το κλίμα και
δυσκολεύουν περαιτέρω την επανέναρξη
των συνομιλιών. Μίλησε για παράλυση,
βέτο, αδιέξοδα, κατάρρευση, ανησυχίες.
Επίσης, μίλησε για βιώσιμη, λειτουργική
λύση. Το Πλαίσιο Γκουτιέρες είναι ή δεν
είναι ένα πλαίσιο που παράγει βιώσιμη
και λειτουργική λύση; Αν όχι, γιατί το
αποδέχθηκε; Αν είναι αποδεκτό από τον
ίδιο, τότε γιατί δεν ζήτησε κάποιες διορ-
θώσεις πριν από καιρό μέσα από τη δια-
δικασία του ΟΗΕ;

7. Η διάσκεψη υπήρξε άκρως υπονο-

μευτική για την προοπτική των συνομι-
λιών: επί της ουσίας ταύτισε την «απο-
τελεσματική» συμμετοχή των τ/κ στο
ομόσπονδο κράτος με την παράλυση του
κράτους. Ακόμα πιο υπονομευτικά πα-
ραπλάνησε τους τηλεθεατές με τον πιο
βάναυσο τρόπο, καθώς ως γνωστόν ο γ.γ.
του ΟΗΕ Α. Γκουτιέρες στο Πλαίσιό του
με ημερ. 30 Ιουνίου 2017 δίνει απαντήσεις
στην υπόθεση με τη μία τ/κ ψήφο –την
περιορίζει μόνο σε εκείνα τα σώματα που
αποτελούν ζωτικό συμφέρον για τους Τ/κ,
γύρω στα δέκα. 

8. Σε μια κανονική χώρα το ερώτημα
στη συνέντευξη Τύπου θα ήταν: είστε
στην εξουσία πέντε και μισό χρόνια. Πού
ήταν το Κυπριακό, όταν άρχισαν οι συ-
νομιλίες και πού βρίσκεται τώρα. Εξηγήστε
στους πολίτες τι έγινε στους 16 μήνες
μετά το Κραν Μοντάνα. Αξιοποιήθηκε το
Πλαίσιο Γκουτιέρες και πώς; Είστε έτοιμος
να ανταποκριθείτε στις προϋποθέσεις
που έθεσε μόλις πριν από λίγες μέρες ο
γ.γ. του ΟΗΕ για επανέναρξη των συνο-
μιλιών; Αν ναι, τι ακριβώς έχετε κάνει για
να το επιτύχετε; Αυτά σε μια κανονική
χώρα. Στην Κύπρο κυριαρχούν τα επιφα-
νειακά σχήματα και οι στιγμιαίες εμπνεύ-
σεις, η διακίνηση σκόνης μέχρι την επό-
μενη συνέντευξη Τύπου. 

www.larkoslarkou.org.cy

Τροφή με «αποκεντρωμένη» σκόνη
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Εθνικά δίκαια και εθνικά συμφέροντα
Της ΕΛΕΝΗΣ ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ

Kυριακή 11 Νοεμβρίου 2018

Ο ι τελευταίες εξελίξεις του Κυπριακού
επιβεβαιώνουν ότι η έννοια του δι-
καίου έχει διαγραφεί από τις προ-

διαγραφές της. Κατρακυλήσαμε στην
αθλιότητα να είμαστε ικανοποιημένοι
απλώς με μια «βιώσιμη» λύση. Ο χρόνος
της επιβίωσης δεν έχει σημασία, ας υπάρξει
μια κάποια λύση για να δικαιωθούν οι έν-
θερμοι υποστηρικτές της και να λoυφάξουν
αυτοί που μιλούν για ανθρώπινα δικαιώ-
ματα και λοιπές βλακείες. Ας υπάρξει μια
λύση και όσο αντέξει. Όσον αφορά τα
εθνικά συμφέροντα, παρακολουθούμε με
έξαλλη χαρά στρατιωτικές ασκήσεις με
Αμερικανούς και Ισραηλινούς, συνεργασίες
με τους Γάλλους, και υπερπροσπάθεια για
ένταξη στο ΝΑΤΟ. Μόνο που είναι με τον
νουν μας που κάνουμε μπαϊράμι. Δηλαδή
χωρίς να στηρίζουμε τα εθνικά δίκαια,
υπερασπιζόμαστε δήθεν τα εθνικά συμ-
φέροντα, εκλιπαρώντας στρατιωτική κά-
λυψη από υπερδυνάμεις. 

Ταυτόχρονα, ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
με τησυνέντευξηΤύπου της περασμένης
Τρίτης, παραδέχθηκε ότι η ΔΔΟ δεν μπορεί
να λειτουργήσει, συνεπώς δεν είναι βιώσιμη
και ότι για να συνεχιστεί ο διάλογος θα
πρέπει να παραχωρηθούν κι άλλες εξουσίες
στο τουρκικό υπό διαμόρφωση κράτος
στην κατεχόμενη Κύπρο. Είναι σημαντική
η παραδοχή ότι η ΔΔΟ δεν είναι ρεαλιστικός
στόχος και το μόρφωμα που θα προκύψει
εξ αυτής δεν θα οδηγήσει σε βιώσιμη λύση.
Για δικαιοσύνη ούτε λόγος. Αν ο Πρόεδρος
δεν προβαίνει σε κινήσεις τακτικής προ-
κειμένου να κερδίσει χρόνο μέχρι να μας
πνίξουν τα γκάζια που θα ανακαλύψει η
EXXON MOBIL, είναι ξεκάθαρο πως προ-
χωρεί ακάθεκτος προς λύση δύο κρατών.
Και παρά την εμφανή αμηχανία του, κα-
τάφερε να σημάνει το τέλος εποχής για
τη ΔΔΟ αποδεχόμενος την αποτυχία της
πολιτικής του. Το ότι οι μέχρι πρότινος
σφόδρα υποστηρίζοντεςτην «όποια λύση
χθες» τώρα τον κατατάσσουν στις τάξεις

των απορριπτικών ανερμάτιστων ανόητων.
Έστω και αν ουδείς εξ ημών υποστήριξε
ποτέ τη διχοτόμηση και τα δύο κράτη.
Ωστόσο, οι παραδοχές του Προέδρου δεν
σημαίνουν οιονδήποτε όφελος για τη δική
μας πλευρά. Απεναντίας εκτιμούμε ότι
είναι μια πάρα πολύ ζημιογόνος επιλογή
η Αποκεντρωμένη Χαλαρή Ομοσπονδία
- ΑΧΟ. Διότι όλες οι γενναιόδωρες προ-
σφορές του Δημήτρη Χριστόφια και όλες
οι παραχωρήσεις και υποχωρήσεις του
Προέδρου στο Κραν Μοντάνα, δηλαδή οι
υπερεξουσίες και τα αντιδημοκρατικά
υπερπρονόμια που προσέφεραν στους
Τούρκους, είναι ήδη κεκτημένο για την
Τουρκία. Πάρα πέρα, με τον διαμοιρασμό
της κυριαρχίας δηλαδή την παραχώρηση
πλείστων όσων εξουσιών (residual powers),
στα συνιστώντακράτη, επιτελείται ακόμη
ένα βήμα προς τις πάγιες διεκδικήσεις της
κατοχικής χώρας.

Ακόμη ένα βήμα προς τον οριστικό
διαμελισμό και τη σε δεύτερο στάδιο
πλήρη επικυριαρχία της κατοχικής χώρας
εφ’όλης της νήσου.Η θέση του Προέδρου
ότι η απαιτούμενη θετική ψήφος των
Τούρκων θα περιορίζεται σε ζωτικά για
τα συμφέροντά τους ζητήματα είναι λίαν
επικίνδυνη: Για τους Τούρκους όλα τα ζη-
τήματα θα είναι ζωτικά. Όλα αυτά, μαζί
με την εκ περιτροπής Προεδρία, τα βέτο
και την αριθμητική ισότητα, προκαλούν
δυσλειτουργία και σίγουρα καθιστούν την
λύση μη βιώσιμη. Ο Πρόεδρος ισχυρίστηκε
ότι θα δώσει εξουσίες για να πάρει ασφάλεια
και ίσως εδάφη. Δηλαδή επιδιώκει ένα
λειψό κράτος αλλά δήθεν ασφαλές. Αλλά,
τα λειψά κράτη δεν έχουν καμία ασφάλεια.
Δυστυχώς, η αποστεωμένη ΑΧΟ είναι το
νέο πλαίσιο διαπραγμάτευσης, και συνιστά
τεράστια υποχώρηση στις τουρκικές απαι-
τήσεις πριν ακόμη αρχίσουν οι συνομιλίες.
Ο Πρόεδρος αναφέρθηκε επίσης σε αρχές
και αξίες της Ε.Ε. που θα εφαρμοστούν
δήθεν με τη λύση, αλλά κάτι τέτοιο δεν

προκύπτει από τα έγγραφα που μας μοίρασε
στο Εθνικό. Αντίθετα, εάν εφαρμόζονταν
οι αρχές και οι αξίες της Ε.Ε. δεν θα υπήρχαν
κριτήρια για το περιουσιακό, ούτε θα ανα-
γνωριζόταν το δικαίωμα στον χρήστη-
σφετεριστή των περιουσιών των νομίμων
ιδιοκτητών. Το γεγονός ότι ο κύριος Αβέ-
ρωφ φωτογραφίζεται ανερυθρίαστα σε
βίλα με πισίνα κτισμένη σε ελληνική γη
δεν έχει καμιά σημασία. Το δίκαιο δεν μας
κόφτει. Εκεί υπάρχει ένας χρήστης -σφε-
τεριστής ονόματι Ναμί που αύριο θα έχει
τον πρώτο λόγο. Αλλά το εθνικό συμφέρον
επιβάλλει να προετοιμάζεται το δικοινοτικό
προεδρικό προφίλ του κυρίου Αβέρωφ. 

Εάν επίσης εφαρμόζονταν οι αρχές της
Ε.Ε. και του ΟΗΕ δεν θα συζητούσαμε αν
θα μείνουν οι έποικοι ούτε, εάν θα διαλυθεί
ή όχι το κράτος. Αλλά αυτά δεν αγγίζουν
την υπόθεση δίκαια και δικαιώματα του
πολίτη. Συνεπώς, για ποιες αρχές της Ε.Ε.
μιλάει ο Πρόεδρος όταν οι Ελληνοκύπριοι
δεν θα έχουν δικαίωμα ψήφου στονΒορρά
γιατί αυτό το κράτος θα είναι τουρκικό;
Μας λέγει βέβαια ότι θα μπορούμε να κι-
νούμαστε ελεύθερα παντού, αλλά ως του-
ρίστες στα δικά μας χωριά. 

Ο Πρόεδρος στο διάγγελμά του επιβε-
βαίωσε την πρόθεσή του να εμπλέξει τον
τόπο σε νέες περιπέτειες. Οφείλει ,ωστόσο,
να παραδεχθεί ότι η διεκδικητική σχολή
σκέψης για την επίλυση του Κυπριακού
αποδείχθηκε αυτή να είναι η ρεαλιστική,
ενώ η «ρεαλιστική» κατά τον ίδιο πολιτική
της ΔΔΟ κατέρρευσε, μιας και η λύση που
στήριζε αποδείχθηκε ουτοπία. Συνεπώς,
όταν καταργούνται τα εθνικά δίκαια και
«πρυτανεύουν δήθεν τα εθνικά συμφέ-
ροντα» τότε όλοι οφείλουν να είναι υπο-
ψιασμένοι. Ειδικά όταν ξέρουν ότι ο τουρ-
κικός στόλος έχει περικυκλωμένη την Κύ-
προ.

Η κ. Ελένη Θεοχάρους είναι πρόεδρος του Κινή-
ματος Αλληλεγγύης. 

Μέσα ή έξω από το κουτί
Του ΜΑΡΙΝΟΥ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΥ

Π αρατηρώ με ιδιαίτερο ενδιαφέρον τις
δήθεν αντιδράσεις απέναντι στην πρό-
ταση του Προέδρου της Δημοκρατίας

για αποκεντρωμένη ομοσπονδία, οι οποίες
προέρχονται από όλους αυτούς που υποστή-
ριζαν και επικροτούσαν τους μέχρι πρότινος
χειρισμούς του Νίκου Αναστασιάδη. Το εν-
διαφέρον εστιάζεται στην απόφασή τους να
αντιδράσουν απέναντι σε μια πρόταση, η
οποία καθόλου δεν απομακρύνεται από την
ουσία προσέγγισης του κυπριακού προβλή-
ματος που υπήρχε εδώ και τέσσερις δεκαετίες.
Αυτό επιβεβαιώνεται από το ότι ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας δεν συζητά ούτε προτείνει
αλλαγή στον τρόπο λειτουργίας του κράτους.
Αντίθετα, αυτό που εισηγείται είναι η μεταφορά
κάποιων περιφερειακών αρμοδιοτήτων από
την κεντρική κυβέρνηση στις συνιστώσες
πολιτείες. Αυτό όχι μόνο δεν διαφοροποιεί
το σύστημα που μας δόθηκε το 2004 στο δι-
χοτομικό Σχέδιο Ανάν (το οποίο απέρριψε ο
λαός) αλλά ούτε και απομακρύνεται από την
αποτυχημένη Πενταμερή Διάσκεψη στο Κραν
Μοντάνα. Συνεπώς, όλοι αυτοί που είναι
οπαδοί της ΔΔΟ αλλά απέρριψαν το Σχέδιο
Ανάν και αίφνης το τελευταίο χρονικό διά-
στημα επικρίνουν τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας για την πρόταση και τους χειρισμούς
του, επιβάλλεται να μας εξηγήσουν σε τι δια-
φέρουν οι σημερινές συγκλίσεις και προτάσεις
του Νίκου Αναστασιάδη από εκείνες που πε-
ριλαμβάνονταν στο Σχέδιο Ανάν. Για την
ΕΔΕΚ η πρόταση του Προέδρου της Δημο-
κρατίας είναι στην καλύτερη περίπτωση
μορφή συνομοσπονδίας στο πλαίσιο της
οποίας δεν αναιρούνται όλες εκείνες οι πρό-
νοιες που νομιμοποιούν τη διχοτόμηση και
θέτουν τις βάσεις είτε για απόσχιση και στο
τέλος δημιουργία δύο κρατών, είτε για δημι-
ουργία συνθηκών συνολικής προσάρτησης
της Κύπρου στην τουρκική επικράτεια. Με
άλλα λόγια η πρόταση Αναστασιάδη δεν μας
απομακρύνει από όλες αυτές τις πρόνοιες
που τα τελευταία δέκα χρόνια υποστήριζαν
και υποστηρίζουν οι ηγεσίες ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ.
Τέτοιες πρόνοιες είναι: 

1. Ο γεωγραφικός διαχωρισμός του λαού
σε εθνοτική βάση.

2. Η εγγυημένη πλειοψηφία πληθυσμού
και εδάφους.

3. Η νομιμοποίηση των εποίκων.
4. Η μη εφαρμογή του Ευρωπαϊκού Κεκτη-

μένου σε ολόκληρη την κυπριακή επικρά-
τεια.

5. Η μη αποκατάσταση σε συνθήκες ισο-

νομίας των πολιτικών και ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων όλων των πολιτών ανεξαρτήτως
θρησκευτικής ή εθνοτικής προέλευσης.

6. Η μη αναίρεση της θετικής ψήφου (βέτο)
στη λήψη των αποφάσεων του Υπουργικού
Συμβουλίου, η εκ περιτροπής προεδρία, η
αριθμητική εξίσωση, η μορφή σύνθεσης και
η μορφή λήψης αποφάσεων του Ανωτάτου
Δικαστηρίου καθώς και ο τρόπος λήψης των
αποφάσεων (με ξεχωριστή πλειοψηφία) στη
Γερουσία.

Είναι ξεκάθαρο πως η λειτουργικότητα
και η βιωσιμότητα της λύσης δεν εξασφαλίζεται
με προτάσεις που είτε διαχωρίζουν τον λαό
είτε επιτρέπουν στην Τουρκία να υλοποιήσει
τα επεκτατικά της σχέδια. Η λειτουργικότητα
και η βιωσιμότητα προκύπτει μόνο εάν οι
πρόνοιες και η βάση της λύσης οικοδομούνται
στο πλαίσιο όσων εμπερικλείονται στο ευ-
ρωπαϊκό κεκτημένο και στην παγκόσμια δια-
κήρυξη πολιτικών και ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων. Οποιαδήποτε παρέκκλιση από αυτά
είναι καταδικασμένη να οδηγήσει σε αποτυχία. 

Η επανάληψη της ίδιας διαδικασίας στη
βάση του ίδιου πλαισίου λύσης ουσιαστικά
δεν πρόκειται να αλλοιώσει την ήδη αρνητική
κατάσταση και δεν πρόκειται να κάμψει την
τουρκική αδιαλλαξία. Αντίθετα θα καταλήξει
στο ίδιο αρνητικό αποτέλεσμα, αλλά με κίνδυνο
η τουρκική πλευρά να αποκομίσει πρόσθετα
πολιτικά οφέλη σε βάρος της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Όσοι επιθυμούν συνέχιση της
Κυπριακής Δημοκρατίας και δημιουργία ενός
αληθινά ευρωπαϊκού, σύγχρονου, λειτουργικού
και δημοκρατικού κράτους, θα πρέπει να ξε-
κινήσουν να σκέφτονται «έξω από το κουτί»
που μας έχει επιβάλει η Τουρκία και «μέσα
στο κουτί» που μας καθορίζουν τα ψηφίσματα
και οι αποφάσεις του Οργανισμού Ηνωμένων
Εθνών. Θυμίζω πως τα ψηφίσματα αναφέ-
ρονται σε αποχώρηση του συνόλου των κα-
τοχικών στρατευμάτων, επαναπατρισμού
των εποίκων, επιστροφή όλων των προσφύγων
(Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων) σε συν-
θήκες ασφάλειας, απόδοση της πόλης της
Αμμοχώστου κατά προτεραιότητα και σύγ-
κληση Διεθνούς Διάσκεψης για το Κυπριακό.
Στοιχεία δηλαδή τα οποία δεν υπάρχουν στην
πρόταση Αναστασιάδη, απουσιάζουν από τη
φαινομενική αντίδραση των μέχρι πρότινος
συνοδοιπόρων του και καταστρατηγούνται
από όσα περιλαμβάνονται στο πλαίσιο Γκου-
τιέρες.

Ο Μαρίνος Σιζόπουλος είναι πρόεδρος του Κ.Σ. ΕΔΕΚ.

Πατρίδα μας η Κύπρος,
οικογένειά μας η Ευρώπη

Του ΝΙΚΟΥ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗ

Ζ ούμε σήμερα σε ένα πολύπλοκο κόσμο
χωρίς σύνορα, με ποικίλες ευκαιρίες
αλλά και προκλήσεις, δυσκολίες και

απειλές. Από το 2004, χάρη στην ηγετική πα-
ρουσία του Γλαύκου Κληρίδη και τη συντο-
νισμένη στρατηγική ένταξης με την Ελλάδα,
η πατρίδα μας ανήκει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Η εξέλιξη αυτή υπήρξε η μεγαλύτερη επιτυχία
για την Κύπρο από την εποχή της Ανεξαρ-
τησίας. Σήμερα, σχεδόν 15 χρόνια μετά, μπο-
ρούμε να κατανοήσουμε βαθύτερα, γιατί η
στρατηγική αυτή κατάκτηση για τον λαό μας,
μάς επιτρέπει να σχεδιάσουμε με αυτοπεποί-
θηση το μέλλον μας, σε μια ελεύθερη και
χωρίς στρατούς κατοχής Κύπρο, με ανανεω-
μένες προοπτικές για τις επόμενες γενιές. 

Με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, επιδιώξαμε και πετύχαμε η Κύπρος να
ενταχθεί σε μια περιοχή του κόσμου όπου
εδραιώθηκαν η ειρήνη, η σταθερότητα και
η συνεργασία. Το πρώτιστο και μείζον στο
μυαλό όλων μας ήταν η επίλυση του Κυπρια-
κού, που σήμερα προβάλλει ξανά ενώπιόν
μας με τόσο επίκαιρο τρόπο, καθώς αναμέ-
νεται νέος κύκλος διαβουλεύσεων της ειδικής
απεσταλμένης του γ.γ. του ΟΗΕ, Τζέιν Χολ
Λουτ. Η αναφορά μου στον Γ. Κληρίδη γίνεται
για να υπενθυμίσουμε ότι ο αείμνηστος ηγέ-
της έθεσε την ένταξη στην προμετωπίδα
των επιδιώξεών του για συγκεκριμένους λό-
γους: η Ευρώπη να προσφέρει ασφάλεια, το
κράτος δικαίου, τη διασφάλιση των ανθρω-
πίνων δικαιωμάτων και τις τέσσερις κοινοτικές
ελευθερίες που καθιστούν βιώσιμη και λει-
τουργική την επίλυση του Κυπριακού με
βάση τη Διζωνική, Δικοινοτική Ομοσπονδία.
Αν κανείς εμβαθύνει στα όσα έχουν επιτευχθεί
στο πλαίσιο των διαπραγματεύσεων Ανα-
στασιάδη – Ακιντζί, θα διαπιστώσει την
πλήρη επίδραση που έχει η συμμετοχή της
Κύπρου στην Ε.Ε. στο περιεχόμενο της λύσης.
Δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης πέτυχε σημαντικές συγκλίσεις
για την εφαρμογή του ευρωπαϊκού κεκτη-
μένου χωρίς εξαιρέσεις. Αυτό σημαίνει ότι
ο κάθε Κύπριος και Ευρωπαίος πολίτης μπορεί
να κινείται, να δραστηριοποιείται και να δη-
μιουργεί χωρίς φραγμούς στην επανενωμένη
πατρίδα του. Είναι γνωστό επίσης ότι το
πλαίσιο Γκουτιέρες προβλέπει κατάργηση

των εγγυήσεων και επεμβατικών δικαιωμά-
των. Αυτό υποστήριξαν με σθένος απέναντι
στην Τουρκία στη Διάσκεψη για την Κύπρο
στη Γενεύη και το Κραν Μοντάνα, τόσο ο
ΟΗΕ, όσο και η Ε.Ε., η Ελλάδα και το Ηνωμένο
Βασίλειο. Μια τέτοια συζήτηση δεν θα γινόταν
αν η Κύπρος ήταν απλώς ένα τρίτο κράτος,
στην περιφέρεια του σύγχρονου ευρωπαϊκού
κόσμου κι όχι πλήρες μέλος όπως είναι σή-
μερα. Η Τουρκία δύσκολα μπορεί να ξεφύγει
από αυτό το πλαίσιο.

Η Ευρώπη επενεργεί επίσης ως καταλύτης
στο περιβάλλον που θα δημιουργηθεί στην
Κύπρο μετά την κατάληξη σε συμφωνία και
στην εφαρμογή της λύσης. Η Κύπρος με το
σύνολο της επικράτειάς της θα είναι, όχι θε-
ωρητικά αλλά έμπρακτα, αναπόσπαστο τμήμα
της Ευρώπης, της πιο προνομιακής οικογένειας
κρατών του κόσμου. Κάθε κομμάτι της στη
γη ή στις θαλάσσιες ζώνες όπου ασκείται κυ-
ριαρχία ή κυριαρχικά δικαιώματα, η Κύπρος
θα είναι Ευρώπη. Η οικονομική σταθερότητα
θα διασφαλιστεί μέσα από την συμμετοχή
μας στην Ευρωζώνη. Η ενότητα του λαού και
του κράτους μας, θα είναι εγγυημένη από το
ισχυρό θεσμικό πλαίσιο που προσφέρει η Ε.Ε.
σε κάθε κράτος μέλος της, το οποίο περιλαμ-
βάνει τώρα και την έννοια της ευρωπαϊκής
κυριαρχίας. 

Όλα όσα αναφέρω, στην κρίσιμη φάση,
στην οποία βρισκόμαστε, πρέπει να μας δώ-
σουν αυξημένη αυτοπεποίθηση για να δια-
νύσουμε με επιτυχία τις προκλήσεις μιας κα-
ταληκτικής φάσης διαπραγμάτευσης με βάση
το πλαίσιο Γκουτέρες. 

Η Κύπρος είναι η πατρίδα μας και η Ευρώπη
η οικογένειά μας. Η επιτυχής κατάληξη των
διαπραγματεύσεων υπό τον ΟΗΕ θα έχει ως
αποτέλεσμα την μετατροπή της Κύπρου σε
ένα φυσιολογικό κράτος, ικανό να αξιοποιήσει
πλήρως τα ευεργετήματα της συμμετοχής
του στην Ε.Ε. Η ευρωπαϊκή οικογένεια θα
είναι παρούσα, σε κάθε γωνιά του τόπου μας,
από την Κερύνεια μέχρι τη Λεμεσό, από τον
Απόστολο Ανδρέα και την Αμμόχωστο μέχρι
την Πάφο. Αυτό είναι το όραμά μας και αυτό
χρωστάμε στα παιδιά μας.

O κ. Νίκος Τορναρίτης είναι κοινοβουλευτικός εκ-
πρόσωπος του ΔΗΣΥ.

Έκθεση για τη διεθνή μέρα αυτοκινήτου, στο Σάο Πάολο της Βραζιλίας.
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  ριν από τέσσερα χρόνια, τον
Ιούνιο του 2014, οι ηγέτες των
χωρών-μελών της Ε.Ε. συναν-

τήθηκαν στη μικρή βελγική πόλη
Ιπρ για να τιμήσουν την 100ή επέ-
τειο της αρχής του Α΄ Παγκοσμίου
Πολέμου και για να χαράξουν πορεία
για το μέλλον. Στη μικρή πόλη γύρω
από την οποία εκατοντάδες χιλιάδες
νέοι σκοτώθηκαν ή τραυματίστηκαν
μεταξύ του 1914 και 1918, συμφώ-
νησαν στην επιλογή του Ζαν-Κλοντ
Γιούνκερ ως προέδρου της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής και υιοθέτησαν
μια «στρατηγική ατζέντα» για, με-
ταξύ άλλων, την οικονομία, την ερ-
γασία, την ενεργειακή ασφάλεια,
τη θωράκιση βασικών ελευθεριών,
την κλιματική αλλαγή, την κοινή
διεθνή δράση.

Το 2014, παρ’ όλες τις ευχές «να
μη ξεχάσουμε ποτέ, κ.λπ.», ένα γε-
νικευμένο μακελειό όπως οι δύο
παγκόσμιοι πόλεμοι του 20ού αι.
φάνταζε εφιάλτης που ανήκε σε
έναν άλλον, περασμένο κόσμο. Σή-
μερα που η Ευρώπη τιμά την 100ή
επέτειο του τέλους του Α΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου, η Ευρώπη και ο κό-
σμος έχουν αλλάξει τόσο που δεν
δικαιούμαστε να είμαστε το ίδιο αι-
σιόδοξοι. 

Πριν από τέσσερα χρόνια, η Ε.Ε.
φαινόταν να βρίσκεται σε απρό-
σκοπτη πορεία προς την περαιτέρω
ενοποίηση, με την αίσθηση ότι είχε
αντιμετωπίσει επιτυχώς τις κρίσεις
κάποιων χωρών-μελών (οι συμμε-
τέχοντες στη σύνοδο στην Ιπρ, μά-
λιστα, συνεχάρησαν τον πρωθυ-
πουργό Αντ. Σαμαρά για την επιτυχή
ελληνική προεδρία της Ε.Ε. που ολο-
κληρωνόταν εκείνες τις μέρες· τότε,
επίσης, το ελληνικό πρόγραμμα οι-
κονομικής προσαρμογής φαινόταν
να τελειώνει). Τον Ιούνιο του 2014
ούτε οι Βρετανοί είχαν ψηφίσει υπέρ
της εξόδου τους από την Ε.Ε., ούτε
οι κυβερνήσεις Ουγγαρίας και Πο-
λωνίας προκαλούσαν τις θεμελιακές
αρχές της φιλελεύθερης δημοκρα-
τίας της Ε.Ε., ούτε είχε φουσκώσει
το κύμα μαζικής μετανάστευσης
που συντάραξε την ευρωπαϊκή πο-
λιτική σκηνή, δίνοντας νέα ώθηση
στο ρεύμα ακροδεξιών και εθνικι-
στικών κομμάτων και κινημάτων.
Το 2014, οι ΗΠΑ, η μοναδική υπερ-
δύναμη, ήταν ακόμη πυλώνας της
ευρωπαϊκής σταθερότητας. Σήμερα,
ο Ντόναλντ Τραμπ έχει κηρύξει εμ-
πορικό πόλεμο εναντίον της Ε.Ε.
και υπονομεύει το ΝΑΤΟ – τους δύο
οργανισμούς που εξασφάλισαν την

ειρήνη και την ευημερία στην Ευ-
ρώπη μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πό-
λεμο. Η ακύρωση από τις ΗΠΑ διε-
θνών συνθηκών και συμφωνιών
έχει άμεσες συνέπειες όχι μόνο στο
εμπόριο, αλλά και στις διεθνείς σχέ-
σεις και σε όλες τις προτεραιότητες
τις οποίες έθεσαν οι 28 ηγέτες στη
Σύνοδο της Ιπρ το 2014.

Στο βιβλίο «Οι υπνοβάτες: Πώς
η Ευρώπη πήγε στον πόλεμο το
1914», ο ιστορικός Κρίστοφερ Κλαρκ
θέτει το ερώτημα: τι έγινε και ένα
διεθνές σύστημα που φαινόταν να
κινείται προς την ύφεση των πολι-
τικών εντάσεων κατέληξε σε παγ-
κόσμιο πόλεμο; Γράφοντας το 2012,
ο Κλαρκ σημειώνει ότι στις αρχές
του 21ου αι. είναι ίσως πιο εύκολο
να καταλάβει κανείς τους κινδύνους
που ελλόχευαν για την ανθρωπότητα
το 1914· το τέλος του Ψυχρού Πο-
λέμου το 1989 οδήγησε σε πολύ-
πλοκους και απρόβλεπτους συσχε-
τισμούς δυνάμεων, με κάποιες αυ-
τοκρατορίες να παρακμάζουν και
άλλες να αναδύονται, ενώ πολλές
χώρες πρωταγωνιστούσαν, θέτοντας
σε κίνηση εξελίξεις που δεν μπο-
ρούσαν να ελέγξουν. Σύμφωνα με
τον Κλαρκ, η πορεία προς τον πό-
λεμο δεν ήταν προγεγραμμένη, οι

στόχοι και οι αποφάσεις που οδή-
γησαν στον όλεθρο μπορεί να είχαν
καταλήξει αλλιώς. Γεγονός, όμως,
είναι ότι ο «πόλεμος που θα έθετε
τέλος στον πόλεμο», και η Συνθήκη
των Βερσαλλιών οδήγησαν σε ακόμη
μεγαλύτερη σφαγή.

Σήμερα θα υπάρξουν εκατοντά-
δες εκδηλώσεις μνήμης στα πεδία
των μαχών και στις πατρίδες των
πεσόντων. Στη Γερμανία, όμως, θα
είναι υποτονικές. Η καγκελάριος
Αγκελα Μέρκελ θα συμμετάσχει
στις εκδηλώσεις στο Παρίσι. Για
τους Γερμανούς, οι ευθύνες για το
1914-1918 ωχριούν μπροστά στον
όλεθρο του 1939-45 και του Ολο-
καυτώματος. Ισως ο Α΄ Παγκόσμιος
Πόλεμος να ήταν αναπόφευκτος
επειδή ουδείς πίστευε ότι θα μπο-
ρούσε να συμβεί, ενώ ο Δεύτερος
οφείλεται σε μεγάλο βαθμό στον
απομονωτισμό των ΗΠΑ, στην οι-
κονομική ανασφάλεια και στην αδυ-
ναμία του διεθνούς συστήματος να
αποτρέψει τη γιγάντωση του φασι-
σμού. Σήμερα η εθελοτυφλία και η
αδράνεια μπροστά στους κινδύνους
δεν δικαιολογούνται. Λείπει η συν-
τονισμένη προσπάθεια αφύπνισης,
καθώς κάθε χώρα βυθίζεται στα
δικά της προβλήματα.

Π

1918-2018, μνήμη και αμνησία
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Χωρίς κανόνες
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  να προσχέδιο συμφωνίας ρυθ-
μίσεως θεμάτων εκκρεμούν-
των περίπου έναν αιώνα, που

συνομολογήθη μεταξύ του Προκα-
θήμενου της Εκκλησίας της Ελλά-
δος και ενός «άθεου» πρωθυπουρ-
γού, ήταν σαφές ότι θα προκαλούσε
βίαιες αναταράξεις. Το ανέμεναν
αυτό τόσο ο Αρχιεπίσκοπος κ. Ιε-
ρώνυμος όσο και ο πρόεδρος της
κυβερνήσεως κ. Αλέξης Τσίπρας.
Κυρίως όμως το επιζητούσαν και
εύχονταν την εκδήλωση εντόνων
αντιδράσεων, ώστε να υπάρχει
εκτόνωση των δυσφορούντων, και
να διατυπωθούν –παράλληλα με
κάποιες σοβαρές τοποθετήσεις–
ακρότητες και αναθέματα από όλες
τις πλευρές. Πρόκειται απλώς για
τακτική «ζυμώσεως» του πλήθους
– εκκλησιαστικού ή κοσμικού, αδιά-
φορο.

Ως προς το θέμα της ακατασχέ-
του περιουσίας της Εκκλησίας της
Ελλάδος, ορθώς ο Αρχιεπίσκοπος
επεσήμανε πως πρόκειται περί
υπολείμματος ανθράκων παρά
περί χρυσού. Το μείζον θέμα αφο-
ρά, βεβαίως, το καθεστώς μισθο-
δοσίας και ασφαλίσεως των ιερέων,
που θα καθορισθεί κατόπιν συζη-
τήσεων.

Αλλά ένα είναι βέβαιον, ότι ου-
δέποτε υπήρξε αρχιερεύς που να
επιδιώκει σύγκρουση με όλους τους
ιερείς. Και δεν υπήρξε πρωθυπουρ-
γός ποτέ – αριστερός ή δεξιός, αδιά-
φορο– που να επιθυμεί να στρέψει
χιλιάδες ιερείς και το εκκλησίασμά
τους εναντίον του σε μία προεκλο-
γική περίοδο. Φρόνιμο, συνεπώς,
να αναμένει κανείς οριστική δια-
τύπωση του όλου θέματος.

Εσκανδαλίσθησαν διάφοροι διό-
τι οι συγκροτούντες την Εκκλησία

της Ελλάδος τυρβάζουν περί τα οι-
κονομικά και γήινα. Αλλά αμαρτω-
λοί –ως άνθρωποι επί γης– συγ-
κροτούν το πλήρωμα της Εκκλη-
σίας, με πλήρη, ωστόσο, επίγνωση
των αδυναμιών τους. Μετανοούντες
μετέρχονται των θείων μυστηρίων
και εξερχόμενοι από τον ναό και
πάλι αμαρτάνουν, έως ότου αξιω-
θούν «την ειρήνη του Θεού την
υπερέχουσα πάντα νουν». Ο ενο-
ριακός, ωστόσο, ιερέας βρίσκεται
πάντα στην υπηρεσία των πιστών
–και όχι μόνον.

Επί της ουσίας, οι συζητούμενες
αλλαγές θα εξαναγκάσουν τους ιε-
ράρχες να υπερβούν την εγγενή
αδράνειά τους, την επανάπαυσή
τους στο Δημόσιο, αναδεικνύοντες
τις μητροπόλεις σε δημιουργικούς
πυρήνες, αυξάνοντας το διαρκώς
απισχνούμενο εκκλησίασμα. Ο Αρ-
χιεπίσκοπος Αναστάσιος ανόρθωσε
την Εκκλησία της Αλβανίας δίχως
να πάρει ένα λεκ από τα Τίρανα.
Δεν είναι ακατόρθωτο. Και τότε η
πολιτεία θα αντιληφθεί, επιτέλους,
τι σημαίνει δρώσα Εκκλησία και
ποίες οι συνέπειες.

Δυσανασχέτησαν ορισμένοι,
διότι την ευθύνη της διαχειρίσεως
της μισθοδοσίας θα έχει ο Αρχιε-
πίσκοπος –στην πραγματικότητα,
επιτροπή– και επισημαίνουν τον
κίνδυνο «αδιαφάνειας». 

Εκφράζουν διά αυτού του τρό-
που εμπιστοσύνη στην πολιτεία,
που όμως είναι εκείνη που λεηλά-
τησε διαχρονικώς την εκκλησια-
στική περιουσία. Και ήταν η αισχί-
στη διαχείριση των οικονομικών
της χώρας από την πολιτεία ο λόγος
που εξαερώθηκαν τα κρατικά ομό-
λογα των μητροπόλεων, στις τρά-
πεζες...

Υπάρχουν βέβαια και κάποιοι
υποστηρίζοντες ότι πρέπει να ενη-
μερωθεί και το Φανάρι, διότι οι
ρυθμίσεις αφορούν και τους ιερείς
των Δωδεκανήσων και της Κρήτης
που υπάγονται στο Οικουμενικό
Πατριαρχείο. Μόνον που οι ιερείς
αυτοί μισθοδοτούνται από το κρά-
τος και όχι από πατριαρχικό προ-
ϋπολογισμό. Θα ακουσθούν πολλά
και διάφορα στο αμέσως προσεχές
διάστημα.

Ε
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Η πρωτοβουλία για συνταγματική
αναθεώρηση των σχέσεων κράτους
και εκκλησίας ξεκινάει με ρητορεύ-
ματα προκλητικής άγνοιας. Η εξό-
φθαλμη, στο συγκεκριμένο θέμα,
αγραμματοσύνη των κυβερνώντων
(μάλλον και του συνόλου του πο-
λιτικού προσωπικού της χώρας)
συνδυάζεται με το πανθομολογού-
μενα δραματικό επίπεδο καλλιέρ-
γειας και ικανοτήτων της συντρι-
πτικής πλειονότητας των επισκό-
πων. Και ο συνδυασμός καταλήγει
νομοτελειακά σε φαύλο κύκλο πα-
ρακμιακού αδιεξόδου.

Οι πολιτικοί λένε «εκκλησία»
και έχουν στον νου τους τη θεσμική
μήτρα του μεσαιωνικού στην Ευ-
ρώπη θρησκευτικού ολοκληρωτι-
σμού. Λένε «κράτος» και εννοούν
τις νομικές (ορθολογικές) αντιστά-
σεις κάθε ευρωπαϊκής-εθνικής συλ-
λογικότητας σε αυτόν τον ολοκλη-
ρωτισμό. Οι επίσκοποι δεν κατα-
λαβαίνουν «που πατάν και πού πη-
γαίνουν»: δέχονται να παίξουν σε
αυτό το ανιστορικό γήπεδο. Από
την «ορκωμοσία» τους κιόλας έχουν
αδιαμαρτύρητα δεχθεί να ταυτίζουν
στο Σύνταγμα της Ελλάδας την εκ-
κλησία με τη θρησκεία – ναι, να
ορίζεται καταστατικά το λαϊκό εκ-
κλησιαστικό σώμα σαν αφηρημένη
«επικρατούσα εν Ελλάδι θρησκεία».
Οπότε και απαντούν οι άσχετοι
επίσκοποι στους ανιστόρητους πο-
λιτικούς με την κοινή, παρακμιακής
αβελτηρίας γλώσσα: των «ατομικών
δικαιωμάτων», των θεσμικών «ελευ-
θεριών», της κατασφάλισης περι-
ουσιών, της «χρησιμότητας» του
κλήρου, των φιλανθρωπικών δρα-
στηριοτήτων του, του πρωταγω-
νιστικού ρόλου του στις «εθνικές»

υποθέσεις. Ομως, στην ελληνική
γλώσσα οι λέξεις είναι, συχνά,
αναμμένα κάρβουνα, που κατα-
καίνε όποιον τις βιάζει για να παίξει
τα παιχνίδια του. «Θρησκεία» λοι-
πόν και «εκκλησία» στα ελληνικά
είναι νοήματα αντιθετικά, σημαί-
νουν πραγματικότητες ασύμβατες,
ασυμβίβαστες, η μια αποκλείει την
άλλη. Με τη «θρησκεία» δηλώνουμε
ατομοκεντρισμό (ατομικές πεποι-
θήσεις, ατομικές αρετές, ατομική
πιστότητα σε δόγματα και σε ηθικές
προστατικές), με στόχο τον υπέρ-
τατο ωφελιμισμό: την ατομική «σω-
τηρία» – να συνεχίσει να υπάρχει
το «εγώ» σε γραμμικό χρόνο ατε-
λεύτητο.

Με τη λέξη «εκκλησία» σημαί-
νουμε το εντελώς αντίθετο: τη με-
τοχή, τη σχέση, την αυθυπέρβαση
και αυτοπροσφορά. Είναι ερωτικό
γεγονός η εκκλησία, άθλημα ελευ-
θερίας από την ιδιοτέλεια, είναι η
ζωή κοινωνούμενη, η ζωή που γί-
νεται Γιορτή και πανήγυρις. Να χα-
ρακτηρίζουμε «θρησκεία» την εκ-
κλησία είναι σαν να ονομάζουμε
«έρωτα» την πληρωμένη ηδονή,
σαν να αποκαλούμε «χρήσιμη δια-
σύνδεση» τη φιλία, σαν να τιτλο-
φορούμε «δημοκρατία» τον υπο-
χείριο του μάρκετινγκ παρλαμεν-
ταρισμό ή μια μαφιόζικη συντεχνία.
Κι όμως, διακόσια χρόνια τώρα, οι
ελληνώνυμοι απελεύθεροι προσ-
διορίζουμε στο Σύνταγμά μας την
εκκλησία σαν επικρατούσα θρησκεία
– μηδενός αντιλέγοντος, επισκόπου
ή αρχιεπισκόπου.

Ο Ελληνισμός γνώρισε την εκ-
κλησιαστική γνησιότητα στους αι-
ώνες της Τουρκοκρατίας. Δηλαδή,
σε συνθήκες του συνεπέστερου δυ-

νατού χωρισμού της εκκλησίας από
το κράτος. Η γνησιότητα πώς απο-
δείχνεται, με ποια κριτήρια; Κυρίως
με την ανθοφορία της Τέχνης. Η
αρχιτεκτονική στην Τουρκοκρατία
γεννούσε κοσμήματα, στο «ελεύ-
θερο» κρατίδιο γέννησε και γεννάει
τη συμφορά της πολυκατοικίας και
τις ετοιματζίδικες «τούρτες» της
ναοδομίας.

Σήμερα Τέχνη δεν ανθεί στην
Εκκλησία, αναπαράγονται μόνο
στερεότυπα, όπως και η πολιτική
δεν γεννάει λύσεις προβλημάτων.
Τόσο στην Εκκλησία όσο και στο
κράτος προτεραιότητα έχει ο ατο-
μοκεντρισμός των εντυπώσεων, ο
ψυχολογικός επηρεασμός – οι εν-
τυπώσεις υποκαθιστούν την πραγ-
ματικότητα. Βαυκαλιζόμαστε ότι
ζούμε με πολίτευμα «δημοκρατικό»,
ενώ η πραγματικότητα κραυγάζει
τον αυταρχισμό και την τυραννική
αυθαιρεσία της κομματοκρατίας
και του «χρηματοπιστωτικού συ-
στήματος». Συντηρούμε κονσερ-
βαρισμένη τη συνταγή (:πλασμα-
τικό κοινοβούλιο, τάχα εκλογές,
δήθεν ελευθεροτυπία), όπως συν-
τηρούν και οι επίσκοποι χάντρες
και λιλιά, την αυτοκρατορική μίτρα
σωστή ψευτιά από χαρτόνι.

Στους αιώνες της Τουρκοκρατίας
δεν υπήρχε «κήρυγμα» – σπανιό-
τατο. Σήμερα υπάρχει μόνο και παν-
τού κήρυγμα, όπως μόνο και παντού
τηλεόραση και πολιτική. Τότε την
«αλήθεια», την κοινωνούμενη εμ-
πειρία και γνώση, τη γεννούσε η
πράξη (ο τρόπος του βίου), όχι η
«κατανόηση» του ορθού και του
πρέποντος, όχι το «αλάθητο» cogito.
Η νηστεία μεταμόρφωνε τη λήψη
της τροφής σε μετοχή του κοινω-

νούμενου τρόπου, το αναμμένο σε
κάθε σπίτι καντήλι ήταν η δίχως
λόγια προσευχή, το ζύμωμα του
πρόσφορου, ο αγιασμός, τα κόλλυβα
– όλα πράξη, πουθενά ιδεολόγημα.
Και το κεντρικό κοινωνικό γεγονός
της κοινότητας: ο εκκλησιασμός,
καθόλου καθήκον ή εντολή, αλλά
μόνο γιορτασμός, άρθρωνε τον χρό-
νο σε εόρτιους κύκλους, με άξονα
τη χαρά της νίκης καταπάνω στον
θάνατο.

Σήμερα, στο κράτος και στην Εκ-
κλησία, ο ίδιος θανατερός (της υπα-
νάπτυξης) πνιγμός του ατομοκεν-
τρισμού. Η Εκκλησία «κόκκος σι-
νάπεως» θαμμένος και χαμένος,
στο προσκήνιο η συνταγματικά
κατεστημένη «επικρατούσα θρη-
σκεία»: Πλημμυρίδα κηρυγματικής
προπαγάνδας, προφορικής, έντυ-
πης, ραδιοφωνικής – όλα και παντού
κήρυγμα, ιδεολογική λογοδιάρροια.
Ο ρεαλισμός της επισκοπικής «πα-
τρότητας» που αχρηστεύει κάθε
«παιδαγωγία», ο ρεαλισμός της «συ-
νοδικότητας» που χαρίζει ιστορική
σάρκα στην «πατρότητα» και δια-
φοροποιεί τον επίσκοπο από τον
«υψηλόβαθμο αξιωματούχο», είναι
νοήματα χαμένα πια μέσα στον
κουρνιαχτό της ιδεολογικοποίησης.

Οταν η «πίστη», από κατόρθωμα
εμπιστοσύνης αλλοτριωθεί σε ατο-
μοκεντρική «πεποίθηση» και η «σω-
τηρία» σε εγωτικό κεκτημένο ορ-
θοφροσύνης και ορθοπραξίας, τότε
δεν διαφέρει σε τίποτα η «επίσημη»
Εκκλησία από το «αυθεντικό» ΚΚΕ
– οι περιώνυμοι της «συντηρητικής»
ψυχοπάθειας μητροπολίτες στον
ίδιο χορό με τον κνίτη.

Αμποτε να δώσει ο Θεός χωρισμό,
τον συνεπέστερο δυνατό.

Χωρισμός, ο συνεπέστερος δυνατός

  α τελευταία δέκα χρόνια υπο-
τίθεται ότι συνειδητοποιήσαμε
γιατί χρεοκοπήσαμε και προ-

σπαθήσαμε να αλλάξουμε. Ξεχά-
σαμε, όμως, κάτι βασικό. Για να
βγούμε εντελώς από την κρίση πρέ-
πει να αλλάξει θεαματικά και ο ιδιω-
τικός τομέας. Οσα βλέπουμε και
ακούμε, αλλά δεν μπορεί κανείς να
αποδείξει, δείχνουν ότι ο ιδιωτικός
τομέας χαρακτηρίζεται από πολύ
μεγάλες παθογένειες.

Δεν έχουμε ψευδαισθήσεις, δεν
θεωρούμε ότι γερμανικές ή αμερι-
κανικές εταιρείες δεν εμπλέκονται
σε σκάνδαλα και λειτουργούν σε
έναν αγγελικό κόσμο. Εδώ όμως
το πράγμα έχει παρατραβήξει. Το

κρατικοδίαιτο κομμάτι του ιδιωτι-
κού τομέα γιγαντώθηκε από τη δε-
καετία του 1980 και έχει διαβρώσει
το πολιτικό σύστημα, τα μέσα ενη-
μέρωσης, το ίδιο το κράτος. Εμ-
πλέκεται διαρκώς σε ένα σκληρό
παιχνίδι εξουσίας, όπου βασικός
στόχος είναι να μη φάει κανείς άλ-
λος από την πίτα. Κανείς δεν σκέ-
πτεται ότι ίσως η λύση είναι να με-
γαλώσει η πίτα. Ορισμένοι έχουν
πετύχει εγγυημένο –από το κρά-
τος– περιθώριο κέρδους. Αλλοι βά-
ζουν «διόδια», έτσι ώστε να μην
μπορεί κανείς ξένος ή εγχώριος
παίκτης να μπει στην αγορά. Η
μέρα αλλά και η «νύχτα» στην αγο-
ρά καθορίζονται από παράγοντες
που βλέπουν τους πολιτικούς ως

περαστικούς ή αναλώσιμους. Εκ-
βιασμοί, «δολοφονίες χαρακτήρων»,
όλα μέσα στο παιχνίδι. Οι εποπτικοί
μηχανισμοί συχνά κοιμούνται. Κά-
ποιοι δικαστές προσπαθούν.

Οι αφελείς ξένοι θεωρούσαν ότι
με τα μνημόνια όλα αυτά θα άλλα-
ζαν. Εδώ όμως είναι Ελλάδα και οι
κοτζαμπάσηδες κερδίζουν πολλές
μεγάλες μάχες από την ίδρυση του
ελληνικού κράτους και μετά.

Οι έξω βαρέθηκαν και αποφά-
σισαν εδώ και καιρό ότι η χώρα
είναι μη μεταρρυθμίσιμη. Το μόνο
που τους νοιάζει είναι να κάνουν
τις δουλειές τους, με βαθύτατα ελ-
ληνικό τρόπο, και να εισπράττουν
τα τοκοχρεoλύσια. Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε
πουλήσει πολύ έξυπνα το αφήγημα
πως θα τα ξερίζωνε όλα τα άρρωστα
φαινόμενα του παρελθόντος, αλλά,
με ορισμένες εξαιρέσεις, η κατά-
σταση μάλλον αγριεύει και μεγάλο
μέρος του ιδιωτικού τομέα προ-
σομοιάζει ταχύτατα σε μη ευρω-
παϊκά πρότυπα. Οσοι λειτουργούν
με κανόνες και αξίες παλεύουν κά-
θε μέρα έχοντας την αγωνία τι θα
τους ξημερώσει. Ορισμένοι φεύ-
γουν.

Οι πολίτες έχουν σκύψει το κε-
φάλι και προσπαθούν και αυτοί,
κουρασμένοι και απογοητευμένοι,
να επιβιώσουν.

Βλέπουμε όμως τι μπορεί να κά-
νει ο υγιής ιδιωτικός τομέας, αυτός
που δεν διαπλέκεται με το κράτος,
την πολιτική, τον συνδικαλισμό ή
τα μέσα ενημέρωσης. Πετάει κυ-
ριολεκτικά –σε κλάδους σαν τον
τουρισμό ή σε κάποιους τομείς εξει-
δικευμένης υψηλής τεχνολογίας–
όταν τον αφήνουν να κάνει τη δου-
λειά του. Αν το μεγαλύτερο μέρος
του ιδιωτικού τομέα λειτουργούσε
με κανόνες και επαγγελματισμό,
μακριά από την... αρρώστια της
διαφθοράς και της διαπλοκής, θα
είχαμε μία πολύ μεγαλύτερη πίτα
να μοιράσουμε. Αντί να τρώμε τις
σάρκες μας.

Τ

Εκκλησιαστικά διάφορα
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Αν το μεγαλύτερο μέρος
του ιδιωτικού τομέα 
λειτουργούσε μακριά
από τη διαφθορά και 
τη διαπλοκή, θα είχαμε
πολύ μεγαλύτερη πίτα
να μοιράσουμε.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Ο Αρχιεπίσκοπος
Αναστάσιος ανόρθωσε
την Εκκλησία της Αλ-
βανίας δίχως να πάρει
ένα λεκ από τα Τίρανα.
Δεν είναι ακατόρθωτο.
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  τη δήλωση του υπουργού
Αμυνας (στη Βουλή, 8/11), ο
τόνος του θριάμβου ήταν αι-

σθητός: «Σήμερα», είπε, απευ-
θυνόμενος προς τους βουλευτές,
«ημέρα της γιορτής των Ταξιαρ-
χών και της Πολεμικής Αεροπο-
ρίας, είχαμε μια σημαντική εξέ-
λιξη. Ξέρετε ότι υπάρχει ένα πρω-
τόκολλο σε σχέση με τις γιορτές
για την αποφυγή εντάσεων και
παραβιάσεων. Για πρώτη φορά
είχαμε αίτηση αδείας των τουρ-
κικών αεροσκαφών να εισέλθουν
στο FIR Αθηνών. Εάν προχωρή-
σουμε, λοιπόν, έχοντας την ισχύ,
που αποτρέπει τον οποιονδήποτε
να προκαλέσει, με μια θετική μα-
τιά στο μέλλον, με την ειρηνική
συνύπαρξη των δύο λαών, θα
μπορέσουμε να χτίσουμε το μέλ-
λον της πατρίδας». Με απλά λό-
για, έπειτα από δεκαετίες συστη-
ματικής αμφισβήτησης του ενα-
ερίου χώρου της Ελλάδος στο Αι-
γαίο, ξαφνικά οι Τούρκοι έκαναν
πίσω, επειδή μας φοβήθηκαν!
Παράξενο δεν είναι, ιδίως όταν
η Ελλάδα τα τελευταία χρόνια
βρίσκεται σε περίοδο αξιοθρή-
νητης κατρακύλας; Κι όλο αυτό
επειδή ήταν γιορτή για τους Ελ-
ληνες και την Αεροπορία; Μα γί-
νονται αυτά πράγματα στην
πραγματική ζωή;

Την επομένη, βέβαια, οι Τούρκοι
έδωσαν απάντηση, η οποία προ-
δήλως εκθέτει την ελληνική πλευ-
ρά. Εξήγησαν ότι ζήτησαν άδεια,
όπως κάνουν πάντα, αλλά για
την είσοδο στη ζώνη των 6 μι-

λίων, όχι για τη ζώνη των 10 μι-
λίων. Ζήτησαν άδεια, δηλαδή,
για τον εναέριο χώρο που οι ίδιοι
αναγνωρίζουν ως ελληνικό, όχι
για εκείνον που η Ελλάδα έχει
ανακηρύξει ελληνικό από το 1931
(Η διορατικότητα του Ελευθερίου
Βενιζέλου…). Είναι αυτή μια «ση-
μαντική εξέλιξη», με τον τρόπο

που το εννοεί ο Π. Καμμένος;
Βεβαίως είναι, καθώς πρώτη φο-
ρά ένας υπουργός Εθνικής Αμυ-
νας της χώρας εκφράζει την ικα-
νοποίησή του για την τουρκική
πολιτική όσον αφορά τον εναέριο
χώρο, στην οποία οι Τούρκοι εμ-
μένουν συστηματικά από το 1975
μέχρι σήμερα. Πράγματι, λοιπόν,

επρόκειτο για σημαντική εξέλιξη,
αλλά για τους Τούρκους.

Υπάρχει όμως και κάτι ακόμη, που
κάνει ακόμη βαρύτερο το ολίσθη-
μα του Π. Καμμένου. Οι Τούρκοι
δεν υπέβαλαν το αίτημα στην Πο-
λεμική Αεροπορία, ως ώφειλαν,
αλλά στην Υπηρεσία Πολιτικής

Αεροπορίας. Η τελευταία αιφνι-
διάστηκε, αλλά αντέδρασε σωστά:
ειδοποίησε τους αρμοδίους, δη-
λαδή το Αρχηγείο Τακτικής Αε-
ροπορίας (ΑΤΑ) στη Λάρισα. Ετσι,
τα τουρκικά μαχητικά αναχαιτί-
σθηκαν από τα ελληνικά, τα οποία
απογειώθηκαν από την Κρήτη
για τον σκοπό αυτό. Η αντίδραση

του ΑΤΑ ήταν η σωστή, διότι ένα
από τα σταθερά αιτήματα της
τουρκικής πλευράς, στις συνομι-
λίες που πάντα συνεχίζονται για
την καθιέρωση μέτρων οικοδό-
μησης εμπιστοσύνης (ΜΟΕ), είναι
τα τουρκικά μαχητικά να ζητούν
άδεια από την Πολιτική Αεροπο-
ρία, όποτε ετοιμάζονται να πε-
ράσουν τα 6 μίλια, όχι από το
ΑΤΑ. Γι’ αυτό ζήτησαν άδεια από
την Πολιτική Αεροπορία.

Κάτι που δεν είναι ευρέως γνωστό,
αλλά απαραίτητο για την κατα-
νόηση του θέματος, είναι ότι από
το 1962 η Ελλάδα έχει αποδεχθεί
ότι για τις νατοϊκές λειτουργίες
(θυμίζω ότι με την Τουρκία εν-
ταχθήκαμε ταυτοχρόνως στη Συμ-
μαχία στις 18 Φεβρουαρίου 1952)
ο εναέριος χώρος της δεν είναι
τα 10 μίλια, αλλά τα έξι. Και είναι
αυτός ο λόγος για τον οποίο ΗΠΑ
και ΝΑΤΟ δεν αναγνωρίζουν ελ-
ληνικά κυριαρχικά δικαιώματα
στον χώρο μεταξύ 6 και 10 μιλίων
κατά τη διάρκεια νατοϊκών ασκή-
σεων.

Αν έπειτα από όλα αυτά ο υπουργός
επιμένει ότι η εξέλιξη ήταν ση-
μαντική για τα ελληνικά συμφέ-
ροντα, τότε νομίζω ότι οφείλει να
διατάξει ΕΔΕ εις βάρος του διοι-
κητή της Αεροπορίας μας εκεί κά-
τω στην Κρήτη, που τόλμησε ο
αθεόφοβος να αναχαιτίσει μια τό-
σο σημαντική εξέλιξη…

Σ

Σημαντική εξέλιξη, αλλά για ποιους;
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Στη «μάχη» των αρχηγών, δηλαδή
του πρωθυπουργού και του προ-
έδρου της Ν.Δ. Κυριάκου Μητσο-
τάκη, θα μεταφερθεί τις επόμενες
εβδομάδες η πολιτική αντιπαρά-
θεση, καθώς η χώρα έχει εισέλθει
σε οιονεί προεκλογική περίοδο,
όπως καταδεικνύει το μπαράζ
εξαγγελιών του κ. Τσίπρα για οι-
κονομικές ελαφρύνσεις, αλλά και
αθρόες προσλήψεις στον δημόσιο
τομέα. Οι κ. Τσίπρας και Μητσο-
τάκης δεν θα διασταυρώσουν μόνον
τα ξίφη τους με επίκεντρο την τρέ-
χουσα επικαιρότητα, αλλά θα ανα-
δείξουν διαφορετικές πτυχές του
ηγετικού τους «προφίλ», καθώς το
βασικό διακύβευμα των προσεχών
εκλογών θα είναι εκ των πραγμάτων
ποιος θα είναι πρωθυπουργός την
επόμενη ημέρα της κάλπης. Στη
συγκεκριμένη κατεύθυνση, ο κ.
Τσίπρας θα επενδύσει στο τρίπτυχο
ότι «βρίσκεται κοντά στους πολ-
λούς», ότι «είναι έτοιμος να λαμβάνει
δύσκολες αποφάσεις» και ότι έχει
διαμορφώσει ισχυρά ερείσματα
στη διεθνή σκηνή. Από την πλευρά
του, ο κ. Μητσοτάκης θα προτάξει
ότι «είναι κοντά στο σύνολο της
κοινωνίας», ότι «είναι ενωτικός»
σε αντίθεση με τις διχαστικές πρα-
κτικές του κ. Τσίπρα και ότι είναι
«έτοιμος να κυβερνήσει».

Τα «χαρτιά» του Μαξίμου
Προκειμένου να στηρίξει το δικό

του αφήγημα στην πορεία προς
τις αλλεπάλληλες επερχόμενες
εκλογικές αναμετρήσεις, ο πρω-
θυπουργός θα επενδύσει στη ρη-
τορική του ΣΥΡΙΖΑ ότι, ακόμη και
κατά τη «δύσκολη» μνημονιακή
τριετία, επέτυχε τη στήριξη των
πλέον αδυνάμων. Παράλληλα, προ-
κειμένου να ενισχύσει το επιχεί-
ρημα ότι πλέον απευθύνεται «στους
πολλούς», το Μέγαρο Μαξίμου θα
αναδείξει την εν εξελίξει υλοποίηση
των εξαγγελιών της ΔΕΘ, για τη
χορήγηση αναδρομικών στα ειδικά
μισθολόγια, καθώς και τη μείωση
των ασφαλιστικών εισφορών και
του ΕΝΦΙΑ.

Τα δύο βασικά «χαρτιά» του κ.
Τσίπρα, προκειμένου να περάσει

το μήνυμα ότι είναι πρωθυπουργός
που μπορεί να λάβει αποφάσεις
με πολιτικό κόστος, θα είναι η συμ-
φωνία με την Εκκλησία και, βε-
βαίως, η συμφωνία των Πρεσπών
με την ΠΓΔΜ για το ονοματολο-
γικό. Δεν είναι τυχαίο ότι ο κ. Τσί-
πρας αναφέρθηκε εκτενώς και στα
δύο θέματα στην τηλεοπτική συ-
νέντευξη που παραχώρησε την
περασμένη εβδομάδα, κάνοντας
λόγο για ιστορικές εξελίξεις. Τέλος,
ο πρωθυπουργός θα εστιάσει στις
σχέσεις που έχει διαμορφώσει με
τα μεγάλα διεθνή «κέντρα». Ειδι-
κότερα, στην ουσιαστική αναβάθ-
μιση των σχέσεων με τις ΗΠΑ, χω-
ρίς να διαταραχθούν οι σχέσεις
της Αθήνας με τη Μόσχα, παρά
το γεγονός ότι η κυβέρνηση έλαβε
τη δύσκολη απόφαση να προχω-
ρήσει, το καλοκαίρι, στην απέλαση
των Ρώσων διπλωματών. Παράλ-
ληλα, σε πρώτο πλάνο θα βρεθεί,
βεβαίως, και η δεδομένη κατά την
κυβέρνηση μη περικοπή των συν-
τάξεων με την επισήμανση πως
πολλοί προεξοφλούσαν ότι η Γερ-
μανίδα καγκελάριος Αγκελα Μέρ-
κελ θα επέμενε να τηρηθούν τα
συμφωνηθέντα.

Τα επιχειρήματα της Ν.Δ.
Από την πλευρά του, ο κ. Μη-

τσοτάκης θα αναδείξει την εικόνα

του «ενωτικού» σε αντίθεση με
τον κ. Τσίπρα που, όπως λέγεται,
επενδύει σε στρατηγική διαχωρι-
στικών γραμμών και διχαστικού
λόγου. Στην κατεύθυνση αυτή θα
αναδειχθούν η δέσμευση του κ.
Μητσοτάκη ότι θα επιδιώξει ευ-
ρύτερη στήριξη ακόμη και εάν η
Ν.Δ. κατακτήσει την αυτοδυναμία
στις προσεχείς εκλογές, τα «ανοίγ-
ματα» στα οποία αναμένεται να
προχωρήσει στην πορεία προς τις
κάλπες, αλλά και η θέση του περί
αξιοκρατίας σε αντιδιαστολή με
το «κράτος-λάφυρο» που πρεσβεύει
ο ΣΥΡΙΖΑ.

Παράλληλα, ο πρόεδρος της
Ν.Δ. θα προτάξει το μήνυμα ότι
«είναι κοντά στο σύνολο της κοι-
νωνίας». Βασικό επιχείρημα της
Πειραιώς θα είναι ότι μόνο με το
οικονομικό πρόγραμμα και την
αξιοπιστία της Ν.Δ. η πραγματική
οικονομία μπορεί να εξέλθει από
το υφιστάμενο τέλμα, να προκύ-
ψουν νέες θέσεις εργασίας, αλλά
και να δημιουργηθούν οι όροι επα-
ναδιαπραγμάτευσης των υπερβο-
λικών πλεονασμάτων με τα οποία
έχει δεσμεύσει ο κ. Τσίπρας τη
χώρα, ώστε τα οφέλη που θα προ-
κύψουν να μην αφορούν μόνο
συγκεκριμένες κοινωνικές ομάδες
αλλά το σύνολο των πολιτών. Τέ-
λος, ο κ. Μητσοτάκης θα αναδείξει

ότι είναι έτοιμος να κυβερνήσει
με ένα ολοκληρωμένο, ρεαλιστικό
και αξιόπιστο πρόγραμμα, σε αν-
τιδιαστολή με τον πρωθυπουργό,
που επικράτησε στην εκλογική
αναμέτρηση του Ιανουαρίου του
2015 με «σημαία» το πρόγραμμα
της Θεσσαλονίκης, το οποίο αναί-
ρεσε πλήρως λίγους μήνες αργό-
τερα. Ο πρόεδρος της Ν.Δ. έχει
ήδη αναπτύξει ολοκληρωμένες
θέσεις για την οικονομία, ενώ το
αμέσως επόμενο διάστημα θα πα-
ρουσιάσει το κυβερνητικό πρό-
γραμμα του κόμματος για άλλους
τομείς, όπως η υγεία και η παι-
δεία.

Η στρατηγική των δύο «μονο-
μάχων» δεν αναιρεί, βεβαίως, ότι
ΣΥΡΙΖΑ και Ν.Δ. θα αντιπαρατεθούν
τους επόμενους μήνες για ένα ευ-
ρύτατο φάσμα θεμάτων, περιλαμ-
βανομένων του μεταναστευτικού,
της ασφάλειας των πολιτών και
της λεγόμενης σκανδαλολογίας.
Σε σχέση με την τελευταία, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ επενδύει στη γνωστή ατζέντα
των οικονομικών των κομμάτων,
της έρευνας της εξεταστικής επι-
τροπής για την υγεία και της υπό-
θεσης Novartis. Ομως η Πειραιώς
απαντά πως «η κυβέρνηση είναι
βουτηγμένη στα σκάνδαλα» και
τούτο θα αρχίσει να αναδεικνύεται
άμεσα.

Προεκλογική αντιπαράθεση «κορυφής» μεταξύ του Αλέξη Τσίπρα και του Κυριάκου Μητσοτάκη θα εξελιχθεί τις
ερχόμενες εβδομάδες.

Οι στρατηγικές των αρχηγών
με το βλέμμα στις κάλπες
Το «τρίπτυχο» του Αλέξη Τσίπρα και οι δεσμεύσεις του Κυριάκου Μητσοτάκη

Tου ΣΤΑΥΡΟΥ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Ενα δεκαήμερο κυβερνητικής «υπερ-
κινητικότητας», κατά το οποίο ξε-
τυλίχθηκε σχεδόν ολόκληρο το κου-
βάρι της πρωθυπουργικής στρατη-
γικής, ολοκληρώνεται αυτό το Σαβ-
βατοκύριακο για τον Αλέξη Τσίπρα.
Με σημείο εκκίνησης την ομιλία
του πρωθυπουργού στην Κ.Ο. του
ΣΥΡΙΖΑ, οι πρωθυπουργικές πρω-
τοβουλίες είχαν «καταιγιστικό χα-
ρακτήρα», εγκαινιάζοντας ατύπως
την προεκλογική περίοδο και απο-
τυπώνοντας την πρόθεση να ανα-
κατευτεί η πολιτική τράπουλα όσο
το δυνατόν περισσότερο.

Από τη συνταγματική αναθεώ-
ρηση στο πόρισμα για την Υγεία,
και από το «σύμφωνο συμβίωσης»
μεταξύ Κράτους και Εκκλησίας στη
διήμερη επίσκεψη (που αναμένεται
να ολοκληρωθεί σήμερα) του πρω-
θυπουργού σε Βερολίνο και Παρίσι,
αποκρυσταλλώνονται βασικοί πυ-
λώνες της κυβερνητικής πολιτικής
μέσα από τους οποίους το Μαξίμου
επιχειρεί να μειώσει, ει δυνατόν να
κλείσει, την ψαλίδα των δημοσκο-
πήσεων. Εν αρχή ην το Σύνταγμα.
Στην Ηρώδου Αττικού ευελπιστούν
πως η πρωτοβουλία που θα ξεκινήσει
επισήμως την ερχόμενη Τετάρτη,
όταν και θα αρχίσει τις εργασίες της
η αρμόδια επιτροπή για την αναθε-
ώρηση, αναδεικνύει τις διαχωριστι-
κές γραμμές με τη «συντηρητική
παράταξη» και δημιουργεί προϋπο-
θέσεις σχηματισμού του λεγόμενου
«προοδευτικού μετώπου». Τούτο
συμβαίνει καθώς στο Μαξίμου πι-
στεύουν πως το ΚΙΝΑΛ, αλλά και η
Ν.Δ. σε πολλές περιπτώσεις, παρά
τις εξαγγελίες τους περί «επικοινω-
νιακής φιέστας», θα πιεστούν πολι-
τικά όταν τα αναθεωρητέα άρθρα
έρθουν προς ψήφιση στη Βουλή.
Κυβερνητικές πηγές φέρνουν ως
παράδειγμα το θέμα που έχουν κάνει
«σημαία», του νόμου περί ευθύνης
υπουργών, σημειώνοντας πως τόσο
η Χαρ. Τρικούπη όσο και η Πειραιώς
«αν δεν το ψηφίσουν θα εκτεθούν
στα μάτια της κοινής γνώμης».

Το πόρισμα για την Υγεία
Παράλληλα, ανοικτό είναι το θέμα

του πορίσματος για την Υγεία. Η πι-

θανότητα να καταλήξει σε σύσταση
προανακριτικής επιτροπής παρα-
μένει –σύμφωνα με το Μαξίμου–
ένα ισχυρό σενάριο, δίνοντας τη δυ-
νατότητα στην κυβερνητική πλει-
οψηφία να ασκεί πιέσεις στους αν-
τιπάλους της αλλά και να επαναφέρει
κατά το δοκούν το δίπολο περί «πα-
λαιού κατεστημένου που χρεοκό-
πησε τη χώρα». Ο ίδιος άλλωστε ο
πρωθυπουργός στην πρόσφατη συ-
νέντευξή του (Alpha) αναφερόμενος
στις ανοιχτές δικαστικές υποθέσεις,
τις χαρακτήρισε «σκάνδαλα», θέ-
τοντας το ρητορικό ερώτημα «αν
πρέπει να αποδοθεί δικαιοσύνη»
και τελικά να σταλεί το μήνυμα πως
«δεν υπάρχει ατιμωρησία».

Το νέο πλαίσιο στις σχέσεις Κρά-
τους - Εκκλησίας, όπως αποτυπώ-
θηκε στην κοινή παρουσίαση Τσί-
πρα - Ιερωνύμου, αποτελεί ένα ακό-
μα κομβικό σημείο στο οποίο η κυ-
βέρνηση επενδύει πολιτικά. Κυ-
βερνητικές πηγές, αναλύοντας το
«σύμφωνο», υποστήριζαν πως, ανε-
ξάρτητα του πώς θα καταλήξει η
υπόθεση, είναι ήδη κερδισμένοι.
Από τη μία το γεγονός ότι η συζή-
τηση περί των σχέσεων Κράτους
- Εκκλησίας «άνοιξε» και πλέον
οδεύουμε προς την κατοχύρωση
της «θρησκευτικής ουδετερότητας»
του κράτους, αποτελεί «μία κατά-
κτηση», λένε κυβερνητικές πηγές,
που ικανοποιεί, παρά τους αστε-
ρίσκους, την αριστερή πτέρυγα
του κόμματος. Παράλληλα, οι ίδιες
πηγές υπογραμμίζουν πως όλα έγι-
ναν βήμα βήμα και σε απόλυτη συ-
νεννόηση με τον Αρχιεπίσκοπο κ.
Ιερώνυμο, «κάτι μείζον ενόψει εκλο-
γών». Επιπλέον, η πρόκληση, μέσα
στην εβδομάδα, από την πρόεδρο
του SPD, Aντρεα Νάλες στον Αλέξη
Τσίπρα για να είναι ομιλητής στο
συνέδριο του κόμματος, αλλά και
από τον πρόεδρο της Γαλλίας Εμα-
νουέλ Μακρόν, για συμμετοχή
στους εορτασμούς στο Παρίσι της
επετείου λήξης του Α΄ Παγκοσμίου
Πολέμου, «ενισχύει το προοδευτικό
προφίλ του». Σύμφωνα με κυβερ-
νητικές πηγές, αυτό δεν θα μείνει
ανεκμετάλλευτο στο εσωτερικό πε-
δίο, με τη στόχευση να είναι η
«αφαίμαξη» του εν Ελλάδι προοδευ-
τικού μπλοκ.

Οι τέσσερις βασικοί
πυλώνες της πολιτικής
του Μεγάρου Μαξίμου
Με γνώμονα τις δημοσκοπήσεις
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΛΑΚΑΣΑ

Στον «αέρα» βρίσκεται η συμφωνία
του πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα
και του Αρχιεπισκόπου Αθηνών Ιε-
ρωνύμου, καθώς αυτή πρέπει να
ξεπεράσει με επιτυχία τις συμπλη-
γάδες τόσο εντός της Εκκλησίας
όσο και εντός του ΣΥΡΙΖΑ. Οι γκρί-
ζες ζώνες και οι ασάφειές της προ-
καλούν οξύτατες αντιδράσεις εντός
της Εκκλησίας, οι οποίες θα έχουν
άμεση επίδραση και στο πολιτικό
τοπίο εν μέσω παρατεταμένης προ-
εκλογικής περιόδου. Αλλά και εντός
της Ιεραρχίας, δεν αποκλείεται η
συμφωνία να «στιγματίσει» πολιτικά
μητροπολίτες που φέρονται ως δελ-
φίνοι για τον αρχιεπισκοπικό θρόνο
και είχαν συμπράξει στη διαμόρ-
φωσή της. Οι κλυδωνισμοί φθάνουν
έως και την Κωνσταντινούπολη,
καθώς το Οικουμενικό Πατριαρχείο
δεν ενημερώθηκε για το περιεχό-
μενο της συμφωνίας.

Ειδικότερα, τα βασικά σημεία
της συμφωνίας αφορούν τη μισθο-
δοσία των κληρικών, το νομικό
πλαίσιο της εργασιακής τους θέσης
και την αξιοποίηση της εκκλησια-
στικής περιουσίας. Συγκεκριμένα,
η κυβέρνηση θα συνεχίσει να εγ-
γυάται την πληρωμή των περίπου
9.000 κληρικών της χώρας –επί της
ουσίας θα τους μισθοδοτεί, με το
κονδύλι να ανέρχεται περί τα 198
εκατ. ευρώ ετησίως– με αντάλλαγμα
η Εκκλησία να μην αντιδράσει στις
κυβερνητικές προτάσεις για τη
συνταγματική αναθεώρηση ως
προς την επιταγή της «θρησκευ-
τικής ουδετερότητας». Παράλληλα,
οι κληρικοί δεν θα νοούνται στο
εξής ως δημόσιοι υπάλληλοι και
ως εκ τούτου διαγράφονται από
την Ενιαία Αρχή Πληρωμών. Τρίτο
βασικό σημείο είναι ότι θα δημι-
ουργηθεί Ταμείο Αξιοποίησης Εκ-
κλησιαστικής Περιουσίας, στο πλαί-
σιο του νόμου 4982/13 που ψηφί-
στηκε επί κυβερνήσεως Αντώνη
Σαμαρά. Τα έσοδα θα μοιράζονται

εξ ημισείας σε κράτος και Εκκλησία.
Τα γκρίζα σημεία της συμφωνίας
–κυρίως ως προς τη μισθοδοσία
και την απώλεια της δημοσιοϋπαλ-
ληλικής ιδιότητας των κληρικών–
επέσπευσαν την πολιτικοποίησή
της. Οι αντιδράσεις κληρικών και
μητροπολιτών ήταν οξείες. Οπως
επισήμανε στην «Κ» πολύπειρο κυ-
βερνητικό στέλεχος, «ο Αρχιεπί-
σκοπος από το “ευχαριστώ” προς
τον κ. Τσίπρα στο Μέγαρο Μαξίμου,
έκανε λόγο για “πρόθεση συμφω-
νίας” και όχι για συμφωνία όπως
ήταν η αρχική διατύπωση, και κα-
τέληξε να δηλώνει ότι όλα θα γίνουν
αφού προηγουμένως ακούσουμε
τους κληρικούς».

Λάδι στη φωτιά έριξε αρχικά ο
κυβερνητικός εκπρόσωπος Δημή-
τρης Τζανακόπουλος, ο οποίος
έσπευσε –με προεκλογικής κοπής
στόχευση– να προαναγγείλει (χον-
δρικά) 10.000 προσλήψεις στον δη-
μόσιο τομέα στη θέση των κληρι-
κών (είναι περί τις 9.000) που θα
απολέσουν τη δημοσιοϋπαλληλική
ιδιότητα. Το θολό τοπίο ενέτεινε
και ο κ. Τσίπρας, που ανέφερε ότι
σε βάθος δεκαετίας η Εκκλησία θα
μπορεί να μισθοδοτεί τους κληρι-
κούς από τα έσοδα της αξιοποίησης
της περιουσίας της. Μια προοπτική
που, παρά την ύπαρξη της εγγύησης
του ελληνικού Δημοσίου για τη μι-
σθοδοσία, προσιδιάζει σε μοντέλο
ιδιωτικού τομέα.

Εκτακτη συνεδρίαση
Η σπίθα άναψε μεταξύ των κλη-

ρικών που αποκρίθηκαν στους μη-
τροπολίτες. Εξ ου και οι σκληρές
αντιδράσεις μητροπολιτών, οι οποί-
οι «τα ακούν» χωρίς να φταίνε.
Εξαιτίας των αντιδράσεων που λαμ-
βάνουν μορφή χιονοστιβάδας, ο κ.
Ιερώνυμος επέσπευσε την επίσημη
ενημέρωση των ιεραρχών για το
θέμα, συγκαλώντας την επόμενη
Παρασκευή έκτακτη συνεδρίαση
της Ιεραρχίας της Εκκλησίας της
Ελλάδος, το ανώτατο όργανο της

Εκκλησίας. Αρχικά ο κ. Ιερώνυμος
είχε αφήσει να εννοηθεί ότι η συ-
νεδρίαση θα οριστεί περί τα τέλη
Νοεμβρίου ή αρχές Δεκεμβρίου.

Η συνεδρίαση της Ιεραρχίας ανα-
μένεται να είναι τεταμένη, με τους
μητροπολίτες που εισπράττουν
την οργή των ιερέων να επικρίνουν
την ομάδα που έκανε τη διαπραγ-
μάτευση.

Από την πλευρά της Εκκλησίας,
στις εργασίες για τη σύνταξη της
συμφωνίας μετείχαν ο μητροπολί-
της Ιωαννίνων Μάξιμος, ο μητρο-
πολίτης Πατρών Χρυσόστομος, ο
νομικός σύμβουλος της Συνόδου
Θεόδωρος Παπαγεωργίου, ο επί-
σκοπος Σαλώνων Αντώνιος, ενώ
λόγο φέρεται να είχε και μητροπο-
λίτης της Αττικής καθώς και στέ-
λεχος εμβληματικού οργανισμού
της Αρχιεπισκοπής. Οι παλινωδίες
σχετικά με τη συμφωνία και οι ασά-
φειές της ενισχύουν τα σκωπτικά

σχόλια και τα επιχειρήματα όσων
εντός της Ιεραρχίας αλλά και της
κυβέρνησης υποστηρίζουν ότι «γρά-
φτηκε στο πόδι», ακυρώνοντας τα
περί μακράς προετοιμασίας. Αλ-
λωστε, η βάση για την αξιοποίηση
της εκκλησιαστικής περιουσίας θα
είναι νόμος του 2013.

Τα ίδια επιχειρήματα ενισχύει η
αντίδραση του Οικουμενικού Πα-
τριαρχείου, που εποπτεύει (είτε
μόνο πνευματικά είτε και διοικη-
τικά) τις μητροπόλεις σε Ηπειρο,
Μακεδονία, Θράκη, Βόρειο Αιγαίο,
Κρήτη και Δωδεκάνησα. Το Οικου-
μενικό Πατριαρχείο δεν ενημερώ-
θηκε επισήμως, «με αποτέλεσμα
να εισπράξει την αγωνία ιερέων
για τον τρόπο μισθοδοσίας και το
νομικό τους καθεστώς», δήλωσε
στην «Κ» ο εκπρόσωπος Τύπου του
Πατριαρχείου, Νίκος Παπαχρήστος.
Η δυσφορία του Φαναρίου «επικυ-
ρώνει» τις κακές σχέσεις το τελευ-
ταίο διάστημα του Πατριάρχη κ.κ.
Βαρθολομαίου με τον κ. Ιερώνυμο.

Στο εσωτερικό μέτωπο, ενδει-
κτική είναι μία δήλωση μητροπο-
λίτη. Ο Δημητριάδος Ιγνάτιος χα-
ρακτήρισε τη συμφωνία «τη βιαιό-
τερη αλλαγή εργασιακών σχέσεων
στην ιστορία» και ρώτησε με νόημα:
«Οσοι σκέφτονται ότι άδειασαν
10.000 θέσεις του Δημοσίου, ας
σκεφτούν πως ό,τι έγινε μια φορά
μπορεί να γίνει και δεύτερη. Π.χ.,
ΝΠΔΔ είναι και οι δήμοι και τα πα-
νεπιστήμια. Τώρα που βρέθηκε η
διαδικασία και ο τρόπος, τι θα στα-
ματήσει αύριο μια κυβέρνηση να
επαναλάβει το ίδιο μοτίβο;».

Με οξύτατη αντίδραση, η οποία απο-
τυπώνει την ένταση της οργής των
κληρικών για το περιεχόμενο της
συμφωνίας αλλά και τον αιφνιδια-
σμό τους, ο Ιερός Σύνδεσμος Κλη-
ρικών Ελλάδος απάντησε στα σχέ-
δια της κυβέρνησης και της ηγεσίας
της Εκκλησίας, που μεταβάλλουν
τον τρόπο μισθοδοσίας των κλη-
ρικών αλλά και το εργασιακό πλαί-
σιό τους (πλέον δεν θα είναι δημό-
σιοι υπάλληλοι).

«Θα πράξουμε τα δέοντα να ακυ-
ρωθεί η επαίσχυντη συμφωνία προ-
βαίνοντας σε όλες τις νόμιμες δια-
δικασίες», αναφέρει στην ανακοί-
νωσή του ο σύνδεσμος, προσθέ-
τοντας ότι «αυτοί που δεν μας ήθε-
λαν συνομιλητές στις δόλιες δια-
πραγματεύσεις τους τώρα θα μας
βρουν μπροστά τους. Οι αντιδράσεις
μας πρόκειται να είναι μαζικές και
πρωτόγνωρες στην ελληνική ιστο-
ρία». Ο σύνδεσμος βάλλει κυρίως
κατά της κυβέρνησης –στέλνοντας
και ένα μήνυμα πολιτικό–, χωρίς
ωστόσο να προσπαθεί να κρύψει
τη δυσφορία του και για την ηγεσία
της Εκκλησίας και όσων μελών της
μετείχαν στις διαπραγματεύσεις
για τη συμφωνία: «Ο απλός παπάς
από την Κρήτη μέχρι τον Eβρο,
από τα Επτάνησα μέχρι και τα Δω-
δεκάνησα, θα ξεσηκωθεί και θα
ταυτισθεί μαζί μας σε αγώνες όχι

μόνο για τα εφημεριακά δίκαια, αλ-
λά και για τη διατήρηση της ελλη-
νορθοδόξου παραδόσεώς μας. Aλ-
λωστε, αυτός είναι που βάσταξε
και βαστά, μαζί με τους λαϊκούς
αδελφούς μας, το βάρος της κρίσης
και συνεχίζει την προσφορά του
και τον συντονισμό πλήθους εθε-
λοντικών δράσεων. Αισθανόμεθα
προδομένοι από όσους συμμετείχαν
στις διαβουλεύσεις για τη λήψη

των αποφάσεων, ερήμην των άμεσα
ενδιαφερομένων. Eχουν καταφέρει
μερικοί από καιρό να στρέψουν μέ-
ρος του λαού εναντίον του κλήρου,
εξυπηρετώντας άνομα συμφέροντα,
επιζητώντας να εξασθενήσουν τον
ρόλο του παπά στην ελληνική κοι-
νωνία», λένε, προειδοποιώντας: «Σε
κάθε δύσκολη εποχή της ελληνικής
ιστορίας, όποιος τα έβαλε με την
Εκκλησία ηττήθηκε κατά κράτος».

<<<<<<

Το Οικουμενικό 
Πατριαρχείο δεν 
ενημερώθηκε επισήμως, 
«με αποτέλεσμα να 
εισπράξει την αγωνία 
ιερέων για τον τρόπο 
μισθοδοσίας και το νομι-
κό τους καθεστώς», 
δήλωσε στην «Κ» ο εκ-
πρόσωπος Τύπου του.

<<<<<<

«Σε κάθε δύσκολη εποχή
της ελληνικής Ιστορίας,
όποιος τα έβαλε με 
την Εκκλησία ηττήθηκε
κατά κράτος», ανέφερε 
ο Ιερός Σύνδεσμος
Κληρικών Ελλάδος.

Η εκμετάλλευση των «ιερών» ακινήτων και τα εμπόδια
Του ΤΑΣΟΥ ΤΕΛΛΟΓΛΟΥ

Εξι από τα 15 σημεία του σχεδίου
της (προ)συμφωνίας της κυβέρνησης
με την Εκκλησία της Ελλάδος αφο-
ρούν τη δημιουργία ενός φορέα,
μιας εταιρείας στη βάση του 50% -
50% που καλείται να κάνει εκμε-
ταλλεύσιμη –διότι δεν είναι– την
εκκλησιαστική περιουσία. Ωστόσο,
δεν είναι η πρώτη φορά που επιχει-
ρείται κάτι ανάλογο. Η Εταιρεία
Αξιοποίησης Εκκλησιαστικής Ακί-
νητης Περιουσίας Α.Ε. ιδρύθηκε το
2014 και ενσωματώνεται στο νέο
ταμείο. Σε αυτήν θα μετέχουν με
50% η Ιερά Αρχιεπισκοπή Αθηνών
(με δυνατότητα συμμετοχής και
των μητροπόλεων) και με το άλλο
50% το Δημόσιο. Σκοπός της, να
διαχειρίζεται ακίνητα της Αρχιεπι-
σκοπής υψηλής αξίας, τα οποία θα
εισφερθούν από την Εκκλησία για
εκμετάλλευση με το μοντέλο της
μακροχρόνιας μίσθωσης.

Τέτοια ακίνητα υπάρχουν στη
Βουλιαγμένη  83 στρέμματα δίπλα
στον Αστέρα στο παλιό οικοτροφείο
στη θέση «Παράγκες» ή τα 1.200
στρέμματα της Φασκομηλιάς, που
εκτείνονται στην παραθαλάσσια πε-
ριοχή αλλά και τους λόφους που την
περιβάλλουν από τη λίμνη της Βου-
λιαγμένης έως τη Βάρκιζα. Στα δύο
αυτά παραδείγματα είναι που κρύ-
βεται «ο διάβολος στις λεπτομέρειες»,
καθώς ο τοπικός δήμος έσπευσε να
εγγράψει τις εκτάσεις αυτές στη
δική του μερίδα στο κτηματολόγιο.
«Αν και είχαμε συμβόλαια», λέει επ’

αυτού στην «Κ» πηγή της Εκκλησίας
που είχε λάβει μέρος στη σχετική
προσπάθεια εμπορικής εκμετάλλευ-
σης των εκτάσεων στη Βουλιαγμένη
την περίοδο 2015-2016. Το πρόβλημα,
βεβαίως, δεν περιορίζεται μόνο στη
Βουλιαγμένη. Επεκτείνεται και στην
Ανάβυσσο, όπου ιδιώτες καταπάτη-
σαν έκταση της Εκκλησίας έχοντας
κτίσει, όπως μάλιστα και σε πολλές
άλλες περιοχές της χώρας.

Για να κτισθεί η έκταση στη Βου-
λιαγμένη, λοιπόν, έπρεπε, πρώτον,
να διευκρινισθεί η κυριότητα του
ακινήτου και, δεύτερον, να αποχα-
ρακτηρισθεί η έκταση που είναι δα-
σική. Ομως η πλευρά του Δημοσίου
που συμμετείχε στην εταιρεία αξιο-
ποίησης διαφωνούσε με την προ-
σπάθεια αποχαρακτηρισμού, δηλαδή
με απλά λόγια η Εκκλησία της Ελ-
λάδος δεν ήταν σε θέση να πείσει
ούτε τους εκπροσώπους του συνε-
ταίρου της. Στη διοίκηση της εται-
ρείας είχαν τοποθετηθεί ο διευθύνων
σύμβουλος της Intrakat, Πέτρος Σου-

ρέτης, ο οποίος και κατά πάσα βε-
βαιότητα θα αναλάβει τη νέα διεύ-
θυνση, ο πρόεδρος του Invest in
Greece, Αριστομένης Συγγρός, ο Μι-
χαήλ Καρλούτσος, ο Δημήτρης Πα-
ναγιωτίδης και ο Παναγιώτης Να-
σόπουλος. Οι τρεις πρώτοι ορίστηκαν
από την Εκκλησία και οι δύο τελευ-
ταίοι είναι οι εκπρόσωποι του Δη-
μοσίου.

Στην υπό διαπραγμάτευση συμ-
φωνία κάθε πλευρά θα ορίζει δύο
μέλη και ένα πέμπτο πρέπει να είναι
κοινής αποδοχής. Πολλά από αυτά
τα προβλήματα στη λειτουργία της
εταιρείας, που μετράει χρόνια ζωής
χωρίς να έχει κάνει μια συναλλαγή,

ανεφύησαν τα τελευταία 3,5 χρόνια,
δηλαδή την περίοδο της διακυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ/ΑΝΕΛ που θέλουν
τώρα να λύσουν το πρόβλημα μέσα
από έναν άλλο φορέα.

«Ο διάβολος στις λεπτομέρειες
λοιπόν, κι όλα εξαρτώνται από την
εφαρμογή...», λέει στην «Κ» ένας
από τους ανθρώπους που βρίσκον-
ταν κοντά στη διαχείριση των προ-
βλημάτων της προηγούμενης φάσης
με φορέα την εν λόγω εταιρεία εκ-
μετάλλευσης. «Η συνύπαρξη των
φορέων του Κράτους και της Εκ-
κλησίας μπορεί να οδηγήσει στη
λύση προβλημάτων που σήμερα εμ-
φανίζονται άλυτα, αν και οι δύο

πλευρές έχουν πεισθεί ότι θα κερ-
δίσουν από αυτή την εκμετάλλευση
της περιουσίας».

Το πρόβλημα
Δεν συνέβαινε όμως αυτό και

στην προηγούμενη φάση με βάση
τον νόμο του 2013; Μια πηγή που
είχε διαχειρισθεί εκκλησιαστική πε-
ριουσία σε παρελθόντα χρόνο λέει
στην «Κ» πως «το πρόβλημα είναι
βασικά πως ό,τι έχουμε είναι πρα-
κτικά εκτός συναλλαγής, διότι είναι
είτε δασικό, είτε έχει τίτλους που
δεν είναι αδιαμφισβήτητοι, είτε δεν
έχει χαραχθεί ο αιγιαλός, είτε το
έχουν καταπατήσει όπως στην Ανά-

βυσσο... (σ.σ.: εκεί έχουν κτισθεί κα-
τοικίες)». Η Εκκλησία κατέχει μόνο
στην Αττική 800 οικόπεδα. Ενδει-
κτικά:

• Οικόπεδο επί της λεωφόρου
Αλεξάνδρας (πλάι στο γήπεδο του
Παναθηναϊκού, που είναι οικοδο-
μήσιμο).

• Ακίνητο 11,5 στρεμμάτων στην
οδό Δεινοκράτους στο κέντρο της
Αθήνας. Το 2004 προοριζόταν για
ξενοδοχείο. Το οικόπεδο έχει 7 κτίρια,
τα οποία τον Φεβρουάριο του 2010
χαρακτηρίστηκαν διατηρητέα. Η
επένδυση δεν προχώρησε ποτέ.

• Εκταση 3.500 στρεμμάτων στην
Πεντέλη, όπου η Εκκλησία επιδίωξε
να εγκαταστήσει φωτοβολταϊκά. Η
επιχειρηθείσα παρέμβαση στον χώρο
ήταν τόσο μεγάλη, ώστε τελικά δεν
πήρε τη σχετική άδεια.

Υπάρχουν όμως και άλλα προ-
βλήματα που πρέπει να λύσει η νέα
εταιρεία όπως π.χ. ότι το Δημόσιο
έχει κτίσει το νοσοκομείο «Σωτηρία»
σε εκκλησιαστική ιδιοκτησία σε μία
σύμβαση που λήγει το 2022 . Το ίδιο
συμβαίνει και με το κτίριο του
«Ασκληπιείου», που ανήκει στον
Ερυθρό Σταυρό. Θα απαιτήσει η Εκ-
κλησία με τη λήξη τίμημα; Και πόσο; 

Ας σημειωθεί, τέλος, ότι πολλά
από τα περιουσιακά στοιχεία περι-
λαμβάνονται σε μια κατ’ αρχήν κα-
ταγραφή της PricewaterhouseCoo-
pers, χωρίς ωστόσο εξαιτίας των
προβλημάτων με τους τίτλους, τις
άδειες ή τις καταπατήσεις να είναι
δυνατόν να προσδιορισθεί επακριβώς
η αξία τους.

Φανάρι
και κληρικοί
«αφορίζουν»
τη συμφωνία
Αναψαν φωτιές Τσίπρας - Ιερώνυμος

Εξαιτίας των αντιδράσεων που λαμβάνουν μορφή χιονοστιβάδας, ο Αρχιεπίσκοπος Ιερώνυμος επέσπευσε την επίσημη ενημέρωση των ιεραρχών για το θέμα,
συγκαλώντας την επόμενη Παρασκευή έκτακτη συνεδρίαση της Ιεραρχίας της Εκκλησίας της Ελλάδος (φωτ. από παλαιότερη συνεδρίαση).
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«Μερικοί στρέφουν μέρος 
του λαού εναντίον μας»

<<<<<<<

Η αξία περιουσιακών
στοιχείων που έχουν 
καταγραφεί από την 
PricwaterhouseCoopers
δεν μπορεί να προσδιο-
ριστεί, εξαιτίας προβλη-
μάτων με τίτλους, άδειες
ή καταπατήσεις.
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– Πόσο κοντά στο Grexit φτάσαμε
στις 12-13 Ιουλίου; Υπήρχε όντως
έτοιμο σχέδιο;

– Το καθήκον της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας ήταν να προ-
ετοιμάσουν αυτήν την επιλογή, αλ-
λά ποτέ τίποτα δεν αναφέρθηκε
συγκεκριμένα στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο. Δεν ήθελα να εξετάσουμε
αυτό το ενδεχόμενο, διότι το να το
εξετάσουμε σήμαινε και να το απο-
δεχθούμε.
– Φοβηθήκατε ότι ο Αλέξης Τσί-
πρας θα έφευγε από το τραπέζι;
Τι του είπατε;

– Κατά τη διάρκεια της νύχτας
φτάσαμε πολλές φορές κοντά στην
καταστροφή διότι προσετίθεντο

συνεχώς όροι από τον έναν ή τον
άλλον και υπήρξαν πολλές διακοπές
της συνεδρίασης. Ετσι αποφασίσαμε
να κάνουμε μια συζήτηση, όχι πλέον
με τα 19 μέλη της Ευρωζώνης, αλλά
σε ένα πιο περιορισμένο σώμα που
θα αποτελείτο από τη Μέρκελ, τον
Τουσκ, τον Τσίπρα, τον Γιούνκερ
και εμένα. Αυτό το σχήμα μάς επέ-
τρεψε να επιστρέψουμε στους αρ-
χηγούς των κυβερνήσεων με μια
συμφωνία, η οποία και υιοθετήθηκε
τελικά τις πρωινές ώρες, έπειτα από
εργασίες που διήρκεσαν όλη νύχτα.
– Παίξατε καθοριστικό ρόλο στην
αποτροπή του Grexit. Εχει φύγει
εντελώς ο κίνδυνος; Τι λάθη έκανε
η Ευρώπη σε αυτή την υπόθεση
της ελληνικής διάσωσης;

– Το επιχείρημά μου ήταν να πεί-
σω τους εταίρους μας ότι η έξοδος
της Ελλάδας δεν ήταν μόνο ένα
πρόβλημα για την Ελλάδα, αλλά
για όλη την Ευρώπη, επειδή αυτό
θα σήμαινε ότι η Ευρωζώνη μπο-
ρούσε να διαλυθεί. Τους προειδο-
ποιούσα: «Εάν απομακρυνθεί η Ελ-
λάδα, ποιος θα είναι ο επόμενος;
Είστε βέβαιοι ότι δεν θα είστε ο
επόμενος;». Πιστεύω ότι η προει-
δοποίηση αυτή έκανε σαφές ότι η
αλληλεγγύη ισοδυναμούσε με στα-
θερότητα. Ποτέ δεν πίστευα στην
προσωρινή έξοδο της Ελλάδας από
τη Ζώνη του Ευρώ. Ηταν δρόμος
χωρίς επιστροφή. Εκ των υστέρων
μπορούμε να πούμε ότι είχαμε δίκιο,
γιατί η Ζώνη του Ευρώ παρέμεινε

ενωμένη και η Ελλάδα εκπλήρωσε
όλες τις δεσμεύσεις της. Πέτυχε
όλα τα αναμενόμενα αποτελέσματα,
και ακόμη περισσότερα, ιδίως όσον
αφορά το δημοσιονομικό πλεόνα-
σμα. Ηταν επίσης απαραίτητο να
δείξουμε ότι η Ευρώπη άντεχε σε
μια εποχή που πολλοί αναρωτήθη-
καν για το μέλλον της: αναμενόταν
το βρετανικό δημοψήφισμα, το
προσφυγικό ζήτημα απασχολούσε
όλες τις χώρες. Η έξοδος της Ελ-
λάδας δεν θα ήταν απλώς μια απο-
συναρμολόγηση της Ζώνης του Ευ-
ρώ, θα σήμαινε την αποδόμηση
ολόκληρης της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης. Αυτό που προσάπτω συχνά
στην Ευρώπη δεν είναι η κατεύ-
θυνση των αποφάσεών της, αλλά

ο χρόνος που χρειάζεται για να τις
πάρει. Το ελληνικό ζήτημα ήταν
ευρέως γνωστό από το 2010. Επι-
λύθηκε το 2015. Αυτό κόστισε χρό-
νο, χρήμα και πολύ πόνο και θυσίες
για τους Ελληνες.
– Η γεωπολιτική κατάσταση έπαι-
ξε σημαντικό ρόλο στην απόφαση
να παραμείνει η Ελλάδα στη Ζώνη
του Ευρώ, και ποιος ήταν ο ρόλος
των Ηνωμένων Πολιτειών σε αυτή
την κρίση;

– Ο Μπαράκ Ομπάμα επέμεινε
πολύ ώστε να βρεθεί μια λύση, αλλά
το ΔΝΤ δεν βοήθησε ιδιαίτερα, ει-
δικά ο εκπρόσωπός του στην Ελ-
λάδα. Ομως ήταν δουλειά των Ευ-
ρωπαίων και μόνον αυτών να βρουν
λύση.

Το Grexit δεν ήταν μπλόφα, ήταν Plan Β 
Ο τέως πρόεδρος της Γαλλίας Φρανσουά Ολάντ μιλάει στην «Κ» για τις κρίσιμες διαπραγματεύσεις Ε.Ε. - Ελλάδας

Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η Ελλάδα έφτασε πολύ κοντά στην
έξοδο από τη Ζώνη του Ευρώ το
καλοκαίρι του 2015 παραδέχεται
στην «Κ» ο πρώην πρόεδρος της
Γαλλίας Φρανσουά Ολάντ. Το Gre-
xit δεν ήταν μπλόφα. Ηταν, ση-
μειώνει χαρακτηριστικά, ένα Plan
B το οποίο είχε προετοιμαστεί για
παν ενδεχόμενο με παρότρυνση
της Μέρκελ μετά την απόφαση
Τσίπρα να κάνει δημοψήφισμα.

Ο κ. Ολάντ μιλάει για το δρα-
ματικό παρασκήνιο που οδήγησε
στη συμφωνία του τρίτου μνημο-
νίου και υπογραμμίζει την προ-
σπάθεια που κατέβαλε η γαλλική
πλευρά για να μη φτάσει ποτέ στο
τραπέζι το Plan B για την Ελλάδα.
«Εάν απομακρυνθεί η Ελλάδα, ποι-
ος θα είναι ο επόμενος; Είστε βέ-
βαιοι ότι δεν θα είστε ο επόμενος;»,
ήταν το κύριο επιχείρημά του προς
τους εταίρους.

Πλέκει, όμως, και το εγκώμιο
της καγκελαρίου για την αποτροπή
του Grexit. «Η Αγκελα Μέρκελ
ήταν απαιτητική αλλά και υπομο-
νετική. Την τελευταία στιγμή, ενώ
θα μπορούσε να κλίνει προς την
επιλογή της εξόδου της Ελλάδας
από την Ευρωζώνη, κάτι για το
οποίο την πίεζαν αναμφίβολα μέσα
από την κυβέρνησή της, αντιστά-
θηκε για να μπορέσει να βρεθεί
μια αξιόπιστη και βιώσιμη λύση».
– Κύριε πρόεδρε, ήθελα κατ’ αρ-
χάς να σας ρωτήσω πόσο ση-
μαντικές ήταν η Ελλάδα και η
ελληνική υπόθεση κατά τη διάρ-
κεια της θητείας σας; 

– Oταν ανέλαβα την προεδρία
της δημοκρατίας το 2012, ο ελλη-
νικός φάκελος ήταν ήδη εδώ και
αρκετούς μήνες στο τραπέζι του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και στο
τραπέζι του προέδρου της γαλλι-
κής δημοκρατίας. Και δούλεψα
όλα αυτά τα χρόνια για να μπο-
ρέσει η Ελλάδα να μείνει στη Ζώνη
του Ευρώ. Παρέστην σε αμέτρητες
συναντήσεις είτε στο Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο, είτε με τους Eλληνες
πρωθυπουργούς, είτε, κυρίως, με
την Aγκελα Μέρκελ, η οποία ήταν
ενίοτε ένας δύσκολος εταίρος σε
όλες αυτές τις διαπραγματεύσεις.
– Πώς είδατε τον Αλέξη Τσίπρα
όταν κέρδισε τις εκλογές; Ως μία
απειλή για το στάτους κβο στην
Ευρώπη ή ως έναν πιθανό συ-
νομιλητή/συνοδοιπόρο;

– Τον είδα ως αρχηγό μιας κυ-
βέρνησης που εξελέγη για να ξε-
κινήσει μια διαδικασία επαναδια-
πραγμάτευσης των όρων που είχαν
επιβληθεί από την τρόικα στην
Ελλάδα και οι οποίοι ήταν ιδιαίτερα
σκληροί. Τον είδα ως έναν συνο-
μιλητή όχι μόνον επειδή είχε το
δικαίωμα αλλά και σοβαρό. Ανα-
γνώρισα βαθιά το γεγονός ότι η
πρώτη χώρα που επισκέφθηκε ο
Αλέξης Τσίπρας ήταν η Γαλλία.
Αισθάνθηκα υποχρεωμένος, από
τη φιλία που με δένει με τον ελ-
ληνικό λαό και τον σεβασμό μου
προς τον Αλέξη Τσίπρα, να κάνω
το παν για να παραμείνει η Ελλάδα
στην Ευρωζώνη και να υπάρξει
ελάφρυνση στο αυστηρό πρόγραμ-
μα που απαιτούσαν οι ευρωπαϊκές
αρχές, εξασφαλίζοντας παράλληλα
την επιστροφή της ισορροπίας
των δημοσιονομικών της Ελλάδας.
Ημουν πάντα ειλικρινής με τον
Αλέξη Τσίπρα, του επεσήμανα τι

τον περιμένει σε αυτή τη διαδι-
κασία. Τον ενθάρρυνα να συνερ-
γαστεί με τα ευρωπαϊκά θεσμικά
όργανα και με την κ. Μέρκελ, να
είναι τόσο πρωταγωνιστής όσο
και εταίρος, να μην απομονωθεί.
– Ποιες ήταν οι πρώτες συμβου-
λές που του δώσατε; Πιστέψατε
ποτέ ότι θα σταματούσε την
πληρωμή των ελληνικών υπο-
χρεώσεων εκβιάζοντας μία λύση;
Θεωρήσατε ποτέ ότι ο ίδιος, την
περίοδο Βαρουφάκη, σκεπτόταν
την έξοδο από το ευρώ;

– Είχα συμβουλέψει τον Αλέξη
Τσίπρα να ανοίξει τα χαρτιά του
με την Αγκελα Μέρκελ. Να δείξει
ότι ήξερε την ατζέντα του, ότι ήξε-
ρε ποιοι ήταν οι κίνδυνοι σε πε-
ρίπτωση αποτυχίας και ποιες θα
ήταν οι εγγυήσεις για την επιβολή
των δεσμεύσεων. Η Αγκελα Μέρ-
κελ ήταν απαιτητική αλλά και υπο-
μονετική. Την τελευταία στιγμή,

ενώ θα μπορούσε να κλίνει προς
την επιλογή της εξόδου της Ελλά-
δας από την Ευρωζώνη, κάτι για
το οποίο την πίεζαν αναμφίβολα
μέσα από την κυβέρνησή της, αν-
τιστάθηκε για να μπορέσει να βρε-
θεί μια αξιόπιστη και βιώσιμη λύση.
Ο εκβιασμός δεν αποτελεί ποτέ
λύση, ωστόσο, ήταν απαραίτητο
ο Αλέξης Τσίπρας να προβάλει το
πόσο επώδυνες ήταν ήδη οι προ-
σπάθειες για τη χώρα του και ότι
υπήρχε η ανάγκη να του δοθεί
χρόνος να διορθώσει τα οικονομικά
που είχαν υποβαθμιστεί από τους
προκατόχους του. Κράτησε τον
λόγο του. Εάν ο Αλέξης Τσίπρας
σκέφθηκε να φύγει από την Ευ-
ρωζώνη, δεν το είπε ποτέ, και ποτέ
δεν απείλησε ότι θα το κάνει.
– Πόσο δύσκολο ήταν να πεισθεί
η κ. Μέρκελ ότι έπρεπε να του
δώσει μία ευκαιρία;

– Φρόντισα ώστε η Αγκελα Μέρ-
κελ να μην παρασυρθεί προς μια
λύση που θα ήταν αντίθετη προς
τα συμφέροντα της Ευρώπης.
Ημουν ο πρωτεργάτης της επίμο-
νης αναζήτησης λύσης, αλλά χωρίς
τη συγκατάθεση της Αγκελα Μέρ-
κελ οι προσπάθειές μου θα ήταν
μάταιες.
– Είχατε μια δραματική συνάν-
τηση με τον κ. Τσίπρα και την
κ. Μέρκελ λίγο πριν ανακοινώσει
το δημοψήφισμα. Τι ελέχθη εκεί;
Σας αιφνιδίασε το δημοψήφισμα,
τι του είπατε εσείς και τι η Μέρ-
κελ στην τριμερή τηλεφωνική
διάσκεψη που είχατε την ημέρα
που το ανακοίνωσε;

– Αυτή η τηλεφωνική συνομιλία
ήταν ιδιαίτερα έντονη, διότι η Αγ-
κελα Μέρκελ και εγώ είχαμε στη-
ρίξει πολύ τον Αλέξη Τσίπρα και

τον είχαμε τότε ενθαρρύνει να
υιοθετήσει το σχέδιο που πρότεινε
η Επιτροπή. Αλλά ήθελε μια κα-
λύτερη συμφωνία και την υπο-
στήριξη της χώρας του με δημο-
ψήφισμα για να επιστρέψει στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων
με νέα ισχύ, το οποίο και έγινε.
Ομως υπήρχε ο κίνδυνος να πά-
ψουν οι περαιτέρω διαπραγμα-
τεύσεις. Εδώ και πάλι διασφάλισα
ότι μετά την ψηφοφορία των Ελ-
λήνων θα μπορούσαμε να ανοί-
ξουμε πάλι τις συζητήσεις για την
παραμονή της Ελλάδας στην Ευ-
ρωζώνη και για ένα νέο πρόγραμμα
βοήθειας. Αυτό δεν ήταν αυτο-
νόητο, διότι πολλοί θεωρούσαν,
ειδικά στη Γερμανία, ότι η λογική
συνέπεια του δημοψηφίσματος
έπρεπε να είναι το τέλος της δια-
πραγμάτευσης και η έξοδος της
Ελλάδας από τη Ζώνη του Ευρώ.
Είπα αυτήν την κουβέντα στον
Αλέξη: «Βοήθησέ με, να σε βοη-
θήσω».
– Το βράδυ του δημοψηφίσματος
είχατε δραματικές επικοινωνίες
με τον Ελληνα Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας. Τι συζητήσατε και
σε ποια φόρμουλα καταλήξατε
για να ξεκινήσει πάλι ο διάλογος
με τον Τσίπρα;

– Ο φίλος μου Προκόπης Παυ-
λόπουλος, ο Πρόεδρος της Ελλη-
νικής Δημοκρατίας, έπαιξε καθο-
ριστικό ρόλο. Με διαβεβαίωσε
πως η Ελλάδα είναι ακλόνητα ευ-
ρωπαϊκή και μου ζήτησε να εμ-
πιστευθώ ότι η ελληνική κυβέρ-
νηση θα επιστρέψει στον διάλογο,
το οποίο και έγινε. Παρ’ όλο που
δεν έχει την ίδια πολιτική κατεύ-
θυνση με τον Αλέξη Τσίπρα, ήταν
πολύ σημαντικό να μπορέσει να

βεβαιώσει, εξ ονόματος του ελ-
ληνικού λαού, την καλή πίστη
του πρωθυπουργού. Καλή πίστη
που πράγματι υπήρξε.
– Θέλω να μου περιγράψετε αυτό
το δραματικό τηλεφώνημα που
είχατε με τον κ. Τσίπρα το βράδυ
που βγήκε το αποτέλεσμα του
δημοψηφίσματος στην Ελλάδα.

– Ναι, ο Τσίπρας είχε κερδίσει
το δημοψήφισμα, αλλά είχε χάσει
την εμπιστοσύνη των Ευρωπαίων.
Μπορούσε να είναι περήφανος
που έπεισε τους Ελληνες να τον
στηρίξουν, αλλά έπρεπε και να
ανησυχεί πολύ για την επόμενη
ημέρα. Εκείνη τη νύχτα τον συ-
νεχάρην για το αποτέλεσμα, αλλά
του είπα ότι τώρα θα αντιμετώπιζε
πολύ μεγάλες δυσκολίες, αναφέ-
ροντάς του το εξής: «Εάν θέλεις
να παραμείνει η Ελλάδα στη Ζώνη
του Ευρώ, πρέπει να το πεις σύν-
τομα. Πρέπει να ανοίξεις άμεσα
τις διαπραγματεύσεις. Βοήθησέ
με, να σε βοηθήσω. Αν θέλεις να
πας σε μια λύση, θα σε βοηθήσω.
Αλλά μπορώ μόνο μέχρι εκεί που
εσύ θα έχεις αποφασίσει». Και τε-
λικά ήρθε στη διαπραγμάτευση.
– Του ζητήθηκε να απολύσει τον
Βαρουφάκη πριν πάει στις Βρυ-
ξέλλες;

– Ποτέ δεν απαιτήσαμε κάτι
από τον Αλέξη Τσίπρα σε ό,τι αφο-
ρούσε την επιλογή των ανθρώπων,
διότι ήταν αποκλειστικά δική του
ευθύνη. Ποτέ δεν του ασκήσαμε
πίεση, παρ’ όλο που είναι αλήθεια
ότι ο υπουργός κ. Βαρουφάκης
δεν έκανε τίποτα για να διευκο-
λύνει τη συμφωνία στο Eurogroup.
Δεν σταματούσε να κομπάζει και
έδινε μαθήματα οικονομίας στους
συναδέλφους του.

«H κ. Μέρκελ μου είπε ότι θα έπρεπε να εξετάσουμε την επιλογή του Grexit. Οτι αν η Γαλλία ήθελε να κρατήσει την Ελλάδα στη Ζώνη του Ευρώ, θα έπρεπε
να αποδεχθεί πως σε περίπτωση αποτυχίας χρειαζόταν να εξεταστεί και να προετοιμαστεί η λύση. Της απάντησα ότι πριν εξετάσουμε αυτό το ενδεχόμενο,
έπρεπε να γίνουν τα πάντα για να κρατηθεί η Ελλάδα στη Ζώνη του Ευρώ», λέει ο Φρανσουά Ολάντ στον Αλέξη Παπαχελά.

Η καθυστέρηση της Ευρώπης κόστισε χρήμα και πόνο στους Ελληνες

– Υπάρχει μια συζήτηση στην Ελ-
λάδα και στην Ευρώπη για το κατά
πόσον η κ. Μέρκελ, ο κ. Σόιμπλε
μπλόφαραν για το  Grexit  ή εάν
ήταν μια πραγματική απειλή. Εσείς
τι λέτε γι’ αυτό;
– Για τους Γερμανούς, ήταν μια
πιθανότητα, η οποία αρχικά
ήταν μάλλον θεωρητική ώστε
να ασκηθεί πίεση στις ελληνι-
κές αρχές, αλλά κάποια στιγ-
μή, μετά το δημοψήφισμα
που διοργανώθηκε στην Ελ-
λάδα για το σχέδιο της Επιτρο-
πής, η Γερμανία άλλαξε ση-
μαντικά τη θέση της, και ζήτη-
σε να υπάρξει έστω η μελέτη
ενός Grexit. H κ. Μέρκελ μου
είπε ότι θα έπρεπε να εξετά-
σουμε την επιλογή του Grexit.
Οτι αν η Γαλλία ήθελε να κρα-
τήσει την Ελλάδα στη Ζώνη
του Ευρώ, θα έπρεπε να απο-
δεχθεί πως σε περίπτωση
αποτυχίας χρειαζόταν να εξε-
ταστεί και να προετοιμαστεί η
λύση. Και απάντησα στην Αγ-
κελα Μέρκελ ότι πριν εξετά-
σουμε αυτό το ενδεχόμενο,
έπρεπε να γίνουν τα πάντα για
να κρατηθεί η Ελλάδα στη Ζώ-
νη του Ευρώ. Πρόσθεσα ότι το
Plan A ήταν να κρατήσουμε
την Ελλάδα, ποτέ δεν είχα εμ-
πιστοσύνη στα Plan Β. Ομως
ήταν ένα Plan Β. Και ως τέτοιο
το πρότειναν οι Γερμανοί για
την περίπτωση που η δια-
πραγμάτευση αποτύγχανε.
Αρα, ναι, η Ελλάδα έφτασε
κοντά στην έξοδο.

Η διαπραγμάτευση

Η Αγκελα Μέρκελ, ενώ
θα μπορούσε να κλίνει
προς την επιλογή 
της εξόδου της Ελλάδας
από την Ευρωζώνη,
όπως την πίεζαν 
από το κόμμα της,
αντιστάθηκε 
για να μπορέσει 
να βρεθεί μια αξιόπιστη
και βιώσιμη λύση.

Εάν ο Αλέξης Τσίπρας
σκέφθηκε να φύγει 
από την Ευρωζώνη, 
δεν το είπε ποτέ 
και ποτέ δεν απείλησε
ότι θα το κάνει.

Ο Προκόπης
Παυλόπουλος έπαιξε
καθοριστικό ρόλο. 
Mε διαβεβαίωσε 
πως η Ελλάδα είναι
ακλόνητα ευρωπαϊκή
και μου ζήτησε 
να εμπιστευθώ ότι 
η ελληνική κυβέρνηση
θα επιστρέψει 
στον διάλογο, 
το οποίο και έγινε.

Ποτέ δεν πίστευα 
στην προσωρινή έξοδο
της Ελλάδας από 
τη Ζώνη του Ευρώ. 
Ηταν δρόμος χωρίς
επιστροφή. Εκ των
υστέρων μπορούμε να
πούμε ότι είχαμε δίκιο.
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Το «μπλε κύμα» δεν έφτασε στην κάλπη
Οι Δημοκρατικοί κέρδισαν τη Βουλή, όμως δεν κατάφεραν να απειλήσουν τους Ρεπουμπλικανούς στη Γερουσία

Του ROSS DOUTHAT
THE NEW YORK TIMES

Μία φορά όλα συνέβησαν όπως τα
είχαμε προβλέψει και λέγοντας
«εμείς» εννοώ τους πολιτικούς σχο-
λιαστές που υιοθετήσαμε τους μέ-
σους όρους των δημοσκοπήσεων
και τις προβλέψεις των ειδικών.
Ηταν μία καλή νύχτα για τους Ρε-
πουμπλικανούς στη Γερουσία. Μία
εξαιρετική νύχτα για τους Δημο-
κρατικούς στη Βουλή των Αντι-
προσώπων. 

Αρκετές τραμπικές μεσοδυτικές
πολιτείες επέστρεψαν στους Δη-
μοκρατικούς, ενώ οι ψηφοφόροι
της Γερουσίας στις κόκκινες πο-
λιτείες παρέμειναν πιστοί στους
Ρεπουμπλικανούς. Η στρατηγική
της κινητοποίησης της βάσης δεν
εξυπηρέτησε τους Δημοκρατικούς
σε Φλόριντα και Τζόρτζια. Στην
ουσία, όμως, δύο χρόνια χάους και
υστερίας κατέληξαν σε μία επι-
στροφή στο αδιέξοδο.

Οι Ρεπουμπλικανοί έχουν λάβει
αρκετά έπαθλα που έδρασαν πα-
ρηγορητικά για την απώλεια της
Βουλής, ώστε να νιώθουν καλά με
το αποτέλεσμα. Οι επικριτές του
Τραμπ από τα δεξιά θα νιώθουν
κατά τι καλύτερα, καθώς τώρα η
Βουλή των Αντιπροσώπων μπορεί
να ερευνήσει και να ελέγξει τον
πρόεδρο, ενώ ταυτόχρονα η Γε-
ρουσία θα συνεχίζει να επικυρώνει
τους διορισμούς συντηρητικών
δικαστών. Ωστόσο, αυτή η εκλο-
γική αναμέτρηση επιβεβαιώνει
ότι η περίοδος #MAGA (Make
America Great Again) στην πολι-
τική της δεξιάς πτέρυγας είναι βα-
σικά μία αμυντική περίοδος. Το
Ρεπουμπλικανικό Κόμμα εξασφά-
λισε τη νίκη στις προεδρικές εκλο-

γές χάρη στην τύχη και χάρη στο
γεγονός ότι πρόεδρος δεν εκλέγε-
ται αυτός που κερδίζει τη λαϊκή
ψήφο, αλλά αυτός που συγκεν-
τρώνει την πλειοψηφία στο κολέγιο
των εκλεκτόρων. Επίσης, οι Ρε-
πουμπλικανοί αξιοποίησαν το γε-
γονός ότι ελέγχουν τη Γερουσία
ώστε να επιτύχουν τον διορισμό
συντηρητικών δικαστών, αλλά δεν
κατόρθωσαν να δρέψουν εκλογικά
κέρδη από την πολύ καλή πορεία
της οικονομίας, ούτε να χτίσουν
μία ισχυρή, λαϊκή πλειοψηφία.

Αντίθετα, εξακολούθησαν να
χάνουν τους κατοίκους των προ-
αστίων, ενώ η μεγάλη επιρροή
τους στην εργατική τάξη των με-
σοδυτικών πολιτειών συρρικνώ-
θηκε. Η πολιτική στρατηγική για
τους Ρεπουμπλικανούς μετά τη νί-
κη του Τραμπ στις εκλογές του
2016 έπρεπε να είναι σαφής: κλει-
δώστε την ψήφο της εργατικής
τάξης με μία δόση οικονομικού
λαϊκισμού, αλλά κρατήστε και τους
κατοίκους των προαστίων μετριά-
ζοντας τις υπερβολές του Τραμπ.
Αντί γι’ αυτό, ο πρόεδρος άφησε
τους Ρεπουμπλικανούς του Κογ-
κρέσου να χαράσσουν πολιτική κι
εκείνοι τον άφησαν να είναι ο εαυ-
τός του στα θέματα που τον εν-
διέφεραν. Επομένως, η απώλεια

της Βουλής των Αντιπροσώπων
είναι αυτό ακριβώς που δικαιούν-
ταν τόσο ο Τραμπ, όσο και ο απερ-
χόμενος πρόεδρος της Βουλής,
Πολ Ράιαν.

Και τι συμβαίνει με τους Δημο-
κρατικούς; Εχουν επιλύσει κάποια
από τα προβλήματα της περιόδου
Ομπάμα, κυρίως αυτό της συμμε-
τοχής στις ενδιάμεσες εκλογές.
Δεν κατάφεραν, όμως, να βρουν
ένα τρόπο να μεταφράσουν την
πλειοψηφία της λαϊκής ψήφου σε
πλειοψηφία μέσα στη Γερουσία.
Οσο άδικη και αν θεωρούν οι προ-
οδευτικοί ακόμη και την ίδια την
ύπαρξη της Γερουσίας, είναι προ-
φανές ότι χρειάζεται να ελέγξουν
και αυτό το νομοθετικό σώμα, αν
θέλουν να προωθήσουν την ατζέν-
τα τους.

Λάθος τρόπος
Προφανώς, οι Δημοκρατικοί θέ-

λουν να αλώσουν τις ρεπουμπλι-
κανικές έδρες της Γερουσίας. Το
πρόβλημα είναι ότι επιθυμούν να
τις κερδίσουν με τον ίδιο ακριβώς
τρόπο που έχασαν στο Τέξας, δη-
λαδή με το χάρισμα του υποψηφίου
και την κινητοποίηση των ακτιβι-
στών, αντί για τον ιδεολογικό συμ-
βιβασμό. 

Ετσι έμειναν να περιμένουν,
όπως στο παρελθόν, πότε οι δη-
μογραφικές αλλαγές ή μία οικονο-
μική ύφεση θα τους δώσει αυτήν
την ευκαιρία. Μέχρις ότου γίνει
κάτι τέτοιο, θα διαθέτουμε δύο
κόμματα που, με διαφορετικούς
τρόπους, μοιάζουν ικανοποιημένα
με τις ανεπαρκείς συμμαχίες τους.
Και με μία χώρα που χρειάζεται
μία σταθερή κυβερνητική πλει-
οψηφία, αλλά μένει ικανοποιημένη
με την ακυβερνησία.

Στο νεκρό σημείο η Αμερική

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Αν οι ενδιάμεσες εκλογές στις ΗΠΑ,
την περασμένη Τρίτη, θεωρήθηκαν
ένα δημοψήφισμα για τη μέχρι
τώρα θητεία του Αμερικανού προ-
έδρου Ντόναλντ Τραμπ, τα δύο
επόμενα χρόνια, έως τις επόμενες
προεδρικές εκλογές, τον Νοέμβριο
του 2020, αναμένεται να είναι μια
παρατεταμένη προεκλογική θητεία
για την επανεκλογή του. Ηδη ο
Τραμπ έχει συγκεντρώσει πάνω
από 100 εκατ. δολάρια και η πρώτη
του μετεκλογική ενέργεια ήταν να
απομακρύνει τον υπουργό Δικαιο-
σύνης Τζεφ Σέσιονς και να επιτεθεί
με νέα δριμύτητα στον Τύπο, στε-
ρώντας μάλιστα τη διαπίστευση
από τον δημοσιογράφο του CNN,
Τζιμ Ακόστα, στον Λευκό Οίκο.

Στόχος του είναι να διασφαλίσει
την απαξίωση της έρευνας του ει-
δικού εισαγγελέα Ρόμπερτ Μιούλερ
για τη ρωσική ανάμειξη στις εκλογές
του 2016 και τη δαιμονοποίηση
των αντιπολιτευτικών ΜΜΕ, με τη
διασπορά θεωριών συνωμοσίας και
ψεύτικων ειδήσεων.

Στον Γουίτακερ ο θώκος
Δεν είναι τυχαίο ότι ανέθεσε προ-

σωρινά τον θώκο του Σέσιονς στον
προσωπάρχη του, Ματ Γουίτακερ,
ο οποίος έχει ταχθεί ανοιχτά κατά
του έργου του Μιούλερ.

Ο διχαστικός λόγος του Τραμπ
συσπείρωσε μεν τους Δημοκρατι-
κούς και εκτόξευσε σε πρωτοφανή
ύψη τη συμμετοχή στην αναμέ-
τρηση (114 εκατομμύρια ψήφισαν,
31 εκατομμύρια παραπάνω από το
2014), ταυτόχρονα όμως ενίσχυσε
πολλούς υπερσυντηρητικούς υπο-
ψηφίους από το κόμμα του, που
απέδειξαν πίστη και αφοσίωση στο
πρόσωπό του. Η μετριοπάθεια
στους κόλπους των Ρεπουμπλικα-
νών πλέον σπάνια ανταμείβεται.

Οπως είπε και ο ίδιος στην επει-
σοδιακή συνέντευξη Τύπου της
περασμένης Τετάρτης στον Λευκό
Οίκο, το βασικό συμπέρασμα από
τις ενδιάμεσες εκλογές είναι ότι
«αρέσω στον κόσμο». Οντως η πα-
ρουσία του Τραμπ στην προεκλο-
γική εκστρατεία έπαιξε καθορι-
στικό ρόλο για τη διατήρηση του
ελέγχου της Γερουσίας από τους
Ρεπουμπλικανούς, με αποτέλεσμα

τον πλήρη ιδεολογικό διεμβολισμό
του Grand Old Party από τον Αμε-
ρικανό πρόεδρο και το ιδιόρρυθμο
προσωπικό του ύφος άσκησης πο-
λιτικής.

Με την αντιμεταναστευτική ρη-
τορική του, τις επιθέσεις του κατά
γυναικών, μουσουλμάνων και Τύ-
που, ο Τραμπ φαίνεται –ελέω εκλο-
γικού συστήματος και χάραξης των

περιφερειών– να συγκροτεί ένα
ομοιογενές, φοβικό ακροατήριο με
χαμηλό επίπεδο μόρφωσης, κυρίως
στις αγροτικές περιοχές.

Aπό την πλευρά τους οι Δημο-
κρατικοί κέρδισαν μεν τη Βουλή
και άρα τη δυνατότητα να παρα-
πέμψουν τον Αμερικανό πρόεδρο,
αλλά οι προσδοκίες για «μπλε κύμα»
δεν επιβεβαιώθηκαν. Κυριάρχησαν
στα αστικά κέντρα, στις γυναίκες
και στις μειονότητες, δεν κατάφε-
ραν όμως να απειλήσουν τους Ρε-
πουμπλικανούς στη Γερουσία, οι
οποίοι μάλιστα αυξάνουν την πλει-
οψηφία τους στο σώμα. Η αποστολή
τους στη Βουλή τώρα είναι σύνθετη:
από τη μία πρέπει να επικεντρω-
θούν στην αποδόμηση του Τραμπ
μέσα από την αμφισβήτηση των
επιχειρήσεών του και του φορολο-
γικού πατριωτισμού του και από
την άλλη να παραγάγουν νομοθε-
τικό έργο, ώστε να μην κατηγορη-

θούν για παραλυτική πολιτική. Η
ανάδειξη της υγείας σε κεντρικό
ζήτημα τούς βοήθησε εκλογικά,
αφού εξακολουθεί να αποτελεί βα-
σικό μέλημα των Αμερικανών ψη-
φοφόρων, σε αντίθεση με την οι-
κονομία, π.χ., που έχει υποχωρήσει
στις προτεραιότητές τους. Eτσι οι
βουλευτές θα κληθούν τώρα να
υλοποιήσουν τις υποσχέσεις τους
στο εκλογικό σώμα, αφού μια αρ-
γόσυρτη και αδιέξοδη μετωπική
σύγκρουση με τον Αμερικανό πρό-
εδρο θα μπορούσε τελικά να αποβεί
εις βάρος τους.

Αναζητώντας αστέρι
Ενα ακόμη πρόβλημα για τους

Δημοκρατικούς είναι ότι δεν έχει
αναδειχθεί κάποιο νέο αστέρι πέραν
των «σεσημασμένων» δυνάμει αν-
τιπάλων του Τραμπ: του τέως αν-
τιπροέδρου Τζο Μπάιντεν, ο οποίος
δεν έβαλε υποψηφιότητα το 2016

λόγω του θανάτου του γιου του
αλλά θα είναι 77 ετών το 2020, της
γερουσιαστού της Μασαχουσέτης
Ελιζαμπεθ Ουόρεν, την οποία ο
Τραμπ αποκαλεί κοροϊδευτικά«Πο-
καχόντας» εξαιτίας του ισχυρισμού
της ότι είναι απόγονος αυτόχθονων
Αμερικανών, και του γερουσιαστή
του Βερμόντ Μπέρνι Σάντερς, ο
οποίος δημιούργησε αίσθηση ως
εσωκομματικός αντίπαλος της Χί-
λαρι Κλίντον για τις εκλογές του
2016, αλλά θα είναι συνομήλικος
του Μπάιντεν το 2020. 

Οι μεγάλες ελπίδες του κόμματος,
ο Μπέτο Ο’ Ρουρκ, υποψήφιος γε-
ρουσιαστής στο Τέξας, και ο Αν-
τριου Γκίλαμ, υποψήφιος κυβερ-
νήτης της Φλόριντα, απέτυχαν να
εκλεγούν την Τρίτη, ενώ η Στέισι
Αμπραμς, υποψήφια κυβερνήτης
στην Τζόρτζια, διεκδικεί επανα-
καταμέτρηση προτού αποδεχθεί
την ήττα της.

Στη διάρκεια της προεκλογι-
κής εκστρατείας για τις ενδιά-
μεσες εκλογές, οι Δημοκρατι-
κοί δαπάνησαν 2,5 δισ. δολάρια
έναντι 2,2 δισ. που ξόδεψαν οι
Ρεπουμπλικανοί. Οι Δημοκρα-
τικοί κατάφεραν να συγκεν-
τρώσουν μεγάλα ποσά χρημα-
τοδότησης με τη βοήθεια μι-
κρών δωρητών, που συνέβα-
λαν στην εκλογή υποψηφίων
από το Κεντάκι μέχρι την Καλι-
φόρνια και το Τέξας. Ειδικά η
ηλεκτρονική πλατφόρμα Act-
Blue επέτρεψε στο κόμμα να
συγκεντρώσει 1,6 δισ. δολάρια
από τα συνολικά 2,5 δισ. δολά-
ρια. Το κόμμα θεωρεί ότι μπο-
ρεί να συνεχίσει έως το 2020
να στηρίζεται στον οβολό των
μικρών και όχι στις μεγάλες
επιτροπές της Ουάσιγκτον και
τα super PACs, τις υπερεπιτρο-
πές που έχουν τη δυνατότητα
να εισπράττουν απεριόριστα
ποσά, με αποτέλεσμα και οι
Ρεπουμπλικανοί να μελετούν
αυτό το μοντέλο χρηματοδότη-
σης. Ειδικά στον αγώνα για τον
έλεγχο της Γερουσίας, οι Δη-
μοκρατικοί υποψήφιοι κόμισαν
το 27% της συνολικής χρημα-
τοδότησης από μικρούς δωρη-
τές, ενώ το αντίστοιχο ποσοστό
για τους Ρεπουμπλικανούς
ήταν υποδιπλάσιο: 13%. Στη
Βουλή τα ποσοστά αυτά ήταν
16% έναντι 8%. Οπως επιση-
μαίνει το Politico, η ψηφιακή
χρηματοδότηση εμφανίστηκε
μεν στο προσκήνιο της εκστρα-
τείας των Δημοκρατικών για τη
Βουλή και τη Γερουσία, χωρίς
αυτό να σημαίνει ότι δεν υπήρ-
ξαν και μεγάλοι χρηματοδότες,
όπως ο μεγιστάνας Μάικλ
Μπλούμπεργκ, ο οποίος έδωσε
100 εκατ. δολάρια για να ενι-
σχύσει τη μάχη του κόμματος
για τον έλεγχο της Γερουσίας.
Αλλωστε ο πρώην δήμαρχος
της Νέας Υόρκης είναι πιθανό
να είναι και ο ίδιος υποψήφιος
πρόεδρος σε δύο χρόνια.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Αυτή τη φορά, οι δημοσκοπήσεις
εν πολλοίς επιβεβαιώθηκαν – και
μαζί τους, ο βαθύς διχασμός που
μαστίζει την αμερικανική κοινωνία
στην εποχή του Ντόναλντ Τραμπ.
Οι Δημοκρατικοί ανέκτησαν τον
έλεγχο της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων, για πρώτη φορά από το
2010. 

Οι Ρεπουμπλικανοί διατήρησαν
τον έλεγχο της Γερουσίας, αυξά-
νοντας μάλιστα την πλειοψηφία
τους κατά δύο έδρες. Σε πολιτειακό
επίπεδο, επτά πολιτείες επέλεξαν
να αντικαταστήσουν τους Ρεπουμ-
πλικανούς κυβερνήτες τους με Δη-
μοκρατικούς. Μεταξύ αυτών ήταν
κρίσιμες για τις προεδρικές εκλογές
πολιτείες όπως το Ουισκόνσιν και
Μίσιγκαν, αλλά δεν ήταν δύο ακόμα
πιο κρίσιμες (Οχάιο, Φλόριντα).

Ο Μπαράκ Ομπάμα, στην ομιλία
του στο εθνικό συνέδριο των Δη-
μοκρατικών του 2004 με την οποία
έγινε διάσημος, είχε πει ότι «δεν
υπάρχουν μπλε [σ.σ. Δημοκρατικές]
και κόκκινες [σ.σ. Ρεπουμπλικα-
νικές] πολιτείες, υπάρχουν οι Ηνω-
μένες Πολιτείες». Ο χάρτης των
αποτελεσμάτων των εκλογών της
περασμένης Τρίτης αποτυπώνει
γλαφυρά τη διάψευση του ενωτικού
αυτού μηνύματος. Ακόμα και εντός
των πολιτειών, η διάσταση μεταξύ
της εκλογικής συμπεριφοράς των
αστικών κέντρων και των προ-
αστίων (συντριπτικά υπέρ των Δη-
μοκρατικών) και των αγροτικών
περιοχών (όπου κυριαρχούν οι Ρε-
πουμπλικανοί) ήταν μεγαλύτερη
από ποτέ. Οπως το 2016, οι Δημο-
κρατικοί είχαν πολύ ισχυρή στή-
ριξη από μειονοτικούς ψηφοφόρους
και λευκούς με υψηλό επίπεδο μόρ-

φωσης (ειδικά γυναίκες), ενώ οι
Ρεπουμπλικανοί βασίστηκαν ακόμα
περισσότερο στους λευκούς, ειδικά
στον Νότο και ειδικά σε εκείνους
με χαμηλό επίπεδο μόρφωσης.

Οπως σημειώνει σε ανάλυσή
του ο προοδευτικός ιστότοπος
Vox, έχουν διαμορφωθεί δύο δια-
φορετικά στρατόπεδα στις ΗΠΑ,
με διακύβευμα το ζήτημα της
ταυτότητας. Το χάσμα μεταξύ
των δύο πλευρών, σημειώνει
το Vox, μεγάλωσε επί προεδρίας
Ομπάμα, αλλά «η προεκλογική
εκστρατεία του Ντόναλντ Τραμπ
το 2016, η πιο φυλετικά διχαστική
της σύγχρονης Ιστορίας, κλιμά-
κωσε την κατάσταση, μετατρέ-
ποντάς την σε έναν ψυχρό εμ-
φύλιο πόλεμο».

Δύο τεταμένα χρόνια
Σε αυτό το πλαίσιο, το αποτέλεσμα

των ενδιάμεσων εκλογών ανοίγει
την αυλαία σε ένα διετές επεισόδιο
«διαιρεμένης διακυβέρνησης» (με
την προεδρία και τη Βουλή σε αν-
τίπαλα χέρια) που αναμένεται ιδι-
αίτερα τεταμένο. 

Ηδη, με την επιλογή του να εξα-
ναγκάσει σε παραίτηση τον υπουργό
Δικαιοσύνης Τζεφ Σέσιονς, ο Τραμπ
προκαλεί τους Δημοκρατικούς να
ξεκινήσουν έρευνες εναντίον του.
Πιθανότατα αυτή θα είναι η βασική

δραστηριότητα της νέας Βουλής
που θα ορκιστεί τον Ιανουάριο – η
παραγωγή κλητεύσεων, όχι νομο-
σχεδίων. Η Γερουσία, από την πλευ-
ρά της, θα ασχοληθεί κυρίως με την
επικύρωση του διορισμού συντη-
ρητικών δικαστών στα ομοσπον-
διακά δικαστήρια.

Παράλληλα, οι Δημοκρατικοί θα
ξεκινήσουν τη μεγάλη αναζήτηση
για τον υποψήφιο που θα μπορέσει
να νικήσει τον Τραμπ. Γράφοντας
προ μηνών στους New York Times,
ο Μπράιαν Σάφνερ, καθηγητής στο
Tufts και ένας από τους βασικούς
συντελεστές του Cοoperative Con-
gressional Election Survey (εκλο-
γικής έρευνας με περισσότερους
από 50.000 συμμετέχοντες), τόνιζε
ότι το κόμμα πρέπει να διευρύνει
τη στρατηγική του πέρα από τον
επαναπατρισμό ψηφοφόρων του
Ομπάμα που το 2016 ψήφισαν
Τραμπ. 

Ο Σάφνερ αναδεικνύει τη σημα-
σία των 4 εκατομμυρίων – «κυρίως
νέων και μη λευκών»– που ψήφισαν
τον Ομπάμα το 2012 αλλά το 2016
απείχαν από τις κάλπες (συν άλλων
σχεδόν 2 εκατομμυρίων που στρά-
φηκαν πρόπερσι σε τρίτα κόμματα).
Η προσέλευση των νέων 18-29 ετών,
σύμφωνα με το CIRCLE (Center for
Information and Research on Civic
Learning and Engagement) του
Tufts, αυξήθηκε από 21% το 2014
σε 31% στις φετινές ενδιάμεσες
εκλογές (ρεκόρ 25ετίας).

Οποιος κι αν είναι ο Δημοκρα-
τικός υποψήφιος, πάντως, θα δώσει
τη μάχη σε συνθήκες ακραίας πό-
λωσης, απέναντι σε έναν πρόεδρο
που δεν διστάζει, στον βωμό της
επικράτησης, να απευθυνθεί στα
πιο άγρια ένστικτα της λευκής
πλειοψηφίας.

Μία χώρα, δύο αντίπαλοι κόσμοι

Οι δαπάνες
και οι χρηματοδότες

<<<<<<

Η χώρα χρειάζεται 
σταθερή κυβερνητική
πλειοψηφία, αλλά οι
εκλογές έδωσαν μια πα-
ραλυτική ισορροπία δυ-
νάμεων ανάμεσα στα δύο
στρατόπεδα.

<<<<<<

«Αρέσω στον κόσμο»,
είπε ο Τραμπ, 
ο οποίος συγκροτεί 
ένα ομοιογενές, φοβικό
ακροατήριο με χαμηλό
επίπεδο μόρφωσης,
κυρίως σε αγροτικές
περιοχές.

<<<<<<

Οι ενδιάμεσες εκλογές
επιβεβαίωσαν 
το διχαστικό κλίμα,
οδηγώντας αναλυτές 
να μιλήσουν 
για «ψυχρό εμφύλιο».
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Λίγο αφότου έγινε ηγέτης της Κίνας,
ο Σι Τζινπίνγκ έκανε ένα προσκύ-
νημα προκειμένου να καταθέσει
στεφάνι στο μεγάλο μπρούντζινο
μνημείο προς τιμήν ενός από τους
προκατόχους του, του ανθρώπου
που ξεκίνησε τη νέα εποχή της κα-
πιταλιστικής ευδαιμονίας πριν από
σαράντα χρόνια, του Ντενγκ Ξιαο-
πίνγκ. Η χειρονομία του Σι δεν προ-
κάλεσε εντύπωση. Ο Ντενγκ είναι
μόλις δεύτερος μετά τον Μάο στο
πάνθεον των ιδρυτών της κομμου-
νιστικής Κίνας και η επιρροή του
συνεχίστηκε για πολύ μετά τον θά-
νατό του, το 1997. Ολοι οι Κινέζοι
ηγέτες προσπάθησαν να παρου-
σιαστούν σαν διάδοχοι του
Ντενγκ. Ωστόσο ο Σι φαίνεται τώρα
να ακολουθεί διαφορετική προσέγ-
γιση. Ενας μεγάλος πίνακας της
επίσκεψής του στο μνημείο εκτί-
θεται στα μουσεία όλης της Κίνας
πριν από την επέτειο, τον Δεκέμ-
βριο, της συνάντησης της κομμου-
νιστικής ηγεσίας, που ο Ντενγκ
χρησιμοποίησε για να εκκινήσει
«τη μεταρρύθμιση και το άνοιγμα»
της χώρας.

Μεταβολή προπαγάνδας
Πρόκειται για το τελευταίο πα-

ράδειγμα αυτού που οι παρατηρητές
βλέπουν ως συντονισμένη προ-
σπάθεια να ενισχυθεί ο ρόλος του
Σι στην επίσημη ιστορία του κόμ-
ματος, εις βάρος του Ντενγκ, μια
μεταβολή της προπαγάνδας που
μπορεί να επηρεάσει σοβαρά την
κινεζική πολιτική. 

Ωστόσο ο Σι δεν προσπάθησε
να σβήσει τον Ντενγκ εντελώς. Τα-
ξίδεψε στη νότια Κίνα, τον περα-
σμένο μήνα, σε μια επίσκεψη με
σαφείς αναφορές στη διάσημη πε-
ριοδεία του Ντενγκ το 1992 στην
περιοχή. Η θέση του Ντενγκ, όμως,
είχε αποδυναμωθεί καθώς ο Σι ενί-
σχυσε τη δική του εικόνα με μια
χορογραφημένη εκστρατεία των
πολυμέσων, που οι επικριτές του
θεώρησαν ως επιστροφή στη λα-
τρεία της προσωπικότητας του
Μάο. «Ο Σι δεν χαίρεται να ενεργεί
στη σκιά του Ντενγκ», λέει ο Τζού-
λιαν Γκέγουιρτς, ακαδημαϊκός στο
Κέντρο Γουέδερχεντ - Διεθνών Θε-
μάτων του Χάρβαρντ, προσθέτον-
τας ότι ο Σι επιθυμούσε «να καθιε-
ρώσει ένα διακριτό πολιτικό σύ-
στημα που θα έχει τον ίδιο στο επί-
κεντρο». Ο Γκέγουιρτς παρατηρεί

ότι οι προκάτοχοι του Σι, ο Ζιανγκ
Ζεμίν και ο Χου Ζιντάο, όφειλαν
τις θέσεις τους και την πολιτική
τους νομιμότητα στον Ντενγκ. Ο
Σι, αντιθέτως, απέκτησε εθνική
ισχύ μόνο μετά τον θάνατο του
Ντενγκ και είναι ο πρώτος Κινέζος
ηγέτης που ανέλαβε την εξουσία
χωρίς να έχει αναρριχηθεί, με τη
βοήθεια του Ντενγκ, στα ύπατα
αξιώματα του κόμματος. Ωστόσο,
η φήμη του Ντενγκ αποτελεί ένα
ιστορικό μέτρο έναντι του οποίου
ο Σι θα μετρηθεί, αλλά και μία πηγή
παράδοσης που άλλοι στο κόμμα
μπορεί να χρησιμοποιήσουν προ-
κειμένου να περιορίσουν τις επι-
λογές του. 

Κατά πολλούς τρόπους, ο Σι προ-
τίμησε πολιτικές που ξεφεύγουν
από την ατζέντα του Ντενγκ. Επέ-
λεξε πιο αποφασιστική εξωτερική
πολιτική, που προκαλεί ανοικτά
τις ΗΠΑ, εργάστηκε για να περιο-
ρίσει τη δυτική επιρροή στην κι-
νεζική κοινωνία και προσπάθησε
να προστατεύσει τις κινεζικές εται-
ρείες από τον ξένο ανταγωνισμό. 

Επίσης αφαίρεσε τα όρια της θη-
τείας από την προεδρία, κάνοντας
πολλούς Κινέζους να επαναλάβουν
την προειδοποίηση του Ντενγκ
από το 1980, πως η «ισόβια θητεία»
μπορεί να διαφθείρει τους κομμα-
τικούς ηγέτες. Ο Σι έχει εδραιώσει
τη θέση του ως ανώτατος ηγέτης
της Κίνας και μοιάζει να μην έχει
σημαντικό πολιτικό αντίπαλο. Μετά
ένα καλοκαίρι δυσμένειας για τους
εμπορικούς πολέμους με τις ΗΠΑ,
ο Σι ενίσχυσε τη θέση του πάνω
στο πολιτικό σύστημα. 

Η επερχόμενη επέτειος των με-
ταρρυθμίσεων που συνδέονται με
τον Ντενγκ παραμένει απατηλή
για τον Σι, επειδή η κατεύθυνση
της χώρας υπό την ηγεσία του εξα-
κολουθεί να αντλεί δυσάρεστες
συγκρίσεις με την προσέγγιση του
Ντενγκ «κρύψτε τη δύναμή σας,
κρύψτε τον χρόνο σας», τουλάχι-
στον σε κάποιους φιλελεύθερους
αναλυτές και αξιωματούχους.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Με τον πομπώδη τρόπο που μας
έχει συνηθίσει, ο Ντόναλντ
Τραμπ ανακοίνωσε την περα-
σμένη Δευτέρα «τις πιο συντρι-
πτικές κυρώσεις που έχουν επι-
βληθεί ποτέ στην αμερικανική
ιστορία», με στόχο το Ιράν. Φυ-
σική συνέχεια της απόφασής
του να αποσύρει μονομερώς τις
ΗΠΑ από τη διεθνή συμφωνία
του 2015 για το ιρανικό πυρη-
νικό πρόγραμμα, η κίνηση αυτή
ισοδυναμεί με πραγματικό οι-
κονομικό πόλεμο. Οι νέες κυ-
ρώσεις απειλούν να θέσουν
εκτός λειτουργίας τον βασικό
πνεύμονα της ιρανικής οικονο-
μίας, τις εξαγωγές πετρελαίου,
όπως και τις δύο βασικές αρτη-
ρίες που τον υποστηρίζουν, τις
τράπεζες και τη ναυτιλία.

Θεωρητικά, η αμερικανική
κυβέρνηση είναι πρόθυμη να
συζητήσει με την Τεχεράνη μια
νέα συμφωνία, που θα αντικα-
ταστήσει εκείνη του 2015. Ωστό-
σο, οι δώδεκα όροι που έθεσε

ο Αμερικανός υπουργός Εξω-
τερικών Μάικ Πομπέο προκα-
λούν με τον μαξιμαλισμό τους.
Πέραν της παραίτησης από το
πυρηνικό πρόγραμμα, ζήτησε
από την Τεχεράνη να ακυρώσει
και το πυραυλικό της πρόγραμ-
μα, που δεν περιλαμβανόταν
στην προηγούμενη συμφωνία,
να αποσυρθεί από τη Συρία και
την Υεμένη, ενώ έθεσε ακόμη
και ζητήματα ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων που αφορούν το
εσωτερικό πολιτικό σύστημα.
Με δύο λόγια, ζήτησε μια άνευ
όρων παράδοση, παραπέμπον-
τας όχι σε διπλωματική δια-
πραγμάτευση, αλλά σε ωμή επι-
βολή όρων ύστερα από συντρι-
πτική νίκη σε στρατιωτική σύγ-
κρουση. Δικαιούται επομένως
να εικάσει κανείς ότι εκείνο
που επιδιώκει η κυβέρνηση
Τραμπ δεν είναι μια αλλαγή πο-
λιτικής από την Τεχεράνη, αλλά
η αλλαγή καθεστώτος στην Τε-
χεράνη.

Επιπλέον, ο Μάικ Πομπέο
απείλησε με δρακόντειες κυ-
ρώσεις οποιοδήποτε τρίτο μέ-
ρος, κυβέρνηση ή επιχείρηση,
αποπειραθεί να κάνει μπίζνες
με την Τεχεράνη, παραβιάζον-
τας τις αμερικανικές κυρώσεις.
Βεβαίως, η κυβέρνηση Τραμπ
δεν πρωτοτυπεί επ’ αυτού. Οι
Ηνωμένες Πολιτείες πιστεύουν
ότι νομιμοποιούνται, απλώς και
μόνο λόγω της ισχύος τους, να
υποστηρίζουν ότι οποιαδήποτε
απόφασή τους έχει νομική ισχύ
όχι μόνο επί αμερικανικού εδά-
φους αλλά σε όλη την υδρόγειο.
Τον Μάιο του 2015, δύο μήνες

προτού επιτευχθεί η συμφωνία
για το ιρανικό πυρηνικό πρό-
γραμμα, επί κυβέρνησης Ομ-
πάμα, η γαλλική τράπεζα BNP
Paribas καταδικάστηκε στο
εξοντωτικό πρόστιμο των 8,9
δισ. δολαρίων για παραβίαση
των αμερικανικών κυρώσεων
κατά του Ιράν, της Κούβας και
του Σουδάν. 

Το καινούργιο και πιο εξορ-
γιστικό με τη σημερινή κυβέρ-
νηση των ΗΠΑ, ενός κράτους–
μόνιμου μέλους του Συμβουλίου
Ασφαλείας, είναι ότι απειλεί με
κυρώσεις όχι όσους θα παρα-
βιάσουν μια απόφαση των Ηνω-
μένων Εθνών, αλλά όσους θα
την εφαρμόσουν. Πραγματικά,
το Συμβούλιο Ασφαλείας με την

ομόφωνη απόφαση 2231 της
20ής Ιουλίου 2015 ενέκρινε τη
συμφωνία για το ιρανικό πυρη-
νικό πρόγραμμα, ενώ φέτος το
Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο
του ΟΗΕ κάλεσε την Ουάσιγ-
κτον να άρει τις κυρώσεις κατά
της Τεχεράνης.

Οσο κυνική κι αν είναι, η πο-
λιτική αυτή έχει απτά αποτελέ-
σματα. Αντιμέτωπες με το δί-
λημμα να διαλέξουν ανάμεσα
στην αμερικανική αγορά και
την ιρανική, μεγάλες ευρωπαϊ-
κές πολυεθνικές, όπως η PSA
(Peugeot - Citroen) και η Total,
έχουν ήδη αποσυρθεί από το
Ιράν. Ο αποκλεισμός της χώρας
από το διεθνές χρηματοπιστω-
τικό σύστημα έχει προκαλέσει

συνθήκες οικονομικής ασφυξίας.
Το εθνικό νόμισμα, το ριάλ, έχα-
σε φέτος τα δύο τρίτα της αξίας
του έναντι του δολαρίου, οι βιο-
μηχανίες έχουν δραματική έλ-
λειψη πρώτων υλών και μηχα-
νολογικού εξοπλισμού, η ανερ-
γία ανεβαίνει και πολλές οικο-
γένειες δυσκολεύονται να προ-
μηθευτούν κρέας και αλεύρι.

Θύελλα ενόψει
Η οικονομική δυσπραγία φέρ-

νει σε δεινή θέση τον μετριο-
παθή πρόεδρο Χασάν Ροχανί,
ο οποίος κέρδισε τις εκλογές με
βασική επαγγελία την αναπτυ-
ξιακή ώθηση που θα έδινε στη
χώρα του η συμφωνία για το
πυρηνικό πρόγραμμα και η εξο-
μάλυνση με τη Δύση. 

Για την ώρα, ο ανώτατος ηγέ-
της, αγιατολάχ Αλί Χαμενεΐ,
συγκρατεί τους σκληροπυρη-
νικούς, που πιέζουν για εγκα-
τάλειψη της πυρηνικής συμφω-
νίας, και προστατεύει τον Ρο-
χανί. Δεν είναι καθόλου βέβαιο
όμως ότι ο Ιρανός πρόεδρος,
που ήδη έχει φθαρεί σε μεγάλο
βαθμό στα μάτια των ψηφοφό-
ρων του, θα αντέξει την επερ-
χόμενη θύελλα. Η κυβέρνηση
Τραμπ μπορεί όντως να κατα-
φέρει την αλλαγή καθεστώτος
που επιδιώκει στην Τεχεράνη,
αλλά αυτό μπορεί να είναι η τι-
μωρία της. Αντί για τη φιλοδυ-
τική κυβέρνηση που θα γκρε-
μίσει, όπως ονειρεύεται, την
Ισλαμική Δημοκρατία, δεν απο-
κλείεται να έχει απέναντί της
αύριο - μεθαύριο έναν καινούρ-
γιο Αχμεντινετζάντ.

Αλλαγή καθεστώτος στο Ιράν
μέσω κυρώσεων θέλουν οι ΗΠΑ
Ο οικονομικός πόλεμος του Τραμπ φέρνει σε δεινή θέση τον Ροχανί

<<<<<<

Ευρώπη, Ρωσία και Κίνα
προσπαθούν να τις
παρακάμψουν, αλλά
η αμερικανική πίεση
στην ιρανική οικονομία
παραμένει ασφυκτική.

<<<<<<

Ο πρόεδρος της Κίνας
διαφοροποιείται 
σε πολλά σημεία 
από τον αρχιτέκτονα 
της στροφής 
προς τον καπιταλισμό.

Ο Σι Τζινπίνγκ (φωτ.) αφαίρεσε τα όρια της θητείας από την προεδρία, ωθώ-
ντας πολλούς Κινέζους να επαναλάβουν την προειδοποίηση του Ντενγκ Ξιαο-
πίνγκ, πως η «ισόβια θητεία» μπορεί να διαφθείρει τους κομματικούς ηγέτες.
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Ο Σι υποβαθμίζει
την κληρονομιά
του Ντενγκ Ξιαοπίνγκ
Ενισχύει το ηγετικό του προφίλ

Σοβαρή παρενέργεια των νέων αμερικανικών κυρώσεων θα μπορούσε
να είναι η αύξηση των διεθνών τιμών πετρελαίου. Μια τέτοια εξέλιξη θα
είχε αρνητικές επιπτώσεις για τις ΗΠΑ όχι μόνο στο οικονομικό πεδίο, αλ-
λά και στο γεωπολιτικό, αφού θα γέμιζε τα ταμεία του Βλαντιμίρ Πούτιν,
του Νικολάς Μαδούρο και άλλων ανταγωνιστών τους. Αυτός ήταν και ένας
από τους βασικούς λόγους που οδήγησαν την αμερικανική κυβέρνηση να
εξαιρέσει από την εφαρμογή των κυρώσεων, τουλάχιστον για ένα εξάμη-
νο, επτά χώρες (Κίνα, Ινδία, Ιαπωνία, Ιταλία, Ελλάδα, Τουρκία) και την Ταϊ-
βάν. Στο μεταξύ, τα υπόλοιπα μέρη της συμφωνίας για το ιρανικό πυρηνι-
κό πρόγραμμα, που μένουν πιστά στην εφαρμογή της (Γαλλία, Βρετανία,
Γερμανία, Ρωσία, Κίνα), έχουν ήδη ανακοινώσει, από τα τέλη Σεπτεμβρί-
ου, ότι προχωρούν στη δημιουργία ενός «οχήματος ειδικού σκοπού»
(SPV) για την παράκαμψη των αμερικανικών κυρώσεων. Πρόκειται για
ένα πολύπλοκο σύστημα διεθνών συναλλαγών, που θα επιτρέπει στις
εταιρείες τους να κάνουν δουλειές με την Τεχεράνη αποφεύγοντας τη
χρήση του δολαρίου και επομένως τα τιμωρητικά μέτρα της Ουάσιγκτον.
Παραμένει μέχρι στιγμής αμφίβολο αν, πότε και σε ποια έκταση θα εφαρ-
μοστεί αυτός ο μηχανισμός. Η επιτυχία του εγχειρήματος, πάντως, θα σή-
μαινε ένα ισχυρό πλήγμα στο μονοπώλιο του δολαρίου.

Δύσκολα διλήμματα για την Ευρώπη
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Οξεία πολιτική αντιπαράθεση έχει
προκαλέσει στη γαλλική πολιτική
σκηνή η δήλωση του προέδρου
Εμανουέλ Μακρόν, κατά τη διάρ-
κεια του «περίπλου μνήμης» για
τα εκατό χρόνια από την εκεχειρία
του Μεγάλου Πολέμου, που θα
ολοκληρωθεί σήμερα με μεγάλη
τελετή στην Αψίδα του Θριάμβου
στο Παρίσι. Στην ιστορική τελετή,
που δεν θα περιλαμβάνει στρα-
τιωτική παρέλαση, επρόκειτο να
παρευρεθούν, εκτός από τους ηγέ-
τες των σύμμαχων κρατών, Ντό-
ναλντ Τραμπ, Βλαντιμίρ Πούτιν,
Τερέζα Μέι και Τζιουζέπε Κόντε,
και οι ηγέτες των κεντρικών δυ-
νάμεων του Α΄ Παγκοσμίου, Αγ-
κελα Μέρκελ και Σεμπάστιαν
Κουρτς.

Μιλώντας το πρωί της Τετάρτης
σε δημοσιογράφους, ο πρόεδρος
είπε: «Ο στρατάρχης Πετέν υπήρξε
ένας μεγάλος στρατιώτης κατά
τη διάρκεια του Α΄ Παγκοσμίου
Πολέμου, παρά τις θλιβερές και
φονικές επιλογές του στον Δεύτερο
Παγκόσμιο».

Τη δήλωση, την οποία καταδί-
κασε σύσσωμος ο πολιτικός κό-
σμος –με μοναδική εξαίρεση την
επικεφαλής του Εθνικού Συνα-
γερμού, Μαρίν Λεπέν– χαρακτή-
ρισαν πολιτικοί και ιστορικοί ως
«απόπειρα ξεπλύματος» του δω-
σιλογικού καθεστώτος του Βισί
και πρώτο βήμα προς την αποκα-
τάσταση της μνήμης του ηγέτη
της ελεγχόμενης από τους ναζί
Γαλλίας.

Η καταδίκη του 1945
Το Σάββατο, ειδική τελετή είχε

προγραμματισθεί από το αρχηγείο
στρατού στο Μνημείο των Απο-
μάχων, προς τιμήν των οκτώ Γάλ-
λων στραταρχών του Μεγάλου
Πολέμου, στους οποίους συμπε-
ριλαμβάνεται και ο Πετέν. Η πε-
ρίπτωση του Πετέν προκαλεί, πάν-
τως, προβλήματα στους διοργα-
νωτές, καθώς ο στρατάρχης και
μετέπειτα δωσίλογος ηγέτης κα-
ταδικάσθηκε το 1945 στην ποινή
της «εθνικής απαξίωσης» και σε
καθαίρεση από τον βαθμό του,
για να πεθάνει στη φυλακή το

1951. Στην τελετή δεν θα παρί-
στατο ο πρόεδρος Μακρόν.

Πολιτικοί αναλυτές εκτιμούν
πως ο πρόεδρος εκμεταλλεύθηκε
κυνικά την ιστορική αντιπαράθε-
ση, σε μια προσπάθεια να προ-
σελκύσει ψηφοφόρους της Ακρο-
δεξιάς, σε αυτή την ιδιαίτερα δύ-
σκολη στιγμή για τη δημοτικότητά
του. Αν και στις επεξηγηματικές
δηλώσεις του, ο Μακρόν δεν υπο-
χώρησε από τις αρχικές θέσεις
του, φρόντισε να επισημάνει –
μέσω του εκπροσώπου Τύπου της
προεδρίας– ότι ο Πετέν υπηρέτησε
την πατρίδα το 1914 και την πρό-
δωσε το 1940.

Η αμφισημία του προέδρου έδω-
σε αφορμή για οργίλες κορώνες
από την αντιπολίτευση, με τον
επικεφαλής της Ανυπότακτης Γαλ-
λίας, Ζαν-Λικ Μελανσόν να λέει:
«Ο Πετέν υπήρξε προδότης και
αντισημίτης. Τα εγκλήματά του
δεν μπορεί να παραγραφούν».

Η αντιπαράθεση για τον Πετέν
βοήθησε να αποστρέψει την προ-
σοχή από τις δυσκολίες που αν-
τιμετώπισε ο Εμανουέλ Μακρόν
στον «περίπλου μνήμης» στα πεδία
μαχών του Μεγάλου Πολέμου.
Στις μετακινήσεις του αυτές στην
ανατολική και βόρεια Γαλλία, πε-
ριοχές «βιομηχανικής ερήμωσης»
με πολύ υψηλά ποσοστά ανεργίας,
ο Μακρόν βρέθηκε αντιμέτωπος
με οργισμένους πολίτες, συνήθως
συνταξιούχους, οι οποίοι εξέφρα-
σαν με έντονο ύφος –και πάντα
μπροστά στις κάμερες– τις δια-
φωνίες τους με την κυβερνητική
πολιτική λιτότητας. Την Τετάρτη,
ηλικιωμένοι κάτοικοι της Μεζιέρ
εκμεταλλεύθηκαν την παρουσία
του Μακρόν στη συνεδρίαση του
τοπικού δημοτικού συμβουλίου
για να εκφράσουν την αγανάκτη-
σή τους για τις αλλεπάλληλες αυ-
ξήσεις της τιμής των καυσίμων.
Παρότι στελέχη της προεδρίας
απορρίπτουν τέτοιες διαμαρτυρίες,
ως σκηνοθετημένες από την αν-
τιπολίτευση, η μεγάλη συχνότητά
τους αποτελεί υπενθύμιση της
χαμηλής δημοτικότητας του προ-
έδρου Μακρόν και κακό προμή-
νυμα για τον πρόεδρο στις επερ-

χόμενες δημοτικές και ευρωπαϊκές
εκλογές.

Οι εξαγγελίες Μακρόν για ανα-
βίωση της ευρωπαϊκής ιδέας και
για ενίσχυση των αυτόνομων
αμυντικών δομών της Ευρωπαϊκής
Ενωσης δεν εμφανίζονται ικανές
να οδηγήσουν σε ανάκαμψη του
κλίματος δυσπιστίας του εκλογικού
σώματος της χώρας του απέναντι
στις μεταρρυθμίσεις που προωθεί
η κυβέρνησή του.

«Ευρωπαϊκός στρατός»
Ο πρόεδρος Μακρόν εκμεταλ-

λεύθηκε, ωστόσο, την εβδομάδα
μνήμης για τα εκατοντάχρονα της
εκεχειρίας για να θέσει εκ νέου
την πρότασή του για δημιουργία
«αληθινού ευρωπαϊκού στρατού»,
όπως χαρακτηριστικά τόνισε την
Τρίτη. Σε συνέντευξή του στο δί-
κτυο Europe1, ο Γάλλος πρόεδρος
είπε: «Φιλοδοξώ να προχωρήσουμε
κι άλλο στο θέμα της δημιουργίας
ευρωπαϊκού στρατού. Δεν θα εί-
μαστε ικανοί να προστατεύσουμε
τους Ευρωπαίους χωρίς έναν αλη-
θινό ευρωπαϊκό στρατό απέναντι

στη Ρωσία, η οποία βρίσκεται στα
σύνορα της Ευρώπης και έχει απο-
δείξει την ικανότητά της να είναι
απειλητική. Χρειαζόμαστε μια Ευ-
ρώπη ικανή να αμυνθεί μόνη, χω-
ρίς να εξαρτάται από τις ΗΠΑ».

Οι φιλοδοξίες του προέδρου
Μακρόν για ανεξάρτητες αμυντι-
κές δομές σκοντάφτουν, όμως,
στην «αμυντική και οικονομική
ορθοδοξία» της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης, η οποία διστάζει να εγκαι-
νιάσει δαπανηρά και φιλόδοξα
στρατιωτικά προγράμματα.

Μερική –και προσωρινή– ανα-
κούφιση προσέφερε, πάντως, το
δημοψήφισμα στη μακρινή γαλ-
λική κτήση της Νέας Καληδονίας,
όπου η πλειοψηφία των κατοίκων
επέλεξε την παραμονή του αρχι-
πελάγους στη Γαλλία.

Παρά τις θριαμβευτικές δηλώ-
σεις του πρωθυπουργού Φιλίπ Εν-
τουάρ, ο οποίος είχε μεταβεί στη
Νέα Καληδονία για το δημοψή-
φισμα, η μικρή διαφορά ψήφων
μεταξύ των οπαδών της παραμο-
νής των νήσων στη Γαλλία και
των αυτονομιστών προμηνύει
την απώλεια μιας ακόμη υπερ-
πόντιας κτήσης από τη μητροπο-
λιτική Γαλλία.

Η συμφωνία της Νουμεά, που
έδωσε τέλος στον ένοπλο αγώνα
των αυτονομιστών το 1998, προ-
βλέπει τη διενέργεια δύο ακόμη
δημοψηφισμάτων με θέμα την
ανεξαρτησία, έως το 2020, με το
αυτονομιστικό κίνημα να προ-
βλέπει την επικράτησή του και
την ανεξαρτησία από τη Γαλλία
μέχρι τότε.

REUTERS

«Πόλεμος»
για τον Πετέν
στη Γαλλία
Η δήλωση Μακρόν για τον στρατάρχη
την οποία μόνο η Λεπέν δεν καταδίκασε

<<<<<<

Στο δημοψήφισμα
της Νέας Καληδονίας
οι αυτονομιστές
ηττήθηκαν, όμως 
στα άλλα δύο που 
θα ακολουθήσουν 
έως το 2020 
όλα είναι ανοιχτά.

Ηλικιωμένη κάτοικος της πόλης Μεζιέρ διαμαρτύρεται στον Εμανουέλ
Μακρόν για την οικονομική πολιτική της κυβέρνησής του.
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Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Την Τρίτη, οι διωκτικές αρχές της
Γερμανίας ερεύνησαν τα γραφεία
του κολοσσού διαχείρισης κεφαλαί-
ων BlackRock στο Μόναχο, ώστε να
προσδιοριστεί αν η εταιρεία «δά-
νειζε» πακέτα μετοχών στις τράπεζες
και στους επενδυτές που συνέπραξαν
στην πανευρωπαϊκή απάτη ψεύτικων
επιστροφών φόρου, γνωστή ως υπό-
θεση «Cum-Ex». Το ενδιαφέρον για
την υπόθεση εστιάστηκε όχι μόνο
στη σοβαρή ζημία για τα γερμανικά
δημόσια ταμεία (από 5 ώς 12 δισ.
ευρώ) αλλά στο γεγονός ότι ο μη
εκτελεστικός διευθυντής της Blac-
kRock στη Γερμανία, ο 62χρονος
Φρίντριχ Μερτς, επιχειρεί να γίνει
καγκελάριος. Στον κόσμο της πολι-
τικής, βασικός υποστηρικτής του
Μερτς είναι ο άγρυπνος φρουρός
της δημοσιονομικής πειθαρχίας, κή-
ρυκας της σφιχτής δημοσιονομικής
ηθικής, Βόλφγκανγκ Σόιμπλε.

Η υποψηφιότητα Μερτς για τη
διαδοχή της Αγκελα Μέρκελ στην
ηγεσία θεωρείται η εκδίκηση του
Σόιμπλε, του πολιτικού που δεν κα-
τόρθωσε μεν να φθάσει στην καγ-
κελαρία ή στην προεδρία της χώρας,
αλλά συνεχίζει να κινεί τα νήματα
για να αναδείξει τον άλλοτε προ-
στατευόμενό του. Βασική αντίπαλος

του Μερτς στην ψηφοφορία για την
προεδρία των Χριστιανοδημοκρα-
τών είναι η γενική γραμματέας του
κόμματος, εκλεκτή της Αγκελα Μέρ-
κελ, Ανεγκρετ Κραμπ Καρενμπά-
ουερ. Περίπου 1.000 στελέχη του
κόμματος θα κληθούν να αποφα-
σίσουν στις 7 Δεκεμβρίου, ενώ αν
κανείς από τους δύο επικρατέστε-
ρους δεν συγκεντρώσει 50% των

ψήφων, θα υπάρξει δεύτερος γύρος,
με αποκλεισμό του πιο αδύναμου,
που θα είναι όπως φαίνεται ο υπουρ-
γός Υγείας Γενς Σπαν. Ετσι, τα στε-
λέχη θα χρειαστεί να επιλέξουν
ανάμεσα σε έναν υποψήφιο που το
καλοκαίρι ακούστηκε να συζητεί
με τον πρώην υπουργό Οικονομίας
Φίλιπ Ρέσλερ ποιος από τους δύο
έχει μεγαλύτερο ιδιωτικό αεροπλάνο
και σε μία υποψήφια «γειωμένη»

στην πραγματικότητα του Χριστια-
νοδημοκρατικού Κόμματος. Η αμε-
ρικανική BlackRock συμμετέχει στο
μετοχικό κεφάλαιο όλων των με-
γάλων γερμανικών επιχειρήσεων
και η στήριξη του επιχειρηματικού
κόσμου προς τον Μερτς (που έχει
επίσης περάσει από υψηλόβαθμες
θέσεις στην Commerzbank, στην
Deutsche Boerse, στην Αxa, στη
γερμανική HSBC και πολλές άλλες)

είναι δεδομένη. Η Καρενμπάουερ
από την άλλη, έχει άριστη επικοι-
νωνία με την κομματική βάση, εμ-
πειρία σε κυβερνητικές θέσεις αλλά
και ιστορικό νικηφόρων εκλογικών
αναμετρήσεων. Οι δημοσκοπήσεις
προβλέπουν σκληρή μάχη.

Τη στιγμή που η Κραμπ Καρενμ-
πάουερ υποστηρίζει την «κοινωνική
οικονομία της αγοράς» (ή ό,τι απέ-
μεινε από αυτήν μετά τη νεοφιλε-

λεύθερη στροφή των τελευταίων
ετών), ο Μερτς θα ψηφιστεί από
όσους επιθυμούν τη σαφέστερη δυ-
νατή ρήξη με την περίοδο Μέρκελ.
Στον τομέα της ευρωπαϊκής πολι-
τικής, πάντως, οι απόψεις που εξέ-
φρασε την περασμένη εβδομάδα ο
Μερτς εξέπληξαν όσους περίμεναν
ότι η ρήξη θα θυμίζει τη σκληρή ρη-
τορική του Σόιμπλε.

Η δήλωση και το ερώτημα
«Ας το παραδεχθούμε. Εχουμε

ένα τεχνητά υποτιμημένο νόμισμα,
που δίνει θεμελιώδη ώθηση στη
γερμανική οικονομία. Αν η Ε.Ε. απο-
τύχει, η χώρα που θα υποφέρει πε-
ρισσότερο είναι η Γερμανία», είπε
ο Μερτς. «Γι’ αυτό η Γερμανία πρέπει
να κάνει περισσότερα από τους
υπόλοιπους για να στηρίξει την Ευ-
ρωζώνη». Το ερώτημα είναι αν θα
τολμήσει να πει τα ίδια και στην
κομματική βάση ή αν η σθεναρή
υπεράσπιση της Ε.Ε. είχε απλά ως
στόχο να μετριαστεί το «ατλαντικό»
προφίλ του. (Οι Χριστιανοδημοκρά-
τες είναι το κατεξοχήν κόμμα που
προσανατολίζεται προς την Ουά-
σιγκτον, αλλά η υποψηφιότητα του
Μερτς οδηγεί τις σχέσεις αυτές ένα
βήμα μακρύτερα, βασικά λόγω της
θητείας του ως εκπροσώπου διατ-
λαντικών οικονομικών συμφερόν-

των και δευτερευόντως λόγω της
θητείας του ως επικεφαλής του ιν-
στιτούτου Atlantik Bruecke).

Ενώ, όμως, οι Χριστιανοδημο-
κράτες διανύουν περίοδο ενδοσκό-
πησης και η Αγκελα Μέρκελ μάχεται
πρώτα απ’ όλα για να ορίσει η ίδια
τους όρους της αποχώρησής της,
το ερώτημα είναι αν υπάρχει στον
ορίζοντα κάποια κίνηση που να αν-
τιστρέψει την καθοδική πορεία των
ποσοστών του κόμματος. Για κά-
ποιον ανεξήγητο λόγο, πολιτικοί
αναλυτές εικάζουν ότι ο Μερτς θα
προσδώσει στο κόμμα νέα δυναμική.
Οτι δηλαδή ψηφοφόροι που νιώθουν
τόσο ριγμένοι από το οικονομικό
σύστημα και εγκαταλελειμμένοι
από το πολιτικό προσωπικό ώστε
να στραφούν στην ακροδεξιά AfD,
θα ταυτιστούν αίφνης με τον από-
μακρο πολυεκατομμυριούχο μεγα-
λοδικηγόρο. Και ότι οι ψηφοφόροι
που θεωρούν ότι οι Χριστιανοδη-
μοκράτες έχουν χάσει σε τέτοιο
βαθμό την κοινωνική και ανθρωπι-
στική τους πυξίδα ώστε να τους γυ-
ρίσουν την πλάτη στρεφόμενοι προς
τους όλο και ισχυρότερους Πράσι-
νους, θα μείνουν στο κόμμα λόγω
του Μερτς. Χρειάζονται μεγάλα λο-
γικά άλματα για τέτοια συμπερά-
σματα, αλλά στην πολιτική η ελπίδα
πεθαίνει πάντοτε τελευταία.

<<<<<<

Βασικός του αντίπαλος
είναι η γενική
γραμματέας του CDU,
Ανεγκρετ Κραμπ
Καρενμπάουερ, που έχει
άριστη επικοινωνία με
την κομματική βάση.

Φρίντριχ Μερτς, η εκδίκηση του Σόιμπλε απέναντι στη Μέρκελ
Ρήξη με την περίοδο της καγκελαρίου ευαγγελίζεται ο 62χρονος πολιτικός, που διεκδικεί την ηγεσία στο συνέδριο του CDU
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Ο Φρίντριχ Μερτς, στέλεχος της BlackRock και μεγαλοδικηγόρος, θεωρεί-
ται δεδομένο ότι θα στηριχθεί από τον επιχειρηματικό κόσμο.
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Στη Βρετανία έφθασαν
τις 14 οι παραιτήσεις
από την κυβέρνηση
Πιο κοντά το ενδεχόμενο άτακτου Brexit

Ποια θα μπορούσε να είναι η διά-
γνωση για την υγεία ενός κυβερ-
νητικού σχήματος από το οποίο
έχουν παραιτηθεί 14 υπουργοί και
υφυπουργοί στη διάρκεια ενός
έτους; Και πόσο έκτακτες μπορεί
να είναι οι συνθήκες, εάν οι πα-
ραιτήσεις αυτές περνούν σχεδόν
απαρατήρητες;

Και όμως, αυτή είναι η κατάσταση
στη Βρετανία των πυρετωδών προ-
ετοιμασιών για το Brexit, είτε με
είτε χωρίς τους 14 αποχωρήσαντες
υπουργούς και υφυπουργούς. Ο τε-
λευταίος που εγκατέλειψε το κυ-
βερνητικό σχήμα, την Παρασκευή,
ήταν ο υπουργός Μεταφορών Τζο
Τζόνσον, αδελφός του διάσημου
υπουργού Εξωτερικών, ο οποίος
είχε αποχωρήσει το καλοκαίρι. Ενώ
όμως ο Μπόρις είχε καταγγείλει την
πρωθυπουργό Τερέζα Μέι ότι δεν
προετοιμάζει καθαρή έξοδο από
την Ε.Ε., ο Τζο υποστήριξε το αν-
τίθετο, ότι δηλαδή το Brexit θα είναι
«μεγάλο σφάλμα» και ότι χρειάζεται
νέο δημοψήφισμα. Με τις διαπραγ-
ματεύσεις στις Βρυξέλλες να έχουν
εισέλθει στην τελική ευθεία, διαρ-
ρέουν αρκετές πληροφορίες ώστε
οι υπόκωφες διαφωνίες να βγαίνουν
στην επιφάνεια. Ισως η σημαντι-
κότερη εξ αυτών διατυπώθηκε από
το βορειοϊρλανδικό κόμμα DUP,
που στηρίζει την κυβερνητική πλει-
οψηφία. Η πρόεδρός του Αρλίν Φό-
στερ ξεκαθάρισε την Παρασκευή
ότι όταν η συμφωνία έρθει στη Βου-
λή των Κοινοτήτων, το κόμμα της
θα την καταψηφίσει, ουσιαστικά
καταδικάζοντάς την.

Η Βόρεια Ιρλανδία
Ιδού το σκεπτικό: Το βασικό στοι-

χείο προόδου στις διαπραγματεύ-
σεις είναι η αποδοχή από τη Βρε-
τανίδα πρωθυπουργό της αρχής
των κοινών κανόνων στην Ε.Ε. και
στη Βρετανία. Προκειμένου να μη
χρειαστεί να υπάρξουν σύνορα
ανάμεσα στη βρετανική Βόρεια Ιρ-
λανδία και στη Δημοκρατία της Ιρ-
λανδίας, που παραμένει μέλος της
Ε.Ε., η Μέι συμφώνησε ότι η Βρε-
τανία θα τηρεί τους κανόνες της
Ε.Ε. περί ανταγωνισμού, κρατικών
ενισχύσεων και περιβαλλοντικής
προστασίας.

Κάτι τέτοιο δεν μπορεί να θεω-
ρηθεί σκληρό Brexit, αλλά δεν είναι
αυτή η αντίρρηση της Φόστερ. (Αλ-
λοι βουλευτές είναι που διαφωνούν
με αυτό και επίσης θα καταψηφί-
σουν.) Η Βορειοϊρλανδή πολιτικός

εστιάζει στο γεγονός ότι η συμφω-
νία περιλαμβάνει μία ασφαλιστική
δικλίδα, ένα μέτρο που θα ενεργο-
ποιηθεί σε περίπτωση που οι υπό-
λοιπες διευθετήσεις αποτύχουν. Η
δικλίδα αυτή περιγράφεται με διά-
φορες διατυπώσεις, αλλά η ουσία
είναι η ίδια: Ε.Ε. και Βρετανία δε-
σμεύονται ότι σε καμία περίπτωση
δεν θα επανέλθουν σκληρά σύνορα
στην Ιρλανδία και πως αν παραστεί
ανάγκη, οι τελωνειακοί έλεγχοι θα
διενεργούνται στη Θάλασσα της
Ιρλανδίας, αποκόπτοντας ουσια-
στικά τη Βόρεια Ιρλανδία από το
Ηνωμένο Βασίλειο και φέρνοντάς
την πιο κοντά στη γεωγραφική
πραγματικότητα την οποία επιχειρεί
να αρνηθεί. O πρώην υπουργός,
αρμόδιος για το Brexit, Ντέιβιντ

Ντέιβις, είπε στο BBC ότι «μοιάζει
πιθανό» να απορριφθεί η συμφωνία
από τη βρετανική Βουλή και προ-
έβλεψε ότι αυτό θα υποχρεώσει
τις δύο πλευρές να καθίσουν εκ
νέου στο τραπέζι των διαπραγμα-
τεύσεων και να καταρτίσουν μια
«καλύτερη συμφωνία». «Δεν υπάρ-
χει χρόνος για κάτι τέτοιο», απάν-
τησε Ευρωπαίος διπλωμάτης. «Και
αν συμβεί, θα υπάρχει έλλειμμα
εμπιστοσύνης μεταξύ των δύο
πλευρών», προσέθεσε, εννοώντας
ουσιαστικά ότι η Ε.Ε. δεν θα καθίσει
να συνομιλήσει ξανά με τη Μέι αν
εκείνη δεν κατορθώσει να περάσει
την κοινή συμφωνία. Επισήμως,
οι Ευρωπαίοι διπλωμάτες εκφρά-
ζουν αισιοδοξία πως το κλίμα στη
Βρετανία θα αλλάξει όταν οριστι-
κοποιηθεί η συμφωνία, αλλά ανε-
πισήμως βλέπουν όλο και πιο κοντά
το ενδεχόμενο βρετανικής εξόδου
χωρίς συμφωνία.

REUTERS, A.P., BLOOMBERG, POLITICO

O υπουργός Μεταφορών Τζο Τζόν-
σον, που παραιτήθηκε την Παρα-
σκευή από την κυβέρνηση Μέι.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ο πρώην διευθυντής της CIA Mi-
chael Hayden δεν έχει ψευδαισθή-
σεις για τη σημασία και τον αντί-
κτυπο των κυρώσεων στο διεθνές
σκηνικό εφόσον αυτές είναι «κα-
θοδηγούμενα πυρομαχικά με ακρί-
βεια» του 21ου αιώνα. Με αυτό το
«όπλο» οι χώρες έχουν τη δυνατό-
τητα να πλήξουν δυνάμεις που θε-
ωρούν επικίνδυνες, με πιο αποτε-
λεσματικό τρόπο σε σχέση με μια
ανοιχτή αντιπαράθεση ή άλλου εί-
δους σύγκρουση. Παρόμοια άποψη
έχει και ο Πρόεδρος των ΗΠΑ, Ντό-
ναλντ Τραμπ, ο οποίος προσεγγίζει
ως λάθος τη συμφωνία Μπαράκ
Ομπάμα και των ευρωπαϊκών χω-
ρών με την Τεχεράνη σχετικά με
τα πυρηνικά και πριν από λίγες
ημέρες ανακοίνωσε την επιβολή
αυστηρών κυρώσεων στο Ιράν.
Έχοντας αποσυρθεί από αυτή τη
συμφωνία με το Ιράν, η Ουάσιγκτον
περιορίζει την πώληση ιρανικού
πετρελαίου σε ξένες χώρες.

Αμερικανοί αναλυτές υποστηρί-
ζουν ότι σε περίπτωση που εφαρ-
μοστούν αυτές οι κυρώσεις, οι ιρα-
νικές εξαγωγές πετρελαίου δεν απο-
κλείεται να μηδενιστούν, τουλάχι-
στον στην περίπτωση κάποιων χω-
ρών. Την ίδια στιγμή, στη μαύρη
λίστα των ΗΠΑ εισέρχονται 50 ιρα-
νικές τράπεζες και εταιρίες που δια-
τηρούν σχέσεις με αυτές, περισσό-
τεροι από 200 υπήκοοι της Ισλαμικής
Δημοκρατίας, ο εθνικός αερομετα-
φορέας και ο στόλος του με 65 αε-
ροσκάφη. Στη νέα περίοδο, με βάση
το νέο καθεστώς κυρώσεων, οι ΗΠΑ
έχουν τη δυνατότητα να θέσουν
υπό τον έλεγχό τους περιουσιακά
στοιχεία ατόμων και εταιριών που
έχουν ενταχθεί σε αυτή τη λίστα.
Από την άλλη η ιρανική οικονομία,
η οποία ήδη αντιμετωπίζει προβλή-

ματα, βυθίζεται ακόμη περισσότερο
με αναλυτές να εκφράζουν προβλη-
ματισμό για το ενδεχόμενο εκτρο-
χιασμού των εξελίξεων τόσο στο
οικονομικό όσο και στο πολιτικό
πεδίο της χώρας. Αυτά έχουν ως
αποτέλεσμα ξένες εταιρίες ν’ απο-
χωρούν από την ιρανική αγορά και
χώρεςναπεριορίζουν τις συναλλαγές
τους με την Τεχεράνη. 

Τα σενάρια
Το βασικό ερώτημα που προκύ-

πτει από τις κινήσεις Τραμπ είναι
το τι θέλει να επιτύχει μέσω των
κυρώσεων. Απαντώντας, αναλυτές
εστιάζουν σε δύο ενδεχόμενα. Πρώ-
τον, με τις νέες κυρώσεις η αμερι-
κανική πλευρά ενδέχεται να επι-
θυμεί να κορυφώσει την πολιτική
και οικονομική κρίση στο εσωτε-
ρικό του Ιράν, έτσι ώστε το θεο-
κρατικό καθεστώς της χώρας να
υποχρεωθεί να καθίσει στο τραπέζι

των διαπραγματεύσεων με τις ΗΠΑ,
με όρους που θα καθορίσει και θα
επιβάλλει η ίδια η Ουάσιγκτον.
Υπάρχει και ένα άλλο ενδεχόμενο,
το οποίο προσελκύει το ενδιαφέρον
των σκληροπυρηνικών παραγόν-
των της κυβέρνησης Τραμπ και
όπως ήταν αναμενόμενο του Ισ-
ραήλ. Σε περίπτωση εκτροχιασμού
των εξελίξεων, οι Ιρανοί πολιτικοί
ενδέχεται να μη διαθέτουν χρονικά
περιθώρια και αντοχές για να κα-
θίσουν στο τραπέζι των συνομιλιών
με τις ΗΠΑ. Σε αυτήν την περίπτω-
ση, θα ακολουθήσει η ανατροπή
του καθεστώτος, με ένα πιθανό
πραξικόπημα ή μια λαϊκή εξέγερση.
Μετά την ανατροπή του καθεστώ-
τος στο Ιράν θα αναδυθεί μια νέα
διακυβέρνηση που θα αναθεωρήσει
τις σχέσεις της χώρας με τις ΗΠΑ
και το Ισραήλ. Όπως γίνεται αντι-
ληπτό τα προαναφερόμενα δύο σε-
νάρια δεν αφορούν αποκλειστικά

το Ιράν. Με βάση το γεγονός ότι η
Τεχεράνη, τα τελευταία χρόνια έχει
αναπτύξει δράση – στρατιωτική,
διπλωματική και οικονομική – σε
μια γεωγραφία που απλώνεται από
τα παράλια της Υεμένης μέχρι τα
παράλια της Συρίας και του Λιβά-
νου, οι εξελίξεις που δρομολογούν-
ται στο Ιράν έχουν τη δυνατότητα
να αλλάξουν σαρωτικά όλες τις
ισορροπίες στην ευρύτερη περιοχή. 

Η όλη περιοχή 
Η αντιπαράθεση με τις ΗΠΑ θα

μπορούσε να οδηγήσει το Ιράν σε
αλλαγή πολιτικού καθεστώτος; Ο
υπουργός Οικονομικών της χώρας
Farhad Dajpesand προειδοποιεί ότι
το Ιράν εισέρχεται σε μία από τις
πιο «ευαίσθητες περιόδους» μετά
την επανάσταση του 1979. Ο υπουρ-
γός Εσωτερικών Abdul Raza Rah-
mani Fazli αποδέχεται δημοσίως
ότι οι πρόσφατες μαζικές διαδηλώ-

σεις στο Ιράν αποτελούν σοβαρή
πρόκληση για το καθεστώς. 

«Σε τελική ανάλυση, οι ΗΠΑ, λαμ-
βάνοντας υπόψη τους τις υφιστά-
μενες πραγματικότητες, επιχειρούν
να επιβάλλουν όρους και στρατηγικές
στο Ιράν. Πώς θα συμβεί αυτό; Είτε
με αλλαγή καθεστώτος είτε με αλ-
λαγή συμπεριφοράς εκ μέρους του
Ιράν», σημειώνει ο διευθυντής του
London Middle East Institute, Hassan
Hakimian. Ο ίδιος προειδοποιεί ότι
με τις νέες κυρώσεις των ΗΠΑ, ολό-
κληρη η περιοχή εισέρχεται σε αχαρ-
τογράφητα νερά, με όλα τα ενδεχό-
μενα να έχουν τεθεί επί τάπητος.
Αναλυτές που συμμερίζονται την
άποψη του κ. Hakimian προσθέτουν
ότι την παρούσα στιγμή μονάχα ο
ιρανικός εθνικισμός και η «αντιπά-
θεια» της πλειοψηφίας της ιρανικής
κοινωνίας για τις ΗΠΑ, αποτελούν
την μοναδική, πραγματική ασπίδα
για την Ισλαμική Δημοκρατία. 

Τα εμπόδια 
Εκτός από τα αντιδυτικά αντα-

νακλαστικά του ιρανικού λαού,
υπάρχουν και άλλοι δύο παράγοντες
που ενδέχεται να παρέχουν περι-
θώρια ανάσας στην ιρανική κυ-
βέρνηση. Την ίδια στιγμή, αξιοση-
μείωτο ρόλο στο ζήτημα του Ιράν
καλείται να διαδραματίσει για μια
ακόμη φορά η Τουρκία. Ο πρώτος
παράγοντας που καλείται να λάβει
υπόψη του ο Τραμπ είναι η συμ-

μόρφωση των ξένων, κυρίως ευ-
ρωπαϊκών χωρών και εταιριών με
τις νέες αμερικανικές κυρώσεις.
Σε τελική ανάλυση, η επιτυχία αυ-
τών θα εξαρτηθεί από τις πιέσεις
που θα ασκήσει η Ουάσιγκτον στις
ευρωπαϊκές και ξένες πρωτεύουσες
για την πλήρη συμμόρφωση με
τους όρους που θέτει η ίδια στο
ζήτημα του Ιράν. Την ίδια στιγμή,
μεγάλη σημασία έχει η ισορροπία
στην παγκόσμια ενεργειακή αγορά.
Λανθασμένοι χειρισμοί και αδυ-
ναμία συνεργατών των ΗΠΑ σε
ό,τι αφορά την κάλυψη του κενού
που αφήνει πίσω του το Ιράν στην
αγορά του πετρελαίου θα μπορούσε
να εκτροχιάσει την τιμή του μαύρου
χρυσού, μια εξέλιξη που αναμφι-
σβήτητα θα έπληττε ολόκληρη την
παγκόσμια οικονομία. 

Τέλος, αξίζει να σημειωθεί ότι
στις εξελίξεις σημαντικό ρόλο δια-
δραματίζει η Άγκυρα, η οποία θε-
ωρεί ότι η Ουάσιγκτον επιχειρεί
να εφαρμόσει το μοντέλο διαπραγ-
μάτευσης που εφάρμοσε στην πε-
ρίπτωση της Βόρειας Κορέας για
το Ιράν. Ο μελετητής του φιλοκυ-
βερνητικού τουρκικού think-tank
Μπουρχανεττίν Ντουράν επιση-
μαίνει τα εξής: «Η επιστροφή της
Τεχεράνης στις διαπραγματεύσεις
δεν είναι εύκολη υπόθεση. Όπως
πλέον δεν είναι εύκολη υπόθεση
η επικοινωνία του Ιράν με την Ευ-
ρώπη, τη Ρωσία, την Κίνα και την
Τουρκία. Το Ιράν θα επιχειρήσει
να αντισταθεί. Ωστόσο, σε περί-
πτωση που η διάλυση της οικονο-
μίας συνοδευτεί με λαϊκές εξεγέρ-
σεις, το καθεστώς δεν θα έχει άλλη
επιλογή παρά να διαπραγματευτεί.
Σε περίπτωση που η Τουρκία χει-
ριστεί με επιτυχημένο τρόπο την
υπόθεση Κασόγκι, θα μπορούσε
να επεκτείνει την ακτίνα δράσης
της στο ζήτημα του Ιράν».

Επί τάπητος οι επιλογές Τραμπ για το Ιράν
Επιστροφή Τεχεράνης στις διαπραγματεύσεις με ΗΠΑ ή ανατροπή καθεστώτος θα μπορούσαν να ανοίξουν τον δρόμο για εξελίξεις 

<<<<<<

Οι ΗΠΑ μπορούν να
θέσουν υπό τον έλεγχο
τους περιουσιακά
στοιχεία ατόμων και
εταιριών που έχουν
ενταχθεί στις κυρώσεις.

Λανθασμένοι χειρισμοί και αδυναμία συνεργατών των ΗΠΑ σε ό,τι αφορά την κάλυψη του κενού που αφήνει πίσω του
το Ιράν στην αγορά του πετρελαίου θα μπορούσε να εκτροχιάσει την τιμή του μαύρου χρυσού.



Κατόπιν εορτής…
Ανεξάρτητα από την όποια κατάληξη
στο θέμα της κάρτας φιλάθλου, το γεγο-
νός δεν αλλάζει. Άργησαν πολύ οι πα-
ράγοντες των σωματείων μας να αντι-
δράσουν ή δεν υπολόγισαν σωστά το
μέγεθος του προβλήματος, έχοντας μά-
λιστα μπόλικο χρόνο μπροστά τους για
να αξιολογήσουν τα δεδομένα. Ότι δη-
λαδή συμβαίνει τις περισσότερες φο-
ρές στο κυπριακό ποδόσφαιρο. Ενερ-
γούμε κατόπιν εορτής, είτε γιατί δεν δί-
νουμε την πρέπουσα σημασία σε κά-
ποια ζητήματα, είτε γιατί δεν τα αγγί-
ζουμε, αν δεν θίξουν και επηρεάσουν
τα σωματειακά μας συμφέροντα.

* * * * *

Ντέρμπι με προεκτάσεις
Πάει καιρός να προκύψει ντέρμπι της
Λεμεσού με τέτοια αγωνιστικά δεδο-
μένα και κυρίως με χαρακτήρα ντέρμ-
πι κορυφής. Νωρίς ακόμη, μόλις στην
ένατη αγωνιστική του φετινού πρωτα-
θλήματος, το όποιο αποτέλεσμα όμως
σήμερα στο Τσίρειο θα έχει σημαντι-
κές προεκτάσεις. Για την ΑΕΛ που έχει
την ευκαιρία να δημιουργήσει μια ση-
μαντική απόσταση από ένα βασικό
διεκδικητή του τίτλου. Για τον Απόλλω-
να που βρίσκεται προ του κινδύνου
μιας πρωτόγνωρης τα τελευταία χρό-
νια κατάστασης, με ενδεχόμενη τρίτη
σερί αποτυχία σε αγώνα πρωταθλήμα-
τος. Και για τις άλλες ομάδες που βρί-
σκονται στα ψηλά της βαθμολογίας. Εί-
τε αυτές θεωρούν ότι προς το συμφέ-
ρον τους είναι να απολέσει βαθμούς η

πρωτοπόρος ΑΕΛ, είτε εκτιμούν συμ-
φέρουσα μια νέα απώλεια για τον
Απόλλωνα είτε εύχονται ένα ισόπαλο
αποτέλεσμα…

* * * * *

Ο,τι να ’ναι… 
Ένα ευρωπαϊκό ματς στην Κύπρο μπο-
ρεί να αποτελέσει αφορμή για να μά-
θουμε μέχρι και τι έγινε στις ενδιάμε-
σες εκλογές των ΗΠΑ, ν’ αναλύσουμε
το φαινόμενο για το λιώσιμο των πά-
γων στη Νορβηγία, τι έγινε στον εμφύ-
λιο της Κορέας τον περασμένο αιώνα
και φυσικά να εντοπίσουμε τα λάθη
που έγιναν εκ μέρους των Περσών στη
ναυμαχία της Σαλαμίνας. Γενικώς ό,τι
να ’ναι. 

* * * * *

Μάρκο Μότα
«Σε χρόνο ρεκόρ. Μετά από δύο μήνες,
είμαι έτοιμος να παίξω. Ευχαριστώ κα-
θηγητή Φορνάρ». Με αυτή την ανάρτη-
ση του στο Instagram, ο αμυντικός της
Ομόνοιας, Μάρκο Μότα, σχολίασε την
κατάστασή του, μετά τον τραυματισμό
του. Θυμίζουμε ότι ο Μάρκο Μότα, που
ερχόμενος στην Κύπρο χαρακτηρίστηκε
δικαίως ως η πλέον ηχηρή μετεγγραφή
της Ομόνοιας, δεν είναι δηλωμένος
στον κατάλογο της ομάδας και δεν έχει
δικαίωμα συμμετοχής μέχρι τον Ιανουά-
ριο, οπότε και θα μπορεί να δηλωθεί
κανονικά. Αν συμβεί αυτό τότε θα κατα-
λάβει μία από τις τέσσερις θέσεις μετα-
γραφικής ενίσχυσης που δικαιούται η
ομάδα. Άρα η Ομόνοια θα κάνει τρεις
άλλες μετεγγραφές. Το εκφράζουμε με
σιγουριά για τις άλλες τρεις και δεν φαί-
νεται να υπάρχει κανείς που διαφωνεί.

* * * * *

Διαφοροποίηση στο μπάσκετ
Η μέχρι τώρα πορεία των πραγμάτων
στην καλαθοσφαιρική χρονιά δείχνει
διαφορετική από την περσινή. Η ΕΘΑ
κερδίζει το Σούπερ Καπ με νίκη επί της
ΑΕΚ. Η ΑΕΛ κερδίζει τον Κεραυνό στο
Στρόβολο και παραλίγο να κάνει τη ζη-
μιά και στην ΑΕΚ. Η Ομόνοια κερδίζει
την ΕΘΑ. Αυτά περί αποτελεσμάτων.
Όσον αφορά την ποιότητα, δεν έχουμε
δει κάτι το αξιόλογο. Ο τομέας αυτός εί-
ναι μέτριου επιπέδου. Αυτό  αντανακλά
κυρίως τις δύο μεγάλες δυνάμεις του
χώρου των τελευταίων χρόνων. ΑΕΚ και
Κεραυνός, δεν έχουν παρουσιάσει μέ-
χρι τώρα αυτά που περίμεναν οι φίλοι
του αθλήματος.

* * * * *

Δηλητηριώδη δημοσιεύματα
Ακροδεξιά ΜΜΕ υπάρχουν παντού. Πα-
λιότερα ήταν κυρίως περιθωριακά έτσι
όπως διαμορφώνεται όμως το πολιτικό
γίγνεσθαι ανά τον πλανήτη όχι μονάχα
έχουν βγει στο προσκήνιο αλλά και
πρωταγωνιστούν στο χώρο. Στην κυ-
πριακή αθλητικογραφία, τυπικά δεν
υπάρχει τέτοιο Μέσο. Είναι όμως μερι-
κά που πλασάρονται ως αντικειμενικά
και μονάχα αθλητικά που τα δημοσιεύ-
ματά τους μοιάζουν με περιοδικό ακρο-
δεξιάς οργάνωσης. Και ως είθισται πια
στον χώρο είναι γραμμένα από κάποιον
ανώνυμο δημοσιογράφο-φάντασμα.
Δυστυχώς, εποπτικά όργανα δεν υπήρ-
χαν, ούτε και υπάρχουν συνεπώς το
φάντασμα ρατσιστής δημοσιογράφος
κόβει και ράβει ανάλογα με το τι του λέ-
νε τα φαντάσματα αφεντικά του.
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Η μαγική λέξη...
«προϊόν» 

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Τόσο καιρό κοιμόντουσαν. Ή αν
θες τους έφτυναν και αυτοί θεω-
ρούσαν ότι έβρεχε. Μέχρι που μια
μέρα, αφού κατάλαβαν τα αυτο-
νόητα αποφάσισαν από κοινού
να συντάξουν μια επιστολή και
να την στείλουν σ’ όλες τις αρμό-
διες αρχές συμπεριλαμβανομένου
και του Προέδρου της Δημοκρα-
τίας. Και κάπου εδώ, μια ακόμη
φορά ισχύει αυτό που λέει ο θυ-

μόσοφος λαός «κάλλιο αργά παρά ποτέ».  
Είναι ανούσιο να σταθείς στην αργοπορία που

έδειξαν, στην παθητική στάση που κράτησαν όλα
αυτά τα χρόνια. Είναι πλέον επιβεβλημένη η από
κοινού δράση των σωματείων ή ποδοσφαιρικών
εταιρειών. Δεν μπορεί τα μεγαλύτερα αθλητικά σω-
ματεία του τόπου να παραμένουν αδρανή, σε θέματα
που αφορούν ή τα πλήττουν άμεσα. 

Κάλλιο αργά παρά ποτέ λοιπόν. Πρώτη φορά σε
επιστολή τους τα σωματεία – μετά λύπης παρατηρώ
ότι απουσιάζουν Απόλλωνας, Ανόρθωση και ΑΕΚ
– θέτουν επί τάπητος τα πραγματικά προβλήματα
του χώρου. 

Ναι μεν στο περιεχόμενο της επιστολής περι-
λαμβάνεται και το θέμα της κάρτας, αλλά πολύ πιο
ουσιώδες είναι ότι λίγο πολύ παραδέχονται ότι
ακόμη μεγαλύτερα και από την κάρτα είναι η ανα-
ξιοπιστία, οι ερασιτεχνικές μέθοδοι που επικρατούν
στον χώρο της διαιτησίας, φυσικά οι γηπεδικές εγ-
καταστάσεις αλλά και οι υπηρεσίες που παρέχονται
στους πελάτες/φιλάθλους.

Δεν είναι να ευλογήσουμε τα γένια μας, αλλά
για τούτα ακριβώς τα προβλήματα η στήλη εδώ
και χρόνια παλεύει, προσπαθώντας να τα φέρει
στην επιφάνεια. Χρόνια τώρα προσπαθούμε να
περάσουμε στο μυαλό των αρμοδίων την ευκαιρία
που έχουν να προωθήσουν ή καλύτερα να βελτιώ-
σουν το «προϊόν» ποδόσφαιρο που βρίσκεται υπό
την κατοχή τους. 

Όταν επιτέλους αντιληφθούν ότι διαχειρίζονται
το πιο ελκυστικό προϊόν ψυχαγωγίας στη σύγχρονη
κυπριακή κοινωνία, τότε ίσως κατανοήσουν ότι
μπορούν να δελεάσουν ακόμη μεγαλύτερο κομμάτι
του κόσμου. Και θα είναι κυρίως προς όφελός τους.
Και οικονομικά και κοινωνικά… πού ξέρεις και πο-
λιτικά, μιας και είμαστε στην Κύπρο. 

«Προϊόν», λοιπόν, είναι η μαγική λέξη. Είναι
το «προϊόν» που θα πρέπει να πλασαριστεί στην
καλύτερη δυνατή μορφή του για να ελκύσει τους
πελάτες/οπαδούς, κατ’ επέκταση τους χορηγούς
απ’ όλο το φάσμα του επιχειρηματικού κόσμου
για να επικρατήσουν καθολικά μέσα στην αγορά-
κοινωνία.

Το θέμα δεν έχει να κάνει (μόνο)
με την ουσία της πρότασης ή της
κοινής προσπάθειας έξι σωματεί-
ων, για τη διαφοροποίηση των
δεδομένων για την κάρτα φιλά-
θλου. Ούτε και με τις λιγοστές ελ-
πίδες αλλαγής των δεδομένων,
κάτι που ίσως επικαλεστεί κάποιος
απ’ αυτούς που δεν έβαλαν την
υπογραφή τους στην επιστολή.

Το θέμα έχει να κάνει με τη
διαπίστωση πως για ακόμη μία φορά, ακόμη και για
ένα τόσο σοβαρό θέμα, το οποίο λίγο ή πολύ επηρεάζει
όλους, η αντιμετώπισή του δεν βρίσκει ενωμένα
όλα τα σωματεία ή έστω τις μεγάλες δυνάμεις του
κυπριακού ποδοσφαίρου. Ακόμη και αν προκύπτουν
διαφωνίες ως προς το περιεχόμενο της συγκεκριμένης
επιστολής – εισήγησης ή έστω διαφορετικές προ-
σεγγίσεις σε κάποια θέματα, η λογική λέει πως μια
κοινή προσπάθεια, αν όχι όλων, της συντριπτικής
πλειοψηφίας των επηρεαζόμενων σωματείων, θα
μπορούσε να επιτευχθεί. Και η λογική είναι σίγουρη,
πως η απουσία πολλών υπογραφών προέδρων σω-
ματείων στη συγκεκριμένη επιστολή δεν σχετίζεται
με ουσιαστική διαφωνία στο συγκεκριμένο θέμα.
Πολύ περισσότερο, από τη στιγμή που ολοένα και
πιο έντονες ήταν τις τελευταίες εβδομάδες οι θέσεις
προέδρων ή παραγόντων γενικότερα, για το πρό-
βλημα της αποχής του κόσμου και της μείωσης των
εισιτηρίων και την ίδια ώρα οι εξαγγελίες και δια-
βεβαιώσεις για πρωτοβουλίες, προκειμένου να
αλλάξει κάτι, να βρεθεί μια λύση.

Σωματειακά συμφέροντα, κόντρες και αντιπα-
ραθέσεις είναι αυτά που εξακολουθούν να διατηρούν
αποστάσεις μεταξύ κάποιων σωματείων, εμποδί-
ζοντας τη σύμπλευση ακόμη και σε τέτοια σοβαρά
ζητήματα. Αν ίσχυε κάτι διαφορετικό, θα είχαμε
ήδη ενώπιόν μας διαφοροποιημένες προτάσεις, σε
σχέση με την επιστολή των «6», άλλες εισηγήσεις
και άλλες πρωτοβουλίες. 

Ούτε η πρώτη και δυστυχώς ούτε η τελευταία
φορά που προκύπτει ένα τέτοιο σκηνικό στο κυπριακό
ποδόσφαιρο. Γι’ αυτό και χωρίς λύση, εδώ και χρόνια,
μένουν τεράστια προβλήματα στον χώρο και παρά
τις αντίθετες, διαχρονικά, εξαγγελίες και δηλώσεις,
περί της αναγκαιότητας και αποφασιστικότητας να
επιλυθούν προβλήματα και να επέλθει η… κάθαρση
στο κυπριακό ποδόσφαιρο. Αναλόγως βέβαια, κάθε
φορά, της περίπτωσης και της θέσης που βρίσκεται
το κάθε σωματείο, στην πλευρά του αδικημένου ή
του ευνοημένου...

Eξι μόλις 
υπογραφές

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Σε μία πάρα πολύ σημαντική και ου-
σιαστική εξέλιξη για το «καυτό» και
πολύ επίκαιρο ζήτημα της κάρτας φι-
λάθλου, το μεγαλύτερο κόμμα της αν-
τιπολίτευσης, το ΑΚΕΛ (με 16 βουλευ-
τές), προχώρησε προχθές (9 Νοεμβρίου),
στην εγγραφή αυτεπάγγελτου θέματος
για την αξιολόγηση της εφαρμογής του
μέτρου της κάρτας φιλάθλου και άλλων
προνοιών του συναφούς νόμου. Με
γραπτή δήλωσή του ο βουλευτής του
ΑΚΕΛ – Αριστερά – Νέες Δυνάμεις, Άρι-
στος Δαμιανού ενημέρωσε για την πρω-
τοβουλία του κόμματός του: «Έχοντας
υπόψη την κακή εικόνα που παρου-
σιάζουν τα γήπεδα και εν γένει οι αθλη-
τικοί χώροι σε σχέση με την προσέλευση
φιλάθλων, καθώς και πρόσφατες πρω-
τοβουλίες που αναλαμβάνονται ανα-
φορικά με την κάρτα φιλάθλου, προ-
χωρήσαμε σήμερα ως Κοινοβουλευτική
Ομάδα ΑΚΕΛ – Αριστερά – Νέες Δυνά-
μεις, στην εγγραφή αυτεπάγγελτου θέ-
ματος για την αξιολόγηση της εφαρ-
μογής του μέτρου της κάρτας φιλάθλου
και άλλων προνοιών του συναφούς νό-
μου. Στόχος μας είναι η εξέταση στην
Επιτροπή Νομικών των όποιων επι-
πτώσεων γενικά στον αθλητισμό και
ειδικότερα στο ποδόσφαιρο και η εξα-
γωγή συμπερασμάτων».

Η θέση της Πολιτείας 
Αναμένεται με πολύ μεγάλο ενδια-

φέρον η αντίδραση από το κυβερνών
κόμμα και την κυβέρνηση. Πάντως,
μέχρι πρόσφατα από την κυβέρνηση
παρουσιάζονταν αποφασισμένοι να
τηρήσουν όσα ψήφισαν. Το αν η στάση
τους θα διαφοροποιηθεί, θα το μά-
θουμε σύντομα. Τώρα που το θέμα θα
φτάσει στην ολομέλεια της Βουλής,
ο κάθε βουλευτής θα έχει να σκεφτεί
και τον πυρήνα των ψηφοφόρων του
που θα σπεύσουν να βάλουν πίεση
προς τη μία ή την άλλη κατεύθυνση.

Ο υπουργός Δικαιοσύνης και Δη-
μόσιας Τάξης Ιωνάς Νικολάου τόνισε
σε πρόσφατες δηλώσεις επί του θέ-
ματος ότι δεν υπάρχει περίπτωση να
κάνει πίσω, ενώ και ο πρόεδρος του
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού
Κλεάνθης Γεωργιάδης δήλωσε με κα-
τηγορηματικό τρόπο ότι θα παραιτη-
θεί, αν δεν προχωρήσει η εφαρμογή
της κάρτας φιλάθλου.

Η Επίτροπος προστασίας Δεδομένων
Προσωπικού Χαρακτήρα, Ειρήνη Λοϊ-
ζίδου Νικολαΐδου, πιστεύει ότι η υπάρ-
χουσα νομοθεσία δεν επιτρέπει σε σω-
ματεία ή άλλους οργανισμούς την κα-
τοχή και χρήση προσωπικών δεδομέ-
νων. Η μοναδική Αρχή που είναι αρ-
μόδια να διατηρεί αρχείο φιλάθλων
είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλη-
τισμού. 

Οι τιμές των εισιτηρίων
Πολύ σωστά τα έξι σωματεία (ΑΠΟ-
ΕΛ, Ομόνοια, ΑΕΛ, Αλκή, Δόξα, Νέα
Σαλαμίνα) παραδέχονται πως δεν
είναι μόνο η κάρτα φιλάθλου που
κρατά μακριά τον κόσμο από τα γή-
πεδα αλλά και αρκετά άλλα θέματα.
Ένα από αυτά που καταγράφονται
στην επιστολή τους είναι και οι τιμές
των εισιτηρίων. Να μας επιτρέψουν,

όμως, να τους πούμε πως τις τιμές αυτές τα ίδια τα σωματεία τις ορίζουν, άρα,
αν είναι ψηλές, δική τους ευθύνη είναι να πέσουν. Για να το κάνουμε και πιο…
λιανά: στην Κύπρο του 2018 δεν επιτρέπεται να ζητάς €20 από κάποιον για να
μπει να δει αγώνα κυπριακού πρωταθλήματος. Άντε να το δεχθεί κανείς σε
έναν τελικό κυπέλλου το πολύ. Η μέγιστη τιμή θα έπρεπε να είναι στα €15 και η
μέση στα €10. Ο βασικός νόμος στο παζάρι, αφού ζούμε σε καθεστώς ελεύθε-
ρης αγοράς, λέει πως η προσφορά και η ζήτηση επηρεάζουν η μία την άλλη. Με
τέτοια, ελάχιστη, ζήτηση πρέπει να προσαρμοστούν και οι τιμές. Τόσο απλό.

Eξελίξεις για την κάρτα φιλάθλου
Tο «καυτό» θέμα θα συζητηθεί στη Βουλή και ίσως προκύψουν αλλαγές στη νομοθεσία

Eξι σωματεία ένωσαν τις δυνάμεις
τους και απέστειλαν επιστολή στον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας, τον πρό-
εδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων,
τους προέδρους των κοινοβουλευτι-
κών κομμάτων και τον πρόεδρο της
ΚΟΠ για το θέμα της Κάρτας Φιλά-
θλου.

Την επιστολή συνυπογράφουν τα
σωματεία: ΑΕΛ, Αλκή, ΑΠΟΕΛ, Δόξα,
Ομόνοια και Νέα Σαλαμίνα. Τα έξι
σωματεία ζητούν από τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας την άμεση τροπο-
ποίηση του μέτρου της κάρτας φιλά-
θλου, καθώς, όπως υποστηρίζουν, το
μεγαλύτερο ποσοστό μείωσης της
προσέλευσης του κόσμου στους αγω-
νιστικούς χώρους, οφείλεται στην
εφαρμογή του μέτρου της κάρτας φι-
λάθλου.

Παραδέχονται όμως ότι οι λόγοι
που ο κόσμος γύρισε την πλάτη στο
ποδόσφαιρο δεν έχει να κάνει απο-
κλειστικά με την κάρτα φιλάθλου,
απαριθμώντας και άλλα αίτια όπως
είναι τα «γερασμένα» γήπεδα, η ελ-
λιπής καθαριότητα των σταδίων, το
αίσθημα ανασφάλειας που υπάρχει
στις εγκαταστάσεις των γηπέδων, αλ-
λά και από πλευράς διαιτησίας, την
υποστελέχωση των γηπέδων, τις υψη-
λές τιμές των εισιτηρίων και την έλ-
λειψη χώρων στάθμευσης στα κυ-
πριακά γήπεδα.

Το πιο σημαντικό είναι ότι στην
επιστολή των «έξι» γίνεται ουσιαστική

πρόταση για αλλαγή δεδομένων με
την κάρτα φιλάθλου. Οι ομάδες ειση-
γούνται «η ευθύνη δημιουργίας μη-
τρώου να μεταβιβαστεί στα Σωματεία
και αυτά να καθορίσουν διαχειριστές
αρχείων».

«Κάθε ομάδα να είναι υπεύθυνη
για τους δικούς της φιλάθλους που
με δική τους επιλογή θα αποτελέσουν
μέλος του εκάστοτε αρχείου. Αν προ-
κύπτει οποιοδήποτε θέμα με περι-
στατικά βίας τότε εάν ζητηθεί από
την Αστυνομία κατόπιν εντάλματος

να δίνει πρόσβαση στην Αστυνομία
για να κάνει την δουλειά της. Όλες
οι ομάδες επιθυμούν την απομόνωση
και αποβολή των ταραξιών από τα
γήπεδα, καθώς και την παραδειγμα-
τική τιμωρία τους».

Οι έξι ομάδες (ΑΕΛ, Αλκή, ΑΠΟΕΛ,
Δόξα, Ομόνοια, Νέα Σαλαμίνα) που
απέστειλαν επιστολή στον ΠτΔ με
την οποία ζητούν την τροποποίηση
του νόμου, έλαβαν πρόσκληση από
τον πρόεδρο της Βουλής Δημήτρη
Συλλούρη να παρευρεθούν στην ολο-
μέλεια της Βουλής που θα γίνει την
ερχόμενη Τετάρτη για να τεθεί προς
συζήτηση το θέμα. 

Eκτακτη συνέλευση της ΚΟΠ
Οι έξι σύλλογοι αναμένουν και την

ανταπόκριση της Κυπριακής Ομο-
σπονδίας Ποδοσφαίρου, στο αίτημα
που έκαναν για σύγκληση έκτακτης
γενικής συνέλευσης, προκειμένου να
συζητηθεί το περιεχόμενο της επι-
στολής τους. Είναι πολύ πιθανό να
προηγηθεί η συνέλευση της ΚΟΠ για
να δημιουργηθεί ένα πιο ευρύτερο
μέτωπο από τα σωματεία πριν από
τη μετάβασή τους στη Βουλή για τη
συζήτηση του θέματος.

Όπως γίνεται αντιληπτό, το επί-
κεντρο του ενδιαφέροντος πλέον με-
τατοπίζεται στον χειρισμό που θα τύ-
χει το θέμα από την Πολιτεία και το
πώς αυτή θα τοποθετηθεί στα αιτή-
ματα των έξι συλλόγων.

H επιστολή και οι προτάσεις των έξι συλλόγων

Από την παρουσίαση της κάρτας φιλάθλου με το σλόγκαν για νέα εποχή στα γήπεδα. Μάλλον αυτή η εποχή δεν ήλθε ποτέ.

Η εικόνα της γεμάτης βόρειας εξέδρας
από Γερμανούς και του άδειου ΓΣΠ από
Κύπριους θορύβησε τους πάντες.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Κινέζοι στην Αθήνα και
Ρώσοι στα νησιά για βίζα
Οι Κινέζοι που αγοράζουν ακίνητα στην
Ελλάδα για εξασφάλιση βίζας προτι-
μούν το κέντρο της Αθήνας. Αγοράζουν
επίσης επαύλεις στα νότια προάστια. Οι
Ρώσοι εστιάζουν και στη Χαλκιδική. Οι
αγοραστές από χώρες της Μέσης Ανα-
τολής, προτιμούν κυρίως τα νότια προ-
άστια. Σελ. 12

EUROBANK

Φιλοξένησε συνέλευση
του  Trade Club Aliance
Πέραν των 1200 ελληνικών εταιρειών έχουν
εγγραφεί στο Trade Club Aliance, το ψηφια-
κό δίκτυο διασύνδεσης επιχειρήσεων. Στην
περίπτωση της Κύπρου υπολογίζονται γύρω
στις εκατό. Η Eurobank, η οποία εκπροσωπεί
τις αγορές Ελλάδας και Κύπρου, φιλοξένησε
την 3η γενική συνέλευση. Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

Πρωταθλήτρια και φέτος
στην υπερφορολόγηση
Στην 29η θέση μεταξύ των 35 μελών του
ΟΟΣΑ κατατάσσεται για το 2018 η Ελλάδα
στον Δείκτη Διεθνούς Φορολογικής Ανταγω-
νιστικότητας του Tax Foundation. Ο δείκτης
συνυπολογίζει, τις επιδόσεις στους εταιρι-
κούς και φόρους εισοδήματος, στους έμμε-
σους και στους φόρους ακινήτων. Σελ. 8

ΚΙΝΑ

Συνεχίζει την επέλαση 
στην υψηλή τεχνολογία
Η επέλαση της Κίνας στους ζωτικούς τομείς
της παγκόσμιας οικονομίας, στην υψηλή τε-
χνολογία και στις πλουτοπαραγωγικές πηγές
του πλανήτη έχει προχωρήσει σημαντικά,
συχνά με αθέμιτα μέσα και κατά παράβαση
κανόνων δεοντολογίας ή συμφωνημένης
ρύθμισης του παγκόσμιου εμπορίου. Σελ. 10
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Πρόσφατα μελέτες από τον ΟΟΣΑ
και τη Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανα-
συγκρότησης και Ανάπτυξης έχουν
καταδείξει τη μεγάλη σημασία που
έχει η εμπιστοσύνη προς τους πο-
λιτειακούς θεσμούς και η ποιότητα
αυτών των θεσμών ως προς τη θε-
τική πορεία μιας οικονομίας.

Η έλλειψη εμπιστοσύνης προς
τους πολιτειακούς θεσμούς επη-
ρεάζει με πολλούς τρόπους την
οικονομία. Καταρχάς, μια τέτοια
καχυποψία μπορεί να προέρχεται
από την ύπαρξη εκτεταμένης δια-
φθοράς και τις ελλείψεις του κρά-
τους δικαίου. Ταυτόχρονα επιτείνει
αυτά τα φαινόμενα. Επιπλέον, το
κλίμα καχυποψίας απέναντι στους
πολιτειακούς θεσμούς συμβαδίζει
με υψηλά επίπεδα φοροδιαφυγής,

κάτι που εμποδίζει ένα κράτος
από το να ξοδέψει περισσότερα
προς όφελος των πολιτών. Γενικά,
η χαμηλή ποιότητα των θεσμών
και η καχυποψία των πολιτών
επηρεάζουν ως φαινόμενα τα με-
γέθη της κατανάλωσης και των
επενδύσεων.

Ένας παράγοντας, ο οποίος
συντείνει στην αύξηση της καχυ-
ποψίας απέναντι στους πολιτει-
ακούς θεσμούς, είναι, σύμφωνα
με μια πρόσφατη μελέτη ερευνη-
τών της Κεντρικής Τράπεζας της
Αυστρίας, οι εισοδηματικές ανι-
σότητες. Η ύπαρξη ή η αύξηση
των εισοδηματικών ανισοτήτων
κάνουν τους πολίτες πιο καχύπο-
πτους απέναντι στους θεσμούς.
Αυτό πολιτικά τροφοδοτεί τις ακραί-

ες τάσεις λαϊκισμού που βρίσκονται
σε άνοδο σε όλη την Ευρώπη. Επη-
ρεάζει όμως και την οικονομική
ανάπτυξη καλλιεργώντας ένα κλίμα
αβεβαιότητας και καχυποψίας ανά-
μεσα στους πολίτες. 

Όλες οι πιο πάνω παρατηρήσεις
σχετίζονται με την κατάσταση που
επικρατεί στην Κύπρο από την
απαρχή της οικονομικής κρίσης
και μετά. Τα επίπεδα εισοδηματικής
ανισότητας έχουν αυξηθεί όπως
επίσης έχει αυξηθεί κατακόρυφα
η αρνητική στάση και αποτίμηση
των πολιτών απέναντι στους θε-
σμούς. Μάλιστα, οι πολίτες εκτι-
μούν ότι θεσμοί όπως τα δικαστή-
ρια, η Αστυνομία, η δημόσια διοί-
κηση ή τα δημαρχεία βρίσκονται
σε πορεία χειροτέρευσης.

Η Κύπρος βέβαια βιώνει τα τε-
λευταία δύο χρόνια ψηλούς ρυθ-
μούς ανάπτυξης. Όμως αυτό έχει
να κάνει από τη μία με τη κάλυψη
της ζημιάς που προήλθε από την
οικονομική κρίση και από την άλλη
με την εμφάνιση θετικών συγκυ-
ριακών παραγόντων. Η οικονομική
ανάπτυξη είναι πιθανόν να διορ-
θώσει κάπως τις εισοδηματικές
ανισότητες μέσω της μείωσης της
ανεργίας. Από μόνη της όμως δε
θα βελτιώσει τη λειτουργία των
πολιτειακών θεσμών, ούτε θα απο-
καταστήσει την εμπιστοσύνη των
πολιτών σε αυτούς. Ειδικά, μάλιστα,
σε σχέση με τους νέους, οι οποίοι
ως κοινωνικοί ομάδα εμφανίζονται
ως οι πιο αποστασιοποιημένοι από
τους θεσμούς αυτούς, θα πρέπει

να ληφθεί υπόψη ότι η ψηλή νεα-
νική ανεργία θα συνεχιστεί, αφού
έχει να κάνει με την ανισορροπία
ανάμεσα στα προσόντα των νέων
και τις προσφερόμενες θέσεις ερ-
γασίας. Ταυτόχρονα, οι νέοι υφί-
στανται και ένα άλλο είδος κοινω-
νικής περιθωριοποίησης αφού οι
χαμηλοί μισθοί που προσφέρονται
σε αυτούς δεν τους εξασφαλίζουν
ευημερία.

Το συμπέρασμα από τα πιο πά-
νω είναι ότι αν η Κύπρος θέλει να
εξασφαλίσει πιο σταθερές βάσης
οικονομικής ανάπτυξης, θα πρέπει
αν περιορίσει τις εισοδηματικές
ανισότητες και να βελτιώσει τους
πολιτειακούς θεσμούς, διορθώ-
νοντας έτσι δύο πολύ σημαντικές
παθογένειες. 

Πολιτειακοί θεσμοί, εισοδηματικές ανισότητες και οικονομική ανάπτυξη

ΠΕΤΡΕΛΑΙΟ

Ρωσική 
βοηθεια 
στο Ιράν με 
το αζημίωτο

Σελ.  9

Οι αυξήσειςστην τιμή του ρεύματος
εκτός του ότι καίνε τις τσέπες των
καταναλωτών απειλούν άμεσα και
τις κυπριακές βιομηχανίες. Οι επι-
χειρήσεις βλέπουν σημαντική μεί-
ωση στα κέρδη τους, γεγονός που
τους περιορίζει ενδεχόμενες επεν-

δύσεις και ανοίγματα. Σε ορισμένες
περιπτώσεις απειλείται άμεσα και
η βιωσιμότητά τους. Επίσης, το
αυξημένο ηλεκτρικό ρεύμα που
πληρώνουν οι εμπορικοί και βιο-
μηχανικοί καταναλωτές, λειτουργεί
εις βάρος της ανταγωνιστικότητας

τους έναντι άλλων αντίστοιχων
ευρωπαϊκών εταιρειών. Όπως ανα-
φέρει στην «Κ» ο Ανδρέας Ανδρέ-
ου διευθυντής τμήματος βιομη-
χανίας ΚΕΒΕ, τα πράγματα για τις
επιχειρήσεις είναι πολύ πιο δύ-
σκολα, καθώς το κόστος του ηλε-

κτρικού ρεύματος αποτελεί αστάθ-
μητο παράγοντα που μπορεί να
επιφέρει ανεπανόρθωτη ζημιά
στις επιχειρήσεις. Σύμφωνα με
τις μετρήσεις σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο μεταξύ του 2ου εξαμήνου
του 2016 και του 2ου εξαμήνου

του 2017, η Κύπρος καταγράφει
τις μεγαλύτερες αυξήσεις τιμών.
Το ποσοστό αύξησης για την Κύ-
προ ανέρχεται στο 7,5% και στην
περίπτωση της Ελλάδας στο 6,7%.
Την ίδια ώρα οι τιμές μειώνονται
σε 16 χώρες της Ε.Ε. Σελ. 4

Η τιμή ρεύματος γονατίζει βιομηχανίες
Περιορίζονται αισθητά οι επενδύσεις τους, ενώ απειλείται άμεσα και η βιωσιμότητα ορισμένων

Περίπου 6 τρισ. δολάρια απαιτούνται για να αναπτυχθούν οι αναγκαίες υποδομές ώστε να μεταβούμε στην εποχή του ηλεκτροκίνητου
αυτοκινήτου. Η εκτίμηση ανήκει στην Goldman Sachs που επισημαίνει πως ένα τέτοιο κεφάλαιο αντιπροσωπεύει περίπου το 7,5% ως 8% του
παγκόσμιου ΑΕΠ. Το υψηλό κόστος των υποδομών, αλλά και των μπαταριών, αναστέλλει την πλήρη ανάπτυξη της αγοράς ηλεκτροκίνητων
αυτοκινήτων, μολονότι οι πωλήσεις εμφανίζουν ιλιγγιώδη άνοδο. Σελ. 11

Απέχουμε 6 τρισ. δολάρια από το ηλεκτρικό αυτοκίνητο Πιστωτικές
προκλήσεις
αντιμετωπίζει
η Κύπρος
Επισημάνσεις των Moody’s

Η Κύπρος αντιμετωπίζει πιστω-
τικές προκλήσεις που προκύ-
πτουν από το γεγονός ότι η κυ-
πριακή οικονομία είναι μικρή
και σχετικά μη διαφοροποιημέ-
νη οικονομία, λέει στην «Κ» ο
Henry MacNevin, Associate ma-
naging director των Moody’s.
Τονίζει, επίσης, ότι είναι απίθανο
να διατηρηθεί ο αυξημένος ρυθ-
μός ανάπτυξης μεσοπρόθεσμα
και μακροπρόθεσμα. Σελ. 3

Σε 15 χρόνια
οι τράπεζες θα
έχουν το μισό
προσωπικό
Συνέντευξη Κίλιαν Μπερζ
Στα επόμενα 15 χρόνια το προ-
σωπικό των τραπεζών θα έχει
μειωθεί κατά 50%, καθώς η τε-
χνολογία αλλάζει τα δεδομένα
στον κλάδο, τονίζει σε συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο επικεφαλής
του κλάδου χρηματοπιστωτικών
θεσμών της Boston Consulting
Κίλιαν Μπερζ. Σελ. 5
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Δεν έχω καμία όρεξη να σας κου-
ράσω με νούμερα. Όμως ένα πράγ-
μα που τίθεται σχεδόν πάντοτε
ενώπιόν μας είναι το τι αναλογία
προσωπικής συνεισφοράς και δα-
νείου θα πρέπει να επιδιώξουμε,
όταν θα επιχειρήσουμε ένα βήμα
προς την απόκτηση μια ακίνητης
περιουσίας. 

Αν αφήσουμε τα πράγματα σε
μια απλή αναλογική αριθμών, είναι
διάχυτο στο παζάρι πως χρειάζεται
τουλάχιστον μια συνεισφορά ιδίων
κεφαλαίων της τάξης του 30% για
να μπορεί να εξασφαλιστεί δάνειο
που να καλύπτει το 70% του τιμή-
ματος μιας επένδυσης. Πόσο αληθές
ή πραγματικό είναι κάτι τέτοιο;

Είναι γεγονός πως μετά το πα-
τατράκ του τραπεζικού συστήμα-
τος, καμία τράπεζα δεν συζητά τη
χρηματοδότηση του οτιδήποτε αν
δεν υπάρχει καταγεγραμμένος ένας
οδικός χάρτης αποπληρωμής του
δανείου, ουσιαστικό μέρος του
οποίου είναι η δυνατότητα απο-
πληρωμής με συνεχή και αδιάλειπτη
ροή ρευστού υπό τύπο τακτών δό-
σεων αποπληρωμής. Με άλλα λόγια
αν υπάρχει έστω και μια μικρή αδυ-
ναμία αδιάλειπτης αποπληρωμής
του δανείου, τότε ασχέτως αν προ-
σφέρεις πολλαπλάσιο του δανει-
σμού σε εξασφάλιση με υποθήκη
άλλης (πλήρως εξοφλημένης) ακί-

νητης περιουσίας, ο δανεισμός δεν
εγκρίνεται. Το πάθημα έγινε μά-
θημα και τώρα όλοι φυσάνε και το
γιαούρτι.

Άρα αυτό που πρέπει να απαν-
τήσετε εσείς σαν υποψήφιος αγο-
ραστής/ developer/ εστιάτορας
κ.λπ. είναι αν ξεκινώντας από το
70% σαν μέγιστος δανεισμός και
μειώνοντας το, ποιο είναι αυτό το
ποσοστό που σας αρμόζει;

Αν είστε αγοραστής (δηλαδή ο
«τελικός χρήστης») ενός διαμερί-
σματος ή ενός σπιτιού, τότε το 70%
δανεισμός ίσως είναι ένα λογικό
ποσοστό για να λάβετε υπόψη. Φυ-
σικά ρόλο παίζει η μακρά περίοδος
αποπληρωμής – ας πούμε τα 30
χρόνια, το ύψος και η διακύμανση
του επιτοκίου. Ως γνωστό, όσο πιο
μακρά είναι η περίοδος αποπλη-
ρωμής και όσο πιο χαμηλό είναι το
επιτόκιο, τόσο πιο χαμηλή είναι η
δόση. Όμως, τόσο πιο πολλοί είναι
οι τόκοι που θα πληρώσετε. Άρα

τα ερωτήματα που θα πρέπει να
απαντήσετε σε ό,τι αφορά στην
χρηματοδότηση είναι το κατά πόσο
είστε διατεθειμένοι να γεράσετε
και να χρωστάτε ακόμη το σπίτι
σας και αν η μηνιαία δόση στο με-
σοδιάστημα σας επιτρέπει να ζείτε
με αξιοπρέπεια. Αν αυξήσετε την
προσωπική συνεισφορά και μει-
ώσετε τον δανεισμό, τότε κερδίζετε
και στα δύο. Αν δεν έχετε την επι-
πλέον συνεισφορά τότε είτε κοι-
τάζετε το λάθος προϊόν (επειδή
είναι πολύ ακριβό για την τσέπη
σας) ή δεν θέλετε να αποδεσμεύ-
σετε άλλη περιουσία που μπορεί
να έχετε. Αν ισχύει το πρώτο τότε
εξετάστε κάτι φθηνότερο, αν ισχύει
το δεύτερο τότε δείτε το σαν επα-
νατοποθέτηση των λεφτών σας
από ένα ακίνητο σε άλλο ακίνητο
που θα είναι και πάλι δικό σας.

Αν είστε ένας εστιάτορας, τότε
ίσως θα πρέπει να εξετάσετε σο-
βαρά το ενδεχόμενο να μην έχετε
δανεισμό ή να περιοριστείτε σε
ένα πολύ χαμηλό ποσοστό δανει-
σμού. Αν εμπλέξετε δάνειο για να
στήσετε ένα μαγαζί και δάνειο για
να το λειτουργείτε, τότε πολύ σύν-
τομα θα ανακαλύψετε πως δεν βγαί-
νετε και θα κλείσετε. Η κύρια αιτία
είναι το γεγονός πως η μεν είσπραξη
είναι καθαρός αέρας όπου τη μία
είστε γεμάτοι με πελατεία και την

άλλη όχι, ενώ το δε έξοδο – τόσο
το λειτουργικό όσο και το κεφα-
λαιουχικό – είναι σταθερό και αυ-
ξανόμενο. Άρα εύκολα μπορείτε
να βουλιάξετε.

Αν είστε developer τότε η πιο
καλή φόρμουλα είναι αν μπορείτε
να δανείζεστε το πολύ το 40% της
δαπάνης ανέγερσης ενός έργου και
να βάζετε το μεγαλύτερο ποσοστό
με ίδια κεφάλαια. Με τον τρόπο
αυτό το έργο θα μπορεί να προχω-
ρήσει απρόσκοπτα και χωρίς άγχος
σε μεγάλο βαθμό αποπεράτωσης
και μετά να το αποπερατώσετε με
μικρό δανεισμό, ο οποίος θα είναι
και σύντομος επειδή στην πορεία
θα έχετε σημειώσει και πωλήσεις.

Όταν εκτίθεστε σε μεγάλες μο-
χλεύσεις και για παρατεταμένο
χρονικό διάστημα τότε είστε επιρ-
ρεπείς σε μικρά σκαμπανεβάσματα
της αγοράς, πόσο μάλλον αν έρθουν
μεγάλα ταρακουνήματα. Το κυριό-
τερο που πρέπει να γίνει αντιληπτό
είναι πως ο δανεισμός δεν είναι
«one size fits all» και θα πρέπει να
δίνεται μεγάλη σημασία στη φύση
της επένδυσης και σε όσο πιο πραγ-
ματικές και ρεαλιστικές παραμέ-
τρους γίνεται.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Εμβρόντητος ο Κουλίας
Έκπληξη εξέφρασε ο βουλευτής Ζαχαρίας Κου-
λίας για την δήλωση του υπουργού Χάρη Γεωρ-
γιάδη ότι αν ήταν στο χέρι του θα έκλεινε περισ-
σότερα υποκαταστήματα τραπεζών, ώστε να πε-
ριοριστούν τα λειτουργικά τους έξοδα, καθώς ο
μεγάλος αριθμός τους που το 2010 είχε φθάσει
τα 1000 ήταν υπερβολικά μεγάλος σε σχέση με
το μέγεθος της οικονομίας αλλά και του πληθυ-
σμού. Προφανώς ο κ. Κουλίας αλλά και άλλοι
βουλευτές που επέκριναν τον κ. Γεωργιάδη εί-
χαν ανάλογες θέσεις και την περίοδο των Κυ-
πριακών Αερογραμμών, η οποία πετούσε σε μη
κερδοφόρα δρομολόγια. 

••••
Νομική υπηρεσία 
για κλάματα
Ο γενικός εισαγγελέας υποσχέθηκε πολλά για το
σκάνδαλο της οικονομίας όμως φυλακή μόνο τον
Ρίκκο έβαλε μέχρι στιγμής. Η κατάσταση είναι για
γέλια αλλά και για κλάματα. Μετά την αθωωτική
απόφαση από το Ανώτατο δικαστήριο για τον Αν-
τρέα Ηλιάδη και την Τράπεζα Κύπρου ήρθε την
περασμένη βδομάδα και η πρώτη απόφαση για
τους αξιωματούχους της πρώην Λαϊκής, η οποία
τους καταδίκασε σε χρηματικό πρόστιμο που τους
αναλογεί σε μισθούς 4 μηνών με βάση τις απολα-
βές τους την περίοδο του τραπεζικού πάρτι. Ανά-
μεσα στους λόγους που ανέφερε το δικαστήριο
είναι ότι η κατηγορούσα αρχή δεν πήρε μάρτυρα
που να στοιχειοθετεί οποιαδήποτε ζημιά σε επεν-
δυτή. Ασφαλώς υπήρξε ζημιά στους επενδυτές,
όταν η τράπεζα ανακοινώνει καλύτερα αποτελέ-
σματα από τα πραγματικά αλλά αυτά είναι ψηλά
γράμματα για τον Κώστα Κληρίδη. Τι έγιναν τα

εκατομμύρια (περίπου 40 εκατ.) που έλαβε η Νο-
μική Υπηρεσία για εμπειρογνώμονες και άλλα
σχετικά έξοδα για τις υποθέσεις αυτές; 

••••
Καίει η ΑΗΚ
Το συντεχνιακό καρτέλ της ΑΗΚ έκαψε στην κυ-
ριολεξία τους καταναλωτές και έχει το θράσος να

τους καλεί και σε εξοικονόμηση. Δηλαδή πόση
εξοικονόμηση έχει κάνει η ίδια στα λειτουργικά
της έξοδα για να έχουμε και καλό ρώτημα; Πότε
το κράτος θα βάλει ένα τέλος σε αυτή τη δυνα-
στεία; 

••••
Γιάννης πίνει, 
Γιάννης κερνάει
Αύξηση στην τακτική χρηματοδότηση των κομ-
μάτων κατά 2,5 εκατ. ευρώ διαπίστωσε λέει ο
γενικός ελεγκτής κατά την περίοδο 2018-19.
Όπως σημειώνει στην έκθεσή του, τέτοια ση-
μαντική αύξηση θα έπρεπε να συνοδευόταν
από την πλήρη κατάργηση των ιδιωτικών ει-
σφορών στα κόμματα. Εδώ συμφωνούμε με
τον γενικό. Δεν φτάνει που τα κόμματα μας φέ-
σωσαν τον Συνεργατισμό αύξησαν αυθαίρετα
και τη χορηγία τους. Γιάννης πίνει, Γιάννης
κερνάει. 

••••
Η λύση του Κυπριακού
περνά από την ΑΗΚ
Στο απίθανο σενάριο επίλυσης του Κυπριακού
θα δημιουργηθεί κοινοπραξία επιχειρηματιών
με το τουρκικό κράτος για μεταφορά και διανο-
μή ρεύματος από τον υπό κατασκευή πυρηνικό
σταθμό στο Ακιουγιου στην Κύπρο. 
Με βάση αυτό το σενάριο η μεταφορά ρεύμα-
τος με υποθαλάσσιο καλώδιο είναι εφικτή, αλ-
λά κυρίως κερδοφόρα. Οι κύπριοι καταναλω-
τές θα έχουν επιλογή φθηνότερης αλλά και πιο
καθαρής ενέργειας. Όμως το σενάριο αυτό εί-
ναι φανταστικό. Άλλωστε τα πράγματα κινούν-
ται… χαλαρά. 

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Προέχει η
χρηματοπιστωτική

σταθερότητα

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Η κατάρρευση του Συνεργατισμού
σύμφωνα με την Ε.Ε. ήταν απο-
τέλεσμα κακής εταιρικής διακυ-
βέρνησης και αργοπορίας των
εκποιήσεων. Ως αποτέλεσμα αυ-
τής της κατάστασης οι Ευρωπαίοι
επόπτες είχαν μηδενίσει τις αξίες
των εξασφαλίσεων που αφορού-
σαν την πρώτη κατοικία με απο-
τέλεσμα ο Συνεργατισμός να χρει-
αστεί άμεσα νέα κεφάλαια τα
οποία όμως ούτε το κράτος αλλά
ούτε άλλος ιδιώτης επενδυτής
μπορούσε να καταβάλει. Η κα-
τάσταση δεν διαφέρει και πολύ
στις υπόλοιπες τράπεζες. Παρά
τη σημαντική πρόοδο στο θέμα

των μη εξυπηρετούμενων δανεί-
ων, ο υπόλοιπος τραπεζικός το-
μέας εξακολουθεί να μαστίζεται
από το πολύ ψηλό ποσοστό τους
που μόνο η Ελλάδα το ξεπερνά
ανάμεσα στις χώρες της Ευρω-
ζώνης. Ο ζωηρός ρυθμός ανά-
πτυξης της κυπριακής οικονομίας
που φθάνει για δεύτερη χρονιά
το 4%, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις
του ΔΝΤ, έχει βοηθήσει στη μεί-
ωση του προβλήματος, ωστόσο,
απαιτούνται πιο δραστικά μέτρα
για την αποτελεσματική αντιμε-
τώπισή του δεδομένου ότι έχουν
περάσει πάνω από πέντε χρόνια
από το τραπεζικό κραχ. Η πώληση
δανείων από πλευράς των τρα-
πεζών, με σημαντική όμως έκ-
πτωση αποτελεί μια λύση στην
οποία ήδη έχουν καταφύγει. Είναι
όμως καλή λύση αυτή για τα δά-
νεια πρώτης κατοικίας; Μήπως
αυτοί που θα αγοράσουν αυτά
τα δάνεια δεν θα επιχειρήσουν
να εκποιήσουν τις εξασφαλίσεις
προκαλώντας όχι μόνο πίεση στις
τιμές των ακινήτων αλλά και κοι-
νωνικά προβλήματα; Έχουμε την
άποψη ότι το σχέδιο Εστία είναι
αναγκαίο καλό για να αντιμετω-
πίσει άμεσα και αποτελεσματικά
τα προβλήματα αυτά, διασφαλί-
ζοντας έτσι τη χρηματοπιστωτική
σταθερότητα. Διότι αν οι ευρω-
παίοι επόπτες δεν διαπιστώσουν

την πρόοδο που αναμένουν από
τις υπόλοιπες τράπεζες, θα ζη-
τήσουν, όπως άλλωστε το έχουν
πράξει μερικές φορές στο παρελ-
θόν, νέα κεφάλαια. Μια τέτοια
εξέλιξη δεν είναι βέβαιο ότι θα
έχει καλό τέλος. Πολλοί προβάλ-
λουν τον ηθικό κίνδυνο ως το
κύριο πρόβλημα του σχεδίου. Ας
σταθμίσουν όμως τις κοινωνικές
αλλά και οικονομικές συνέπειες
από τη διαιώνιση του προβλή-
ματος των ΜΕΔ. 

Η παρέμβαση του κράτους
στην αγορά σε εξαιρετικά δύ-
σκολες συνθήκες δεν μπορεί να
θεωρηθεί ούτε παράλογη αλλά
ούτε και καταχρηστική σε βάρος
των φορολογούμενων. Θέλω να
θυμίσω πως ανάλογα επιχειρή-
ματα σε σχέση με τον ηθικό κίν-
δυνο προβλήθηκαν και στις ΗΠΑ
όταν στους τελευταίους μήνες
της θητείας της η κυβέρνηση
Μπους το 2008 υποχρεώθηκε να
ζητήσει ένα αστρονομικό ποσό
από το κογκρέσο για να στηρίξει
τον τραπεζικό τομέα. Κάποιοι τό-
τε έκαναν λόγο ακόμα και σοσια-
λισμό στις ΗΠΑ αφού θα κοινω-
νικοποιούνταν οι ζημιές. Το πρό-
γραμμα TARP (Trouble Asset Re-
lief Program) διασφάλισε όχι
μόνο τη χρηματοπιστωτική στα-
θερότητα αλλά και την οικονο-
μική ανάπτυξη. Έτσι και το
ΕΣΤΙΑ. Θα διασφαλίσει όμως και
την κοινωνική σταθερότητα έστω
και αν ανάμεσα σε αυτούς που
δυσκολεύονται να πληρώσουν
τις υποχρεώσεις τους υπάρχουν
και στρατηγικοί κακοπληρωτές.
Υπενθυμίζουμε όμως ότι οι τρά-
πεζες εδώ και μήνες απέκτησαν
πλέον όλα τα εργαλεία για να
τους κυνηγήσουν. Το κράτος δεν
θα χαρίσει, αλλά θα δανείσει χρή-
ματα ώστε να μπει ένα οριστικό
τέλος στο πρόβλημα χωρίς να
προκαλέσει κοινωνικές και οικο-
νομικές παρενέργειες. 

Ο τραπεζικός τομέας θα κα-
ταστεί κερδοφόρος διαμορφώ-
νοντας καλύτερες συνθήκες ανά-
πτυξης και σταθερότητας. Αν και
σήμερα έχουμε μεγαλύτερο πρό-
βλημα συστημικών τραπεζών
από το παρελθόν οι προοπτικές
εξυγίανσης του τραπεζικού τομέα
βελτιώνονται ακόμη περισσότερο
με το ΕΣΤΙΑ. Οι προσπάθειες του
υπουργού Οικονομικών βρίσκον-
ται προς την ορθή καταύθυνση.
Η μόνη κριτική που κατά τη γνώ-
μη μας υπάρχει προς τη κυβέρ-
νηση είναι γιατί δεν έγινε νωρί-
τερα.  

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Ακαθάριστο Εγχώριο
Προϊόν (ΑΕΠ)

Το Ακαθάριστο Εγχώριο
Προϊόν είναι το σύνολο
όλων των αγαθών και υπη-
ρεσιών που παράχθηκαν
μέσα στην επικράτεια μιας
χώρας σε χρονικό διάστημα
ενός έτους (ή αν έχει καθο-

ριστεί διαφορετική χρονική περίοδος) και
εκφράζεται σε χρηματικές μονάδες. Στον
υπολογισμό λαμβάνουμε υπόψη το προϊόν
που παράχθηκε εντός της επικράτειας της
χώρας τόσο από συντελεστές που ανήκουν
σε μη μόνιμους κατοίκους της χώρας (κα-
τοίκους εξωτερικού). Επομένως, ΔΕΝ υπο-
λογίζεται οποιοδήποτε προϊόν που παράχ-
θηκε από μόνιμους κάτοικους της χώρας
εκτός της επικράτειας της χώρας.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institude of Marketing/ The Cyprus
Business School

Κινητή τραπεζική μονάδα στην Κύπρο, τραπεζικός υπάλληλος σαν να λέμε παγωτατζής.

Πόσο πρέπει να δανειστείτε;
<<<<<<<

Ο δανεισμός δεν είναι
«one size fits all» και θα
πρέπει να δίνεται μεγά-
λη σημασία στη φύση
της επένδυσης.

<<<<<<<

Η πώληση δανείων
από πλευράς των 
τραπεζών, με σημαντι-
κή όμως έκπτωση 
αποτελεί μια λύση
στην οποία ήδη 
έχουν καταφύγει. 
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η Κύπρος αντιμετωπίζει πιστωτικές
προκλήσεις που προκύπτουν από
το γεγονός ότι η κυπριακή οικονομία
είναι μια μικρή και σχετικά μη δια-
φοροποιημένη οικονομία, λέει στην
«Κ» ο Henry MacNevin, Associate
managing director των Moody’s.
Τονίζει επίσης ότι ο μεγάλος χρη-
ματοπιστωτικός τομέας επιβαρύ-
νεται από την έκθεση σε μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια που αναλογικά
είναι στο δεύτερο πιο υψηλό πο-
σοστό στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
–Οι Moody’s και DBRS διατηρούν
την αξιολόγηση της Κύπρου κά-
τω από την επενδυτική βαθμίδα.
Δύο άλλοι οίκοι όμως την έχουν
ήδη αναβαθμίσει στην επενδυ-
τική βαθμίδα. Βλέπετε κινδύνους
στην κυπριακή οικονομία;

–Το πιστωτικό προφίλ της Κύ-
πρου (σταθερό Ba2) αντικατοπτρίζει
τη μικρή αλλά εύπορη οικονομία
της χώρας, καθώς και τη βελτίωση
όσον αφορά την οικονομική ανθε-
κτικότητα που παρατηρήθηκε τα
τελευταία χρόνια. Επίσης, συμπε-
ριλαμβάνει τη δημοσιονομική υπε-
ραπόδοση της κυβέρνησης μετά
την τραπεζική κρίση της χώρας.
Οι ισχυρές τάσεις ανάπτυξης και
τα πρωτογενή πλεονάσματα έχουν
δημιουργήσει θετικές τάσεις όσον
αφορά το χρέος. Η προσωρινή αύ-
ξηση του χρέους προκύπτει από τη
συναλλαγή που αφορά τη Συνερ-
γατική Τράπεζα. Ωστόσο, η Κύπρος
αντιμετωπίζει πιστωτικές προκλή-
σεις που προκύπτουν από το γεγο-
νός ότι η κυπριακή οικονομία είναι
μία μικρή και σχετικά μη διαφορο-
ποιημένη οικονομία, με υψηλά επί-
πεδα κυβερνητικών, τραπεζικών
και ιδιωτικών χρεών. Επιπλέον, αυ-
ξανόμενες πιέσεις για δαπάνες πι-
θανόν να επιβαρύνουν τις μελλον-

τικές δημοσιονομικές προοπτικές.
Επίσης, ο μεγάλος χρηματοπιστω-
τικός τομέας επιβαρύνεται από την
έκθεση σε μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια που αναλογικά είναι στο δεύ-
τερο πιο υψηλό ποσοστό στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.
–Το δημόσιο χρέος της Κύπρου,
το οποίο έφτασε το 104,4%, προ-
καλεί ανησυχία;

–Το υψηλό δημόσιο χρέος είναι
ένας από τους παράγοντες που πε-
ριορίζουν την πιστοληπτική ικα-
νότητα της κυπριακής κυβέρνησης.
Ωστόσο, το χρέος της κυπριακής
κυβέρνησης παραμένει οικονομικά
προσιτό λόγω του πολύ μεγάλου
μεριδίου των επίσημων πιστωτών
στο συνολικό χρέος. Η κυβέρνηση
έχει επιτύχει μεγάλα δημοσιονομικά

πλεονάσματα και έχει πραγματο-
ποιήσει σημαντική δημοσιονομική
προσαρμογή μετά το 2012. Όμως,
υπάρχουν ορισμένες σημαντικές
πηγές μελλοντικών δημοσιονομικών

πιέσεων, κυρίως το μισθολογικό
κόστος του δημόσιου τομέα και το
νέο Γενικό Σχέδιο Υγείας.
–Το 2018 η Κύπρος κατόρθωσε
να μειώσει το ποσό των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων. Πώς θα
μπορούσε να μειωθεί περαιτέρω
το ποσό των ΜΕΔ;

–Προκειμένου να μειωθεί το επί-
πεδο των προβληματικών δανείων
στο κυπριακό τραπεζικό σύστημα,
υπάρχει αφενός ανάγκη για οικο-
νομική ανάπτυξη και, αφετέρου,
οι τράπεζες πρέπει να είναι σε θέση
να επεξεργάζονται ή να απορρί-
πτουν προβληματικά δάνεια γρή-
γορα και αποτελεσματικά, διατη-
ρώντας παράλληλα υγιή πρότυπα
όσον αφορά το νέο δανεισμό. Όσον
αφορά την ανάκαμψη της οικονο-

μίας, αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε
εξέλιξη, ενώ για τα εργαλεία που
διαθέτουν οι κυπριακές τράπεζες
για τη μείωση των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων, αυτά περιλαμβά-
νουν αναδιαρθρώσεις, ανακτήσεις
μέσω πώλησης υποθηκών, διαγρα-
φές, ελάφρυνση του χρέους, μετο-
χοποιήσεις και οριστικές πωλήσεις
ΜΕΔ. Είχαμε πρόσφατα μια σημαν-
τική συναλλαγή μετοχοποίησης
ύψους 2,8 δισ. ευρώ από την Τρά-
πεζα Κύπρου το 2ο τρίμηνο του
2018, η οποία επιτάχυνε τη μείωση
των ΜΕΔ κατά 10 ποσοστιαίες μο-
νάδες. Επιπρόσθετες τέτοιες πω-
λήσεις, εάν πραγματοποιηθούν, θα
επιταχύνουν τον ρυθμό βελτίωσης
της ποιότητας του ενεργητικού των
κυπριακών τραπεζών. Ωστόσο, πρέ-
πει να καταβληθούν περαιτέρω
προσπάθειες για την ενίσχυση της
επιβολής των συμβολαίων, κυρίως
για την αντιμετώπιση των μακρο-
χρόνιων και αναποτελεσματικών
δικαστικών διαδικασιών.
–Ο τραπεζικός τομέας της Κύ-
πρου εξακολουθεί να είναι με-
γάλος. Έχουν γίνει προσπάθειες
για τη μείωση του μέσω απορ-
ρόφησης τραπεζών. Πόσες τρά-
πεζες θα πρέπει να μείνουν στο
τέλος;

–Το κυπριακό τραπεζικό σύστη-
μα είναι μεγάλο τόσο από πλευράς
περιουσιακών στοιχείων σε σχέση
με την οικονομία όσο και ως προς
τον αριθμό των τραπεζών. Αν και
μειώθηκαν από το ανώτατο όριο
των 7x του ΑΕΠ το 2011, τα συνο-
λικά τραπεζικά περιουσιακά στοι-
χεία αντιπροσωπεύουν λίγο περισ-
σότερο από 3x ΑΕΠ μετά την πώ-
ληση των ελληνικών δραστηριο-
τήτων τους το 2013, τη συνεχιζό-
μενη απομόχλευση και την εκκα-
θάριση της Κυπριακής Συνεργατι-
κής Τράπεζας νωρίτερα αυτό το
έτος. Οι δύο μεγαλύτερες τράπεζες

της χώρας αντιπροσωπεύουν το
67% του ενεργητικού του τραπε-
ζικού συστήματος, ενώ οι μεγαλύ-
τερες πέντε, συμπεριλαμβανομένης
της RCB Bank για πάνω από 90%.
Δεν υπάρχει καθορισμένος αριθμός
τραπεζών που να είναι ο βέλτιστος
σε οποιοδήποτε σύστημα. Το βασικό
ζήτημα είναι να λειτουργούν καλά,
με ισχυρούς χρηματοοικονομικούς
δείκτες, με χαμηλό αριθμό προβλη-
ματικών δανείων, ισχυρό κεφάλαιο
και υγιή επίπεδα κερδοφορίας και
αποτελεσματικότητας.
–Το οικονομικό μοντέλο της Κύ-
πρου είναι βιώσιμο;

–Παρότι η Κύπρος αναπτύσσεται
ταχέως τα τελευταία χρόνια, είναι
απίθανο να διατηρηθεί σε αυτό το
επίπεδο μεσοπρόθεσμα και μακρο-
πρόθεσμα, επειδή βασίζεται σε
υπερβολικό βαθμό πάνω στα κα-
τασκευαστικά έργα. Σύμφωνα με
το ΔΝΤ, το αναπτυξιακό δυναμικό
είναι πιθανώς γύρω στο 2,5%, το
οποίο είναι σχετικά ψηλό για μια
ευρωπαϊκή χώρα, αλλά είναι ση-
μαντικά βραδύτερο από τις πρό-
σφατες τάσεις ανάπτυξης. Επιπλέον,
η οικονομία είναι σχετικά μη δια-
φοροποιημένη, γεγονός που την
καθιστά πιο ευάλωτη σε συγκεκρι-
μένους τομείς. Τα υψηλά επίπεδα
χρεών που έχουν συγκεντρώσει τα
νοικοκυριά θα αποτελέσουν επίσης
πρόκληση για μελλοντικές προ-
οπτικές ανάπτυξης.
–Είναι η οικονομία της Κύπρου
ακόμα εύθραυστη;

–Η Κύπρος εξακολουθεί να έχει
κάποια σημαντικά τρωτά σημεία.
Όπως αναφέρθηκε παραπάνω, η
κυπριακή οικονομία είναι σχετικά
μη διαφοροποιημένη. Επίσης, ση-
μειώθηκε μικρή πρόοδος όσον αφο-
ρά τις διαρθρωτικές οικονομικές
μεταρρυθμίσεις και το ποσοστό
ανεργίας παραμένει ένα από τα
υψηλότερα στην Ε.Ε. 

Το κυπριακό τραπεζικό σύστημα είναι μεγάλο
Ο Henry MacNevin εξηγεί στην «Κ» γιατί οι Moody’s διατηρούν την Κύπρο κάτω από την επενδυτική βαθμίδα και για την οικονομία 

Παρότι η Κύπρος αναπτύσσεται ταχέως τα τελευταία χρόνια, είναι απίθανο να διατηρηθεί σε αυτό το επίπεδο μεσοπρό-
θεσμα και μακροπρόθεσμα, λέει ο Henry MacNevin.

<<<<<<<

Υπάρχουν ορισμένες
σημαντικές πηγές μελ-
λοντικών δημοσιονομι-
κών πιέσεων, κυρίως 
το μισθολογικό κόστος
του δημόσιου τομέα και
το νέο Γενικό Σχέδιο
Υγείας.
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Δέκα χρόνια μετά την παγκόσμια
οικονομική κρίση ο κόσμος έχει
αλλάξει δραστικά. Σ’ αυτήν τη με-
ταστροφή πέρα από την παγκόσμια
χρηματοπιστωτική κρίση, έχουν
συμβάλει η συνεχιζόμενη μετατό-
πιση της οικονομικής ισχύος προς
την ανατολή, η αυξανόμενη μετα-
νάστευση, οι δημογραφικές αλλα-
γές, καθώς και οι αλλαγές που προ-
κύπτουν στην αγορά εργασίας από
τη ραγδαία εξέλιξη της τεχνολογίας.
Ιδιαίτερα στην Ευρώπη, ο συνδυα-
σμός των νομισματικών μέτρων
τόνωσης της οικονομίας, με τη δη-
μοσιονομική λιτότητα και τις πε-
ριορισμένες διαρθρωτικές μεταρ-
ρυθμίσεις, καθώς και η αυξανόμενη
και μεταβαλλόμενη ρύθμιση, έχουν
οδηγήσει το χρηματοπιστωτικό
σύστημα σε αχαρτογράφητα νερά.

Την ίδια ώρα σε πολιτικό επίπεδο
γινόμαστε καθημερινά μάρτυρες
της δραματικής ανόδου του εθνι-
κισμού και του λαϊκισμού. Σε πολλές
ευρωπαϊκές χώρες οι δυνάμεις που
απορρίπτουν τη συναίνεση της φι-
λελεύθερης δημοκρατίας, το ελεύ-
θερο εμπόριο και τον ανταγωνισμό,
είτε βρίσκονται στην εξουσία, είτε
έχουν εδραιωθεί στα εθνικά κοι-
νοβούλια και στην κοινωνία. Μέσα
σε αυτό το κλίμα, δεν αποτελεί έκ-
πληξη το ότι στην τελευταία έρευνα
της PwC για τους CEOs, ο λαϊκισμός
και η γεωπολιτική αβεβαιότητα
μαζί με την υπερβολική ρύθμιση,
αποτελούν τις τρεις μεγαλύτερες
απειλές που αναφέρουν οι CEOs
στην Ευρώπη. 

Προκειμένου να αντιμετωπίσει
τα θέματα αυτά, η Ευρωπαϊκή Ένω-

ση επιβάλλεται να έρθει πιο κοντά
στους πολίτες της και να διατυπώ-
σει με σαφήνεια έναν κοινό σκοπό
και ένα όραμα που θα εμπνεύσει
τον κόσμο και θα γίνει αποδεκτό
από την ευρύτερη κοινωνία. 

Την ίδια στιγμή η Ε.Ε. μέσα από
τολμηρές μεταρρυθμίσεις θα πρέπει
να βελτιώσει την ανταγωνιστικό-
τητα, τις ευκαιρίες για καινοτομία
και ψηφιακές υποδομές. Επιπλέον,
θα πρέπει να διευκολύνει τις επι-
χειρήσεις που δημιουργούν θέσεις
εργασίας και οι οποίες έχουν να
ανταγωνιστούν, μεταξύ άλλων, τις
επιχειρήσεις των ΗΠΑ που υπό-
κεινται σε ολοένα και λιγότερη
ρύθμιση. Οι πρωτοβουλίες αυτές
πρέπει να έχουν τοπικό χαρακτήρα,
να ανταποκρίνονται στις ανάγκες
των ανθρώπων, των κοινοτήτων

και των επιχειρήσεων σε πρακτικό
επίπεδο.Στην Κύπρο, μετά από μια
δεκαετία έντονων αναταράξεων,
η οικονομία ακολουθεί σήμερα μία
πιο υγιή δημοσιονομική πορεία,
καταγράφοντας έναν από τους υψη-
λότερους ρυθμούς οικονομικής
ανάπτυξης στην Ε.Ε., έχοντας επα-
νέλθει στην επενδυτική βαθμίδα. 

Οι άμεσες ξένες επενδύσεις αυ-
ξάνονται, ενώ αναδύονται νέοι το-
μείς όπως η εκπαίδευση και ο κλά-
δος των επενδυτικών ταμείων. Πα-
ράλληλα, το ύψος των Μη Εξυπη-
ρετούμενων Δανείων (ΜΕΔ), αν και
παραμένει υψηλό, μειώνεται ση-
μαντικά και στις δύο μεγαλύτερες
τράπεζες στις οποίες βρίσκονται
υπό εξέλιξη έργα ψηφιακού μετα-
σχηματισμού. 

Παραμένουν ωστόσο σημαντι-

κές προκλήσεις στην οικονομία.
Είναι αναγκαία η αύξηση της πα-
ραγωγικότητας, η βελτίωση της
ανταγωνιστικότητας, της καινο-
τομίας, της διευκόλυνσης του επι-
χειρείν και της πλήρους προσαρ-
μογής στην ψηφιακή εποχή. Για
να επιτευχθούν τα πιο πάνω, χρει-
άζεται η υλοποίηση ενός σχεδίου
δράσης με μια τολμηρή ατζέντα
μεταρρυθμίσεων ευρείας πολιτικής
και κοινωνικής συναίνεσης. Είναι
εξαιρετικά σημαντικό για την Κύ-
προ να υιοθετήσει άμεσα τις με-
ταρρυθμίσεις αυτές, ώστε να βελ-
τιώσει το βιοτικό επίπεδο και τα
εισοδήματα και να θωρακίσει την
οικονομία έναντι μελλοντικών κρα-
δασμών για να «κλείσουμε» την
ψαλίδα από τις υπόλοιπες ευρω-
παϊκές χώρες. Σε αυτό το πλαίσιο

ο ρόλος της επιχειρηματικής κοι-
νότητας είναι καθοριστικός. Έχου-
με ευθύνη να εργαστούμε με ανοι-
χτό πνεύμα και διαφάνεια, προ-
σβλέποντας στον θετικό αντίκτυπό
μας στην κοινωνία. Παραμένοντας
πιστοί στις θεμελιώδεις αξίες της
χώρας μας και επενδύοντας πα-
ράλληλα στην εκπαίδευση, στην
καινοτομία, στην έρευνα και στην
επιχειρηματικότητα, πρέπει να εν-
θαρρύνουμε τις αλλαγές ώστε να
μπορούμε να πορευτούμε προς το
μέλλον, επιτυγχάνοντας τον στόχο
για βιώσιμη και μακροπρόθεσμη
ανάπτυξη.

Ο κ. Ευγένιος Ευγενίου είναι
διευθύνων σύμβουλος της PwC
Κύπρου. Από την παρέμβασή του στο
συνέδριο του Economist. 

Τολμηρές μεταρρυθμίσεις με θετικό αντίκτυπο στην κοινωνία 
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Μόλις πριν από ένα μήνα ο Σύνδε-
σμος Μεγάλων Καταναλωτών Ηλε-
κτρικής Ενέργειας έθεσε ενώπιον
της Επιτροπής Εμπορίου της Βου-
λής το θέμα των διατιμήσεων και
της αύξησης του κόστους της ηλε-
κτρικής ενέργειας από το 2016. Ο
σύνδεσμος υπογράμμιζε ότι ενώ η
αύξηση του κόστους καυσίμων δεν
μπορεί να ελεγχθεί, θα μπορούσε
να μειωθούν στο 10% τα τέλη ΑΠΕ&
ΕΞΕ και των ΥΔΩ τα οποία επωμί-

ζονται οι βιομηχανίες. Ο σύνδεσμος
εκπροσωπεί τους 625 μεγαλύτερους
καταναλωτές ηλεκτρικής ενέργειας
από βιομηχανίες μεταποίησης μέχρι
ξενοδοχειακές μονάδες. Σύμφωνα
με στοιχεία τα οποία επικαλείται
ο σύνδεσμος στην επιστολή του
προς τον πρόεδρο της επιτροπής
Άγγελο Βότση, από το 2016 το κό-
στος του ηλεκτρικού ρεύματος έχει
αυξηθεί κατά 18% με τις προβλέψεις
να δείχνουν ακόμα μεγαλύτερες
αυξήσεις. Όπως πληροφορείται η
«Κ» το θέμα δεν έχει εγγραφεί ακό-
μα στην επιτροπή και δεν αναμέ-
νεται να γίνει άμεσα, καθώς η ατζέν-

τα της επιτροπής είναι κλειστή με
άλλα θέματα τις επόμενες συνε-
δρίες. Στο μεταξύ η ΑΗΚ έχει ήδη
ανακοινώσει νέες αυξήσεις  της
τάξης του 4%. Αυξήσεις οι οποίες
θα αποτυπωθούν και στους εμπο-
ρικούς και βιομηχανικούς κατανα-
λωτές, η κατανάλωση των οποίων
έφτασε για το 2017, στους 20.158
κιλοβατώρες για τους εμπορικούς
καταναλωτές, ενώ για τους βιομη-
χανικούς καταναλωτές, έφτασε
τους 87.748 κιλοβατώρες.

Οι ψηλότερες αυξήσεις
Σύμφωνα με τις μετρήσεις που

έγιναν σε ευρωπαϊκό επίπεδο με-
ταξύ του δεύτερου εξαμήνου του
2016 και του 2ου εξαμήνου του
2017, η Κύπρος καταγράφει τις με-
γαλύτερες αυξήσεις τιμών στο ηλε-
κτρικό ρεύμα. Το ποσοστό αύξησης
για την Κύπρο ανέρχεται στο 7,5%
και στην περίπτωση της Ελλάδας
στο 6,7%. Την ίδια ώρα οι τιμές
μειώνονται σε 16 χώρες κράτη μέλη
της Ε.Ε. με τη μεγαλύτερη μείωση
να σημειώνει η Νορβηγία, η Τσε-
χική Δημοκρατία και η Ιταλία. Μεί-
ωση κατέγραψαν και μικρότερες
χώρες όπως η Μάλτα και η Εσθονία.
Τα στοιχεία αφορούν την εξέλιξη
των τιμών της ηλεκτρικής ενέργειας
για τους μη οικιακούς καταναλωτές,
συμπεριλαμβανομένων όλων των
μην ανακτήσιμων φόρων και ει-
σφορών.

Κίνδυνος βιωσιμότητας
Η αύξηση της τιμής του ηλε-

κτρικού ρεύματος δεν καίει μόνο
τα νοικοκυριά. Στην περίπτωση
των επιχειρήσεων η ανοδική τάση
στους λογαριασμούς της ΑΗΚ κτυ-
πά καμπανάκι για μειώσεις σε κερ-
δοφορία, περιορίζει ενδεχόμενα

νέα ανοίγματα και επενδύσεις, ενώ
δεν αποκλείεται το κόστος να απο-
βεί μοιραίο για τη βιωσιμότητα της
εταιρείας.

Ακόμα και σε πιο σθεναρές βιο-
μηχανίες, το κόστος της ενέργειας
αποτελεί ένα από τους κυριότερους
κινδύνους, κάτι που παρατηρείται
στην περίπτωση της Τσιμεντοποι-
ίας Βασιλικού, η οποία βασίζεται
σε τεράστιο βαθμό στο κόστος του
ηλεκτρικού ρεύματος. Όπως ανα-
φέρει στην εξαμηνιαία έκθεση οι-
κονομικών αποτελεσμάτων της

Τσιμεντοποιίας,  οι τιμές ενέργειας
είναι βασικός κίνδυνος για τα ει-
σοδήματα και τα λειτουργικά έξοδα
του ομίλου. 

Μάλιστα, ήδη έχει καταγραφεί
αρνητική επίδραση στην παραγω-
γή, λόγω του κόστους των καυσίμων
σε σχέση με το προηγούμενο έτος,
ακόμα και παρά το γεγονός ότι η
επίδραση του αυξανόμενου κό-
στους των συμβατικών καυσίμων
μετριάσθηκε με την χρήση εναλ-
λακτικών μη ορυκτών καυσίμων.
Όπως αναφέρει στην «Κ» ο Ανδρέας

Ανδρέου διευθυντής τμήματος βιο-
μηχανίας ΚΕΒΕ, τα πράγματα για
τις επιχειρήσεις είναι πολύ πιο δύ-
σκολα, καθώς το κόστος του ηλε-
κτρικού ρεύματος αποτελεί αστάθ-
μητο παράγοντα που μπορεί να
επιφέρει ανεπανόρθωτη ζημιά στις
επιχειρήσεις. «Ως ΚΕΒΕ θεωρούμε
ότι το κράτος πρέπει να δώσει πολύ
σοβαρά κίνητρα στις ΑΠΕ, ώστε
να δώσει ευκαιρία στις επιχειρήσεις
να βρουν εναλλακτικές πηγές ενέρ-
γειας που να μειώνουν το κόστος
της ηλεκτρικής ενέργειας που είναι

το μεγαλύτερο και το πιο ανελα-
στικό έξοδο που μπορεί να έχουν»
υπογραμμίζεται από το ΚΕΒΕ. Το
θέμα έχει συζητηθεί στο παρελθόν
στη Βουλή αναφέρει ο Ανδρέου,
επισημαίνοντας ότι πλέον αναμέ-
νεται η φιλελευθεροποίηση της
αγοράς ηλεκτρισμού από το 2019
κάτι που αναμένεται ότι θα μειώσει
τις υφιστάμενες τιμές. Στο παρόν
στάδιο το μόνο εργαλείο που έχουν
στα χέρια τους οι επιχειρήσεις είναι
η τοποθέτηση φωτοβολταϊκών για
ιδίαν χρήση.

Κινδυνεύουν 
λόγω ρεύματος 
οι επιχειρήσεις
Περιορίζονται οι επενδύσεις, ενώ
απειλείται και η βιωσιμότητά τους

<<<<<<<

Κύπρος και Ελλάδα κα-
ταγράφουν τη μεγαλύ-
τερη αύξηση τιμών στο
ηλεκτρικό ρεύμα για μη
οικιακούς καταναλωτές.
Στην περίπτωση της Κύ-
πρου το ποσοστό ανέρ-
χεται στο 7,5%.

Από την πλευρά της η ΑΗΚ, επι-
σημαίνει ότι η Αρχή προβαίνει
σε ευκολίες πληρωμής όχι μόνο
στις ευάλωτες ομάδες οικιακών
καταναλωτών αλλά και στους
εμπορικούς. 

Η πρακτική της ΑΗΚ αναπτύχ-
θηκε μετά το 2013, περίοδος
κατά την οποία μεγάλος αριθμός
επιχειρήσεων παρουσίασε σο-
βαρά οικονομικά προβλήματα.
Έτσι, λοιπόν, προσφέρεται σχέ-
διο εξόφλησης των λογαριασμών
σε δόσεις, είτε μηνιαίως, είτε σε
δεκαπενθήμερη βάση, το οποίο
διαμορφώνεται ανάλογα με το
συσσωρευμένο ποσό, το προφίλ
τη δυνατότητα αποπληρωμής
και το ιστορικό του πελάτη. Αξίζει

να σημειωθεί ότι τα τελευταία
πέντε χρόνια οι ανείσπρακτοι
λογαριασμοί προς την ΑΗΚ έφτα-
σαν τα €19 εκατομμύρια ευρώ. 

Ποσό περίπου €14 εκατομμύ-
ρια αφορά εταιρείες, οι οποίες
έχουν πτωχεύσει, ενώ τα υπό-
λοιπα €5 εκατ. αφορούν ως επί
το πλείστο οικιακούς κακοπλη-
ρωτές, ή καταναλωτές που δεν
μπορούν να πληρώσουν, ενώ μέ-
ρος του ποσού αφορά δήμους
και κοινότητες. 

Στην περίπτωση των κλειστών
λογαριασμών (ποσά που εκκρε-
μούν από εταιρείες σε πτώχευση)
βρίσκεται σε εξέλιξη δικαστική
διαδικασία εξασφάλισης των πο-
σών. 

Μιλώντας στην «Κ» η εκπρό-
σωπος Τύπου της ΑΗΚ Χριστίνα
Παπαδοπούλου αναφέρει ότι η
αρχή αγοράζει καύσιμα με συ-
χνότητα κάθε δεκαπέντε μέρες,
με την τιμή να διαμορφώνεται
αναλόγως της ζήτησης και της
χρήσης του καυσίμου, την ισο-
τιμία συναλλάγματος τη μέρα
της αγοράς και το είδος καυσίμου. 

Εξηγεί παράλληλα ότι οι λο-
γαριασμοί Νοεμβρίου θα είναι
αυξημένοι κατά 4% σε σχέση με
τους λογαριασμούς Οκτωβρίου,
ενώ η αύξηση είναι ακόμα με-
γαλύτερη σε σύγκριση με τον
Σεπτέμβριο, μήνα κατά τον οποίο
είχε καταγραφεί μικρή μείωση
της τάξης του 0,66%.

€19 εκατ. έχει να παίρνει ΑΗΚ

Το αυξημένο ηλεκτρικό ρεύμα που πληρώνουν οι εμπορικοί και βιομηχανικοί καταναλωτές, λειτουργεί εις βάρος της
ανταγωνιστικότητας τους έναντι άλλων αντίστοιχων ευρωπαϊκών εταιρειών.

Η περίπτωση 
της Medochemie

Η ανταγωνιστικότητα της εται-
ρείας επηρεάζεται σε μεγάλο
βαθμό από τις διακυμάνσεις του
ηλεκτρικού ρεύματος αναφέρει
στην «Κ» ο δρ Ανδρέας Πίττας, ο
οποίος συγκρίνει μια φαρμακο-
βιομηχανία στην Κύπρο, τη Γαλ-
λία και τη Βουλγαρία, χώρες
στις οποίες το κόστος του ηλε-
κτρικού ρεύματος ανέρχεται
στο 1/3 της τιμής του ηλεκτρι-
κού ρεύματος στην Κύπρο. Ως
εκ τούτου οι γαλλικές και βουλ-
γάρικες βιομηχανίες παράγουν
φαρμακευτικά προϊόντα πολύ
φθηνότερα σε σχέση με την κυ-
πριακή Medochemie, και κατά
συνέπεια μειώνεται η ανταγω-
νιστικότητα των κυπριακών.
Στην περίπτωση της Medoche-
mie, το κόστος του ηλεκτρικού
ρεύματος για το 2017 ανήλθε
στα €2 εκατ. ενώ για το 2018 το
ποσό αυτό εκτιμάται ότι θα ξε-
περάσει τα €3 εκατ. Κι αν στην
περίπτωση μιας μεγάλης εται-
ρείας όπως η Medochemie η
αύξηση μπορεί να απορροφη-
θεί χωρίς να κλυδωνίσει την
εταιρεία, σε περιπτώσεις μι-
κρότερων εταιρειών, η αύξηση
του κόστους, μπορεί να τις οδη-
γήσει σε λουκέτο. Ωστόσο, δεν
μπορεί να υπάρχει υπολογισμός
για το ποσοστό στο σύνολο του
κόστους των επιχειρήσεων, κα-
θώς αυτό διαφέρει αναλόγως
του είδους της επιχείρησης. Εί-
ναι σαφές ότι το ποσό είναι μι-
κρότερο για τα γραφεία των
επιχειρήσεων παρά για εταιρεί-
ες όπως αρτοποιεία και ζαχαρο-
πλαστεία, κρεοπωλεία, αλλαν-
τοποιεία, τυροκομεία ή βιομη-
χανίες.

Αύξηση 50% στα έξοδα ρεύματος αναμένεται για τις επιχειρήσεις φέτος σε σχέση με την προηγούμενη χρονιά.
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ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ ΔΗΛΩΣΗΣ ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝΤΟΣΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΟΙΚΙΑΣΗ
ΚΤΗΡΙΟΥ ΣΤΗ ΛΑΡΝΑΚΑ  ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΕΓΑΣΗ ΤΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ
ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ  ΑΝΑΠΗΡΙΑΣ ΛΑΡΝΑΚΑΣ – ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ

Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ζητά την υποβολή δήλωσης ενδιαφέροντος από φυσικά ή νομικά πρόσωπα
που διαθέτουν προς ενοικίαση κτήριο στη Λάρνακα, εμβαδού 350 τ.μ. περίπου σε ισόγειο προς χρήση
για γραφειακούς χώρους συν 120 τ.μ. περίπου σε ισόγειο ή μεσοπάτωμα προς χρήση για βοηθητικούς
χώρους, για τη στέγαση του Κέντρου Αξιολόγησης Αναπηρίας Λάρνακας, για περίοδο τουλάχιστον
τεσσάρων χρόνων και με δικαίωμα ανανέωσης. Το κτήριο πρέπει  να είναι έτοιμο για παράδοση εντός
του πρώτου εξαμήνου 2019. 

Περισσότερες λεπτομέρειες παρουσιάζονται σε ανακοίνωση στην Ιστοσελίδα του Τμήματος
www.mlsi.dsid.gov.cy

Για πληροφορίες και διευκρινίσεις μπορείτε να επικοινωνείτε με την Υπεύθυνη του Κέντρου Αξιολόγησης
Αναπηρίας Λάρνακας, κυρία Φωτούλα Φιλίππου, στο τηλέφωνο 22815118. 

Το έργο «Επέκταση του Συστήματος Αξιολόγησης Αναπηρίας και Λειτουργικότητας» συγχρηματοδοτείται
από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και την Κυπριακή Δημοκρατία

Το Ladies Circle 1 Λευκωσίας διοργανώνει την εκδήλωση
«Καφές Αγάπης», για πέμπτη συνεχόμενη χρονιά, το Σάββατο
1η Δεκεμβρίου 2018, από τις 10:00 το πρωί μέχρι και τις 18:00

το απόγευμα, στην οικία της κ. Γιώτας Κωνσταντινίδου,
οδός Αναστασίας Τουφεξή 25, εντός των τειχών Λευκωσία.

Ο «Καφές Αγάπης» είναι  μια φιλανθρωπική εκδήλωση,
που φέτος  έχει σκοπό να βοηθήσει τον Αντικαρκινικό

Σύνδεσμο και το Ίδρυμα «Αροδαφνούσα». 

Στον χώρο όπου θα απολαμβάνετε τον καφέ σας
θα υπάρχουν οι εκθέτες μας, που τους επιλέξαμε
για να σας εντυπωσιάσουν, οι οποίοι ασχολούνται

μόνο με χειροποίητες δημιουργίες.

Τηλέφωνα επικοινωνίας: Γιώτα Κωνσταντινίδου 99544174, Έλενα Γεωργιάδου 99581829

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Οι τράπεζες σε 15 χρόνια θα έχουν
τους μισούς υπαλλήλους που έχουν
σήμερα, εκτιμά ο Κίλιαν Μπερζ της
Boston Consulting Group. O κ.
Μπερζ, επικεφαλής διεθνώς του το-
μέα Χρηματοπιστωτικών Θεσμών
της BCG –και σύμβουλος σε θέματα
επενδύσεων του πρωθυπουργού του
Καναδά, Τζάστιν Τριντό– βρέθηκε
προ ημερών στην Αθήνα για την
ετήσια συνάντηση των στελεχών
του τομέα του από όλο τον κόσμο.
Στο περιθώριο της συνάντησης, μί-
λησε στην «Κ» για το πώς οι νέες
τεχνολογίες θα αναμορφώσουν τον
τραπεζικό κλάδο τα επόμενα χρό-
νια.

Οι μισοί όσων θα έχουν απομείνει
σε 15 χρόνια, εξηγεί ο κ. Μπερζ,
θα εξακολουθούν να κάνουν περί-
που την ίδια δουλειά που κάνουν
σήμερα, οι άλλοι μισοί θα ασχο-
λούνται με κάτι «πολύ διαφορετικό».
Η τεχνητή νοημοσύνη «θα κάνει
πολύ μεγαλύτερο μέρος από τα
στοιχειώδη σε επίπεδο αποφάσεων.
Οι άνθρωποι θα συνεχίσουν να επι-
τελούν κάποιες από τις βασικές
υπηρεσίες, ενώ θα υπάρχουν και
άτομα τα οποία θα αμείβονται πολύ
καλά, τα οποία θα λαμβάνουν σύν-
θετες αποφάσεις και θα κάνουν
στρατηγικό σχεδιασμό που δεν θα
μπορούν να κάνουν οι μηχανές». 

Θα αποφασίζουν αλγόριθμοι για
το αν θα πρέπει να χορηγηθεί δάνειο
σε κάποιον ή όχι; «Η αλήθεια είναι
ότι, για ορισμένα δάνεια με τυπο-
ποιημένα χαρακτηριστικά, ήδη απο-
φασίζουν οι αλγόριθμοι – άσχετο
αν αυτό επικοινωνείται στον αι-
τούνται από έναν υπάλληλο. Και
υπάρχουν πολλές πτυχές της δα-
νειοδοτικής πολιτικής, αλλά και της
διαχείρισης περιουσίας, που θα ωφε-
λούνταν σήμερα από μεγαλύτερη
χρήση αλγορίθμων. Χωρίς αυτό να

σημαίνει ότι δεν θα υπάρχει η ανάγ-
κη για την ανθρώπινη παρουσία,
ειδικά όταν το ζήτημα είναι τα πιο
μακροπρόθεσμα σχέδια, που συν-
δέονται με το τι θέλει ο επενδυτής
να κάνει με τη ζωή του». 

Σε τι βαθμό προβλέπει ότι οι υφι-
στάμενες τράπεζες θα απορροφή-
σουν το κύμα των startups του χώ-
ρου (fintech) και σε τι βαθμό θα υπο-
νομευθούν από τις νέες τεχνολογίες;
«Οι εταιρείες fintech και οι παρα-
δοσιακές τράπεζες είναι καλές σε
διαφορετικά πράγματα», αναφέρει.
«Οι εταιρείες fintech είναι πολύ πιο
καινοτόμοι και πολύ καλές στο να
αναπτύσσουν λύσεις που βελτιώνουν
την εμπειρία του καταναλωτή τρα-
πεζικών υπηρεσιών. Οι τράπεζες
διαθέτουν ένα απόθεμα εμπιστοσύ-

νης με την καταθετική τους βάση,
το οποίο έχουν οικοδομήσει σε βάθος
δεκαετιών, και έχουν εμπειρία στη
διαχείριση ισολογισμών και στη
ρυθμιστική συμμόρφωση. Είναι λοι-
πόν δύο πολύ διαφορετικών ειδών
εταιρείες, με αρκετή συμπληρωμα-
τικότητα μεταξύ τους: για παράδειγ-
μα οι περισσότερες εταιρείες fintech
δυσκολεύονται πολύ να αποκτήσουν
επαρκή αριθμό πελατών και να πε-
ράσουν στην κερδοφορία – πρόβλη-
μα που επιλύεται εάν εξαγοραστούν
από κάποια εδραιωμένη τράπεζα.
Η τράπεζα αυτή, από την πλευρά
της, θα αποκτήσει αιχμή στην και-

νοτομία που δεν θα μπορούσε να
είχε παραγάγει η ίδια».

Ενα μεγάλο ανοιχτό ερώτημα είναι
αν τεχνολογικοί κολοσσοί όπως η
Apple και η Amazon, «που διαθέτουν
ευρεία πελατειακή βάση», αποφα-
σίσουν να μπουν δυναμικά στον
τραπεζικό κλάδο. «Οι εταιρείες αυτές
θα μπορούσαν να φέρουν μεγάλες
ανατροπές. Αλλά μάλλον δεν τις
συμφέρει να μετατραπούν σε τρά-
πεζες – όχι για λόγους ρυθμιστικούς,
αλλά οικονομικούς. Αν αποτιμηθούν
ως τράπεζες, η αξία τους θα μειωθεί.
Είναι πολύ πιο πιθανό να εστιάσουν
σε συγκεκριμένες υπηρεσίες, π.χ.
πληρωμές, χωρίς να ανταγωνιστούν
ευθέως τις παραδοσιακές τράπε-
ζες».

Η ταχύτητα της τεχνολογικής εξέ-

λιξης στον χρηματοπιστωτικό κλάδο
κάθε χώρας, πέρα από το ρυθμιστικό
πλαίσιο (όπου ο κ. Μπερζ ξεχωρίζει
το Ηνωμένο Βασίλειο ως το πιο φι-
λικό ως προς την καινοτομία), έχει
μεγάλη σημασία η καταναλωτική
κουλτούρα: «Στις ΗΠΑ υπάρχει έν-
τονος ανταγωνισμός στα χρηματο-
πιστωτικά  προϊόντα, εδώ και πε-
νήντα χρόνια. Στον Καναδά, οι πέντε
μεγάλες τράπεζες έχουν το 90% των
πελατών, οι οποίοι δεν συνηθίζουν
να αλλάζουν πάροχο. Αρα οι Αμερι-
κανοί καταναλωτές είναι πολύ πιο
πιθανό να δοκιμάσουν νέες υπηρε-
σίες».

Τον τελευταίο καιρό γίνεται με-
γάλη συζήτηση για το blockhain,
με τους πιο ενθουσιώδεις θιασώτες
του να μιλούν για μια τεχνολογία
που θα καταργήσει τις παραδοσιακές
τράπεζες. 

Εχουν βάση αυτές οι προβλέψεις
ή πρόκειται για ακραίες υπερβολές;
«Η ανάλυση των δεδομένων μεγάλης
κλίμακας και η τεχνητή νοημοσύνη
θα φέρουν πολύ μεγαλύτερες ανα-
τροπές από ό,τι το blockchain», ανα-
φέρει το υψηλόβαθμο στέλεχος της
BCG. Τα πλεονεκτήματα του block-
chain είναι η διαφάνεια και η ανι-
χνευσιμότητα, εξηγεί. Αρα, στον
βαθμό που υπάρχουν αποτυχίες της
αγοράς που οφείλονται σε τέτοια
ζητήματα, θα παίξει σημαντικό ρόλο:
«Ενα καλό παράδειγμα είναι η αγορά
διαμαντιών, όπου υπάρχει μεγάλη
αβεβαιότητα για το αν ένα διαμάντι
είναι αληθινό ή ψεύτικο. Εκεί, μια
αγορά οργανωμένη με αυτήν την
τεχνολογία θα μπορούσε να λύσει
το πρόβλημα. Αλλά στις χρηματα-
γορές γενικότερα; Δεν είμαι σίγου-
ρος».

Οι ελληνικές τράπεζες
Εστιάζοντας σε κάποια πιο άμεσα

προβλήματα, και ειδικότερα στην
πρόκληση των μη εξυπηρετούμενων
δανείων για το ελληνικό τραπεζικό
σύστημα, ο κ. Μπερζ αναγνωρίζει
τις ειδικές συνθήκες στην Ελλάδα,
αλλά επιδοκιμάζει ωστόσο το γεγονός
ότι η ηγεσία της χώρας «μοιάζει να
έχει υιοθετήσει μία θεμελιώδη αρχή,
ότι χωρίς σταθερή οικονομία δεν
μπορείς να πετύχεις κανέναν άλλο
στόχο. Αυτό με κάνει να πιστεύω
ότι θα ληφθούν ορθολογικές απο-
φάσεις στο μέλλον. Ομως –όπως και
στις υπόλοιπες χώρες– ο τραπεζικός
κλάδος και στην Ελλάδα χρειάζεται
να προχωρήσει σε μεγάλες αλλαγές,
που αφορούν την τεχνολογία αλλά
και τη νοοτροπία».

Σε 15 έτη οι τράπεζες θα έχουν το μισό προσωπικό
Ο Κίλιαν Μπερζ της Boston Consulting εξηγεί πώς οι νέες τεχνολογίες θα αναμορφώσουν τον κλάδο τα επόμενα χρόνια

Εστιάζοντας σε κάποια πιο άμεσα προβλήματα, και ειδικότερα στην πρό-
κληση των κόκκινων δανείων για το ελληνικό τραπεζικό σύστημα, ο κ. Κίλιαν
Μπερζ αναγνωρίζει τις ειδικές συνθήκες στην Ελλάδα.

<<<<<<

Ο τραπεζικός κλάδος και
στην Ελλάδα χρειάζεται 
να προχωρήσει σε μεγά-
λες αλλαγές, που αφο-
ρούν την τεχνολογία 
και τη νοοτροπία.

<<<<<<

Η τεχνητή νοημοσύνη
θα αναλάβει 
πολύ μεγαλύτερο
μέρος από 
τα στοιχειώδη 
σε επίπεδο αποφάσεων.
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Nicosia Risk Forum 

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΠΟΥΣΤΡΑ Α Ρ Θ Ρ Ο / Της ΚΟΡΑΛΙΑΣ ΤΙΜΟΘΕΟΥ

Την Τετάρτη 14 Νοεμβρίου 2018
στις 9:00 το πρωί ξεκινάμε ένα
νέο ετήσιο (θέλω να ελπίζω) θε-
σμό. Το εργαστήριό μας (Center
for Risk and Decision Sciences
CERIDES) με την παρούσα του
μορφή μετρά σχεδόν τρία χρόνια
παρουσίας και έχει προέλθει από
τη συνένωση μικρότερων εργα-
στηρίων που ιδρύθηκαν το 2011.
Μέσα σε αυτά τα χρόνια μεγα-
λώσαμε και καταφέραμε μέσα
από υψηλού ανταγωνισμού ευ-
ρωπαϊκά και εθνικά προγράμματα
να γίνουμε 17 ερευνητές και ακα-
δημαϊκοί σε διάφορα γνωστικά
αντικείμενα της ασφάλειας με
δυο κοινούς άξονες: τον κίνδυνο
(ρίσκο) και τη λήψη αποφάσεων.

Μέσα σε αυτά τα χρόνια συ-
νεργαστήκαμε με δεκάδες αν-
θρώπους και οργανισμούς και
θελήσαμε να σηματοδοτήσουμε
αυτές τις συνεργασίες με ένα
ετήσιο φόρουμ στο οποίο θα φέ-
ρουμε κοντά ακαδημαϊκούς, κρα-
τικούς αξιωματούχους, επιχει-
ρηματίες, τους συνεργάτες μας
με άλλα λόγια, θέλοντας να δια-
χύσουμε στον κόσμο τα αποτε-
λέσματα της ερευνητικής μας
δράσης.

Μια αρχική σκέψη για λίγες
παρουσιάσεις, γρήγορα κατέληξε
σε μια ημερίδα με μερικές δεκά-
δες παρουσιάσεις από Κύπρο,

Ελλάδα, Ισραήλ, Αγγλία, Ιταλία
και άλλες χώρες. Έχουμε ετοι-
μάσει ένα πρόγραμμα με θεμα-
τικούς κύκλους – πάντα με άξονα
τον κίνδυνο – πάνω στις φυσικές
και ανθρωπογενείς καταστροφές,
τους γεωπολιτικούς κινδύνους
στα ενεργειακά, τον πολιτικό κίν-
δυνο, τις περιφερειακές προεκτά-
σεις και πολλά άλλα. Την έναρξη
των εργασιών του συμποσίου θα
τελέσει στις 9, στο Πολιτιστικό
Κέντρο του Ευρωπαϊκού Πανε-
πιστημίου Κύπρου, η αναπληρώ-
τρια κυβερνητική εκπρόσωπος
κ. Κλέλια Βασιλείου. Μετά το με-
σημέρι θα υπάρξει πάνελ με επί-
κεντρο τις ενεργειακές εξελίξεις
με τους πρέσβεις του Ισραήλ και
της Μεγάλης Βρετανίας, του προ-
έδρου της ΡΑΕΚ και άλλων. Έχου-
με την ιδιαίτερη τιμή να έχουμε
ως επίσημο προσκεκλημένο τον
υπουργό Εξωτερικών δρα Νίκο
Χριστοδουλίδη, ο οποίος θα κλεί-
σει τις εργασίες του Φόρουμ με
ομιλία στις 6 το απόγευμα.

Θα υπάρχουν αρκετές παράλ-
ληλες συνεδρίες κατά τη διάρκεια
της ημέρας.

Ο κ. Γιώργος Μπούστρας,
καθηγητής Εκτίμησης Κινδύνου,
διευθυντής Center for Risk and
Decision Sciences CERIDES,
Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου.

Όποιος έχει ασχοληθεί με οποιου-
δήποτε είδους επαγγελματική δρα-
στηριότητα, γνωρίζει πολύ καλά ότι
απαραίτητη προϋπόθεση επιτυχίας
αποτελεί η ύπαρξη κεφαλαίου. Συ-
νήθως οικονομικού κεφαλαίου. Χρη-
ματοδότησης. Αυτό που πολλές φο-
ρές δεν συνειδητοποιούμε είναι ότι
εξίσου απαραίτητη είναι η ύπαρξη
ικανού κοινωνικού κεφαλαίου: των
γνωριμιών μας αλλά και των σχέσεών
μας με το κοινωνικό μας δίκτυο. Η
γνωστή φράση «δεν έχει σημασία
τι ξέρεις αλλά ποιον ξέρεις» κρύβει
κάποια αλήθεια, αλλά όχι όλη. Είναι
πραγματικότητα ότι οι κατάλληλες
γνωριμίες είναι κρίσιμες τόσο στην
επαγγελματική μας ανέλιξη όσο και
στην προσωπική μας εξέλιξη. Τι
είναι όμως το κοινωνικό κεφάλαιο
και τι χρειάζεται για να αποδώσει;

Κοινωνικό κεφάλαιο αποτελεί το
εύρος και το βάθος των ανθρώπινων
σχέσεών μας. Όσον αφορά το εύρος
θα σταθούμε στα είδη των σχέσεων:
οικογένεια, σύντροφος, φίλοι, επαγ-
γελματικές γνωριμίες, συμμαθητές,
συμφοιτητές, ο περιπτεράς, η ταμίας
στην τοπική μας τράπεζα, ο barista
στην αγαπημένη μας καφετερία, οι
διαδικτυακοί μας «φίλοι». Με όλους
αυτούς και πολλούς άλλους έχουμε
σχέσεις, διότι με κάποιο τρόπο συ-
σχετιζόμαστε. Υγιές κοινωνικό κε-
φάλαιο προϋποθέτει μεγάλο εύρος
σχέσεων και κάλυψη, σε κάποιο

βαθμό, όλων των ειδών σχέσεων.
Το εύρος, ωστόσο, δεν αρκεί. Το
κοινωνικό μας κεφάλαιο, για να είναι
αποδοτικό, χρειάζεται εξίσου βάθος
και ποιότητα. Η ειλικρίνεια, η τιμιό-
τητα, η ανταποδοτικότητα, η αλλη-
λοϋποστήριξη, η συμμετοχικότητα,
αποτελούν συμπεριφορές-επένδυση
στο κοινωνικό μας κεφάλαιο. Με
φροντίδα και καλή διάθεση θα καρ-
ποφορήσουν. Στις επαγγελματικές
τους σχέσεις αρκετοί επενδύουν
στο κοινωνικό τους κεφάλαιο. Στις
προσωπικές μας σχέσεις όμως, αν
και σημαντικότερο είναι πολύ λιγό-
τερο αντιληπτό. Ο λόγος είναι ότι
δεν συνάπτουμε συνήθως προσω-
πικές σχέσεις με το όφελος ή την
επένδυση κατά νου. Υποσυνείδητα,
ωστόσο, ο λόγος που κοινωνικοποι-
ούμαστε είναι διότι η κοινωνικο-
ποίηση αποτελεί ανθρώπινη ανάγκη,
τόσο σημαντική όσο η έκφραση και
η δημιουργικότητα. Επενδύουμε,
λοιπόν, στο κοινωνικό κεφάλαιο χω-
ρίς καν να το πράττουμε συνειδητά. 

Μελετητές και στοχαστές έχουν
προσπαθήσει να ξεχωρίσουν κατά
πόσο τα κίνητρα για τη δημιουργία
ανθρώπινων δεσμών είναι καθαρά
συμφεροντολογικά. Κατά πόσο, δη-
λαδή, συνάπτουμε κοινωνικές σχέ-
σεις σκεπτόμενοι ότι είτε βραχυ-
πρόθεσμα είτε μακροπρόθεσμα εν-
δεχομένως θα επωφεληθούμε απ’
αυτές. Η σχολή του Μακιαβέλι ισχυ-

ρίζεται πως ναι: o απώτερος στόχος
κάθε διαπροσωπικής σχέσης είναι
το άμεσο όφελος. Η σύγχρονη θε-
ωρία του Κοινωνικού Κεφαλαίου
υποστηρίζει ότι δεν συνάπτουμε
σχέσεις με συνειδητό στόχο το κέρ-
δος αλλά ότι υποσυνείδητα αντι-
λαμβανόμαστε τη σημασία των σχέ-
σεών μας και αντλούμε δύναμη από
τη δυνατότητά μας να στηριζόμαστε
σ’ αυτές. Έτσι, ακόμα κι αν δεν με-
τρούμε τις χάρες που κάναμε και
που χρωστάμε με ζυγαριά ακριβείας,
αναμένουμε από το κοινωνικό μας
δίκτυο να μας στηρίξει σε περίπτωση
που χρειαστεί.Αξίζει να τονίσουμε
την ανάγκη για ποιότητα στις σχέ-
σεις μας. Αν και δεν αναμένεται να
έχουν όλες το ίδιο βάθος, αναμένεται
να έχουν ποιότητα τουλάχιστον ως
προς την πρόθεσή μας για αμοιβαι-
ότητα. Σε οποιονδήποτε από τους
πιο πάνω τομείς της κοινωνικοποί-
ησής μας, εάν η πρόθεσή μας είναι
καθαρά και μόνο να κερδίσουμε,
χωρίς να έχουμε σκοπό να προσφέ-
ρουμε, η στάση μας αυτή θα ανι-
χνευθεί από τους εταίρους μας, οι
οποίοι είτε θα μας αποφύγουν είτε
θα μας συμπεριφερθούν κι αυτοί
ανάλογα. Σε κάθε είδος σχέσης, η
διάθεση με την οποία την προσεγ-
γίζουμε (εποικοδομητική, ανταγω-
νιστική κ.λπ.) «διαβάζεται» από το
άλλο μέρος, όσο κι αν προσπαθούμε
να την κρύψουμε. Στον αντίποδα,

οι σχέσεις μας δεν πρέπει να εξε-
λίσσονται σε πλατφόρμες για να
ελιχθούν όλοι οι άλλοι εκτός από
εμάς. Δεν πρέπει να μας καθιστούν
θύματα προς εκμετάλλευση. Ο κα-
θένας μας πρέπει να είναι ικανός
να παίξει τόσο τον ρόλο του πομπού
όσο και του δέκτη. Σε κάποιες πε-
ριπτώσεις, θα είμαστε το ένα, σε
κάποιες το άλλο, σε μερικές και τα
δύο. Η αμοιβαιότητα και η ανταπο-
δοτικότητα αποτελούν άγραφους
κανόνες της ζωής. Μία τελευταία
διαπίστωση είναι ότι τελικά, όσο
περισσότερα δίνουμε, τόσο περισ-
σότερα λαμβάνουμε. Πολλοί διστά-
ζουν να μοιραστούν τις επαγγελμα-
τικές τους γνώσεις με άλλους, θέ-
λοντας την αποκλειστικότητα που
τους καθιστά «αναντικατάστατους».
Αυτό που δεν συνειδητοποιούν είναι
πως όσα και να δώσουν, δεν θα χά-
σουν την ικανότητά τους να σκέ-
φτονται και να δημιουργούν. Το αν-
τίθετο, με τη συζήτηση και την επι-
κοινωνία της πληροφορίας και της
γνώσης, εκθέτουμε συνεχώς τους
εαυτούς μας σε νέες ιδέες και και-
νούριους τρόπους σκέψης και εξε-
λισσόμαστε. Τόσο εμείς, όσο και οι
άλλοι. Ο συνδυασμός των γνώσεων
των πολλών είναι ισχυρότερος από
το άθροισμα των γνώσεων του κα-
θενός ξεχωριστά. Μαζί φτάνουμε
πιο μακριά. Βρίσκουμε καινούριες
λύσεις σε παλιά προβλήματα.

Συνεργασίες ψηφιακά, ψάχνουν 100 εταιρείες 
Προώθηση της επιχειρηματικότητας και διεθνών εμπορικών συμφωνιών μέσω του Trade Club Aliance

Κοινωνικό κεφάλαιο

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Τον Σεπτέμβριο του 2017, το Trade
Club Aliance, το ψηφιακό δίκτυο
διασύνδεσης επιχειρήσεων για
την προώθηση των εξαγωγών,
αριθμούσε πέντε τράπεζες. Ένα
χρόνο μετά, και συγκεκριμένα τον
Νοέμβριο του 2018 αριθμεί 13 τρά-
πεζες, ενώ μια τράπεζα είναι στο
τελικό στάδιο ένταξής της. 

Πρόκειται για σημαντική αύξη-
ση η οποία καταδεικνύει την ση-
μασία λειτουργίας της πλατφόρμας,
όπως τονίστηκε σε συνέντευξη
Τύπου, στο πλαίσιο της 3ης γενικής
συνέλευσης του Trade Club Aliance
(TCA) στην Αθήνα. 

πό τα πρώτα μέλη του TCA, η
Eurobank, η οποία εκπροσωπεί
τις αγορές της Ελλάδας και της Κύ-
πρου στο δίκτυο. Συγκεκριμένα
πέραν των 1200 ελληνικών επιχει-
ρήσεων έχουν εγγραφεί στο δίκτυο,
ενώ στην περίπτωση της Κύπρου
οι εταιρείες υπολογίζονται γύρω
στις εκατό. Στόχος μέχρι το τέλος
του επόμενου έτους ο αριθμός των

επιχειρήσεων να κυμανθεί στις
200-300 επιχειρήσεις. 

Σύμφωνα με τον πρόεδρο του
TCA και επικεφαλής μη χρηματο-
πιστωτικών υπηρεσιών της Banco
Santander Τζον Μπαρανάνο Γκα-
βίνα, αναμένεται ότι εντός του
2019 θα ενταχθούν στην συνερ-
γασία, τράπεζες από την Άπω Ανα-
τολή και τη Νότια Αφρική, και θα
καλύψει περισσότερες από 60 χώ-
ρες, για τις επιχειρήσεις που επι-
θυμούν να δραστηριοποιηθούν
και στο εξωτερικό. 

Μέσα στο επόμενο διάστημα,
αναμένεται ενισχυμένη παρουσία
αγορών όπως η Ταϊβάν και η Ια-
πωνία, και σημαντικές χώρες της
Ευρώπης, όπως η Ελβετία. 

Με αυτό τον τρόπο το δίκτυο,
εκτιμάται ότι η παγκόσμια ψηφιακή
πλατφόρμα διασύνδεσης επιχει-
ρήσεων και προώθησης εξαγωγών
θα μπορεί να καλύψει πέραν του

90% των εμπορικών ροών παγκο-
σμίως. 

Υφαντουργία και μηχανουργία
Τα μέλη της διεθνούς διατρα-

πεζικής συνεργασίας εκπροσωπούν
50 χώρες και το 90% των ευρω-
παϊκών κρατών και το 88% των
αμερικανικών, ενώ καλύπτεται το
60% των εμπορικών ροών παγκο-
σμίως.  

Το δίκτυο μπορεί να εξυπηρε-
τήσει μικρομεσαίες επιχειρήσεις
σε τομείς και κλάδους όπως υφαν-
τουργία, μηχανουργία, τρόφιμα
και ποτά. Αυτή τη στιγμή πέραν
των 60 χιλιάδων μελών χρησιμο-
ποιούν την ψηφιακή πλατφόρμα
διασύνδεσης επιχειρήσεων, κυρίως
στους τομείς της μεταποίησης, της
υφαντουργίας και της μηχανουρ-
γίας. 

Όλοι οι κλάδοι και οι τομείς
μπορούν εν δυνάμει να εξυπηρε-

τηθούν μέσω της πλατφόρμας, και
αυτός είναι και ο στόχος. Στο παρόν
στάδιο, το 20% των επιχειρήσεων
που έχουν εγγραφεί προέρχονται
από τον κλάδο των τροφίμων και
των ποτών, και το 6% στην αυτο-
κινητοβιομηχανία. 

Σημαντικό είναι δε και το στοι-
χείο ότι η πλατφόρμα αποτελεί ερ-
γαλείο στα χέρια μικρών και μι-
κρομεσαίων επιχειρήσεων, καθώς
από το σύνολο των εγγεγραμμένων

εταιρειών, υπολογίζεται ότι μία
στις δύο εταιρείες είναι αυτού του
μεγέθους, ενώ μεσαίες και μεγάλες
επιχειρήσεις αντιστοιχούν στο
20% του συνόλου. 

Στο πλάνο ο τουρισμός
Από το 2019, η λειτουργία του

δικτύου αναμένεται να ενισχυθεί,
μέσω της ενίσχυσης του αλγόριθ-
μου ώστε να γίνεται πιο στοχευ-
μένα η σύζευξη των εταιρειών.
Επιπλέον βαρύτητα θα δοθεί στον
τομέα των υπηρεσιών και συγκε-
κριμένα σε τουρισμό και τεχνολο-
γία, όπου θα επικεντρωθεί το Trade
Club Aliance για το 2019. Εντός
του 2019, υπάρχει μεγάλο ενδεχό-
μενο συνεργασίας της Trade Club
Aliance, με εταιρείες λογισμικού,
καθώς σε πρώτο πλάνο βρίσκεται
η ενίσχυση της ψηφιακής τεχνο-
λογίας και της τεχνητής νοημο-
σύνης.

<<<<<<<

Αυξάνονται τα μέλη 
και οι τράπεζες που 
στηρίζουν την πλατφόρ-
μα Trade Club Aliance,
στόχος να αγγίξουν τις
100 χιλιάδες επιχειρή-
σεις διεθνώς μέχρι 
το 2020.

<<<<<<<

Στην περίπτωση της κυ-
πριακής αγοράς εκτιμά-
ται ότι μέχρι τέλος του
2019 θα ενταχθούν στην
πλατφόρμα 200-300
επιχειρήσεις.

Το γεγονός ότι η γενική συνέλευση
του TCA πραγματοποιήθηκε για
πρώτη φορά στην Ελλάδα, θεωρή-
θηκε ως εξαιρετικά σημαντικό βή-
μα και ως επιβεβαίωση της ψήφου
εμπιστοσύνης της Banco Santander
και των μελών του TCA στην Euro-
bank και κατ’ επέκταση τις προοπτι-
κές της ελληνικής οικονομίας. Την
έναρξη των εργασιών  κήρυξε ο
αναπληρωτής διευθύνων σύμβου-
λος της Eurobank Κωνσταντίνος
Βασιλείου, ο οποίος στην εισαγωγι-
κή του τοποθέτηση αναφέρθηκε
στις ισχυρές συμμαχίες της τράπε-
ζας, με κορυφαίους ξένους χρημα-
τοπιστωτικούς ομίλους, η οποία,
όπως ανέφερε, αναβαθμίζει τον
ρόλο της τράπεζας και υπηρετεί με
συνέπεια τη στρατηγική μας για την

ενίσχυση της εξωστρέφειας της ελ-
ληνικής οικονομίας στην προσπά-
θεια βιώσιμης και διατηρήσιμης
ανάπτυξης, και την προσφορά και-
νοτόμων υπηρεσιών με πολλαπλα-
σιαστικά οφέλη για τις επιχειρή-
σεις. Θετικά προσμετράται για την
ελληνική οικονομία και η φιλοξενία
του Go International της Eurobank
στη Θεσσαλονίκη, συνέδριο το
οποίο φέρει τη σφραγίδα του Trade
Club Aliance. Το Go International
πραγματοποιείται από 12 Νοεμβρί-
ου, μέχρι τις 14 Νοεμβρίου. Στο
πλαίσιο του συνεδρίου, τράπεζες
και επιχειρήσεις θα έχουν την ευ-
καιρία να διερευνήσουν τη δυνατό-
τητα εμπορικών συμφωνιών μέσω
3.000 περίπου, στοχευμένων επι-
χειρηματικών συναντήσεων.

Ο ρόλος της Αθήνας

Η Eurobank είναι από τα πρώτα μέλη του Trade Club Aliance  και αποκλειστικός εκπρόσωπος για Ελλάδα και Κύπρο. Φέτος φιλοξένησε την 3η γενική συνέλευση του TCA, στην οποία
εκπροσωπήθηκαν 14 ισχυροί χρηματοπιστωτικοί όμιλοι μεταξύ των οποίων Banco Santander, KBC και Banco BPM.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     7Ε Λ Λ Α Δ ΑKυριακή 11 Νοεμβρίου 2018

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Επάγγελμα πωλητής, αγρότης ή υπάλ-
ληλος γενικών καθηκόντων δηλώνει
το 1/4 του συνόλου των εργαζομένων
στην Ελλάδα. Την υπερσυγκέντρωση
της απασχόλησης σε μόλις 3 από τα
συνολικά 126 επαγγέλματα που κατα-
γράφονται στη χώρα μας περιγράφει
η ετήσια έκθεση του Μηχανισμού Διά-
γνωσης Αναγκών για την αγορά ερ-
γασίας που παρουσιάστηκε χθες. Μά-
λιστα, το άλλο 1/4 των μισθωτών είναι
δημόσιοι υπάλληλοι, αγρότες πολυετών
και μη καλλιεργειών, εργαζόμενοι στο
λιανικό εμπόριο σε ειδικευμένα κατα-
στήματα καθώς και εργαζόμενοι στην
παροχή υπηρεσιών στο κοινωνικό σύ-
νολο. Στην έκθεση οι μελετητές ανα-
γνωρίζουν αφενός πως η δημιουργία
νέων θέσεων εργασίας είναι ίσως το
πιο θετικό και ελπιδοφόρο μήνυμα για
την ελληνική οικονομία τα τελευταία
χρόνια, αφετέρου πως αγρότες και δη-
μόσιοι υπάλληλοι, οι οποίοι αυξήθηκαν
κατά το διάστημα 2015-2016, είναι οι
δύο κλάδοι με τους περισσότερους ερ-
γαζομένους. Συγκεκριμένα, καταγρά-
φουν τα στοιχεία που δείχνουν πως
το 2017 δημιουργήθηκαν 143.545 νέες
θέσεις εργασίας μισθωτών ιδιωτικού
δικαίου, κατά 7.285 περισσότερες από
το 2016. Οι δραστηριότητες υπηρεσιών
εστίασης διαθέτουν τις περισσότερες
νέες θέσεις εργασίας από το 2014 έως
το 2017 (με διακυμάνσεις μεταξύ των
ετών), γεγονός που δεν εκπλήσσει, δε-
δομένης της αυξανόμενης αντιπρο-
σώπευσης στην αγορά εργασίας επαγ-
γελμάτων που συνδέονται με τον του-
ρισμό, με αυξημένη ωστόσο και την
επισφάλεια ως προς τις εργασιακές
συνθήκες που επικρατούν και την έν-
τονη εποχικότητα που τα χαρακτηρίζει.
Το λιανικό εμπόριο είναι ο αμέσως

επόμενος κλάδος, εύρημα που ερμη-
νεύει και την ευρύτερη δυναμική στο
επάγγελμα των πωλητών. Οι κλάδοι
στους οποίους το αρχικό αρνητικό ισο-
ζύγιο του 2014 βελτιώνεται ιδιαίτερα
το 2015, και μετά εμφανίζεται θετικό,
είναι η δημόσια διοίκηση, η άμυνα και
οι τηλεπικοινωνίες, κατά κύριο λόγο
εξαιτίας των προσλήψεων στο Δημόσιο.
Είναι χαρακτηριστικό ότι, μετά τον
αγροτικό τομέα, στη δεύτερη θέση για
το 2011, 2012, 2013 και 2014 ως προς
την απασχόληση βρίσκεται ο κλάδος
της κρατικής διοίκησης - οικονομικής
και κοινωνικής πολιτικής. Αναλυτικό-
τερα, το 2011 απασχολούσε 191.884
εργαζομένους και μέχρι το 2014 ακο-
λούθησε πτωτική πορεία, ενώ το 2015
και 2016 παρουσίασε σημαντική αύ-
ξηση (157.532 και 164.887) και το 2017
μείωση, ώστε τελικά ο αριθμός των
απασχολουμένων διαμορφώθηκε στις
158.579. Ωστόσο, τα πολυπληθέστερα
επαγγέλματα δεν είναι και τα πιο δυ-
ναμικά. Πιο δυναμικά επαγγέλματα
είναι υπάλληλοι γενικών καθηκόντων
και ακολουθούν οι πωλητές, ενώ πιο
δυναμικός κλάδος είναι αυτός που αφο-
ρά τις δραστηριότητες εστιατορίων.
Τα στοιχεία δείχνουν πως η πλειονό-
τητα του εργατικού δυναμικού κατέχει
σχετικά απλές δεξιότητες, απόρροια
του παραδοσιακού παραγωγικού προ-
τύπου της ελληνικής οικονομίας. Ακο-
λουθούν, βέβαια, ειδικότητες όπως πο-
λιτικοί μηχανικοί, καθηγητές, αναλυτές
υπολογιστικών συστημάτων και άλλοι
απασχολούμενοι με υψηλού επιπέδου
δεξιότητες, καθώς και εργαζόμενοι με
υψηλό μορφωτικό επίπεδο και εμπειρία.
Τέλος, ως απόρροια των φορολογικών
και ασφαλιστικών αλλαγών, οι ιδιωτικές
κεφαλαιουχικές εταιρείες (ΙΚΕ) φαίνεται
πως υποκαθιστούν σιγά σιγά τις ατο-
μικές.

Σε τρία επαγγέλματα
το 25% της απασχόλησης

Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Την επόμενη εβδομάδα αναμένεται
να ληφθούν αποφάσεις για τη με-
τεγκατάσταση του καζίνο της
Πάρνηθας. Την Παρασκευή 16
Νοεμβρίου έχει προγραμματιστεί
να συζητηθεί σε ειδική επιτροπή
στο υπουργείο Περιβάλλοντος το
σχέδιο μετεγκατάστασης του κα-
ζίνο σε ακίνητο που βρίσκεται
στο Μαρούσι της Αττικής.

Συγκεκριμένα, το ακίνητο που
έχει επιλεγεί είναι το Κτήμα Δη-
λαβέρη, που εκτείνεται σε έκταση
40 στρεμμάτων και σε χώρο που
βρίσκεται στη συμβολή των λε-
ωφόρων Σπύρου Λούη και Κηφι-
σίας και στα δεξιά καθώς διέρχεται
κάποιος τη Λ. Κηφισίας προς Αθή-

να, κοντά στο εμπορικό κέντρο
Golden Hall.

Ο Δήμος Αμαρουσίου φαίνεται
ότι προκρίθηκε έπειτα από αξιο-
λόγηση άλλων περιοχών που εξε-
τάστηκαν σε άλλες περιοχές των
βορείων προαστίων της Αττικής.
Η αναζήτηση περιορίστηκε απο-
κλειστικά στα βόρεια προάστια
της Αττικής, καθώς τα νότια και
ανατολικά προάστια αποκλείστη-
καν για λόγους προστασίας της
επένδυσης στο καζίνο του Ελλη-
νικού, ενώ τα δυτικά για την προ-
στασία της επένδυσης του καζίνο
Λουτρακίου. Από τα βόρεια προ-
άστια, όπως αναφέρουν καλά ενη-
μερωμένες πηγές, το Μαρούσι
προκρίθηκε επειδή το ακίνητο
που επελέγη, ικανοποιεί το σύνολο
των απαιτήσεων του νόμου

(4499/2017) που τέθηκαν για τη
μετεγκατάστασή του καζίνο. Συγ-
κεκριμένα, το ακίνητο βρίσκεται
σε περιοχή που περιλαμβάνει άλλα
υπερτοπικού χαρακτήρα ακίνητα
όπως είναι π.χ. το ΟΑΚΑ, The Mall
Athens, Golden Hall κ.λπ., βρί-
σκεται επί σημαντικού άξονα όπως
είναι η Λ. Κηφισίας και η Σπ. Λούη
κ.ά. Σύμφωνα με το ειδικό χωρικό
σχέδιο (ΕΧΣ), το καζίνο που θα
δημιουργηθεί θα είναι έκτασης
περίπου 10.000 τ.μ. Η εταιρεία
προτίθεται να επενδύσει 100 εκατ.
ευρώ μόνο στην κατασκευή του
και με στόχο να δημιουργήσει
ένα συγκρότημα αναψυχής και
τουρισμού. Το κόστος θα βαρύνει
μόνον τους ιδιώτες επενδυτές
(51% του μετοχικού κεφαλαίου),
ενώ η δημόσια ΕΤΑΔ (49%) δεν

θα συμμετάσχει στην επένδυση.
Το κτίριο που θα ανεγερθεί θα
περιλάβει –εκτός του καζίνο– μια
μικρή ξενοδοχειακή μονάδα (bo-
utique hotel), συνεδριακούς χώ-
ρους, χώρους εκδηλώσεων, εστια-
τόρια κ.ά. Παράγοντες κοντά στη
διαδικασία αναφέρονται σε ένα
συγκρότημα, υψηλής αισθητικής
το οποίο θα απασχολεί, μετά το
πέρας των κατασκευαστικών έρ-
γων, περισσότερους από 500 ερ-
γαζομένους.

Η δημιουργία του, ωστόσο, έχει
ακόμη δρόμο και πολλές εγκρίσεις.
Εφόσον το υπουργείο Περιβάλ-
λοντος εγκρίνει το ΕΧΣ που έχει
καταθέσει η επιχείρηση, θα πρέπει
να καταρτιστεί η μελέτη περιβαλ-
λοντικών υποθέσεων (ΜΠΕ) η
οποία θα τεθεί σε δημόσια δια-

βούλευση. Το τελικό σχέδιο της
ΜΠΕ θα πρέπει να λάβει την έγ-
κριση του Συμβουλίου της Επι-
κρατείας (ΣτΕ) και στη συνέχεια
να αποτελέσει Προεδρικό Διάταγ-
μα. Θα ακολουθήσει η έκδοση
των υπουργικών αποφάσεων που
θα ορίζουν τις οικοδομικές άδειες
και στη συνέχεια θα ξεκινήσει η
κατασκευή του.

Με όλα τα παραπάνω δεν ανα-
μένεται οι μπουλντόζες να μπουν
στο ακίνητο πριν από το τέλος
του 2019. Αν όμως συμβεί αυτό,
τότε μέχρι τέλος του 2020 είναι
πιθανό να λειτουργήσει το καζίνο
στη νέα έδρα του, μετά 60 χρόνια
λειτουργίας στην κορυφή του
ορεινού όγκου που βρίσκεται δυ-
τικά του Λεκανοπεδίου της Αθή-
νας.

«Κατεβαίνει» στο Μαρούσι
το καζίνο της Πάρνηθας
Στις 16 Νοεμβρίου αναμένεται έγκριση του ειδικού χωρικού σχεδίου

Το ακίνητο που έχει επιλεγεί είναι το Κτήμα Δηλαβέρη, που εκτείνεται σε έκταση 40 στρεμμάτων και σε χώρο
που βρίσκεται στη συμβολή των λεωφόρων Σπύρου Λούη και Κηφισίας και στα δεξιά καθώς διέρχεται κάποιος τη
Λ. Κηφισίας προς Αθήνα, κοντά στο εμπορικό κέντρο Golden Hall.

<<<<<<

Οι μπουλντόζες δεν θα
μπουν στο ακίνητο πριν
από το τέλος του 2019.

Αξιολόγηση - Διάγνωση
Αντιμετώπιση διαταραχών λόγου,

φωνής, ομιλίας παιδιών & ενηλίκων

Μαρία Μίτα Bsc

Εγγεγραμένη
Λογοθεραπεύτρια

Τηλ.: 99129129  |  Email: mariamita7@gmail.com

Σε έμπρακτη στήριξη του διασυν-
δετηρίου αγωγού φυσικού αερίου
Ελλάδας - Βουλγαρίας (ΙGB) προ-
χώρησε χθες η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, κρίνοντας ότι τα ελληνικά
και βουλγαρικά σχέδια για την
υλοποίηση του έργου δεν συνι-
στούν κρατική ενίσχυση. Η από-
φαση δόθηκε υποχρεώνοντας τη
ΔΕΠΑ και τη βουλγαρική ΒΕΗ να
μη δεσμεύσουν άνω του 40% της
δυναμικότητας του αγωγού στα
σημεία εισόδου στη Βουλγαρία
και την Ελλάδα, αντίστοιχα. Τα
μέτρα που κοινοποίησαν Ελλάδα
και Βουλγαρία στην Επιτροπή

περιλαμβάνουν κρατικούς πό-
ρους, υπό την έννοια των κανό-
νων της Ε.Ε. περί κρατικών ενι-
σχύσεων. Ωστόσο, η Επιτροπή
με την απόφασή της τα χαρακτή-
ρισε συμβατά, με το σκεπτικό ότι
το έργο θα συμβάλει στην επί-
τευξη βασικών στρατηγικών στό-
χων της Ε.Ε., όπως μεταξύ άλλων
η διαφοροποίηση και η αύξηση
της ασφάλειας εφοδιασμού της
Ενωσης με φυσικό αέριο. Εκρινε
επίσης ότι τα μέτρα είναι ανα-
γκαία, υπό την έννοια ότι ο αγω-
γός δεν θα μπορούσε να υλοποι-
ηθεί χωρίς οικονομική ενίσχυση.

Αναφέρει χαρακτηριστικά ότι η
οικονομική ανάλυση του έργου,
που πραγματοποίησε η Επιτροπή,
έδειξε ότι δεν είναι εφικτή η απο-
κλειστική ανάκτηση του επεν-
δυτικού κόστους από τα τέλη που
επιβάλλονται για τη χρήση του
διασυνδετήριου αγωγού, καθώς
επίσης και ότι τα μέτρα είναι ανα-
λογικά και επομένως περιορίζον-
ται στα ελάχιστα αναγκαία, θα
καλύψουν δηλαδή μόνο το «χρη-
ματοδοτικό κενό». Επιπλέον, έκρι-
νε ότι τα μέτρα ενίσχυσης δεν
θα προκαλέσουν αδικαιολόγητη
στρέβλωση του ανταγωνισμού. 

Στο πλαίσιο αυτό, όπως ανα-
φέρει χαρακτηριστικά, «σύμφωνα
με τους ισχύοντες κανόνες,ούτε
η ΒΕΗ στη Βουλγαρία ούτε η ΔΕ-
ΠΑ στην Ελλάδα επιτρέπεται να
δεσμεύουν άνω του 40% της δυ-
ναμικότητας του νέου διασυνδε-
τηρίου αγωγού στα σημεία εισό-
δου στη Βουλγαρία και στην Ελ-
λάδα, αντίστοιχα. Ως εκ τούτου,
τουλάχιστον το 60% της νέας δυ-
ναμικότητας θα είναι ανοικτό σε
ανταγωνιστές που επιθυμούν να
πωλήσουν φυσικό αέριο στις αγο-
ρές αυτές».

ΧΡΥΣΑ ΛΙΑΓΓΟΥ

Πράσινο από Κομισιόν στα σχέδια για αγωγό ΙGB
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Του ΠΡΟΚOΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛAΟΥ

Το ελληνικό Δημόσιο εξοντώνει
τις επιχειρήσεις εξαιτίας των υψη-
λών φόρων και των ασφαλιστικών
εισφορών, αλλά και του ασταθούς
φορολογικού συστήματος που
τροποποιείται διαρκώς.

Είναι ενδεικτικό ότι η Ελλάδα
κατατάσσεται στην 29η θέση ανά-
μεσα στις 35 χώρες του ΟΟΣΑ
στον φετινό Δείκτη Διεθνούς Φο-
ρολογικής Ανταγωνιστικότητας
του Tax Foundation που αξιοποιεί
στοιχεία του 2018 και παρουσιά-
ζεται από το ΚΕΦίΜ.

Ο δείκτης συνυπολογίζει, με-
ταξύ άλλων, τις επιδόσεις κάθε
χώρας στους εταιρικούς φόρους,
στους φόρους ατομικού εισοδή-
ματος, στους καταναλωτικούς φό-
ρους και στους φόρους ακίνητης
περιουσίας. 

Σε σχέση με το 2017, η Ελλάδα
υποχώρησε σε τρεις επιμέρους
τομείς του δείκτη: τους εταιρικούς
φόρους, τους φόρους επί της ιδιο-
κτησίας και τη φορολογία της κα-
τανάλωσης.

Συγκεκριμένα και σε ό,τι αφορά
την εταιρική φορολόγηση, η
οποία, σύμφωνα με τον ΟΟΣΑ,
έχει τη σημαντικότερη επίδραση
στην οικονομική μεγέθυνση, κατά
την τελευταία πενταετία η Ελλάδα
έχει υποχωρήσει 10 θέσεις – από
την 15η θέση το 2014, σήμερα
βρίσκεται στην 25η. Οπως μάλιστα
υπογραμμίζεται στη μελέτη, ο
συντελεστής της εταιρικής φο-
ρολόγησης στην Ελλάδα βρίσκεται
στο 29% ή διαφορετικά 5,1 μο-

νάδες πάνω από τον μέσον όρο
των χωρών του ΟΟΣΑ.

Η Ελλάδα έχει από τους υψη-
λότερους φορολογικούς συντε-
λεστές στην Ευρώπη που φθάνουν
το 39,65% (συντελεστές κερδών
και μερισμάτων), εξέλιξη που υπο-
νομεύει προφανώς την ανάπτυξη
των επιχειρήσεων.

Από το 26% που ήταν το 2014
ο συντελεστής εταιρικής φορο-
λόγησης έφθασε το 29%, ενώ ο
φόρος στα μερίσματα εκτινάχθηκε
από το 10% στο 15%.

Πάντως, συγκριτικά με το πε-
ρυσινό έτος η θέση της χώρας
μας βελτιώθηκε κατά μία θέση,
εξέλιξη που προφανώς δεν είναι
για πανηγυρισμούς. Κάτω από
την Ελλάδα βρίσκονται το Ισραήλ,
η Πορτογαλία, η Πολωνία, η Ιταλία
και η Γαλλία. Μάλιστα, η Γαλλία
(για πέμπτο συνεχόμενο έτος)
έχει το λιγότερο ανταγωνιστικό
φορολογικό σύστημα στον ΟΟΣΑ,
καθώς έχει από τους υψηλότερους
συντελεστές φόρου εισοδήματος
στον ΟΟΣΑ, υψηλό φόρο ακίνητης
περιουσίας, ενώ ταυτόχρονα έχει
υψηλούς συντελεστές στα μερί-
σματα αλλά και στα κεφαλαιου-
χικά κέρδη.

Ο ΦΠΑ
Οπως προκύπτει από την έκ-

θεση, η χώρα μας υποχώρησε έξι
θέσεις σε ό,τι αφορά τη φορολό-
γηση επί της ιδιοκτησίας και δύο
θέσεις στη φορολόγηση της κα-
τανάλωσης, έχοντας έναν από
τους υψηλότερους φόρους προ-
στιθέμενης αξίας (24%) μεταξύ

των χωρών τον ΟΟΣΑ, υψηλότερο
από τον μέσο όρο του οργανισμού
κατά 4,9%.

«Η αναμενόμενα απογοητευ-
τική επίδοση της Ελλάδας είναι

ακόμη ένα ηχηρό καμπανάκι ότι,
αν θέλουμε να ξεφύγουμε επιτέ-
λους από την κρίση και να δια-
σφαλίσουμε ισχυρή, βιώσιμη ανά-
πτυξη και δημιουργία νέων θέ-
σεων εργασίας, θα πρέπει να προ-
χωρήσουμε αποφασιστικά στην
κατεύθυνση της δραστικής μεί-
ωσης της φορολογικής επιβάρυν-
σης στα άτομα και στις επιχειρή-
σεις, μια μείωση που μπορεί να
γίνει εφικτή μόνο μέσω της αν-
τίστοιχης μείωσης του μεγέθους
του κράτους», ανέφερε ο επικε-
φαλής ερευνητής του ΚΕΦίΜ Κω-
σταντίνος Σαραβάκος.

Πρωταθλήτρια
υπερφορολόγησης
και το 2018
η Ελλάδα
Στις τελευταίες θέσεις στον διεθνή 
Δείκτη Φορολογικής Ανταγωνιστικότητας

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Το περιθώριο προσέλκυσης περισ-
σότερων τουριστών υψηλού ει-
σοδηματικού επιπέδου, οι οποίοι
και αποδίδουν τη μεγαλύτερη προ-
στιθέμενη αξία στην ελληνική οι-
κονομία, καταδεικνύει, μεταξύ άλ-
λων, η τελευταία μελέτη του Ιν-
στιτούτου του Συνδέσμου Ελλη-
νικών Τουριστικών Επιχειρήσεων
(ΙΝΣΕΤΕ) για το προφίλ των ξένων
επισκεπτών.

Οι 4 στους 10 ξένους επισκέπτες
ανήκουν στη μεσαία ή στη χαμηλή
κατηγορία εισοδήματος, ενώ οι
περισσότερες διαμονές γίνονται
σε ξενοδοχεία τεσσάρων αστέρων
και κάτω. Και αυτά χωρίς να έχουν
συνυπολογιστεί στην έρευνα οι
επισκέπτες από Αλβανία και ΠΓΔΜ,
που αποτελούν μεγάλες αγορές
για τον εισερχόμενο τουρισμό και
οι οποίες στην πλειονότητά τους
αφορούν επισκέπτες μέσου εισο-
δηματικού επιπέδου.

Σε ένα μεγάλο βαθμό όμως η ει-
κόνα αυτή προέρχεται από το θε-
τικό γεγονός πως η Ελλάδα έχει
μεγάλη διασπορά αναφορικά με
τις χώρες προέλευσης επισκεπτών,
κάτι που περιορίζει την εξάρτησή
της από μεμονωμένες αγορές. Μα-
κράν οι ποιοτικότεροι από πλευράς
εισοδηματικού και μορφωτικού
επιπέδου τουρίστες στην Ελλάδα
προέρχονται από τις ΗΠΑ, αλλά
αντιστοιχούν μόλις στο 5% του
συνόλου.

Η καταγραφή και η παρουσίαση
των αναλυτικών στοιχείων για το
ταξιδιωτικό προφίλ του εισερχό-
μενου τουρισμού έγινε από την
IPKInternational και με βάση στοι-
χεία για τα έτη 2016-2017, με ενιαίο
ερωτηματολόγιο, σε 60 χώρες σε
όλον τον κόσμο, εκτός από Κύπρο,
Αλβανία και ΠΓΔΜ. 

Οι τουρίστες που επισκέφθηκαν
την Ελλάδα το 2016, και διέμειναν
τουλάχιστον μία νύχτα, ανήλθαν
σε 20,9 εκατομμύρια. Το 2017
υπήρξε αύξηση της τάξης του
9,8%, σε σχεδόν 23,0 εκατ. Τα
υπόλοιπα περίπου 10 εκατομμύρια,
από τις συνολικές αφίξεις της
τάξης των 30 εκατομμυρίων που
καταγραφεί η Τράπεζα της Ελλά-

δος για το 2017, αφορούν ημερή-
σιες επισκέψεις από Τουρκία και
άλλες χώρες που δεν προσμετρή-
θηκαν, όπως Αλβανία, ΠΓΔΜ και
Κύπρος, όπως και επιχειρηματικά
ημερήσια ταξίδια.

Αναφορικά με το φύλο των επι-
σκεπτών, υπάρχει ισοκατανομή
(γυναίκες 51,6%). Οι τουρίστες επι-
σκέφθηκαν την Ελλάδα κατά κύριο
λόγο με τον ή τη σύντροφό τους
(69,3%), για διακοπές (88,8%) και
για ήλιο & θάλασσα (68,4%).

Οι τουρίστες είχαν ανώτερο ει-
σοδηματικό (58,9%) και μορφωτικό
επίπεδο (62,2%), ενώ η ηλικία τους
εντοπίζεται κυρίως στο ηλικιακό
εύρος 25-54 ετών (64,6%).

Η πλειονότητα των τουριστών
κατέλυσε σε ξενοδοχεία όλων των

κατηγοριών (65,6%), με επικρα-
τούσα κατηγορία τα 4 αστέρια
(29,7%). Οι τουρίστες που επισκέ-
φθηκαν την Ελλάδα είχαν προ-
χωρήσει σε προκράτηση των δια-
κοπών τους (93,2%), με τις δημο-
φιλέστερες πηγές ενημέρωσης
και κανάλια κράτησης να είναι
το Internet και το ταξιδιωτικό
πρακτορείο. Το μεγαλύτερο εν-
διαφέρον για ενημέρωση μέσω
Internet εμφάνισαν οι ιστοσελίδες
καταλύματος (49,7%) και προορι-
σμού (44,1%), ενώ η κράτηση έγινε
στην πλειονότητα των περιπτώ-
σεων μέσω προσωπικού υπολο-
γιστή (95,3%).

Οι τουρίστες από τις ΗΠΑ που
επισκέφθηκαν την Ελλάδα το 2017
παρουσίασαν αύξηση της τάξης
του 12,0%, στις 921 χιλιάδες, και
αποτελούν τον ένα στους τρεις μη
Eυρωπαίους επισκέπτες. Στην πλει-
ονότητά τους έχουν ανώτερο ει-
σοδηματικό (67,4%) και μορφωτικό
επίπεδο (80,0%), ενώ επιλέγουν
πεντάστερα ξενοδοχεία (35,4%).

Με υψηλά εισοδήματα 
6 στους 10 τουρίστες 
που επισκέπτονται τη χώρα

Καταστήματα στην Ερμού, στην
Αθηνάς, σε εμπορικό δρόμο του
Περιστερίου, στη Νέα Ιωνία και
στη Θεσσαλονίκη είχαν ανοίξει οι
επιτήδειοι που πωλούσαν μετα-
χειρισμένα ρούχα με το κιλό τα
οποία αγόραζαν από την Ιταλία,
αλλά «ξεχνούσαν» να πληρώσουν
τις φορολογικές υποχρεώσεις προς
το Δημόσιο.

Το κόλπο
Μάλιστα, όταν δημιουργούνταν

μεγάλες οφειλές, η 15μελής σπείρα
έκλεινε την επιχείρηση και άνοιγε
καινούργια στο ίδιο μαγαζί και με
το ίδιο προσωπικό. 

Σε αρκετές περιπτώσεις διατη-
ρούσε την ίδια φορολογική ταμει-
ακή μηχανή χωρίς να αλλάξει τα
στοιχεία της προηγούμενης επι-
χείρησης.

Συγκεκριμένα, χρησιμοποιούσαν
ως «αφεντικά» συνταξιούχους τους
οποίους άλλαζαν κάθε φορά που
τα χρέη προς την εφορία μεγάλω-

ναν. Αμέσως επέλεγε τον επόμενο
«άφθαρτο» κρίκο της αλυσίδας, ο
οποίος «δραστηριοποιείτο» ως διά-
δοχη κατάσταση, συνήθως στα ίδια
καταστήματα και χρησιμοποιώντας
το προσωπικό του προηγούμενου
«επιχειρηματία». Χαρακτηριστικό,
μάλιστα, είναι ότι σε ένα από τα
καταστήματα εκδίδονταν φορολο-
γικά στοιχεία από ταμειακή μηχανή
με τα  στοιχεία της προηγούμενης
«ιδιοκτήτριας».

Οι συνολικές φορολογικές οφει-
λές των ανωτέρω προσώπων, που

έχουν βεβαιωθεί με βάση τις δη-
λώσεις τους, υπερβαίνουν το ποσό
του 1.600.000 ευρώ. Σε αυτό βέβαια
δεν υπολογίζονται οι υποχρεώσεις
του τελευταίου παρένθετου προ-
σώπου, το οποίο έχει κάνει έναρξη
εργασιών το 2018 και «δραστηριο-
ποιείται» με έντεκα καταστήματα,
καθώς επίσης και οι υποχρεώσεις
ως προς τον ΦΠΑ όλων των πα-
ρένθετων προσώπων. 

Τα ακαθάριστα έσοδα του κυ-
κλώματος, μόνο για τα έτη 2016
και 2017, με βάση τις δηλώσεις φο-
ρολογίας εισοδήματος ξεπερνούσαν
τα 2.600.000 ευρώ. Ενδεικτικό των
προσδοκιών τους είναι ότι σε κά-
ποια χρονική στιγμή πλήρωναν,
μόνο για ενοίκια των καταστημά-
των, το ποσό των 24.000 ευρώ τον
μήνα.

Από τους ελέγχους που διενερ-
γήθηκαν, από υπαλλήλους του
ΣΔΟΕ, κατασχέθηκαν:
• 49 τόνοι (περίπου) ενδυμάτων
που βρίσκονταν σε 2.440 σά-

κους (σε αποθηκευτικό χώρο).
• 109.646 τεμάχια ενδυμάτων.
• 4.661 ζεύγη υποδημάτων.
• 1.600 κιλά ενδύματα σε σάκους
(βρίσκονταν σε ένα κατάστημα).
• 1.008 τεμάχια ενδυμάτων, επί
των οποίων είχαν τοποθετηθεί
πλαστά σήματα επώνυμων εται-
ρειών (προϊόντα-μαϊμού), τα οποία
καταστράφηκαν.
• 6.525 ευρώ.
• Ταμειακές μηχανές και POS
των καταστημάτων.

Ποινική δίωξη
Συνελήφθησαν δύο άτομα, ενώ

διαφεύγουν τη σύλληψη ακόμη δε-
κατρία. Σχηματίστηκε δικογραφία
και ασκήθηκαν ποινικές διώξεις,
κατά περίπτωση, για σύσταση εγ-
κληματικής οργάνωσης, τέλεση
βασικών αδικημάτων των διατά-
ξεων για νομιμοποίηση εσόδων
από εγκληματικές δραστηριότητες
(«ξέπλυμα» χρήματος) κ.λπ.

ΠΡ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Φοροδιαφυγή εκατομμυρίων από καταστήματα που πωλούσαν ρούχα με το κιλό

Αυξήθηκαν κατά 9,4% οι εξαγωγές τον Σεπτέμβριο
Με θετικό πρόσημο έκλεισε ο Σε-
πτέμβριος καθώς και το εννεάμηνο
Ιανουαρίου - Σεπτεμβρίου για τις
ελληνικές εξαγωγές. Σχεδόν σε
όλες τις βασικές κατηγορίες προ-
ϊόντων καταγράφηκε διψήφιος
ρυθμός ανάπτυξης. Την ίδια ώρα,
ωστόσο, προβληματισμό προκαλεί
η διεύρυνση του ελλείμματος του
εμπορικού ισοζυγίου, ύστερα από
ένα σημαντικό διάστημα αποκλι-
μάκωσης. 

Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοι-
χεία της Ελληνικής Στατιστικής
Αρχής (ΕΛΣΤΑΤ), οι εξαγωγές, συμ-
περιλαμβανομένων των πετρελαι-
οειδών, τον Σεπτέμβριο του 2018
αυξήθηκαν κατά 9,4% και ανήλθαν
στα 2,65 δισ. ευρώ από 2,42 δισ.
ευρώ το αντίστοιχο διάστημα του
2017. Ανοδικά κινήθηκαν οι εξα-

γωγές και χωρίς πετρελαιοειδή.
Συγκεκριμένα, ενισχύθηκαν κατά
2,6% ή κατά 44,2 εκατ. ευρώ και
έφθασαν το 1,74 δισ. ευρώ από
1,69 δισ. ευρώ.

Ανοδικά κινήθηκαν όμως και
οι εισαγωγές τον Σεπτέμβριο του
2018, οι οποίες αυξήθηκαν κατά
20% και ανήλθαν σε 4,52 δισ. ευρώ
έναντι 3,77 δισ. ευρώ τον ίδιο
μήνα του έτους 2017. 

Εξαιρουμένων των πετρελαι-
οειδών, οι εισαγωγές αγαθών ανήλ-
θαν στα 3,14 δισ. ευρώ από 2,99
δισ. ευρώ, δηλαδή αυξήθηκαν κα-
τά 4,9%. 

Αποτέλεσμα των παραπάνω
ήταν να αυξηθεί το εμπορικό έλ-
λειμμα τον Σεπτέμβριο του 2018
κατά 39,1% σε σύγκριση με τον
Σεπτέμβριο του 2017, φτάνοντας
το 1,87 δισ. ευρώ από 1,34 δισ.
ευρώ πέρυσι. 

Εξαιρουμένων των πετρελαι-
οειδών, το εμπορικό έλλειμμα αυ-
ξήθηκε επίσης σημαντικά κατά
8%. «Η τόνωση του πρωτογενούς
τομέα, προκειμένου να αντικατα-
σταθούν εν μέρει τα εισαγόμενα
προϊόντα από εγχωρίως παραγό-
μενα, κρίνεται επιτακτική για να
αποτραπεί η περαιτέρω αύξηση

του ελλείμματος», επισήμανε σε
ανακοίνωσή του ο Πανελλήνιος
Σύνδεσμος Εξαγωγέων (ΠΣΕ).

Το εννεάμηνο Ιανουαρίου - Σε-
πτεμβρίου 2018 οι εξαγωγές ση-
μείωσαν αύξηση 16,9% και ανήλ-
θαν στα 24,65 δισ. ευρώ από 21,1
δισ. ευρώ το αντίστοιχο διάστημα
του 2017, ενώ χωρίς τα πετρελαι-
οειδή αυξήθηκαν στα 16,33 δισ.
ευρώ από 14,6 δισ. ευρώ, καταγρά-
φοντας αύξηση 11,9%. Αύξηση
10,1% με τη συνολική τους αξία
να να διαμορφώνεται στα 41,04
δισ. ευρώ σημείωσαν οι εισαγωγές
το εννεάμηνο Ιανουαρίου - Σεπτεμ-
βρίου 2018. Εξαιρουμένων των πε-
τρελαιοειδών, οι εισαγωγές αυξή-
θηκαν στα 29,60 δισ. ευρώ από
28,56 δισ. ευρώ πέρυσι, δηλαδή
κατά 3,7%.

<<<<<<

Η σπείρα χρησιμοποιού-
σε ως «αφεντικά» 
συνταξιούχους,
τους οποίους άλλαζε 
κάθε φορά που 
α χρέη μεγάλωναν.

<<<<<<

Επιδεινώθηκε 
η θέση της χώρας 
στη φορολογία
εταιρειών,
κατανάλωσης 
και ιδιοκτησίας.

<<<<<<

Εννέα στις δέκα κρατή-
σεις γίνονται μέσω 
Internet – Σε ξενοδο-
χεία 4 αστέρων οι πε-
ρισσότερες διαμονές.

Το ΣΔΟΕ κατάσχεσε, μεταξύ άλλων, 49 τόνους ενδυμάτων, που βρίσκο-
νταν σε 2.440 σάκους. Πολλά από αυτά ήταν προϊόντα-μαϊμού, είχαν δη-
λαδή πλαστά σήματα επώνυμων εταιρειών.

<<<<<<

Προβληματισμό 
προκαλεί η διεύρυνση 
του ελλείμματος 
του εμπορικού 
ισοζυγίου.
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Εκμεταλλευόμενη πλήρως τα νέα
δεδομένα που δημιουργεί η επα-
ναφορά του εμπάργκο κατά του
Ιράν, η Ρωσία επωφελείται προ-
σελκύοντας την πελατεία της Τε-
χεράνης, χωρίς όμως να εγκατα-
λείπει τον παραδοσιακό σύμμαχό
της.

Τείνει παράλληλα χείρα βοηθείας
στο Ιράν, αγοράζοντας ιρανικό πε-
τρέλαιο το οποίο πληρώνει σε είδος.
Προσφέρει, έτσι, στην Τεχεράνη
πολλά από τα είδη που δεν θα μπο-
ρεί να εισάγει εφεξής λόγω του εμ-
πάργκο. Στο μεταξύ, η πρόσφατη
προσέγγισή της με τη Σαουδική
Αραβία την έχει μετατρέψει σε ένα
είδος έκτακτου συνεργάτη του
ΟΠΕΚ, του οποίου τη στάση συν-
διαμορφώνει.

Οπως τονίζει σχετικό ρεπορτάζ
της Wall Street Journal, διυλιστήρια
και χώρες που αγοράζουν πετρέλαιο
από το Ιράν αλλά χρησιμοποιούν
για τις συναλλαγές τους το τραπε-
ζικό σύστημα των ΗΠΑ κινδυ-
νεύουν να υποστούν κυρώσεις από
την Ουάσιγκτον. Αναγκάζονται,
έτσι, να εγκαταλείψουν το Ιράν
και να στραφούν στη Ρωσία ή στις
αμερικανικές πετρελαϊκές.

Δεν φοβάται τις κυρώσεις
Τον Σεπτέμβριο μείωσαν δρα-

στικά ή μηδένισαν τις εισαγωγές
ιρανικού πετρελαίου ακόμη και
ορισμένες από τις οκτώ χώρες στις
οποίες παραχώρησε, τελικά, η Ουά-
σιγκτον προσωρινή εξαίρεση από

το εμπάργκο. Σύμφωνα με το Blo-
omberg, σε αυτές συγκαταλέγονται
η Ινδία, που το καλοκαίρι ακύρωσε
παραγγελία ενός εκατ. βαρελιών
πετρελαίου από το Ιράν, η Νότια
Κορέα που μείωσε τις εισαγωγές
ιρανικού πετρελαίου κατά 85%, αλ-
λά και η Ιαπωνία μολονότι το ιρα-
νικό πετρέλαιο δεν αντιπροσώπευε
παρά μόνον το 5% των εισαγωγών
της.

Η Ρωσία, όμως, δεν έχει λόγους
να φοβάται τις συνέπειες από το
εμπάργκο της Ουάσιγκτον. Υφί-
σταται, έτσι κι αλλιώς, οικονομικές
κυρώσεις από τις ΗΠΑ και η οικο-
νομία της και το χρηματοπιστωτικό
της σύστημα δεν εξαρτώνται τόσο
από τις ΗΠΑ και τη Δυτική Ευρώ-
πη.

Αγοράζει, έτσι, ιρανικό πετρέ-
λαιο, το οποίο επεξεργάζεται για
εγχώρια χρήση. Και το αποτέλεσμα
είναι να διαθέτει στο ακέραιο το
δικό της ακριβό πετρέλαιο για εξα-
γωγές και να επωφελείται οικο-
νομικά. 

Εχει επανειλημμένως τονίσει
πως θα αγοράζει εφεξής τουλάχι-
στον 100.000 βαρέλια ιρανικού
πετρελαίου την ημέρα, το οποίο
θα πληρώνει μόνον σε είδος διο-
χετεύοντας στην Τεχεράνη μη-
χανολογικό εξοπλισμό και τρόφι-
μα. Οπως επισημαίνει η Wall Street
Journal, η στροφή από το ιρανικό
στο ρωσικό πετρέλαιο γίνεται εύ-
κολα, καθώς οι δύο χώρες παρά-
γουν παρεμφερείς ποιότητες αργού
και τα διυλιστήρια προσαρμόζονται
πολύ εύκολα. 

Το ρωσικό πετρέλαιο είναι με-
σαίας πυκνότητας και με σχετικά
υψηλή περιεκτικότητα σε θείο και
μεταφέρεται εύκολα στα ευρωπαϊ-
κά διυλιστήρια. Εχοντας εξασφα-
λίσει δικαίωμα εξαίρεσης για έξι
μήνες, ίσως οι χώρες αυτές να ει-
σάγουν ξανά από το Ιράν. Δεν
ισχύει, όμως, το ίδιο για τα περισ-
σότερα ευρωπαϊκά διυλιστήρια.
Σύμφωνα με την WSJ, τα ιταλικά
διυλιστήρια των Eni SpA και Saras
SpA έχουν ήδη αντικαταστήσει
το ιρανικό πετρέλαιο, αυξάνοντας
τις αγορές τους από τη Ρωσία ιδι-
αίτερα σε πετρέλαιο Ουραλίων. Η
γαλλική Total διέκοψε πλήρως τις
εισαγωγές ιρανικού πετρελαίου
το καλοκαίρι και άρχισε να αγο-
ράζει 217.000 βαρέλια ρωσικό αργό
την ημέρα.

Η Ρωσία έχει συμφωνήσει με τη
Σαουδική Αραβία να αυξήσουν
επιθετικά την παραγωγή τους,
ώστε να αναπληρώσουν το κενό

που αφήνει στην παγκόσμια αγορά
το ιρανικό πετρέλαιο. Η ρωσική
πετρελαϊκή βιομηχανία έχε αυξή-
σει φέτος την παραγωγή πετρε-
λαίου κατά σχεδόν 500.000 βαρέλια
την ημέρα σε σύγκριση με τα επί-
πεδα του περασμένου έτους. Πρό-
κειται για ιστορικό ρεκόρ της με-
τασοβιετικής εποχής. 

Τον Οκτώβριο η παραγωγή της
υπερέβη τα 11,41 εκατ. βαρέλια
την ημέρα, καταγράφοντας αύξηση
4,3% σε σύγκριση με την αντί-
στοιχη περίοδο του περασμένου

έτους. Και βέβαια οι ρωσικές πε-
τρελαϊκές συσσωρεύουν κέρδη και
αποτελώντας ελκυστική επενδυτική
επιλογή αυξάνουν τη χρηματιστη-
ριακή τους αξία. 

Αναλυτές των Financial Times
συμπεραίνουν, έτσι, πως για όλους
αυτούς τους λόγους δύσκολα μπορεί
η Μόσχα να αποφασίσει αλλαγή
πλεύσης και να συμφωνήσει σε
μείωση της παραγωγής. Κάτι που
ενδεχομένως επιζητούν χώρες μέλη
του ΟΠΕΚ, καθώς οι εξαιρέσεις που
παραχώρησε η Ουάσιγκτον έχουν

οδηγήσει και πάλι σε υποχώρηση
του «μαύρου χρυσού». Χθες το αργό
ΗΠΑ κυμαινόταν στα 61,17 δολάρια
το βαρέλι και το Brent στα 71,57
δολάρια το βαρέλι. 

Εξίσου δύσκολη θα είναι, όμως,
μια τέτοια απόφαση για τη Σαου-
δική Αραβία εν μέσω διπλωματικής
κρίσης με την Ουάσιγκτον. Οι απο-
φάσεις αναμένεται να ληφθούν
στη συνάντηση που θα έχει ο ΟΠΕΚ
με τη Ρωσία τον Δεκέμβριο στη
Βιέννη.

ΡΟΥΜΠΙΝΑ ΣΠΑΘΗ

Βοήθεια στο Ιράν από 
τη ρωσική κυβέρνηση
αλλά με το αζημίωτο
Η Μόσχα επωφελείται από το εμπάργκο και παίρνει
πετρέλαιο έναντι τροφίμων και μηχανολογικού εξοπλισμού

<<<<<<

Αγοράζει το ιρανικό 
πετρέλαιο για εσωτερι-
κή χρήση και διαθέτει
στο ακέραιο το δικό της
ακριβό πετρέλαιο
για εξαγωγές.

Η Ρωσία έχει επανειλημμένως τονίσει πως θα αγοράζει εφεξής τουλάχιστον 100.000 βαρέλια ιρανικού πετρελαίου
την ημέρα, το οποίο θα πληρώνει μόνον σε είδος.

RE
U

TE
RS
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Η Κίνα επελαύνει παρά την επιβράδυνση
ΗΠΑ και Γερμανία προσπαθούν να αποτρέψουν περαιτέρω επέκτασή της στην υψηλή τεχνολογία

Οι υποσχέσεις...
Η Κίνα «δεν θα κλείσει την πόρτα
αλλά θα την ανοίξει περισσότερο»
και θα συνδέσει πιο ουσιαστικά την
οικονομία της με την παγκόσμια οι-
κονομία, είχε δηλώσει για πολλο-
στή φορά πέρυσι τέτοιον καιρό ο
Κινέζος πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ. Οι
ξένες επιχειρήσεις στην Κίνα,
όμως, εξακολουθούν να διαμαρτύ-
ρονται για τους εναντίον τους με-
ροληπτικούς νόμους που καθορί-
ζουν την επιχειρηματική δραστη-
ριότητα στην κινεζική αγορά.

Η κατασκοπεία

Η Κίνα και οι ΗΠΑ μπορούν να
υπερβούν τις διαφορές τους και να
επαναφέρουν τις διμερείς σχέσεις
σε ομαλή πορεία αν συνεργαστούν
με πνεύμα αμοιβαίου σεβασμού.
Αυτό δήλωσε ο Κινέζος πρωθυ-
πουργός Λι Κετσιάνγκ, μέσα στην
εβδομάδα. Προ μηνός, πάντως, κι-
νεζικές βιομηχανίες κατηγορήθη-
καν από Αμερικανούς δημοσιογρά-
φους ότι κατασκόπευαν τεχνολογι-
κούς κολοσσούς των ΗΠΑ μέσω μι-
κροτσίπ που τους είχαν πουλήσει.

Και η πολιτική

«Το εχθρικό περιβάλλον που
αντιμετωπίζουμε σήμερα δεν
οφείλεται σε κάποια εσφαλ-
μένη θεώρηση των Δυτικών
γύρω από όσα έχει επιτύχει η
Κίνα τα τελευταία 40 χρόνια»,
δήλωσε προσφάτως ο Κινέ-
ζος οικονομολόγος και καθη-
γητής στο Πανεπιστήμιο του
Πεκίνου, Ζανγκ Βάιγινγκ, που
αποδίδει το πρόβλημα στην
πολιτική του Πεκίνου από το
1978 και μετά.

Εξαγοράζει από αυτοκινητοβιομηχανίες μέχρι χολιγουντιανά στούντιο

Tης ΡΟΥΜΠΙΝΑΣ ΣΠΑΘΗ

Στην αρχή της εβδομάδας φάνηκε
σαν ένα ακόμη επεισόδιο του σι-
νοαμερικανικού εμπορικού πολέ-
μου: η κυβέρνηση Τραμπ απαγό-
ρευσε στις αμερικανικές επιχειρή-
σεις κάθε συνεργασία με την κινε-
ζική βιομηχανία ημιαγωγών Fujian
Jinhua, την οποία κατηγορεί για
εμπορική κατασκοπεία.

Δύο ημέρες αργότερα, όμως, η
Ομοσπονδία Γερμανικών Βιομη-
χανιών κάλεσε τις γερμανικές βιο-
μηχανίες να μειώσουν την εξάρ-
τησή τους από τις κινεζικές βιο-
μηχανίες και να στραφούν σε άλ-
λους προμηθευτές, να μεταφέρουν
σε άλλες χώρες τις μονάδες παρα-
γωγής και να απευθυνθούν σε άλ-
λες αγορές για την προώθηση των
προϊόντων τους.

Οι δύο πολιτικές παρεμβάσεις
σε θέματα επιχειρηματικής φύσης
προδίδουν τον συναγερμό που
μάλλον καθυστερημένα έχει ση-
μάνει στη Δύση.

Η επέλαση της Κίνας στους πλέ-
ον ζωτικούς τομείς της παγκόσμιας
οικονομίας, στην υψηλή τεχνο-
λογία και στις πλουτοπαραγωγικές
πηγές του πλανήτη έχει ήδη προ-
χωρήσει σημαντικά, συχνά με αθέ-
μιτα μέσα και κατά παράβασιν κά-
θε κανόνα δεοντολογίας ή συμ-
φωνημένης ρύθμισης του παγκό-
σμιου εμπορίου.

Και μόλις την τελευταία διετία
το Βερολίνο και η Ουάσιγκτον
έχουν ενδιαφερθεί να αποτρέψουν
νέες εξαγορές βιομηχανιών τους
από κινεζικές και έχουν αναλάβει
κυριολεκτικά δράση για να ανα-
κόψουν την άνοδο του κινεζικού
δράκου. Και βέβαια την ίδια ημέρα
που ο Ντόναλντ Τραμπ κάλεσε τα
στελέχη της κυβέρνησής του να
εκπονήσουν συνολική πρόταση
για εμπορική συμφωνία με την Κί-
να, η Ουάσιγκτον κλιμάκωσε τις
επιθέσεις της κατά της Fujian Ji-
nhua. Το αμερικανικό υπουργείο
Δικαιοσύνης μήνυσε την κινεζική
εταιρεία για κλοπή εμπορικών μυ-

στικών από την αμερικανική βιο-
μηχανία ημιαγωγών Micron.

Επιβράδυνση ανάπτυξης
Οι αντιδράσεις της Δύσης βρί-

σκουν την Κίνα σε μια συγκυρία
φαινομενικά αρνητική, καθώς οι
ρυθμοί ανάπτυξης της οικονομίας
της προσγειώνονται σε ένα –πενιχρό
για τα κινεζικά δεδομένα– 6,5%,
ενώ τα κινεζικά χρηματιστήρια ανα-
κάμπτουν διστακτικά ύστερα από
αλλεπάλληλες εφιαλτικές συνεδριά-
σεις στο κόκκινο. Οι παράγοντες
αυτοί φαίνεται, όμως, να μην ανα-

στέλλουν τη συνεχή άνοδο του ασια-
τικού οικονομικού γίγαντα που
«έπιασε στον ύπνο» σύσσωμο τον
δυτικό κόσμο.

Οπως χαρακτηριστικά τονίζει το
Bloomberg σε σχετικό δημοσίευμά
του, από το 2001 και την ένταξή
της στον Παγκόσμιο Οργανισμό
Εμπορίου (ΠΟΕ), η Κίνα ήταν ευ-
πρόσδεκτη στις λέσχες και στις
επιχειρήσεις της Δύσης, επειδή «ο
κόκκινος κίνδυνος είχε πεταχτεί
στα σκουπίδια της Ιστορίας». Τώρα,
όμως, έχουν ανατραπεί όλες οι συν-
θήκες που επικρατούσαν τότε. Τα
αρνητικά παρεπόμενα της παγκο-
σμιοποίησης έχουν γίνουν αισθητά
στην εργατική τάξη της Δύσης, με
τις ΗΠΑ μόνο να έχουν χάσει πε-
ρίπου 2,4 εκατ. θέσεις εργασίας,
τις οποίες υπολογίζεται ότι έχει
κερδίσει η Κίνα.

Η Αμερική παραμένει, βέβαια, η
αδιαμφισβήτητη υπερδύναμη, αλλά,
όπως χαρακτηριστικά τονίζει το
βρετανικό περιοδικό Economist, η
Κίνα την έχει προ πολλού αντικα-

ταστήσει ως κύριος μοχλός των παγ-
κόσμιων αλλαγών.

Αύξηση αμυντικών δαπανών
Από την αρχή της παγκόσμιας

χρηματοπιστωτικής κρίσης, το 2008,
το 45% της αύξησης που σημείωσε
το παγκόσμιο ΑΕΠ οφείλεται στην
Κίνα. Από το 1990, άλλωστε, η μείωση
της παγκόσμιας φτώχειας οφείλεται
κατά τα 2/3 στην Κίνα. Σήμερα λι-
γότερο από 10 εκατ. Κινέζοι ζουν
κάτω από τα όρια της φτώχειας, ενώ
μόλις το 1990 υπερέβαιναν τα 750
εκατ. Και ενώ η ανάδειξή της σε παγ-
κόσμια δύναμη γίνεται κατά κύριον
λόγο με την οικονομία, δεν πρόκειται
απλώς για μια «ειρηνική άνοδο». Το
Πεκίνο αυξάνει σταθερά τις αμυντικές
δαπάνες, μολονότι ο υπόλοιπος κό-
σμος τις μειώνει σταθερά μετά το
τέλος του Ψυχρού Πολέμου. Από το
1990 και μετά, το 60% της αύξησης
των παγκόσμιων δαπανών για αμυν-
τικό και στρατιωτικό εξοπλισμό οφεί-
λεται στην αύξηση των αμυντικών
δαπανών στην Κίνα.

Οι αντιδράσεις στην επεκτατική
βουλιμία της Κίνας δεν περιορί-
ζονται στον έξω κόσμο, όπως φαί-
νεται από σχετικό ρεπορτάζ της
γαλλικής οικονομικής εφημερίδας
Les Echos. Σε μια σπάνια εκδήλωση
διαφωνίας με την επίσημη γραμμή,
ο Ζανγκ Βάιγινγκ, καθηγητής στην
Εθνική Σχολή Ανάπτυξης του Πα-
νεπιστημίου του Πεκίνου, τόνισε
σε πρόσφατη ομιλία του πως η οι-
κονομική άνοδος της Κίνας από
το 1978 και μετά δεν είναι το απο-
τέλεσμα κάποιου ιδιαίτερου «κι-
νεζικού μοντέλου» ανάπτυξης.
Πρόκειται για ένα είδος «κρατικού
καπιταλισμού ασύμβατου με το
θεμιτό εμπόριο και την παγκόσμια
ειρήνη που δεν πρέπει να αφεθεί
να θριαμβεύσει ανεμπόδιστα».

Ο εν λόγω οικονομολόγος, που
το 2002 αναγορεύθηκε σε «οικο-
νομολόγο της χρονιάς» από την
κρατική τηλεόραση της Κίνας, τό-
νισε επίσης πως «από την οπτική
γωνία των Δυτικών, η θεωρία περί
κινεζικού μοντέλου δείχνει μια
ακραία τάση από πλευράς της Κί-
νας που θα οδηγήσει σε σύγκρουσή
της με τον δυτικό κόσμο». Και βέ-
βαια η ομιλία του κυκλοφορεί στο
Ιντερνετ, αλλά έχει εξαφανιστεί
από την ιστοσελίδα του Πανεπι-
στημίου του Πεκίνου.

Made in China 2025
Προσφέροντας αμέριστη χρη-

ματική στήριξη στις βιομηχανίες
της η Κίνα πέτυχε μέσα σε λιγό-
τερο από μία δεκαετία να εξαγο-

ράσει εξ ολοκλήρου ή εν μέρει
ευρωπαϊκές και αμερικανικές βιο-
μηχανίες υψηλής τεχνολογίας
και ρομποτικής, τράπεζες, αυτο-
κινητοβιομηχανίες, αλυσίδες ξε-
νοδοχείων, χολιγουντιανά στούν-
τιο ή ό,τι άλλο μπορεί να φαντα-
στεί κανείς. Την τελευταία διετία
ο σχεδιασμός των εξαγορών ξέ-
νων επιχειρήσεων εστιάστηκε
πλήρως στις στρατηγικής σημα-
σίας βιομηχανίες. Η αξία των εξα-
γορών ξένων επιχειρήσεων υψη-
λής τεχνολογίας έφτασε στα 35
δισ. δολάρια, ποσό σχεδόν τε-
τραπλάσιο από την αξία αντί-
στοιχων εξαγορών τα αμέσως
προηγούμενα τρία χρόνια.

Στο μεταξύ, από το 2015 και με-
τά δρομολογεί το δεκαετές πρό-

γραμμα Made in China 2025, δια-
κηρυγμένος στόχος του οποίου
είναι η πλήρης ανάδειξή της σε
παγκόσμια δύναμη στους κρίσι-
μους τομείς των νέων τεχνολογιών
με έμφαση στη ρομποτική και την
τεχνητή νοημοσύνη.

Και όπως τονίζουν αναλυτές
του Bloomberg, καθοριστικός
παράγοντας που δικαιολογημένα
θορυβεί τη Δύση, είναι η κλίμακα
της στήριξης που προσφέρει το
Πεκίνο στις κινεζικές επιχειρή-
σεις. Εχει δεσμεύσει 1,5 δισ. δο-
λάρια για αυτόν τον σκοπό όταν
η Γερμανία δεν διαθέτει παρά
μόνον τα 230 εκατ. δολάρια. Πα-
ράλληλα, οι δαπάνες για έρευνα
και ανάπτυξη έφτασαν το 2016
στο 2,1% του κινεζικού ΑΕΠ έχον-

τας σημειώσει πραγματικό άλμα
από το 2000, οπότε δεν υπερέ-
βαιναν το 0,9%.

Στο μεταξύ έχει διασφαλίσει τη
μερίδα του λέοντος από τις πλου-
τοπαραγωγικές πηγές του ανα-
πτυσσόμενου κόσμου, με προ-
εξάρχουσες τις χώρες της Αφρικής
και δευτερευόντως της Ασίας. Εχει
χρηματοδοτήσει έργα υποδομής
αλλά απασχολεί κυρίως Κινέζους
εργάτες προσφέροντας συμβολικό
ποσοστό θέσεων εργασίας στον
εγχώριο πληθυσμό. Τους τελευ-
ταίους μήνες ασιατικές χώρες
προβάλλουν για πρώτη φορά τόσο
συντονισμένα αντιρρήσεις στις
επενδύσεις που δρομολογεί το
Πεκίνο στο πλαίσιο του νέου Δρό-
μου του Μεταξιού.

<<<<<<

Η Αμερική παραμένει 
η κυρίαρχη υπερδύναμη,
όμως η Κίνα την έχει προ
πολλού αντικαταστήσει
ως κύριος μοχλός των
παγκόσμιων αλλαγών.

Του TOM ORLIK / BLOOMBERG

Εχουν παρέλθει μήνες από τότε που
ο πρόεδρος Τραμπ εγκαινίασε τον
πόλεμο δασμών και ο δρόμος προς
το ελεύθερο εμπόριο φαίνεται όλο
και πιο δύσβατος. Με την επιστροφή
των ΗΠΑ στον προστατευτισμό,
μπορεί να χαθούν όσα επιτεύχθηκαν
τις τελευταίες δεκαετίες με την κα-
τάργηση των εμποδίων στο ελεύθερο
εμπόριο. Ωστόσο η όλο και πιο επι-
θετική βιομηχανική πολιτική της
Κίνας εμπνέει ανησυχία, καθώς προ-
δίδει πως το Πεκίνο δεν φείδεται
ούτε κόπων ούτε χρημάτων προκει-
μένου να δώσει στις κινεζικές εται-
ρείες το προβάδισμα έναντι των αν-
ταγωνιστών τους από άλλες χώρες.

Η αρχή του κακού έγινε τον Νο-

έμβριο του 2001, όταν η Κίνα έγινε
δεκτή στον Παγκόσμιο Οργανισμό
Εμπορίου (ΠΟΕ). Είχε επικρατήσει
η υπεραισιοδοξία που είχαν ανα-
πτύξει οι ΗΠΑ μετά το τέλος του
Ψυχρού Πολέμου. Είχε επικρατήσει
η πίστη στα οφέλη του ελεύθερου
εμπορίου, που κανείς δεν αμφισβη-
τούσε. Η Κίνα φαινόταν αποφασι-
σμένη αν όχι να εκδημοκρατιστεί,
τουλάχιστον να στραφεί στην οικο-
νομία της ελεύθερης αγοράς. Οι εξα-
γωγές της Κίνας εκτινάχθηκαν και
οδήγησαν την οικονομία της σε δι-
ψήφιους ρυθμούς ανάπτυξης, με
αποτέλεσμα εκατοντάδες εκατομ-
μύρια άνθρωποι να γλιτώσουν από
την ένδεια. Διεθνείς επιχειρήσεις
επιστράτευσαν το φτηνό εργατικό
της Κίνας για να μειώσουν το κόστος

παραγωγής και να αυξήσουν την
κερδοφορία τους. Επιταχύνθηκε η
ανάπτυξη της παγκόσμιας οικονο-
μίας και από έναν μέσο όρο 3,5%
από το 1995 μέχρι το 2001 έφτασε
στο 4,5% από το 2002 μέχρι το 2008.

Η κατάσταση, όμως, κυοφορούσε
προβλήματα. Οι εξαγωγές της Κίνας
εκτοξεύθηκαν, αλλά οι βιομηχανίες
εξακολουθούσαν να εισάγουν εξαρ-
τήματα από Ταϊβάν, Νότιο Κορέα
και Ιαπωνία. Το Πεκίνο άρχισε να
ανησυχεί πως η χώρα κινδυνεύει
να καθηλωθεί στη χαμηλότερη βαθ-
μίδα της αλυσίδας προσφοράς.

Στις ΗΠΑ και στην Ευρώπη οι
απασχολούμενοι σε χειρωνακτικές
εργασίες άρχισαν να χάνουν τις θέ-
σεις εργασίας τους εξαιτίας των φτη-
νών εισαγωγών. Ο αυτοματισμός

και η υποβάθμιση του ρόλου των
σωματείων είχαν ως αποτέλεσμα να
παραμείνουν στάσιμοι οι μισθοί και
τα εισοδήματα της μεσαίας τάξης.
Ακολούθησε το κύμα απολύσεων
και εξαναγκαστικών πλειστηριασμών
κατοικιών λόγω της παγκόσμιας
χρηματοπιστωτικής κρίσης.

Η ανάδειξη του Τραμπ σε πρό-
εδρο των ΗΠΑ ήταν η συνισταμένη

πολλών παραγόντων. Στην προ-
εκλογική εκστρατεία, όμως, είχαν
κυριαρχήσει θέματα όπως οι επι-
πτώσεις του ελεύθερου εμπορίου
στην εργατική τάξη και ο αντίκτυ-
πος του ανταγωνισμού που αντι-
μετωπίζουν οι αμερικανικές επι-
χειρήσεις από τις κινεζικές, αλλά
και η άνοδος της Κίνας ως παγκό-
σμιας δύναμης. Και βέβαια το θέμα
δεν ήταν καινούργιο. Οι προηγού-
μενοι και οι υποψήφιοι πρόεδροι
όπως οι Κλίντον, Μπους και Ομπάμα
είχαν κάνει το ίδιο. Αλλά με τον
Τραμπ οι φραστικές επιθέσεις με-
ταφράστηκαν σε πράξεις και επι-
βλήθηκαν δασμοί στις εισαγωγές
κινεζικών προϊόντων στις ΗΠΑ.

Στο μεταξύ, μειώθηκε η παγκό-
σμια ζήτηση για τα προϊόντα της

Κίνας, και η παραγωγικότητα των
κινεζικών επιχειρήσεων δεν μπο-
ρούσε να φτάσει εκείνη των αμε-
ρικανικών, ιαπωνικών και ευρω-
παϊκών επιχειρήσεων. Το αποτέ-
λεσμα ήταν μετά τη χρηματοπι-
στωτική κρίση να μείνει στάσιμη
η αύξηση των κινεζικών εξαγωγών.
Ετσι έμεινε στάσιμο και το μερίδιο
της χώρας στην παγκόσμια αγορά
ειδών υψηλής τεχνολογίας μολονότι
αυξανόταν σταθερά από το 2001
έως το 2010. Η Κίνα δεν ήταν ικα-
νοποιημένη με τον ρόλο του εργα-
στηρίου όλου του κόσμου και το
Πεκίνο άρχισε να υιοθετεί σειρά
πρωτοβουλιών ώστε να αναδειχθεί
η χώρα παγκόσμια δύναμη στη
ρομποτική και στα ηλεκτροκίνητα
αυτοκίνητα.

Στοχεύει να αναδειχθεί παγκόσμια δύναμη στη ρομποτική και στα ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα
<<<<<<

Για πρώτη φορά 
η Ουάσιγκτον επέβαλε
δασμούς σε εισαγωγές
κινεζικών προϊόντων
στις ΗΠΑ.
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Περίπου 6 τρισ. δολάρια απαι-
τούνται για να αναπτυχθούν οι
αναγκαίες υποδομές ώστε να με-
ταβούμε στην εποχή του ηλε-
κτροκίνητου αυτοκινήτου. Η εκτί-
μηση ανήκει στην Goldman Sachs
που επισημαίνει πως ένα τέτοιο
κεφάλαιο αντιπροσωπεύει περί-
που το 7,5% ως 8% του παγκό-
σμιου ΑΕΠ. Το υψηλό κόστος των
υποδομών αλλά και των μπατα-
ριών αναστέλλει την πλήρη ανά-
πτυξη της αγοράς ηλεκτροκίνη-
των αυτοκινήτων, μολονότι οι
πωλήσεις εμφανίζουν ιλιγγιώδη
άνοδο.

Το 2017 κι ενώ η παγκόσμια
ζήτηση για αυτοκίνητα μειωνό-
ταν, οι πωλήσεις ηλεκτροκίνητων
αυτοκινήτων υπερέβησαν το 1
εκατ. οχήματα, καταγράφοντας

αύξηση σχεδόν 60% τα τελευταία
δύο χρόνια. Στο μεταξύ, την τε-
λευταία πενταετία έχει μειωθεί
σχεδόν στο 1/3 η τιμή μιας μπα-
ταρίας λιθίου, η οποία αντιπρο-
σωπεύει περίπου το μισό από το
κόστος ενός ηλεκτροκίνητου αυ-
τοκινήτου. Πριν από πέντε χρόνια
περίπου το κόστος της έφτανε
στα 599 δολάρια, ανά κιλοβατώρα
και σήμερα έχει περιοριστεί στα
208 δολάρια ανά κιλοβατώρα.
Εχουν, επίσης, αυξηθεί θεαματικά
οι σταθμοί επαναφόρτισης των
μπαταριών, φτάνοντας πλέον
σχεδόν στις 600.000. Πάνω από
τους μισούς είναι στην Κίνα, η
οποία έχει, άλλωστε, δώσει σε
μεγάλο βαθμό ώθηση στη στροφή
προς τη νέα γενιά αυτοκινήτων

με πρωτοβουλία του Πεκίνου που
δίνει κίνητρα για την αγορά ηλε-
κτροκίνητων οχημάτων.

Στο μεταξύ, πολλές χώρες έχουν
εκπονήσει σχέδια για την κατάρ-
γηση των συμβατικών αυτοκινή-
των που χρησιμοποιούν πετρέ-
λαιο κίνησης. Ολες μαζί αντιπρο-
σωπεύουν περίπου το 10 % των
παγκόσμιων πωλήσεων αυτοκι-
νήτων αλλά αν συμπεριληφθεί η
Κίνα το ποσοστό αυτό φτάνει στο
40%. Στην Κίνα, όμως, ελάχιστοι
είναι οι καταναλωτές που θα πλή-
ρωναν περισσότερα για ένα αυ-
τοκίνητο νέας τεχνολογίας. Σύμ-
φωνα με έρευνα που εκπόνησε
η UBS μεταξύ 10.000 ανθρώπων
στις έξι μεγαλύτερες αγορές αυ-
τοκινήτων του κόσμου, τα νοι-

κοκυριά που προτίθενται να αγο-
ράσουν ηλεκτροκίνητο αυτοκί-
νητο έχουν εισόδημα της τάξεως
των 300.000 δολαρίων τον χρόνο.
Μόλις το 41% των νοικοκυριών
με εισόδημα από 150.000 ώς
200.000 δολάρια σκέπτεται να εί-
ναι ηλεκτροκίνητο το επόμενο
αυτοκίνητο που θα αγοράσει. Επι-
καλούνται πάντα την υψηλή τι-
μή.

Οσες μελέτες έχουν γίνει γύρω
από το θέμα κατατείνουν στο συμ-
πέρασμα πως οι κυβερνήσεις πρέ-
πει να προσφέρουν επιδοτήσεις
και οικονομική στήριξη ώστε να
μειωθεί το κόστος της μετάβασης
των οικονομιών τους στη χρήση
ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων.
Εχει, άλλωστε, αποδειχθεί πως

όταν το κράτος αποσύρει υπερ-
βολικά νωρίς τη στήριξή του, οι
πωλήσεις καταρρέουν άμεσα. Σε
ό,τι αφορά τις εταιρείες, δυσκο-
λεύονται να βρουν τη χρυσή τομή
ανάμεσα στο προσιτό κόστος και
στην κερδοφορία. Οι αυτοκινη-
τοβιομηχανίες που παράγουν οχή-
ματα πολυτελείας όπως η Jaguar
Land Rover και Porsche Automobil
Holding θα έχουν μεγαλύτερα πε-
ριθώρια κέρδους από τα ηλεκτρο-
κίνητα οχήματα ελεύθερου χρό-
νου (SUV). 

Προκειμένου, όμως, να μην εί-
ναι εντελώς απρόσιτες οι τιμές
αυτών των πολυτελών αυτοκινή-
των, το κόστος της μπαταρίας
τους πρέπει να μειωθεί στα 100
δολάρια ανά κιλοβατώρα.

Απέχει 6 τρισ. δολάρια η εποχή
του ηλεκτρικού αυτοκινήτου
Μεγάλο εμπόδιο το τεράστιο κόστος των υποδομών, εκτιμά η Goldman Sachs

Σύμφωνα με την Goldman Sachs, τo κόστoς ανάπτυξης δικτύου φόρτισης και κρατικών επιδοτήσεων, σε συνδυα-
σμό με την υψηλή τελική τιμή πώλησης, αποτελεί το σημαντικότερο εμπόδιο για τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα.
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Η απογοητευτική επιβράδυνση της
οικονομίας στην Ευρωζώνη το τρίτο
τρίμηνο με τον χαμηλότερο ρυθμό
τετραετίας –λόγω εμπορικού πολέ-
μου, στασιμότητας της ιταλικής οι-
κονομίας, δυσμενών εξελίξεων στην
αυτοκινητοβιομηχανία και εποχικών
παραγόντων– ανησυχεί τις διεθνείς
κεφαλαιαγορές, τις επιχειρήσεις
και τους επενδυτές. Παρά ταύτα ο
Μάριο Ντράγκι, ο πρόεδρος της
ΕΚΤ, δηλώνει σχετικά ψύχραιμος.
Σύμφωνα με τα λεγόμενά του στη
συνέντευξη Τύπου στη Φρανκφούρ-
τη, στα μέσα της εβδομάδας, «η ευ-
ρωπαϊκή οικονομία βηματίζει λι-
γότερο ζωηρά από ό,τι προηγου-
μένως, αλλά δεν κινδυνεύει να πε-
ριπέσει σε ύφεση». Απλώς επιστρέ-
φει σε πιο κανονικούς ρυθμούς,
αφότου είχε αναπτυχθεί δυναμικά
κατά 2,4% το 2017. Σύμφωνα με τις
πιο πρόσφατες εκτιμήσεις της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής τον Ιούλιο, η
Ευρωζώνη θα εμφανίσει φέτος αύ-
ξηση του ΑΕΠ κατά 2,1% και κατά
2% το 2019. Το τρίτο τρίμηνο, συγ-
κεκριμένα, η οικονομία αναπτύχ-
θηκε μόλις 0,2%, δηλαδή στο ήμισυ
από ό,τι το δεύτερο τρίμηνο και από
ό,τι είχαν προβλέψει αναλυτές. Ο
δείκτης του οικονομικού κλίματος
της Ευρωζώνης τον Οκτώβριο εξα-
σθένησε για δέκατο μήνα διαδοχικά.
«Εάν εξετάσει κανείς την κατάσταση
της οικονομίας της Ευρωζώνης, θα
διαπιστώσει πως έχει πιο αργό ρυθ-
μό. Πέρυσι είχε ξεπεράσει τα επίπεδα
δυνητικής ανάπτυξης, ενώ εφέτος
η εικόνα αλλάζει, διότι δημιουργεί
ζητήματα ο εμπορικός πόλεμος»,
παρατηρεί ο Μπράιαν Τζουλιάνο,
αντιπρόεδρος του βραχίονα διαχεί-
ρισης παγίων εσόδων του επενδυ-
τικού οίκου Brandywine Global.
Συν τοις άλλοις, σε ορισμένες χώρες
της Ευρωζώνης, όπως η Γερμανία,
η Γαλλία και η Ιταλία, η εμπιστοσύνη
μεταξύ καταναλωτών και επιχειρή-
σεων έχει αποδυναμωθεί. Ορισμένοι
αναλυτές αποδίδουν την εξέλιξη
αυτή στη μηδενική ανάπτυξη της
Ιταλίας, τα επίχειρα του αμερικα-
νικού προστατευτισμού. Αλλοι επι-
καλούνται παράγοντες με παροδικό
χαρακτήρα, όπως μεταξύ άλλων οι
απεργίες στις αερομεταφορές ή η
κακοκαιρία. Επιπλέον, αναφέρουν
τις επιπτώσεις ειδικά στη γερμανική
οικονομία από τις νέες δοκιμές για

τις εκπομπές ρύπων στα αυτοκίνη-
τα, καθώς και την ελάττωση πωλή-
σεων γερμανικών οχημάτων στην
Κίνα. Η αυστηρότερη διαδικασία
εκπομπών ρύπων προκάλεσε ση-
μαντική μείωση στην παραγωγή
οχημάτων από τις γερμανικές αυ-
τοκινητοβιομηχανίες. Σύμφωνα με
το ερευνητικό ινστιτούτο IfW στη
Γερμανία, ενδεχομένως η οικονομία
της χώρας να συρρικνώθηκε κατά
σχεδόν 0,3% το τρίτο τρίμηνο, αν
και το τέταρτο τρίμηνο θα υπάρξει
εκ νέου ενίσχυσή της. Πάντως, σύμ-
φωνα με τον αναλυτή Μπόλος Κο-
ρόνι του «Ρόιτερς», ακόμα και αν
δεν ανακάμψει η οικονομία της Ευ-
ρωζώνης από την επίδοση του γ΄
τριμήνου, δεν υπάρχουν λόγοι να
ανακαλέσει η ΕΚΤ την απόφασή
της για λήξη της ποσοτικής χαλά-
ρωσης τον Δεκέμβριο. Για να έκανε
κάτι τέτοιο, θα έπρεπε η οικονομία
να αποδυναμωνόταν κάτω από τα
επίπεδα δυνητικής ανάπτυξης του
1,5%. Αυτό θα σήμαινε υποχώρηση
της απασχόλησης και των πληθω-
ριστικών πιέσεων λόγω μισθών. Εν-
δεχομένως, παρατηρεί εν κατακλείδι
ο κ. Κορόνι, η ασθενική ανάπτυξη
της Ευρωζώνης να επηρέαζε την
ΕΚΤ ως προς τον σχεδιασμό της για
αύξηση επιτοκίων κάποια στιγμή
το τελευταίο τρίμηνο του 2019, αλλά
αυτό απέχει ακόμη πολύ χρονικά,
ώστε να το σκέπτονται οι αξιωμα-
τούχοι της.

ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΚΑΠΕΡΝΑΡΑΚΟΥ

Αγορές, επενδυτές
ανησυχούν για επιβράδυνση
στην Ευρωζώνη
Δεν κινδυνεύει να περιπέσει
σε ύφεση, διαμηνύει ο Ντράγκι

Ακόμα και αν δεν ανακάμψει η οικο-
νομία της Ευρωζώνης από την επί-
δοση του γ΄ τριμήνου, δεν υπάρχουν
λόγοι να ανακαλέσει η ΕΚΤ την από-
φασή της για λήξη της ποσοτικής χα-
λάρωσης τον Δεκέμβριο, λένε ανα-
λυτές.

Η Τουρκία παραμένει ο πιο αδύναμος κρίκος των αναδυόμενων αγορών
Παρά την ανάκαμψη της τουρκικής
λίρας και τη βελτίωση των σχέσεων
με τις ΗΠΑ, η Τουρκία παραμένει
η πλέον ευάλωτη ανάμεσα στις
αναδυόμενες αγορές. Σύμφωνα με
στοιχεία της Bloomberg Econo-
mics, η Τουρκία εξακολουθεί να
είναι η πιο εκτεθειμένη σε εξωτε-
ρικό σοκ ανάμεσα στις αναδυόμε-
νες αγορές, μολονότι από τον Σε-
πτέμβριο έχει καταγραφεί αλλαγή
του κλίματος μεταξύ επενδυτών.

Οπως τονίζει το Bloomberg, το
γεγονός ότι οι επενδυτές τοποθε-
τούνται και πάλι σε περιουσιακά
στοιχεία της Τουρκίας δεν έχει επι-
φέρει κάποια βελτίωση στα θεμε-
λιώδη μακροοικονομικά μεγέθη
της. Ο πληθωρισμός, που έχει πλέον
φτάσει στο 18% και υπερβαίνει
κατά πολύ τον στόχο της Τράπεζας
της Τουρκίας, είναι ο υψηλότερος
μετά αυτόν της Αργεντινής. Στη
χώρα της Λατινικής Αμερικής ο

δείκτης τιμών καταναλωτή καλ-
πάζει με ποσοστό πάνω από 20%.
Σύμφωνα, άλλωστε, με ανάλυση
που εξεπόνησαν οι οικονομολόγοι
Σκοτ Τζόνσον και Ζιάντ Νταούντ,
η Τουρκία έχει το μεγαλύτερο έλ-
λειμμα τρεχουσών συναλλαγών
ανάμεσα στις αναδυόμενες οικο-
νομίες, καθώς βρίσκεται περίπου
στο 5,7% του τουρκικού ΑΕΠ. Τα
δύο αυτά δεδομένα καθηλώνουν
την τουρκική οικονομία σε δυ-
σπραγία παρά τη γενναία απόφαση

που πήρε τον Σεπτέμβριο η κεν-
τρική τράπεζα. Αύξησε τα επιτόκια
της τουρκικής λίρας κατά 625 μο-
νάδες βάσης και επέτυχε να ανα-
κόψει την επί μήνες συνεχιζόμενη
πτώση του νομίσματος. Η τουρκική
λίρα έχει ανακάμψει έκτοτε, αλλά
και πάλι έχει υποτιμηθεί κατά 29%
από την αρχή του έτους. Σημει-
ωτέον ότι πριν από την αύξηση
των επιτοκίων είχε φτάσει κάποια
στιγμή να έχει χάσει σχεδόν το
50% της αξίας της έναντι του δο-
λαρίου.

Είναι, άλλωστε, υψηλότατο το
βραχυπρόθεσμο εξωτερικό χρέος
της χώρας καθώς ανέρχεται στο
28,9% του τουρκικού ΑΕΠ και είναι
χαμηλότερο μόνο από το χρέος
της Αργεντινής, που φτάνει το
35,7% του ΑΕΠ της, και από της
Ταϊβάν που ανέρχεται στο 33,7%
του ΑΕΠ της. Η υπερχρέωση δεν
περιορίζεται μόνο στον δημόσιο

τομέα. Το χρέος των τουρκικών
επιχειρήσεων, αν και δεν αποτελεί
θεμελιώδες μακροοικονομικό μέ-
γεθος της χώρας, είναι ανησυχη-
τικό. 

Πολλές τουρκικές επιχειρήσεις
έσπευσαν τα προηγούμενα χρόνια
να επωφεληθούν από το φτηνό
χρήμα και δανείστηκαν σε ξένο
νόμισμα. 

Μετά την υποτίμηση της τουρ-
κικής λίρας δυσκολεύονται να απο-
πληρώσουν τα χρέη τους. Είναι
ενδεικτικό ότι τους πρώτους επτά
μήνες του χρόνου υποβαθμίστηκε
το χρέος 97 τουρκικών επιχειρή-
σεων στο επίπεδο των ομολόγων
«σκουπιδιών». 

Μεταξύ των υπόλοιπων αναδυό-
μενων αγορών, οι πλέον ευάλωτες
είναι, σύμφωνα πάντα με τη μελέτη
των Σκοτ Τζόνσον και Ζιάντ Ντα-
ούντ, η Αργεντινή και ακολουθούν
η Νότιος Αφρική και η Αίγυπτος.

Το γεγονός ότι οι επενδυτές τοποθετούνται και πάλι σε περιουσιακά
στοιχεία της Τουρκίας δεν έχει επιφέρει κάποια βελτίωση στα θεμε-
λιώδη μακροοικονομικά μεγέθη της.

<<<<<<

Μολονότι από 
τον Σεπτέμβριο έχει
καταγραφεί αλλαγή 
του κλίματος μεταξύ
επενδυτών.

<<<<<<<

Οι αυτοκινητοβιομηχα-
νίες που παράγουν
οχήματα πολυτελείας
όπως η Jaguar Land
Rover και Porsche Au-
tomobil Holding θα
έχουν μεγαλύτερα πε-
ριθώρια κέρδους από
τα ηλεκτροκίνητα οχή-
ματα ελεύθερου χρό-
νου (SUV). 
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«Ακόμα κι αν δεν συνδεόταν με την
απόκτηση ακινήτων στην Ελλάδα,
οι Κινέζοι επενδυτές θα ήταν δια-
τεθειμένοι να καταβάλουν απλώς
το ποσό των 250.000 ευρώ, ή και
ακόμα περισσότερα, αρκεί να εξα-
σφαλίσουν την άδεια παραμονής
στη χώρα». Με τη φράση αυτή, δι-
κηγόρος που συνεργάζεται με το
εξωτερικό για την έλευση ξένων
επενδυτών στην Ελλάδα, στο πλαί-
σιο του σχετικού προγράμματος
για τη «χρυσή βίζα», θέλησε να πε-
ριγράψει τη μεγάλη επιθυμία, ιδίως
των Κινέζων, για την εξασφάλιση
της ελεύθερης μετακίνησης και δια-
μονής σε μια χώρα-μέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης.

Γνωρίζοντας την ανάγκη αυτή,
αρκετοί συμπατριώτες τους, εται-
ρείες ακινήτων, κατασκευαστικοί
όμιλοι και τουριστικά πρακτορεία
έχουν «αποβιβαστεί» στην Ελλάδα
και, σε συνεργασία με τοπικούς

επιχειρηματικούς παράγοντες, δι-
κηγορικά γραφεία, αλλά και μεσίτες,
επιχειρούν να παράσχουν τα απαι-
τούμενα ακίνητα, για να διευκολύ-
νουν την κινητικότητα αυτή, πα-
ρακάμπτοντας εν τω μεταξύ και
τους κεφαλαιακούς ελέγχους.

Εκ των πραγμάτων και λόγω του
σημαντικού αριθμού των υποψή-
φιων αγοραστών, η «εν υπνώσει»
ευρισκόμενη αγορά ακινήτων της
χώρας έχει αρχίσει πλέον να ανα-
κάμπτει ταχύτατα, με αποτέλεσμα
αρχικά να αναχαιτιστεί η πτώση
των τιμών και πλέον να καταγρά-
φονται και οι πρώτες αυξήσεις,
ιδίως στις περιοχές υψηλής ζήτησης,
στο κέντρο της Αθήνας και στα νό-
τια προάστια, όπου εντοπίζεται ο
κυριότερος όγκος του αγοραστικού
ενδιαφέροντος.

Κατά το φετινό οκτάμηνο ο αριθ-
μός των συμβολαίων αγοραπωλη-
σιών ακινήτων αυξήθηκε κατά 60%.
Αντίστοιχα, σύμφωνα με τα στοιχεία
της Τράπεζας της Ελλάδος, οι εισ-
ροές κεφαλαίων με στόχο την αγορά
ακινήτων εκτοξεύθηκαν κατά 161%

Οι αγορές κατοικιών από τους Κι-

νέζους έχουν διαδραματίσει σημαν-
τικό ρόλο στην ανάκαμψη αυτή.
Σύμφωνα με στελέχη της αγοράς
ακινήτων, η προσέλκυσή τους στην
Ελλάδα αποδίδεται σε μια σειρά
από λόγους, αρχής γενομένης από
την ανάπτυξη μιας όλο και δυναμι-
κότερης κινεζικής παρουσίας στη
χώρα, αλλά και στο χαμηλό κόστος
των 250.000 ευρώ, που είναι το ελά-
χιστο όριο για την έκδοση άδειας
παραμονής. Σύμφωνα με ανθρώπους
που συνεργάζονται με κινεζικά γρα-
φεία, πολλοί έρχονται στην Ελλάδα
και για την εγγραφή και φοίτηση
των παιδιών στα ιδιωτικά διεθνή
σχολεία της Αθήνας, όπου το κόστος
των διδάκτρων είναι ένα κλάσμα
του αντίστοιχου στη Σαγκάη, ή το
Πεκίνο. Επιπλέον, το κύμα εξόδου
από την Κίνα αποδίδεται και σε άλ-
λους λόγους, κοινωνικού χαρακτήρα,
καθώς υπάρχουν αρκετοί που εναν-
τιώνονται στον τρόπο διακυβέρνη-
σης και την εφαρμογή ενός νέου
συστήματος βαθμολόγησης των πο-
λιτών, με βάση τη συμπεριφορά
τους. Η βαθμολογία θα επηρεάζεται
αρνητικά από συμπεριφορές, όπως
π.χ. η επικίνδυνη οδήγηση, το κά-
πνισμα σε χώρους όπου αυτό απα-
γορεύεται, ακόμα και η αγορά με-
γάλου αριθμού βιντεοπαιχνιδιών.
Το σύστημα έχει ξεκινήσει να εφαρ-
μόζεται πιλοτικά σε περιοχές συ-
νολικού πληθυσμού 200 εκατ. κα-
τοίκων, μέχρι την πλήρη ισχύ του
σε όλη τη χώρα το 2020. Οι κυρώσεις
ποικίλλουν, επίσης, από τον περιο-
ρισμό στην πρόσβαση σε εκπαιδευ-
τικά ιδρύματα, μέχρι τα ταξίδια.

Σε κάθε περίπτωση, ο κύριος όγ-
κος των Κινέζων που έρχονται στην
Ελλάδα ενδιαφέρεται για διαμερί-
σματα που μισθώνονται μέσω πλατ-
φορμών τύπου Airbnb στο κέντρο
της Αθήνας. Παράλληλα, κινούνται
και για την απόκτηση πολυτελών
ακινήτων στα νότια προάστια, τα
οποία προορίζονται για ίδια χρήση.
Στον αντίποδα, αγοραστές άλλων
εθνικοτήτων κινούνται διαφορετικά
στην αγορά. Για παράδειγμα, οι
Ρώσοι εστιάζουν όχι μόνο στο κέν-
τρο της Αθήνας, αλλά και στη Χαλ-
κιδική και στα εξοχικά ακίνητα.
Αντίστοιχα, οι αγοραστές από χώρες
της Μέσης Ανατολής, όπως ο Λί-
βανος, η Σαουδική Αραβία και τα
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, απο-
κτούν ακίνητα, κυρίως στα νότια
προάστια, τα οποία στη συνέχεια
εκμισθώνουν σε ελληνικά νοικο-
κυριά, μέσω συμβατικών μισθώ-
σεων. Προτιμούν δηλαδή τις μα-
κροχρόνιες μισθώσεις και όχι τόσο
τις μισθώσεις τύπου Airbnb.

Συνολικά 3.154 επενδυτές εκτός Ε.Ε. έχουν λάβει άδεια διαμονής
μέχρι σήμερα, στο πλαίσιο του σχετικού προγράμματος, το οποίο
βρίσκεται σε εφαρμογή από τα μέσα του 2013. Τα στοιχεία αυτά
αφορούν το διάστημα μέχρι και την 31η Αυγούστου του 2018. Φέτος,
έχουν εκδοθεί 661 άδειες. Ωστόσο, είναι σαφές ότι ο εν λόγω αριθμός
στην πραγματικότητα είναι κατά πολύ υψηλότερος, καθώς εκκρεμεί
η έκδοση εκατοντάδων ακόμα αδειών για αγορές ακινήτων που
έχουν ήδη πραγματοποιηθεί, αλλά δεν έχουν καταγραφεί, λόγω της
πολύμηνης αναμονής. Πηγές του Enteprise Greece επισημαίνουν
ότι τα νούμερα αυτά θα αποτυπωθούν τους επόμενους μήνες και
πιστοποιούν τη συνεχιζόμενη απήχηση του προγράμματος, κυρίως
στην αγορά της Κίνας. Υπενθυμίζεται ότι από τις 443 άδειες του
2014, ο αριθμός ανήλθε σε 507 άδειες το 2015 και 577 άδειες το
2016, προτού εκτοξευθεί πέρυσι στις 931 άδειες, που αναμένεται
να είναι περισσότερες φέτος. Συνολικά, σύμφωνα με τα αναθεωρημένα
στοιχεία του υπ. Μεταναστευτικής Πολιτικής, το ύψος των κεφαλαίων
που έχουν επενδυθεί για την αγορά ακινήτων, στο πλαίσιο του σχε-
τικού προγράμματος, ανέρχεται σε περίπου 1 δισ. ευρώ, κάτι που
σημαίνει ότι η μέση αξία της κάθε συναλλαγής ξεπερνά το ελάχιστο
όριο των 250.000 ευρώ και διαμορφώνεται σε 315.000 ευρώ.

Αναφορικά με τις χώρες προέλευσης των επενδυτών, η Κίνα πα-
ραμένει πρώτη με 1.521 άδειες, ακολουθούμενη από τη Ρωσία με
438 και την Τουρκία με 337 να συμπληρώνει την πρώτη τριάδα.

Το κέντρο της Αθήνας προτιμούν
οι Κινέζοι και τα νησιά οι Ρώσοι 
Σε ποιες περιοχές της Ελλάδας αγοράζουν ακίνητα οι ξένοι για να πάρουν βίζα 

Ανω του ενός δισ. τα έσοδα
από τις «χρυσές βίζες»

<<<<<<

Οι Κινέζοι ενδιαφέρον-
ται πρωτίστως για 
την άδεια παραμονής
και δευτερευόντως 
για το τι ακίνητο 
θα αγοράσουν.

Tου ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στην κατάρρευση των επενδύσεων
σε κατοικίες αποδίδεται η κατα-
κόρυφη πτώση των μεγεθών του
κατασκευαστικού κλάδου στην
Ελλάδα κατά τη διάρκεια της τε-
λευταίαςδεκαετίας, καθώς, αν και
μειωμένες, οι επενδύσεις για έργα
υποδομής κατέγραψαν μεγαλύ-
τερες αντοχές. Σύμφωνα με στοι-
χεία που συγκέντρωσε ο ΣΑΤΕ
(Πανελλήνιος Σύνδεσμος Τεχνικών
Εταιρειών), οι επενδύσεις σε κα-
τοικίες υποχώρησαν από 25,2 δισ.
ευρώ το 2007 σε μόλις 1 δισ. ευρώ
το 2017. Πρόκειται για τη μεγα-
λύτερη πτώση του κλάδου της οι-
κοδομής διαχρονικά, γεγονός που
είχε μεγάλη συμβολή και συνολικά
στην ύφεση της οικονομίας που
καταγράφηκε από το τέλος της
προηγούμενης δεκαετίας. Κατά
την ίδια περίοδο, οι επενδύσεις
στις λοιπές κατασκευές ναι μεν
κινήθηκαν πτωτικά, αλλά αισθητά
λιγότερo, καθώς υποχώρησαν από
τα 8,9 δισ. ευρώ σε 7,1 δισ. ευρώ
το 2017. Σε κάθε περίπτωση, οι
συνολικές επενδύσεις παγίου κε-
φαλαίου επηρεάστηκαν αρνητικά
από τα δυσμενή δεδομένα που
διαμορφώθηκαν στον κατασκευα-
στικό κλάδο. Συγκεκριμένα, το
ποσοστό των επενδύσεων στις
κατασκευές, επί του συνόλου των
επενδύσεων παγίου κεφαλαίου,
υποχώρησε από το 56% που είχε
βρεθεί το 2007, δηλαδή στο από-
γειο της αγοράς κατοικίας, σε 36%
το 2017. Σύμφωνα με τα στοιχεία
αυτά, οι επενδύσεις στις κατα-
σκευές υποχώρησαν περισσότερο
σε σχέση με άλλες επενδύσεις πα-
γίου κεφαλαίου. Συνολικά, οι επεν-
δύσεις παγίου κεφαλαίου μειώθη-
καν από το 25% του ΑΕΠ το 2007
σε μόλις 12,6% του ΑΕΠ το 2017,
ή από τα 60,5 δισ. ευρώ σε 22,4
δισ. ευρώ πέρυσι. Το αποτέλεσμα
της κάμψης αυτής είναι να συρ-
ρικνωθεί κατακόρυφα ο αριθμός
των εργοληπτικών εταιρειών, οι
οποίες μειώθηκαν κατά 40%, κα-
θώς από τις 712 που λειτουργούσαν
το 2004, σήμερα δεν αριθμούν πε-
ρισσότερες από 425. Παράλληλα,
στελέχη του κλάδου των κατα-
σκευών εκφράζουν την εκτίμηση
ότι ο αριθμός αυτός θα συνεχίσει
να μειώνεται, αν δεν αντιμετωπι-
στεί το οξύ πρόβλημα των ασυ-
νήθιστα χαμηλών προσφορών
στις διαγωνιστικές διαδικασίες
των δημοσίων έργων. Ο ΣΑΤΕ ση-
μειώνει επίσης και άλλες παθογέ-
νειες που χρήζουν άμεσης αντι-
μετώπισης, όπως η εισαγωγή αυ-
θαίρετων και αναιτιολόγητων ει-

δικών όρων στις διακηρύξεις που
περιορίζουν υπέρμετρα τον αν-
ταγωνισμό, καθώς και τη γενικευ-
μένη χρήση των εξαιρετικών προ-
βλέψεων της νομοθεσίας περί δη-
μοπράτησης έργων για λόγους κα-
τεπείγουσας ανάγκης, φαινόμενο
που επίσης εξαφανίζει κάθε έννοια
ελεύθερου ανταγωνισμού. Στο
πλαίσιο αυτό, ο ΣΑΤΕ διοργανώνει
ενημερωτική εκδήλωση αύριο,
στο ΕΒΕΑ, προκειμένου να κατα-
γραφεί η διετής εμπειρία του νέου
νομοθετικού πλαισίου για τις δη-
μόσιες συμβάσεις έργων
(Ν.4412/2006) και να αναδειχθούν
οι σημαντικές «αρρυθμίες» που
έχουν διαπιστωθεί στο σύστημα
παραγωγής δημοσίων έργων.

Στο ζήτημα των υπερβολικών
εκπτώσεων στέκεται με δημόσια
παρέμβασή του και ο ΣΕΓΜ (Σύν-
δεσμος Ελληνικών Εταιρειών-Γρα-
φείων Μελετών). Ειδικότερα, επι-
σημαίνει την πρόσφατη παρέμ-
βαση του Ευρ. Κοινοβουλίου, το
οποίο ζήτησε την αποδοτικότερη
εφαρμογή του θεσμικού πλαισίου
των δημόσιων συμβάσεων της
Ε.Ε., προτρέποντας να γίνεται συ-
στηματική χρήση κριτηρίων ποι-
ότητας και πλήρης αξιοποίηση
της ψηφιακής τεχνολογίας για την
απλούστευση και την επιτάχυνση
των διαγωνιστικών διαδικασιών.
Συστήνεται η ανάληψη μέτρων
από τα κράτη-μέλη, ώστε να δί-
νεται μεγαλύτερη έμφαση στην
ποιότητα των έργων και όχι τόσο
στο χαμηλό τους κόστος, όπως
συμβαίνει κατά κόρον στην Ελ-
λάδα, όπου οι εκπτώσεις είναι πλέ-
ον ανεξέλεγκτες και ξεπερνούν
ακόμα και το 80%, φαινόμενο που
έχει προκύψει τόσο σε διαγωνι-
σμούς έργων, όσο και σε διαγω-
νισμούς για ανάθεση μελετών.

Η κατάρρευση της
οικοδομής συμπαρέσυρε
τον κλάδο κατασκευών

Κατά τη δεκαετία 2007-2017 οι
επενδύσεις στις λοιπές κατα-
σκευές ναι μεν κινήθηκαν πτωτικά,
αλλά αισθητά λιγότερο, καθώς
υποχώρησαν από τα 8,9 δισ. σε 7,1
δισ. ευρώ το 2017.

Πωλήσεις επιχειρηματικών δανείων 25 δισ. ευρώ με «προίκα» τα ακίνητα
Πωλήσεις των επιχειρηματικών δα-
νείων που έχουν εξασφαλίσεις και
τιτλοποιήσεις των στεγαστικών,
είναι το μοντέλο που προκρίνουν
οι τράπεζες για τη μείωση των μη
εξυπηρετούμενων ανοιγμάτων
(NPEs) τα επόμενα δύο χρόνια. Οι
μαζικές πωλήσεις και οι τιτλοποι-
ήσεις δανείων που έχουν εξασφα-
λίσεις περιουσιακά στοιχεία θα
οδηγήσουν σε αλλαγή του χάρτη
της αγοράς ακινήτων στη χώρα,
με τη μεταβίβαση εκατοντάδων
βιομηχανικών, βιοτεχνικών, ξενο-
δοχειακών, εμπορικών, αλλά και
οικιστικών ακινήτων σε private
equity funds, τα οποία έχουν κάνει
άλλωστε αισθητή την παρουσία
τους στην ελληνική αγορά.

Οι πωλήσεις και οι τιτλοποιήσεις
θα φτάσουν τα 25 δισ. ευρώ, στο
σύνολο των 50 δισ. ευρώ που είναι
η δέσμευση για τη μείωση των μη
εξυπηρετούμενων ανοιγμάτων
(NPEs) που έχουν αναλάβει οι τρά-
πεζες έναντι του SSM. Τα κόκκινα
δάνεια που συνοδεύονται με εξα-
σφαλίσεις αποτελούν και τον σκλη-
ρό πυρήνα του προβλήματος, καθώς

είναι αυτά που θα κρίνουν και το
κατά πόσον οι προβλέψεις που
έχουν κάνει οι τράπεζες και οι απο-
τιμήσεις των ακινήτων στα βιβλία
τους είναι επαρκείς. Ενδεχόμενη
μεταβίβαση δανείων που έχουν
εξασφαλίσεις ακίνητα κάτω από
την τιμή που τα έχουν αποτιμήσει
οι τράπεζες, μπορεί να οδηγήσει
σε ζημίες, δημιουργώντας πρόσθε-
τες κεφαλαιακές ανάγκες.

Για τον λόγο αυτό οι τράπεζες
«γκρουπάρουν» τα δάνεια και τα
ακίνητα σε μεγάλα πακέτα, στα
οποία εντάσσουν ακίνητα που
έχουν υψηλή ζήτηση και μπορούν
να πωληθούν ευκολότερα, αλλά
και ακίνητα που δεν θεωρούνται

εμπορεύσιμα και έχουν μικρή αξία.
Στόχος να επιτύχουν κατά το δυ-
νατόν καλύτερη τιμή και να απο-
τρέψουν τυχόν ζημίες στα κεφάλαιά
τους. 

Οπως και στις πωλήσεις δανείων,
στην τιτλοποίηση το δάνειο φεύγει
από τον ισολογισμό της τράπεζας
και ο οφειλέτης χρωστάει πλέον
στο fund που θα το αγοράσει. Με
δεδομένο ότι οι τιλοποιήσεις θα
γίνουν κυρίως για τα στεγαστικά
που θεωρούνται ποιοτικότερες εγ-
γυήσεις, η τράπεζα μπορεί να επι-
τύχει καλύτερη τιμολόγηση σε σχέ-
ση με την πώληση χαρτοφυλακίου,
στο οποίο εντάσσονται συνήθως
διαφόρων κατηγοριών ακίνητα,
αμφίβολης εμπορευσιμότητας.

Οδηγό για την επόμενη μέρα θα
αποτελέσει το χαρτοφυλάκιο στε-
γαστικών δανείων ύψους 2 δισ. ευ-
ρώ που θα τιτλοποιήσει η Eurobank,
ενώ στον τομέα των πωλήσεων,
μετά το Amoeba που μεταβίβασε
η Τράπεζα Πειραιώς, τη σκυτάλη
των αποτιμήσεων έχει πάρει το πα-
κέτο Jupiter που έχει βγάλει προς
πώληση η Alpha Bank.

Υπενθυμίζεται ότι μέσω του χαρ-
τοφυλακίου Amoeba, η αξία του
οποίου ήταν στο 1,9 δισ. ευρώ, πε-
ρίπου 1.700 ακίνητα από 180 επι-
χειρήσεις μεταβιβάστηκαν στην
Bain Capital έναντι τιμήματος που
έφτασε τα 432 εκατ. ευρώ, και όπως
έχει ανακοινώσει η Τράπεζα Πει-
ραιώς, η συναλλαγή ήταν θετική
κατά 20 μονάδες βάσης. Στο χαρ-
τοφυλάκιο Jupiter, η ονομαστική
αξία του οποίου είναι 800 εκατ. ευ-
ρώ, περιλαμβάνονται 1.700 ακίνητα
που συνδέονται με δάνεια 500 μι-
κρομεσαίων επιχειρήσεων και διεκ-
δικητές είναι το fund Apollo και
το Lonestar. Να σημειωθεί ότι σε
εξέλιξη είναι και η πώληση του
χαρτοφυλακίου Pixel από τη Eu-
robank, που περιλαμβάνει περίπου
615 οικιστικά ακίνητα, τα οποία
έχουν περιέλθει στην κατοχή της
και δεν συνδέονται με δάνεια.

Στελέχη από τον χώρο του real
estate εξηγούν ότι οι τιμές για τα
προς πώληση χαρτοφυλάκια συν-
δέονται με τη χρήση του ακινήτου,
τη γεωγραφική του θέση, την ποι-
ότητά του και τις νομικές εκκρεμό-

τητες που ενδεχομένως το βαραί-
νουν. 

Η επίπτωση που θα έχει στην
αγορά ακινήτων η μεταβίβαση αυ-
τών των χαρτοφυλακίων θα κριθεί
το επόμενο διάστημα, όταν θα ξε-
κινήσουν και οι πρώτες προσπάθειες
ανάκτησης των οφειλών που συν-
δέονται με αυτά τα δάνεια. Οπως
και στην περίπτωση των funds που
έχουν αγοράσει οφειλές ιδιωτών
χωρίς εξασφαλίσεις, οι νέοι κάτοχοι
αυτών των δανείων θα επιδιώξουν
να ανακτήσουν μέρος από τα οφει-
λόμενα και στην περίπτωση που
αυτό δεν καταστεί δυνατό, τα επί-
μαχα ακίνητα θα οδηγηθούν σε ρευ-
στοποίηση, δηλαδή στη μεταβίβασή
τους σε τρίτους (developers, μεσίτες,
ξένους επενδυτές κ.ά.) ή σε πλει-
στηριασμό.

Στελέχη της αγοράς δεν αποκλεί-
ουν μια νέα υποχώρηση των τιμών,
καθώς, όπως σημειώνουν, η ισορ-
ροπία στον τομέα της ακίνητης πε-
ριουσίας, παρά τη σταθεροποίηση
που καταγράφεται τους τελευταίους
μήνες, είναι εύθραυστη.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΖΩΡΤΖΗ

Οι τράπεζες «γκρουπάρουν» τα δά-
νεια και τα ακίνητα σε μεγάλα πακέ-
τα, στα οποία εντάσσουν ιδιοκτησίες
που έχουν υψηλή ζήτηση.

<<<<<<

Θα μεταβιβαστούν
εκατοντάδες
βιομηχανικά,
βιοτεχνικά,
ξενοδοχειακά και
εμπορικά ακίνητα.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στα Μουσεία του Παγκύπριου Γυ-
μνασίου εγκαινιάστηκε η έκθεση
των Νίκου Κουρούσιη και Λίας Λα-
πίθη με τίτλο «Παρεμβάσεις». Οι δύο
εικαστικοί δεν είναι η πρώτη φορά
που συνεργάζονται, αλλά είναι η
πρώτη φορά που παρεμβαίνουν ει-
καστικά σε έναν φορτισμένο ιστορικά
χώρο, όπως είναι τα Μουσεία του
Παγκυπρίου. Οι δύο καλλιτέχνες, ο
καθένας μέσα από το δικό του πρί-
σμα, συνομίλησε με τον χώρο και
με τα αντικείμενα που εκτίθενται.
Συνάντησα τον Νίκο Κουρούσιη και
τη Λία Λαπίθη στο αίθριο του Μου-
σείο, αφού πρώτα ξεναγήθηκα στην
έκθεση από τον διευθυντή του Μου-
σείο Μιχάλη Φαντάρο. Στους χώρους
του Μουσείου οι Νίκος Κουρούσιης
και Λία Λαπίθη, μέσω των έργων
τους, στέκονται πέρα από τα αντι-
κείμενα που υπάρχουν στις προθή-
κες. Η Λία Λαπίθη εμπνέεται από
την ατμόσφαιρα της κάθε αίθουσας
και διαβάζει με τον δικό της τρόπο
την ιστορία, εκδύει νοερά από τα
αντικείμενα τα στοιχεία που τα κα-
θιστούν εκθέματα και δημιουργεί
με αυτά τα δικά της έργα. Ο Νίκος
Κουρούσιης, περισσότερο σχημα-
τικός, αφουγκράζεται την ενέργεια
του χώρου ως όλον και τοποθετεί
έργα του σε διάφορες αίθουσες του
Μουσείου. 

Η πρώτη μου ερώτηση ήταν γιατί
επέλεξαν τα Μουσεία του Παγκύ-
πριου Γυμνασίου, και όχι μία οποι-
αδήποτε αίθουσα τέχνης. «Η ιδέα
για να γίνει η έκθεση στο μουσείο
του Παγκύπριου Γυμνασίου ήταν
της Λίας», σημειώνει ο Νίκος Κου-
ρούσιης. Για τη Λία Λαπίθη ο χώρος
είναι και προσωπική μνήμη, όχι ως
μαθήτριας όμως: «Ο πατέρας μου
ήταν απόφοιτος του Παγκυπρίου
Γυμνασίου και προς τιμήν του ήθελα
πάντα να κάνω κάτι εδώ. Όταν, λοι-
πόν, επισκέφθηκα τον χώρο με μά-
γεψε, είναι ένα διαμάντι που, δυστυ-
χώς, δεν το ξέρει ο πολύς κόσμος»,
η προσωπική μνήμη έρχεται να αγ-
καλιάσει τη συλλογική μνήμη και
τα έργα-παρεμβάσεις της στον χώρο
το υποδηλώνουν. Για τον Νίκο Κου-
ρούσιη οι χώροι ενός μουσείου μοι-
άζουν πρόκληση, αφού τον έλκει η
ιστορία και η ανάγνωσή της: «Εμένα
με ενδιαφέρουν οι χώροι που έχουν
ιστορία, που έχουν ενέργεια και
αυτός ο χώρος με ερέθισε και μου
δημιούργησε κίνητρο για να κάνω
τις παρεμβάσεις μου στον χώρο. Τα
έργα αποκτούν μία διαφορετική σχέ-
ση σε χώρους όπως το Παγκύπριο,
απ’ ό,τι σε μία γκαλερί». Αμφότεροι
ξεκάθαροι για την επιλογή του χώρου. 

Η κουβέντα μας άρχισε, όπως είναι
φυσικό να περιστρέφεται γύρω από
τα έργα και τις παρεμβάσεις των δύο
εικαστικών. Ωστόσο, συνομιλώντας
μαζί τους για την έκθεση, σύντομα
μπλεχτήκαμε σε μία πιο ευρεία συ-

ζήτηση που αφορούσε γενικότερα
τον πολιτισμό, αλλά και την ανάγκη
έκφρασης. Αφορμή για την ανάγκη
έκφρασης του καλλιτέχνη, αλλά και
την ελευθερία έκφρασης ήταν το
έργο της Λίας Λαπίθη «Ντουντούκα»,
ένα μνημείο-γλυπτό σύμβολο αντί-
στασης, και είναι εμπνευσμένο από
την αντίσταση των μαθητών κατά
της αγγλικής αποικιοκρατίας (1956,
«Μάχη της Σεβερείου Βιβλιοθήκης»).
Η Λία βλέπει την ντουντούκα ως το
μέσον της ελεύθερης έκφρασης, και
γι’ αυτό στη βάση του έργου της
αναγράφεται ο κανονισμός σχετικά
με την ελευθερία της έκφρασης όπως
εμφανίζεται στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού.
Πού είναι τα όρια της ελευθερίας
της έκφρασης; Ο Νίκος Κουρούσιης
θέτει έναν γόνιμο προβληματισμό
στη συζήτησή μας για το έργο της
Λίας, «η ντουντούκα δεν μπορεί να
είναι κα μία μορφή εξουσίας;» και η
Λία απαντάει με μία περισσότερο
αισιόδοξη θέση, «πιστεύω σ Η εξου-
σία πώς αντιλαμβάνεται αυτά τα
όρια και εδώ το έργο του Νίκου Κου-
ρούσιη «Θρόνος-Χ (θρόνος ύλης και

εξουσίας)» θέτει ξεκάθαρα το ζήτημα
της εξουσίας και των υλικών απο-
λαβών, άραγε η εξουσία και το χρήμα
καθορίζουν την ελευθερία μας στην
έκφραση; 

Αμφότεροι οι καλλιτέχνες με τα
έργα τους που αφορούν τα αγγεία
που τονίζουν τη λειτουργικότητα
του σκεύους, βλ. το έργο «Τέχνη και
Λειτουργικότητα» του Νίκου Κου-
ρούσιη την οποία ως εκθέματα την
έχουν χάσει. Οι παρεμβάσεις σε αυτό
το επίπεδο δείχνουν και την αισθη-
τική, βλ. το έργο «Βάττες» της Λίας
Λαπίθη, όπου υπάρχουν πλάι-πλάι
δύο αγγεία, το ένα ραγισμένο κ και
το άλλο ακέραιο, με τη Λία να ανα-
ρωτιέται ποιο είναι το όμορφο; Το
νέο και ακέραιο ή το παλαιό που έχει
πλέον περάσει στην ιστορία; Με τον
κοντινό έργο του Κουρούσιη να έρ-
χεται να δώσει τη διάσταση της
απλής χρήσης, και με τη συνομιλία
του σύγχρονου έργου με τους αμ-
φορείς της γεωμετρικής περιόδου. 

Στην έκθεση «Παρεμβάσεις», με-
ταξύ των άλλων έργων, παρουσιά-

ζονται και δύο εξαιρετικά ενδιαφέ-
ρουσες πολιτικο-κοινωνικές προ-
σεγγίσεις. Πρόκειται για τα έργα
«Πρόβατα και Διπλός Καθρέπτης»
του Νίκου Κουρούσιη και το «Απο-
δόμηση της Κυπριακής Σημαίας»
της Λίας Λαπίθη, τα οποία θέτουν
ποικίλους προβληματισμούς στον
θεατή. Τα «Πρόβατα» του Κουρούσιη
απηχείσύγχρονα κοινωνικοπολιτικά
φαινόμενα: «ο διπλός καθρέπτης
μπορεί να είναι ένα κίνητρο για να
φωτογραφηθεί κάποιος, βλέπει τον
εαυτό του», και η Λία συμπληρώνει
«μα σήμερα δεν βιώνουμε την εποχή
του selfie; Ο Νίκος έχει δώσει ένα
πρωτοποριακό έργο τέχνης-Selfie»
με τον κ. Κουρούσιη να δίνει και την
άλλη διάσταση «μπορεί να είναι και
ένα είδος παγίδας, να θέλεις. Στη
βάση του έργου υπάρχει η άλλη πλευ-
ρά του έργου που είναι η προβιά, το
αρνί. Γινόμαστε μέρος του κάτω μέ-
ρους του έργου, ως κοινωνία, γινό-
μαστε αρνιά». Στην παραδίπλα αί-
θουσα παρουσιάζεται το έργο της
Λίας Λαπίθη «Αποδόμηση», που έχει
να κάνει πάλι με τη συλλογικότητα
που εκφράζει μία σημαία. Η Λία λέει

ότι η αποδόμηση γίνεται για να αν-
τιληφθούμε ποια είναι τα στοιχεία
την αποτελούν, και η εικαστική πα-
ρέμβαση με τη λάμπα φθορίου συμ-
βολίζει τη νέα εποχή, μια εποχή δια-
φωτισμού που πρέπει να διανύσουμε.
Στο πάτωμα όπου εκτίθεται το έργο
έχουν αναγραφεί και οι συντεταγ-
μένες όπου βρίσκεται το έργο, που
είναι δήλωση εντοπιότητας μέσα σε
ένα ευρύτερο πλαίσιο. 

Η συζήτηση με τους δύο καλλιτέ-
χνες θα μπορούσε να συνεχιστεί για
πολλή ώρα ακόμη, αφού τα έργα που
παρουσιάζουν δίνουν τροφή για σκέ-
ψη και συζήτηση. Η τοποθέτησή
τους, επίσης, στις διάφορες αίθουσες
του Μουσείου είναι τόσο επιτυχη-
μένη, και μοιάζει η έκθεση «Παρεμ-
βάσεις» σαν βυζαντινό μεταξωτό
όλο νερά.

Σύγχρονη τέχνη ενώπιον ιστορίας
«Παρεμβάσεις», εικαστική έκθεση των Νίκου Κουρούσιη και Λίας Λαπίθη στα Μουσεία του Παγκυπρίου Γυμνασίου

Ο Νίκος Κουρούσιης,
περισσότερο σχηματικός,
αφουγκράζεται την
ενέργεια του χώρου
ως όλον και τοποθετεί
έργα του σε διάφορες
αίθουσες του Μουσείου.

Η Λία Λαπίθη εμπνέεται
από την ατμόσφαιρα
της κάθε αίθουσας και
διαβάζει με τον δικό της
τρόπο την ιστορία, εκδύει
νοερά από τα αντικείμενα
τα στοιχεία που τα
καθιστούν εκθέματα.

Ζήτημα ταυτότητας
Το έργο της Λίας Λαπίθη «Ανδρονίκη» εί-
ναι ένα βίντεο διάρκειας 4 λεπτών, όπου ο
πρώην μαθητής του Παγκυπρίου Πάρης
Παράσχος και ο Άρις Σουκιούρογλου πα-
ρουσιάζονται με τον Πάρη στην αίθουσα
«Νομίσματα-Όπλα-Χάρτες». Ο Πάρης κρα-
τώντας μια ντουντούκα, τραγουδά την «Αν-
δρονίκη», ένα παραδοσιακό τραγούδι που
αφορά, μεταξύ άλλων, τη θέση των φύλων
στην κοινωνία. «Έχει ενδιαφέρον να δούμε
σήμερα πώς βιώνουν οι νέοι τους ρόλους
τους στην κοινωνία. Τι σημαίνει σήμερα για
δύο νέα αγόρια να είναι άντρες». Η επιλογή
του τραγουδιού ήταν των δύο νέων, «οι δύο
νέοι έκαναν αυτό που ήθελαν, τους είπα
μπείτε στην αίθουσα και εκφραστείτε» και
εδώ η ντουντούκα επανέρχεται στη δου-
λειά της Λίας, ελευθερία του λόγου. 

Η Λία Λαπίθη και ο Νίκος Κουρούσιης εκθέτουν τη δουλειά τους και αλληλεπιδρούν εικαστικά.

Τα έργα των δύο καλλιτεχνών έχουν διασπαρθεί στις αίθουσες των Μουσείων του Παγκυ-
πρίου Γυμνασίου, και συνομιλούν με τα ιστορικά εκθέματα.

«Παρεμβάσεις» των Λίας Λαπί-
θη και Νίκου Κουρούσιη, Μου-
σεία Παγκυπρίου Γυμνασίου,
ανοικτή έως 22 Δεκεμβρίου.

Οι δύο καλλιτέχνες και ο πολιτιστικός συντάκτης της «Κ», Απόστολος Κουρουπάκης δίπλα από
το έργο του Νίκου Κουρούσιη «Ο θρόνος».



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Kυριακή 11 Νοεμβρίου 2018

Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Aτζέντα

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

11.11.18-17.11.18

ΜΟΥΣΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ
Η Θαλασσινή Ωδή του Fernando Pessoa 

Μια μουσικοθεατρική παράσταση βασισμένη στην
ποιητική σύνθεση του Πορτογάλου ποιητή Φερνάν-
το Πεσσόα και σε παλιά φάντος (τραγούδια έντονα
νοσταλγικά) της Λισαβόνας, σε σκηνοθεσία Δήμου
Αβδελιώδη. Στο πιάνο συνοδεύει ο Αλέξανδρος
Αβδελιώδης. Μέσα από την ευρηματική καλλιτεχνι-
κή προσέγγιση της Αλίκης Καγιαλόγλου, ένα κείμε-
νο μετουσιώνεται σε ένα μεγάλο τραγούδι. Ένα
τραγούδι απέραντο όπως η θάλασσα, που γεννά
σκέψεις, ξυπνά τις αισθήσεις και επαναφέρει στη
μνήμη την ξεχασμένη τρυφεράδα που νιώθει κα-
νείς όταν ακούει παραμύθια και τραγούδια της παι-
δικής ηλικίας. Με τη συνεργασία του Βιβλιοτροπί-
ου. Θέατρο Ριάλτο, Ανδρέα Δρουσιώτη 19, πλατεία
Ηρώων, Λεμεσός. Τετάρτη 14 Νοεμβρίου, 8:30 μ.μ.
Πληροφορίες τηλέφωνο 77777745.  

Συνεχίζει το ταξίδι της η παράσταση «Τα τετράδια
της Ανζέλ Κουρτιάν» με τη Χριστίνα Αλεξανιάν που
έκανε πρεμιέρα τον Σεπτέμβριο του 2017 και στην
Κύπρο μετά από πρόσκληση του εκπροσώπου της
Θρησκευτικής Ομάδας Αρμενίων στη Βουλή των Αν-
τιπροσώπων. Η παράσταση έχει αποσπάσει εγκω-
μιαστικά σχόλια από κοινό και κριτικούς, τόσο για τη
διασκευή του ομότιτλου βιβλίου, όσο και για την κα-
θηλωτική ερμηνεία της Χριστίνας Αλεξανιάν ως Αν-
ζέλ Κουρτιάν, συνεχίζοντας τη δυναμική της πορεία
για δεύτερη χρονιά. Η παράσταση τελεί υπό την Αι-
γίδα της Πρεσβείας της Δημοκρατίας της Αρμενίας
στην Ελλάδα και έχει συμπεριληφθεί στον προγραμ-
ματισμό του Theatre Municipal Berthelot στο Mon-
treuil της Γαλλίας, για να παρουσιαστεί ανήμερα της
επετείου για την Γενοκτονία των Αρμενίων, στις
24.04.2019. Στο τραγούδι η Μαρία Σπυριδωνίδου. Η
παράσταση θα παρουσιαστεί στο κινηματοθέατρο
Παλλάς της Λευκωσίας στις 13 Νοεμβρίου και την
Πέμπτη 15 του μήνα θα δοθεί μια επιπλέον παρά-
σταση  στο κινηματοθέατρο Παλλάς της Λευκωσίας
προκειμένου για το κοινό. Κινηματοθέατρο Παλλάς,
Ρηγαίνης και Αρσινόης, Πύλη Πάφου, Λευκωσία.

Η Γκαλερί Opus 39 παρουσιάζει τον Μιχά-
λη Καλλιγιάννη και την έκθεση του με τίτ-
λο «Η ζωή είναι ένα Θέατρο». Όπως ανα-
φέρει ο καλλιτέχνης η ζωή είναι μια συ-
νεχής παράσταση που βιώνουμε με την
πάροδο του χρόνου. Ουσιαστικά, η μνήμη
και η συγκίνηση που δημιουργούνται κα-
θορίζονται από όπως εξελίσσονται τα
συμβάντα και οι εικόνες. Στη ζωή κατανο-
ούμε τα πράγματα αναλόγως με την ψυχι-
κή μας διάθεση και το ίδιο πράγμα μπορεί
να το εκλάβουμε διαφορετικά σε διαφο-
ρετικές περιπτώσεις. Τα εγκαίνια θα τε-
λέσει ο κος Στέλιος Αναστασιάδης, διευ-
θύνων σύμβουλος της Telia & Pavla
BBDO. Δευτέρα, 12 Νοεμβρίου 2018 στις
7:30 μ.μ. Διάρκεια έκθεσης  έως 24 Νο-

εμβρίου. Γκαλερί Opus 39,  Κίμωνος 21,
Στρόβολος, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22424983,
mango2@cablenet.com.cy

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ
Σύγχρονοι πεζογράφοι
O Δήμος Στροβόλου διοργανώνει εκ-
δήλωση γνωριμίας με σύγχρονους
Κύπριους πεζογράφους στο φουαγιέ
του Δημοτικού Μεγάρου Στροβόλου.
Θα διαβάσουν μικρά πεζά κείμενα οι
πεζογράφοι Γιώργος Χαριτωνίδης,
Κωνσταντία Σωτηρίου, Ανδρέας Τιμο-
θέου, Την εκδήλωση θα συντονίζει
Χρήστος Μαυρής, λογοτέχνης, κριτι-
κός. Είσοδος ελεύθερη. Φουαγιέ, Δη-
μοτικού Μεγάρου Στροβόλου, λεωφό-
ρος Στροβόλου, Στρόβολος. Τρίτη 13
Νοεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Περιουσιακά
στοιχεία

πατέρα και γιου
«Η ταν ένα ταξίδι που ήθελε να αποφύγει.

Ισως ένιωθε μια περίεργη παγίδευση.
Φτάνοντας στο πατρικό του χτήμα, το άλλο
πρωί πέθανε, αφήνοντας πάνω σ’ ένα ερμάρι
έναν κίτρινο φάκελο με μια φράση γραμμένη
νευρικά με κόκκινο μελάνι. “Περιουσιακά
στοιχεία”. Μέσα υπήρχαν δυο βιβλιάρια
τραπέζης με ελάχιστα χρήματα και μερικά
χαρτονομίσματα». Ο Κώστας Βρεττάκος
προλογίζει το αυτοβιογραφικό χρονικό του
πατέρα του Νικηφόρου Βρεττάκου, τέσσερα
χρόνια μετά τον θάνατό του (πέθανε το
1991). Ο γιος έφυγε από τη ζωή την περα-
σμένη Τρίτη σε ηλικία 80 ετών. Κι όπως ο
πρεσβύτερος «την ύστατη στιγμή μοιάζει
να επιστράτευσε το πικρό χιούμορ του για
να σφραγίσει την αναχώρησή του», το ίδιο
θα μπορούσε να πει κανείς και για τον
Κώστα Βρεττάκο.

Πριν από λίγους μήνες, στο ιδιόμορφα
αυτοβιογραφικό «Προστιθέμενη αξία» (εκδ.
Πόλις), μιλάει συχνά και με διάφορες αφορμές
για «φινάλε εξόδου». Ενας «πρόχειρος απο-
λογισμός» που σκοντάφτει σε αυστηρή αυ-
τοκριτική, τον διατρέχει μια εγγενής με-
λαγχολία, εσωτερικών καύσεων και ταλαν-
τώσεων, η δική του «ύστατη προσπάθεια
κατανόησης και κωδικοποίησης των δια-
σωθέντων αισθημάτων», ένα είδος «άτυπης
διαθήκης».

Το «πικρό» στην περίπτωση του Κώστα
Βρεττάκου δεν είναι χιούμορ αλλά ένας
υπόγειος σαρκασμός. Τα δικά του «περιου-
σιακά στοιχεία» άυλα, ως επί το πλείστον,
όπως και του πατέρα του, αν εξαιρέσουμε
τον ξενώνα - πατρικό στην Πλούμιτσα που
αναστηλώθηκε με προσωπική δαπάνη του
Κ. Βρεττάκου και γενναία συνεισφορά φί-
λων.

Δύο άνθρωποι, πατέρας και γιος, συλλέκτες
μνήμης, συμβάλλουν σε μια τακτοποίηση
εσωτερικών εκκρεμοτήτων. Ο σεβασμός,
ο θαυμασμός και η αφοσίωση του γιου προς
τον πατέρα ήταν βάρος ζωής, αλλά και
γόνιμη κληρονομιά που πρότεινε άλλες δια-
δρομές. Το ομολογεί, έμμεσα αλλά και ευ-
διάκριτα, στην «Προστιθέμενη αξία»: «Σή-
μερα, έφτασε μια απλή έκρηξη νοσταλγίας
ή μια υποψία ενεδρεύοντος θανάτου, για
να ενεργοποιήσει εκείνη την αλογόκριτη
ελευθερία, που όλοι απολαμβάνουμε στη
σύντομη καταληκτική περίοδο της ζωής
μας άλλοτε ως καταστάλαγμα σοφίας και
άλλοτε ως παραλήρημα. Εκείνη την ξαφνική
απελευθέρωση από απαγορεύσεις και δι-
σταγμούς που καταπιέζουν τα εφηβικά μας
αντανακλαστικά».

Τα γραπτά πριν από το αναμενόμενο
τέλος τα διατρέχει, συνήθως, ηρεμία και
αλήθεια. Μια αίσθηση ματαιότητας και θνη-
τότητας. Τα ψυχικά μονοπάτια ξεκλειδώ-
νονται και μένουν αφύλαχτα.

Πατέρας και γιος, στα μάτια μου, συμ-
πορεύθηκαν ώς το τέλος. Εστω και αν ο
πρώτος πέθανε πριν από 27 χρόνια. Η από-
σταση εδραιώθηκε ημερολογιακά. Οι σχέσεις
που είναι τόσο στενές ποτέ δεν είναι αδια-
τάρακτες. Γράφει ο Νικηφόρος Βρεττάκος
σε επιστολή που εμπιστεύθηκε στον γιο
του: «Η ψυχή μας γίνεται κάποτε ένα κου-
βάρι. Δεν ξέρουμε τι ζητάμε, ή που θέλουμε
να πάμε ξεκινώντας μια αέναη μετακίνηση.
(...) Η λύτρωση θα ήταν αν μπορούσαμε να
γελάσουμε με όλα αυτά, μ’ ένα γέλιο σαν
εκείνο στο οποίο θα ξεσπούσε κανείς ξυ-
πνώντας ύστερα από ένα κωμικοτραγικό
όνειρο. Να συνεχίσω; Προτιμώ να μαλώνω
μόνος μου τον εαυτό μου παρά να με μα-
λώνουν οι άλλοι, κάτι ανάλογο με την πε-
ρίπτωση ενός παιδιού. Γιατί έσπασες τα
παιχνίδια σου; Ηταν τόσο ωραία. Τότε ανα-
καλύπτεις κι εσύ, πραγματικά πως είχες
τόσο πολλά πράγματα και πως μετά δεν
έχεις τίποτα πια, μια που δεν κατάλαβες
έγκαιρα πως η ζωή δεν είναι παρά ένα παι-
χνίδι». Και ο γιος «συμπληρώνει» (από κάποια
σκόρπια σημείωσή του): «Τη ζωή μας τη
χαλάμε από μόνοι μας. Χωρίς κανείς να μας
το ’χει ζητήσει. Δίχως κάποιος άλλος να το
’χει θελήσει».

Ο Κώστας Βρεττάκος διατηρούσε και αρ-
χειοθετούσε. «...Φροντισμένα επιστολό-
χαρτα, γραμμένα και άγραφα, σε φροντι-
σμένους φακέλους, μαζί με τα νεανικά μου
ποιήματα, σελίδες ημερολογίου και τη σκα-
λέτα ενός σεναρίου που δεν γύρισα ποτέ».
Ενα δείγμα είναι αυτό.

Εξάλλου, όπως ο ίδιος είχε πει σε συνέν-
τευξή μας στην «Κ» το μακρινό 1987, με
αφορμή τη μοναδική μεγάλου μήκους φιξιόν
ταινία του «Τα παιδιά της Χελιδόνας», με
θέμα τον Εμφύλιο, «τα πράγματα δεν χρη-
σιμεύουν σε τίποτα όταν ξεχνιόνται».

Κι εκείνος δεν ξεχνούσε. Σκάλιζε διαρκώς
«τα περιουσιακά στοιχεία του βίου», του
δικού του και του Νικηφόρου, πλουτίζοντας
έτσι και το μωσαϊκό της δικής μας ζωής.

Π έρασαν σχεδόν έξι χρόνια που έφυγε
από τη ζωή η παιδική μου φίλη Α.

Πλάσμα ταλαιπωρημένο, με χίλια δυο
προβλήματα υγείας, και πολύ διαφορετική
από όλους μας, λόγω σωματικής διάπλα-
σης. Όμως την Α. τη γνωρίσαμε στη γει-
τονιά και στην κλειστή κοινωνία που με-
γάλωσα έτσι, διαφορετική. Και πιστέψτε
με, δεν μεγάλωσα σε κάποιο ακριβό βου-
λεβάρτο των Παρισίων, ομολογουμένως
ήταν μία δύσκολη περιοχή. Κανείς ποτέ
δεν σκέφτηκε να κοροϊδέψει την Α. για
το ύψος της, για τα προβλήματα υγείας
της, ποτέ, ούτε για πλάκα. Ποτέ δεν απο-
κλείστηκε από καμία δραστηριότητά μας.
Δεν το επέτρεπε η ίδια, δεν ήταν διαφο-
ρετική, γιατί είχε αποφασίσει ότι δεν μας
αφορούν τα δικά της προβλήματα.

Θυμάμαι, μεγάλοι πια όταν πήγαμε σε
ένα κλαμπ, ελληνάδικα τα λέγαμε τότε,
και με εύσχημο τρόπο δεν μας επέτρεψαν
την είσοδο, εμείς επιμέναμε να θέλουμε
να μπούμε, δεν υπήρχε λόγος απαγόρευ-
σης, δεν ήθελαν να βάλουν την Α. Καμία
στεναχώρια από την Α., μπείτε εσείς, εγώ
θα πάω σπίτι, μας είπε. Ούτε λεπτό δεν
το σκεφτήκαμε να μπούμε, όπου ο ένας
εκεί και οι άλλοι. Και έτσι πορευτήκαμε
μέχρι που οι δρόμοι μας χώρισαν, άλλος

στη Δύση, άλλος στην Ανατολή. Η Α. είχε
τη δύναμη να υποστηρίζει τον εαυτό της,
διότι είχε πιστέψει σε αυτόν και εξ απαλών
ονύχων είχε νιώσει την αποδοχή. Δεν
ήταν κάτι άλλο από αυτό που γνωρίσαμε
από μωρά, μεγαλώναμε μαζί και μαθαίναμε
μαζί ότι ο Άλλος είναι απλώς άλλος. 

Μεγαλώνοντας αντιλήφθηκα πόσο ση-
μαντικό ήταν ότι κανείς δεν μας είχε προ-
τρέψει να κάνουμε παρέα με την Α., ήταν
τόσο φυσιολογικό που εκείνη κου-
ραζόταν πιο γρήγορα απ’ ό,τι
εμείς ή πως δεν μπορεί να
κάνει ακριβώς ό,τι εμείς.
Απλώς δεν μπορούσε,
όχι γιατί ήταν κάτι
διαφορετικά, αλλά
γιατί δεν μπορού-
σε. Κανείς δεν τη
στοχοποίησε, και
εκείνη όμως δεν
επέτρεψε σε
κανέναν να
την ορίσει ως
το Άλλο. Μπό-
ρεσε να το κά-
νει, ήταν τυχε-
ρή και ώς το τέ-
λος δεν άφησε

κανένα να τη λυπηθεί. Θυμάμαι, λίγο
πριν το τέλος της που ζήτησε σε εμένα
και δύο ακόμη φίλους να πάμε για φαγητό,
καταλάβαινε ότι εμένα τουλάχιστον, μιας
και ήμουν μακριά, δεν θα με ξαναέβλεπε.
Όταν ζήτησε να σταματήσουμε σε ένα
ΑΤΜ, κατέβηκα για να τη βοηθήσω, «Μπο-
ρώ Αποστόλη», κοφτά μου είπε και μπο-
ρούσε, είχε μάθει να μπορεί, ίσως να την
είχαμε μάθει, άθελά μας, να μπορεί, διότι

ποτέ της δεν ήταν κάτι άλλο. 
Έλα μου όμως που δεν μπο-

ρούν όλοι, δεν έχουν τη
δύναμη όλοι να αντέ-

ξουν τη μη αποδοχή.
Σκεφτείτε αυτούς
που δεν μπορούν να
αντέξουν τη διαφο-
ρετικότητά τους και
σκεφτείτε να δεί-
χνουμε με τις πρά-
ξεις μας ότι ο Άλλος
είναι εξ ορισμού
δαίμονας από τα
βάθη της κολάσε-
ως. Σκεφτείτε τα
παιδιά των σχολείων

του Ζυγίου να βλέ-
πουν τους γονείς τους

να φωνασκούν εναντίον του Κέντρου Φι-
λοξενίας των ασυνόδευτων ανηλίκων,
πιθανόν η κοινοτάρχισσα αυτή να κληθεί
να τους δώσει επαίνους!

Φανταστείτε τους μαθητές της Αθηένου
να ακούν τον γκεμπελίστικο λόγω εντός
του ναού της αγάπης, μιας δασκάλας –
ναι ο αλλόθρησκος σημαίνει ό,τι επεξή-
γησε, αλλά και στα κρητικά μαλάκα λέμε
ένα είδος τυριού, δεν εννοούμε κάτι πάντα
– τους. Μπείτε στη θέση των ανήλικων
χρηστών των μέσων κοινωνικών δικτύων
και φανταστείτε τους να διαβάζουν τις
αναρτήσεις της ΕΛΑΜίτησας για γύφτους
που μαχαιρώνουν.

Ποιες αντιστάσεις αναπτύσσει η Πο-
λιτεία και οι φορείς; Τι κάνουν οι Σύνδε-
σμοι Γονέων, οι Επίτροποι πάσης φύσεως,
οι καθηγητικοί σύλλογοι, η Εκκλησία;
Τώρα θα μου πείτε ολόκληρη κυβέρνηση
ολοφύρεται για το μεταναστατευτικό
πρόβλημα και επιτείνει το συναίσθημα
του πολίτη εναντίον του Άλλου.  

Αν δεν το καταλάβατε όλο αυτό που
συμβαίνει είναι γάγγραινα και όσο δεν
το αντιμετωπίζουμε απλώνεται. Τα μέλη
της κοινωνίας σαπίζουν, και όσοι με καλό
γάλα είναι βυζασμένοι δεν αργούν να το
φτύσουν και να ξερνούν όξος και χολή.

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Αντί νερού, χολή

Ένα από τα σημαντικότερα έργα της ελ-
ληνικής δραματουργίας, το έργο «Ο ήχος
του όπλου» της Λούλας Αναγνωστάκη,
ανεβαίνει για πρώτη φορά στην Κύπρο.
Το εναρκτήριο έργο της Νέας Σκηνής του
ΘΟΚ έχει σαν κεντρικό θέμα τον ισχυρό
δεσμό μεταξύ μητέρας και παιδιού που
όσο και αν δοκιμάζεται από συγκρούσεις,
εντάσεις και κρίσεις, παραμένει αδιάρρη-
κτος.  Στο διαχρονικό αυτό έργο (1987),
που αποδεικνύεται απόλυτα οικείο για
τον σύγχρονο θεατή, η συγγραφέας φω-
τίζει με ευαισθησία όλο το φάσμα των αν-
θρώπινων σχέσεων ενώ παράλληλα δίνει
μια ανάγλυφη περιγραφή της εποχής. Στο
ίδιο αυτό μοτίβο κινείται η σκηνοθεσία
του Άδωνι Φλωρίδη. Έχοντας στη διάθεσή
του ένα εξαιρετικό σύνολο ηθοποιών και
συντελεστών, ο σκηνοθέτης επιχειρεί να
αναδείξει τις λεπτές αποχρώσεις των
σχέσεων και των συναισθημάτων. Τον εμ-
βληματικό ρόλο της μητέρας ερμηνεύει η
χαρισματική και πολύ αγαπητή στο κοινό

Ράνια Σχίζα, που εμφανίζεται για πρώτη
φορά στην κυπριακή σκηνή. Σκηνοθεσία
Άδωνις Φλωρίδης. Παίζουν: Γιώργος Ανα-
γιωτός, Λουκάς Ζήκος, Αντρέας Κουτσό-
φτας, Μαρία Μιχαήλ, Ράνια Σχίζα, Βικτώ-

ρια Φώτα. Παραστάσεις κάθε Πέμπτη,
Παρασκευή και Σάββατο, ώρα 8:30 μ.μ.
Νέα Σκηνή ΘΟΚ, Θέατρο ΘΟΚ, Γρηγόρη
Αυξεντίου 9, Λευκωσία. Πληροφορίες
τηλέφωνο 77772717, info@thoc.org.cy. 

ΧΟΡΟΣ
«Studio Time»  
Η χορογράφος Ελεάνα
Αλεξάνδρου διοργανώνει
σεμινάριο χορού στη Στέγη
Χορού Λεμεσού. Το σεμινά-
ριο είναι ανοιχτό για ενήλι-
κες ανεξάρτητα από το
επαγγελματικό τους υπόβα-
θρο ή εμπειρία. Είναι μία
πρόσκληση για αφιέρωση
χρόνου στον χορό, πρό-
σκληση για αφιέρωση χρό-
νου στην παραγωγή χρόνου.
Η Ελένα Αλεξάνδρου καλεί
όσους αγαπούν τον να… χο-
ρέψουν, να αφιερώσουν
χρόνο στον χορό και να
δουν τον χορό μόνο ως χο-
ρό. Στέγη Χορού Λεμεσού,
Ανδρέα Δρουσιώτη 17, Λε-
μεσός. Σάββατο 17 Νοεμβρί-
ου, ώρα 3:00 - 6:00 μ.μ.
Πληροφορίες τηλέφωνο
25340618, info@dancehou-
selemesos.com
Δωρεάν Συμμετοχή.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
«Η ζωή είναι ένα Θέατρο» στην Γκαλερί Opus 39 

ΘΕΑΤΡΟ

«Τα τετράδια της Ανζέλ Κουρτιάν»

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο ήχος του όπλου» από τον ΘΟΚ



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Kυριακή 11 Νοεμβρίου 2018

Ι Σ Τ Ο Ρ Ι Α

 
 

ΘΑΝΟΣ Μ. ΒΕΡΕΜΗΣ 
ΓΙΑΝΝΗΣ Σ. ΚΟΛΙΟΠΟΥΛΟΣ 
ΙΑΚΩΒΟΣ Δ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ
1821: Η δημιουργία ενός έθνους - 
κράτους
εκδ. Μεταίχμιο, 2018, σελ. 432

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Σε μια εποχή που κοιτάμε ολοένα
και πιο συχνά στο παρελθόν για
να ερμηνεύσουμε το παρόν, είναι
αναμενόμενο η ματιά των ιστορι-
κών και η αναψηλάφηση των γε-
γονότων να φτάνει μέχρι τον απε-
λευθερωτικό αγώνα του 1821 και
τη δημιουργία του ελληνικού
έθνους - κράτους. Το στοιχείο,
ωστόσο, που διαφοροποιεί τον τόμο
που συνέγραψαν οι Θάνος Μ. Βε-
ρέμης, Γιάννης Σ. Κολιόπουλος και
Ιάκωβος Δ. Μιχαηλίδης και κυκλο-
φόρησε πριν από λίγες μέρες από
τις εκδόσεις Μεταίχμιο, είναι η
απόπειρα των συγγραφέων να εξε-
τάσουν «στεγνά» τα γεγονότα του
αγώνα, να παρουσιάσουν τις νίκες
αλλά και τις ήττες των επαναστα-
τών, τους εμφύλιους πολέμους και
τις πολιτικές επιλογές, που οδήγη-
σαν στη δημιουργία ενός έθνους -
κράτους με μια «συνταγή» που ανα-
κάτεψε συστατικά της Δύσης με
αυτά της Ανατολής. Αποδομούν
επίσης ορισμένες βεβαιότητες της
«μαρξιστικής θεώρησης της ιστο-
ριογραφίας», όπως σημειώνουν,
παρουσιάζοντας όπου χρειάζεται
τις δύο όψεις μεγάλων προσώπων,
όπως του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη,
του Οδυσσέα Ανδρούτσου, του Γε-
ώργιου Καραϊσκάκη, χωρίς όμως
να οικοδομούν ένα νέο προφίλ τους.
Δεν πρόκειται για ένα βιβλίο χωρίς
ήρωες αλλά για ένα βιβλίο που θέλει

να εξηγήσει τις ηρωικές απογοη-
τεύσεις που ακολούθησαν και ακό-
μα ίσως μας ταλανίζουν.

Το βιβλίο χωρίζεται σε έξι κεφά-
λαια και ξεκινά με την περιγραφή
των πολιτικών, οικονομικών και
νομικών συνθηκών στο «καθεστώς
των ραγιάδων» και στο διεθνές
πλαίσιο πριν από την κήρυξη του
αγώνα που δεν ευνοούσε επανα-
στάσεις. Την επιφύλαξή τους για
την επανάσταση, σημειώνουν οι
συγγραφείς, είχαν εκφράσει έντονα
ο Ιωάννης Καποδίστριας και ο Αδα-
μάντιος Κοραής από το Παρίσι, ο
οποίος πίστευε ότι «το πράγμα (σ.σ.
η επανάσταση) ήρχισεν άωρον εις
έθνος, το οποίον δεν έχει ακόμη
αρκετά φώτα να καταλάβη τα αληθή
του συμφέροντα».

Τον μεγαλύτερο όγκο του βιβλίου
καταλαμβάνουν οι πολεμικές επι-
χειρήσεις (1821-1827) και οι πολι-
τικές επιλογές που κατά κάποιον
τρόπο διαμορφώνονταν καθώς προ-
χωρούσε η μάχη. Με τρόπο κατα-
νοητό, με λεπτομέρεια που δεν γί-
νεται κουραστική και γραφή επι-
στημονική αλλά ρέουσα, ο ανα-

γνώστης παρακολουθεί τις μάχες
στη νότια Ελλάδα, στη θάλασσα,
στην πολιορκία της Τριπολιτσάς
και τις σφαγές που ακολούθησαν,
στην έξοδο του Μεσολογγίου· πε-
ριγράφονται οι πρώτες μεγάλες νί-
κες αλλά και οι ήττες των επανα-
στατημένων, οι εμφύλιοι πόλεμοι
και η αντιπαλότητα μεταξύ του Δη-

μητρίου Υψηλάντη και των Ελλή-
νων προεστών, ενώ τονίζεται η
αποτυχία των αγωνιστών να ορί-
σουν μια κοινά αποδεκτή στρατιω-
τική και πολιτική ηγεσία. «Οδεμίαν
έχουν σταθεράν γνώμην περί των
αρχών και περί του καθεστώτος τα
οποία θα υιοθετήσουν», έγραφε
ένας παρατηρητής της εποχής για

τους ηγέτες των επαναστατημέ-
νων. Στα τρία τελευταία κεφάλαια
βρίσκονται, κατά την άποψή μας,
ορισμένα από τα πιο ενδιαφέροντα
στοιχεία του βιβλίου.

Οι συγγραφείς περιγράφουν τις
πολιτικές και ιδεολογικές ωδίνες
που πέρασαν η γέννηση του ελλη-
νικού κράτους και η δημιουργία
ενός εθνικού οράματος. Τονίζουν
επίσης την «ασάφεια» και τη «διά-
σταση απόψεων» στους στόχους
για την αποκατάσταση του έθνους,
τις δυνάμεις που ωθούσαν μακριά
από την Ανατολική Ρωμαϊκή Αυ-
τοκρατορία και έβλεπαν την αρ-
χαιοελληνική συνέχεια και εκείνες
που αναζητούσαν το όραμα μιας
«ορθόδοξης οικουμένης». Το βιβλίο
περιγράφει τις αναζητήσεις για το
ιδανικότερο πολίτευμα, τις συμ-
βουλές του Κοραή να αποφύγουν
οι Ελληνες τους «δημαγωγούς»,

την προτροπή προς το πρότυπο
της «Αγγλοαμερικάνικης» πολιτείας
και τελικά τον ορισμό του Καπο-
δίστρια ως πρώτου κυβερνήτη. Το
βιβλίο ολοκληρώνεται με τη δολο-
φονία του Ελληνα ηγέτη, η οποία
δεν ήταν διόλου άσχετη από τη
στέρηση «παλαιών προνομίων» και
συμφερόντων που θίγονταν από
τις μεταρρυθμίσεις του Καποδί-
στρια.

Οι συγγραφείς εξετάζουν ακόμη
και τις διάφορες ελληνικές ηγετικές
ομάδες της εποχής και ανατρέπουν
βεβαιότητες που έγιναν μέρος της
εθνικής αφήγησης. Οι Φαναριώτες,
σημειώνουν, μπορεί να μην επι-
δίωκαν τη ρήξη με τους κατακτητές,
αλλά «πρωταγωνίστησαν» στην
επανάσταση όταν εκδηλώθηκε,
ενώ απορρίπτουν την άποψη περί
«συγκυριαρχίας» με τους Οθωμα-
νούς.

Οι «καπεταναίοι»
Η «μαρξιστική ανάλυση» της

Ιστορίας, τονίζουν οι συγγραφείς,
ηρωοποίησε πρόσωπα και τάξεις,
όπως τους «καπεταναίους», και
τους έκανε «οργανικό τμήμα του
λαού» θολώνοντας την πρότερη
παράνομη δράση τους και τη συ-
νεργασία τους με τους Οθωμανούς.
Ο «κλήρος», υποστηρίζουν, είχε
όχι απλώς συνεργασία αλλά «συμ-
μετοχή» στην εξουσία. Από τα βα-
σικά κίνητρα της αναγνώρισης της
εξουσίας των Οθωμανών, σημει-
ώνουν, ήταν η «προστασία του ορ-
θόδοξου ποιμνίου» από τους Δυτι-
κούς, ενώ η αιχμαλωσία του γένους
εθεωρείτο «τιμωρία» για τις «ερω-
τοτροπίες» των Ρωμαίων Βασιλέων
με τους Δυτικούς με σκοπό την
ένωση των δύο Εκκλησιών.

Αγνωστες... ωδίνες της Ελλάδας του ’21
Μια απόπειρα «στεγνής» καταγραφής των γεγονότων του Αγώνα, με ανατροπή βεβαιοτήτων της εθνικής αφήγησης

Λεπτομέρεια από τον πίνακα «Ο θάνατος του Μάρκου Μπότσαρη», του Φίλι-
πο Μαρσίλι (Μουσείο Μπενάκη).

Το εξώφυλλο του βιβλίου, που κυ-
κλοφορεί από τις εκδόσεις Μεταίχμιο.

Η «μαρξιστική ανάλυση»
της Ιστορίας, τονίζουν οι
συγγραφείς, ηρωοποίησε
πρόσωπα και τάξεις, θο-
λώνοντας την πρότερη
παράνομη δράση τους.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο visual designer και καλλιτέχνης
Χάρης Τσέβης έγινε διάσημος για
την ανάπτυξη και καθιέρωση των
δικών του καινοτομικών τεχνοτρο-
πιών στα ψηφιακά μωσαϊκά και για
πρώτη φορά εκθέτει στην Κύπρο,
όπου μένει μόνιμα τα τελευταία τρία
χρόνια. Το πορτραίτο του Στιβ
Τζομπς τον έκανε ευρέως γνωστό
και μας λέει: «Υπήρξα εξαιρετικά
τυχερός στο συγκεκριμένο project.
Ο πελάτης μού έδωσε τρεις εβδο-
μάδες χρόνο, διάστημα απίθανο για
μια συνεργασία στα μέσα ενημέρω-
σης». Η έκθεσή του έχει τίτλο «Ατε-
λείωτο καλοκαίρι» και περιλαμβάνει
μια σειρά από μωσαϊκά σε καμβά,
που δημιουργήθηκαν τα τελευταία
τρία χρόνια της εδώ διαμονής του.
Για τον Χάρη Τσέβη, όπως λέει στην
«Κ»: «Αρχικά ήταν μια προσωπική
ανάγκη ενασχόλησης με ό,τι αγαπώ,
δηλαδή το καλοκαίρι ως εποχή και
ως κατάσταση. Ύστερα είδα πως
υπήρχε μια ολόκληρη φιλολογία που
μπορούσε να ξεκινήσει, μιας και η
εικονογραφία της ξεγνοιασιάς ανοίγει
ενδιαφέρουσες συζητήσεις για το
τι πραγματικά είναι αυτή». 

–Πώς θα θέλατε να συστηθείτε
στο κοινό; Χάρης Τσέβης, γρα-
φίστας ή καλλιτέχνης;

–Το μότο μου στα κοινωνικά δί-
κτυα λέει πως είμαι ένας visual de-
signer που ζει στην ηλιόλουστη
πλευρά του πλανήτη. Οι τίτλοι δεν
μου λένε τόσα πολλά. Χρειάζονται
οι όροι και οι έννοιες και είναι χρή-
σιμο πάντα κανείς να αναζητεί το
σωστό. Ωστόσο, τα όρια και οι αλ-
ληλοκαλύψεις ανάμεσα στον desi-
gner και τον καλλιτέχνη είναι ένα
αντικείμενο για άπειρα συνέδρια
και φλογερές αντιπαραθέσεις. Από
όσο θυμάμαι καμία δεν κατέληξε
ποτέ σε κάποιο καθολικά αποδεκτό
αποτέλεσμα. Θα αφήσω, λοιπόν,
στους άλλους να επιλέξουν. Εγώ χαί-
ρομαι να δηλώνω visual designer,
πιστεύω όμως πως κι η περιγραφή
του φωτεινού τόπου και τρόπου
ζωής σηματοδοτεί κάτι.
–Πώς θα χαρακτηρίζατε το επάγ-
γελμα του visual designer το
2018;

–Το επάγγελμά μας είναι τόσο ευ-
ρύ και τόσο μεταβαλλόμενο που δυ-
σκολεύεται κανείς να βρει μια εύκολη
απάντηση. Θα είμαι πολύ προσω-
πικός και πάλι. Θα το χαρακτήριζα
ενδιαφέρον και θα πρόσθετα και
κάποια ακόμη κατηγορούμενα όπως
καυτό, ζωντανό, προκλητικό, αλλά
το ζήτημα είναι να είναι πραγματικά
χρήσιμο. 
–Τι έχει αλλάξει στη γραφιστική
τα τελευταία χρόνια, εκτός από
την τεχνολογία;

–Υπάρχουν πολλοί τρόποι να δει
κανείς την εξέλιξη. Ήμουν πάντα
της άποψης σε μια πρώτη και βα-
σική ανάλυση πως δεν έχει αλλάξει
ποτέ και τίποτε από την κλασική
αρχαιότητα. Ίσως και πιο πριν και
απλά να μην το ξέρουμε εμείς ακό-
μη. Με την έννοια πως οι αρχές
είναι πάντα οι ίδιες, όπως κι οι ανάγ-
κες των ανθρώπων και των κοινω-
νιών. Φυσικά, αυτή η ανάλυση είναι
η γενική και πιο φιλοσοφική. Για
εμένα είναι χρήσιμη γιατί βάζει στο
κέντρο της συζήτησης τις βασικές
έννοιες. Όμως υπάρχει και μια πιο
αναλυτική συζήτηση που θα πρέπει
να μην παραγνωρίζει και να βλέπει
αφ’ υψηλού μια σειρά εξελίξεις που
έχουν προκύψει από τον σύγχρονο
τρόπο ζωής και τη σχέση μας με
τα μέσα επικοινωνίας. Το ίδιο το
ανθρώπινο μυαλό αλλάζει, όταν η
καθημερινότητά μας έχεις ατελεί-
ωτες ώρες από σκρολλάρισμα και
επιφανειακή επαφή με την πληρο-
φορία. Υπάρχουν δυσκολίες συγ-
κέντρωσης κι αφομοίωσης μηνυ-
μάτων στον σημερινό άνθρωπο και
αυτό δεν μπορεί να μην απασχολεί
τους δημιουργούς. Κι αν κανείς αρ-
χίσει προσθέσει την πρόκληση που
φέρνει η τεχνητή νοημοσύνη και
οι προκλήσεις που τη συνοδεύουν
θα πρέπει να αναφέρει τόσα πολλά.
Αν πρέπει να αναφέρω μια μόνο
πρόταση, λοιπόν, αυτή θα ήταν
πως ίσως έχει αλλάξει η σχέση του

ανθρώπου με τις μηχανές κι εκείνων
με τους ανθρώπους. Είμαστε σε
ένα μεταίχμιο με κρίσιμα ζητήματα
μπροστά μας. Και βέβαια όλα αυτά
γεννούν εξαιρετικά επιτακτικά πο-
λιτικά ζητήματα που μόνο εύκολα
δεν είναι.
–Έχετε συνεργαστεί με πολύ με-
γάλες εταιρίες, ποια από αυτές
ήταν η πιο δύσκολη και γιατί;

–Δεν ξέρω πώς θα ακουστεί αυτό
αλλά δεν είναι δύσκολες. Κάθε άλλο.
Είναι πολύ πιο εύκολο να εργάζεται
κανείς για ένα μεγάλο brand από
ό,τι για μια μικρή επιχείρηση. Ο
λόγος είναι πως οι μεγάλες επιχει-
ρήσεις έχουν την πολυτέλεια να
επενδύσουν σε μια συνεργασία πό-
ρους και να δώσουν ευκαιρίες που
το μέγεθος ενός μικρού επιχειρη-
ματία δεν θα επέτρεπε. Φυσικά,
υπάρχουν και αρνητικές εμπειρίες
ή δυσκολίες. Για παράδειγμα μπορεί
να δει κανείς δαιδαλώδεις, γραφει-
οκρατικές και τελικά κουτές δομές
σε κάποιες πολύ μεγάλες οντότητες,
που δεν το περίμενε. Όσο καταπλη-
κτικά μυαλά και αν έχουν καταφέρει
να μαζέψουν δεν είναι λίγες οι φορές
που θα αντιμετωπίσεις και εκεί την
ευθυνοφοβία ή τη γραφειοκρατία,
τον συγκεντρωτισμό ή τον παρα-
γοντισμό. Σε γενικές γραμμές, όμως,
αν το μέγεθος σημαίνει επιτυχία,
τουλάχιστον μέχρι κάποιο επίπεδο,
τότε θα πρέπει να πούμε πως οι επι-
τυχημένες εταιρίες είναι αυτές που
καταφέρνουν να εμπνέουν τους συ-
νεργάτες τους και να τους επιτρέ-
πουν να δρουν σε ένα θετικό περι-
βάλλον. 
–Ποιες είναι οι προκλήσεις του
επαγγέλματος σήμερα; Έχει γίνει
πιο εύκολο λόγω τεχνολογικής
εξέλιξης;

–Παρότι θα έπρεπε, δεν νομίζω
πως το επάγγελμά μας έχει γίνει πιο
εύκολο. Η τεχνολογία μπορεί να δι-
ευκολύνει συχνά κάποια συγκεκρι-

μένη λειτουργία όμως ταυτόχρονα
ανοίγει τον δρόμο για την επόμενη
πρόκληση και άρα δύσκολα θα λέ-
γαμε πως μόνη η τεχνολογία μπορεί
να διευκολύνει έναν επαγγελματία.
Ύστερα υπάρχει μια μεγάλη συζή-
τηση να γίνει για την απλότητα και
τη σχέση της με την τεχνολογία.
Ενώ η απλότητα θα ήταν λογικά το
ζητούμενο τις περισσότερες φορές
δεν είναι έτσι. 
–Τι είναι πιο σημαντικό το τα-
λέντο ή οι καλές σπουδές;

–Στο ταλέντο πιστεύω ελάχιστα.
Ειδικά ως εκείνο το μαγικό χάρισμα
που οδηγεί στο θαύμα. Υπάρχει και
μυθοποίησή του που φοβάμαι πως
περιπλέκει τα πράγματα. Αν αντί
για ταλέντο μιλήσουμε για το DNA
κάποιου, τη φυσική του κατασκευή,
τη νοημοσύνη του, τον χαρακτήρα
του και τα φυσικά του χαρίσματα,
τότε ίσως έχουμε να πούμε πολλά.
Αλλά μια φυσική κλίση και μόνο δεν
είναι κάτι πολύ βοηθητικό. Συχνά
μάλιστα αποδεικνύεται και παγίδα,
μιας και πολλοί ταλαντούχοι άνθρω-
ποι έχουν έντονα συνδεδεμένο το
εγώ με το ταλέντο τους. Αντίθετα
η παιδεία με την ευρεία έννοια είναι
για εμένα εξαιρετικά σημαντική. Η
βάση της παιδείας φυσικά είναι το
όσο μικρότερο εγώ. Είναι η διάθεση
να ξεκινάς πάντα από τη βάση. Να
μην πιστεύεις πως γνωρίζεις και να
χαίρεσαι την επαφή με τη γνώση.
Σε μόνιμη βάση. Ειδικά όσο θα απο-
κτάς κάποιες γνώσεις και κάποιο
επίπεδο. Αν μπορείς να γεννηθείς
με κλίσεις, να αναπτύσσεις δεξιό-
τητες και πάντα να είσαι ένα πε-
ρίεργο παιδί τότε είσαι όσο πιο κοντά
γίνεται στη σοφία. 
–Θα ήθελα να μου περιγράψετε
τεχνοτροπικά τα ψηφιακά μω-
σαϊκά. Τι νομίζετε ότι τα κάνει
να ξεχωρίζουν; 

–Ευχάριστοότιξεχωρίζουν. Εμένα
με γοήτευσαν από παιδί. Όταν κα-

ταπιάστηκα μαζί τους όμως κατά-
λαβα μερικές βασικές ιδέες που τα
διέπουν και τους δίνουν πλεονεκτή-
ματα. Αρχικά είναι οι πολλαπλές
σχέσεις που υπάρχουν ανάμεσα στο
όλον και το μέρος. Μαθαίνουμε από
τη Gestalt πως το όλον είναι λαμ-
πρότερο της απλής απαρίθμησης
των μερών. Πράγματι αυτό που απο-
κτά μια σύνθεση είναι μια οντότητα
ανώτερη της απλής παράθεσης των
στοιχείων που την αποτελούν. Και
βέβαια κάθε οντότητα και κάθε ει-
κόνα είναι ένα μωσαϊκό. Και με τη
σειρά της κάθε ψηφίδα είναι ένα
ακόμη μωσαϊκό κ.ο.κ. Υπάρχει, λοι-
πόν, μια συνεχής σχέση αλληλεπί-
δρασης και αλληλουχίας στα μω-
σαϊκά. Αυτό όμως δίνει και ένα ακόμη
πλεονέκτημα. Αυτό της ύπαρξης
της τρίτης και τέταρτης διάστασης
στις δύο του μωσαϊκού. Από μακριά
βλέπει κανείς το όλον, αλλά προ-
σεγγίζοντας ανακαλύπτει τις ψηφί-
δες, βλέπει τον τρόπο που αυτές δέ-
νονται μεταξύ τους, τη διάταξή τους,
τους συμβολισμούς που και αυτή
κρύβει κ.λπ. Έτσι τα μωσαϊκά προ-
βάλλονται ως η διαρκής διαδρομή
του μυαλού και του εγκεφάλου στον
χώρο και τον χρόνο γύρω και μέσα
από ένα έργο.
–Όταν σας κάλεσαν από τους
Fortune για τη χρήση του πορ-
τρέτου του Στιβ Τζομπς τι σκε-
φτήκατε; 

–Ήταν μια κάπως περίεργη στιγμή
μιας και αρχικά πίστεψα πως κάποιος
φίλος που γνώριζε το πάθος μου για
τα μωσαϊκά και το ενδιαφέρον μου
για τονΣτιβΤζομπςμου κάνει πλάκα.
Όταν κατάλαβα πως ήταν μια πραγ-
ματική πρόταση συνεργασίας σκέ-
φτηκα πως έχω τη δυνατότητα να
κάνω κάτι καλό και να βασιστώ και
στην αίγλη που ο συγκεκριμένος
δημοσιογραφικός δίαυλος θα μου
προσέφερε. Υπήρξα εξαιρετικά τυ-
χερός στο συγκεκριμένο project. Ο
πελάτης μού έδωσε τρεις εβδομάδες
χρόνο, διάστημα απίθανο για μια
συνεργασία στα μέσα ενημέρωσης.
Κι όχι μόνο όμως. Με άφησε να πει-
ραματιστώ, ενώ μου εξασφάλιζε και
πρόσβαση σε φωτογραφικό υλικό
και βέβαια με άμειβε καλά. Θυμάμαι
πως είχα δουλέψει μέρα νύχτα και
είχα παραγάγει 3-4 προσχέδια και
τελικά δύο τελικά μωσαϊκά. Το ένα
είχε λευκό φόντο και το άλλο μαύρο.
Εκείνοι επέλεξαν το μαύρο και εγώ
που πίστευα πολύ και στο λευκό
είχα τη χαρά να το δω να υιοθετείται
από άλλα μέσα και πελάτες.
–Μιλήστε μου για την έκθεση
«Ατελείωτο καλοκαίρι», πώς ήλθε
η ιδέα;

–Το «Ατελείωτο Καλοκαίρι» είναι
η προσωπική μου δουλειά των τε-
λευταίων τριών χρόνων. Είναι μια
σειρά από έργα που έχω φτιάξει
στην Κύπρο, ζώντας σε ένα θέρετρο
με τουρισμό όλο τον χρόνο. Αρχικά
ήταν μια προσωπική ανάγκη ενα-
σχόλησης με ό,τι αγαπώ, δηλαδή το
καλοκαίρι ως εποχή και ως κατά-
σταση. Ύστερα είδα πως υπήρχε
μια ολόκληρη φιλολογία που μπο-
ρούσε να ξεκινήσει, μιας και η ει-
κονογραφία της ξεγνοιασιάς ανοίγει
ενδιαφέρουσες συζητήσεις για το
τι πραγματικά είναι αυτή. Τι συμ-
βολίζει και τι αποτελεί τη χαλάρωση
και τη διασκέδαση των διακοπών;
Τι τελικά θυμόμαστε. Από όλα τα
ενσταντανέ των καλοκαιρινών φω-
τογραφιών μας ποια μας μιλούν δυ-
νατά μετά από δεκαετίες.
–Ποιο είναι το ιδανικό καλλιτε-
χνικό καλοκαίρι;

–Όπως και το καλοκαίρι για τον
καθένα. Είναι η στιγμή μάλλον. Όταν
είναι μαγική είναι μαγική. Για πάμ-
πολλουςλόγους που κάποιος θα ανα-
λύσει αργότερα. Όμως η ιδανική
στιγμή είναι σχεδόν χημική. Προ-
κύπτει αβίαστα γιατί ήταν η ώρα
της. Έτσι είναι το καλοκαίρι. Δεν
είναι ατελείωτο. Απλά θα το θέλαμε
έτσι. Φυσικά αν ήταν μπορεί και να
αλλάζαμε γνώμη.

Φωτεινός τρόπος ζωής η γραφιστική
Ο διεθνούς φήμης visual designer και καλλιτέχνης Χάρης Τσέβης εκθέτει στην Κύπρο για πρώτη φορά στη The Collection Gallery

Σήμερα όμως το να ζεις
στην Πάφο δεν σε απο-
κλείει από τον καλλιτε-
χνικό διάλογο. Σήμερα η
επαφή σου με ρεύματα
σκέψης είναι πανεύ-
κολη. Η εγγύτητα στην
πληροφορία δεν εξαρτά-
ται από την γεωγραφία
αλλά από τη διάθεσή
σου να μελετήσεις.

Υπάρχουν δυσκολίες συγκέντρωσης κι αφομοίωσης μηνυμάτων στον σημερινό άνθρωπο και αυτό δεν μπορεί να μην απασχολεί τους δημιουργούς.

–Δηλώνετε Παφίτης από επιλογή,
δεν νιώθετε περιορισμούς στην
Πάφο; Τι σας έφερε στην κυπρια-
κή αυτή γωνιά;
–Δεν ξέρω πώς ήταν να ζει κανείς
στην Πάφο στα 60s. Μου έχει εξο-
μολογηθεί ο εξαιρετικός Παφίτης
ζωγράφος Ανδρέας Χαραλαμπίδης
την καλλιτεχνική μοναξιά που έζη-
σε πριν από 50 χρόνια σε μια πόλη
όπου δεν είχε κάποιο καλλιτεχνικό
συνομιλητή, τουλάχιστον μέχρι να
βρει το άλλο ιερό τέρας της κυ-
πριακής τέχνης τον Γιώργο Κοτσώ-
νη. Σήμερα όμως το να ζεις στην
Πάφο δεν σε αποκλείει από τον
καλλιτεχνικό διάλογο. Σήμερα η

επαφή σου με ρεύματα σκέψης εί-
ναι πανεύκολη. Η εγγύτητα στην
πληροφορία δεν εξαρτάται από την
γεωγραφία αλλά από τη διάθεσή
σου να μελετήσεις. Όλη η γνώση
είναι αρκετά κοντά σου. Μεγαλύτε-
ρο πρόβλημα είναι η διαχείρηση
του προσωπικού μας χρόνου. Η Πά-
φος λοιπόν προσφέρει μια ποιότη-
τα ζωής, ένα μεγάλο ζωτικό χώρο,
μια ηρεμία και μια γαλήνη και βέ-
βαια ελάχιστες αποσπάσεις. Αν ζεις
στην Πάφο και μπορείς να επιτρέ-
ψεις στον εαυτό σου τα συχνά ταξί-
δια για τη φυσική, πέραν της εικο-
νικής, επαφή με πηγές και έργα τό-
τε ζεις ιδανικά.

Η Πάφος προσφέρει μια ποιότητα ζωής

info

«Ατελείωτο Καλοκαίρι» του Χάρη
Τσέβη. The Collection Gallery, λεωφ.
Λεμεσού 15A, Λευκωσία. Διάρκεια
έως 15 Δεκεμβρίου. Τηλ.: 22 256663.

Η τεχνολογία, λέει ο Χάρης Τσέβης μπορεί να διευκολύνει συχνά κάποια
συγκεκριμένη λειτουργία όμως ταυτόχρονα ανοίγει τον δρόμο για
την επόμενη πρόκληση.
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10 κυρίες περπατούν και προσφέρουν
στην Πρωτοβουλία του Λουκά Φουρλά για τους μικρούς ήρωες

στο Παιδογκολογικό Ίδρυμα Ελπίδα

GREGORY MORFI
 MARIA ARISTIDOU

 CONSTANTINOS 
 ΚΟΣΜΗΜΑΤΟΠΩΛΕΙΟ H ΠΟΛΙΤΕΙΑ

 TOI&MOI

TETAΡΤΗ 28 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ
ΣΤΙΣ 7:30 ΣΤΟ RESIDENCE BY OCCHIO

ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ ΣΤΗΝ ΤΙΜΗ ΤΩΝ 20€

ΓΙΑ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ ΚΑΙ ΑΓΟΡΑ ΕΙΣΙΤΗΡΙΩΝ SPPMEDIA ΤΗΛ. 22472472

ΜΕ ΤΗΝ ΕΥΓΕΝΙΚΗ ΣΤΗΡΙΞΗ

 5000€

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Με την ευκαιρία της παράστασης
«Τα τετράδια της Ανζέλ Κουρτιάν»
που ανεβάζει η Χριστίνα Αλεξανιάν
(διαβάστε τη συνέντευξή της στη
σελ. 8) που έρχεται στην Κύπρο
μετά από πρόσκληση του εκπρο-
σώπου της Θρησκευτικής Ομάδας
Αρμενίων, στις 13 Νοεμβρίου, υπό
την αιγίδα της Βουλής των Αντι-
προσώπων, συνομιλήσαμε με τον
κ. Μαχτεσιάν για την αρμενική
κοινότητα και τις προκλήσεις που
αντιμετωπίζει. Ο κ. Μαχτεσιάν ση-
μειώνει ότι η Αρμενική Κοινότητα
της Κύπρου καλλιεργεί και διατηρεί
την πλούσια πολιτιστική κληρο-
νομιά των Αρμενίων μέσω διαφό-
ρων δράσεων. Για το μοναστήρι
του Αγίου Μακαρίου (Αρμενομο-
νάστηρο) στη Χαλεύκα λέει ότι βρί-
σκονται σε συνεχή επαφή με την
Τεχνική Επιτροπή Πολιτιστικής
Κληρονομιάς και το καλοκαίρι άρ-
χισε η προπαρασκευαστική διαδι-
κασία για τη μερική αναστήλωσή
του, αφού βρίσκεται σε θλιβερή
κατάσταση.

–Κύριε Μαχτεσιάν, ποιες είναι
σήμερα οι κύριες ανησυχίες των
Αρμενίων της Κύπρου;

–Επιθυμούμε και προσπαθούμε
να είμαστε ενσωματωμένοι στην
ευρύτερη κυπριακή κοινωνία, ταυ-
τόχρονα όμως θέλουμε να διατη-
ρήσουμε τη γλώσσα μας, την ταυ-
τότητά μας και την πλούσιά μας
κουλτούρα. Επίσης, το άδικο κλεί-
σιμο του Εκπαιδευτικού Ινστιτού-
του Μελκονιάν το 2005 έχει πλήξει
τη δευτεροβάθμια αρμενική εκπαί-
δευση όχι μόνο της Κύπρου, αλλά

και ολόκληρης της Αρμενικής Δια-
σποράς.

–Έχετε εικόνα για τα θρησκευ-
τικά μνημεία της αρμενικής κοι-
νότητας στα Κατεχόμενα; Έχετε
αποταθεί στην Τεχνική Επιτροπή
για την Πολιτιστική Κληρονομιά;

–Ο καθεδρικός ναός της Πανα-
γίας στην κατεχόμενη Λευκωσία
αναστηλώθηκε από το UNDP-ACT
και το USAID μεταξύ 2009-2012
και η εκκλησία της Παναγίας του
Καντσβώρ στην Αμμόχωστο ανα-
στηλώθηκε από το UNDP-PFF και
την Τεχνική Επιτροπή μεταξύ 2017-
2018. Ως Εκπρόσωπος είμαι σε στε-
νή συνεργασία με την Αρμενική
Εθναρχία και μαζί βρισκόμαστε σε
συνεχή επαφή με την Τεχνική Επι-
τροπή όσον αφορά το μοναστήρι
του Αγίου Μακαρίου (Αρμενομο-
νάστηρο) στη Χαλεύκα: το καλο-
καίρι άρχισε η προπαρασκευαστική
διαδικασία για τη μερική αναστή-
λωσή του, αφού βρίσκεται σε θλι-
βερή κατάσταση. Τέλος, η Αρμενική
Ευαγγελική εκκλησία στην κατε-

χόμενη Λευκωσία χρησιμοποιείται
από το 2011 ως μουσικό κέντρο.

–Σε ποιες ενέργειες προβαίνει
η κοινότητά σας ώστε να διαφυ-
λάσσει τη μνήμη και τη γλώσσα;

–Χάρη στη στήριξη της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, οι Αρμενοκύπριοι
έχουμε τρία Δημοτικά Σχολεία Να-
ρέκ (Λευκωσία, Λάρνακα, Λεμεσός),
ενώ στη Λευκωσία λειτουργεί επί-
σης το Γυμνάσιο Ναρέκ. Η συντρι-
πτική πλειοψηφία των Αρμενίων
στην Κύπρο χρησιμοποιεί καθη-
μερινά τα αρμενικά, έτσι ενθαρ-
ρύνουμε τα παιδιά μας να πηγαί-
νουν στα σχολεία Ναρέκ, όπου δι-
δάσκονται τη γλώσσα μας. Όσον
αφορά τη διαφύλαξη της ιστορικής
μνήμης, τα διάφορα σωματεία διορ-

γανώνουν εορτασμούς και εκδη-
λώσεις μνήμης, ενώ υπάρχουν χο-
ρευτικά συγκροτήματα, χορωδία,
θεατρικός όμιλος και άλλοι φορείς.
Οι πιο πάνω οντότητες καλλιεργούν
και διατηρούν την πλούσια πολι-
τιστική μας κληρονομιά. Τέλος,
κάθε μέρα μεταδίδεται το αρμενικό
ραδιοφωνικό πρόγραμμα από το
Β΄ πρόγραμμα του ΡΙΚ, ενώ επίσης
εκδίδεται η αρμενόφωνη διμηνιαία
εφημερίδα «Αρτσακάνκ» (Ηχώ).

–Ποιες είναι οι πολιτιστικές ή
και εκπαιδευτικές δομές που λει-
τουργούν σήμερα στην ελεύθερη
Κύπρο;

–Εκτός από τα προαναφερόμενα
εκπαιδευτήρια Ναρέκ, στη Λευκω-
σία υπάρχει και το Αρμενικό Κέντρο

Παιδικής Φροντίδας «Νανόρ».
Έχουμε, επίσης, τρεις εκκλησίες
στη Λευκωσία (Παναγία Θεοτόκος),
τη Λάρνακα (Άγιος Στέφανος) και
τη Λεμεσό (Άγιος Γεώργιος). Η αρ-
μενοκυπριακή κοινότητα διαθέτει
σωματεία με πολύ ενεργή πολιτι-
στική και κοινωνική δραστηριότητα
(Λευκωσία: AYMA-Χομενετμέν,
AGBU Λάρνακα: Αρμενική Λέσχη,
AGBU Πάφος: Ένωση Αρμενίων),
τα οποία δραστηριοποιούνται στον
πολιτιστικό τομέα, τον αθλητισμό
και τον προσκοπισμό. Στο σωματείο
της ΑΥΜΑ-Χομενετμέν στεγάζονται
τέσσερεις σύνδεσμοι (Αρμενικός
Μορφωτικός και Πολιτιστικός Σύλ-
λογος «Χαμαζκαΐν», Αρμενικός Σύν-
δεσμος Μέριμνας, Αρμενική Εθνική
Επιτροπή και Αρμενική Νεολαία),
που δραστηριοποιούνται στον το-
μέα της διαφώτισης, στη διατήρηση
της ιστορικής μνήμης, στη φιλαν-
θρωπία, τον χορό και το θέατρο.
Επίσης, υπάρχει η εκκλησιαστική
χορωδία «Σουρπ Αστβατζατζίν»
και η παιδική χορευτική σχολή
«Νανόρ». Τέλος το γραφείο μου,
για την προώθηση της αρμενικής
κουλτούρας ανάμεσα σε μη Αρμε-
νίους Κύπριους, προσκαλεί συχνά
για παραστάσεις καλλιτέχνες και
σύνολα από την Αρμενία.

Η τύχη σας και δική μας
–Πώς αντιλαμβάνεστε τις εξε-

λίξεις στο Κυπριακό και ποια είναι
η θέση των Αρμενίων; 

–Παρακολουθούμε τις εξελίξεις
που διαδραματίζονται, όπως και
οι υπόλοιποι συμπατριώτες μας.
Επιδίωξή μας είναι μία κοινή πα-
τρίδα, στην οποία θα συμβιώνουμε
όλοι και όπου θα εξασκούνται ελεύ-
θερα και θα τυγχάνουν αποδοχής

τα ανθρώπινα δικαιώματα και όλα
τα θρησκεύματα. Ως Κύπριοι πο-
λίτες και μέλη της ελληνοκυπριακής
κοινότητας στηρίζουμε τους χει-
ρισμούς της εκάστοτε κυβέρνησης
και δεν έχουμε κάποια ιδιαίτερη
αξίωση. Είμαστε βέβαιοι πως μια
δίκαιη και βιώσιμη λύση θα δια-
σφαλίζει, επίσης, τη θέση της κοι-
νότητάς μας και τα δικαιώματά
της. Βρισκόμαστε στο ίδιο καράβι
μαζί με τους Ελληνοκύπριους, Μα-
ρωνιτοκύπριους και Λατινοκύπρι-
ους συμπατριώτες μας, η τύχη σας
είναι και δική μας.

–Ποιο είναι το στάτους σας, εί-
στε θρησκευτική ομάδα ή κοινό-
τητα;

–Με βάση το Άρθρο 2 § 3 του Συν-
τάγματος, είμαστε θρησκευτική ομά-
δα. Ο όρος αυτός χρησιμοποιήθηκε
στο πλαίσιο αναγνώρισης πολιτικού
ρόλου μόνο για τις δύο μεγαλύτερες
κοινότητες του νησιού. Με βάση τη
Σύμβαση-Πλαίσιο για την Προστασία
των Εθνικών Μειονοτήτων, ισοδυ-
ναμεί με μειονότητα ή κοινότητα,
αφού και εκ των πραγμάτων οι κοινοί
δεσμοί που υπάρχουν ανάμεσα στα
μέλη μας δεν είναι μόνο θρησκευ-
τικοί, αλλά επεκτείνονται στην εθνι-
κή καταγωγή, τη γλώσσα και τα πο-
λιτιστικά χαρακτηριστικά. Για εμάς
δεν έχει τόση σημασία ο όρος, όσο
η αντιμετώπιση της οποίας τυγχά-
νουμε από την Κυπριακή Δημοκρα-
τία, η οποία είναι συμπαραστάτης
και στήριγμά μας για 58 ολόκληρα
χρόνια. Επιθυμία μας είναι, σε μια
δίκαιη και βιώσιμη λύση, το και-
νούργιο σύνταγμα να μας αναγνω-
ρίσει ως κοινότητα, μιας και έχουμε
μία τεκμηριωμένη ιστορική παρου-
σία στην Κύπρο 1440 χρόνων, από
το 578 μ.Χ.

Να διαφυλάξουμε την κληρονομιά μας
Ο Βαρτκές Μαχτεσιάν, εκπρόσωπος των Αρμενίων στη Βουλή, μιλάει στην «Κ» για την κοινότητά του και τις δράσεις της

Η συντριπτική πλειοψη-
φία των Αρμενίων στην
Κύπρο χρησιμοποιεί κα-
θημερινά τα αρμενικά,
έτσι ενθαρρύνουμε τα παι-
διά μας να πηγαίνουν στα
σχολεία Ναρέκ, όπου δι-
δάσκονται τη γλώσσα μας.

Ο κ. Μαχτεσιάν σημειώνει ότι η Αρμενική Κοινότητα είναι σε συνεχή επαφή
με την Τεχνική Επιτροπή όσον αφορά το Αρμενομονάστηρο στη Χαλεύκα, το
οποίο βρίσκεται σε θλιβερή κατάσταση.



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Kυριακή 11 Νοεμβρίου 2018

Μ Α Τ Ι Ε Σ

ΙΩΑΝΝΑ ΚΑΡΥΣΤΙΑΝΗ
Χίλιες ανάσες
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 320

  θάνατος αθάνατος στην πεζο-
γραφία της Ιωάννας Καρυστιά-

νη και πανταχού παρών και στο
καινούργιο μυθιστόρημά της. Στην
πρώτη σελίδα ανασύρεται από τον
βυθό του Αιγαίου ένα «μισοφαγω-
μένο κουφάρι», ένα «ξεσαρκισμένο
κορμί ανθρώπου». Η ηρωίδα ανα-
γνωρίζει στον πνιγμένο τον άντρα
της και παραδίδεται ολόψυχα στον
γολγοθά του πένθους. Η αδόκητη
απώλεια φέρνει στην επιφάνεια
έναν άλλο, εξίσου τραγικό θάνατο,
που είχε σημαδέψει το νησί του
βιβλίου σαράντα χρόνια πριν, το
1975, έτος πολύ πιο ειδυλλιακό τε-
λικά από το 2015. Η τελευταία φρά-
ση του βιβλίου αποθεώνει το δρα-
ματουργικό εύρημα της σύζευξης
των δύο θανάτων.

Στο Λιθάρι, αλλιώς Κουκούτσι,
μια πετρούλα στο Αιγαίο Πέλαγος,
οι κορυφαίες στιγμές της ανθρω-
πότητας φτάνουν εξανεμισμένες.
Το νησί δεν χωρούσε μεγάλες δια-
στάσεις. Η ζωή εκεί μοιάζει να εκτυ-
λίσσεται «κοντά στο τίποτα». Ωστό-
σο, στα μικρά φωλιάζουν τα μεγάλα,
γιατί, όπως συλλογίζεται η Καρυ-
στιάνη, ο τόπος όπου αναπνέουμε
δεν μπορεί να είναι ασήμαντος, «ο
τόπος μας είναι χίλιες ανάσες».

Στον γενέθλιο τόπο, «όλα σημαδε-
μένα». Γύρω από το φέρετρο του
πνιγμένου μαζεύεται ένας περίγυ-
ρος αποδεκατισμένος από τα ελ-
ληνικά δεινά. Η πρόσφατη ειδη-
σεογραφία εποστρακίζεται σε θραύ-
σματα στις μορφές των νησιωτών,
οι οποίοι ζουν απομόναχοι στην
άκρη του εθνι-
κού κορμού, πα-
ραμένοντας
ωστόσο δεσμώ-
τες του πανεθνι-
κού οδυρμού. Ο
νεκρός αναδαυ-
λίζει το άγος του
προσφυγικού,
καθώς η γυναίκα
αναρωτιέται αν
σωστά είχε δει ή
είχε θάψει για
άντρα της έναν
άγνωστο, έναν
από όλους εκεί-
νους τους ανα-
ρίθμητους πνιγ-
μένους. Παρ’ όλα
αυτά, ακόμα και «στην ακραία πε-
ρίπτωση αστοχίας», δεν θα ξεσπί-
τωνε τον νεκρό, «δεν θα τιμωρούσε
δυο τρίχες ξεπλυμένες στη θάλασ-
σα». Θα συνέχιζε να γονατίζει πάνω
από την «τελευταία κατοικία του
όποιου εκείνου». «Το Αιγαίο την
είχε καταστρέψει», αποφαίνεται
για την ηρωίδα η Καρυστιάνη, η

οποία χειρίζεται αριστοτεχνικά, με
άριστη αίσθηση του μέτρου και
του υπαινιγμού, την εκβολή της
συγχρονίας στη διαχρονία της μυ-
θιστορίας.

Η ηρωίδα, όπως προηγουμένως
και οι άλλες αγέρωχες χειμαζόμενες
γυναίκες της Καρυστιάνη, υπηρετεί

«με σώας τας
φρένας και με
σθένος» τον ρε-
αλισμό της κα-
θημερινότητας,
φυλώντας για τις
άγρυπνες νύχτες
της την πάλη με
στοιχειά και γόρ-
διους γρίφους.
Τη μέρα δουλειά
στο συνεργείο
αυτοκινήτων, τα
βράδια στο κά-
τεργο της αϋ-
πνίας, όταν κάθε
λεπτό «μοιάζει
με στοίχημα να
αντέξει κανείς

ώσπου οι δείχτες να πηδήξουν από
τη μια μέρα στην άλλη». Στο φως
της μέρας, «στουπιά, μπουλόνια
και γρύλοι υπερασπίζονταν κάπως
τον ρεαλισμό, αλλά με το που ορ-
μούσε το σκοτάδι, όλα γίνονταν
χειροπέδες». Τα μέσα σκοτάδια ξε-
σπάθωναν εγκλωβίζοντάς την στον
κλοιό τους. Διαλυμένη «από τις νυ-

χτερινές υπερωρίες του μυαλού»,
τις αδιάκοπες, ασύδοτες ανασκαφές
και τις σκέψεις που τραύλιζαν στο
κεφάλι της, η πενθούσα πάσχιζε
να γεμίσει «το κενό του χαμού» και
ήλπιζε ο θάνατος να ήταν πιο απλός,
«θάνατος μεν, αλλά με λίγο έλεος
για τις νύχτες».

Τα μυθιστορήματα της Καρυ-
στιάνη, όπως κάθε σημαντικό λο-
γοτεχνικό έργο, είναι επιτεύγματα
της γλώσσας. Η τρομερή γραφή
διατρανώνει και εδώ τη δύναμη
της επιβολής της. Αν η ηρωίδα πα-
λινδρομεί από τα σιδερικά του συ-
νεργείου στις φασματικές σιδεριές
του μυαλού της, η συγγραφέας συ-
νυφαίνει στην αφήγησή της ένα
ύφος σκληρό και στιβαρό, ενίοτε
επιθετικά μάγκικο, με λυγμικές,
γοερές απολήξεις. Η μαεστρική συ-
ναίρεση αντιθετικών υφολογικών
τρόπων, η διαρκής αντιμετάθεση
από τον πραγματισμό στο πλάν-
ταγμα κατακυρώνουν το εξαιρετικό
γλωσσικό αισθητήριο. Τον άκρατο
ρεαλισμό αναρριπίζει μια γραφή
που θέλγεται από τον μελοδραμα-
τισμό, αλλά αρνείται πεισματικά
να ενδώσει. Ας προστεθεί στον
έπαινο η ευπρόσδεκτη ιλαρότητα
του αυτοσαρκασμού που υπέβοσκε
μέχρι τώρα στις γκραν γκινιόλ μυ-
θοπλασίες της Καρυστιάνη, γεμάτες
«θηλιές, ασφόδελους και σκηνικά
του Κάτω Κόσμου».

Ο

Η σουπερνόβα του Tύχο
  αν σήμερα, πριν από 446 χρόνια,

στις 11 Νοεμβρίου 1572, ο Δα-
νός αστρονόμος Tύχο Μπράχε πα-
ρατήρησε μια λαμπερή έκρηξη
στον αστερισμό της Κασσιόπης.
Το φαινόμενο αυτό ήταν για τον
26χρονο τότε αστρονόμο κάτι το
εκπληκτικό, με αποτέλεσμα να πα-
ρακολουθήσει με προσοχή την εξέ-
λιξη της φωτεινότητας του «νέου»
άστρου και να συγγράψει (στα λα-
τινικά, όπως συνήθιζαν τότε) το
πρώτο βιβλίο γι’ αυτό το θέμα με
τίτλο «De Nova Stella» (Για το νέο
άστρο). Και όμως το φωτεινό εκείνο
αντικείμενο δεν ήταν καθόλου νέο
αλλά, αντίθετα, ανακοίνωνε στο
σύμπαν τον εκρηκτικό θάνατο ενός
άστρου που, εκατοντάδες χρόνια
αργότερα, θα ονομάζονταν σου-
περνόβα Cas Β. Σήμερα στο σημείο
εκείνης της έκρηξης και σε από-
σταση 9.000 ετών φωτός έχουμε
εντοπίσει μια σφαιρική μάζα αερίων
που εκπέμπει ραδιοακτινοβολίες
καθώς τα διαστελλόμενα αέριά της
συγκρούονται με τα μεσοαστρικά
αέρια της γύρω περιοχής.

Σήμερα η αστρική εκείνη έκρηξη
φαίνεται να είναι αντιπροσωπευ-
τική των σουπερνόβα Τύπου Ια, οι
οποίες αφορούν άσπρους νάνους,
αστρικά λείψανα άστρων στο μέ-
γεθος του δικού μας Ηλιου, που
απορροφούν υλικά από κάποιον
συνοδό τους. Φανταστείτε, δηλαδή,
δύο άστρα σε κοντινή τροχιά, εκ
των οποίων το ένα έχει μετατραπεί
σε άσπρο νάνο. Με την πάροδο
εκατομμυρίων χρόνων οι τροχιές
τους θα μικραίνουν όλο και πιο πο-
λύ, φέρνοντας τα δύο άστρα πιο
κοντά το ένα στο άλλο. Στο μεταξύ
όμως, ο συνοδός του άσπρου νάνου
συνεχίζει να εξελίσσεται κανονικά
και κάποτε θα φτάσει στο στάδιο
μετατροπής του σε κόκκινο γίγαντα.
Τότε η βαρυτική δύναμη του
άσπρου νάνου θα αρχίσει να έλκει
τα εξωτερικά στρώματα του κόκ-
κινου γίγαντα σχηματίζοντας έτσι
γύρω από τον νάνο ένα δαχτυλίδι
υλικών που ονομάζεται «δίσκος
προσαύξησης». Με την πάροδο του
χρόνου τα υλικά του δίσκου έλκον-
ται από τον νάνο και προστίθενται
στη μάζα του.

Οι δυνάμεις που δημιουργούνται
με την αύξηση της μάζας και της
βαρύτητας του άσπρου νάνου είναι
τεράστιες έτσι ώστε, όταν ο πυρή-
νας του υπερβεί ένα όριο, δεν έχει
πια τη δύναμη να αντέξει τη συμ-
πίεση της βαρύτητας. Τότε ο
άσπρος νάνος καταρρέει απότομα,

υπερθερμαίνοντας το εσωτερικό
του στους 10 δισεκατομμύρια βαθ-
μούς Κελσίου, με αποτέλεσμα την
πρόκληση νέων πυρηνικών αντι-
δράσεων. Η πυρηνική «φωτιά» απε-
λευθερώνει τεράστιες ποσότητες
ενέργειας που διαλύει κυριολεκτικά
το άστρο με μια τρομερή έκρηξη.
Το 50% περίπου της μάζας του
άσπρου νάνου μετατρέπεται σε νι-
κέλιο και το άλλο μισό σε πυρίτιο,
θείο και άλλα βαρύτερα χημικά
στοιχεία, που διασκορπίζονται στο
Διάστημα με ταχύτητα 10-20.000
χιλιομέτρων το δευτερόλεπτο, εμ-
πλουτίζοντας τον διαστρικό χώρο
με τα νεοσχηματισμένα στοιχεία.

Οι σουπερνόβα Τύπου Ια έχουν
αποδειχτεί ότι είναι ένας από τους

καλύτερους τρόπους μέτρησης των
τεράστιων αστρονομικών αποστά-
σεων. Οι εκρήξεις αυτές εκπέμπουν
περισσότερη ενέργεια απ’ όση εκ-
πέμπει ένας ολάκερος γαλαξίας δι-
σεκατομμυρίων άστρων και έχουν
μελετηθεί με μεγάλη προσοχή έτσι
ώστε σήμερα να είμαστε αρκετά
βέβαιοι για το απόλυτο μέγεθος
της φωτεινότητας που έχουν. Οταν
λοιπόν βρίσκουμε τέτοιου είδους
εκρήξεις σε απόμακρους γαλαξίες
μπορούμε να μετρήσουμε το φαι-
νόμενο μέγεθός τους και συγκρί-
νοντάς το με το απόλυτο μέγεθός
τους μπορούμε να υπολογίσουμε
και την απόστασή τους. Η έρευνα
που διεξάγεται με τα μεγαλύτερα
τηλεσκόπια στον κόσμο μελετάει
τις απόμακρες αυτές αστρικές εκρή-
ξεις σουπερνόβα οι οποίες χρησι-
μεύουν σαν «μονάδες αναφοράς»
και ένα είδος κλίμακας αποστάσεων.
Ο εντοπισμός των αποστάσεων μας
πληροφορεί ποιος είναι ο ρυθμός
της διαστολής του σύμπαντος σε
διαφορετικές χρονικές περιόδους
της ιστορίας του σύμπαντος κι έτσι
οι μελέτες αυτές μας δίνουν τη δυ-
νατότητα να υπολογίσουμε και
κατά πόσον ο ρυθμός της διαστολής
αυτής ελαττώνεται ή επιταχύνεται
με το πέρασμα του χρόνου.

Στα μέσα της δεκαετίας του 1990,

μια πολυεθνική ομάδα ερευνητών
υπό τον Αμερικανό αστρονόμο Σα-
ούλ Περμιούτερ μελετώντας μερικές
δεκάδες απόμακρες εκρήξεις σου-
περνόβα έκανε μια επαναστατική
ανακάλυψη, αποδεικνύοντας πλέον
χωρίς καμιά αμφιβολία ότι η δια-
στολή του σύμπαντος αντί να ελατ-
τώνεται έχει αρχίσει αντίθετα να
επιταχύνεται από τότε που το σύμ-
παν είχε το ήμισυ της ηλικίας που
έχει σήμερα. Γι’ αυτό όλο και πιο
πολλοί κοσμολόγοι αντιμετωπίζουν
την κατάσταση αυτή σαν μια πέμ-
πτη δύναμη, ένα απωθητικό είδος
«αντιβαρύτητας», που είναι συν-
δεδεμένη με την ενεργειακή πυ-
κνότητα του κενού που προβλέπε-
ται από τη σύγχρονη θεωρία πεδίων
και που θα μπορούσε να εξηγήσει
πολλές από τις παρατηρήσεις μας.
Γι’ αυτό ορισμένοι κοσμολόγοι υπο-
στηρίζουν ότι η ενέργεια αυτή μπο-
ρεί να συμβάλει μέχρι και το 68%
της ενέργειας που χρειάζεται για
να γίνει το σύμπαν επίπεδο, όπως
παρατηρείται ότι είναι. Της έχουν
μάλιστα δώσει και ένα ιδιαίτερα
ευφάνταστο όνομα, αποκαλώντας
τη «σκοτεινή ενέργεια».

* Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι επί-
τιμος διευθυντής του Ευγενιδείου Πλα-
νηταρίου.
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Η διαστολή 
του σύμπαντος 
αντί να ελαττώνεται 
έχει αρχίσει, αντίθετα,
να επιταχύνεται 
από τότε που 
το σύμπαν είχε 
το ήμισυ της ηλικίας
που έχει σήμερα.

Η Μαργαρίτα Ζαχαριάδου γεννήθηκε
το 1969 στην Αθήνα. Σπούδασε Ιστο-
ρία και από το 1995 μεταφράζει αγ-
γλόφωνη και γερμανόφωνη λογο-
τεχνία. Η πιο πρόσφατη μετάφρασή
της είναι το «Μπιλιάρδο στις εννιά-
μισι» του Χάινριχ Μπελ (Πόλις).

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Εχω καμιά εκατοστή βιβλία κλεισμέ-
να μέσα στο iPad, το οποίο βολεύει
τα μάλα για διάβασμα στο κρεβάτι,
αφού δεν χρειάζεται να κλείσεις το
φως την ώρα που σε παίρνει ο
ύπνος (αν το iPad μάς έβγαζε και τα
γυαλιά, θα ήταν τέλειο). Αυτό το διά-
στημα διαβάζω ηλεκτρονικώς την
ανθολογία αμερικανικού διηγήματος
που επιμελήθηκε η Τζόις Κάρολ
Οουτς και, εδώ και καιρό, το απολύ-
τως συναρπαστικό «Confiteor».

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο Ιον Τίχι, ο ελαφρώς ναΐφ ταξιδιώ-
της-χρονικογράφος-αστροναύτης-
εξερευνητής φανταστικών πολιτι-
σμών του σύμπαντος, που δημιούρ-
γησε ο Στανίσλαβ Λεμ στα «Ημερο-
λόγια των Αστρων».

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους
ποιητές καλείτε, ζώντες και τεθνε-
ώτες;
Τον Μπόρχες, τον Ουίλιαμ Μπλέικ,
τον Πόε και τον Οσκαρ Ουάιλντ.
«Κλέβω» λιγάκι (γιατί σχεδόν κανείς
δεν είναι κατεξοχήν ποιητής), αλλά
είναι μια παρέα με πολλές εκλεκτι-
κές συγγένειες, ικανή να ξεκινήσει
την κουβέντα από ένα ψίχουλο και
να καταλήξει (γρήγορα και εύκολα)
στο σύμπαν.

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέ-
ρον στοιχείο που μάθατε
πρόσφατα χάρη στη με-
τάφραση ενός βιβλίου;
Οτι η ιδέα περί «αρει-
ανών» (δηλαδή ανθρωπο-
ειδών με προηγμένη τε-
χνολογία) προήλθε από μια
μεταφραστική παρεξήγηση:
ο Ιταλός αστρονόμος Σιαπαρέ-
λι παρατήρησε, το 1877, ένα δί-
κτυο γραμμών στην επιφά-
νεια του Αρη, τις οποί-
ες ονόμασε στην επι-
στημονική του ανα-
κοίνωση «canali»

(δηλ. «κοίτες», «ρέματα» κ.λπ.). Η
λέξη αυτή παρέπεμψε αυτομάτως
τους αγγλόφωνους στην αγγλική
«canal», που σημαίνει «διώρυγα»,
με αποτέλεσμα να προκύψει η εν-
τύπωση πως στον Αρη κάποιοι κατα-
σκευάζουν διώρυγες. Ποιοι; Μα οι
Αρειανοί!

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
Τις «Νεκρές Ψυχές» του Γκόγκολ.

Και ποιο βιβλίο έχετε διαβάσει πε-
ρισσότερες φορές;
Τη «Μυστηριώδη nήσο» του Βερν.
Παιδική εμμονή, δικαιωμένη και
στον ενήλικο βίο.

Θα μεταφράζατε μια ποιήτρια; Αν
ναι, ποια;
Θα ήθελα να μεταφράσω Ντόροθι
Πάρκερ στα ελληνικά και Αμαλία
Τσακνιά στα αγγλικά.

Ως μεταφράστρια τι προτιμάτε: Χέ-
μινγουεϊ ή Φόκνερ;
Φόκνερ – για τη σπαζοκεφαλιά.

Εχετε Facebook, Twitter κ.λπ.; Εάν
ναι, εμποδίζουν ή εμπλουτίζουν το
γράψιμο και το διάβασμα; Γράψατε
και ένα βιβλίο βασισμένο σε αναρ-
τήσεις σας στο Facebook.
Eχω Facebook, και είμαι καλά. Σπα-
νίως χαζεύω πια, αλλά εξακολουθώ
να «τσιμπάω» με το «τι σκέφτε-
σαι;». Και συνήθως, όταν όντως κάτι
σκέφτομαι, απαντώ. Οταν πάλι δεν
σκέφτομαι τίποτα, η ίδια η ερώτηση
λίγο με πανικοβάλλει, οπότε το
κλείνω και επιστρέφω ευγνώμων
στη δουλειά μου.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ TH ΜΑΡΓΑΡΙΤΑ ΖΑΧΑΡΙΑΔΟΥ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

«Θεέ μου, δώσε μου έναν τάφο»

Η κόκκινη σφαίρα αερίων είναι τα λείψανα της σουπερνόβα που παρατήρησε ο Τύχο Μπράχε πριν από 446 χρόνια.
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Μ Α Τ Ι Ε Σ

MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΛΙΣΣΑΒΩΝΑ
H συνεργασία ανάμεσα σε δύο κορυ-
φαία μουσεία της Ευρώπης φέρνει
στο κοινό μια εξαιρετικά ενδιαφέρου-
σα έκθεση με θέμα τη γλυπτική στη
Γαλλία στα τέλη του 19ου και στις αρ-
χές του 20ού αιώνα. Eίναι η έκθεση
με τίτλο «Πόζα και παραλλαγές. Η
γλυπτική στο Παρίσι την εποχή του
Ροντέν», που εγκαινιάστηκε στη Λισ-
σαβώνα στο περίφημο Μουσείο Κα-
λούστε Γκουλμπενκιάν ως μια στρατη-
γικής σημασίας συνεργασία με ένα

άλλο σπουδαίο ευρωπαϊκό μουσείο,
τη Γλυπτοθήκη Νy Carlsberg της Κο-
πεγχάγης. Στην έκθεση, που μετά τον
Φεβρουάριο θα αφήσει την Πορτογα-
λία και θα παρουσιαστεί στη Δανία,
συγκατοικούν περί τα τριάντα έργα
γλυπτικής κορυφαίων καλλιτεχνών,
όπως του Ζαν-Αντουάν Ουντόν, του
Πολ Ντιμπουά, του Ζαν-Μπατίστ Καρ-
πό, του Αυγούστου Ροντέν και άλλων,
που εκπροσωπούν τη μεγάλη τομή
στην προσέγγιση του ανθρώπινου σώ-
ματος τον 19ο αιώνα. Τα έργα προέρ-

χονται από τις συλλογές και των δύο
μουσείων και η έκθεση θεωρείται η
πρώτη που εστιάζει στη γλώσσα του
σώματος εκείνης της εποχής, διερευ-
νώντας τις σημαντικές αλλαγές στη
γαλλική κοινωνία την περίοδο 1880-
1910. Οι εννέα γλύπτες της έκθεσης
αντιπαραβάλλονται με άξονα το σώ-
μα, άλλοτε με απόσταση και συνειδη-
τή παρέκκλιση από τον ισχύοντα κοι-
νωνικό κανόνα και άλλοτε υπακούον-
τας απλώς και μόνο στην εσωτερική
τους φωνή με βάση και αφετηρία τις

ακαδημαϊκές σπουδές τους. Μικρά
προπλάσματα από γύψο συνυπάρ-
χουν με τις τελικές εκδοχές από πηλό
ή μάρμαρο, δοξάζοντας πάντα το αν-
θρώπινο σώμα, συχνά με αναφορές
στην ελληνική μυθολογία, άλλοτε με
πιο ρεαλιστικές προσεγγίσεις, αλλά
πάντα με διάθεση υπέρβασης της
ακαδημαϊκής πλαστικότητας. Η συνύ-
παρξη των γλυπτών στην έκθεση φέρ-
νει κοντά και τα ενδιαφέροντα και το
προσωπικό γούστο των δύο κορυφαί-
ων συλλεκτών, του Δανού Καρλ Γιά-

κομπσεν (1842-1914) και του αρμενι-
κής καταγωγής Καλούστε Σαρκίς
Γκουλμπενκιάν (1869-1955) που διέ-
πρεψε στην Πορτογαλία. Η Γλυπτοθή-
κη Κάρλσμπεργκ στην Κοπεγχάχη, δη-
μιούργημα του 19ου αιώνα, είναι ένα
μουσείο βασικής παιδείας για οποιον-
δήποτε ενδιαφέρεται για τη γλυπτική.
Το Μουσείο Γκουλμπενκιάν στη Λισ-
σαβώνα είναι μια κιβωτός της μοντέρ-
νας τέχνης σε κτίριο της δεκαετίας
του 1960, εξαιρετικής αρχιτεκτονικής,
σε κήπο ειδικού κάλλους.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

H στάση του σώματος την εποχή του Ροντέν
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ΛΟΝΔΙΝΟ
Εγώ ο Σαρδανάπαλος
Η νέα έκθεση στο Βρετανικό Μουσείο
στρέφει το βλέμμα μας στον Σαρδα-
νάπαλο, που ταυτίζεται πιθανώς με
τον Ασουρμπανιπάλ, τον βασιλιά της
Ασσυρίας, που βασίλεψε από το 669
έως το 631 π.Χ. Στην εποχή του ήταν ο
πιο ισχυρός άνδρας του κόσμου και
ηγεμόνευε από τη Νινευή (σήμερα
στο βόρειο Ιράκ) σε μια αχανή περιο-
χή που εκτεινόταν από την Ανατολική
Μεσόγειο μέχρι τα όρη του δυτικού
Ιράν. Η έκθεση έχει τίτλο «Είμαι ο
Σαρδανάπαλος: βασιλιάς του κόσμου,
βασιλιάς της Ασσυρίας».

ΛΟΝΔΙΝΟ
Προθήκη φωτογραφίας
Θεσμός ετών με μεγάλο διεθνές κοι-
νό είναι η ετήσια έκθεση φωτογρα-
φίας που παρουσιάζεται στην Εθνική
Πινακοθήκη Προσωπογραφιών στο
Λονδίνο. Η έκθεση του φωτογραφι-
κού βραβείου Taylor 2018 είναι ένα
παράθυρο στον κόσμο, με μεγάλο
αριθμό διαφορετικών προσεγγίσεων
πάνω στην ανθρώπινη μορφή. Συνται-
ριάζει την προβολή νέων ταλέντων σε
συνδυασμό με ταλαντούχους ερασιτέ-
χνες και καθιερωμένους επαγγελμα-
τίες καλλιτέχνες. Το μείγμα είναι συ-
ναρπαστικό. Εως τις 27 Ιανουαρίου.

ΜΑΔΡΙΤΗ
Γράμματα στον βασιλιά
Τα εκατό χρόνια από τη λήξη του Α΄
Παγκοσμίου Πολέμου τιμώνται με ποι-
κίλους τρόπους σε πολλές χώρες.
Στην Ισπανία και συγκεκριμένα στο
Βασιλικό Ανάκτορο Ρεάλ, στη Μαδρί-
τη, οργανώθηκε μια έκθεση επικεν-
τρωμένη στις δραστηριότητες του βα-
σιλέα Αλφόνσου ΙΓ΄ στη διάρκεια του
Μεγάλου Πολέμου. O βασιλιάς Αλ-
φόνσος υπήρξε από τους μακροβιότε-
ρους μονάρχες, αφού ήταν ανώτατος
άρχων στην Ισπανία από το 1902 έως
το 1931. Η έκθεση έχει τίτλο «Γράμμα-
τα στον βασιλιά».
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ΜΟΝΑΧΟ
Παπαρούνες της μνήμης
Ενας αγρός αποτελούμενος από
3.200 γιγαντιαίες παπαρούνες. Είναι η
εντυπωσιακή εγκατάσταση τέχνης με
υλικό το τεχνητό μετάξι που προσελ-
κύει τα βλέμμα στο Μόναχο. Βρίσκε-
ται στην Koenigsplatz και είναι δημι-
ουργία του Γερμανού καλλιτέχνη Βάλ-
τερ Κουν. Επισήμως εγκαινιάζεται σή-
μερα, που είναι η επέτειος της λήξης
του Α΄ Παγκοσμίου Πολέμου. Οι κατα-
κόκκινες παπαρούνες έχουν καθιερω-
θεί σε πολλές χώρες ως σύμβολα
μνήμης για όσους πολέμησαν στον
Μεγάλο Πόλεμο του 1914-1918.
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ΠΑΡΙΣΙ
Ο κόσμος του Μπασκιά
Σε τέσσερα επίπεδα απλώνεται η έκ-
θεση του ζωγράφου Ζαν-Μισέλ Μπα-
σκιά (1960-1988) στο Fondation Louis
Vuitton, το κτίριο που σχεδίασε ο
Φρανκ Γκέρι στο Παρίσι. Ο Μπασκιά,
Αμερικανός με καταγωγή από την Κα-
ραϊβική, ήταν ιδιαίτερα επιδραστικός
με την εξπρεσιονιστική του τέχνη, την
προσωπική του σφραγίδα. Η έκθεση
είναι πλήρης καθώς παρουσιάζει πε-
ρίπου 120 έργα από το σύνολο της κα-
ριέρας του Μπασκιά από το 1980 έως
το 1988, χρονιά κατά την οποία απε-
βίωσε σε ηλικία μόλις 28 ετών.

  ις νύχτες που ο ύπνος σε πετάει
απ’ το κρεβάτι πολύ πριν χα-
ράξει, το σκοτεινό σπίτι έχει

κάτι το ανοίκειο, έως και απειλητικό.
Οι σκιές πολλαπλασιάζονται μυ-
στηριωδώς και στα σημεία όπου
δεν θα έπρεπε να υπάρχει κάτι, εμ-
φανίζονται σχήματα, μορφές. Λεί-
ψανα ονείρων ενοχλητικών, μικροί,
δαιμονικοί βραχνάδες που τρέχουν
και κρύβονται στις γωνίες σαν τις
κατσαρίδες.

Επειτα είναι οι ήχοι. Η πόλη
μουρμουρίζει εκεί έξω, αλλά το
σπίτι τη νύχτα της αϋπνίας έχει τη
δική του φωνή, τους δικούς του
ήχους. Σαν να μπαίνεις για πρώτη
φορά μέσα σε μια άγνωστη ζούγκλα.
Κι όμως είναι το δικό σου σπίτι, εί-
σαι ο κύριος του σπιτιού, δεν έχεις
τίποτα να φοβηθείς. Ή μήπως έχεις;
Κάτι που δεν μπορείς να δεις επειδή
κρύβεται μέσα σου;

Αυτές τις μεταμεσονύκτιες, μο-
ναχικές παρελάσεις μέσα στο ίδιο
σου το σπίτι, που όμως θυμίζουν

περισσότερο διαπόμπευση, μαλα-
κώνουν ορισμένα γιατροσόφια.
Αράδες - παράγραφοι, στίχοι. Ο
περιπατητικός Ζέμπαλντ, για πα-
ράδειγμα: «Για τη γυναίκα αυτή,
που είχε τα ξανθά πλατινέ μαλλιά
της μαζεμένα σ’ ένα πυργόσχημο
κατασκεύασμα σαν φωλιά, ο Αου-
στερλιτς είπε φευγαλέα ότι ήταν
η θεά του χρόνου που περνάει»
(«Αουστερλιτς», μτφρ. Ι. Μεϊτάνη
εκδ. Αγρα). Ο ερωτευμένος Παβέζε:

«Δεν ξέρω αν είναι όμορφη. Ανά-
μεσα στις γυναίκες είναι πολύ
νέα:/ όταν τη σκέφτομαι εκπλήσ-
σομαι από μια περασμένη ανά-
μνηση/ της παιδικής ηλικίας που
έζησα ανάμεσα σ’ αυτούς τους λό-
φους,/ είναι τόσο νέα. Είναι σαν
το πρωινό. Τα μάτια της θυμίζουν
όλους τους μακρινούς ουρανούς
εκείνων των μακρινών πρωινών»
(«Τα ποιήματα», μτφρ. Γ. Παππάς,
εκδ. Printa). Το ύψιστο γιατρικό,
όμως, είναι η μουσική: άλλοτε το
δεύτερο μέρος της 2ης Συμφωνίας
του Ουόλτον, άλλοτε το τρίτο μέρος
της 1ης του Ελγκαρ ή το δεύτερο
μέρος της 2ης του Μπάρμπερ.

Πάντοτε, όλες όλες αυτές οι ξα-
γρύπνιες χωρίς νεκρό γλυκαίνουν
με το «Night Lights» του Τζέρι Μά-
λιγκαν, την πρώτη σύνθεση από
τον ομότιτλο δίσκο που ο βιρτουό-
ζος του βαρύτονου σαξοφώνου
Μάλιγκαν κυκλοφόρησε το 1963.
Ισως ό,τι πιο νουάρ συνέθεσε ποτέ
ο Μάλιγκαν· ένας ύμνος στις μο-

ναχικές καρδιές και στα παθια-
σμένα σώματα.

Οι εισαγωγικές νότες του πιάνου
(από τον ίδιο τον Μάλιγκαν), που
οδηγούν στο βασικό θέμα, με τις
«βούρτσες» του Ντέιβ Μπέιλι και
την κιθάρα του Τζιμ Χολ να δίνουν
τον σταθερό, υπνωτιστικά αισθη-
σιακό ρυθμό, και την εναλλαγή
του σαξοφώνου του Μάλιγκαν, της
κορνέτας του Αρτ Φάρμερ με το
τρομπόνι του Μπομπ Μπρουκμά-
γερ, θυμίζουν με έναν σωματικό
τρόπο ότι η νύχτα μπορεί να είναι
και υπαρξιακή, μελαγχολική και
ερωτική μαζί.

«Night Lights»: υποβλητικός νυ-
χτερινός ψίθυρος που θα μπορούσε
να είναι η φωνή της γυναίκας, της
κάθε γυναίκας, και της πόλης, της
κάθε πόλης, μέσα στη νύχτα της
μεθυστικής, ερεθιστικής μνήμης
που σε οδηγεί ανάλαφρο στο κρεβάτι
σου και πάλι, όπως ένα πούπουλο
που πέφτει αργά αργά, αθόρυβα και
απαλά στο ζεστό στρώμα.

Τ
Τα φώτα της πόλης

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ / Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

«Night Lights», το άλμπουμ που κυκλοφόρησε το 1963 από τη Philips, με
συνθέσεις κυρίως του Τζέρι Μάλιγκαν.

Ο,τι πιο νουάρ συνέθεσε
ποτέ ο Μάλιγκαν· ένας
ύμνος στις μοναχικές
καρδιές και στα
παθιασμένα σώματα.
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Θ Ε Α Τ Ρ Ο

Συνέντευξη στον ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ηθοποιός Χριστίνα Αλεξανιάν μετέφερε
στο σανίδι το συγκλονιστικό ομότιτλο βιβλίο
της Ανζέλ Κουρτιάν βιβλίο «Τα τετράδια
της Ανζέλ Κουρτιάν» (εκδ. Πλέθρον) και
είναι μία παράσταση – μαρτυρία για τη Γε-
νοκτονία των Αρμενίων (1915) και τη Μι-
κρασιατική Καταστροφή (1922). Η Χριστίνα
Αλεξανιάν προσκλήθηκε στην Κύπρο από
τον εκπρόσωπο της Αρμενικής Κοινότητας
Βαρτκές Μαχτεσιάν (βλ. συνέντευξή του
στη σελ. 5), μετά από τις επιτυχημένες πα-
ραστάσεις που έχει δώσει ανά την Ελλάδα.
Η Χριστίνα λέει στην «Κ» ότι όφειλε να «ξε-
κολλήσει» από το χαρτί αυτές τις ιστορίες.
Το βιβλίο της το χάρισε η κόρη της Ανζέλ
Κουρτιάν, Νέλλη Χανικιάν, και μόλις το διά-
βασε αποφάσισε να το δραματοποιήσει:
«Όταν διάβασα στην οικογένεια το κείμενό
μου, ο εγγονός της Κάρολος μού είπε: ‘Η
ιστορία ξαναβρίσκει τη φωνή της’. Ήταν
ένα σχόλιο που μου έδωσε δύναμη για να
αφοσιωθώ και να συνεχίσω το ταξίδι μου
με την Ανζέλ», μου είπε η Χριστίνα. Με την
εγγενή ευγένειά της μου μίλησε τόσο ζεστά
για τη δουλειά έκανε με το βιβλίο, τονίζοντας
«Σε κάθε παράσταση τρέμουν τα πόδια μου
και κάθε φορά αναρωτιέμαι πώς θα οδηγήσω
την ηρωίδα μου στην αλήθεια της. Με έναν
μαγικό τρόπο όμως συμβαίνει. Και το συ-
ναίσθημα, όσο εξοντωτικό κι αν είναι, είναι
απίστευτα λυτρωτικό».

–Θα ήθελα να μου πείτε πώς προέκυψε
η ιδέα για τη δραματοποίηση του βιβλίου
«Τα τετράδια της Ανζέλ Κουρτιάν».

–Η κόρη της Ανζέλ Κουρτιάν, Νέλλη Χα-
νικιάν, μου χάρισε το βιβλίο με την αφιέ-
ρωση «στη Χριστίνα μας». Όταν το διά-
βασα, συγκλονίστηκα. Μου γεννήθηκαν
τόσο έντονα συναισθήματα που την πήρα
τηλέφωνο και ζήτησα την άδειά της για
να μεταφέρω θεατρικά την ηρωίδα στο
σανίδι. Η πολύ ένθερμη απάντησή της με
ενθάρρυνε να προχωρήσω σε μία γενικό-
τερη έρευνα γύρω από τη ζωή της Ανζέλ.
Μελέτησα χειρόγραφά της και πέρασα αρ-
κετά απογεύματα με τη Νέλλη καταγρά-
φοντας τις αναμνήσεις της από τη μητέρα
της. Η διάρκεια προετοιμασίας του έργου
ήταν έξι μήνες που κοιμόμουν και ξυπνούσα
με την Ανζέλ. Μέσα από τη δική της ιστορία
αναδύονται τα δεινά ενός ολόκληρου
έθνους. Όταν διάβασα στην οικογένεια
το κείμενό μου, ο εγγονός της Κάρολος
μού είπε: «Η ιστορία ξαναβρίσκει τη φωνή
της». Ήταν ένα σχόλιο που μου έδωσε δύ-
ναμη για να αφοσιωθώ και να συνεχίσω
το ταξίδι μου με την Ανζέλ.

–Σκηνοθετικά πώς προσεγγίσατε το
έργο;

–Είναι η πρώτη φορά που επιχειρώ τη
θεατρική μεταφορά ενός λογοτεχνικού
έργου, καθώς και η πρώτη φορά που σκη-
νοθετώ η ίδια τον εαυτό μου. Το μόνο που
ήξερα ξεκινώντας ήταν πως ήθελα να είμαι
η μάνα και στη συνέχεια να δώσω τη σκυ-
τάλη στην Ανζέλ. Πάνω σε αυτό στηρίχτηκε
ολόκληρη η σκηνοθετική μου προσέγγιση.
Ήθελα να διατηρήσω την αμεσότητα που

έχει ο λόγος της ηρωίδας στο βιβλίο και με
έναν τρόπο να δώσω πνοή σε όλα τα πρό-
σωπα που την περιέβαλαν. Η δυσκολότερη
ερμηνευτικά στιγμή μου είναι όταν η Ανζέλ
γίνεται αυτόπτης μάρτυρας της Καταστροφής
της Σμύρνης. Είναι η στιγμή που μέσα από
τα μάτια ενός παιδιού βλέπουμε το πιο σκλη-
ρό πρόσωπο του πολέμου.

–Επί σκηνής θα δούμε μόνο την Ανζέλ
και τις αναμνήσεις της;

–Όταν η Ανζέλ Κουρτιάν ήρθε στην Ελ-
λάδα, έχοντας βιώσει τη Γενοκτονία των
Αρμενίων και τη Μικρασιατική Καταστροφή
κατέγραψε στα τετράδια των παιδιών της
τις αναμνήσεις της. Η καταγραφή αυτή που
οδήγησε στην έκδοση του ομότιτλου βιβλίου
«τα τετράδια της Ανζέλ Κουρτιάν» (εκδ.
Πλέθρον) σταματάει την αφήγηση το 1924,
έχοντας εγκατασταθεί πλέον στην Κρήτη.
Εκεί ζει και τα πρώτα 10 ελεύθερα χρόνια
της ζωής της. Επιθυμία μου ήταν να φτάσω
την αφήγηση μέχρι το 1991, έτος που η
Ανζέλ Κουρτιάν έφυγε από τη ζωή. Επομένως,
εκτός από τις αναμνήσεις της ίδιας της
Ανζέλ, στη σκηνή παρακολουθούμε τη ζωή
της και το χρονικό επιβίωσής της από το
1924 έως το 1991, όπως το προσπάθησα να
το καταγράψω η ίδια, στηριζόμενη πάντοτε
σε γραπτά της κείμενα και μαρτυρίες για
την ίδια και τη ζωή της.

–Πρόκειται για έναν μονόλογο, ένα δύ-
σκολο θέατρο, τι σας φοβίζει περισσότερο
σε μία τέτοια παράσταση;

–Ο ηθοποιός και το κοινό γίνονται συνέ-
νοχοι της θεατρικής πράξης κάθε βράδυ,
πράγμα επίπονο και δύσκολο. Στο μονόλογο
η δυσκολία αυτή επιτείνεται περισσότερο,
καθώς ο ηθοποιός αναμετράται με τον ίδιο
του τον εαυτό και ταυτόχρονα πρέπει να
καταστήσει τους θεατές συμμέτοχους στο
δράμα του. Αυτή η μοναξιά πάνω στη σκηνή
με φοβίζει και με γοητεύει ταυτόχρονα. Σε
κάθε παράσταση τρέμουν τα πόδια μου και
κάθε φορά αναρωτιέμαι πώς θα οδηγήσω
την ηρωίδα μου στην αλήθεια της. Με έναν
μαγικό τρόπο όμως συμβαίνει. Και το συ-
ναίσθημα, όσο εξοντωτικό κι αν είναι, είναι
απίστευτα λυτρωτικό.

–Πώς πλαισιώνεται η παράσταση μου-
σικά και οπτικά;

–Έχω τη χαρά να έχω επί σκηνής και να
τραγουδά ζωντανά τη Μαρία Σπυριδωνίδου,
ένα νεαρό κορίτσι, Αρμενοπούλα κι αυτή,
που με την ανεπιτήδευτα αυθεντική φωνή
της «ντύνει» τα δεινά της ηρωίδας μου. Επέ-
λεξα παραδοσιακά αρμένικα και μικρασιάτικα
τραγούδια τα οποία έχουν άμεση σχέση με
την εξέλιξη της ιστορίας. Παράλληλα προ-
βάλλονται κινηματογραφημένα ιστορικά
τεκμήρια της εποχής προκειμένου να κάνουν
ακόμη πιο ανάγλυφη την σκηνική αφήγηση
των γεγονότων.

–Μπορεί μια τέτοια παράσταση να πα-
ρουσιάσει τόσο έντονα ιστορικά γεγονό-
τα;

–Χρέος της Τέχνης είναι να υπογραμμίζει
και να υπενθυμίζει τα λάθη του παρελθόντος.
Η ζεστή αποδοχή από το κοινό και η πηγαία
συγκίνηση από τους θεατές που βλέπουν
την παράσταση αποδεικνύει πως αυτά τα
τόσο έντονα και αιματηρά ιστορικά γεγονότα

έχουν βαρύνουσα σημασία και λόγο να ζων-
τανεύουν επί σκηνής. Όταν η Ανζέλ με το
ένα της παπουτσάκι το κόκκινο τρέχει στην
Προκυμαία της Σμύρνης, διωκόμενη από
τους Τούρκους, κρατώντας την αδελφή της
με το χεράκι της και έχοντας χάσει τη μάνα
της, είναι μια εικόνα που χαράσσεται έντονα
στο μυαλό και στην καρδιά του θεατή. Είναι
μια καταγεγραμμένη μαρτυρία που όφειλα
να την «ξεκολλήσω» από το χαρτί. 

–Χωράει συγγνώμη ή/και λήθη σε τέτοιες
καταστάσεις;

–Αλίμονο, αν ξεχάσουμε! Η μνήμη δεν
αποτελεί μόνο φόρο τιμής στους ανθρώπους
που έχασαν τη ζωή τους, αλλά και χρέος
όλων ημών να μεταγγίσουμε την Ιστορία
μας στις νέες γενιές. Η συγγνώμη για όλα
αυτά θα ήταν η αναγνώριση των εγκλημά-
των. Όχι για να γίνει το μέλλον τιμωρός,
αλλά για να διδάξει μέσα από τα λάθη του
παρελθόντος.

–Αφορά μόνο τη μικρασιατική κατα-
στροφή, τους Αρμένιους και την Ελλάδα
η παράστασή σας ή είναι μία βαθιά πα-
νανθρώπινη; 

–Σαφέστατα η παράσταση αφορά όλους
τους πολίτες του κόσμου. Όλοι έχουμε στην
πρόσφατη μνήμη μας το κυπριακό ζήτημα.
Η παράσταση στις 15 Νοεμβρίου συμπίπτει
με την αναγνώριση του ψευδοκράτους από
τους Τούρκους. Δυστυχώς, το Αιγαίο «κοκ-
κινίζει» πάλι από αίμα προσφύγων. Διαπι-

στώνουμε πάντα ότι η ιστορία επαναλαμ-
βάνεται. Οφείλουμε να μην ξεχνάμε. Η πα-
ράσταση θα παιχτεί ανήμερα της επετείου
της Γενοκτονίας των Αρμενίων (24.04.2019)
στο Théâtre Municipal Berthelot στο Mon-
treuil της Γαλλίας – ιδιαίτερη τιμή για μένα
– και γίνονται επαφές για να παιχτεί στο
Ευρωκοινοβούλιο. Τα εγκλήματα πολέμου
γίνονταν πάντα στο όνομα της επεκτατικής
πολιτικής των κρατών, καταπατώντας τα
ανθρώπινα δικαιώματα με κριτήρια θρη-
σκευτικά, εθνικά ή φυλετικά. Παραδόξως,
μιλώντας για τον πόλεμο, το μήνυμα του
έργου είναι βαθιά αντιπολεμικό.

–Η δική σας προσφυγική καταγωγή
έχει υπεισέλθει καθόλου στην παράσταση;
Σας έκανε ίσως πιο εύκολο τον ρόλο; 

–Είμαι Αρμένισσα από την πλευρά του
πατέρα μου και Καππαδόκισσα από την
πλευρά της μητέρας μου. Σίγουρα για εμένα
αυτή η παράσταση είναι ένας φόρος τιμής
στους παππούδες μου. Οι μισοί σφαγιάσθη-
σαν και οι άλλοι μισοί έγιναν αυτόπτες μάρ-
τυρες της Καταστροφής της Σμύρνης. Κάθε
φορά που υποδύομαι την Ανζέλ συνδιαλέ-
γομαι με τους νεκρούς μου. Η καταγωγή
μου κάνει πολύ πιο επώδυνη τη σκηνική
μου παρουσία. Νιώθω αυτά τα πρόσωπα να
με κοιτούν από εκεί ψηλά. Δεν σας κρύβω
ότι νιώθω πολύ περήφανη που υποδυόμενη
την Ανζέλ Κουρτιάν μιλάω για ιστορικά γε-
γονότα που στιγμάτισαν ανεξίτηλα και κα-
θόρισαν τη σύγχρονη ιστορία μας.

–Τι νομίζετε ότι έκανε αυτή την παρά-
σταση επιτυχία; είναι μία εμβληματική
δουλειά για την Αρμενική Κοινότητα, έτσι
δεν είναι;

–Σε αυτό το σημείο θέλω να ευχαριστήσω
τον Βαγγέλη Χατζατουριάν, Πρόεδρο του
Πολιτιστικού και Αθλητικού Οργανισμού
Δήμου Νέας Σμύρνης που από την πρώτη
στιγμή αγκάλιασε το όνειρό μου εντάσσοντας
την παράσταση στις Ιωνικές Γιορτές του
Δήμου Νέας Σμύρνης ως την πρώτη θεατρική
παραγωγή που έκανε ποτέ ο Δήμος. Οι αρ-
μενικές κοινότητες δέχτηκαν με περισσή
θέρμη την παράσταση, όπου κι αν παίχτηκε.
Η κοινή μας ρίζα, αχ αυτό το –ιάν στην κα-
τάληξη των επιθέτων μας, μας καθιστά
όλους αδέλφια. Ευχαριστώ επίσης τον Βαρτ-
κές Μαχτεσιάν, Αντιπρόσωπο της Θρησκευ-
τικής Ομάδας Αρμενίων, για την πρόσκληση
της παράστασης στην Κύπρο στις 13 Νο-
εμβρίου η οποία θα δοθεί υπό την αιγίδα
της Βουλής των Αντιπροσώπων. Είναι μεγάλη
η συγκίνησή μου που θα μοιραστώ με το
κοινό της Κύπρου αυτήν την παράσταση,
που είμαι σίγουρη πως θα με ακολουθεί
στην υπόλοιπη ζωή μου. Γι’ αυτό αποφάσισα
να δώσω μια επιπλέον παράσταση στις 15
Νοεμβρίου στο κινηματοθέατρο Παλλάς
στην Παλιά Λευκωσία, προκειμένου να μπο-
ρέσουν να τη δουν όσο γίνεται περισσότεροι
Κύπριοι. 

Όφειλα να
«ξεκολλήσω» 
από το χαρτί
αυτές τις ιστορίες
Η ηθοποιός Χριστίνα Αλεξανιάν μετέφερε στο
θέατρο το βιβλίο «Τα τετράδια της Ανζέλ Κουρτιάν»

Η συγγνώμη για όλα [σ.σ. τα
δεινά] θα ήταν η αναγνώριση
των εγκλημάτων. Όχι για να
γίνει το μέλλον τιμωρός, αλλά
για να διδάξει μέσα από τα
λάθη του παρελθόντος,
τονίζει η Χριστίνα Αλεξανιάν.

Επί σκηνής τραγουδά
ζωντανά η Μαρία Σπυριδωνί-
δου, ένα νεαρό κορίτσι, που
«ντύνει» τα δεινά της ηρωίδας
που υποδύεται η Χριστίνα.

«Όταν διάβασα στην οικογένεια το κείμενό μου, ο εγγονός της Κάρολος μού είπε: ‘Η ιστορία ξαναβρίσκει τη φωνή της’», λέει η Χριστίνα Αλεξανιάν.

i n f o

Η Βουλή της Κύπρου έχει προσκαλέσει την
παράσταση προκειμένου να παρουσιαστεί
στο κινηματοθέατρο Παλλάς της Λευκωσίας
στις 13 Νοεμβρίου. Την Πέμπτη 15 Νοεμβρίου,
8:30 μ.μ. θα δοθεί μια επιπλέον παράσταση
στο κινηματοθέατρο Παλλάς της Λευκωσίας.
Η προπώληση των εισιτηρίων γίνεται από την
sold out tickets και στο ταμείο του θεάτρου
την ημέρα της παράστασης.
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Ι Δ Ε Ε Σ

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«Η φασαρία άρχισε κατά τα μέσα
Οχτώβρη. (Η εισβολή των Σουηδών.)
Εκείνες τις μέρες ο Σαββίδης μου
τηλεφώνησε πως η “Αυγή” δημο-
σιεύει την είδηση της Ηerald Τri-
bune ότι οι επικρατέστεροι υπο-
ψήφιοι είναι ο Μπέκετ κι εγώ. Αρ-
χισαν οι φωτογράφοι. Το δυσάρεστο
είναι που όσο πληθαίνουν τόσο
τους βαριούμαι, τόσο το πρόσωπό
μου φαίνεται περισσότερο βαριε-
στιμένο – στο τέλος θα με φωτο-
γραφούν κοιμισμένο».

Η εγγραφή έχει τίτλο [Σάββατο,
31 Αυγούστου - τέλη Οκτώβρη;] και
προέρχεται από ένα βιβλίο που χρό-
νια περιμένουν όσοι μελετούν τον
Γιώργο Σεφέρη: τον προτελευταίο
τόμο («Μέρες Η΄, 2 Γενάρη 1961 -
16 Δεκέμβρη 1963) από τη σειρά
«Μέρες», που θα κυκλοφορήσει την
προσεχή εβδομάδα από τις εκδόσεις
Ικαρος. Το παραπάνω απόσπασμα
από το προσωπικό ημερολόγιο του
ποιητή μάς μεταφέρει στο καλοκαίρι
του 1963, στις μέρες που προηγή-
θηκαν της βράβευσής του με το

Νομπέλ Λογοτεχνίας από τη Σουη-
δική Βασιλική Ακαδημία.

Είναι αλήθεια ότι στο παρελθόν
η κυκλοφορία αυτού του βιβλίου θα
αποτελούσε ένα εκδοτικό γεγονός.
Και όχι μόνο για τη δυσκολία του
εγχειρήματος, τη σωστή φιλολογική
επιμέλεια που έπρεπε να γίνει πάνω
στην πρώτη ύλη του περιεχομένου
του, δηλαδή τα τέσσερα χειρόγραφα
του Γιώργου Σεφέρη που καλύπτουν
τη συγκεκριμένη χρονική περίοδο
και ήρθαν στα χέρια της επιμελή-
τριας Κατερίνας Κρίκου-Davis ως
μια σειρά από πρόχειρες χειρόγρα-
φες σημειώσεις μαζί με αποκόμματα
εφημερίδων με άρθρα και γελοι-
ογραφίες πολιτικού, κοινωνικού και
πολιτιστικού περιεχομένου. Η εξαι-
ρετικά απαιτητική δουλειά της επι-
μελήτριας, η οποία συγκέντρωσε
το υλικό της από τους δύο αγγλικούς
ημεροδείκτες μεγάλου σχήματος
που κρατούσε στο γραφείο του στην
πρεσβεία και δύο σημειωματάρια,
και στη συνέχεια το ερεύνησε, αν-
τιπαρέβαλε και σχολίασε ώστε να
γίνει όσο το δυνατόν πληρέστερος
ο υπομνηματισμός, καθυστέρησε

επί πολλά χρόνια την έκδοση. Και
ίσως μας απομάκρυνε χρονικά από
την εποχή που αυτό το βιβλίο θα
μπορούσε να αποτελεί το κέντρο
συζήτησης στους φιλολογικούς κύ-
κλους της Αθήνας.

Ο διπλωμάτης
Το έτος Σεφέρη γιορτάστηκε το

2000, εκατό χρόνια μετά τη γέννησή

του, και εκείνη περίπου την εποχή
έφυγαν από τη ζωή η σύζυγός του
Μαρώ και η αδελφή του Ιωάννα
Τσάτσου, που υπήρξαν οι τελευταίοι
δικοί του άνθρωποι. Εγιναν τότε
αφιερώματα και γράφτηκαν άρθρα
για τον ποιητή, τον πνευματικό άν-
θρωπο, αλλά και τον διπλωμάτη
Γιώργο Σεφέρη, τη σχέση του με
την Αγγλία και τη θέση του στο κυ-
πριακό ζήτημα μέσω των «Πολιτι-
κών του Ημερολογίων». Τι σημαίνει
λοιπόν αυτή η νέα κυκλοφορία;

Κατ’ αρχάς πρόκειται για την εξό-
φληση ενός εκδοτικού «χρέους»,
την ολοκλήρωση μιας σημαντικής
υπόσχεσης που δόθηκε πριν από
πολλές δεκαετίες. Για τις εκδόσεις
Ικαρος η κυκλοφορία του όγδοου
και του ένατου τόμου, που θα ακο-
λουθήσει σύντομα, κλείνει έναν
κύκλο που ξεκίνησε το 1975, τέσ-
σερα χρόνια μετά τον θάνατό του
ποιητή. Το προσωπικό του ημερο-
λόγιο με γενικό τίτλο «Μέρες» θα
καλύπτει πλέον τη χρονική περίοδο
από το 1925 έως το 1971. Από εδώ
μπορεί κανείς να αντλήσει εξαιρε-
τικά ενδιαφέροντα στοιχεία τόσο

για τον ίδιο τον Σεφέρη και το έργο
του, όσο και για τις πολιτικές και
διπλωματικές εξελίξεις στην Ελλάδα.
Κατά αυτή την έννοια η σειρά απο-
τελεί μια σημαντική συνεισφορά
στα ελληνικά γράμματα.

Από την άλλη μεριά, μολονότι η
επιμελήτρια χαρακτηρίζει στα
άκρως κατατοπιστικά, πληρέστατα
«Προλεγόμενα» τις «Μερες Η΄» ως
ένα άνισο ημερολόγιο, επειδή αφε-
νός είναι ανεπεξέργαστο από τον
ποιητή και αφετέρου, επειδή στα
χρόνια που καταγράφει οι συνθήκες
ζωής του δεν του επέτρεπαν να
γράφει συχνά, παραμένει ένα μο-
ναδικό αρχείο μνήμης. Ο Σεφέρης
είχε κατηγορηθεί ότι «τακτοποιού-
σε» υπερβολικά τις αναμνήσεις του,
ωραιοποιώντας τη δημόσια εικόνα
του. Σε αυτόν τον τόμο, λοιπόν, που
η γλώσσα δεν έχει εξομαλυνθεί και
το αποτέλεσμα δεν είναι τόσο στρω-
τό, δίνεται στον αναγνώστη η δυ-
νατότητα για μια άμεση επαφή με
τα στάδια της συγγραφικής διαδι-
κασίας, και ταυτόχρονα μια θαυ-
μάσια ευκαιρία για ουσιαστική συ-
νάντηση μαζί του.

Ο Γιώργος Σεφέρης με τη σύζυγό
του, Μαρώ, στο σπίτι τους στην οδό
Αγρας, στο Μετς.

Ο Γιώργος Σεφέρης στο σπίτι του στο Μετς, το 1970. Σελίδα από τον μαυρόδετο ημεροδείκτη γραφείου με σκίτσα του ποιητή. Ο ποιητής στο Αββαείο Μπελαπάις, στην Κύπρο, τη δεκαετία του ’50.
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Οι «Μέρες» του Σεφέρη λίγο πριν το Νομπέλ
Ο Η΄ τόμος της σειράς, που κυκλοφορεί την προσεχή εβδομάδα, από τις εκδόσεις Ικαρος αποτελεί εξόφληση ενός εκδοτικού «χρέους»
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Δίνεται στον αναγνώστη
η δυνατότητα 
για μια άμεση επαφή 
με τα στάδια της συγγρα-
φικής διαδικασίας.
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
Ενημερωτική εκπομπή,
με τη Φαίη Μαυραγάνη.

09.45 Έλα, χαμογέλα
Ψυχαγωγικό μαγκαζίνο,
με τη Σίσσυ Χρηστίδου.

12.45 Τροχός της τύχης - (E)
Τηλεπαιχνίδι, με τον 
Πέτρο Πολυχρονίδη.

14.00 Greece’s Next Top Model
Διαγωνισμός μόδας, 
με τη Βίκυ Καγιά.

16.00 Project Runway
Ριάλιτι μόδας, με την
Ευαγγελία Αραβανή

17.45 Χαρούμενος ταξιδιώτης
Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Αλέξ. Ταραμουντά. 

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.10 Χαρούμενος ταξιδιώτης

(Συνέχεια)
18.30 MasterChef Junior 

Διαγωνισμός μαγειρικής, 
με τους Ελένη Ψυχούλη, 
Μανώλη Παπουτσάκη, 
Μάγκυ Ταμπακάκη.             

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.05 Fars Attack - (Ε)

Ψυχαγωγική εκπομπή,
με τον Χάρη Αριστείδου.

21.50 Speed
Περιπέτεια, με τους 
Κιάνου Ριβς, 
Σάντρα Μπούλοκ, κ.ά.      

00.00 ΟΜΕGA NEWS 
00.10 Hannibal - (Ε)

Ξένη σειρά.
01.50 Hemlock Grove - (Ε)

Σειρά μυστηριου.
02.00 Eλεύθερη σχέση - (Ε)

Κωμική σειρά με τους
Μάριο Αθανασίου,
Δήμητρα Ματσούκα, κ.ά.

03.00 DanSing Junior - (Ε)

ΟMEGA      ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200 ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

07.20 Η νεράιδα
και το παλικάρι

09.10 Όλοι θα ζήσουμε
10.45 Τα ντερβισόπαιδα
12.00 Μάντεψε τι κάνω

τα βράδια
13.30 Η φωνή της καρδιάς
15.00 Ένας ντελικανής
16.45 Το στραβόξυλο
18.30 Λόλα
20.25 Η Ρένα είναι «Οφ-Σάιντ”
22.00 Νύχτα γάμου
23.45 Η θεία απ’ το Σικάγο

21.50 Speed 21.20 Νοmads, II 21.15 Eλλάδα έχεις ταλέντο

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Το Τατουάζ The Secret Scripture

20.25 Η Ρένα είναι «Οφ-Σάιντ”

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Oggy & The Cockroaches
13.00 Angels Friends
14.00 Glimmies
15.00 Nonty
16.00 Heidi
17.00 Rabbids, II
18.00 Oggy & The Cockroaches
19.00 Popples
19.30 Glitter Force
20.00 Digimon Fusion
20.30 Rabbids, II
21.00 Pacman
21.30 Dragonball
22.00 Super Mario
22.30 Dinofroz
23.00 Extreme Dino

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

07.15 Α Family Man
09.15 Rob Roy
11.45 Breakdown
13.45 Ozzy
15.20 Α Christmas Star
16.50 What To Do When

Someone
Dies (Part 1 - 3)

19.25 Baby Sellers
21.00 The Secret Scripture
23.00 If There Be Thorns
00.35 The Cheating Pact
02.15 Porto

07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Τηλεαγορά
10.10 Καμώματα τζι αρώματα

Κυπριακή κωμική σειρά.
11.10 Άκου να δεις - (E)

Κωμική σειρά.
12.10 Xάλκινα χρόνια - (E)

Κυπριακή σειρά εποχής.
13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης

Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe - (E)

Εκπομπή πολιτισμού.
15.15 EU4U - (E)

Κοινωνική εκπομπή,
με τη Βίβιαν Κανάρη.

16.15 Tετ - Α - Τετ - (E)
Τalk show 

17.30 Σπίτι στη φύση - (E)
Περιβαλλοντική εκπομπή.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Tα σημάθκια - (E)

Kυπριώτικο σκετς. 
18.50 Movie Time

Mε τη Φανή Παπαμιχαήλ.
19.20 Πεταλούδα

Δραματική σειρά με τους
Σώτο Φιλιππίδη, Πάμπο
Χαραλάμπους, κ.ά.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05 Αθλητική Κυριακή
21.30 Tετ - Α - Τετ 

Τalk show με τον Τάσο
Τρύφωνος.

22.45 Κάρολ (Carol)
Κoινωνική ταινία, με τους 
Κέιτ Μπλάνσετ, 
Ρούνεϊ Μάρα, κ.ά.

23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.45 Συνέχεια της ταινίας
00.45 Graham Norton Show
01.45 EIΔHΣEIΣ - (E)
02.45 Αθλητική Κυριακή - (E)

07.00 Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή. 

08.30 Έλα στη θέση μου - (Ε)
Κωμική σειρά.

10.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση
Ενημερωτική εκπομπή, 
με τον Νίκο Μάνεση.    

13.00 24 ώρες - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή.

14.00 Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή, με
τη Βίκυ Χατζηβασιλείου. 

15.30 Η φαμίλια - (E)
Κωμική σειρά.

16.15 Μην αρχίζεις 
τη μουρμούρα - (Ε)
Κωμική σειρά.

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου

Κωμική σειρά, με τους
Γιάννη Τσιμιτσέλη, Αθηνά
Οικονομάκου, κ.ά. 

19.30 Το σόι σου, V - (Ε)
Κωμική σειρά, με τις
Μίρκα Παπακωνσταντί-
νου, Ρένια Λουιζίδου. 

20.15 ALPHA NEWS
21.15 Το Τατουάζ

Κοινωνική σειρά, με τους 
Στέφανο Μιχαήλ, Δανάη
Παππά, κ.ά.    

22.10 Κάρμα
Κοινωνική δραματοποι-
ημένη σειρά.

23.15 Bake Off Greece
Εκπομπή ζαχαροπλαστι-
κής. Το «Bake Off Gree-
ce», η πιο «νόστιμη»
ιστορία ανταγωνισμού…    

00.45 Mετά τα μεσάνυχτα
Eκπομπή, με την 
Ελεονώρα Μελέτη.

02.15 Οικογενειακές ιστορίες

06.10 Πρωινή ενημέρωση
06.40 Ας πρόσεχες (E)

Κωμική σειρά.
07.30 Δείξε μου τον φίλο σου

Κωμική σειρά.
08.50 ROUK ZOUK (E)

Τηλεπαιχνίδι. 
09.40 Άκρως οικογενειακόν (E)

Κωμική σειρά.
10.30 Oργή - (E)

Κοινωνική σειρά.
12.00 Συνεντεύξεις

από το πρωινό
Κοινωνική εκπομπή.

12.20 Υγεία πάνω απ’ όλα
Εκπομπή για την υγεία.

13.00 Την πάτησα - (E) 
Κυπριακή κωμική σειρά.

13.45 Το ταίρι ξέρει
Ψυχαγωγικό show. 

15.30 Follow Live
Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Αφροδίτη Γεωργίου. 

17.30 La Pasta Pomilώri 2 (Ε)
Κωμική σειρά, με τους 
Ηράκλη Γιωργαλλή, 
Κώστα Καζάκα, κ.ά.  

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Εσύ στον κόσμο σου-(E)

Κυπριακή κωμική σειρά
με τους Δώρα Κακουρά-
του, Ανδρέα Τσουρή, κ.ά.

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Νοmads, II 

Ριάλιτι περιπέτειας, με 
τον Σάββα Πούμπουρα
και τον Γιώργο Λέντζα.     

23.30 Shades of blue - (E) 
Δραματική σειρά.

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 Έγκλημα και Πάθος
01.10 Πάνω από τον Νόμο
02.00 Η εκδρομή - (E) 
02.50 Το σόι σου μέσα - (E)

07.30 Παιδική ζώνη
α. Ο ταχυδρόμος Πατ
β. Ντετέκτιβ Νόντι
γ. Η μικρή εξερευνήτρια
δ. Γιούπι Γιούπι Για
ε. Οι αγκαλίτσες
στ. Πιμ και Πίμπα
ζ. Μπίλι Μπαμ Μπαμ
η. Παπούτσια της Φράνι
θ. Η Μάρθα μιλά
ι.   Σούπερ Γουάι

11.00 Στη χώρα του Γιατί
Παιδική εκπομπή.

11.30 Παιδική ζώνη
α. Παιχνιδούπολη
β. Οι Σούπερ Γουίνγκς 
γ. Γιούπι Γιούπι Για
δ.  Οι αγκαλίτσες
ε. Πιμ και Πίμπα

15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
Παιδική εκπομπή.

16.00 Το πλοίο της αγάπης- (E)
(Love Boat, ΙΙΙ).

17.00 Εuromaxx Design
Mαγκαζίνο.

17.30 Τhe art of space
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

18.00 Global Ideas
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

18.30 National Geographic: 
Origins
Σειρά ντοκιμαντέρ.

19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 Know it - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
20.30 The Great Outdoors - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
21.00 Graham Norton Show

Chat show.
22.00 Oι Σεφ (Chef, II). 

Kοινωνική σειρά.        
23.50 EIΔHΣEIΣ
00.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

ΑΝΤΙΘΕΤΟ ΠΛΑΝΟ

Ο σκηνοθέτης
Κώστας Γαβράς
στο «Τετ-α-Τετ»
Ο σπουδαίος Έλληνας σκηνο-
θέτης Κώστας Γαβράς είναι
φιλοξενούμενος στο «Τετ-α-
Τετ» την Κυριακή 11 Νοεμβρί-
ου στις 9:30 μ.μ. στο ΡΙΚ1 και
ΡΙΚHD. Ο Κώστας Γαβράς διη-
γείται στον Τάσο Τρύφωνος
τη συναρπαστική ζωή του και
για και τη σημαντική καριέρα
που έχει διαγράψει όλα αυτά
τα χρόνια, καθώς και για την
και για την Ελλάδα και την Ευ-
ρώπη της κρίσης.  Ο καταξιω-
μένος σκηνοθέτης μιλάει επί-
σης και για την «είδηση» του
θανάτου του που έκανε τον
γύρο του κόσμου πριν δια-
ψευστεί, αλλά και για την
πρόταση που δέχτηκε για την
προεδρία της Ελληνικής Δη-
μοκρατίας. Ο Κώστας Γαβράς
έχει ευτυχήσει να έχει κερδί-
σει, μεταξύ άλλων, δύο
Όσκαρ (Όσκαρ Διασκευασμέ-
νου Σεναρίου για την ταινία
«Ο Αγνοούμενος» και Όσκαρ
Καλύτερης Ξενόγλωσσης Ται-
νίας για το «Z»), τον Χρυσό
Φοίνικα στο φεστιβάλ Καννών
και τη χρυσή Άρκτο του φε-
στιβάλ Βερολίνου και έχει στο
ενεργητικό του 23 ταινίες με-
γάλου μήκους.

22.45 Carol

06.20 Παιδική ζώνη
07.45 Τηλεαγορά
09.45 Έλα, χαμογέλα

Ψυχαγωγικό μαγκαζίνο.  
12.50 Για πάντα παιδιά - (Ε)
14.20 Αποκαλυπτικά
17.40 Τηλεαγορά
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.40 Για πάντα παιδιά - (Ε)
22.30 Το ταξίδι της ζωής
23.30 Celebrity Travel
00.30 Fringe, ΙΙ

Ξένη σειρά.
03.20 Video Clips

08.00 Space dogs
Οικογενειακή σειρά.

09.35 New York minute
Οικογενειακή κωμωδία.

11.20 Tηλεαγορά
12.20 Lace - Part 1 & 2

Δραματική ταινία.  
17.00 Tηλεαγορά
19.10 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 When a stranger calls

Θρίλερ.    
02.25 Τhe rainmaker

Αστυνομικό θρίλερ.

06.00 Οι Τάκκοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

07.00 Βασιλική - (Ε)
Δραματική κοινωνική
σειρά, με τους Γιώργο
Ζένιο, Δέσποινα 
Μπεμπεδέλη,κ.ά.  

08.00 Θέκλα... 
μιλάμε ανοιχτά - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή.

09.30 Μια βαλίτσα γεύσεις - (E)
Ταξιδιωτική εκπομπή.

11.00 Boυράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

11.30 Εύκολα και σπιτικά - (E)
Εκπομπή μαγειρικής 
με την Αθηνά Λοϊζίδου.   

12.00 Παραδοσιακή βραδιά (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

14.00 Ελλάδα έχεις ταλέντο (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.    

16.20 Παντρεμένοι κι οι δυο (E)
Κωμική σειρά, με τους
Άννα Μονογιού,
Τόνυ Δημητρίου, κ.ά.

17.00 Τhe Voice of Greece (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.    

18.20 Γεγονότα σε συντομία
18.30 Τhe Voice of Greece (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15 Eλλάδα έχεις ταλέντο

Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Γιώργο Λιανό. Κριτές
οι Γιώργος Καπουτζίδης,
Μαρία Μπακοδήμου και
Σάκης Τανιμανίδης.   

00.15 Γεγονότα σε τίτλους 
00.20 Success Story (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
01.20 My Style Rocks Gala (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
03.50 Zωή ποδήλατο (Ε)
04.40 Σε φόντο κόκκινο (Ε)

21.00 Graham Norton Show

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Το στεγασμένο σετ του «Τhe Good Doctor»
ήρθε σαν σωτήριο καταφύγιο από τη δυνατή
βροχή που έπεφτε από το πρωί στο Βανκούβερ.
Την ευγνωμοσύνη διαδέχθηκε η έκπληξη,
όταν καταλάβαμε εκείνο που πάνω στη βια-
σύνη δεν είχαμε προσέξει απέξω: το πελώριο
μέγεθος της εγκατάστασης που μπορεί να
μετατραπεί σε σκηνικό κινηματογραφικών
και τηλεοπτικών σεναρίων, όσο φιλόδοξα
και να είναι αυτά. Προς το παρόν, το μεγα-
λύτερο κομμάτι της είναι... νοσοκομείο. Συγ-
κεκριμένα, το St. Bonaventure Hospital του
Σαν Χοσέ, όπου λαμβάνουν χώρα τα δρώμενα
της σειράς «The Good Doctor», η οποία φι-
λοδοξεί να διαδεχθεί άλλα επιτυχημένα
ιατρικά σόου όπως το «House M.D.» ή το
«Grey’s Anatomy».

Γιατί όμως ο κόσμος αγαπά τις ιατρικές
σειρές; «Επειδή ποτέ δεν ξέρουμε σε τι ακριβώς
είμαστε ευάλωτοι. Κάποιος θα πει ότι φοβάται
τις αράχνες, αλλά δεν φαντάζεται τους χιλιάδες
ασυνήθιστους τρόπους με τους οποίους μπορεί
να επηρεαστεί η υγεία του. Κάπως έτσι θρέ-
φεται η φαντασία αλλά και ταυτόχρονα η
συμπόνια, τα δύο ίσως πιο ανθρώπινα χαρα-
κτηριστικά μας», απαντά με σιγουριά η Τάμλιν
Τομίτα, η οποία στη σειρά υποδύεται την
ιδιοκτήτρια του πρωτοπόρου νοσοκομείου.
Αυτοί βέβαια οι λόγοι μπαίνουν μάλλον στην
άκρη σχετικά με τη δημοφιλία του «The Good
Doctor». Βλέπετε, ο «καλός γιατρός», τον
οποίο υποδύεται αριστοτεχνικά ο Φρέντι Χάι-
μορ, είναι ένας εκπαιδευόμενος χειρουργός,
διαγνωσμένος μέσα στο φάσμα του αυτισμού.
Οι δυσκολίες στην επικοινωνία που αντιμε-
τωπίζει, ωστόσο, έρχονται μαζί με ένα εκ-
πληκτικό χάρισμα· την ιδιοφυή διορατικότητα
και την επιμέλεια που τον κάνουν να ξεχωρίζει
στη δουλειά του. Η πρώτη σεζόν βρήκε τον
Σον Μέρφι να κερδίζει τον σεβασμό συνα-

δέλφων, ασθενών και κυρίως του τηλεοπτικού
κοινού στην άλλη πλευρά του Ατλαντικού· η
δεύτερη, στα γυρίσματα της οποίας βρεθήκαμε
χάρη στη Nova, ξεκινά την προβολή της την
προσεχή Τετάρτη.

«Το πιο υπέροχο συναίσθημα είναι όταν
βλέπεις τις αντιδράσεις του κόσμου σε σχέση
με το θέμα του αυτισμού. Είναι χιλιάδες αυτοί

που έχουν να σου πουν για κάποια περίπτωση
στο άμεσο ή στο ευρύτερο περιβάλλον τους
και πόσο το σόου τους βοηθά να την κατα-
νοήσουν. Φυσικά η περίπτωση του Σον είναι
πολύ ιδιαίτερη, ο αυτισμός παίρνει και πολλές
άλλες μορφές. Στο σινεμά και στην τηλεόραση,
όμως, στόχος είναι να πυροδοτήσουμε την
περιέργεια, χωρίς περιέργεια άλλωστε χάνουμε

και τη συμπόνια», μας λέει ο Νίκολας Γκονζάλες
(υποδύεται τον αρχιχειρουργό και προϊστάμενο
του Σον), ανάμεσα στις βόλτες στο αχανές
σκηνικό. Οι υπεύθυνοι του σόου έχουν χτίσει
εδώ ένα κανονικό νοσοκομείο, με δωμάτια
ασθενών, αίθουσες αναμονής, χειρουργεία,
εντατική, αξονικό τομογράφο, διοικητικά γρα-
φεία... τα πάντα. Λίγο θες για να πειστείς πως
σε λίγο θα μπουκάρει ένα ασθενοφόρο και θα
αρχίσει να ξεφορτώνει στα επείγοντα.

Ο πρωταγωνιστής
Πολλά βέβαια, αν όχι τα περισσότερα, εξαρ-

τώνται από την ερμηνεία του Φρέντι Χάιμορ.
Ο νεαρός Βρετανός ηθοποιός έχει κάνει εξαι-
ρετική δουλειά, δημιουργώντας μαζί με τον
παραγωγό Ντέιβιντ Σορ («House M.D.»), έναν
πολυδιάστατο χαρακτήρα, ο οποίος (κυρίως)
σέβεται τις πιο ευαίσθητες πτυχές του. «Ο Σον,
με αυτή την ιδιότυπη αθωότητά του, πάντα
βλέπει το καλό στους ανθρώπους. Σαν Βρετανός,
είμαι και εγώ και ο Ντ. Σορ, μάλλον κυνικός,
όμως αυτός ο χαρακτήρας σε βοηθά να δεις
τον κόσμο αλλιώς. Η πίστη του στην ανθρω-
πότητα είναι πολύτιμη, ειδικά στη σημερινή
εποχή του συνεχόμενου αρνητισμού και της
ακραίας κυνικότητας», αναφέρει ο 26χρονος
πρωταγωνιστής, ο οποίος σε αυτή τη σεζόν
αναλαμβάνει επίσης ρόλο σεναριογράφου και
σκηνοθέτη κάποιων επεισοδίων. Πράγματι, η
υπερχειλίζουσα από πραγματισμό και σκοτει-
νούς χαρακτήρες σύγχρονη τηλεόραση, έχει
ανάγκη από μια σειρά που προβάλλει απλώς
την καλοσύνη και την προσφορά στον συνάν-
θρωπο.

Φυσικά και στο «The Good Doctor» υπάρ-
χουν προβλήματα, ίντριγκα και στενοχώρια.
Οπως και πηγαία συγκίνηση και σεβασμός
στη διαφορετικότητα – το καστ των πρωτα-
γωνιστών του άλλωστε περιλαμβάνει λευκούς,
μαύρους Ασιάτες, Λατίνους, όπως δηλαδή
και η σύγχρονη Καλιφόρνια στην οποία υπο-
τίθεται πως διαδραματίζεται. Κι ας γίνονται
τα γυρίσματα –προφανώς για οικονομικούς
λόγους– στο βροχερό Βανκούβερ, το οποίο
πάντως φιλοξενεί στις εγκαταστάσεις του
πολλές ακόμα αμερικανικές παραγωγές.

  Ο δεύτερος κύκλος της τηλεοπτικής σειράς
«The Good Doctor» προβάλλεται κάθε Κυριακή

από το NOVACINEMA 4H.

Στα παρασκήνια ενός
«τηλεοπτικού» νοσοκομείου
Η «Κ» βρέθηκε στο Βανκούβερ, εκεί όπου γυρίζεται η δημοφιλής ιατρική σειρά «The Good Doctor»

<<<<<<

Στο σίριαλ υπάρχουν ίντριγκα
και στενοχώρια. Οπως και
πηγαία συγκίνηση και σεβα-
σμός στη διαφορετικότητα.

Ο Φρέντι Χάιμορ (αριστερά) υποδύεται εξαιρετικά τον χειρουργό Σον Μέρφι.
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Λ Ε Υ Κ Ω Μ Α ΤΑ

Υπηρετώντας την αγιορείτικη άμπελο
Με το βιβλίο «Αθως και Οίνος» η Ελένη Κεφαλοπούλου σπάει το άβατον, εστιάζοντας στις πτυχές μιας ιεροτελεστίας

Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Ενα κρασί δεν είναι μόνο τα οργα-
νοληπτικά χαρακτηριστικά του: κα-
λό φρούτο, στρογγυλό στόμα, μα-
λακές τανίνες, ένταση και βάθος
στη μύτη, μακρά επίγευση κι όλα
όσα καταγράφουν οι ειδικοί στις
«τυφλές» δοκιμές και αξιολογήσεις
τους. Oύτε αφορά μόνο τις αισθήσεις
– την όραση, τη γεύση και την
όσφρηση. Ενα κρασί πρέπει να απο-
τελεί και πνευματική πρόκληση.
Να σε «πηγαίνει» σε μέρη που δεν
έχεις ποτέ επισκεφθεί, να σε εκ-
πλήσσει, να σου δίνει τροφή για
σκέψη. Να σου αφηγείται μια ιστο-
ρία. Είτε για το αμπελοτόπι μέσα
στο οποίο γεννήθηκε, είτε για τον
οινοποιό που το έφτιαξε και κατέ-
βαλε προσπάθεια γι’ αυτό. Ιδανικά,
και για τα δύο.

Γιατί «το κρασί είναι ένα παρά-
θυρο μέσα από το οποίο μπορείς
να ανακαλύψεις ολόκληρες κουλ-

τούρες, πολιτισμούς, ανθρώπους,
τρόπους και τόπους», όπως εύστοχα
γράφει ο Master of Wine Κωνσταν-
τίνος Λαζαράκης στον πρόλογο του
λευκώματος «Αθως και Οίνος» που
μόλις κυκλοφόρησε. Εκπληξη πρώτη
και ευχάριστη: επιτέλους, ένα βιβλίο
για το Αγιον Ορος και τα κρασιά
του. Εκπληξη δεύτερη και ακόμα
πιο ευχάριστη: ένα βιβλίο γραμμένο
από μια γυναίκα, τη δημοσιογράφο
Ελένη Κεφαλοπούλου.

Παράδοξο; Μπορεί και όχι. Αλλω-
στε, η επαφή της ίδιας με τους μο-
ναχούς πάει αρκετές δεκαετίες πίσω.
«Ως παιδί, περνούσα τα καλοκαίρια
μου στο σπίτι των παππούδων μου,
στα Σανά, ένα μικρό ορεινό χωριό
της Χαλκιδικής. Κάθε χρόνο φιλο-
ξενούσαμε στο σπίτι μας δυο-τρεις
καλόγερους, που έρχονταν με το
μουλάρι τους από το Αγιον Ορος,
συνήθως από τη Σκήτη της Αγίας
Αννας. Τους ήξερα ως “παππούλη-

δες”, έτσι τους έλεγε η γιαγιά μου.
Τους έβλεπα μόνο στο πρωινό και
μετά στο δείπνο, πάντα ήρεμους,
καλοσυνάτους και λιτοδίατους», λέει
η ίδια. Από τότε κύλησε πολύ νερό
στον μύλο της ιστορίας –ή μήπως
κρασί;–, η πιτσιρίκα της ιστορίας
μεγάλωσε, οι επισκέψεις της στο
χωριό λιγόστεψαν, οι παππούδες
της έφυγαν από τον μάταιο τούτο
κόσμο. Και πριν από λίγα χρόνια,
στα χέρια της Ελένης Κεφαλοπούλου
έπεσε το βιβλίο «Οι αμπελώνες του
Αθω», το οποίο εξέδωσε το Κάθισμα
του Αγίου Ευσταθίου του Μυλοπο-
τάμου, με αποσπάσματα από το έργο
του Ευλόγιου Κουρίλα του Λαυριώτη.
Ηταν γεμάτο πληροφορίες για την
οινική παράδοση του Αγίου Ορους.
Την άγγιξε. Και την έκανε να απο-
φασίσει να ψάξει ενδελεχώς το θέμα.
Αρχίζοντας την έρευνα συγκέντρωσε
σιγά σιγά το υλικό μιας ιστορίας που
ξεπερνά τα χίλια χρόνια.

Βέβαια, το άβατο που ισχύει στον
Αθω για τις γυναίκες έκανε το εγ-
χείρημα ακόμη πιο δύσκολο και πο-
λύπλοκο. Ομως, ο σύζυγος της Ελέ-
νης, Αρης Φωτιάδης, σκηνοθέτης,
παραγωγός και σεναριογράφος, έγι-
νε συνοδοιπόρος της και σ’ αυτό
το ταξίδι. Επί τέσσερα χρόνια επι-
σκεπτόταν το Αγιον Ορος και επέ-
στρεφε με φωτογραφίες –αυτές που
υπάρχουν στο λεύκωμα– και ιστο-
ρίες. Δεν ήταν τόσο εύκολο όσο
ίσως ακούγεται.

«Το πρόβλημα δεν ήταν η σιωπή
ή η δυστροπία των μοναχών, αλλά
η συνεχής ενασχόλησή τους με τα
καθήκοντά τους», εξηγεί η Ελένη
Κεφαλοπούλου. «Αν δεν βρίσκονταν
στην εκκλησία θα δούλευαν στα
χωράφια, στα αμπέλια, στους κή-
πους, στα μαγειρεία ή όπου αλλού
ήταν το διακόνημά τους, δηλαδή
η εργασία που τους είχε ανατεθεί
από τον ηγούμενο της μονής. Πώς

να βρεθεί χρόνος για κουβέντα και
αφηγήσεις;».

Κι όμως, το υλικό μαζεύτηκε ευ-
λαβικά, με υπομονή και επιμονή.
Στο «Αθως και Οίνος» μαθαίνουμε
πολλά και βλέπουμε ακόμα περισ-
σότερα. Από τις οθωμανικές σφρα-
γίδες ελέγχου στο ρακοκάζανο της
Σιμωνόπετρας και τα αμπέλια της
Μονής Σταυρονικήτα μέχρι το κελάρι
Δοντά της Σιμωνόπετρας και το κρα-
σαριό του Αγίου Νικολάου του Τρο-
χαλά. Ιστορίες και εικόνες, ψηφίδες
που συνθέτουν τη συναρπαστική
ιστορία του Αγίου Ορους, των αν-
θρώπων και των κρασιών του:
• Το φυσικό περιβάλλον στον Αθω
μένει σχεδόν αμετάβλητο από τον
9ο αιώνα. Λόγω της απομόνωσής
του έχει διατηρηθεί ανέπαφη η χλω-
ρίδα του και έχουν καταγραφεί φυτά
που ενδημούν μόνο εκεί. Μέχρι το
1963 που κατασκευάστηκε ο πρώτος
δρόμος για αυτοκίνητα, από τη Δάφ-

νη στις Καρυές, η συγκοινωνία γι-
νόταν με μουλάρια. Σ’ αυτόν τον
τόπο το αμπέλι ήταν η σημαντικό-
τερη καλλιέργεια.
• Το Λημνιό ήταν κάποτε η κυρίαρχη
ποικιλία. Τη δεκαετία του ’70, η «μό-
δα» για τις διεθνείς ποικιλίες έφτασε
και στο Αγιον Ορος που γέμισε Ca-
bernet Sauvignon, Syrah και Merlot.
Αντιστοίχως, η τάση των τελευταίων
ετών για ανάδειξη των γηγενών ποι-
κιλιών έφερε ξανά στα αμπέλια το
Λημνιό, αλλά και το Ασύρτικο, το
Ξινόμαυρο, τον Ροδίτη, το Μαυρούδι,
το Μοσχάτο.
• Τα μοναστηριακά Τυπικά ορίζουν
τη δίαιτα και τη νηστεία των μο-
ναχών: λάδι και κρασί απαγορεύον-
ται Δευτέρα, Τετάρτη και Παρα-
σκευή. Ψέγουν μάλιστα την κατά-
χρηση οίνου και κυρίως τη λαθρο-
ποσία, που θεωρείται μεγάλο αμάρ-
τημα. Παλαιότερα, η ποσότητα οί-
νου για κάθε μοναχό οριζόταν με

το κρασοβόλιον, δηλαδή την ατο-
μική μικρή κανάτα από πηλό, χαλκό
ή ψευδάργυρο (περίπου 150 δράμια).
Πριν από τριάντα χρόνια υπήρχε
ακόμα στις τράπεζες των μοναστη-
ριών. Αργότερα αντικαταστάθηκε
με τα κοινά γυάλινα ποτήρια ή με
ανοξείδωτα μεταλλικά.
• Κάθε μονή φτιάχνει το δικό της
Νάμα ή Ανάμα, δηλαδή το κρασί της
θείας μετάληψης. Αυτό παρασκευά-
ζεται με ειδικό τρόπο. Ο μούστος
βράζει αργά, επί 48 ώρες, για να συμ-
πυκνωθεί. Σε κάθε 600 κιλά μούστου
ρίχνουν έναν κουβά συμπυκνωμένου
μούστου, ώστε να ξαναρχίσει η ζύ-
μωση. Αυτό απαιτεί πολλή προσοχή,
γιατί υπάρχει ο κίνδυνος να ξινίσει
ο μούστος.
• Η θεραπευτική χρήση του κρασιού
ήταν πολύ διαδεδομένη στις μονές.
Τέτοιες πληροφορίες υπάρχουν πολ-
λές σε χειρόγραφα του 15ου και 16ου
αιώνα: της Μεγίστης Λαύρας, του
Βατοπεδίου, των Ιβήρων κ.ά. Το χρη-

σιμοποιούσαν ως αντισηπτικό, αι-
μοστατικό, αντιβηχικό, για επιθέματα
οφθαλμών και δοντιών. Αργότερα,
τη θέση του πήρε το ρακί. Πολύτιμο
τους ήταν ακόμα και για την παρα-
σκευή μελανιού. Kαι σε χειρόγραφο
της Μονής Ξενοφώντος αναφέρεται
ότι ο ραντισμός παραθύρων με κύ-
μινο και κρασί απομακρύνει τα κου-
νούπια...
• Κάποτε ένας προσκυνητής ρώτησε
έναν Αγιορείτη γέροντα ποιο είναι
το μυστικό του υπέροχου κρασιού
που ήπιε. «Βάζω λίγους χαιρετισμούς
της Παναγίας και μια μικρή αγρυ-
πνία», του απάντησε εκείνος. «Επί
αιώνες, πάνω σ’ αυτή την πανέμορ-
φη χερσόνησο, την κιβωτό πίστης,
παράδοσης, τεχνών, βιοποικιλότη-
τας», λέει η Ελένη Κεφαλοπούλου
«οι άνθρωποι μεγαλούργησαν χάρη
στη βοήθεια του Κυρίου και υπη-
ρέτησαν την άμπελο που τους αν-
τέμειψε γι’ αυτό»...

Η τράπεζα της Μονής Βατοπεδίου. Η μισή παραγωγή οίνου (περίπου 10 τόνοι) καταναλώνεται εντός της μονής και το υπόλοιπο εμφιαλώνεται. Από τις αρχές του 20ου αιώνα οι αμπελώνες στον Αθω ήταν σε πλήρη άνθιση.

Ο αμπελώνας του Βατοπεδίου είναι φυτεμένος με Ξινόμαυρο, Νεγκόσκα, Ρο-
δίτη, Λημνιό, Ασύρτικο, Αγιωργίτικο και άλλες γηγενείς και διεθνείς ποικιλίες.

Παραδοσιακό αγιορείτικο κέρασμα για το καλωσόρισμα των προσκυνητών:
ρακί, καφές και λουκούμι.

Μονή Ιβήρων. Σε έγγραφο της Κουτλουμουσίου του 1313 διαβάζουμε:
«Εκτισα οσπήτιον, έχων εντός λινόν κτιστόν όπερ έταξα εις βαγενάριον».

Βαγεναριό στη Μονή Ιβήρων. Βαγένιον είναι το βαρέλι, βαγενάρης ο κατα-
σκευαστής βαρελιών ή ο μοναχός αρμόδιος για την επιστασία της οιναποθήκης.

Η θεραπευτική χρήση
του κρασιού ήταν πολύ
διαδεδομένη στις μονές.
Τέτοιες πληροφορίες
υπάρχουν πολλές σε
χειρόγραφα του 15ου
και του 16ου αιώνα.

«Βάζω λίγους χαιρετι-
σμούς της Παναγίας
και μια μικρή αγρυπνία»,
είπε ο Αγιορείτης
γέροντας, αποκαλύ-
πτοντας το μυστικό
του υπέροχου κρασιού.
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